
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 10251 
2. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από την Ευαγγελική Σχολή Νέας Σµύρνης, το 67ο  Δη-
µοτικό Σχολείο Αθήνας, το Ιδιωτικό Γυµνάσιο Εκπαιδευτήρια
Λαµπίρη, το 10ο Δηµοτικό Σχολείο Καλλιθέας, το Σχολείο
Ιλίου Λισέλ Μαργκαρίτ Φιλόλ της Γαλλίας, το Δηµοτικό Σχο-
λείο Μύτικα Χαλκίδας, το Δηµοτικό Σχολείο Τολού Αργολί-
δας, το Δηµοτικό Σχολείο Λιβανάτων Φθιώτιδος, το Trinitas
Gymnasium Ολλανδίας, το 18ο Δηµοτικό Σχολείο Καλαµάτας
και από το 7ο Δηµοτικό Σχολείο Κέρκυρας, σελ.10283,
10314, 10317, 10319, 10322, 10323, 10327, 10331, 10344,
10352 

3. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 10251, 10278, 10279,
10282, 10283, 10285, 10286, 10297, 10298, 10299, 10308,
10313, 10314, 10317, 10319, 10321, 10325, 10327, 10328,
10329, 10330, 10331, 10332, 10333, 10334, 10335, 10336,
10339, 10343, 10344, 10346, 10347, 10348, 10349, 10350,
10351, 10352, 10353, 10360, 10361, 10362, 10366, 10369,
10370, 10373, 10376, 10377, 10379, 10380, 10381, 10382,
10383, 10388, 10395, 10398, 10399, 10402, 10404, 10406,
10414 

4. Επί προσωπικού θέµατος, σελ. 10347 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση αναφορών µε αριθµό από 1160 εώς 1215,

σελ. 10251-10266 
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

10267-10277 
3. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων: 
α) Προς την Υπουργό Πολιτισµού, µε θέµα: «Απαράδεκτη

η σειρά του NETFLIX για τον Μέγα Αλέξανδρο», σελ. 10278 
β) Προς την Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης,

µε θέµα: «Συντάξεις Αποστράτων Ενόπλων Δυνάµεων και Σω-
µάτων Ασφαλείας», σελ. 10280 

γ) Προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα:
«Ποια είναι η θέση του Υπουργού Μεταφορών για την επί-
µαχη µετάταξη του σταθµάρχη Λάρισας, µετά το πόρισµα
της επιτροπής εµπειρογνωµόνων και την άσκηση ποινικών
διώξεων;», σελ. 10282 

δ) Προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων,
µε θέµα: «Πρωτοφανής καθυστέρηση αποζηµιώσεων στους
αγρότες της Πέλλας και της Ηµαθίας από τον ΕΛΓΑ», σελ.
10284 

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων,

των τροπολογιών και του συνόλου του σχεδίου νόµου του
Υπουργού Επικρατείας: «Ισότητα στον πολιτικό γάµο, τροπο-
ποίηση του Αστικού Κώδικα και άλλες διατάξεις», σελ. 10286
- 10414

2.  Ενστάσεις  αντισυνταγµατικότητας επί του σχεδίου
νόµου του Υπουργού Επικρατείας:  

i. από την Κοινοβουλευτική Οµάδα της Ελληνικής Λύσης,
σελ. 10286-10297 

ii. από την Κοινοβουλευτική Οµάδα  των Σπαρτιατών, σελ.
10298-10300 

iii. από την κοινοβουλευτική Οµάδα της ΝΙΚΗΣ, σελ. 10301-
10307 

3. Συζήτηση και λήψη απόφασης επί των ενστάσεων αντι-
συνταγµατικότητας επί του σχεδίου νόµου του Υπουργού
Επικρατείας, σελ. 10327-10335 

4. Αιτήσεις ονοµαστικής ψηφοφορίας  επί του σχεδίου
νόµου του Υπουργείου Επικρατείας:  

i. από τον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, επί της αρχής
του σχεδίου νόµου του Υπουργού Επικρατείας, σελ. 10340 -
10342 

ii. από Βουλευτές των Κοινοβουλευτικών Οµάδων "Νίκη"
και "Σπαρτιάτες", σελ. 10310 - 10312 

5. Κατάθεση σχεδίου νόµου: 
Οι Υπουργοί Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, Εθνικής

Οικονοµίας και Οικονοµικών, Εξωτερικών και Ανάπτυξης, κα-
τέθεσαν σήµερα 14-2-2024 σχέδιο νόµου: «Κύρωση των τρο-
ποποιήσεων που υιοθετήθηκαν την 8η Δεκεµβρίου 2021 από
τη Συνέλευση του Διεθνούς Ναυτιλιακού Οργανισµού στη
Διεθνή Σύµβαση περί Διεθνούς Ναυτιλιακού Οργανισµού που
υπογράφηκε στη Γενεύη στις 6 Μαρτίου 1948, όπως, αυτή
τροποποιήθηκε µεταγενέστερα και ισχύει», σελ. 10286 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 10339 - 10363
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 10285 - 10325, 10382 - 

10399
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. ,

σελ. 10399 - 10414
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 10363 - 10382
ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ.10251 - 10285, 10324 - 

10339

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 10346, 10347, 10349
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 10339, 10343, 10344,10346, 

10347, 10348, 10349,10350, 
10351, 10352, 10353,10360, 
10361, 10362

ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 10285, 10286, 10308,10313, 
10314, 10317, 10319,10322, 
10323, 10388, 10390,10395, 
10398, 10399

ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ Χ. , σελ. 10336, 10382, 10383, 10388
ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ Σ. , σελ. 10349
ΚΟΝΤΗΣ Ι. , σελ. 10335
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 10399, 10402, 10403,10404, 
10414

ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 
σελ. 10330, 10350, 10382, 10383

ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 10366, 10369, 10370,10373, 
10376, 10377, 10379,10380, 
10381, 10382

ΜΠΟΥΡΑΣ  Α. , σελ. 10251, 10278, 10279,10282, 
10283, 10325, 10327,10328, 
10329, 10330, 10331,10332, 
10333, 10334, 10335, 10336

ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ Ε. , σελ. 10381
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 10346

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Η’

Τετάρτη 14 Φεβρουαρίου 2024



ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 10327, 10328

Β. Επί προσωπικού θέµατος:
ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 10347
ΣΚΕΡΤΣΟΣ Χ., σελ. 10347

Γ. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ Χ., σελ. 10282, 10283
ΚΟΚΚΑΛΗΣ Β. , σελ. 10282, 10283
ΜΕΝΔΩΝΗ Σ., σελ. 10278, 10279
ΝΑΤΣΙΟΣ Δ. , σελ. 10278, 10279
ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ Φ. , σελ. 10280, 10281
ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ Δ., σελ. 10284, 10285
ΤΖΑΚΡΗ  Θ. , σελ. 10284
ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ Π. , σελ. 10280, 10282

Δ. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Επικρατείας:
ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ Ε., σελ. 10369, 10370
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ  Χ. , σελ. 10393, 10395
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Μ. , σελ. 10356
ΑΚΡΙΤΑ  Έ. , σελ. 10313, 10348, 10349
ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 10357
ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ  Ε. , σελ. 10390
ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ Γ. , σελ. 10323
ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ Φ. , σελ. 10397, 10398, 10399
ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ Σ. , σελ. 10399
ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ Α. , σελ. 10392, 10393
ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ Ε. , σελ. 10319, 10320
ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 10330, 10346, 10347,10348, 

10349
ΒΕΤΤΑ Κ. , σελ. 10353
ΒΟΡΥΛΛΑΣ Α. , σελ. 10407
ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ Π. , σελ. 10413
ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ Χ. , σελ. 10343, 10387
ΓΚΙΟΚΑΣ Ι. , σελ. 10355
ΔΑΓΚΑ Π. , σελ. 10316
ΔΕΛΒΕΡΟΥΔΗΣ Κ. , σελ. 10412, 10413
ΔΕΛΗΣ Ι. , σελ. 10388
ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ Π. , σελ. 10322
ΔΟΥΡΟΥ Ε. , σελ. 10361, 10362
ΕΥΘΥΜΙΟΥ  Ά. , σελ. 10371
ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 10350, 10351, 10396
ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ Σ. , σελ. 10348, 10399
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 10404
ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ  Ά. , σελ. 10378
ΚΑΡΑΜΠΑΤΣΩΛΗ Κ. , σελ. 10384
ΚΑΤΣΙΒΑΡΔΑΣ Χ. , σελ. 10403, 10404
ΚΕΡΑΜΕΩΣ Ν. , σελ. 10362
ΚΕΦΑΛΑ Γ. , σελ. 10360
ΚΟΝΤΗΣ Ι. , σελ. 10389, 10390
ΚΟΤΙΔΗΣ Β. , σελ. 10383
ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ Α. , σελ. 10402, 10403
ΚΤΕΝΑ Α. , σελ. 10395
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 

σελ. 10330, 10350, 10382
ΛΙΑΚΟΣ Ε. , σελ. 10366
ΛΙΝΟΥ Α. , σελ. 10370
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Ι. , σελ. 10377
ΜΑΝΟΥΣΟΣ Γ. , σελ. 10385
ΜΑΝΤΖΟΣ Δ. , σελ. 10351, 10352
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ Δ. , σελ. 10400, 10401
ΜΠΑΡΚΑΣ Κ. , σελ. 10343, 10391
ΜΠΙΜΠΙΛΑΣ Σ. , σελ. 10325
ΟΙΚΟΝΟΜΟΠΟΥΛΟΣ Τ. , 

σελ. 10359

ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ Π. , σελ. 10401, 10402
ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , σελ. 10405, 10406
ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ Α. , σελ. 10410
ΠΑΠΠΑΣ Π. , σελ. 10373
ΠΑΡΑΣΤΑΤΙΔΗΣ Σ. , σελ. 10354
ΠΑΦΙΛΗΣ Α. , σελ. 10367, 10368
ΠΕΡΚΑ Θ. , σελ. 10392
ΠΕΤΣΑΣ Σ. , σελ. 10386
ΠΛΕΥΡΗΣ Α. , σελ. 10347, 10352, 10353
ΠΟΥΛΟΥ Π. , σελ. 10411, 10412
ΡΟΥΝΤΑΣ Γ. , σελ. 10406
ΣΑΛΜΑΣ Μ. , σελ. 10408
ΣΑΡΑΚΗΣ Π. , σελ. 10318
ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ Ε. , σελ. 10381, 10382
ΣΚΕΡΤΣΟΣ Χ., σελ. 10337, 10343, 10344,10347, 

10349, 10388
ΣΤΙΓΚΑΣ Β. , σελ. 10350, 10352
ΣΤΥΛΙΑΝΙΔΗΣ Ε. , σελ. 10384
ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ Ε. , σελ. 10372, 10373, 10382
ΣΥΡΕΓΓΕΛΑ Μ. , σελ. 10308, 10390, 10392
ΤΖΟΥΦΗ Μ. , σελ. 10374
ΤΣΙΡΩΝΗΣ Σ. , σελ. 10366, 10379, 10380
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 10335, 10336, 10337, 10343
ΦΛΩΡΟΣ Κ. , σελ. 10376
ΦΩΤΗΛΑΣ Ι. , σελ. 10409, 10410
ΦΩΤΙΟΥ  Θ. , σελ. 10375, 10376
ΧΑΛΚΙΑΣ Α. , σελ. 10358
ΧΑΤΖΗΙΩΑΝΝΙΔΟΥ Μ. , σελ. 10364
ΧΡΗΣΤΙΔΗΣ Π. , σελ. 10314, 10348, 10380, 10390
ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ Ρ. , σελ. 10365
ΧΡΥΣΟΜΑΛΛΗΣ Μ. , σελ. 10363

Ε. Επί των ενστάσεων αντισυνταγµατικότητας:
ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ Γ. , σελ. 10329
ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ Ε. , σελ. 10332
ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ Π. , σελ. 10328
ΔΟΥΔΩΝΗΣ Π. , σελ. 10333, 10334
ΚΟΝΤΗΣ Ι. , σελ. 10331
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 

σελ. 10330, 10331
ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ Θ. , σελ. 10334
ΠΑΦΙΛΗΣ Α. , σελ. 10333
ΣΚΕΡΤΣΟΣ Χ., σελ. 10335
ΤΣΙΑΡΑΣ Κ. , σελ. 10330
ΤΣΙΡΩΝΗΣ Σ. , σελ. 10331
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 10327, 10328, 10332, 10333

ΣΤ. ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΖΑΧΑΡΑΚΗ Σ., σελ. 10368
ΘΡΑΣΚΙΑ Ο. , σελ. 10349
ΚΥΡΙΑΚΗΣ Σ. , σελ. 10348
ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ  Θ. , σελ. 10320, 10333
ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ Θ. , σελ. 10382, 10410



Αθήνα, σήµερα στις 14 Φεβρουαρίου 2024, ηµέρα Τετάρτη και
ώρα 8.57’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Γ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ ΜΠΟΥΡΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 13-2-2024
εξουσιοδότηση του Σώµατος, επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της �Ζ’ συνεδριάσεώς του, της Τρίτης 13ης

Φεβρουαρίου 2024 σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του

σχεδίου νόµου: «Ενίσχυση της πρότυπης κτηνοτροφίας, ρυθµί-
σεις για την αλιεία και τις υδατοκαλλιέργειες, διατάξεις για τη
φυτοϋγεία, τα βιοκτόνα προϊόντα και την ποιότητα τροφίµων,
διατάξεις για την τόνωση της αγροτικής ανάπτυξης και άλλες
επείγουσες διατάξεις».)

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Σώµα.

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον Γραµµατέα της Βου-
λής κ. Σπυρίδωνα Κουλκουδίνα, Βουλευτή Πιερίας, τα ακόλουθα:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

K’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ A’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]H’

Τετάρτη 14 Φεβρουαρίου 2024



10252 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Η’ - 14 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10253



10254 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Η’ - 14 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10255



10256 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Η’ - 14 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10257



10258 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Η’ - 14 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10259



10260 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Η’ - 14 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10261



10262 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Η’ - 14 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10263



10264 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Η’ - 14 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10265



10266 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Η’ - 14 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10267

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ



10268 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Η’ - 14 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10269
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Με έγγραφό του ο Γενικός Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών Θεµάτων ενηµερώνει το Σώµα ότι θα συζητηθούν οι υπ’
αριθµ. 694/7-2-2024, 702/9-2-2024, 704/9-2-2024 και 695/8-2-
2024 επίκαιρες ερωτήσεις.

Ξεκινάµε µε την τρίτη µε αριθµό 694/7-2-2024 επίκαιρη ερώ-
τηση πρώτου κύκλου του Προέδρου της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας «Νίκη» και Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης κ. Δηµήτριου Νατσιού
προς την Υπουργό Πολιτισµού, µε θέµα: «Απαράδεκτη η σειρά
του «NETFLIX» για τον Μέγα Αλέξανδρο».

Κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-

τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ):
Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, εν πρώτοις καληµέρα σας.
Την περασµένη εβδοµάδα η συνδροµητική υπηρεσία «NET-

FLIX» παρουσίασε το πρώτο επεισόδιο από το ντοκιµαντέρ -αυτό
έχει σηµασία- «Αλέξανδρος, η δηµιουργία ενός θεού».

Όπως σχολιάζεται και από αρκετά µέσα µαζικής ενηµέρωσης,
στην υπ’ όψιν σειρά, πέραν των ιστορικών ανακριβειών, οι παρα-
γωγοί της σειράς για να προσελκύσουν προφανώς το ενδιαφέ-
ρον του κοινού παρουσίασαν τον Μέγα Αλέξανδρο να έχει
ερωτικές σχέσεις µε τον επιστήθιο φίλο του Ηφαιστίωνα, δεί-
χνοντας µάλιστα -άκουσον, άκουσον- να φιλιούνται και στο
στόµα. Αισχρόν εστί και λέγειν.

Στη σειρά δίνεται και µια ψευδεπίγραφη ιστορική αφήγηση για
να δοθεί αληθοφάνεια και να περάσει υποσυνείδητα η αντίληψη
ότι η οµοφυλοφιλία ήταν αποδεκτή στην αρχαιότητα και σπου-
δαίοι άνδρες -η πιο εµβληµατική µορφή είναι αυτή, όπως ο Αλέ-
ξανδρος- είχαν ερωτικές σχέσεις µε άλλους άνδρες, στοιχείο
που δεν έχει καµµία ιστορική βάση, ενώ σύµφωνα µε πολλές
πηγές οι αρσενοκοίτες, όπως ονοµάζονται, -κίναιδοι, στην αρχαι-
ότητα- στερούνται ακόµη και τα πολιτικά τους δικαιώµατα λόγω
της ατιµωτικής τους συµπεριφοράς.

Ο Μέγας Αλέξανδρος ο βασιλεύς των Ελλήνων, όπως αναφέ-
ρει προφητικά και η Παλαιά Διαθήκη στο βιβλίο του Δανιήλ 8,21,
ήταν από τις εξέχουσες προσωπικότητες παγκοσµίως και ένας
απαράµιλλος στρατηλάτης, πολιτικός και αναµορφωτής. Διέ-
δωσε τον ελληνικό πολιτισµό και την ελληνική γλώσσα ως τα πέ-
ρατα του κόσµου, όχι βέβαια µε τη βία, αλλά προσφέροντας τον
ελεύθερα και για τον λόγο αυτόν είχε τόσο µεγάλη αποδοχή. Θα
ήταν οξύµωρο να ονοµαστεί θεός από τους λαούς που κατα-
κτούσε και να είναι κατακτητής όπως τον εννοούµε.

Στο τρισάθλιο αυτό ντοκιµαντέρ -και όχι, όπως είπα, κινηµατο-
γραφική ταινία- αποκρύπτεται -µε αι- ή διαστρεβλώνεται η αµά-
χητη ιστορική αλήθεια ότι ο Μέγας Αλέξανδρος ηγήθηκε όλων
των Ελλήνων και όχι ενός µικρού κράτους, για να τιµωρήσει τρό-
πον τινά τους Πέρσες για τους µηδικούς πολέµους δύο αιώνες
πριν και να ελευθερώσει τις ελληνικές πόλεις των παραλίων της
Μικράς Ασίας. 

Όπως λέει και ο Καβάφης: «Κι απ' την θαυµάσια πανελλήνιαν
εκστρατεία, την νικηφόρα, την περίλαµπρη, την περιλάλητη, την
δοξασµένη ως άλλη δεν δοξάσθηκε καµιά, την απαράµιλλη: βγή-
καµ’ εµείς. Ελληνικός καινούργιος κόσµος, µέγας» στο ποίηµά
του «Στα 200 π.Χ.». 

Όταν, λοιπόν, αυτή η ανυπέρβλητη µορφή προσβάλλεται δη-
µόσια και παραποιείται η ιστορική αλήθεια, ποια πρέπει να είναι
η αντίδραση ενός υπεύθυνου κράτους; 

Το προεδρικό διάταγµα 4 ΦΕΚ Α’ 7/22-1-2018 καθορίζει ότι η
αποστολή του Υπουργείου Πολιτισµού είναι, µεταξύ άλλων, η
προστασία, ανάδειξη και προβολή του συνόλου της πολιτιστικής
µας κληρονοµιάς. 

Ο Αλέξανδρος και το έργο του είναι πολύτιµη κληρονοµιά µας.
Εποµένως ένα υπεύθυνο κράτος δεν θα πρέπει να επιτρέπει σε
έναν παραγωγό να προβαίνει για ιδιοτελείς σκοπούς σε τέτοιες
ανιστόρητες αφηγήσεις που είναι για τα σκουπίδια. 

Ερωτάται, λοιπόν, η κυρία Υπουργός. 

Πρώτον, ποιες είναι οι ενέργειες που θα λάβετε για την απο-
κατάσταση της ιστορικής αλήθειας σχετικά µε την ψευδή αντί-
ληψη ότι ο Μέγας Αλέξανδρος ήταν οµοφυλόφιλος; 

Δεύτερον, σκοπεύετε να κινηθείτε δικαστικά κατά των ιδιοκτη-
τών της εταιρείας «NETFLIX» για τη σκόπιµη παραποίηση ιστο-
ρικών στοιχείων για την προσωπικότητα του Μεγάλου
Αλεξάνδρου; 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον

κύριο Πρόεδρο. 
Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού): Καληµέρα

σας. 
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Πρόεδρε, «πώς µπορεί ένας άνθρωπος να γίνει θεός;»,

ρώτησε κάποτε ο Αλέξανδρος έναν σοφιστή. «Κάνοντας αυτό
που είναι αδύνατο στους ανθρώπους να κάνουν», ήταν η απάν-
τηση. Εύστοχη απόκριση σε έναν άνδρα που έπραξε τόσο µε-
γάλα και τόσο σπουδαία, ώστε να περιβληθεί µε την αχλή του
µυστηρίου, του θρύλου και του θείου εν ζωή. Τόσο, που πολύ δύ-
σκολα πλέον σύγχρονοι και µεταγενέστεροι να διακρίνουν την
ιστορία από τον µύθο για να τον κρίνουν αντικειµενικά. 

Χωρίς αµφιβολία, ελάχιστοι στην ιστορία της ανθρωπότητας
άσκησαν τόσο ευρεία και µακροχρόνια επίδραση, προκάλεσαν
και γοήτευσαν, εξύψαν τόσο ζωηρά το ενδιαφέρον και τη φαν-
τασία, τον θαυµασµό και τον φθόνο, τη λατρεία και την απέχθεια
όσο ο Αλέξανδρος. 

Τον Αλέξανδρο κατέστησαν «Μέγα» η διαχρονική ακτινοβολία
των επιτευγµάτων και της προσωπικότητάς του, που γέννησαν
έναν νέο και διαφορετικό κόσµο. Οι κατακτήσεις και οι ιδρύσεις
πόλεων, το άνοιγµα νέων δρόµων και επικοινωνίας και διακίνησης
ανθρώπων και ιδεών, ο συγκερασµός πολιτιστικών και θρησκευτι-
κών εµπειριών, παραδόσεων και αντιλήψεων, η ανάπτυξη µιας κοι-
νής φυσικής και συµβολικής γλώσσας, η διαµόρφωση ενός ενιαίου
γεωγραφικού και πολιτισµικού χώρου, δηµιούργησαν για πρώτη
φορά παγκόσµια και πανανθρώπινη κοινότητα, την οικουµένη. 

Ο Αλέξανδρος διδάχτηκε από τον Αριστοτέλη ρητορική, ηθική
και πολιτική. Οι αριστοτελικές αξίες βασίζονται στην άσκηση του
ορθολογισµού, δηλαδή την αναζήτηση της αιτίας των πραγµά-
των, την ακαταπόνητη επιδίωξη στόχων, την άσκηση στις ηθικές
αρετές της εγκράτειας, της σωφροσύνης και του µέτρου. 

Θεµελιώδες στοιχείο στη σκέψη του Αριστοτέλη είναι η φιλία
που βασίζεται στην αρετή και το αγαθό. Όταν ασκείς εξουσία,
είσαι κυρίαρχος του κόσµου, είσαι ηγέτης, στηρίζεσαι στους φί-
λους, µε την αριστοτελική έννοια. Δηλαδή, έναν κύκλο ανθρώπων
απόλυτα πιστών και αφοσιωµένων έως θανάτου, που περιβάλ-
λουν τον ηγέτη, τον υποστηρίζουν, τον συµβουλεύουν. 

Για το θέµα της σχέσης µε τον Ηφαιστίωνα δεν υπάρχει καµµία
αναφορά στις πηγές που να ξεφεύγει από τα όρια της φιλίας,
όπως την ορίζει ο Αριστοτέλης. 

Ωστόσο, όλα τα παραπάνω στοιχεία της προσωπικότητας του
Αλέξανδρου δεν αναδεικνύονται στη σειρά του «NETFLIX», η
οποία δεν εξυπηρετεί την ιστορική αλήθεια. Βρίθει ιστορικών
ανακριβειών και παρουσιάζει σκηνοθετική προχειρότητα και σκη-
νογραφική πενία. Επιδιώκει τον εύκολο εντυπωσιασµό για να
κερδίσει θεατές, χρησιµοποιώντας τον κακόβουλο σχολιασµό ως
δήθεν γεγονότα. 

Η πλατφόρµα χαρακτηρίζει τη σειρά ως ντοκιµαντέρ µε σκη-
νές µυθοπλασίας. Στην ουσία, πρόκειται για µια εξαιρετικά κακής
ποιότητας µυθοπλασία, ευτελούς περιεχοµένου, που απέχει πα-
ρασάγγας από τα ιστορικά γεγονότα, έτσι όπως καταγράφονται
στις αρχαίες γραπτές πηγές και τεκµηριώνονται από την αρχαι-
ολογική έρευνα. Θα καταθέσω στα Πρακτικά µια αποθησαύριση
ορισµένων ιστορικών ανακριβειών.

Κύριε Πρόεδρε, θα γνωρίζετε λόγω της εκπαιδευτικής σας
ιδιότητας ότι η έννοια του έρωτα στην αρχαία Ελλάδα είναι ευ-
ρεία και πολυδιάστατη. Σύµφωνα µε το λεξικό των Liddell - Scott
- Makenzi, έρωτας είναι η ένθερµη επιθυµία προς ένα πρόσωπο
ή προς την απόκτηση ενός πράγµατος ή προς την κατάκτηση
ενός σκοπού. Δεν µπορούµε, λοιπόν, να ερµηνεύουµε ούτε πρα-
κτικές ούτε πρόσωπα που έδρασαν δύο χιλιάδες τριακόσια χρό-
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νια πριν, µε τα δικά µας µέτρα, τις δικές µας νόρµες, τις δικές
µας προσλαµβάνουσες. 

Ο Μέγας Αλέξανδρος εδώ και δύο χιλιάδες τριακόσια χρόνια
δεν χρειάστηκε ποτέ ούτε χρειάζεται τώρα την παρέµβαση οποι-
ουδήποτε αυτόκλητου προστάτη της ιστορικής του µνήµης ή
ακόµα περισσότερο της προσωπικότητας και της ηθικής του
υπόστασης. 

Για το τι µέτρα προτίθεται να λάβει το Υπουργείο Πολιτισµού
απέναντι στην πλατφόρµα θα απαντήσω στη δευτερολογία µου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε, κυρία
Υπουργέ. 

Κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-

τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Θα µπορούσατε να είστε στη
θέση µου και τα πρώτα που αναφέρατε εξυµνώντας τον Μέγα
Αλέξανδρο να τα ρωτάτε σε έναν άλλον Υπουργό. Και νοµίζω, ότι
έπρεπε να µας πείτε τι ακριβώς µέτρα θα λάβετε, για να ξέρουµε
τι να απαντήσουµε. 

Γνωρίζουµε και εµείς τι ήταν ο Αλέξανδρος, ποιος ήταν ο
Ηφαιστίωνας, ο Φιλαλέξανδρος. Ο Κρατερός τον έλεγε «Φιλοβα-
σιλεύ». Όµως, δεν µας είπατε τίποτα για την προστασία της πο-
λιτιστικής µας κληρονοµιάς. 

Θα είχατε επέµβει, αγαπητή κυρία Υπουργέ, στο βιβλίο της
έκτης δηµοτικού που παρουσιάζει τον Μέγα Αλέξανδρο δίπλα
στην Κοκκινοσκουφίτσα και τον Καραγκιόζη και ζητά από τους µα-
θητές στη σελίδα 48 του τετραδίου εργασιών, αν θυµάµαι καλά,
να γράψουν µια ιστορία στην οποία πρωταγωνιστεί η Κοκκινο-
σκουφίτσα και ο Μέγας Αλέξανδρος; Θα αντιδρούσατε ακόµη-
ακόµη και στην προδοσία των Πρεσπών ή στον ευτελισµό της
ελληνικής σηµαίας που συνέβη στο Προξενείο της Νέας Υόρκης;

Τελικά, θα µας πείτε πως αντιλαµβάνεστε την πολιτιστική µας
κληρονοµιά και το γιατί να παρουσιάζεται ο Μέγας Αλέξαδνρος
ως οµοφυλόφιλος; Δεν είναι σηµαντικό θέµα; Υπάρχει ένα εξαι-
ρετικό ρητό του Επίκτητου «Aρχή σοφίας η των �oνοµάτων επί-
σκεψις». 

Ο Άδωνις Γεωργιάδης, ο Υπουργός Εργασίας, στο βιβλίο του
«Η οµοφυλοφιλία στην αρχαία Ελλάδα - ο µύθος καταρρέει» -το
έχω µαζί µου το βιβλίο, το οποίο εκθύµως συνιστώ κάποιοι να το
διαβάσουν- καταρρίπτει και τον µύθο για την οµοφυλοφιλία στην
αρχαία Ελλάδα, αλλά βέβαια δίνει και πολλά επιχειρήµατα σε
όλους να απορρίψουµε και το νοµοσχέδιο το οποίο θα συζητηθεί
σήµερα στην Ολοµέλεια για τον γάµο των οµοφυλοφίλων και κυ-
ρίως για την υιοθεσία παιδιών.

Αναφέρει ότι στην αρχαιότητα δεν υπήρχε η λέξη «οµοφυλό-
φιλος», αλλά η λέξη «κίναιδος», δηλαδή «ο κινών την αιδώ». Η
σηµασία της λέξης ήταν καθαρά υβριστική και σαφέστατα κατα-
δικαστική για όσους τη µετέρχονταν. Θα σας καταθέσω και τη
σχετική αναφορά. 

Το ίδιο αναφέρει και ο κ. Μπαµπινιώτης στο λεξικό του και το
Liddell – Scott, το αναγνωρισµένο παγκοσµίως λεξικό της ελληνι-
κής γλώσσας. Διαβάζω από τη σελίδα 719: «Κιδαινία, η παρά φύσιν
ασέλγεια». «Κίναιδος, ο καθ’ όλα αισχρός, κακοήθης άνθρωπος». 

Η οµοφυλοφιλία ήταν, όχι µόνο κάτι βδελικτό στην αρχαιότητα,
αλλά υπήρχε η αντίληψη ότι από αυτή την πράξη προκαλούνταν
οι διάφορες συµφορές. Στην τραγωδία του Αισχύλου «Επτά επί
Θήβας» διασώζεται η ιστορία του Οιδίποδα, ο οποίος ήταν βασι-
λιάς της Θήβας, και, χωρίς να το ξέρει, σκότωσε τον πατέρα του
Λάιο και παντρεύτηκε τη µητέρα του Ιοκάστη. Όταν το έµαθε,
έπεσε µεγάλος λοιµός στη Θήβα για επτά χρόνια, αυτός έβγαλε
τα µάτια του, η γυναίκα του αυτοκτόνησε και τα τέσσερα παιδιά
και αδέλφια του είχαν επίσης άδοξο τέλος. 

Γιατί συνέβησαν, όµως, όλα αυτά; Ο Λάιος βαρυνόταν µε τον
βιασµό ενός εφήβου ονόµατι Χρυσίππου. Η οµοφυλοφιλική αυτή
σχέση επέφερε πολλές συµφορές και δεινά. Την ύβρη νοµοτελει-
ακώς ακολουθεί στην αρχαία εποχή η νέµεσις, η τιµωρία δηλαδή.
Είναι γνωστό ότι αν κάποιος Αθηναίος ακόµα είχε εταιρίσει, συνά-
ψει οµοφυλοφιλικό δεσµό, του στερούσαν τα πολιτικά του δικαιώ-
µατα και απαγορευόταν να γίνει ένας από τους εννέα άρχοντες,
να δικηγορήσει σε δηµόσια δίκη, να καταλάβει δηµόσιο αξίωµα. 

Ο Μέγας Αλέξανδρος, όταν εξεστράτευσε στη Μικρά Ασία,
ήταν –επαναλαµβάνω- βασιλιάς όλων των Ελλήνων και βέβαια

δεν ήταν οµοφυλόφιλος, όπως τον παρουσιάζει η τρισάθλια αυτή
σειρά. 

Είναι προφανές ότι στην προσπάθεια επιβολής της λεγόµενης
ατζέντας «WOKE» επιχειρείται να φανεί ότι οι αρχαίοι Έλληνες
ήταν πολύ πιο ανεκτικοί από εµάς σε αυτή τη συνήθεια και ότι η
οµοφυλοφιλία ήταν µια πράξη όχι µόνο αποδεκτή, αλλά σχεδόν
επιβεβληµένη για κάθε µορφωµένο Έλληνα εκείνης της εποχής.
Ουδέν αναληθέστερο. Ακούµε συχνά ότι η τέχνη -το ακούµε και
αυτό- δεν έχει όρια. Φυσικά και έχει. Μπορεί το Σύνταγµα να ανα-
φέρει στο άρθρο 16 ότι η τέχνη είναι ελεύθερη, αλλά προέχει ο
σεβασµός και η προστασία της αξίας του ανθρώπου που σύµ-
φωνα µε το άρθρο 2 παράγραφος 1, αποτελούν πρωταρχική
υποχρέωση της πολιτείας. 

Επίσης, στο άρθρο 15 παράγραφος 2 προβλέπεται ότι η τηλε-
όραση υπάγεται υπό τον άµεσο έλεγχο του κράτους, µε σκοπό
την εξασφάλιση της ποιοτικής στάθµης των προγραµµάτων που
επιβάλλει η κοινωνική αποστολή της και η πολιτιστική ανάπτυξη
της χώρας, καθώς και τον σεβασµό της αξίας του ανθρώπου -
και αυτό είναι πολύ σηµαντικό- την προστασία της παιδικής ηλι-
κίας και της νεότητας. 

Ας αφήσουµε κάποιες αξίες όρθιες, µην τις αµαυρώνουµε. Για
εσάς έχει σηµασία τι λέει το Σύνταγµα ή οι δηµιουργοί του «NET-
FLIX», κυρία Υπουργέ; Δυστυχώς στην Ελλάδα δεν έχουµε στρα-
τηγική για τον πολιτισµό, για την αγροτική παραγωγή, για την
αµυντική βιοµηχανία, για την παιδεία, αλλά έχουµε στρατηγική
και µάλιστα την ονοµάσαµε και εθνική. Αφού αφαιρέσαµε από το
Υπουργείο Παιδείας τη λέξη εθνική, την κολλήσαµε στην εθνική
στρατηγική για τα άτοµα ΛΟΑΤΚΙ+ για την ισότητα όπως λέει ο
Πρωθυπουργός. Είναι αληθινά µια απογοητευτική κατάσταση. 

Σκεφτείτε, κυρία Υπουργέ, να βγουν αύριο δηµοσίως οι Σκο-
πιανοί και να διαµαρτυρηθούν για την παραποίηση της ιστορικής
αλήθειας και της προσβολής του Μεγάλου Αλεξάνδρου. Πώς θα
σας φαινόταν αυτό; Δεν θα αποτελούσε ντροπή για το Υπουργείο
και κυρίως ντροπή για µας τους Έλληνες που δεν προστα-
τεύουµε και δεν τιµούµε τα ιερά και τα όσια; «Τα ιερά και όσια
κοσµείν και σώζειν» έλεγε, αν θυµάµαι καλά, ο αρχαίος συγγρα-
φέας Πλούταρχος.

Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πατριωτικού

Κινήµατος - Νίκη κ. Δηµήτριος Νατσιός καταθέτει για τα Πρα-
κτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρ-
χείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας
και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε. Τον λόγο έχει η κυρία Υπουργός για τη δευτε-
ρολογία της. 

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού): Κύριε Πρό-
εδρε, επειδή επιµένετε στο τι µέτρα θα λάβει το Υπουργείο Πο-
λιτισµού, σας απαντώ το απολύτως αυτονόητο. Το Υπουργείο
Πολιτισµού δεν ασκεί λογοκρισία στην τέχνη, δεν προβαίνει σε
πράξεις που έχουν ως αποτέλεσµα τη δίωξη ή την απαγόρευσή
της. Δεν χειραγωγεί, δεν περιορίζει, δεν ελέγχει τη διάδοση πλη-
ροφοριών και ιδεών ούτε προληπτικά ούτε κατασταλτικά. Η λο-
γοκρισία, κύριε Πρόεδρε, καταλύει τη δηµιουργία, θέτοντας
ζητήµατα περιεχοµένου και ουσίας τους. Η λογοκρισία αποτελεί
ίδιον αυταρχικών καθεστώτων. Στην Ελλάδα -το είπατε κι εσείς-
η ελευθερία της τέχνης, κατοχυρώνεται από το Σύνταγµα του
1925, πολύ πρώιµα. Έκτοτε όλες οι αναθεωρήσεις κατοχυρώ-
νουν την ελευθερία της τέχνης. 

Επιπλέον, σε διεθνές επίπεδο, η Ελλάδα δεν είναι µια χώρα
που δεν βλέπει γύρω της. Σε διεθνές επίπεδο η ελευθερία της
έκφρασης προστατεύεται απολύτως. 

Σας παραπέµπω: Διεθνές Σύµφωνο για τα Ατοµικά και Πολιτικά
Δικαιώµατα. Ευρωπαϊκή Σύµβαση Δικαιωµάτων του Ανθρώπου,
Χάρτης των Θεµελιωδών Δικαιωµάτων της Ευρωπαϊκής Ένωσης.
Η έµπνευση των καλλιτεχνών, η προσωπική πρόσληψη, η κρίση
των ανθρώπων δεν δύναται προφανώς να τεθεί υπό κανονιστικό
καθεστώς και έλεγχο, δεν δύναται να ρυθµίζεται στα δικαστήρια
ή να σύρεται στα δικαστήρια. Αξιολογείται και κρίνεται από τον
καθένα µας από τη διεθνή κοινότητα. Έτσι αξιολογείται και το
«NETFLIX». Για τον Αλέξανδρο και για όλες τις κορυφαίες προσω-
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πικότητες της παγκόσµιας ιστορίας έχουν γραφτεί και ειπωθεί
σχεδόν τα πάντα. Είναι το µέγεθος της προσωπικότητας που δια-
χρονικά προκαλεί το ενδιαφέρον των επιστηµόνων, την έµπνευση
των καλλιτεχνών, το θαυµασµό ή τον φθόνο των ανθρώπων και
συνεπώς, στην ανεξίτηλη εγγραφή των προσωπικοτήτων αυτών
στην ιστορική µνήµη, αλλά και στη µυθολογία της ανθρωπότητας. 

Στον παγκόσµιο ιστό, κύριε Πρόεδρε, αν το ψάξετε θα δείτε
ότι είναι αφιερωµένοι αποκλειστικά στον Αλέξανδρο εικονικοί
τόποι που ανέρχονται σε δεκάδες χιλιάδες. Οι παραποµπές σε
διαδικτυακό υλικό µε αναφορά του ονόµατός του ξεπερνούν τα
250 εκατοµµύρια και αυξάνονται εκθετικά. Πόσο από το υλικό
αυτό είναι αξιόπιστο; Ποσό βασίζεται στα ιστορικά και αρχαιολο-
γικά δεδοµένα; Πόσο στις έρευνες και στα αντικειµενικά συµπε-
ράσµατα έγκυρων µελετητών, αλλά και πόσο κατευθύνεται από
σκοπιµότητες και ασύστολη προπαγάνδα; Πόσο -αν θέλετε εν
τέλει- συνιστά µόνο θόρυβο και διαδικτυακά σκουπίδια; 

Σε όλα αυτά τα ερωτήµατα το Υπουργείο Πολιτισµού απαντά
µε ένα τεράστιο αρχαιολογικό έργο που επιτελεί στις Αιγές.
Μετά την ανακάλυψη από τον Μανόλη Ανδρόνικο το 1977 - 78
των τάφων του Φιλίππου του Β’ και του Αλεξάνδρου του Δ’, το
Υπουργείο Πολιτισµού υποστηρίζει σε πρωτοφανή έκταση και µε
επιστηµονική αφοσίωση, το αρχαιολογικό έργο στη Μακεδονία,
στην κοιτίδα των Μακεδόνων, στις Αιγές. Πολλά και µεγάλα έργα
συντήρησης, αποκατάστασης και ανάδειξης εκατοµµυρίων, εκ-
θέσεις µόνιµες και περιοδικές, νέα µουσεία ή επέκταση υφιστά-
µενων, διοργάνωση εκθέσεων στο εξωτερικό και διεθνών επιστη-
µονικών συνεδρίων. 

Θα σας καταθέσω έναν κατάλογο ενδεικτικό 4 σελίδων για να
δείτε τι κάνουµε για να προστατεύσουµε την πολιτιστική µας κλη-
ρονοµιά. 

Μετά από τα εγκαίνια του Μουσείου των Αιγών το 2022 και του
Ανακτόρου του Φιλίππου τον περασµένο µήνα από τον Πρωθυ-
πουργό Κυριάκο Μητσοτάκη ακολουθούν τα εγκαίνια ενός ακόµη
µουσείου ψηφιακού, προσιτού παγκοσµίως σε όλους τους χρή-
στες του διαδικτύου µε τίτλο «Μέγας Αλέξανδρος από τις Αιγές
στην Οικουµένη». 

Παρουσιάζεται σε ελληνικά και αγγλικά, µε τρόπο συνθετικό,
επιστηµονικό, έγκυρο και συγχρόνως γλαφυρό και ελκυστικό η πο-
ρεία του Αλέξανδρου στην ιστορία και τον µύθο µαζί µε όλες τις
διεργασίες που οδήγησαν στη δηµιουργία του ελληνιστικού κό-
σµου. 

Αυτά τα έργα κύριε Πρόεδρε, είναι η απάντηση του Υπουργείου
Πολιτισµού στη φαλκίδευση της ιστορίας µε τη συνήθη εργαλει-
οποίηση του Αλέξανδρου. Έργα, όχι λογοκρισία, όχι δικα- στήρια. 

Όµως µε αφορµή την ερώτησή σας, θα ήθελα να σας θυµίσω
τις αρχές της αντικειµενικότητας και της αµεροληψίας, ως απαι-
τήσεις της ιστορικής επιστήµης, όπως την προσδιόρισε ο Θουκυ-
δίδης, καθώς κάθε συζήτηση στη Βουλή, αυτοµάτως καθίσταται
ιστορικό τεκµήριο. Προϋπόθεση αποτελεί, όχι µόνο ο έλεγχος της
ακρίβειας των πηγών, αλλά και η αποχή από κάθε προσωπική σκο-
πιµότητα και ιδεολογική ηθικολογική ή άλλη εµµονή και προσή-
λωση. 

Κατά τον Θουκυδίδη, κύριε Πρόεδρε η θεώρηση ιστορικών γε-
γονότων, υπό το πρίσµα της επιδίωξης ιδεολογικών και πολιτικών
επιδιώξεων και στοχεύσεων του παρόντος, αποτελεί στοιχειώδες
σφάλµα που καθιστά τα λεγόµενά του ιστορούντος «αγώνισµα
ες το παραχρήµα ακούειν».

Ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό η Υπουργός Πολιτισµού κ. Στυλιανή Μεν-

δώνη               καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγ-
γραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-
στώ, κυρία Υπουργέ. 

Συνεχίζουµε µε τη δεύτερη µε αριθµό 704/9-2-2024 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας του «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής» κ. Φραγκί-
σκου Παρασύρη προς την Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης, µε θέµα: «Συντάξεις Αποστράτων Ενόπλων Δυνά-
µεων και Σωµάτων Ασφαλείας».

Στην ερώτηση του κ. Παρασύρη θα απαντήσει ο Υφυπουργός
Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, κ. Παναγιώτης Τσακλό-
γλου. 

Ορίστε, κύριε Παρασύρη έχετε τον λόγο για την πρωτολογία
σας. 

ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, η ερώτηση αναφέρεται στις συντάξεις των

αποστράτων των Ενόπλων Δυνάµεων και των Σωµάτων Ασφα-
λείας οι οποίοι έλαβαν τα µηνιαία ενηµερωτικά σηµειώµατα πλη-
ρωµής σύνταξης τον Ιανουάριο και διαπίστωσαν, παρά τις
εκτιµήσεις και παρά τις αυξήσεις οι οποίες είχαν προαναγγελθεί,
δυστυχώς ελάχιστες αυξήσεις, καθώς ο µηχανισµός προσωπικής
διαφοράς και της εισφοράς αλληλεγγύης, περιόρισαν σε πολύ
µεγάλο βαθµό το τελικό ποσό της αύξησης της σύνταξης. 

Γίνεται αντιληπτό ότι το πάγωµα των συντάξεων αυτών -γιατί
ουσιαστικά δεν περνούν αυτές οι αυξήσεις, δυστυχώς στις συν-
τάξεις- σε συνδυασµό µε τις πληθωριστικές πιέσεις, µε την αύ-
ξηση του κόστους ζωής και µε την ακρίβεια έχει οδηγήσει τους
συνταξιούχους σε µια παγίδα φτώχειας, σε µια παγίδα συνταξιο-
δοτικής φτώχειας. 

Έχουν δηµιουργηθεί την τελευταία δεκαετία δύο µηχανισµοί.
Το ένα µέτρο είναι η προσωπική διαφορά, η οποία απορρόφησε
µάλιστα το 7,75%, την αύξηση που προαναγγέλθηκε το 2020 και
ήρθε το 2023. Ο ένας µηχανισµός λέγεται προσωπική διαφορά
που απορροφά τις αυξήσεις. Όποιοι καταφέρνουν να ξεφεύγουν
από την προσωπική διαφορά, έρχεται µετά η εισφορά αλληλεγ-
γύης των συνταξιούχων, η οποία µάλιστα έχει και µια κλίµακα
που φτάνει µέχρι το 14%, µε αποτέλεσµα αυτοί οι δύο µηχανι-
σµοί αυτοµάτως να περιορίζουν τις όποιες αυξήσεις δίνονται και
να εξακολουθεί αυτή η παγίδα φτώχειας για όλους αυτούς τους
δικαιούχους των συντάξεων. 

Γνωρίζετε πώς είναι τα θέµατα, γνωρίζετε σήµερα η ελληνική
κοινωνία στο σύνολό της, κι ένα παραπάνω οι συνταξιούχοι, οι
οποίοι έχουν δώσει πάρα πολλά χρόνια δουλειάς, ειδικά στα Σώ-
µατα Ασφαλείας, έχουν αφιερώσει τη ζωή τους, γνωρίζετε, λοι-
πόν, ότι δεν υπάρχει άλλος τρόπος αύξησης του εισοδήµατός
τους. 

Συνεπώς θα εξακολουθήσει αυτή η κατάσταση, έτσι ώστε να
παγιδεύει τους ανθρώπους αυτούς σε αυτή τη φτώχια και δυστυ-
χώς να µην περνούν οι αυξήσεις στις συντάξεις τους; Σκοπεύετε
–και αυτά είναι τα ερωτήµατα- να πάρετε κάποια νοµοθετική
πρωτοβουλία, έτσι ώστε να αλλάξει ο µηχανισµός προσωπικής
διαφοράς και της εισφοράς αλληλεγγύης; Εξετάζετε κάποιο εν-
δεχόµενο κάποια από αυτά τα παρακρατηθέντα να επιστραφούν
στους συγκεκριµένους συνταξιούχους;

Δεύτερη ερώτηση: Εξετάζετε το ενδεχόµενο κάποιας άλλης
ρύθµισης, ώστε οι ανακοινωµένες αυξήσεις των συντάξεων, που
κάθε χρόνο γίνονται τα τελευταία τρία χρόνια, να µπορούν να
φτάσουν πραγµατικά στους συνταξιούχους;

Σας έχω επισυνάψει κι έναν πίνακα, ο οποίος περιγράφει τον
τρόπο µε τον οποίο, ειδικά οι άνθρωποι που βρίσκονται στις συγ-
κεκριµένες κλίµακες της ΕΛ.ΑΣ., της εισφοράς αλληλεγγύης,
όσοι βρίσκονται στο όριο και µεταπηδούν από τη µία κλίµακα
στην άλλη είναι οι πιο αδικηµένοι δυστυχώς, διότι αυξάνονται οι
φόροι, αυξάνονται τα ποσοστά της υγειονοµικής περίθαλψης, µε
αποτέλεσµα πολλές φορές, παρά τις ανακοινωµένες αυξήσεις
να οδηγούνται σε µειώσεις των συντάξεων.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο για την απάντησή σας.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικής Ασφάλισης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Αξιότιµε κύριε Παρασύρη, πρώτα-πρώτα σας ευχαριστώ πολύ

για την ερώτησή σας. Θα ήθελα να ξεκινήσω κάνοντας µια διευ-
κρίνιση για το τι είναι η προσωπική διαφορά. Η προσωπική δια-
φορά προέκυψε για µερίδα συνταξιούχων µετά την εφαρµογή
του ν.4387/2016 -είναι ο νόµος Κατρούγκαλου όπως λέγεται- και
τον επανυπολογισµό των συντάξεών τους, ώστε να µην υπο-
στούν απότοµη µείωση του βιοτικού τους επιπέδου ακριβώς
λόγω αυτού του επανυπολογισµού. 

Αντίθετα, οι νέοι συνταξιούχοι οι οποίοι βγήκαν µε τον νόµο
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Κατρούγκαλου έλαβαν απ’ ευθείας µειωµένες τις συντάξεις τους
βάσει του ίδιου νόµου ακριβώς λόγω του επανυπολογισµού. Βρί-
σκονται δηλαδή σε δυσµενέστερη θέση σε σχέση µε τους συν-
ταξιούχους µε προσωπική διαφορά. 

Για να το κάνουµε πιο συγκεκριµένο, θα δώσω ένα υποθετικό
παράδειγµα. Ας υποθέσουµε ότι έχουµε δύο άτοµα, εσάς κι εµένα.
Ο ένας από εµάς βγαίνει µία µέρα πριν την εφαρµογή του νόµου
Κατρούγκαλου και παίρνει µια σύνταξη 1.200 ευρώ. Ας υποθέ-
σουµε ότι οι δυο µας έχουµε το ίδιο ακριβώς ασφαλιστικό ιστο-
ρικό. Γίνεται ο επανυπολογισµός και λέει ότι η σύνταξη αυτή θα
έπρεπε να ήταν 1000 ευρώ. Όποιος από τους δυο µας βγει την
επόµενη µέρα από τον νόµο Κατρούγκαλου παίρνει αυτά τα 1000
ευρώ. Αντίθετα ο προηγούµενος παίρνει τα 1.200 ευρώ, εκ των
οποίων τα 200 ευρώ µένουν σαν προσωπική διαφορά. Νοµίζω ότι
είναι καταφανέστατο ποιος από τους δύο βρίσκεται σε πλεονεκτι-
κότερη θέση και ποιος βρίσκεται σε µειονεκτικότερη θέση. 

Η προσωπική διαφορά τώρα, όπως γνωρίζετε, σύµφωνα µε τον
νόµο εξαλείφεται σταδιακά µε την αύξηση των συντάξεων αλλά
και µέσω της εφαρµογής των διατάξεων του ν.4670/2020 –είναι
ο λεγόµενος νόµος Βρούτση- που οδήγησε στην αύξηση των πο-
σοστών αναπλήρωσης όσων έχουν ασφαλιστικό βίο µεγαλύτερο
των τριάντα ετών. 

Ήδη για πρώτη φορά µετά από δώδεκα χρόνια έχουν δοθεί δύο
µόνιµες αυξήσεις στις συντάξεις –όχι τρεις όπως είπατε πριν-
7,75% το 2023 και 3% το 2024 µε εφαρµογή του µηχανισµού που
συνδέει την αύξηση των συντάξεων µε την αύξηση του ακαθάρι-
στου εγχώριου προϊόντος και µε την εξέλιξη του τιµαρίθµου.

Σύµφωνα µε τα στοιχεία του e-ΕΦΚΑ ο αριθµός των συντάξεων
µε προσωπική διαφορά έχει µειωθεί µεταξύ Σεπτεµβρίου 2021
και Φεβρουαρίου 2024 από περίπου ένα εκατοµµύριο διακόσιες
τριάντα χιλιάδες συνταξιούχους σε επτακόσιες εβδοµήντα χιλιά-
δες. Οµολογουµένως, µέσα σε αυτή τη διαφορά συµπεριλαµβά-
νονται και συνταξιούχοι µε προσωπική διαφορά, οι οποίοι
απεβίωσαν. Όµως η συντριπτική πλειονότητα αφορά συντάξεις
των οποίων η προσωπική διαφορά µηδενίστηκε ακριβώς λόγω
αυτών των αυξήσεων στις συντάξεις αλλά και των αναπροσαρ-
µογών του νόµου Βρούτση.

Για την εισφορά αλληλεγγύης συνταξιούχων, αυτή νοµοθετή-
θηκε το 2010 και χρηµατοδοτεί το Ασφαλιστικό Κεφάλαιο της Αλ-
ληλεγγύης των Γενεών, το γνωστό ΑΚΑΓΕ, το οποίο θεσµο-
θετήθηκε στα τέλη της δεκαετίας του 2000 µε τον ν.3655/2008
ως ένα προστατευτικό ανάχωµα του ασφαλιστικού συστήµατος
απέναντι στις πιέσεις που ασκεί η ταχύτατη δηµογραφική γή-
ρανση του πληθυσµού, πιέσεις µάλιστα οι οποίες αναµένεται να
ενταθούν στις επόµενες δεκαετίες. 

Εδώ οφείλουµε να αναγνωρίσουµε ότι η σύσταση του ΑΚΑΓΕ
ήταν µία από τις σχετικά λίγες περιπτώσεις όπου το ελληνικό
κράτους ενήργησε προληπτικά. Διότι µε το σηµερινό διανεµητικό
σύστηµα συντάξεων οι εισφορές των σηµερινών εργαζοµένων
χρηµατοδοτούν τις συντάξεις των σηµερινών συνταξιούχων.
Είναι αυτό το οποίο είπατε, ότι αυτοί οι άνθρωποι πλήρωσαν. Ναι,
πλήρωσαν για τις συντάξεις της προηγούµενης γενιάς. Εµείς
πληρώνουµε τώρα για αυτές τις συντάξεις και εµείς περιµένουµε
µετά από τα παιδιά µας ή τα εγγόνια µας να χρηµατοδοτήσουν
τις δικές µας συντάξεις. 

Πού είναι το πρόβληµα; Ότι έχουµε δηµογραφική γήρανση του
πληθυσµού. Ζητάµε από ολοένα και λιγότερους εργαζόµενους
να χρηµατοδοτήσουν τις συντάξεις ολοένα και περισσότερων
συνταξιούχων. Με αυτή την έννοια η δηµιουργία του ΑΚΑΓΕ ήταν
πραγµατικά µια πολύ καλή ενέργεια και το ΑΚΑΓΕ εν µέρει χρη-
µατοδοτείται και από την Εισφορά Αλληλεγγύης Συνταξιούχων. 

Με αυτή την έννοια, η εισφορά αλληλεγγύης επιτελεί έναν κοι-
νωνικά χρήσιµο ρόλο. Ενώ προηγουµένως είχαµε µια έκφραση
αλληλεγγύης -και την έχουµε διαρκώς- από τη νεότερη γενιά
προς τις γηραιότερες γενιές, εδώ έχουµε µια έκφραση διαγενε-
ακής αλληλεγγύης, από τη γενιά που είναι συγκριτικά δηµογρα-
φικά µεγαλύτερη προς εκείνη που είναι δηµογραφικά µικρότερη
και µάλιστα αυτή η εισφορά αφορά το πάνω µέρος της κατανο-
µής των συνταξιούχων. Δεν πιάνει δηλαδή ολόκληρη την κατα-
νοµή των συνταξιούχων. 

Υπάρχει ένα κοµµάτι στην ερώτησή σας που έχετε απόλυτο

δίκιο. Ποιο είναι αυτό; Είναι η αρχιτεκτονική της εισφοράς αλλη-
λεγγύης συνταξιούχων. Όπως και µε άλλα µέτρα τα οποία θεσπί-
στηκαν στην περίοδο των µνηµονίων σε αυτό το σηµείο ήταν
πρόχειρο και πράγµατι εδώ χρειάζεται διόρθωση. Τα παραδείγ-
µατα τα οποία δώσατε στην ερώτησή σας είναι σωστά, αλλά
αφορούν µόνο εκείνους που βρίσκονται στο ακρότατο µέρος της
κατανοµής των συντάξεων. Αυτό θα διορθωθεί. 

Επίσης προσπαθούµε να δούµε αν µπορεί να γίνει µε κάποιον
ευνοϊκότερο, αναλογικότερο τρόπο η εφαρµογή της εισφοράς
αλληλεγγύης, αλλά δεν πρέπει να ξεχνάµε επίσης και τους δη-
µοσιονοµικούς περιορισµούς που έχει η χώρα. Δηλαδή οτιδή-
ποτε προσπαθούµε να κάνουµε είναι όσο το δυνατόν περισσό-
τερο δηµοσιονοµικά ουδέτερο. Αυτό εδώ το είπα για τα παρα-
δείγµατα τα οποία δώσατε προηγουµένως. 

Επειδή όµως έχω υπερβεί πολύ τον χρόνο µου, παραδείγµατα
για το τι κάνει η Κυβέρνηση, ώστε να ενισχύσει ακόµα περισσό-
τερο τους συνταξιούχους, είτε µε προσωπική διαφορά, είτε εκεί-
νους που βρίσκονται στο χαµηλότερο µέρος των συντάξεων, θα
αναφέρω στη δευτερολογία µου. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-

στώ.
Κύριε Παρασύρη, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ: Κύριε Υπουργέ, κατ’ αρχάς να πω

ότι πράγµατι για το ΑΚΑΓΕ, για το Ταµείο Αλληλεγγύης των Γε-
νεών τελοσπάντων, είναι µια σωστή πρωτοβουλία. Και επειδή είµαι
και ένας άνθρωπος που είµαι ακόµα στον εργασιακό µου βίο αλλά
και πριν από δέκα χρόνια, πάλι σε αυτά τα έδρανα, το υπερασπι-
ζόµουν µε θέρµη, το να µπορέσουν δηλαδή µια γενιά η οποία είναι
πληθυσµιακά µεγαλύτερη να χρηµατοδοτεί µια γενιά που είναι
πληθυσµιακά µικρότερη, είναι πολύ λογικό και το υπερασπίζοµαι.
Εξακολουθώ δηλαδή να πιστεύω σε αυτό και πράγµατι το ελληνικό
κράτος λειτούργησε προληπτικά σε αυτό το επίπεδο. 

Ωστόσο, έχω µια αίσθηση ότι η χώρα -γνωρίζοντας πάντα τους
δηµοσιονοµικούς της περιορισµούς, υπάρχει ένα ευρύτερο
θέµα- πλέον έχει ξεφύγει από αυτή την παγίδα που βρισκόταν
µέχρι πριν από κάποια χρόνια. Προφανώς υπάρχουν κάποιοι δη-
µοσιονοµικοί περιορισµοί. Όµως η χώρα αναπτύσσεται, έχει θε-
τικούς ρυθµούς ανάπτυξης και εµείς ως ΠΑΣΟΚ συνολικά
-νοµίζω και όλοι όσοι έχουν µια κοινωνική ευαισθησία παραπάνω-
θεωρούν ότι αυτός ο πλούτος ο οποίος γεννιέται κάθε χρόνο θα
πρέπει να διανέµεται µε έναν τρόπο δίκαιο. 

Συνεπώς τα ποσοστά τα οποία διαµορφώθηκαν για την ει-
σφορά αλληλεγγύης σε µια άλλη εποχή έχω µια αίσθηση ότι είναι
υπέρογκα από ένα σηµείο και µετά. Δηλαδή αν δείτε τα ποσοστά
αυτά ξεκινούν από 3% και φτάνουν µέχρι 14%. Αυτό σε συνδυα-
σµό µε αυτό που σας είπα προηγουµένως, ότι υπάρχουν τα πα-
ραδείγµατα που σας έχω παραθέσει στον πίνακα που σας έχω
επισυνάψει, είναι ξέρετε µία λαιµητόµος και νοµίζω ότι σε αυτό
συµφωνούµε πως πρέπει µε κάποιον τρόπο να το εξοµαλύνουµε.
Δηλαδή όσοι βρίσκονται στο άκρο, όπως είπατε, της εκάστοτε
στήλης που υπάρχει εδώ, θα πρέπει να βρούµε έναν τρόπο να
εξοµαλυνθεί.

Και να πω και κάτι. Από τη στιγµή που υπάρχει η δεδηλωµένη
πρόθεση από την Κυβέρνηση να υπάρχουν αυξήσεις στους συν-
ταξιούχους -γιατί δύο φορές το κάνατε- συνεπώς νοµίζω ότι, στο
πλαίσιο και αυτού που είπα προηγουµένως ότι θα αναδιανέµεται
µε κάποιον τρόπο ο πλούτος κάθε φορά και οι συνταξιούχοι είναι
κοµµάτι του πληθυσµού που πρέπει να λαµβάνει, θεωρώ ότι πρέ-
πει να µπείτε σε µια διαδικασία διαφορετικής λογικής δηλαδή,
έτσι ώστε αυτές οι αυξήσεις να καταφέρνουν να φτάνουν στους
συνταξιούχους. Διότι στα παραδείγµατα που σας αναφέρω –και
ξαναλέω, για αυτούς που είναι στο άκρο- είναι κάπως οξύµωρο
να ακούν στις τηλεοράσεις ότι υπάρχει αύξηση και τελικά στα
τελικά σηµειώµατα των συντάξεων να βλέπουν µειώσεις. 

Υπάρχει και ένα ακόµα θέµα -και κλείνω µε αυτό, κύριε Πρό-
εδρε. Το Ελεγκτικό Συνέδριο την εισφορά για το ΑΚΑΓΕ την
έκρινε για τους δηµοσίους υπαλλήλους και τα σώµατα ασφα-
λείας αντισυνταγµατική. Υπάρχει και µια νοµική βάση θέλω να
πω, για ένα διάστηµα δύο ετών µέχρι να µπουν στο ΑΚΑΓΕ, έτσι
ώστε να µπορέσετε να φέρετε µια ρύθµιση. Εγώ πιστεύω ότι

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Η’ - 14 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10281



υπάρχει το περιθώριο, και το δηµοσιονοµικό. Ξαναλέω ότι πάντα
µε µια δηµοσιονοµική σοβαρότητα θα πρέπει να προσεγγίζουµε
τα ζητήµατα. 

Διότι δυστυχώς οι συνταξιούχοι ξέρετε είναι και µια ειδική κα-
τηγορία, υπό την έννοια ότι δεν έχουν πολλές εναλλακτικές δυ-
νατότητες, έτσι ώστε να αυξήσουν το εισόδηµά τους. Άρα όταν
µιλάµε για µια παγίδα φτώχειας στους συνταξιούχους είναι πολύ
δύσκολο να ξεφύγουν από µόνοι τους. Μόνο µε την αρωγή του
κράτους µπορούν να αυξήσουν το εισόδηµά τους. 

Συνεπώς θα ήθελα να το δείτε µε µια ευαισθησία, στο πλαίσιο
στο οποίο σας είπα. Δεν λέµε µη λογικά πράγµατα. Δεν αξιώνουν
και οι ίδιοι µη λογικά πράγµατα. Λένε οι αυξήσεις οι οποίες δί-
νονται να µπορέσουν να φτάσουν τελικά και να τις βλέπουν στα
µηνιαία σηµειώµατα των συντάξεων.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικής Ασφάλισης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Αξιότιµε κύριε Παρασύρη, πραγµατικά χαίροµαι γιατί το βά-

λατε στη σωστή βάση στο θέµα και θα σας εξηγήσω γιατί η Κυ-
βέρνηση κάνει αυτό το οποίο λέτε. Πρώτα-πρώτα η χώρα µας,
παρά τις συνεχώς βελτιούµενες οικονοµικές συνθήκες, την αύ-
ξηση του ακαθάριστου εγχώριου προϊόντος και τη µείωση της
ανεργίας εξακολουθεί να έχει ένα υψηλό δηµόσιο χρέος, το
οποίο καλείται να εξυπηρετεί και παράλληλα έχει αναλάβει συγ-
κεκριµένες δεσµεύσεις για τη µείωση του χρέους εντός συµφω-
νηµένων πλαισίων, µέσω και της δηµιουργίας πρωτογενών
πλεονασµάτων. 

Συνεπώς η εξοµάλυνση και όχι η κατάργηση που σχεδιάζουµε
για την Εισφορά Αλληλεγγύης Συνταξιούχων γίνεται µε προσε-
κτικά βήµατα, προκειµένου να µη διαταραχθεί ούτε η δηµοσιονο-
µική ισορροπία της χώρας, αλλά ούτε και ο προϋπολογισµός του
ΑΚΑΓΕ, που αφορά σε χρήµατα που πηγαίνουν στην επόµενη
γενιά. 

Επιτρέψτε µου εδώ να πω παρενθετικά πως µου έκανε εντύ-
πωση ότι η ερώτησή σας αναφέρεται ειδικά στους απόστρατους
των Ενόπλων Δυνάµεων ή γενικά στους ένστολους. Προφανώς
η εισφορά αλληλεγγύης και η προσωπική διαφορά αφορούν
όλους ανεξαιρέτως τους συνταξιούχους, δεν είναι δηλαδή ότι θα
γίνει κάποια ειδική ρύθµιση για κάποια ειδική µερίδα συνταξιού-
χων. Το αναφέρω, επειδή όλη η ερώτησή σας και ο τίτλος ακόµη
της ερώτησης αυτό έλεγε, ενώ είναι κάτι το οποίο είναι ένα γενι-
κότερο πρόβληµα. 

Εποµένως, οποιαδήποτε παρέµβαση γίνει στην εισφορά αλλη-
λεγγύης συνταξιούχων θα πρέπει να γίνει για το σύνολο των συν-
ταξιούχων και όχι µόνο για τους απόστρατους, κάτι που κατα-
λαβαίνουµε όλοι ότι µπορεί να έχει έναν σηµαντικό οικονοµικό
αντίκτυπο. Δηλαδή τι θέλω να πω µε αυτό; Είναι µια µικρή µερίδα
αυτοί στους οποίους αναφέρεστε και το κόστος θα ήταν πολύ
µικρότερο από µία αλλαγή η οποία πρόκειται να επηρεάσει το
σύνολο των συνταξιούχων. 

Σε κάθε περίπτωση, σταθερή δέσµευση της Κυβέρνησης είναι
ότι σηµαντικό µέρος από το θετικό δηµοσιονοµικό αποτέλεσµα
που προκύπτει όταν υπερκαλύπτουµε τους στόχους που τίθενται
κάθε χρονιά, θα επιστρέφει στην κοινωνία. Αυτή είναι µια δέ-
σµευση, που ακριβώς λόγω του υψηλότερου του αρχικά προβλε-
πόµενου ρυθµού οικονοµικής µεγέθυνσης και της συνακόλουθης
αύξησης των δηµοσιονοµικών εσόδων κατά τα τελευταία χρόνια
υλοποιήσαµε και θα συνεχίσουµε να υλοποιούµε. 

Σηµαντικό κοµµάτι από αυτό το κοινωνικό µέρισµα κατευθύνε-
ται στους συνταξιούχους µέσω εφάπαξ ενισχύσεων, µε έµφαση
στο κάτω µέρος της κατανοµής των συντάξεων, αυτό δηλαδή
που είπατε κι εσείς που να έχει και την έννοια της κοινωνικής αλ-
ληλεγγύης. 

Να δώσω µερικά παραδείγµατα πιο αναλυτικά. Τα προηγού-
µενα χρόνια έχουµε καταβάλει στους συνταξιούχους έκτακτη οι-
κονοµική ενίσχυση των ευάλωτων συνταξιούχων ύψους 250
ευρώ κατά το 2021, έκτακτη οικονοµική ενίσχυση ευάλωτων συν-
ταξιούχων δύο φορές εντός του 2022, το Πάσχα ύψους 200
ευρώ και τα Χριστούγεννα ύψους 250 ευρώ, εφάπαξ οικονοµική

ενίσχυση µεταξύ 200 και 300 ευρώ το Πάσχα του 2023 σε συν-
ταξιούχους του e-ΕΦΚΑ µε προσωπική διαφορά -στην οµάδα δη-
λαδή στην οποία αναφερθήκατε- εφάπαξ ενίσχυση 150 ευρώ σε
χαµηλοσυνταξιούχους τα Χριστούγεννα του 2023 και πιο πρό-
σφατα µε το άρθρο 123 του ν.5078/2023 προβλέφθηκε η εφάπαξ
καταβολή οικονοµικής ενίσχυσης µεταξύ 100 και 200 ευρώ στους
συνταξιούχους του e-ΕΦΚΑ µε προσωπική διαφορά, δηλαδή και
πάλι στην ίδια οµάδα που λέγαµε πριν. 

Επίσης µην ξεχνάµε ότι αυξήσαµε τα ποσοστά αναπλήρωσης
όσων έχουν πάνω από τριάντα έτη ασφαλιστέας εργασίας, ενώ
µειώσαµε στο 9% από 22% τον εισαγωγικό φορολογικό συντε-
λεστή για φορολογητέο εισόδηµα έως 10.000 ευρώ, αυξάνοντας
δηλαδή το διαθέσιµο εισόδηµα σε όλους, συµπεριλαµβανοµένων
προφανώς και των συνταξιούχων.

Όσο συνεπώς η οικονοµία µας αναπτύσσεται και η είσπραξη
φορολογικών εσόδων αυξάνεται, τόσο µεγαλύτερη δυνατότητα
έχουν να στηρίζουµε όχι µόνο τους συνταξιούχους αλλά το σύ-
νολο του ευάλωτου πληθυσµού της χώρας. Αυτή είναι η σταθερή
µας δέσµευση και µε αυτή συνεχίζουµε, χωρίς να θέτουµε σε κίν-
δυνο τη δηµοσιονοµική σταθερότητα της χώρας. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Υπουργέ. 
Συνεχίζουµε τώρα µε την πρώτη µε αριθµό 702/9-2-2024 επί-

καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Λάρισας της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας. «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία» κ.
Βασιλείου Κόκκαλη προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφο-
ρών, µε θέµα: «Ποια είναι η θέση του Υπουργού Μεταφορών για
την επίµαχη µετάταξη του σταθµάρχη Λάρισας, µετά το πόρισµα
της επιτροπής εµπειρογνωµόνων και την άσκηση ποινικών διώ-
ξεων;». 

Στην ερώτηση θα απαντήσει η Υφυπουργός Υποδοµών και Με-
ταφορών κ. Χριστίνα Αλεξοπούλου.

Κύριε Κόκκαλη, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, η επίκαιρη ερώτηση αφορά τον µοιραίο άν-

θρωπο, τον σταθµάρχη ο οποίος είχε βάρδια το βράδυ της 28ης

Φεβρουαρίου 2023. 
Το 2022 στο πλαίσιο της κινητικότητας ο ΟΣΕ υπέβαλε αίτηµα

στην Κεντρική Επιτροπή Κινητικότητας ζητώντας να καλύψει µία
θέση σταθµάρχη στη Λάρισα. Στις 13 Απριλίου 2022 ο εν λόγω
υπέβαλε αίτηµα για να καλύψει τη θέση και την υπέβαλε γνωρί-
ζοντας ότι το όριο ηλικίας δεν είναι το απαιτούµενο. Δηλαδή το
όριο ηλικίας στις 13 Απριλίου 2022 ήταν σαράντα οκτώ. Αυτός
ήταν πενήντα επτά. Εντούτοις την υπέβαλε την αίτηση. 

Έρχεται ο ΟΣΕ µε το τριµελές συµβούλιο της διοίκησης µε προ-
εδρεύοντα τον κ. Πατέρα και την κάνει δεκτή αυτή την αίτηση,
παρ’ όλο που γνώριζε ότι κατά το χρόνο της αίτησης δεν δικαιού-
ται ο συγκεκριµένος κύριος, και λόγω της ηλικίας. Η ηλικία βασικά
ήταν το πασιφανές παράπτωµα, όχι απλά λάθος, η πασιφανέστατη
παρανοµία, αλλά δεν είχε και εκπαίδευση ο άνθρωπος. 

Έρχεται µετά το Υπουργείο Μεταφορών και προκειµένου να
θεραπεύσει αυτή την πρόβλεψη καταργεί το όριο ηλικίας στις
µετατάξεις. Μετά το τραγικό δυστύχηµα ασκείται ποινική δίωξη
στο τριµελές συµβούλιο διοίκησης του ΟΣΕ και µάλιστα ασκή-
θηκε ποινική δίωξη µε την απάντηση του κ. Βορίδη σε ερώτησή
µου. Ενεχείρισα εγώ, ως είχα την υποχρέωση ως πολίτης, την
απάντηση του κ. Βορίδη, ο οποίος έλεγε ότι δεν ήταν στα όρια
της νοµιµότητας η εν λόγω µετάταξη -όχι ευθέως. 

Το Υπουργείο τότε δεν απήντησε. Ο Πρόεδρος της Επιτροπής
Πορίσµατος Γεραπετρίτη στην εξεταστική επιτροπή, ο κ. Χαλ-
κιάς, και πρώην πρόεδρος του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους
είπε ότι αυτή η απόφαση του ΟΣΕ είναι για τα σκουπίδια, για τα
απορρίµµατα.

Θέλουµε να πληροφορηθούµε, δεδοµένου ότι δεν απάντησε
ουδέποτε το Υπουργείο Μεταφορών Υποδοµών, τη θέση του
Υπουργείου Μεταφορών Υποδοµών για τη συγκεκριµένη µετά-
ταξη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κυρία
Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.

ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-
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ταφορών): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, καλή σας µέρα. 
Αξιότιµε κύριε συνάδελφε, θα ήθελα για ακόµα µια φορά -και

προφανώς και λόγω της περιόδου- να εκφράσω τη βαθύτατη
οδύνη µου δηµοσίως προς τις οικογένειες των θυµάτων και
όλους τους επιζώντες του τραγικού αυτού δυστυχήµατος των
Τεµπών.

Το 2023, αξιότιµε κύριε συνάδελφε, για τον ελληνικό σιδηρό-
δροµο υπήρξε µια κυριολεκτικά µαύρη χρονιά, καθώς χάθηκαν
οι πενήντα επτά συνάνθρωποί µας.

Ως πολιτεία έχουµε χρέος και στεκόµαστε δίπλα στις οικογέ-
νειες των θυµάτων και βεβαίως, εργαζόµαστε µεθοδικά, ώστε στο
µέλλον να µην επαναληφθεί ποτέ ένα τέτοιο τραγικό συµβάν.
Όπως πολύ καλά γνωρίζετε και το αναφέρατε και νωρίτερα στην
ερώτησή σας, αυτή τη στιγµή εξελίσσονται αφ’ ενός η διερεύνηση
των συνθηκών του δυστυχήµατος από τα αρµόδια δικαστικά όρ-
γανα και αφ’ ετέρου οι εργασίες της εξεταστικής επιτροπής της
Βουλής, στην οποία συµµετέχετε. Παράλληλα, είναι σε εξέλιξη διε-
ρεύνηση του δυστυχήµατος από το νεοσύστατο ανεξάρτητο
Εθνικό Οργανισµό Διερεύνησης Αεροπορικών και Σιδηροδροµι-
κών Ατυχηµάτων και Ασφάλειας Μεταφορών (ΕΟΔΑΣΑΑΜ). 

Η πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών
–εννοείται, είναι αυτονόητο- είναι πάντοτε στη διάθεση όλων να
έρχεται στη Βουλή για οποιαδήποτε επίκαιρη ερώτηση. Το έκανε
και θα συνεχίσει να το κάνει. Τη στιγµή που µιλάµε, όµως, είναι
θεσµικά ανακόλουθο να απαντήσουµε παράλληλα µε µια πολλα-
πλώς εν εξελίξει έρευνα. 

Παρ’ όλα αυτά, επειδή δεν αποφεύγουµε καµµία απάντηση,
ευκαιρίας δοθείσης θα ήθελα να σας αναφέρω κάποια στοιχεία
σχετικά µε τις δράσεις µας το τελευταίο χρονικό διάστηµα σε
ό,τι αφορά στον ελληνικό σιδηρόδροµο:

Από τον Σεπτέµβριο του 2023 ορίστηκε η διοίκηση του νεοσύ-
στατου φορέα, του ΕΟΔΑΣΑΑΜ. Σε συνεργασία µε τη διοίκηση
εργαζόµαστε, για να καταστεί πλήρως λειτουργικός οργανωτικά
και επιχειρησιακά. Φυσικά, βασικότερο ζήτηµα όλων αποτελεί η
διερεύνηση του τραγικού δυστυχήµατος. Με δεδοµένο, όµως,
ότι δεν υπάρχει προηγούµενη σχετική εµπειρία στη διερεύνηση
τέτοιων συµβάντων, το Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών αι-
τήθηκε τη συνδροµή του Ευρωπαϊκού Οργανισµού Σιδηροδρό-
µων, η οποία και παρασχέθηκε, και η διερεύνηση είναι και αυτή
σε εξέλιξη. Παράλληλα, σας ενηµερώνω ότι έχει ήδη ξεκινήσει η
διαδικασία στελέχωσης των προβλεπόµενων οργανικών θέσεων
µε άτοµα που διαθέτουν τις γνώσεις και τις ικανότητες για τη διε-
ρεύνηση σιδηροδροµικών δυστυχηµάτων. 

Επιπλέον, από την πρώτη στιγµή του ορισµού της νέας διοίκη-
σης εργαζόµαστε όλοι µαζί, για να ενισχύσουµε τον οργανισµό
τόσο σε επίπεδο ανθρώπινου δυναµικού όσο και σε επίπεδο οικο-
νοµικών πόρων. Ήδη συντάσσεται ο εσωτερικός κανονισµός λει-
τουργίας, ενώ έχει ολοκληρωθεί η καταγραφή των αρµοδιοτήτων
και των χαρακτηριστικών που πρέπει να πληρούν οι ερευνητές. 

Κλείνοντας την πρωτολογία µου, θα ήθελα να σηµειωθεί ότι
αµέσως µετά το δυστύχηµα η ελληνική Κυβέρνηση ήρθε σε επαφή
µε τον Ευρωπαϊκό Οργανισµό Σιδηροδρόµων ζητώντας τη συν-
δροµή του, ώστε να ρίξει άπλετο φως σε όλα τα ζητήµατα -ένα
από αυτά είναι και αυτό που περιγράφετε- που αφορούν στον ελ-
ληνικό σιδηρόδροµο µε τη βοήθεια κορυφαίων ειδικών του χώρου. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ.
Ορίστε, κύριε Κόκκαλη, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία

σας
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Κυρία Υπουργέ, νοµίζω ότι η ερώ-

τηση είναι σαφέστατη. Δεν ρωτάµε τι έχει κάνει η Κυβέρνησή σας
για τον σιδηρόδροµο. Μου θυµίζετε –βέβαια, δεν σας εξοµοιώνω
επ’ ουδενί- τον προκλητικότατο, µοιραίο αλαζόνα και ψεύτη
Κώστα Καραµανλή που ήρθε χθες στην εξεταστική επιτροπή και
ο οποίος δεκαπέντε ηµέρες πριν το τραγικό δυστύχηµα κου-
νούσε το δάχτυλο στον κ. Μεϊκόπουλο και έλεγε «µη µου µιλάτε
εµένα για ασφάλεια στα τρένα» µε αυτό το τραγικό αποτέλεσµα. 

Και βέβαια, µπορείτε να απαντήσετε ως Υπουργείο. Δεν σας
κωλύει καθόλου η έρευνα. Δεν αναφέροµαι στην ποινική έρευνα.
Αναφέροµαι στο διοικητικό κοµµάτι. Βγάζει απόφαση ο ΟΣΕ και

τον προσλαµβάνει, ενώ ήταν πενήντα επτά χρονών. Ο νόµος
έλεγε σαράντα οκτώ. Γιατί έρχεται ο Καραµανλής µετά και κα-
ταργεί το όριο ηλικίας; Υπήρχε ποτέ κατάργηση ορίου ηλικίας
του σταθµάρχη; Μπορεί να γίνει κάποιος σταθµάρχης στα εξήντα
πέντε ή στα εξήντα δύο; Ναι ή όχι; Έχει συµβεί ποτέ; Γνώριζε ο
κ. Καραµανλής ότι δεν τηρεί τις προϋποθέσεις του νόµου; Και
ποιος ήταν λόγος, ενώ υπήρχε διοικητική διαδικασία σε εξέλιξη
τότε, το Υπουργείο να παρέµβει και για τον έναν που έκανε αυτή
την αίτηση µετάταξης να φέρει το άρθρο 33, όπου ορίζεται –
ακούστε- ότι ο υπό µετάταξη κατέχει τα απαιτούµενα ουσιαστικά
και τυπικά προσόντα για τη θέση στην οποία µετατάσσεται, εκτός
της ηλικίας; Γιατί; Επειδή ήταν µόνο ένας; Από όλη την Ελλάδα
ένας έκανε για τη Λάρισα, ο συγκεκριµένος και γι’ αυτόν έβγαλε
ο κ. Καραµανλής ότι δεν ισχύει η ηλικία. Για ποιο λόγο; Επειδή
ήταν ο ένας; Γιατί χτες την υπερασπίστηκε αυτή τη µετάταξη,
που σύµφωνα µε τον πρόεδρο του Νοµικού Συµβουλίου του Κρά-
τους ήταν για τα σκουπίδια. Αλλά προφανώς ο κ. Καραµανλής
στα σκουπίδια ρίχνει τον θυµό των συγγενών και όλης της κοι-
νωνίας, κυρία Υπουργέ.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κυρία

Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-

ταφορών): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Αξιότιµε κύριε συνάδελφε, σας ανέφερα ήδη στην πρωτολογία

µου ότι έχουµε απόλυτη εµπιστοσύνη στις διαδικασίες διερεύ-
νησης, οι οποίες βρίσκονται τώρα σε εξέλιξη. Όπως καταλαβαί-
νετε, το Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών δεν µπορεί να
πάρει θέση σε ένα ζήτηµα το οποίο έχει λάβει ήδη το δρόµο της
δικαιοσύνης. Ως πολιτική ηγεσία σεβόµενη τόσο την εξέλιξη της
δικαστικής διερεύνησης της υπόθεσης, τις εργασίες της εξετα-
στικής επιτροπής -στις οποίες, ξαναλέω, είστε παρών και µέλος-
αλλά και τη διερεύνηση από τον ΕΟΔΑΣΑΑΜ, έχουµε υποχρέωση
να τηρήσουµε την πάγια θέση µας.

Κύριε Βουλευτά, σας διαβεβαιώνω ότι όλο το ανθρώπινο δυνα-
µικό που διαθέτουµε εργάζεται υπό ιδιαίτερα απαιτητικές συνθή-
κες, µεθοδικά και µε συνέπεια σε όλα τα µέτωπα που υπάρχουν
αυτή τη στιγµή στον τοµέα των σιδηροδρόµων. Όπως γνωρίζετε,
η ελληνική Κυβέρνηση αποφάσισε να προχωρήσει σε µια µεταρ-
ρύθµιση µε επίκεντρο τη δηµιουργία ενός νέου οργανισµού υπό
την επωνυµία «Σιδηρόδροµοι Ελλάδος». Ο οργανισµός αυτός θα
συγκεντρώσει σχεδόν το σύνολο των αρµοδιοτήτων οι οποίες σχε-
τίζονται µε το δηµόσιο σιδηρόδροµο. Με αυτή την αναδιοργάνωση
και την αναδιάρθρωση του σιδηροδροµικού τοµέα, µε αξιοποίηση
πόρων του Ταµείου Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας και βέβαια µε
την ενσωµάτωση εν µέσω άλλων και ζητηµάτων διαχείρισης κιν-
δύνων, επιδιώκουµε να το καταστήσουµε εκ νέου ζωτικό κοµµάτι
του µεταφορικού έργου. Επιθυµούµε οι µεταφορές να είναι αξιό-
πιστες, προσβάσιµες σε όλους αλλά πρωτίστως ασφαλείς. Επι-
διώκουµε η πλήρης λειτουργία της νέας εταιρείας να γίνει έως το
τέλος του 2025 και ο νέος οργανισµός, οι Σιδηρόδροµοι Ελλάδος
να αποτελέσουν έναν αξιόπιστο βραχίονα του διευρωπαϊκού δι-
κτύου µεταφορών στη νοτιοανατολική Ευρώπη. 

Κλείνοντας, κύριε συνάδελφε, θα ήθελα να τονίσω και πάλι ότι
η ενίσχυση του επιπέδου ασφάλειας των ελληνικών σιδηροδρό-
µων αποτελεί ύψιστη πολιτική µας προτεραιότητα. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-

στώ, κυρία Υπουργέ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι

από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτιρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», είκοσι ένα
µαθητές και µαθήτριες και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από την
Ευαγγελική Σχολή Νέας Σµύρνης. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σας εύχεται καλή πρόοδο.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Σήµερα παρακολουθείτε µια διαδικασία που λέγεται κοινοβου-
λευτικός έλεγχος. Ένας ή µία Βουλευτής ρωτά και ένας Υπουρ-
γός απαντά.
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Προχωρούµε στην τελευταία για σήµερα πρώτη µε αριθµό
695/8-2-2024 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού
Πέλλης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία» κ. Θεοδώρας Τζάκρη προς τον Υπουργό Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Πρωτοφανής καθυστέρηση
αποζηµιώσεων στους αγρότες της Πέλλας και της Ηµαθίας από
τον ΕΛΓΑ».

Ορίστε, κυρία Τζάκρη, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Σταµενίτη, για ακόµη µια φορά ο ΕΛΓΑ βρίσκεται στο επί-

κεντρο του ενδιαφέροντος των αγροτών. Βρισκόµαστε στα µέσα
του Φλεβάρη και οι δενδροκαλλιεργητές - αγρότες στην Πέλλα
και στην Ηµαθία δεν έχουν εισπράξει έναντι των ζηµιών από χα-
λάζι, βροχοπτώσεις ή παγετό το 2023 ούτε ένα ευρώ. Και ξέρετε,
αυτό συµβαίνει, ενώ είµαστε ήδη εν όψει της νέας καλλιεργητικής
περιόδου και ενώ το αγροτικό εισόδηµα συµπιέζεται και από το
τεράστιο κόστος παραγωγής -στο οποίο η Κυβέρνησή σας µε τα
µέτρα ελεηµοσύνης που ανακοίνωσε χθες αρνείται να ανταποκρι-
θεί- αλλά κυρίως και από τις χαµηλές τιµές των προϊόντων. 

Εποµένως, βρισκόµαστε στη νέα καλλιεργητική περίοδο, και
συµπιέζεται ακόµη περισσότερο και από τις καθυστερήσεις στον
ΕΛΓΑ. Θυµόσαστε ότι ξανασυναντηθήκαµε τον Νοέµβριο για τη
συζήτηση µιας παρόµοιας ερώτησης, που αφορούσε την ολο-
σχερή καταστροφή που έχουν υποστεί οι οικισµοί στην Πέλλα
από τις έντονες βροχοπτώσεις και από το χαλάζι. Τότε δεν κρί-
νατε σηµαντική και απαραίτητη την καταβολή προκαταβολών, και
ως εκ τούτου δεν εφαρµόστηκε το µέτρο. Προχθές, όµως, -και
το θεωρώ ως θετικό αν η ερώτησή µου συνέβαλε προς την κα-
τεύθυνση αυτή, πολλώ δε µάλλον πολύ επιτυχώς υποβλήθηκε-
και πιο συγκεκριµένα τις προηγούµενες ηµέρες, στην αναβολή
δηλαδή της συζήτησης της ερώτησής µας που είχε προκαθορι-
στεί να γίνει την επόµενη Δευτέρα, προβήκατε στην καταβολή
κάποιων προκαταβολών του ύψους 20% σε νεοοικισµούς στην
Πέλλα και στην Ηµαθία που αντιστοιχούν σε 200 ευρώ. 

Τι να τις κάνουν τις προκαταβολές, κύριε Σταµενίτη, οι αγρό-
τες της Αραβησσού, του Παλαιού και του Νέου Μυλοτόπου, του
Ανύδρου και του Αχλαδοχωρίου τον Φλεβάρη µήνα; Οι άνθρωποι
ολοσχερή εξόφληση περίµεναν. Θα είχε ένα νόηµα να καταβάλ-
λετε προκαταβολές, να το κάνατε τον Σεπτέµβρη, να το κάνατε
τον Οκτώβρη, ενδεχοµένως και πριν τα Χριστούγεννα. Οι άνθρω-
ποι περιµένουν ολοσχερή εξόφληση, και όχι µόνο αυτοί, αλλά και
οι υπόλοιποι εκατόν τριάντα επτά οικισµοί και χωριά της Πέλλας
που δεν έχουν πάρει, όπως σας είπα, έναντι των ζηµιών τους του
2023 ούτε 1 ευρώ. Πρωτοφανές.

Και κοιτάξτε το εξής. Τα νέα για τον ΕΛΓΑ, παρά τα καθησυ-
χαστικά σας νεύµατα ότι δήθεν αποκαταστάθηκαν τα προβλή-
µατα, δεν είναι καθόλου καλά. Και ο τρόπος µε τον οποίο πάτε
να καλύψετε το ταµειακό του έλλειµµα -και είναι έκδηλη η διά-
ταξη του άρθρου 32 του νοµοσχεδίου που ψηφίστηκε µόλις χθες-
ότι δήθεν θα τα βρείτε, κύριε Υφυπουργέ, από τις εισφορές του
2024 είναι ένα προσωρινό µέτρο, δεν καλύπτει το ταµειακό έλ-
λειµµα του ΕΛΓΑ.

Εποµένως, επειδή οι αγρότες µας έχουν πλέον κατανοήσει ότι
ο ΕΛΓΑ είναι πλέον ένας µόνο εισφοροεισπρακτικός µηχανισµός,
ο οποίος δεν ανταποκρίνεται επ' ουδενί στο ύψος των ζηµιών και,
εν πάση περιπτώσει δεν καταβάλλεται και έγκαιρα το αντίστοιχο
ποσό στους αγρότες, σας ρωτούν: Πότε προβλέπετε να ολοκλη-
ρωθούν τα πορίσµατα; Λέει η υπηρεσία εκεί, ο αρµόδιος ΕΛΓΑ,
το κατάστηµα της Βέροιας, ότι µέχρι τώρα έχουν υποβληθεί εί-
κοσι οκτώ χιλιάδες αιτήσεις, το 2023, και µέχρι τώρα ο οργανι-
σµός βρίσκεται στα µισά περίπου, δηλαδή έχουν αποσταλεί περί
τα δεκατέσσερις χιλιάδες πορίσµατα. Πότε θα ολοκληρωθεί η
αποστολή των πορισµάτων και πότε θα ολοκληρωθούν; Και,
κύριε Υπουργέ, θέλω πραγµατικά να διαβεβαιώσετε σήµερα εδώ
ότι αυτό θα γίνει, θα εξασφαλίσετε τα απαραίτητα µε έναν νόµιµο
τρόπο από τον υφιστάµενο κανονισµό, ώστε ο οργανισµός να
προχωρήσει άµεσα τις αποζηµιώσεις που δικαιούνται οι αγρότες,
χωρίς τον κίνδυνο µελλοντικών ανακτήσεων. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κυρία Τζάκρη.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία
σας.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρία συνάδελφε, θα µπω στην ουσία της ερώτησής σας. Οι
αγρότες θα κρίνουν αν είναι η σηµαντική ή όχι αυτή η πληρωµή
που έγινε και προφανώς ούτε εγώ, ούτε εσείς. Προκαλεί, όµως,
έκπληξη η ερώτησή σας και µοµφές περί αδικαιολόγητης και
προσχηµατικής καθυστέρησης και οικονοµικής ανεπάρκειας του
ΕΛΓΑ, σαν να µη γνωρίζετε τον τρόπο λειτουργίας του ΕΛΓΑ ή
ακόµα χειρότερα σαν να µην γνωρίζετε τι συµβαίνει στη χώρα
µας, όπου η κλιµατική κρίση δοκιµάζει µε αλλεπάλληλες ζηµίες
τον πρωτογενή τοµέα, άρα και τον διοικητικό µηχανισµό που τον
υποστηρίζει λόγω φόρτου και όγκου εργασιών. Ευτυχώς, όµως,
στο τιµόνι της χώρας βρίσκονται οι κυβερνήσεις του Κυριάκου
Μητσοτάκη και εξασφαλίζουν την επιτυχή ανταπόκριση του διοι-
κητικού µηχανισµού στις προκλήσεις µε ευελιξία, στον συντονι-
σµό και στις παρεµβάσεις. Οπότε, ας τα φρεσκάρουµε αυτά όλα. 

Ο ΕΛΓΑ διέπεται από συγκεκριµένο νοµοθετικό πλαίσιο, τον
ν.3877/2010, και τους απαραίτητους από αυτούς κανονισµούς
ασφάλισης φυτικής και ζωικής παραγωγής. Το εν λόγω πλαίσιο
περιγράφει συγκεκριµένες διαδικασίες από τη στιγµή που συµ-
βαίνει µία ζηµιά ως την καταβολή της αποζηµίωσης. Και αυτές οι
διαδικασίες πρέπει και φροντίζουµε να τηρούνται, όχι µόνο γιατί
ως Κυβέρνηση εµµένουµε στην τήρηση της νοµιµότητας, αλλά
επιπλέον γιατί κάτι διαφορετικό, θα συνιστούσε διαφορετική µε-
ταχείριση, αλλά και γιατί οι διαδικασίες που έχουν προβλεφθεί
έχουν κάποια λογική, ώστε να διασφαλίζεται επιστηµονική και δι-
οικητική αξιοπιστία. 

Και αν το υφιστάµενο πλαίσιο χρειάζεται βελτιώσεις ή εκσυγ-
χρονισµό σε κάποια σηµεία της διαδικασίας, η δική µας Κυβέρ-
νηση είναι αυτή που θα καταθέσει το επόµενο χρονικό διάστηµα
νοµοσχέδιο αναδιάρθρωσης του ΕΛΓΑ. Σύµφωνα, λοιπόν, µε το
υφιστάµενο πλαίσιο, όταν προκύπτει ένα ζηµιογόνο αίτιο, η ροή
των διαδικασιών έχει ως εξής: επιτόπιες επισηµάνσεις από τους
γεωτεχνικούς του ΕΛΓΑ, αναγγελίες ζηµιάς, υποβολή δηλώσεων
ζηµιάς, εξατοµικευµένες εκτιµήσεις, επεξεργασία µε βάση το αρ-
χείο ΟΣΔΕ, κοινοποίηση πορισµάτων, καταβολή αποζηµιώσεων
στους ασφαλιστικά ενήµερους δικαιούχους. Η επεξεργασία µε
το αρχείο ΟΣΔΕ, δεν γίνονταν ποτέ πριν το φθινόπωρο, εφόσον
τότε ήταν έτοιµο από τον ΟΠΕΚΕΠΕ, µετά τους απαραίτητους
διασταυρωτικούς ελέγχους. Φέτος µάλιστα ήταν έτοιµο τον
Οκτώβριο, δηλαδή µε καθυστέρηση, σε σχέση µε ό,τι συνέβαινε
συνήθως µε τον ΕΛΓΑ, λόγω καθυστερηµένης ηµεροµηνίας δη-
λώσεων ΟΣΔΕ, προκειµένου ο τελευταίος, ο ΕΛΓΑ, στην απαι-
τούµενη δική του επεξεργασία να προχωρήσει. 

Εποµένως, κοινοποίηση πορισµάτων δεν θα µπορούσε να γίνει
πριν τον Δεκέµβριο, στην καλύτερη περίπτωση. Οι ζηµιές που
αναφέρεστε –παγετός, χαλάζι, βροχόπτωση- έλαβαν χώρα σε µε-
γάλο διάστηµα από την άνοιξη του 2023 έως και τον Αύγουστο
2023. Ειδικά για το χαλάζι και τη βροχόπτωση, υπήρχαν αρκετές
αναγγελίες σε διαφορετικές ηµεροµηνίες. Συνολικά έγιναν εξα-
κόσιες ενενήντα έξι αναγγελίες, υπεβλήθησαν είκοσι οκτώ χιλιά-
δες εννιακόσιες πενήντα τρεις δηλώσεις ζηµιάς. Παρά τον
µεγάλο όγκο, οι εκτιµήσεις ολοκληρώθηκαν εγκαίρως. Στον πα-
ραπάνω όγκο δουλειάς, προσθέστε περίπου και τις τρεις χιλιά-
δες ενστάσεις για τις ζηµιές του 2022 και στους δύο νοµούς, για
τις οποίες έγιναν και ολοκληρώθηκαν οι επανεκτιµήσεις εντός
του φθινοπώρου του 2023. Για τις συγκεκριµένες ζηµιές µάλιστα,
ολοκληρώθηκε η καταβολή των αποζηµιώσεων ύψους 1,8 εκα-
τοµµυρίου ευρώ του 2024. Θυµίζω ότι τον Νοέµβριο του 2023
είχε προηγηθεί εξόφληση των ζηµιών του 2022 µε ποσό 3,6 εκα-
τοµµύρια ευρώ για την Πέλλα και την Ηµαθία, σε όσους, λόγω
καθυστερηµένης καταβολής ασφαλιστικών εισφορών ή άλλης αι-
τίας, δεν είχαν αποζηµιωθεί, και έτσι λοιπόν προχωρήσαµε στο
ποσό των 3,6 εκατοµµυρίων ευρώ. 

Θα συνεχίσω τα υπόλοιπα στη δευτερολογία µου. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ, κύριε

Υπουργέ. 
Κυρία Τζάκρη, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Τώρα, κύριε Σταµενίτη, ότι αναλώσατε
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την πρωτολογία σας για να αναλύσετε σε εµένα, που είµαι είκοσι
ένα χρόνια Βουλευτής, ποια είναι η συνήθης διαδικασία αποζη-
µιώσεων που ακολουθεί ο ΕΛΓΑ, µε ξεπερνά. Εγώ όµως, κύριε
Σταµενίτη, θα σας πω το εξής, και ρωτήστε τον Υπουργό σας.
Μας είπε, λοιπόν, ο κ. Αυγενάκης σε δηµόσιες δηλώσεις του -
από αυτές τις προκλητικές που συνήθως κάνει- ότι δήθεν –πώς
το λέει;- «ταχύτερη καταβολή κατά δύο µήνες των αποζηµιώσεων
του 2023». Ταχύτερη σε σχέση µε τι, κύριε Σταµενίτη; 

Εδώ στις ερωτήσεις που κατά κόρον υποβάλλουµε στο Υπουρ-
γείο Αγροτικής Ανάπτυξης ξέρετε τι απαντήσεις παίρνουµε από
εσάς; Παίρνουµε την απάντηση ότι δήθεν πλέον οι πληρωµές γί-
νονται εντός του έτους στις οποίες συµβαίνει το ίδιο ζηµιογόνο
αίτιο, και ολοκληρώνεται η πληρωµή του, το πολύ, το αργότερο,
στις αρχές της επόµενης. Εδώ µιλάµε για µέσα του Φλεβάρη, και
ακόµη δεν έχουν κοινοποιηθεί. Έχουν κοινοποιηθεί κάποια πορί-
σµατα, κάποιες ενστάσεις από το 2022, και κάποια πορίσµατα
που αφορούν τον παγετό και τις βροχοπτώσεις στα κεράσια σε
κάποιους οικισµούς. Και ακόµα δεν µας λέτε. Εγώ ένα συγκεκρι-
µένο πράγµα σας ρώτησα: Πότε θα πληρωθούν αυτά; Συγκεκρι-
µένα πράγµατα. Νωρίτερα σε σχέση µε τι; Σε σχέση µε αυτά που
µας απαντάτε στις ερωτήσεις σας ή πόσο αργά πάει σε σύγκριση
µε αυτά που λέει ο κ. Αυγενάκης;

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ)

Σε κάθε περίπτωση βέβαια εγώ -για να µιλήσουµε λιγάκι και
για τη συγκυρία- άκουσα χθες αυτά που είπε ο Πρωθυπουργός
και αυτά που είπε και µετά τη συνάντησή του µε τους αγρότες.
Έξυσε, λέει, τον πάτο του βαρελιού ο Πρωθυπουργός. Και ανα-
κοίνωσε τι; Ανακοίνωσε ένα νεφέλωµα µέτρων που θα ισχύσουν
την επόµενη δεκαετία και θα έχουν αποτύπωµα σε βάθος αυτής.

Κύριε Υφυπουργέ, ανακοινώσατε και τα µέτρα για το ηλε-
κτρικό ρεύµα, που δεν είναι κατ’ αρχάς κάτι που να έχει σχέση
µε αυτό που ζητούν οι αγρότες. Και ξέρετε πάρα πολύ καλά τι
ζητούν οι αγρότες. Οι αγρότες ζητούν επτά σεντ την κιλοβατώρα
στο αγροτικό ρεύµα. Τι τους είπατε εσείς; Κατ’ αρχάς οι διµερείς
συµβάσεις δεν είναι υποχρεωτικές µε τη ΔΕΗ ή µε άλλους πα-
ραγωγούς. Από εκεί και πέρα, χωρίζετε τον χρόνο σε δύο και
οκτώ χρόνια. Και για τα υπόλοιπα οκτώ χρόνια αυτό που λέτε
είναι ότι καλύπτετε το κόστος, η κατανάλωση, µόνο κατά το1/3.
Και το κυριότερο είναι ότι χρηµατοδοτείτε αυτό το µέτρο από το
Ταµείο Ενεργειακής Μετάβασης. Επιβαρύνετε δηλαδή όλους
τους άλλους Έλληνες πολίτες. 

Όσον αφορά βεβαίως το µέτρο και την προκαταβολή της
µισής επιστροφής του φόρου ειδικής κατανάλωσης κατά µερι-
κούς µήνες, νοµίζω, κύριε Υπουργέ, το καταλαβαίνετε και ο ίδιος
ότι δεν σας απαλλάσσει επ' ουδενί από την ευθύνη σας να δώ-
σετε αφορολόγητο πετρέλαιο που σας ζητούν οι αγρότες. Βέ-
βαια, όπως πολύ σωστά είπατε, και αυτά που λέω εγώ και αυτά
που είπατε εσείς, τα κρίνουν οι αγρότες που είναι οι τελικώς ωφε-
λούµενοι ή οι τελικώς βλαπτόµενοι. 

Και οι αγρότες, κύριε Υπουργέ, αυτό που σας είπαν το προ-
ηγούµενο χρονικό διάστηµα, είναι ότι θα συνεχίσουν τις κινητο-
ποιήσεις τους, γιατί αυτά ακριβώς που τους λέτε, είναι
ανεπαρκή. Εποµένως, θέλω να απαντήσετε συγκεκριµένα για το
πότε θα πληρωθούν τα πορίσµατα των ζηµιών το 2023 στην
Πέλλα και την Ηµαθία. Θέλω συγκεκριµένη απάντηση από εσάς.
Και το ξαναλέω, ο τρόπος ο οποίος θα γίνουν αυτές οι πληρωµές
να είναι σύννοµος, ώστε να µην βρεθούν οι αγρότες µας µε το
δυσµενές ενδεχόµενο του µέτρο των αναρτήσεων, όπως συνέβη
µε προηγούµενες επιχορηγήσεις στο παρελθόν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριε
Υπουργέ, για τη δευτερολογία σας.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Αγαπητή συνάδελφε, το σχόλιό σας για το
περιεχόµενο της πρωτολογίας µου επιβεβαιώνει την αναγκαιό-
τητα της πρωτολογίας µου. Επίσης, είστε πάρα πολλά χρόνια
Βουλευτής και θα ξέρετε ότι πρέπει να απαντούµε σε συγκεκρι-
µένο περιεχόµενο. Αν µου δοθεί η δυνατότητα από το Προ-
εδρείο, θα επανέλθω σε περισσότερο χρόνο για τα υπόλοιπα. 

Απαντώ, λοιπόν, συγκεκριµένα: Ακόµα και µε αυτό τον φόρτο,
έχει ολοκληρωθεί η συγγραφή και επεξεργασία και µηχανογρά-

φηση και κοινοποίηση των πορισµάτων για τον παγετό, αλλά και
τις βροχοπτώσεις που συνέβησαν µέχρι αρχές Μαΐου του 2023.
Παράλληλα, συνεχίζονται οι αντίστοιχες διαδικασίες για τα πο-
ρίσµατα των υπολοίπων βροχοπτώσεων του ’23 και του χαλαζιού
του ’23 µε σκοπό να έχει ολοκληρωθεί η κοινοποίησή τους το αρ-
γότερο ως τον Μάρτιο του ’24. Άρα σας απαντώ συγκεκριµένα.

Οι δικαιούχοι ασφαλιστικά ενήµεροι πληγέντες από τον παγετό
για τις συγκεκριµένες βροχοπτώσεις που συνέβη νωρίτερα από
τις άλλες ζηµιές θα συµπεριλαµβάνονται στην επικείµενη πλη-
ρωµή που θα κάνει ο ΕΛΓΑ για τις ζηµιές του ’23 και θα αφορά έξι
χιλιάδες πορίσµατα σε έξι χιλιάδες δηλώσεις ζηµιάς. Θα πληρω-
θούν. Σας απαντώ και σε αυτό συγκεκριµένα. Την Τετάρτη 31-1-
2024 συνεδρίασε το διοικητικό συµβούλιο του ΕΛΓΑ και
αποφάσισε η εν λόγω πληρωµή να πραγµατοποιηθεί µετά τις 22
Φεβρουαρίου του 2024 και σίγουρα πριν βγει ο µήνας. Έτσι δη-
λαδή έχει προγραµµατιστεί και δροµολογηθεί. Η πληρωµή των
αποζηµιώσεων για τις άλλες ζηµιές θα γίνεται σταδιακά και θα
ολοκληρωθεί έως το τέλος της άνοιξης -επίσης απαντούµε συγ-
κεκριµένα- σε ηµεροµηνία που θα καθορίσει σε επόµενο χρόνο ο
ΕΛΓΑ.

Αφού, λοιπόν, πιστεύω ότι επαρκώς αιτιολογήθηκε η όποια κα-
θυστέρηση και αποδείξαµε ότι δεν ήταν προσχηµατική, αλλά αν-
τικειµενική λόγω της καθυστέρησης των δηλώσεων ΟΣΔΕ, ας
δούµε λίγο και τα άλλα που αναφέρετε περί ανεπαρκούς ρευ-
στότητας του ΕΛΓΑ και περί εντολών για µειωµένα ποσοστά εκτι-
µήσεων, αυθαίρετες και έωλες συκοφαντίες, κυρία συνάδελφε.
Διασπείρετε φήµες που δεν βασίζονται πουθενά, απλές ιερεµιά-
δες µε στόχο τη διασπορά του πανικού και τον πολιτικό καιρο-
σκοπισµό πάνω στις ανάγκες των αγροτών µας. Γιατί πώς αλλιώς
να εξηγηθεί ότι προβλέπετε ελλειµµατικές πληρωµές και µάλιστα
καταλογισµούς, όταν οι Κυβερνήσεις της Νέας Δηµοκρατίας έµ-
πρακτα και αποδεδειγµένα ενίσχυσαν και ενισχύουν τη ρευστό-
τητα του ΕΛΓΑ για να ανταποκρίνεται πλήρως στις υποχρεώσεις
του απέναντι στους παραγωγούς. 

Εµείς ήµασταν οι πρώτοι που ενεργοποιήσαµε για πρώτη
φορά την ψήφιση του ν.3877/2010, το άρθρο 7 για κρατική επι-
χορήγηση του οργανισµού, η οποία µέχρι και το ’23 φτάνει περί-
που τα 400 εκατοµµύρια ευρώ. Και µε αυτόν τον τρόπο
εξορθολογίσαµε τη λειτουργία και επαναφέραµε το καθεστώς
αποζηµιώσεων σε µια εφάπαξ πληρωµή, σε αντίθεση µε την πρα-
κτική του ΣΥΡΙΖΑ, δηλαδή τη δική σας, που κατέβαλε την αποζη-
µίωση σε τρεις δόσεις 70%, 20% και 10% και εξοφλούσε  τον
παραγωγό ακόµα και δεκαοκτώ µήνες µετά την εκδήλωση της
ζηµιάς. Εµείς είµαστε αυτοί που υλοποιούµε, όποτε κρίνεται απα-
ραίτητο, ad hoc πρόγραµµα κρατικών οικονοµικών ενισχύσεων
µέσω του ΕΛΓΑ, όπως για παράδειγµα το τελευταίο για την απο-
ζηµίωση των πληµµυροπαθών µε ποσό των 260 εκατοµµυρίων
από τον κρατικό προϋπολογισµό.

Εποµένως, η ρευστότητα του οργανισµού είναι αυταπόδεικτα
εξασφαλισµένη και θα είναι εξασφαλισµένη και στον νέο κανονι-
σµό µε τις διευρυµένες καλύψεις, γιατί τρεις είναι οι βασικοί πυ-
λώνες στους οποίους στηρίζεται η διαµόρφωση του ΕΛΓΑ, η
µεγαλύτερη ανταπόκρισή του στις νέες ανάγκες ασφαλιστικής
κάλυψης που έχουν προκύψει στους αγρότες και κτηνοτρόφους,
η φερεγγυότητα και η αξιοπιστία του έργου του και η οικονοµική
βιωσιµότητά του.

Εξακολουθείτε να θέλετε να κηρύττετε ελλειµµατικές πληρω-
µές; Θα διαψευστείτε για µία ακόµα φορά, γιατί οι παραγωγοί
θα πληρωθούν και θα πληρωθούν πολύ συντοµότερα απ’ ό,τι επί
κυβερνήσεων ΣΥΡΙΖΑ σε µία δόση εφάπαξ και στο 100% του
ποσού που προβλέπει το πόρισµα. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των επίκαιρων ερωτή-
σεων.

Διακόπτουµε τη συνεδρίαση για να συνεχίσουµε στις 10.15’
δηλαδή για πέντε - έξι λεπτά για να εισέλθουν οι συνάδελφοι και
να προχωρήσουµε στη νοµοθετική εργασία σύµφωνα µε την ηµε-
ρήσια διάταξη που έχει διανεµηθεί. 

Ευχαριστώ .
(ΔΙΑΚΟΠΗ)
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(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, συνεχίζεται συνεδρίαση.
Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ
Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του

συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργού Επικρατείας: «Ισό-
τητα στον πολιτικό γάµο, τροποποίηση του Αστικού Κώδικα και
άλλες διατάξεις». 

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της,
στις 8 Φεβρουαρίου 2024 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία
έως δύο συνεδριάσεις εν συνόλω επί της αρχής, επί των άρθρων
και των τροπολογιών.

Η εγγραφή των οµιλητών θα γίνει ηλεκτρονικά και µέχρι το
τέλος της οµιλίας του δεύτερου εισηγητή.

Συµφωνεί το Σώµα;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς):Το Σώµα συνεφώ-

νησε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να σας ανακοι-
νώσω ότι οι Υπουργοί Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, Εθνι-
κής Οικονοµίας και Οικονοµικών, Εξωτερικών και Ανάπτυξης,
κατέθεσαν σήµερα 14-2-2024 σχέδιο νόµου: «Κύρωση των τρο-
ποποιήσεων που υιοθετήθηκαν την 8η Δεκεµβρίου 2021 από τη
Συνέλευση του Διεθνούς Ναυτιλιακού Οργανισµού (ΔΝΟ) στη
Διεθνή Σύµβαση περί «Διεθνούς Ναυτιλιακού Οργανισµού» που
υπογράφηκε στη Γενεύη την 6η Μαρτίου 1948, όπως, αυτή τρο-
ποποιήθηκε µεταγενέστερα και ισχύει». 

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Επίσης, ενηµερώνω το Σώµα ότι έχουν κατατεθεί τρεις ενστά-

σεις αντισυνταγµατικότητας. Η µία από την Κοινοβουλευτική
Οµάδα της Ελληνικής Λύσης, η δεύτερη από την Κοινοβουλευ-
τική Οµάδα των Σπαρτιατών και η τρίτη από την Κοινοβουλευτική
Οµάδα της Νίκης, οι οποίες θα διανεµηθούν σε λίγο σε όλους
σας.

(Στο σηµείο αυτό καταχωρίζονται στα Πρακτικά οι προαναφερ-
θείσες ενστάσεις αντισυνταγµατικότητας τα κείµενα των οποίων
έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, ενηµερώνω το Σώµα ότι αφού ολοκληρώσουν οι ει-
σηγητές και οι ειδικοί αγορητές, στη συνέχεια θα γίνει συζήτηση
επί των ενστάσεων αντισυνταγµατικότητας. Αυτό υπολογίζεται
σε δύο ώρες περίπου από τώρα και λέω αυτόν τον χρόνο για να
κάνουν οι συνάδελφοι τον προγραµµατισµό τους.

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα ηλεκτρονικής εγγραφής οµι-
λητών.

Τον λόγο έχει η εισηγήτρια της Νέας Δηµοκρατίας κ. Μαρία
Συρεγγέλα  για δεκαπέντε λεπτά.

ΜΑΡΙΑ ΣΥΡΕΓΓΕΛΑ: Ευχαριστώ κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το άρθρο 1 της

οικουµενικής διακήρυξης των δικαιωµάτων του ανθρώπου ορίζει
πως όλοι οι άνθρωποι γεννιούνται ελεύθεροι και ίσοι στην αξιο-
πρέπεια και στα δικαιώµατα. Με αυτή την αρχή βρισκόµαστε σή-
µερα εδώ…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, ξεκίνησε η συνεδρίαση, καθίστε παρα-
καλώ.

Συγγνώµη, κυρία Συρεγγέλα.
ΜΑΡΙΑ ΣΥΡΕΓΓΕΛΑ: …για να κάνουµε ένα σηµαντικό βήµα

για µια βιώσιµη και ισότιµη κοινωνία. 
Πού στοχεύει, λοιπόν, το παρόν νοµοθέτηµα; Βλέποντας τη

µεγάλη εικόνα, είναι ένα ακόµα λιθαράκι στη δηµιουργία µιας κοι-
νωνίας χωρίς διακρίσεις και κοινωνικό αποκλεισµό. Βλέποντας
την εικόνα της καθηµερινότητας, αποσκοπεί στην παροχή και
στα ζευγάρια του ίδιου φύλου, πρόσβαση στον θεσµό του γάµου,
στην υπηρέτηση του βέλτιστου συµφέροντος των παιδιών αυτών
των ζευγαριών, και στην ενίσχυση του νόµου που ήδη υπάρχει
για την απαγόρευση των διακρίσεων στον τοµέα της απασχόλη-
σης.

Με την ψήφιση του παρόντος νοµοσχεδίου η Ελλάδα θα γίνει
η τριακοστή έβδοµη χώρα που θα εισάγει την ισότητα στον πο-
λιτικό γάµο και αυτό γίνεται µόνο µε τις άκρως απαραίτητες προ-
σαρµογές στον Αστικό Κώδικα, στην εργατική και στην
κοινωνικοασφαλιστική νοµοθεσία που συνοψίζονται σε 15 άρθρα. 

Μοναδικός σκοπός του νοµοσχεδίου αυτού είναι να εξασφα-
λιστεί η πρόσβαση στο θεσµό του πολιτικού γάµου για όλες τις
Ελληνίδες και όλους τους Έλληνες, ανεξαρτήτως σεξουαλικού
προσανατολισµού, όπως και να προστατεύονται τα αυτονόητα
για µια δηµοκρατική κοινωνία συµφέροντα των παιδιών που ανα-
τρέφονται σε οικογένειες οµόφυλων ζευγαριών.

Επισηµαίνω πως κανένα άρθρο του νοµοσχεδίου δεν αναφέ-
ρεται σε θρησκευτικό γάµο, καµµία από τις διατάξεις περί υιο-
θεσίας δεν τροποποιείται ούτε και αντικαθίστανται νοµικοί όροι,
όπως, µητρότητα, πατέρας, µητέρα. Δεν τροποποιείται καθόλου
το πλαίσιο της ιατρικώς υποβοηθούµενης αναπαραγωγής στη
χώρα µας που λειτουργεί από το 2002 και αφορά µόνο γυναίκες
µε ιατρικό πρόβληµα. 

Για γάµους οµόφυλων ζευγαριών που τελέστηκαν στο εξωτε-
ρικό, το νοµοσχέδιο προβλέπει ότι θα ισχύουν υπό προϋποθέσεις
αναδροµικά από το χρόνο τέλεσης τους, όπως, είχε γίνει και πα-
λαιότερα µε την αναδροµική αναγνώριση των πολιτικών γάµων
του εξωτερικού.

Παράλληλα διασφαλίζονται νοµοθετικά και τα δικαιώµατα των
παιδιών που έχουν γεννηθεί στο εξωτερικό και ζουν σε οµόφυλες
οικογένειες. 

Το νοµοσχέδιο, λοιπόν, βάζει τέλος στο σηµερινό παράδοξο,
τα µέλη µιας οικογένειας που ζει και αναγνωρίζεται στο εξωτε-
ρικό µόλις έρχονται στην Ελλάδα, να θεωρούνται άτοµα άγνωστα
µεταξύ τους όπως και στο να µην µπορούν πλέον και παιδιά Ελ-
ληνίδων και Ελλήνων να λάβουν την ελληνική ιθαγένεια.

Για όσα ζευγάρια του ίδιου φύλου έχουν συνάψει σύµφωνο
συµβίωσης, παρέχεται η δυνατότητα να παντρευτούν µέσα σε
ένα χρόνο από την ψήφιση του νόµου και ο γάµος τους να ισχύ-
σει αναδροµικά από τη σύναψη του συµφώνου συµβίωσης. 

Κλείνω µε την εργατική νοµοθεσία, µε την οποία ασχολήθηκα
και εγώ ως πρώην Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών Υπο-
θέσεων µε τον νόµο 4808/21. Έχουµε και εκεί κάποιες απαραί-
τητες -τεχνικής περισσότερο φύσεως- προσαρµογές σε
διατάξεις, που έχει να κάνει µε το Εργατικό Δίκαιο, µε το Δίκαιο

Κοινωνικής Ασφάλισης και το Υπαλληλικό Δίκαιο για οµόφυλους
συζύγους και γονείς. Ρυθµίζονται έτσι τα θέµατα αδειών και δι-
ευκολύνσεων των γονέων για την ανατροφή των τέκνων τους και
παύουµε να έχουµε γονείς µε εργασιακά δικαιώµατα διαφορετι-
κών ταχυτήτων.

Επιβάλλεται ακόµη να αναφερθεί πως οι αρµόδιοι για το θέµα
επιστηµονικοί φορείς που κλήθηκαν στην επιτροπή, κατευθύνθη-
καν σε κοινά επιστηµονικά πορίσµατα διατηρώντας θετική στάση
απέναντι στο συγκεκριµένο νοµοθέτηµα. Και σε αυτό προστίθε-
ται και η βιβλιογραφία που κατέθεσε στα Πρακτικά της επιτρο-
πής ο Υπουργός και περιλαµβάνει εβδοµήντα πέντε µελέτες
διεθνώς αναγνωρισµένες, οι οποίες δεν αφήνουν κανένα περι-
θώριο σε σχέση µε την ανάπτυξη των παιδιών που µεγαλώνουν
µε δύο µαµάδες ή δύο µπαµπάδες. Δεν διαφέρουν ως προς τα
υπόλοιπα παιδιά ούτε στην κοινωνική ούτε στην ψυχική ούτε στην
ακαδηµαϊκή τους πορεία και εξέλιξη ούτε στον σεξουαλικό τους
προσανατολισµό. 

Διαχρονικά οι κυβερνήσεις της Νέας Δηµοκρατίας υπήρξαν
πρωτοπόρες στην ψήφιση νοµοσχεδίων τόσο για τα ανθρώπινα
δικαιώµατα όσο και για την ενίσχυση της οικογένειας. Άλλωστε,
όπως και η ιδρυτική µας διακήρυξη λέει, Νέα Δηµοκρατία είναι η
κίνηση που επιλέγει και συντηρεί από την παράδοση µόνο όσα ο
χρόνος απέδειξε σωστά και χρήσιµα και προχωρεί διαρκώς µε
µεγάλα τολµηρά αλλά και ασφαλή βήµατα στις νέες διαρκώς
εξελισσόµενες συνθήκες. 

Εµείς θεσπίσαµε τον νόµο του 2005 για την εφαρµογή της
αρχής της ίσης µεταχείρισης ανεξαρτήτως φυλετικής ή εθνοτι-
κής καταγωγής, θρησκευτικών ή άλλων πεποιθήσεων, αναπη-
ρίας, ηλικίας ή γενετήσιου προσανατολισµού, τον νόµο του 2006
για την αντιµετώπιση της ενδοοικογενειακής βίας, τον νόµο του
2008 για την προστασία και στήριξη της µητρότητας και την επέ-
κταση του θεσµού των αδειών και στον ιδιωτικό τοµέα όσον
αφορά τις µαµάδες, τον νόµο του 2008 για το σύµφωνο συµβίω-
σης και το αυτόµατο διαζύγιο λόγω διετούς διάστασης, το 2022
για τον εκσυγχρονισµό της ιατρικώς υποβοηθούµενης αναπαρα-
γωγής. 

Έτσι, λοιπόν, µε το παρόν σχέδιο νόµου εντάσσεται στην ευ-
ρύτερη στρατηγική της Κυβέρνησης του Κυριάκου Μητσοτάκη
και της Νέας Δηµοκρατίας. Αποτυπώθηκε το όραµά µας για την
ενίσχυση της οικογένειας και µε τη δηµιουργία χαρτοφυλακίου
στην προηγούµενη κυβέρνηση σε επίπεδο Υφυπουργού στο Ερ-
γασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων που αφορούν στη δηµογρα-
φική πολιτική για την οικογένεια και το 2023 µε τη δηµιουργία
Υπουργείου Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας. 

Τι κάναµε, όµως, στην πράξη όλα αυτά τα χρόνια; Ενδεικτικά θα
πω τη χορήγηση του επιδόµατος γέννησης που πλέον ξεκινά από
2.400 ευρώ, το πρόγραµµα «Σπίτι µου» για τα νέα ζευγάρια, την
εναρµόνιση της εθνικής νοµοθεσίας µε την ευρωπαϊκή οδηγία που
είχε να κάνει για την ισορροπία µεταξύ επαγγελµατικής και οικο-
γενειακής ζωής, µε τις άδειες πατρότητας µε τις πατρικές γονικές
άδειες, τις άδειες φροντιστών, τις ίδιες άδειες µητρότητας για τον
ιδιωτικό και τον δηµόσιο τοµέα και πλέον και το επίδοµα που παίρ-
νουν και οι ελεύθερες επαγγελµατίες και οι αγρότισσες, ώστε να
µην έχουµε και µαµάδες πολλών ταχυτήτων, αύξηση αφορολόγη-
του για κάθε παιδί, µείωση του ΦΠΑ για τα βρεφικά είδη, προγράµ-
µατα για την εναρµόνιση επαγγελµατικής και προσωπικής ζωής,
αύξηση σχεδόν στο 150% του επιδόµατος τέκνων στους οχτακό-
σιους χιλιάδες ωφελούµενους του ΟΠΕΚΑ, τη διανοµή πέρσι δω-
ρεάν πετρελαίου σε πολύτεκνες οικογένειες, τη διεύρυνση της
χρηµατοδότησης και των εισοδηµατικών κριτηρίων των voucher
για την ψηφιακή µέριµνα, τις προσλήψεις που έγιναν για πολύτε-
κνους και τρίτεκνους από το 2021 και µετά στον δηµόσιο τοµέα,
τη διεύρυνση της χρηµατοδότησης και άλλων εισοδηµατικών κρι-
τηρίων που είχαν να κάνουν µε πολύτεκνες οικογένειες και τρίτε-
κνες, τον εκσυγχρονισµό του πλαισίου της υποβοηθούµενης
αναπαραγωγής.

Και είναι σηµαντικό να καταλάβει ο κόσµος πως τα περισσό-
τερα από αυτά δεν τα υλοποιήσαµε επειδή τα σκεφτήκαµε εµείς.
Ήταν σε δράσεις που ήταν στην έκθεση, στο πόρισµα για τη δη-
µογραφική πολιτική που είχε βγει το 2018, που τότε ναι µεν εί-
χαµε συµφωνήσει σχεδόν όλα τα κόµµατα, όπως ο ΣΥΡΙΖΑ και
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το ΠΑΣΟΚ, αλλά αµέσως µετά τα κόµµατα αυτά δεν τα ψήφισαν,
ενώ εµείς προχωρούσαµε στην υλοποίησή τους. 

Πιστεύοντας, λοιπόν, βαθιά ως παράταξη στον θεσµό του
γάµου ως ένα από τους αρχαιότερους θεσµούς, αλλά και στον
θεσµό της οικογένειας ως αναπόσπαστο κοµµάτι του έθνους,
προχωράµε µε το παρόν νοµοσχέδιο διασφαλίζοντας έτσι πως
θα έχουµε πρόσβαση ισότιµα σε αυτούς τους θεσµούς όλες οι
Ελληνίδες και όλοι οι Έλληνες.

Όλο το προηγούµενο διάστηµα ακούσαµε πολλά από την
Αξιωµατική Αντιπολίτευση και τις άλλες παρατάξεις. Ακούσαµε,
παραδείγµατος χάριν, για διγλωσσία από πλευράς Νέας Δηµο-
κρατίας. Οι µόνες διαβεβαιώσεις που υπάρχουν αυτή τη στιγµή
και µε πολύ ξεκάθαρη γλώσσα είναι πως πενήντα χρόνια µετά
την αποκατάσταση της δηµοκρατίας προχωράµε σε µια µεταρ-
ρύθµιση καθοριστική για τη διεύρυνση και την ενδυνάµωση της
δηµοκρατίας, σε µια µεταρρύθµιση που προστατεύει τα δικαιώ-
µατα των παιδιών, που υπερασπίζεται τα ίσα δικαιώµατα για
όλους τους ανθρώπους. Ακούσαµε από τον Πρόεδρο της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ, που ελπίζω µε την ίδια αφο-
σίωση και σήµερα να παρακολουθεί τη συζήτηση, όπως και τις
επιτροπές, να µας προσάπτει διάφορα ότι, µάλιστα, κατατέθηκε
και µια πρόταση νόµου από την πλευρά του ΣΥΡΙΖΑ και µάλιστα
σε αυτή είπε ακριβώς ότι εµείς έχουµε συνυπογράψει αποδεί-
ξεις, ότι έχουµε αυτές τις απόψεις, έχουµε κάνει επιλογές και νο-
µοθετικές, αλλά και προτάσεις νόµου.

Εδώ, όµως, να πούµε ότι από τις οµιλίες που έχουµε ακούσει
των Βουλευτών και από την τροπολογία που έχει κατατεθεί, µάλ-
λον πάρα πολλοί δεν συµφωνούν τόσο µε το άρθρο 5 όσον
αφορά την πρόταση νόµου του ΣΥΡΙΖΑ για τη διεύρυνση περι-
πτώσεων παρένθετης αναπαραγωγής. Και, µάλιστα, µε αυτή την
τροπολογία εντοπίζουµε το παράδοξο, ενώ στα δικά σας χαρτιά,
στην πρόταση νόµου συµφωνείτε µε τη διεύρυνση της παρένθε-
της αναπαραγωγής, στην τροπολογία που φέρατε αναφέρετε
τον κίνδυνο να µετατραπεί η Ελλάδα σε τόπο αναπαραγωγικού
τουρισµού.

Θα µπορούσα ακόµη να σχολιάσω και το άγχος πολλών Βου-
λευτών του ΣΥΡΙΖΑ και της Νέας Αριστεράς, όσον αφορά την
ενότητα της Νέας Δηµοκρατίας, εµείς αντίθετα µε όλα τα υπό-
λοιπα κόµµατα έχουµε αποδείξει την ενότητά µας εδώ και πε-
νήντα χρόνια και η πολυφωνία που τόσο κατακρίνετε είναι αυτή
που µας βοηθάει να πάµε µπροστά ενωµένες και ενωµένοι. Αντί-
θετα µε άλλους, εµείς δεν επιβάλλουµε απόψεις, αλλά λειτουρ-
γούµε µε βαθιά δηµοκρατικό τρόπο επιτρέποντας σε όλες τις
απόψεις να ακουστούν. Είµαστε η µεγάλη λαϊκή παράταξη και
σας παραπέµπω στην ιδρυτική µας διακήρυξη που εξηγεί το
όραµα µε το οποίο πορευόµαστε τόσα χρόνια. 

Βλέπετε εµείς είτε διαφωνούµε είτε συµφωνούµε στο τέλος
όταν θα βγούµε από µια αίθουσα συσκέψεων, θα είµαστε ενω-
µένες και ενωµένοι. Θα µπορούσα να πω και για τα οµοφοβικά
σχόλια που ακούστηκαν από Βουλευτές «προοδευτικού» κόµµα-
τος, γιατί µας κατηγορήσατε κάποιοι ότι φλερτάρουµε µε την
ακροδεξιά, ότι χρειαζόµαστε φροντιστήρια και πολλά άλλα ακού-
σαµε. Όµως, κανένας και καµµία Βουλευτής της Νέας Δηµοκρα-
τίας, ακόµα και αν ήταν σκεπτικός ή σκεπτική όσον αφορά στο
νοµοσχέδιο δεν πρόσβαλε πότε κάποιον συνάνθρωπό µας ούτε
έκανε ποτέ οµοφοβικά σχόλια. 

Θα µπορούσα, όµως, να πω και άλλα πολλά, αλλά θα σταµα-
τήσω εδώ, γιατί τα ανθρώπινα δικαιώµατα είναι πάνω από παρα-
τάξεις και πάνω από µικροκοµµατικές τακτικές. Αυτό, λοιπόν, το
νοµοσχέδιο δεν έχει να κάνει απλά µε ανθρώπινα δικαιώµατα,
αλλά έχει να κάνει ειδικότερα µε δικαιώµατα των παιδιών. 

Ακούσαµε στις επιτροπές και στον δηµόσιο λόγο για αντισυν-
ταγµατικότητα. Κάποιοι αναφέρθηκαν στο Σύνταγµα του 1975.
Το Σύνταγµα, υπεύθυνος για το οποίο ήταν ο εθνάρχης και ιδρυ-
τής της Νέας Δηµοκρατίας, ο Κωνσταντίνος Καραµανλής, ήταν
και παραµένει ένα από τα πιο φιλελεύθερα και σύγχρονα κείµενα,
ένα σύνταγµα που για πρώτη φορά ανέφερε ξεχωριστά τις Ελ-
ληνίδες και τους Έλληνες, ένα σύνταγµα συµπεριληπτικό και
προοδευτικό, ένα σύνταγµα που αντίθετα µε κάποια λεγόµενα
δεν ορίζεται ως οικογένεια η µαµά, ο µπαµπάς και τα δύο παιδιά.
Η οικογένεια είναι το πραγµατικό βίωµα της οικογένειας. Και στο

άρθρο 21 είναι όλα τα οικογενειακά σχήµατα και ο µονογονέας
µε ένα ή περισσότερα παιδάκια είναι επίσης οικογένεια. 

Το άρθρο 21, λοιπόν, από τη φύση του είναι ένα λεγόµενο κοι-
νωνικό δικαίωµα. Πρέπει, λοιπόν, να αναγνωστεί σε συνδυασµό
µε το άρθρο 9 του ελληνικού Συντάγµατος που αναφέρει ότι
προσωπική και οικογενειακή ζωή είναι απαραβίαστες. Αυτή, λοι-
πόν, η ελευθέρως σχηµατισθείσα οικογένεια είναι και θα πρέπει
να µένει πάντα υπό την προστασία του κράτους. 

Εποµένως, ας αποφεύγουµε τις αβάσιµες κορώνες εντυπω-
σιασµού, ειδικά όταν έχουµε να κάνουµε µε τον θεµέλιο λίθο της
δηµοκρατίας µας που είναι το Σύνταγµα. Άλλωστε, στο τέλος της
ηµέρας η ψήφιση του παρόντος νοµοθετήµατος είναι θέµα αν-
θρωπιάς, γιατί δεν αναφέρεται σε θεωρίες, δεν αναφέρεται σε
αριθµούς, δεν αναφέρεται µόνο σε έργα και προγράµµατα, ανα-
φέρεται σε ανθρώπους, αναφέρεται σε παιδιά και, ναι, µπορεί να
µη βρίσκει όλες και όλους σύµφωνους ο τρόπος που επιλέγουν
να ζήσουν, αλλά έτσι επέλεξαν να ζήσουν, έτσι θα επιλέξουν να
ζήσουν και στο µέλλον. 

Μπορούµε να κλείνουµε τα µάτια ή να γυρνάµε από την άλλη,
αλλά δεν θα σταµατήσει ούτε η αγάπη τους να υπάρχει, ούτε
αυτά τα παιδιά για τα οποία συζητάµε να υπάρχουν. Η πολιτεία
άρα πρέπει να ενεργεί και προς όφελος όχι µόνο των πολλών,
αλλά προς όφελος ακόµα και των λίγων, να είναι παρούσα για
όλες και για όλους, πολύ περισσότερο για τα παιδιά, ακόµα κι αν
ήταν ένα παιδί. 

Αντιλαµβάνοµαι ότι µπορεί το νοµοσχέδιο κάποιους να φοβίζει
και έχουν υπάρξει και στο παρελθόν νόµοι που «τρόµαζαν», όπως
ήταν η απόκτηση εκλογικών δικαιωµάτων από τις γυναίκες, η
αποποινικοποίηση της µοιχείας, το να κρατάνε το επώνυµό τους
οι παντρεµένες γυναίκες και σίγουρα ο πολιτικός γάµος. Άλλες
και άλλοι µπορεί να θεωρούν τα θέµατα αυτά ανούσια, συζήτηση
για λίγους. Και εδώ, όµως, έχουν υπάρξει στο παρελθόν νόµοι
που λέγαµε στο παρελθόν κάποιοι «τι ασχολούµαστε τώρα µε
αυτά, σιγά ποιους αφορά», όπως ο νόµος τότε το 2006 για την
ενδοοικογενειακή βία. Ποιος ή ποια θα έλεγε κάτι τέτοιο σήµερα;
Πώς θα ήµασταν σήµερα αν δεν είχε ψηφιστεί τότε αυτός ο
νόµος;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε µπροστά µας ένα νοµο-
σχέδιο που δεν επηρεάζει τις ζωές των περισσότερων από εµάς,
που δεν αφορά τις ζωές των περισσότερων από εµάς. Αφορά,
όµως, ζωές µικρών παιδιών και αφορά ζωές ανθρώπων που αγα-
πιούνται. Αφορά ένα από τα πολυτιµότερα στοιχεία της Ελλάδας,
που είναι η οικογένεια. Αφορά µια αδικία που οφείλουµε να διορ-
θώσουµε και ας αναλογιστούµε τι περνάνε οι άνθρωποι αυτοί
τόσα χρόνια στις σκιές, µπλεγµένοι σε γραφειοκρατικές διαδικα-
σίες, ισορροπώντας πολλές φορές σε δύο πραγµατικότητες, του
εξωτερικού και την ελληνική. 

Εγώ πάντως δεν θα µπορούσα να φανταστώ τον εαυτό µου να
ταξιδεύω σε µια χώρα και να µην αναγνωρίζοµαι ως η µαµά των
δύο παιδιών µου. Για αυτές, λοιπόν, τις µητέρες, για αυτούς τους
µπαµπάδες και προπαντός για αυτά τα παιδιά σας ζητάω να ανα-
λάβουµε την ευθύνη και να υπερψηφίσουµε το παρόν νοµοσχέ-
διο.

Ως εκπρόσωποι του ελληνικού λαού έχουµε το καθήκον να δια-
σφαλίσουµε ότι κάθε άνθρωπος ανεξάρτητα από το φύλο ή τον
σεξουαλικό προσανατολισµό του έχει το δικαίωµα στην αξιοπρέ-
πεια, στην ισότητα, στην προστασία από τη βία και τις διακρίσεις,
προστατεύοντας τα δικαιώµατα κάθε ανθρώπου, κάθε παιδιού
προχωράµε µπροστά πάντα µε πυξίδα τις παραδόσεις, τις αξίες
µας, τον πυρήνα του Ελληνισµού που είναι η οικογένεια.

Ας σταθούµε, λοιπόν, στη σωστή πλευρά της ιστορίας και αν
αύριο τα δικά µας παιδιά µας ρωτήσουν τι κάναµε για τα παιδιά
που στερούνται τα ίδια δικαιώµατα µε εκείνα, ας τα κοιτάξουµε
περήφανα και ας τους απαντήσαµε πως κάναµε το σωστό δια-
σφαλίζοντας ίσα δικαιώµατα για όλα τα παιδιά στη χώρα. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε την
κυρία συνάδελφο και για τη συνέπεια στον χρόνο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
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δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα τέσσερις µαθήτριες και µαθητές και
δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 67ο Δηµοτικό Σχολείο Αθήνας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι

κατατέθηκε αίτηµα διεξαγωγής ονοµαστικής ψηφοφορίας από
είκοσι έναν συναδέλφους επί της αρχής και επί του συνόλου των
άρθρων της οποίας το κείµενο έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο τώρα έχει
η εισηγήτρια από τον ΣΥΡΙΖΑ κ. Έλενα Ακρίτα.

Παρακαλώ, κυρία συνάδελφε.
ΕΛΕΝΑ ΑΚΡΙΤΑ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, τι µας λέει το Σύνταγµα στο άρθρο 4; Όλοι είµαστε ίσοι ενώ-
πιον του νόµου. Όλοι έχουµε ίσα δικαιώµατα και ίσες
υποχρεώσεις. Σε αντίθεση µε όσα µας είπαν κάποιοι ακροδεξιοί
Βουλευτές, που τα παράθυρα των κοµµάτων τους έχουν θέα
στον Μεσαίωνα.

Εννοείται πως δεν πρόκειται να µεταφέρουµε εδώ τον κακο-
ποιητικό τους λόγο, τη ρητορική µίσους, την οποία εξαπέλυσαν
στις συνεδριάσεις των επιτροπών εναντίον των φορέων της ΛΟ-
ΑΤΚΙ κοινότητας. Θα τους πω, όµως, το εξής απλό: Χρησιµοποι-
είτε ως θέσφατο ένα σαθρό -για να µην πω γελοίο- επιχείρηµα.
Χωρίς καµµία απολύτως βάση ισχυρίζεστε ότι ο γάµος για όλους
δεν είναι δικαίωµα αλλά προνόµιο. 

Σας έχω νέα. Ο γάµος για όλους δεν είναι προνόµιο. Προνόµιο
θα ήταν αν η ΛΟΑΤΚΙ κοινότητα δεν πλήρωνε φόρους. Προνόµιο
θα ήταν αν η ΛΟΑΤΚΙ κοινότητα ψώνιζε δωρεάν από το σουπερ-
µάρκετ. Προνόµιο θα ήταν αν η ΛΟΑΤΚΙ κοινότητα παρανοµούσε
χωρίς να υφίσταται συνέπειες. Αυτά είναι προνόµια. Αυτά συνι-
στούν ευνοϊκή µεταχείριση έναντι των άλλων πολιτών. 

Δικαίωµα είναι η ισότητα, ο γάµος και η οικογένεια για όλους
τους ανθρώπους που το επιθυµούν σε αυτή τη γη, τόσο απλά.
Και το δικαίωµα δεν παζαρεύεται. Στο δικαίωµα δεν υπάρχει αν-
τίθετη γνώµη, δεν υπάρχει αντίθετη άποψη. Το δικαίωµα δεν υπό-
κειται σε διαδικασίες δηµοψηφισµάτων. Είτε σας αρέσει είτε δεν
σας αρέσει το Σύνταγµα είναι ξεκάθαρο. Είµαστε όλοι ίσοι. Τε-
λεία και παύλα. 

Αναζητούν ορισµένοι ζητήµατα αντισυνταγµατικότητας στο νο-
µοσχέδιο και όχι µόνο η ακροδεξιά πτέρυγα της Βουλής. Ο
Υπουργός, ο κ. Βορίδης, ισχυρίζεται ότι το νοµοσχέδιο, που το
Υπουργικό Συµβούλιο στο οποίο ο ίδιος συµµετείχε ενέκρινε θε-
ωρητικά οµόφωνα, είναι αντισυνταγµατικό. Δεν τίθεται κανένα
απολύτως ζήτηµα αντισυνταγµατικότητας. 

Πού υπάρχει στο δικό µας Σύνταγµα η περιγραφή της οικογέ-
νειας, στο πώς, δηλαδή, πρέπει να είναι δοµηµένη µια οικογένεια
και ποια πρόσωπα την συνιστούν; Ξέρετε που υπάρχει στο Σύν-
ταγµα; Πουθενά! Δεν υπάρχει πουθενά. 

Ξέρετε, όµως, σε ποια συντάγµατα υπάρχει αυτό; Στης Βουλ-
γαρίας, στης Λιθουανίας και των ισλαµικών κρατών. 

Όταν το Δικαστήριο Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων καταδίκασε την
Ελλάδα το 2013 για παραβίαση της Ευρωπαϊκής Σύµβασης για
τα Ανθρώπινα Δικαιώµατα, ξέρετε ποιοι άλλοι κάθισαν -µεταφο-
ρικά, αν θέλετε- στο σκαµνί δίπλα µας; Οι Λιθουανοί. Ανάµεσα
στις δεκαεννέα χώρες-µέλη που είχαν αναγνωρίσει το σύµφωνο
συµβίωσης µόνο η Ελλάδα και η Λιθουανία είχαν διάκριση κατά
των οµόφυλων ζευγαριών. 

Έρχεται τώρα ο κ. Σκέρτσος στην επιτροπή και µου λέει: Γιατί,
κυρία Ακρίτα, ζητάτε γάµο ανεξαρτήτως φύλου; Γιατί εµείς ζη-
τήσαµε γάµο όχι µόνο για τα οµόφυλα ζευγάρια αλλά για όλα τα
ζευγάρια. Και γιατί, λέει, δεν το φέρνατε εσείς όταν ο ΣΥΡΙΖΑ
ήταν κυβέρνηση; Γιατί, λέει, δεν ανοίξατε τότε την βεντάλια; 

Μα, και που δεν την ανοίξαµε τότε την βεντάλια, ξέρετε πόσοι
από εσάς ψήφισαν από δω από τη Νέα Δηµοκρατία; Όταν ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ έφερε το 2015 το σύµφωνο συµβίωσης για τα οµόφυλα ζευ-
γάρια, το ψήφισαν δεκαεννέα από τους εβδοµήντα πέντε τότε
Βουλευτές. Όταν ο ΣΥΡΙΖΑ έφερε πάλι ως κυβέρνηση το 2018
το νόµο για την αναδοχή, το υπερψήφισαν µόνο τέσσερις γυναί-
κες Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας. Και έρχεστε και µε ρω-
τάτε σήµερα γιατί δεν διευρύναµε τότε το νόµο που φτιάξαµε;
Μιλάτε σοβαρά; Γιατί, θα τον ψηφίζατε; Εδώ δεν µπορείτε να το
κάνετε τώρα. Έχετε έναν Πρωθυπουργό, που πάει και λέει στους
Βουλευτές του, δεν πειράζει, την ώρα που θα ψηφίζεται το νο-
µοσχέδιο, πηγαίνετε στο κυλικείο για ένα καφέ, δεν έγινε και τί-
ποτα. 

Ο κ. Μητσοτάκης θέλει, όµως, τώρα απεγνωσµένα ένα αντι-
στάθµισµα στην πρωτοφανή πολιτική αποδοκιµασία του από
τους ευρωπαϊκούς θεσµούς για τις επιδόσεις του στην κατακρή-
µνιση του εθνικού κύρους και της εικόνας της χώρας. 

Κανείς, όµως, δεν θα δει αυτό το νόµο ως εξιλέωσή σας για

τον εξευτελισµό του κράτους δικαίου και των ελευθεριών, για
την προκλητική αγνόηση και  υποβάθµιση των ανεξάρτητων
αρχών, για την έξαρση της διαφθοράς, για την ασφυκτική χειρα-
γώγηση της ενηµέρωσης και της δικαιοσύνης και, τέλος, για την
εξοργιστική περιφρόνηση που δίνετε στην αγωνία των οικογε-
νειών των Τεµπών για δικαιοσύνη, προκειµένου να προστατέψετε
τον Υπουργό σας. 

Ο κ. Μητσοτάκης τι έχει πάθει; Είναι στριµωγµένος από τα
σκληρά δεδοµένα του κόµµατός του, από τις πολιτικές συµµα-
χίες που αναγκάστηκε να οικοδοµήσει, προκειµένου να ανέβει
στην εξουσία και που παραλάµβανε όλα τα ακροδεξιά στοιχεία. 

Ξέρετε τι κάνει, λοιπόν, αυτός ο Πρωθυπουργός; Υποτιµά,
υπονοµεύει και εντέλει απαξιώνει τη σηµασία, την ουσία και την
ιστορικότητα ενός νοµοσχεδίου που ο ίδιος έφερε στη Βουλή και
που προβλέπει ότι όλοι οι άνθρωποι είµαστε ίσοι, ότι όλοι οι άν-
θρωποι έχουµε τα ίδια δικαιώµατα και τις ίδιες υποχρεώσεις. Σας
αρέσει δεν σας αρέσει, φωνάζετε δεν φωνάζετε, ό,τι και να κά-
νετε είµαστε ίσοι. Ό,τι και να κάνετε, δεν µπορείτε να επιβάλλετε
διακρίσεις. 

Μίλησαν ορισµένοι για δηµοψήφισµα. Ποιος σας είπε και πού
το είδατε γραµµένο, ότι η όποια πλειοψηφία αποφασίζει για τα
ατοµικά δικαιώµατα της µειοψηφίας σε ό,τι αφορά πάντα την ισό-
τητα; Ποιος σας είπε πού το είδατε γραµµένο, ότι είστε ανώτεροι
από τους άλλους; Κι εσείς θα πείτε «α, δεν συµφωνώ» και θα σας
ακούσουµε. Μη συµφωνείτε. Πολύ που µας νοιάζει. Καθόλου δεν
µας νοιάζει. Ποσώς µας απασχολεί.

Δεν θα υπαγορεύσετε εσείς στη ΛΟΑΤΚΙ κοινότητα και σε όλα
τα ζευγάρια ανεξαρτήτως φύλου πώς θα ζήσουν, πώς θα ντυ-
θούν, αν θα παντρευτούν, αν θα κάνουν ή αν επιλέγουν να µην
κάνουν οικογένεια. Και ξέρετε γιατί; Γιατί δεν σας πέφτει λόγος.
Δεν είστε καλύτεροί τους, δεν είστε ανώτεροι και δεν θα υποδεί-
ξετε στους «κατώτερους» το τι θα κάνουν. Αυτά τα «έχω φίλους
γκέι» και τα «δεν µας νοιάζει, αρκεί να µην προκαλούν» να τα ξε-
χάσετε. Στην κοινωνία του 21ου αιώνα ζούµε και στην κοινωνία
του 21ου αιώνα προσπαθούµε, έστω δια της βίας, να σύρουµε και
εσάς. Μας τελείωσαν αυτά, να µάθετε να ζείτε µε αυτό. 

Και επειδή µιλάµε για κοινωνία, ορισµένοι λένε «εγώ δεν έχω
αντίρρηση, αλλά η κοινωνία δεν είναι έτοιµη». Πότε ήταν έτοιµη
η κοινωνία; Η δική σας κοινωνία έτσι; Η δική σας. Αυτή η διαχρο-
νικά βαθιά αντιδραστική και συντηρητική µερίδα των ψηφοφό-
ρων σας, πότε ήταν έτοιµη; Ήταν όταν οι γυναίκες διεκδίκησαν
και κέρδισαν το ’52 το δικαίωµα του εκλέγειν και του εκλέγεσθαι;
Ήταν έτοιµοι όταν το 1982 νοµοθετήθηκε ο πολιτικός γάµος και
η αποποινικοποίηση της µοιχείας; Ήταν έτοιµοι το 2015, όταν
επεκτάθηκε το σύµφωνο συµβίωσης και για άτοµα του ιδίου
φύλου; Και ξέρετε ποιο είναι το χειρότερο από όλα; Το χειρότερο
από όλα είναι ότι οι φανατικοί πολέµιοι, σκοταδιστές, προβάλ-
λουν ως άλλοθι τα παιδιά, ότι τους ενδιαφέρουν τα δικαιώµατα
των παιδιών, τους ανθρώπους που τόσο νοιάζονται για τα δικαιώ-
µατα των παιδιών, για τα ανήλικα θύµατα βίας, για τα ανήλικα
θύµατα trafficking, για τα προσφυγάκια, για όλα τα παιδιά που
δεν έχουν στον ήλιο µοίρα και ανάµεσά τους και τα παιδιά των
οµόφυλων και των τρανς ζευγαριών. Ας µην κρυβόµαστε, λοιπόν,
πίσω από το δάχτυλό µας, γιατί αυτή η υποκρισία -για να το πω
λαϊκά- βγάζει µάτι. Δεν σας έπιασε τώρα ο πόνος για τα δικαιώ-
µατα του παιδιού.

Και ξέρετε ποιοι πραγµατικά νοιαζόµαστε για τα δικαιώµατα
του παιδιού; Ο ΣΥΡΙΖΑ. Ο ΣΥΡΙΖΑ νοιάζεται για το παιδί. Και όταν
λέω «το παιδί», κυριολεκτώ. Ένα παιδί να υποφέρει, ένα παιδί να
είναι θύµα, ένα παιδί να είναι ολοµόναχο, τροµαγµένο, απροστά-
τευτο, ο ΣΥΡΙΖΑ νοιάζεται και θα κάνει ό,τι µπορεί για να προ-
στατέψει τα δικαιώµατα αυτού του έστω και ενός παιδιού.

Πάµε τώρα να δούµε για λίγο ποια πολιτικά κόµµατα υπερψη-
φίζουν και ποια καταψηφίζουν το νοµοσχέδιο. Με όλες τις ενστά-
σεις, αντιρρήσεις, παρατηρήσεις ο ΣΥΡΙΖΑ υπερψηφίζει, το
ΠΑΣΟΚ, η Νέα Αριστερά και η Πλεύση Ελευθερίας. Καταψηφί-
ζουν η Ελληνική Λύση, η Νίκη, οι Σπαρτιάτες και το ΚΚΕ. Προ-
σωπικά -ας µου επιτραπεί να πω- λυπάµαι για τη στάση του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος που αποφεύγει να πάρει µια θέση µε
ένα «ναι» ή ένα «όχι» στην ισότητα στον γάµο. Θέτει -και πολύ
σωστά µέχρις ενός σηµείου- το πρόβληµα της παρένθετης κοι-
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νής κύησης στο οποίο και εµείς συµφωνούµε απολύτως ότι πρέ-
πει να αυστηροποιηθεί. Αλλά φάνηκε η στάση του ΚΚΕ το ’15,
όταν καταψήφισε το σύµφωνο συµβίωσης για τα οµόφυλα ζευ-
γάρια, το ’17 όταν καταψήφισε την ταυτότητα φύλου, το ’18 όταν
καταψήφισε την αναδοχή για τα οµόφυλα ζευγάρια. Αυτή είναι η
επιλογή τους και κρίνονται, όπως κρινόµαστε όλοι µας.

Συνοψίζοντας, κυρίες και κύριοι, καλούµαστε σήµερα να το-
ποθετηθούµε σε ένα νοµοσχέδιο που κάνει ένα βήµα προόδου
στην κατεύθυνση της άρσης της άδικης, αδικαιολόγητης και δια-
κριτικής µεταχείρισης που υφίσταται µια µερίδα συµπολιτών µας.
Η δική µας διαδροµή, η διαδροµή του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία πολιτική, ηθική, αξιακή, ιδεολογική, νοµοθετική, µας
επιβάλλει να το υπερψηφίσουµε. Ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµ-
µαχία θα είναι πάντα στην πρώτη γραµµή της µάχης για ισότητα,
για συµπερίληψη, για ορατότητα, για δικαιοσύνη, για αξιοκρατία,
για εκσυγχρονισµό, για πρόοδο.

Αυτά -να πω κλείνοντας- έχουν λυθεί αιώνες πριν, από το 1596
και θα εξηγήσω τον λόγο, αφού ανοίξω µια µικρή παρένθεση. Βρι-
σκόµαστε στον 21ο αιώνα και στον 21ο αιώνα ο κ. Βελόπουλος ζη-
τάει πιστοποιητικά σεξουαλικών φρονηµάτων από τους Έλληνες
Βουλευτές. Θα ήθελα λοιπόν και εγώ να πω: «Και εγώ είµαι οµο-
φυλόφιλη. Θέλεις κάτι»; Και όλοι οι άλλοι κανονικά, οι άνθρωποι
που θα υπερψηφίσουν αυτό το νοµοσχέδιο, να βγουν και να πουν:
«Ναι, και εγώ είµαι οµοφυλόφιλος», «και εγώ είµαι οµοφυλόφι-
λος», «και εγώ είµαι οµοφυλόφιλος», «και εγώ είµαι οµοφυλόφι-
λος». Πάµε πίσω αιώνες πριν στο 1596, απέναντι σε όλους
εκείνους που επιχειρούν µια σύγχρονη σταυροφορία, βαφτίζον-
τας εχθρούς της χριστιανικής πλειοψηφίας, τις κοινωνικές εκείνες
οµάδες που δεν είναι του γούστου τους, που δεν τις θέλουν οι
ίδιοι. Και χρησιµοποιώ ως απάντηση ένα απόσπασµα γραµµένο
τον 16ο αιώνα, παρακαλώ, στο θεατρικό έργο «Ο έµπορος της Βε-
νετίας», ο Σάιλοκ, ο Εβραίος, µιλώντας για τον ρατσισµό και τις
προκαταλήψεις που χωρίζουν τους ανθρώπους λόγω φυλής,
φύλου, θρησκείας κ.λπ. λέει επί λέξει και ακούστε το παρακαλώ:
«Είµαι Εβραίος. Δεν έχει ένας Εβραίος µατιά; Δεν έχει ένας
Εβραίος χέρια, όργανα, διαστάσεις, αισθήσεις, αγάπες, πάθη;
Τρέφεται µε το ίδιο φαγητό, πληγώνεται µε τα ίδια όπλα, πάσχει
από τις ίδιες ασθένειες, θεραπεύεται µε τα ίδια µέσα, ζεσταίνεται
και κρυώνει από το ίδιο καλοκαίρι και τον ίδιο χειµώνα, όπως ένας
χριστιανός. Αν µας τρυπήσεις, δεν µατώνουµε; Αν µας γαργαλί-
σεις, δεν γελάµε; Αν µας δηλητηριάσεις, δεν πεθαίνουµε»;

Ποιος τα έγραψε όλα αυτά που παραµένουν, δυστυχώς, ακόµα
και σήµερα ανατριχιαστικά επίκαιρα; Ένας άσηµος Βρετανός θε-
ατρικός συγγραφέας, ονόµατι -αν δεν απατώµαι- Γουίλιαµ Σαίξ-
πηρ. Και τι µας είπε αυτός ο τύπος; «Όλοι οι άνθρωποι είµαστε
ίσοι». Τελεία, παύλα.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε κυρία

συνάδελφε και για τη συνέπεια στον χρόνο.
Παρακαλώ να κλείσει το σύστηµα της ηλεκτρονικής εγγραφής.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, είκοσι εννιά µαθητές και µαθήτριες και δύο εκ-
παιδευτικοί συνοδοί τους από το ιδιωτικό γυµνάσιο
«Εκπαιδευτήρια Λαµπίρη».

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής, κ. Παύλος Χρηστίδης.

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε.
ΠΑΥΛΟΣ ΧΡΗΣΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα δεν είµαστε εδώ για να

διχάσουµε, δεν είµαστε εδώ για να δικάσουµε, δεν είµαστε εδώ
για να δικάσουµε την άλλη άποψη, την άλλη εκτίµηση, την άλλη
αντίληψη. Και δεν είµαστε εδώ για να διχάσουµε την ελληνική
κοινωνία για ένα θέµα στο οποίο προκαταλήψεις και στερεότυπα

αξιοποιούνται από κάποιους, πολλοί εκ των οποίων έχουν και
πολύ χρόνο στη δηµόσια σφαίρα, µόνο για εκλογικούς σκοπούς.

Είµαστε εδώ για να στηρίξουµε ένα ακόµα απαραίτητο βήµα
στην ισότητα, την άρση των διακρίσεων και την ορατότητα. Και
είναι αλήθεια, κύριε Πρόεδρε, ότι το νοµοσχέδιο το οποίο συζη-
τάµε σήµερα απασχολεί σε πολύ µεγάλο βαθµό την κοινή γνώµη,
διότι τους τελευταίους αρκετούς µήνες, όλους εκείνους τους
µήνες που προηγήθηκαν της κατάθεσής του, αναπτύχθηκε πολύ
έντονα µια παραφιλολογία σχετικά µε το τι αυτό θα περιλαµβά-
νει, τι επιχειρεί να ρυθµίσει και τι αποτελέσµατα θα έχει στην κοι-
νωνική πραγµατικότητα.

Είναι βέβαιο ότι στη συντριπτική πλειοψηφία της κοινής γνώ-
µης υπάρχει µια ανησυχία η οποία ενισχύεται -δυστυχώς- από τις
υπερβολές και τις αντιδράσεις µιας µερίδας πολιτικών και θεσµι-
κών φορέων και µιας µερίδας Βουλευτών της συντήρησης µέσα
και έξω από τη Νέα Δηµοκρατία.

Και µπορεί, όπως ακούσαµε από την εισηγήτρια της Νέας Δη-
µοκρατίας, να µην υπάρχει στο νοµοσχέδιο γονέας 1 και γονέας
2, αλλά είναι σίγουρο ότι υπάρχει Υπουργός Επικρατείας 1 και
Υπουργός Επικρατείας 2, ο Υπουργός Επικρατείας 1, ο οποίος
έρχεται σήµερα εδώ για να στηρίξει το νοµοσχέδιο και ο Υπουρ-
γός Επικρατείας 2, ο οποίος ισχυρίζεται ότι το νοµοσχέδιο είναι
αντισυνταγµατικό.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής και του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία)

Αυτές οι παλινωδίες και το πρόταγµα της επικοινωνίας είναι
που εντείνουν τελικά τον διχασµό στην κοινή γνώµη και επιτρέ-
πουν την ανάπτυξη επιχειρηµάτων που δεν στέκουν στη λογική.
Δεν ταιριάζουν µε ένα σύγχρονο κοσµικό κράτος, δεν βασίζονται
στα επιστηµονικά δεδοµένα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προσωπικά πιστεύω ότι ο
γάµος, η πολιτική έννοια του γάµου, ο πολιτικός γάµος, δηλαδή
η νοµική δηµιουργία συγγένειας πρώτου βαθµού σε ένα σύγ-
χρονο κράτος προκύπτει ως ελεύθερη απόφαση δύο ενήλικων
ατόµων µέσα από την οποία αποκτούν δικαιώµατα και υποχρεώ-
σεις ο ένας έναντι του άλλου και από κοινού έναντι του κράτους.
Σε αυτή την απόφαση, εφόσον λαµβάνεται ελεύθερα, δεν µπο-
ρούν να υπάρχουν εξαιρέσεις, δεν µπορούν να υπάρχουν διακρί-
σεις, δεν µπορούν να υπάρχουν προϋποθέσεις, πέραν φυσικά
της µη ύπαρξης άλλου νόµιµου γάµου.

Θέλω να πω µε πολύ καθαρό τρόπο ότι για εµάς, γι’ αυτά τα
οποία πιστεύουµε, δεν χωρά σε µια αστική δηµοκρατία διάκριση
λόγω φυλής, λόγω θρησκείας ή λόγω σεξουαλικού προσανατο-
λισµού.

Και αυτή ακριβώς η ελεύθερη απόφαση των δύο ενηλίκων δεν
προσβάλλει την ελευθερία κανενός άλλου, δεν προσβάλλει καµ-
µία θρησκεία, δεν απειλεί την κοινωνία, δεν απειλεί σε κανένα
επίπεδο την παραδοσιακή οικογένεια. Προσβάλλει µόνο εκείνους
τους συντηρητικούς Βουλευτές και Υπουργούς, εντός και εκτός
της Νέας Δηµοκρατίας, που κάνουν καριέρα, υποκρινόµενοι ότι
τώρα πια, το 2024, χτυπιούνται αξίες και αρχές στις οποίες πι-
στεύουν, προκειµένου να συντηρούν αυτό το οποίο είναι το πο-
λιτικό τους κεφάλαιο, δηλαδή την προσωπική τους καριέρα. 

Αυτοί οι Βουλευτές κάθονται ακριβώς στα ίδια έδρανα που κά-
θονταν όταν λίγες δεκαετίες πριν υποστήριζαν ότι η παραδο-
σιακή οικογένεια και η ελληνική κοινωνία θα διαλυθούν από τη
χειραφέτηση της γυναίκας. Που θεωρούσαν µέγιστο εκφυλισµό
της κοινωνίας το διαζύγιο, αν αυτό το ζητούσαν γυναίκες. Που
θεωρούσαν κοινωνική κατάπτωση το να εργάζονται οι γυναίκες.
Που θεωρούσαν κοινωνική διάλυση οι γυναίκες να κρατούν το
επίθετό τους. Που κατηγορούσαν τις γυναίκες που τολµούσαν
να κάνουν παιδιά εκτός γάµου ή έφευγαν από ένα περιβάλλον
κακοποίησης επειδή θα έπρεπε να το υποµένουν από την ώρα
που παντρεύτηκαν. Που υποστήριζαν ότι δύο άνθρωποι που παν-
τρεύονταν από έρωτα, χωρίς τη συγκατάθεση των γονιών τους,
είναι απόβλητοι και κλέφτηκαν και που επέβαλαν τον γάµο µε το
ζόρι και απαιτούσαν οι γυναίκες να υποµένουν κάθε µορφής κα-
κοποίηση από τους συζύγους τους, γιατί «δεν χαλάνε έτσι απλά
τα σπίτια».

Αλήθεια, συνάδελφοι όλων των εδράνων, όλων των χρωµάτων
και των αποχρώσεων, έχετε αναλογιστεί ποια θα ήταν η ελληνική
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κοινωνία σήµερα αν υπερίσχυε το 1982 η άποψη ότι µόνο ο θά-
νατος µπορεί να χωρίσει ένα αντρόγυνο; Έχετε αναρωτηθεί, αν
δεν άλλαζαν όλα αυτά τα πράγµατα µε τις επιλογές του ΠΑΣΟΚ
το 1982 και το 1983, που έκαναν πράξη την κοινωνική απελευθέ-
ρωση, πώς θα µιλούσαµε σήµερα για ισότητα; 

Το 1983 καταργήθηκε η πατρική εξουσία, εξισώθηκαν ο πατέ-
ρας και η µητέρα, παραχωρήθηκε το δικαίωµα στη γυναίκα να
διεκδικεί δικαστικά την αναγνώριση του παιδιού της από τον βιο-
λογικό πατέρα. Μόλις το 1984 κατοχυρώθηκε η ποινική δίωξη
του βιασµού εντός ή εκτός γάµου και φυσικά, το 1985 ιδρύθηκε
η Γενική Γραµµατεία Ισότητας των Φύλων. Αυτή ήταν η Ελλάδα
πριν το ΠΑΣΟΚ του Ανδρέα Παπανδρέου το 1981. 

Και ζητήµατα που σήµερα θεωρούνται αυτονόητα για όλους
µας, τότε οι συντηρητικοί Βουλευτές υποστήριζαν ότι θα διαλύ-
σουν την οικογένεια, την κοινωνία, τη χώρα. 

Και βέβαια, οι συντηρητικές δυνάµεις επιµένουν και επιδιώ-
κουν την ακραία οπισθοδρόµηση, µε πρόσχηµα το δηµογραφικό
πρόβληµα, τη φτώχεια, την υποβάθµιση της ποιότητας ζωής, που
προφανώς καµµία σχέση δεν έχει µε αυτό εδώ το νοµοσχέδιο,
το οποίο άπτεται µόνο ανθρωπίνων δικαιωµάτων. 

Είναι σαφές απ’ όλα όσα έρχονται στο φως της δηµοσιότητας
διαρκώς τις τελευταίες ηµέρες ότι η Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας είναι εκείνη που καταδικάζει όλο και περισσότερους και
στην ανέχεια και στη φτώχεια και στο κοινωνικό περιθώριο µε τις
πολιτικές της, στερώντας ένα αξιοπρεπές επίπεδο διαβίωσης.
Διότι είναι συνολική η πολιτική της Κυβέρνησης που υποβαθµίζει
τα δηµόσια νοσοκοµεία, υποβαθµίζει τη δηµόσια παιδεία, επιτρέ-
πει συντάξεις και επιδόµατα, επιβάλλει µισθούς κατώτερους του
κόστους ζωής, αποτρέπει τους νέους να φύγουν από το πατρικό
τους και, φυσικά, αποτρέπει τη δηµιουργία νέων οικογενειών και
τη γέννηση νέων παιδιών. 

Αυτή είναι η πραγµατική πολιτική της Κυβέρνησης, όσα βίντεο
και Tiktok να κάνει για να δηµιουργήσει ψευδαισθήσεις. Και είναι
η κυβερνητική πολιτική η οποία ευθέως απειλεί κάθε έννοια οι-
κογένειας στην Ελλάδα σήµερα και αυτό είναι κάτι που αποδει-
κνύεται και από όλα τα στατιστικά. Είναι αυτά τα επίσηµα
στοιχεία του ΟΟΣΑ που δείχνουν µία πραγµατικότητα η οποία
είναι εξαιρετικά δύσκολη. Διαβάστε τα στα άρθρα τα οποία δη-
µοσιεύονται στην «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» όλες τις τελευταίες ηµέρες
και σε µια σειρά άλλων εφηµερίδων. 

Σήµερα, όµως, εδώ σε αυτή εδώ την Αίθουσα θα έπρεπε όλοι
να οµονοούµε ότι ο θεσµός του πολιτικού γάµου µεταξύ δύο ενη-
λίκων αποτελεί ένα αυτονόητο ανθρώπινο δικαίωµα το οποίο δεν
µπορεί να υπόκειται σε εξαιρέσεις, δεν µπορεί να υπόκειται σε
αποκλεισµούς, σε αφορισµούς. Και οδηγούµαστε προφανώς σε
µια συζήτηση η οποία αφορά και το τι κράτος είµαστε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κανείς δεν έχει το δικαίωµα, κα-
νένας δεν µπορεί να επιχειρήσει ή να επιβάλει σε οποιαδήποτε
θρησκεία την αλλαγή των πιστεύω της. Άλλωστε, δεν νοµίζω ότι
κανένας από εµάς το επιδιώκει. Κανένας από εµάς δεν µπορεί
να ζητήσει την προσαρµογή οποιασδήποτε θρησκείας σε αυτά
τα οποία εµείς πιστεύουµε. Κανείς δεν απαιτεί από καµία θρη-
σκεία να αναγνωρίσει τον πολιτικό γάµο, το διαζύγιο ή να της επι-
βάλλει µε ποιους όρους θα αποδέχεται την τέλεση των
µυστηρίων. Ο θρησκευτικός γάµος παραµένει ως έχει. Και κανείς
δεν πρόκειται να παρέµβει, όπως δεν παρενέβη για την αποδοχή
από την Εκκλησία του διαζυγίου. 

Σεβόµαστε απόλυτα την Εκκλησία και την ηγεσία της. Σεβό-
µαστε τη χριστιανική ορθόδοξη πίστη, όπως και κάθε άλλη θρη-
σκεία, χωρίς όµως να εκχωρούµε ως δηµοκρατία το δικαίωµα
της νοµοθεσίας στην κυρίαρχη ή οποιαδήποτε άλλη θρησκεία. 

Η οικογένεια σήµερα έχει πολλές µορφές, είτε αυτό το δέχεται
το θρήσκευµά µας είτε όχι. Είτε το δέχονται κάποιοι Βουλευτές
είτε όχι. Εδώ και δεκαετίες δεν υπάρχει µόνο η παραδοσιακή οι-
κογένεια, η οικογένεια όπως συνηθίσαµε να τη βλέπουµε, µαµά
- µπαµπάς - παιδιά. Υπάρχουν και οικογένειες µε έναν µόνο
γονέα. Υπάρχουν οικογένειες χωρίς παιδιά. Υπάρχουν ήδη οικο-
γένειες οµόφυλων ζευγαριών µε ή χωρίς παιδιά και υπάρχουν
παιδιά που νοµίµως ανήκουν σε δύο οικογένειες. 

Η απουσία της όποιας νοµοθετικής αναγνώρισης δεν σηµαίνει
ότι δεν υπάρχουν και η ύπαρξή τους εδώ και αρκετά χρόνια

χωρίς κανέναν θεσµό της οικογένειας δηµιουργεί ένα τεράστιο
ζήτηµα. Και το ότι κάποιοι δεν το αναγνωρίζουν ή κρύβονται πίσω
από το δάκτυλό τους και κάνουν πως δεν υπάρχει είναι επίσης
πρόβληµά τους. 

Σε ό,τι, δε, αφορά τη συζήτηση για την τεκνοθεσία και την ανα-
δοχή, η οποία αφορά και αυτή πολύ µεγάλη κουβέντα, έτσι όπως
τη βάζουν διάφοροι, θα θυµίσω ότι δεν αποτελεί δικαίωµα των
ενηλίκων, αποτελεί δικαίωµα των παιδιών και υποχρέωση, αν θέ-
λετε, της πολιτείας ώστε να µην ιδρυµατοποιούνται ανήλικα παι-
διά. Οποιαδήποτε άλλη συζήτηση γίνεται τους τελευταίους
µήνες είναι για την καλλιέργεια εντυπώσεων και για την αποκό-
µιση ενός στενού κοµµατικού ακροατηρίου. 

Και νοµίζω ότι αυτό αφορά ακόµα περισσότερο τη Νέα Δηµο-
κρατία και τον Υπουργό 2, εκείνον ο οποίος, για παράδειγµα, ση-
κώνει και ζητήµατα αντισυνταγµατικότητας και ήταν Υπουργός
µιας Κυβέρνησης η οποία άλλαξε και τον τρόπο µε τον οποίο ζη-
τούσαν πιστοποιητικά από γυναίκες οι οποίες είχαν την πρόθεση
να προχωρήσουν σε παρένθετη κύηση, µετατρέποντας την υπο-
χρεωτική κατοικία κάποιου στην πατρίδα µας σε προσωρινή δια-
µονή. Αυτά έγιναν επί κυβέρνησης Σαµαρά, αγαπητοί κύριοι της
Νέας Δηµοκρατίας και δεν τα ξεχνάει κανένας από εµάς. 

Εποµένως, στην κουβέντα την οποία σήµερα κάνουµε, το επι-
χείρηµα το οποίο κάποιοι χρησιµοποιούν ότι η συζήτηση αυτή
είναι µία συζήτηση η οποία ανοίγει µια «πόρτα» πρέπει να µας
δώσει τη δυνατότητα να πούµε µε πολύ καθαρό τρόπο ότι τέ-
τοιου είδους «πόρτα» δεν ανοίγει µε αυτό το νοµοσχέδιο. Αλλά,
αυτή ακριβώς η συζήτηση είναι µια συζήτηση η οποία δεν ανοίγει
τώρα στη δηµόσια σφαίρα. Έχει ανοίξει για ιατρικούς λόγους
εδώ και περίπου είκοσι χρόνια και αποτελεί µία συζήτηση την
οποία δεν πρέπει ποτέ να φοβόµαστε να την κάνουµε. 

Για ποιον λόγο; Γιατί το θάρρος το οποίο έχει νοµοθέτης είναι
ένας θάρρος το οποίο πρέπει να µας οδηγεί στο να παίρνουµε
λύσεις και απαντήσεις στα ζητήµατα της εποχής µε θάρρος. 

Και θέλω να πω ότι αυτή η συζήτηση, η οποία αναπτύσσεται
γύρω από το στίγµα των παιδιών και τα πρότυπα, είναι επίσης
µια πολύ υποκριτική συζήτηση. Διότι, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, πράγµατι υπάρχει ζήτηµα όσον αφορά τα πρότυπα τα οποία
παρακολουθούν.

Όµως αυτά τα πρότυπα είναι αυτά τα οποία από το πρωί µέχρι
το βράδυ βλέπουµε στις τηλεοράσεις και ακούµε στα ραδιόφωνα
να πρωταγωνιστούν σε γυναικοκτονίες. Είναι τα πρότυπα τα
οποία µας έχουν οδηγήσει να έχουµε µια κοινωνία αυξηµένης
βίας ανάµεσα στους ανηλίκους. Είναι τα πρότυπα τα οποία δια-
µορφώνουν συνθήκες πολύ µεγάλης έντασης ανάµεσα στα ζευ-
γάρια. Είναι τα πρότυπα τα οποία διαµορφώνουν συνθήκες πολύ
µεγάλης έντασης σήµερα στην κοινωνία, η οποία διαµορφώνει
την ένταση ως µια νέα κανονικότητα.

Και απέναντι σε αυτό κάποιοι αναρωτιούνται, µα δεν θα έχουν
τα παιδιά αυτά στίγµα όταν θα πηγαίνουν στο σχολείο, δεν θα
έχουν τα παιδιά αυτά στίγµα όταν θα είναι ανάµεσα στις παρέες
µας; Αυτά τα παιδιά θα έχουν στίγµα αν εµείς οι ετερόφυλοι γο-
νείς δεν δείξουµε ένα διαφορετικό δρόµο. Αν εµείς, η πλειοψη-
φία µιας ετερόφυλης κοινωνίας, δεν διαµορφώσει τις συνθήκες
συµπερίληψης, η οποία δείχνει ότι δύναµη της δηµοκρατίας είναι
εκείνη, η οποία ακούει και υιοθετεί τα δικαιώµατα των παιδιών,
τα οποία έχουν τόσο πολύ µεγάλη ανάγκη να είναι ορατά γύρω
µας. Και είναι προφανές ότι σήµερα η συζήτηση αυτή δεν απο-
τελεί µια συζήτηση η οποία αντιµετωπίζει όλα αυτά τα θέµατα τα
οποία έχουν µια σειρά συνανθρώπων µας. 

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, συνοψίζοντας ότι είναι σαφές ότι η ελ-
ληνική οικογένεια δεν απειλείται σήµερα -όπως κάποιοι φοβούν-
ται- από την ισότητα στον πολιτικό γάµο. Απειλείται αποκλειστικά
και µόνο από εκείνες τις κυβερνητικές πολιτικές και από την καλ-
λιέργεια του φόβου µέσα στην ελληνική κοινωνία. Η ελληνική οι-
κογένεια σήµερα απειλείται από το κόστος ζωής, από την
έλλειψη προοπτικών, από την απογοήτευση, τη διάψευση των
προσδοκιών που είναι κυρίαρχες και από τις ευθύνες αυτές που
είναι πρωτίστως κυβερνητικές. 

Η αδυναµία των νέων ανθρώπων να ανοίξουν το δικό τους
σπίτι µεµονωµένα ή ως ζεύγη, η στεγαστική κρίση, οι µετανάστες
στο εξωτερικό, η εγκατάλειψη της επαρχίας, η έλλειψη εµπιστο-
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σύνης στο κράτος και τους θεσµούς µε τη διαρκή υποβάθµιση
της δηµόσιας υγείας και παιδείας, ο τρόπος λειτουργίας της οι-
κονοµίας, η οποία στηρίζει τους ισχυρούς έναντι των ανίσχυρων,
είναι οι πραγµατικές απειλές για την ελληνική οικογένεια. Αυτή
είναι η δύσκολη πραγµατικότητα. 

Και εποµένως εµείς, τιµώντας την ιστορία µας, τιµώντας τις
απόψεις µας, αλλά ακούγοντας κι όλους εκείνους τους ανθρώ-
πους οι οποίοι όλες αυτές τις µέρες ζητάνε προσκλήσεις για να
έρθουν σ’ αυτά εδώ τα έδρανα και να ακούσουν εµάς να τοπο-
θετηθούµε, λέµε ότι η ώρα να ψηφίσουµε αυτό το νοµοσχέδιο
είναι τώρα και έχουµε ήδη αργήσει. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο τώρα έχει

η ειδική αγορήτρια από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, κ. Πα-
ρασκευή Δάγκα. 

Παρακαλώ, κυρία συνάδελφε. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ (ΒΙΒΗ) ΔΑΓΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Οµολογουµένως η συζήτηση αυτές τις µέρες ήταν αποκαλυ-

πτική, όχι µόνο για το πραγµατικό περιεχόµενο, το αντικείµενο
του νοµοσχεδίου, αλλά κυρίως για τους δρόµους που ανοίγει.
Επίσης, η συζήτηση τροφοδότησε και οµοφοβικές, ρατσιστικές
απόψεις, αποκρουστικές, αποτρόπαιες. 

Όµως, η αλήθεια είναι ότι ο τίτλος του συγκεκριµένου νοµο-
σχεδίου περί ισότητας στο γάµο παραπλανά, γιατί ο γάµος των
οµόφυλων ζευγαριών δεν µπορεί να αποσπαστεί από την ανα-
γνώριση της κοινής γονικής τους ευθύνης. Αυτόµατα ισχύουν οι
διατάξεις για την κοινή τεκνοθεσία. 

Όµως η ρύθµιση της κοινής τεκνοθεσίας δεν έρχεται σε κοι-
νωνικό κενό. Και αναρωτιόµαστε -από τη στιγµή που τα παιδιά
προς υιοθεσία στις δοµές παιδικής προστασίας είναι ελάχιστα
και πολλαπλάσιες χιλιάδες οι αιτήσεις, είτε από ζευγάρια είτε
από µεµονωµένους ανθρώπους για να υιοθετήσουν- δεν θα είχε
ένα ενδιαφέρον η Κυβέρνηση και τα υπόλοιπα κόµµατα που υπο-
στηρίζουν το νοµοσχέδιο, να µας απαντήσουν τι ακριβώς λύνει
ο νόµος; 

Πρώτον, τροφοδοτεί παραπέρα την εµπορευµατοποίηση της
αναπαραγωγικής διαδικασίας. Από τη στιγµή που αντικειµενικά
ένα οµόφυλο ζευγάρι δεν µπορεί να έχει από κοινού συµβολή
στη διαµόρφωση της νέας ζωής, το νοµοσχέδιο γενικεύει την πα-
ραπέρα εµπορευµατοποίηση της ιατρικώς υποβοηθούµενης ανα-
παραγωγής. Και αυτό ακριβώς κάνει το άρθρο 11 που
αναγνωρίζει τη γονική σχέση που έχει δηµιουργηθεί στο εξωτε-
ρικό. Και οµολογουµένως, κύριοι και κυρίες της Κυβέρνησης, κά-
νετε ότι µπορείτε για να αποσυνδέσετε το νοµοσχέδιο από αυτό
το κρίσιµο άρθρο που δεν είναι δευτερεύον. 

Διότι στο όνοµα της ισότητας και της µη διάκρισης αναγνωρί-
ζετε στην πράξη την εµπορική παρένθετη µητρότητα, µια ακραία
µορφή εκµετάλλευσης των γυναικών που ισχύει στην Ουκρανία,
στις ΗΠΑ, στον Καναδά. Για να νοµιµοποιήσετε αυτή την απαρά-
δεκτη εµπορευµατοποίηση, ισχυρίζεστε ότι η παρένθετη µητρό-
τητα είναι µια αλτρουιστική πράξη κι όχι µόνο η Κυβέρνηση, αλλά
και τα άλλα κόµµατα. 

Όµως πραγµατικά για ποιο αλτρουισµό µπορούµε να µιλάµε
όταν παγκόσµια µόνο το 2% των περιπτώσεων παρένθετης κύη-
σης ήταν αλτρουιστική πράξη και οι υπόλοιπες ήταν µε ανταλ-
λάγµατα, όταν τα µεγαθήρια της ιατρικώς υποβοηθούµενης
αναπαραγωγής αναµένουν να εκτοξευθεί ο τζίρος τους που µόνο
το 2022 ήταν 14 δισεκατοµµύρια δολάρια; 

Υπάρχει νοµολογία στην Ελλάδα ότι το κίνητρο µιας γυναίκας
για να γίνει παρένθετη, µπορεί να είναι µόνο η χρηµατική αποζη-
µίωση. Υπάρχουν µαρτυρίες γυναικών που ανέφεραν ότι εξαναγ-
κάστηκαν να γίνουν παρένθετες για να µπορέσουν να πληρώ-
σουν την εγχείρηση του πατέρα τους. Και όλα αυτά δεν είναι πα-
ράνοµα. Είναι µε τη βούλα του νόµου. Ουσιαστικά στο όνοµα της
ισότητας και των δικαιωµάτων επιδιώκετε να κρύψετε την κερ-
δοφορία των επιχειρηµατικών κολοσσών αυτής της παγκόσµιας
αγοράς από την εµπορευµατοποίηση της ανθρώπινης αναπαρα-
γωγής, οι οποίοι εµπορεύονται διαχρονικά την αγωνία υπογόνι-
µων ζευγαριών, µεµονωµένων ανθρώπων να αποκτήσουν παιδί.

Από άλλο δρόµο ουσιαστικά η Κυβέρνηση έρχεται να υιοθετήσει
την πρόταση νόµου του ΣΥΡΙΖΑ. 

Εξάλλου, κύριοι και κυρίες της Κυβέρνησης, σας πιέζουν και
οι διάφοροι εκπρόσωποι των ιδιωτικών µεγαθηρίων της ιατρικώς
υποβοηθούµενης αναπαραγωγής στην Ελλάδα να προχωρήσετε
πιο άµεσα αυτές τις αλλαγές στο πλαίσιο. Και µε βάση τις προ-
τάσεις που ακούστηκαν στη Βουλή, στις επιτροπές της Βουλής
φαίνεται ότι θα δούµε και νέα επεισόδια στη νοµιµοποίηση του
ανορθολογισµού. 

Δεν έφταναν δηλαδή οι προτάσεις του ΣΥΡΙΖΑ να αντικατα-
σταθεί η παρένθετη µητρότητα από το πρόσωπο που κυοφορεί,
που οδηγεί στην αντικειµενοποίηση του γυναικείου σώµατος,
ακούστηκαν και προτάσεις από δυνάµεις που θεωρούν παρωχη-
µένη τη συγκεκριµένη συζήτηση για την εµπορική παρένθετη µη-
τρότητα, γιατί σε λίγα χρόνια η επιστηµονική εξέλιξη θα δίνει τη
δυνατότητα να ξεπεραστεί η διάκριση του φύλου στην ανθρώ-
πινη αναπαραγωγή. 

Κι όσο κι αν παρουσιάζονται ως δήθεν προοδευτικές, στην
πραγµατικότητα είναι βαθιά αντιδραστικές. Ταυτίζουν αυτή την
ανθρώπινη λειτουργία που έχει κοινωνικό χαρακτήρα, αλλά και
βιολογικό υπόβαθρο, µε τη λειτουργία µιας µηχανής. 

Την ίδια ώρα βέβαια, κύριοι της Κυβέρνησης στρώσατε το
δρόµο, ώστε ακροδεξιές εθνικιστικές αντιδραστικές δυνάµεις να
παρουσιάζονται σήµερα και µε το µανδύα του υπερασπιστή των
δικαιωµάτων των γυναικών. Ποιοι; Αυτοί που υπερασπίζονται ως
κύριο ρόλο της γυναίκας τη µητρότητα και τη φροντίδα των παι-
διών, ως ενάρετη σύζυγος και τροφός. 

Δεύτερο ζήτηµα. Το νοµοσχέδιο στο όνοµα της ισότητας νο-
µιµοποιεί τις ιδιωτικές υιοθεσίες παιδιών ευάλωτων οικογενειών
προσφύγων και κυρίως τροφοδοτεί παραπέρα το απαράδεκτο
πλαίσιο των διακρατικών υιοθεσιών από τρίτες χώρες που λιµο-
κτονούν. Και υπάρχει ήδη το πλαίσιο των διακρατικών υιοθεσιών
που µεσάζοντες είναι ακόµα και διάφορες διεθνείς ΜΚΟ που
έχουν βγάλει και τιµοκατάλογο για το πόσο κοστίζει η απόκτηση
ενός παιδιού από άλλη χώρα. 

Και πραγµατικά είναι δυνατόν ως ΚΚΕ να συµβιβαστούµε ότι
η ζωή ενός παιδιού, η φροντίδα του κοστολογείται; Και αναρω-
τιόµαστε τι σχέση έχει όλο αυτό το αντιδραστικό πλαίσιο µε την
αγωνία ζευγαριών, ανθρώπων, ανεξαρτήτως σεξουαλικού προ-
σανατολισµού να δώσουν στοργή σε ένα παιδί; 

Δεν γίνεται, λοιπόν, να µιλάτε υποκριτικά για τα δικαιώµατα
των απροστάτευτων παιδιών, αλλά να µην ακούγεται ούτε λέξη
για τις οικονοµικές κοινωνικές αιτίες που οδηγούν ένα παιδί να
στερηθεί τους φυσικούς του γονείς. 

Κι είναι οι ιµπεριαλιστικοί πόλεµοι, στους οποίους συµµετέχει
και η χώρα µας µε ευθύνη διαχρονικά των κυβερνήσεων στο
πλευρό του ΝΑΤΟ, είναι η εκµετάλλευση και καταπίεση, η εξα-
θλίωση των εργαζοµένων των λαών. 

Είναι βέβαια κι η αντιλαϊκή πολιτική, που θεωρεί ότι τα παιδιά
είναι πλήρως εξαρτηµένα από τους γονείς τους, γιατί µε ευθύνη
όλων των κυβερνήσεων θεωρούνται κόστος η δηµόσια και δω-
ρεάν κρατική προστασία του παιδιού, όπως και η κοινωνική στή-
ριξη και της µητρότητας και της πατρότητας. 

Είναι η ίδια η αντιδραστικοποίηση του καπιταλισµού µε τις σά-
πιες αξίες του, που διαπερνούν τις ανθρώπινες σχέσεις και τις
οικογενειακές, και πάνω εκεί ξεφυτρώνει και το αγκάθι της πα-
ραµέλησης, της εγκατάλειψης παιδιών, ακόµα και της κακοποί-
ησης από γονείς.

Και για να ξεµπερδεύετε µε την κριτική του ΚΚΕ, που αναδει-
κνύει τις διαχρονικές ευθύνες όλων των κυβερνήσεων για την
παιδική προστασία, την υιοθεσία, την αναδοχή, µας καλείτε να
διαλέξουµε αν είµαστε µε το δήθεν δικαίωµα στην τεκνοθεσία µε
αυτό το αντιδραστικό πλαίσιο ή ενάντια. Είναι πάρα πολύ βολικό
το συγκεκριµένο ψευτοδίληµµα. 

Η άρνηση του ΚΚΕ στο νοµοσχέδιο δεν είναι µόνο ότι στο
όνοµα της ισότητας στην κοινή απόκτηση παιδιών από οµόφυλα
ζευγάρια αντικειµενικά εµπορευµατοποιείται η γονική σχέση. Με
τη συγκεκριµένη νοµοθετική ρύθµιση αναγνωρίζεται µια γονική
σχέση ουδέτερη ως προς το φύλο. Σας το πρότειναν άλλωστε
και άλλα κόµµατα, ο ΣΥΡΙΖΑ, η Νέα Αριστερά, η Πλεύση Ελευ-
θερίας. 
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Όµως η γονική σχέση θεσµοθετήθηκε πάνω σε µια αντικειµε-
νική βάση, την αλληλοσυµπληρούµενη σχέση µητρότητας-πα-
τρότητας, µια σχέση που έχει βιοκοινωνικό χαρακτήρα για την
ανθρώπινη αναπαραγωγή. Να συµφωνήσουµε ότι πρέπει να κα-
ταργηθούν αναχρονισµοί στο οικογενειακό δίκαιο, όπως το επώ-
νυµο των παιδιών ή για τη δήλωση της γέννησης του παιδιού; 

Δεν είναι όµως το κύριο αυτό στον νόµο. Το κύριο είναι ότι δια-
µορφώνεται ένα κριτήριο για την αναγνώριση της γονικής σχέ-
σης, το κριτήριο της φροντίδας, παρακάµπτοντας την κοινωνική
ανάγκη του παιδιού στη σχέση µητρότητας-πατρότητας. 

Οπωσδήποτε το συναίσθηµα της αγάπης, της φροντίδας µπο-
ρεί να υπήρχε διαχρονικά στη σχέση γονιών-παιδιών. Δεν ήταν
ποτέ όµως το καθοριστικό για τη ρύθµιση της γονικής µέριµνας,
ούτε και σήµερα είναι. Προφανώς και αυτή η ευθύνη, η ρύθµιση,
έχει ιστορικό χαρακτήρα, ανάλογα βέβαια και µε το επίπεδο εξέ-
λιξης της ανθρώπινης κοινωνίας. 

Εξάλλου ιστορικά και η µητρική και η πατρική αγάπη δεν είχε
το ίδιο κοινωνικό περιεχόµενο, µην προσπαθούµε δηλαδή να τις
ωραιοποιήσουµε. Η συµβολή της µητέρας και του πατέρα στη
φροντίδα και την ανατροφή των παιδιών δεν είναι µια ταξικά ου-
δέτερη έννοια. Είναι καθοριστικός παράγοντας σε τι κόσµο µε-
γαλώνουν τα παιδιά και µε τι όρους, πρώτα απ’ όλα οικονοµικούς
και κοινωνικούς, και είναι υποκριτικό το ενδιαφέρον για την ψυ-
χική, σωµατική, διανοητική και κοινωνική ανάπτυξη των παιδιών
από τα κόµµατα που ως κυβερνήσεις αλλά και ως αντιπολίτευση
µετράνε τις ανάγκες προστασίας της βρεφικής, παιδικής, εφηβι-
κής ηλικίας µε το κριτήριο του κόστους-οφέλους για το αστικό
κράτος. 

Εποµένως, σε αυτές τις συνθήκες δεν µπορεί να γίνονται συγ-
κρίσεις απλουστευτικές µεταξύ ευτυχισµένων παιδιών ετερόφυ-
λων ζευγαριών και µη ευτυχισµένων παιδιών για όσα ζουν µε
οµόφυλα ζευγάρια, όπως και αντίστροφα ευτυχισµένων παιδιών
οµόφυλων ζευγαριών και µη ευτυχισµένων παιδιών ετερόφυλων
ζευγαριών. 

Από ό,τι φαίνεται υπάρχουν πολλά κόµµατα που σας κολλάνε
ένσηµα προοδευτισµού, κύριοι και κυρίες της Κυβέρνησης, και
τώρα ψάχνουν να διαφοροποιηθούν. Ανακάλυψαν ότι πρόοδος
είναι να αποσπαστεί η ανθρώπινη αναπαραγωγή από το βιολο-
γικό της υπόβαθρο, να αποµονωθεί ο κοινωνικός άνθρωπος από
τα βιολογικά του γνωρίσµατα, µάλλον να είναι ένα πνεύµα. Εξί-
σου αντιδραστικό βέβαια είναι και να θεωρείτε ότι τα βιολογικά
χαρακτηριστικά και γνωρίσµατα του ανθρώπου είναι εκείνα που
τον καθορίζουν. 

Και µετά αυτές οι δυνάµεις µάς κάνουν και µαθήµατα διαλε-
κτικού και ιστορικού υλισµού και προφανώς δεν µας εκπλήσσει.
Εδώ βρώµισαν αξίες αριστερών και προοδευτικών ανθρώπων µε
τη συµµετοχή στην κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, προβάλλοντας
ως συµµαχική υποχρέωση τη µετατροπή της χώρας µας σε ένα
απέραντο αµερικανο-νατοϊκό στρατόπεδο, στη διαστρέβλωση
Μαρξ - Ένγκελς θα κολλήσουν; Σε λίγο θα υπογράψουν το κοινό
ανακοινωθέν του στρατηγικού διαλόγου ΗΠΑ - Ελλάδας τα συγ-
χαρητήρια που σας έδωσαν, κύριοι της Κυβέρνησης, οι ΗΠΑ γι’
αυτό το νοµοσχέδιο. Για τέτοια πρόοδο µιλάµε. 

Υπάρχει όµως κι ένα ακόµα άρθρο το οποίο αποκαλύπτει πού
οδηγεί η διαγραφή της αντικειµενικής βιοκοινωνικής βάσης της
γονικής σχέσης µητρότητας - πατρότητας. Πρόκειται για το
άρθρο 6, που περιλαµβάνει και την επέκταση της άδειας µητρό-
τητας. Εµείς να δεχτούµε µια διάταξη που να αφορούσε ζευγά-
ρια ή µεµονωµένα πρόσωπα που υιοθετούν. Δεν κάνετε όµως
αυτό. 

Αποσπάτε την άδεια για την προστασία της µητρότητας από
το φύλο του γονέα που τη δικαιούται. Ειδικά στην τέταρτη πα-
ράγραφο του άρθρου διαγράφετε τη διάκριση του φύλου στους
δικαιούχους της άδειας των εννέα εβδοµάδων µετά τον τοκετό,
που µέχρι τώρα δικαιούνταν γυναίκες, ετερόφυλες ή οµοφυλό-
φιλες. 

Με ξεκάθαρο τρόπο στη συγκεκριµένη διάταξη απαλείφονται
οι πρόσθετες κοινωνικές ανάγκες της γυναίκας λόγω της µητρό-
τητας. Στο τέλος θα µας πείτε ότι είναι παρωχηµένη η διάκριση
του φύλου, παρωχηµένα τα αναγκαία µέτρα προστασίας της µη-
τρότητας και του γυναικείου οργανισµού, παρωχηµένο και το γε-

γονός ότι η γυναίκα έχει πρόσθετες κοινωνικές ανάγκες λόγω
της θέσης της στην αναπαραγωγική διαδικασία. 

Είναι ένα ακόµα επεισόδιο απαξίωσης της µητρότητας και το
µέτρο προστασίας του γυναικείου οργανισµού από το κράτος,
στο όνοµα µάλιστα της ισότητας. Πρόκειται για δικαιώµατα που
κατέκτησε το εργατικό-λαϊκό κίνηµα, το γυναικείο κίνηµα µε τους
σκληρούς αγώνες του για την ισοτιµία της γυναίκας. Δεν χαρί-
στηκαν από καµµία κυβέρνηση, από κανένα αστικό κράτος. Αντί-
θετα, διαχρονικά λογαριάζονται ως κόστος και για την
καπιταλιστική εργοδοσία. Αλλά απ’ ό,τι φαίνεται µάλλον παίρνετε
µαθήµατα από τη Μέκκα του καπιταλισµού, τις ΗΠΑ, που δεν
υπάρχει άδεια µητρότητας µετ’ αποδοχών. 

Το νοµοσχέδιο λοιπόν δεν έρχεται να λύσει τη ρύθµιση των
προσωπικών σχέσεων στη συµβίωση των οµόφυλων ζευγαριών,
που ως ΚΚΕ δεν θα είχαµε αντίρρηση, ούτε απαντά στην ανάγκη
να καταπολεµηθεί η κοινωνική αποµόνωση, να καταπολεµηθούν
οι απαράδεκτες διακρίσεις µε κριτήριο τον σεξουαλικό προσα-
νατολισµό, αλλά προσωπικά γνωρίσµατα της σεξουαλικότητας. 

Γι’ αυτό άλλωστε και δεν θα είχαµε αντίρρηση στο άρθρο 9,
που αναφέρεται στην αρχή της ίσης µεταχείρισης στην εργασία,
στην εκπαίδευση, στην ιατροφαρµακευτική περίθαλψη, στη
στέγη και αλλού, αρκεί επιµένουµε, κύριοι της Κυβέρνησης, να
µας διευκρινίσετε τι ακριβώς εννοείτε ότι αυτή εφαρµόζεται
αρκεί να µη θίγει τα µέτρα που είναι αναγκαία για την τήρηση
της δηµόσιας ασφάλειας, τη διασφάλιση της δηµόσιας τάξης και
άλλα. Πραγµατικά τι ακριβώς εννοείτε; Ισότητα βέβαια σε µια κα-
πιταλιστική ταξική κοινωνία σηµαίνει πάντα ανισότητα. 

Το νοµοσχέδιο λοιπόν δεν έρχεται να αναγνωρίσει µόνο µια
γονική σχέση, ουδέτερη ως προς το φύλο, αλλά και ουδέτερη
ταξικά. Υπερασπίζεστε την πυρηνική οικογένεια ως οικονοµική
κοινωνική µονάδα, που την επεκτείνετε και σε άλλες µορφές συµ-
βίωσης. Εµείς δεν υπερασπιζόµαστε ούτε όλα αυτά που αναπα-
ράγατε περί µητρικού και πατρικού προτύπου, όπως δεν θα
υπερασπιστούµε ούτε το πρότυπο του φροντιστή. 

Διότι τον 21ο αιώνα τα παιδιά δεν χρειάζονται φροντιστές.
Έχουν ανάγκη από εκείνο το δηµιουργικό περιεχόµενο του δε-
σµού µε τη µητέρα και τον πατέρα στο παιχνίδι, στη βόλτα, στο
θέατρο, στον αθλητισµό, στη συζήτηση. Αλλά αυτό το δηµιουρ-
γικό περιεχόµενο στερούν από τους γονείς διαχρονικά οι κυβερ-
νήσεις, η Ευρωπαϊκή Ένωση και βέβαια η µεγαλοεργοδοσία µε
τα δωδεκάωρα, τα σπαστά και ακανόνιστα ωράρια, ακόµα και τη
δουλειά τις Κυριακές. Αυτό το δηµιουργικό περιεχόµενο διαστρε-
βλώνεται σε µια κοινωνία που όλα πουλιούνται και αγοράζονται,
όπου η γονική ευθύνη κοµµατιάζεται και εµπορευµατοποιείται. 

Πραγµατική όµως πρόοδος είναι η ισότιµη, ελεύθερη συµ-
βίωση δύο ανθρώπων, ανεξαρτήτως σεξουαλικού προσανατολι-
σµού, χωρίς οικονοµικούς και κοινωνικούς καταναγκασµούς.
Είναι η ολόπλευρη κρατική προστασία των παιδιών και στήριξη
της µητρότητας - πατρότητας, σε µια κοινωνία που δεν θα τα λο-
γαριάζει όλα αυτά ως κόστος, αλλά θα δίνει και νέο περιεχόµενο
στη συνειδητή ατοµική ευθύνη των γονιών απέναντι στο παιδί. 

Τέτοιους δρόµους µπορεί να ανοίξει το εργατικό λαϊκό κίνηµα
σε σύγκρουση µε την πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης, των κυ-
βερνήσεων, του κεφαλαίου και τις σάπιες αξίες τους, ενώνοντας
τους εργαζόµενους στον λαό, µε κριτήριο τα κοινωνικά, εργατικά
λαϊκά συµφέροντα, ανεξαρτήτως φύλου, θρησκείας, εθνοτικής
καταγωγής, σεξουαλικού προσανατολισµού και άλλων προσωπι-
κών γνωρισµάτων. 

Με βάση όλα τα παραπάνω το ΚΚΕ καταψηφίζει επί της αρχής.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,

κυρία συνάδελφε, και για τη συνέπεια στο χρόνο. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι

από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα «Εργαστήρι Δη-
µοκρατίας», που οργανώνει το Ίδρυµα της Βουλής δεκαεπτά µα-
θήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 10ο

Δηµοτικό Σχολείο Καλλιθέας. 
Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 

(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Τον λόγο έχει τώρα ο ειδικός αγορητής από την Κοινοβουλευ-

τική Οµάδα της Ελληνικής Λύσης ο κ. Παύλος Σαράκης.
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ΠΑΥΛΟΣ ΣΑΡΑΚΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τίθεται σήµερα προς ψήφιση

ενώπιον της Ολοµέλειας του Κοινοβουλίου το νοµοσχέδιο της
Κυβέρνησης µε τίτλο «Ισότητα στον πολιτικό γάµο, τροποποίηση
του Αστικού Κώδικα και άλλες διατάξεις», ένα νοµοσχέδιο που
αλλοιώνει τον πυρήνα της ελληνικής κοινωνίας, που αλλοιώνει
τον θεσµό της οικογένειας, µία διαχρονική αξία του Ελληνισµού.
Παρά τον γενικό τίτλο το υπό ψήφιση νοµοσχέδιο έχει ένα και
µόνο αντικείµενο: την επέκταση του πολιτικού γάµου στα οµό-
φυλα ζευγάρια και έτσι το επιτρεπτό της υιοθεσίας τέκνων από
αυτά. Όποιος ξεχωρίζει αυτά τα δύο ζητήµατα, το κάνει αποκλει-
στικά, για να προκαλέσει σύγχυση. Όπως ισχύει σήµερα το νο-
µικό καθεστώς της υιοθεσίας, δεν µπορεί να υπάρξει γάµος
οµοφύλων χωρίς παράλληλα να καταστεί επιτρεπτή και η υιοθε-
σία τέκνων από οµόφυλα ζευγάρια. Με άλλα λόγια, η ψήφος µας
σήµερα θα καθορίσει τις συνθήκες υπό τις οποίες θα γεννηθούν
και θα µεγαλώσουν τα παιδιά µας στο µέλλον. Ο καθένας, λοι-
πόν, από εµάς, προτού αποφασίσει, θα πρέπει να αναµετρηθεί
µε τη συνείδησή του γνωρίζοντας πως µε την ψήφο του διαµορ-
φώνει µία νέα πραγµατικότητα και θα πρέπει να το πράξει χωρίς
κοµµατικές παρωπίδες, χωρίς φόβο, χωρίς στρεβλώσεις της πο-
λιτικής ορθότητας, µε το βλέµµα στραµµένο αποκλειστικά στις
ψυχές αυτών των παιδιών.

Θα ξεκινήσω να σας υπενθυµίσω το Σύνταγµα, τον θεµελιώδη
νόµο της πολιτείας, που καθιερώνει κατευθυντήριες αρχές για
όλες τις πτυχές της έννοµης τάξης. Σύµφωνα, λοιπόν, µε το Σύν-
ταγµά µας, σύµφωνα µε το άρθρο 21 παράγραφος 1, η οικογέ-
νεια ως θεµέλιο της συντήρησης και προαγωγής του έθνους
καθώς και ο γάµος, η µητρότητα και η παιδική ηλικία τελούν υπό
την προστασία του κράτους. Η οικογένεια ως θεµέλιο της συν-
τήρησης και προαγωγής του έθνους, ο γάµος, η µητρότητα και
η παιδική ηλικία! Ακόµα, λοιπόν, και κατά το Σύνταγµα ο γάµος
δεν αποτελεί απλώς µία ένωση προσώπων, αλλά είναι αναπαρα-
γωγικός καθώς και παιδοκεντρικός θεσµός που εξυπηρετεί την
προοπτική της κοινωνίας και του έθνους, αλλά πάνω απ’ όλα και
το συµφέρον του παιδιού. Προβλέπεται για τα ετερόφυλα ζευ-
γάρια, επειδή είναι οι φυσικοί φορείς της αναπαραγωγής και συ-
νιστούν το πλέον κατάλληλο ανθρώπινο περιβάλλον ανατροφής
των παιδιών, τα οποία έχουν ανάγκη πατρικής και µητρικής πα-
ρουσίας. 

Οι αποτιµήσεις αυτές καθορίζονται από τις φυσικές ανάγκες
των παιδιών και όχι από τη συντηρητική ηθική, ώστε να επιδέχον-
ται εκσυγχρονισµού µε ανερµάτιστες, µεταµοντέρνες λογικές
της ηθικής. Πώς αλλιώς; Η λέξη γάµος υπάρχει στη γλώσσα µας
µε τη σηµασία αυτή από την εποχή του Οµήρου µέχρι σήµερα.
Η σύναψη γάµου δεν αποτελεί απλά εµφατική αναγνώριση της
συµβίωσης δύο ετερόφυλων ατόµων αλλά και έκφραση επιθυ-
µίας εκ µέρους τους, υπόσχεση και ανάληψη υποχρέωσης και
ευθύνης για τη φροντίδα και στήριξη των παιδιών που θα γεννη-
θούν. 

Πώς, λοιπόν, και γιατί ένας τέτοιος παραδοσιακός θεσµός µε
πολύ συγκεκριµένα χαρακτηριστικά, άρρηκτα συνδεδεµένος µε
την τεκνοποίηση ενδιαφέρει τα οµόφυλα ζευγάρια που εξ ορι-
σµού δεν έχουν την ικανότητα αναπαραγωγής; Διότι δεν µιλούµε
εν προκειµένω για µία νοµική αναγνώριση της συµβίωσης δύο
οµόφυλων ατόµων, αφού κάτι τέτοιο έχει ήδη κατοχυρωθεί µε
το σύµφωνο συµβίωσης και σε κάθε περίπτωση θα µπορούσε να
θεσπιστεί µια πιο ισχυρή νοµική θωράκιση, που να είναι επαρκής
και να επιδιώκεται, αλλά όχι όµως να αλλοιώνεται ο θεσµός του
γάµου. 

Γιατί, λοιπόν, συµβαίνει; Γιατί πρέπει να αλλοιωθεί η έννοια του
γάµου και η ιστορική του σηµασία ως κοινωνικού αλλά και θρη-
σκευτικού θεσµού; Η συνήθης ρητορική που προβάλλεται σε
αυτό το ερώτηµα επικαλείται γενικώς και αόριστα τα ανθρώπινα
δικαιώµατα. Ποια είναι, λοιπόν, εκείνα τα ανθρώπινα δικαιώµατα
που παραβιάζονται από τη µη επέκταση του γάµου στα οµόφυλα
ζευγάρια; Γιατί κανείς δεν τα προσδιορίζει; Γιατί απλώς δεν
υπάρχουν. Από πότε οι επιθυµίες συνιστούν δικαιώµατα; Η νο-
µική αναγνώριση της συµβίωσης δύο οµόφυλων ατόµων, αλλά
και των σχετικών δικαιωµάτων και υποχρεώσεων που η συµβίωση
αυτή επάγεται, είναι ήδη κατοχυρωµένη από την πολιτεία. Το

πρόβληµα είναι ότι ονοµάζεται σύµφωνο συµβίωσης και όχι
γάµος; Εκεί βρίσκεται η παραβίαση των ανθρωπίνων δικαιωµά-
των;

Άµεσα, λοιπόν, αντιλαµβάνεται κανείς ότι η επέκταση του
γάµου στα οµόφυλα ζευγάρια δεν είναι ο σκοπός, αλλά το µέσο,
ώστε να επεκταθεί στα οµόφυλα ζευγάρια η υιοθεσία. Η επέ-
κταση, όµως, της υιοθεσίας στα οµόφυλα ζευγάρια δεν αποτελεί
ικανοποίηση κάποιου δικαιώµατός τους αλλά χορήγηση ενός ει-
δικού προνοµίου. Μπορεί να υπάρχει η επιθυµία το οµόφυλο ζεύ-
γος να προχωρήσει σε υιοθεσία, αλλά δεν είναι δυνατό να
στοιχειοθετηθεί δικαίωµα, γιατί υπάρχει και η άλλη πλευρά, του
παιδιού. Το προς υιοθεσία τέκνο µε απόφαση τρίτων θα στερηθεί
το δικαίωµά του να είναι µαζί µε τη µητέρα του, κάτι που από τη
φύση το έχει ανάγκη. Θα µπορούσε να υπάρχει τέτοιο δικαίωµα
υιοθεσίας, αν το παιδί µπορούσε να συναινέσει σε αυτό; Όµως,
γνωρίζετε όλοι ότι τέτοια συναίνεση δεν µπορεί να δοθεί για προ-
φανείς λόγους. 

Εποµένως, εδώ ζητείται η απόφαση της πολιτείας, η οποία θα
υποκαταστήσει διά νόµου καθολικά τη βούληση και τις φυσικές
ανάγκες των παιδιών. Ακριβώς, δηλαδή, ζητείται η αναγνώριση
ενός ειδικού προνοµίου εκεί όπου δεν υπάρχει και µάλιστα σε
βάρος υπαρκτού δικαιώµατος του παιδιού. Αναφέροµαι στην
ανάγκη και στο φυσικό δικαίωµα του παιδιού να βρίσκεται δίπλα
στη µάνα που το γέννησε. Μόνο η γυναίκα κυοφορεί, τίκτει, θη-
λάζει, προστατεύει και φροντίζει το παιδί της. Αυτή η αλυσίδα
«κυοφορία, τοκετός, θηλασµός, προστασία, φροντίδα» δεν είναι
τεχνικού τύπου διαδικασίες, αλλά φυσικές λειτουργίες ζωής, που
σχετίζονται τόσο µε την ψυχολογία της γυναίκας όσο και µε τη
σωµατική και ψυχοπνευµατική ανάπτυξη του παιδιού. Εάν τυχόν
το νεογέννητο στρέψει το βλέµµα προς τη µητέρα και θέλει θη-
λασµό και στη θέση της βρίσκεται κάποιος άλλος, δεν συγχέει
τις πληροφορίες; 

Το παιδί µετά από εννιά µήνες γεννιέται σε µία ευρύτερη
µήτρα που είναι το οικογενειακό περιβάλλον και αρχίζει µια άλλη
πλάση του ανθρώπου µέσα στην οικογένεια. Γνωρίζει τη µητέρα
σαν τη γυναίκα που το θηλάζει και το τρέφει µε το γάλα της και
το περιποιείται. Γνωρίζει τον πατέρα σαν τον άνδρα που το
αγαπά και το φροντίζει µε τον δικό του τρόπο. 

Παραθέτω τα λόγια της ψυχιάτρου παιδιών και εφήβων, της κ.
Καλλιόπης Προκοπάκη, η οποία µε το υπόµνηµά της προσπά-
θησε να µας θυµίσει εκείνα που όλοι γνωρίζουµε, αλλά πλέον θέ-
λουν να µας κάνουν να το ξεχάσουµε: 

«Σε όλα τα είδη, τα αρσενικά και τα θηλυκά άτοµα έχουν δια-
φορετικές γονεϊκές συµπεριφορές. Οι διαφορές αυτές οφείλον-
ται στον φυλετικό διµορφισµό του εγκεφάλου, που σηµαίνει ότι
νευρικά κυκλώµατα λειτουργούν διαφορετικά στα θηλυκά και
στα αρσενικά  άτοµα. Η σύγχρονη κοινωνική νευροεπιστήµη, δεί-
χνει ότι νευρικά δίκτυα που διατηρήθηκαν µέσα στις χιλιετίες της
ανθρώπινης εξέλιξης ενεργούν συντονισµένα, για να υποστηρί-
ξουν την κατάλληλη ανταπόκριση των γονέων προς το βρέφος:
το συναίσθηµα, την προσοχή, την κατανόηση και ενσυναίσθηση,
το κίνητρο, την λήψη αποφάσεων, την φροντίδα. 

Από νωρίς στην εγκυµοσύνη η γυναίκα αρχίζει να συµπεριφέ-
ρεται µητρικά και ο άντρας πατρικά. Οι οργανικές και ψυχολογι-
κές αλλαγές του ζευγαριού κατά την εγκυµοσύνη πυροδοτούνται
από την ενεργοποίηση βασικών, µόνιµα ενσωµατωµένων, νευρι-
κών κυκλωµάτων του εγκεφάλου. Αυτό καταδεικνύει και την ση-
µασία τους στην φυλογενετική εξέλιξη και διαιώνιση του είδους.

Η σχέση γονέα - βρέφους παρέχει στο παιδί τις πρώτες κοι-
νωνικές εµπειρίες, δηµιουργεί πρότυπα για το τι µπορεί να περι-
µένει από τους άλλους και πως να ανταποκρίνεται µε τον
καλύτερο δυνατό τρόπο στις προσδοκίες των άλλων.

Γνωρίζουµε ότι η διαµόρφωση του ψυχισµού και των στάσεων
ζωής επηρεάζεται βαθύτατα από τις σχέσεις και τα συναισθή-
µατα που δρουν συνειδητά και ασυνείδητα µέσα στην οικογένεια.
Η παιδική αγάπη προς τον ετερόφυλο γονέα προσδιορίζει ερω-
τικές επιλογές στο µέλλον. Οι ταυτίσεις, οι συγκρούσεις και τα
τραύµατα επηρεάζουν καθοριστικά τις διαπροσωπικές σχέσεις,
τις στάσεις ζωής, τη διαµόρφωση κοινωνικών ρόλων και την επι-
λογή συντρόφων. Ο τρόπος ανατροφής και οι µορφές οικειότη-
τας επηρεάζουν τον µελλοντικό ρόλο του ατόµου ως γονέα, αλλά
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και ως σύντροφο. Κάθε παιδί αναζητά απαντήσεις στο ερώτηµα
«πώς και γιατί ήρθα στον κόσµο»; Ποιο θα είναι το αφήγηµα που
θα ειπωθεί στο παιδί ως απάντηση; Οι αφηγήσεις τύπου «σε φι-
λοξένησε µία κυρία στην κοιλίτσα της», όσο και να µοιάζουν ειλι-
κρινείς δεν διαφωτίζουν το µυστήριο της έλευσης ενός
ανθρώπου στον κόσµο. Οι περιγραφικές εξηγήσεις προσπαθούν
να προτείνουν απαντήσεις όταν η ίδια η κατάσταση της οικογέ-
νειας που βιώνει το παιδί τού στερεί τη δυνατότητα να τις σκε-
φτεί και να τις κατανοήσει. Το παιδί δεν ζητάει εξήγηση του πώς
έγινε η σύλληψή του. Κάτι τέτοιο θα αποτελούσε µόνο κυριολε-
κτική κατανόηση του ερωτήµατός του. Αυτό που στην πραγµατι-
κότητα ρωτάει, είναι ποιος είναι ο ρόλος ύπαρξής του. Όταν οι
δύο γονείς είναι συνδηµιουργοί ή δυνητικά συνδηµιουργοί, το
παιδί µπορεί να συλλάβει µία ύπαρξη µε νόηµα, µία δηµιουργία
µε σκοπό, και αυτό µε όλες τις υπαρξιακές διαστάσεις. Αντίθετα
όταν αποδίδεται στους ενήλικους ένας ψευδής ρόλος δηµιουρ-
γού, που δεν µπορούν να κατέχουν, παγιδεύουµε τη σκέψη του.
Η ψευδής νοµιµοποίηση του οµόφυλου συντρόφου ως γονέα ση-
µαίνει ότι επιβάλλουµε στο παιδί να πιστέψει το ασύλληπτο. Γιατί
άραγε η δική του σύλληψη να αποφασίστηκε από την επιστηµο-
νική τεχνογνωσία, όταν των άλλων παιδιών αποφασίζεται από τη
φύση; Γιατί οι δικοί του γονείς χρειάστηκαν εµπλοκή και άλλων
προσώπων, όταν οι άλλοι γονείς είναι συνδηµιουργοί ζωής; Αυτό
το διαγενεακό κενό στο βίωµα και η σύγχυση των γονεϊκών ιδιο-
τήτων µεταβιβάζονται στο παιδί. Το παιδί παγιδεύεται σε ένα
διπλό µήνυµα µεταξύ αυτού που φαίνεται και αυτού που είναι,
όχι µόνο στο ψυχικό επίπεδο, αλλά και στο σωµατικό. Η τεκνο-
θεσία από ένα µόνο άτοµο διαφέρει, γιατί διατηρεί ένα κενό στη
θέση του δεύτερου γονέα και έτσι η προέλευση του παιδιού από
δύο φύλα ούτε διαστρεβλώνεται, ούτε ακυρώνεται».

Με απλά λόγια, δεν µπορούµε να µιλούµε για δικαίωµα των
οµόφυλων ή των ετερόφυλων ζευγαριών να νοµοθετήσουν ένα
παιδί, αλλά πάνω και κύρια, για χορήγηση ειδικού προνοµίου. Η
υιοθεσία σχετίζεται µε τα δικαιώµατα του παιδιού και όχι του εκά-
στοτε ζευγαριού. Το ετερόφυλο ζευγάρι είναι φορέας της ανα-
παραγωγικής ικανότητας και ως εκ τούτου εξ ορισµού το
κατάλληλο γονεϊκό περιβάλλον για την ανατροφή των παιδιών.
Από τη στιγµή που ένα ανήλικο παιδί χάνει τους γονείς του ή τη
στήριξή τους, η πιο πρόσφορη λύση στο πρόβληµα είναι να εν-
ταχθεί σε µια οικογένεια, αντίστοιχη µε αυτή από την οποία προ-
ήλθε. Αν πάλι πρόκειται για παιδί που το έχει εγκαταλείψει η
µητέρα του, θεωρείται βάσιµα ότι θα βρει τη µητρική στοργή και
την οικογενειακή θαλπωρή σε µια παραδοσιακή οικογένεια. Είναι,
λοιπόν, υποχρέωση της πολιτείας να σεβαστεί αυτό το δικαίωµα
του παιδιού. Οι πολιτικές προσεγγίσεις του ζητήµατος ασχολούν-
ται µόνο µε εκείνους που πιέζουν µε τις διεκδικήσεις τους. Τα
παιδιά, όµως, που δεν έχουν γεννηθεί ακόµα, πώς θα υπερασπι-
στούν τα δικαιώµατά τους;

Και ας πάµε ένα βήµα παρακάτω. Ας υποθέσουµε ότι ψηφίζε-
ται το νοµοσχέδιο και επεκτείνεται η υιοθεσία και στα οµόφυλα
ζευγάρια, τι θα συµβεί αν οι αρµόδιοι κοινωνικοί φορείς, γνωρί-
ζοντας ως ειδικοί όλα όσα αναφέρθηκαν προηγούµενα, προκρί-
νουν τα ετερόφυλα ζευγάρια ως το πλέον κατάλληλο οικο-
γενειακό περιβάλλον έναντι των οµόφυλων ζευγαριών; Θα
έχουµε και πάλι παραβίαση αυτών των αόριστων ανθρωπίνων δι-
καιωµάτων τους; Μήπως θα καλούνται να λογοδοτούν οι φορείς
γιατί προέκριναν ένα ετερόφυλο ζευγάρι αντί για ένα οµόφυλο;
Ή θα πρέπει να προσέχουν ώστε να τηρούν τις σωστές αναλο-
γίες; Θα µπορούσε ενδεχοµένως να θεσπιστεί και η ποσόστωση. 

Και εδώ πρέπει να µιλήσουµε επιτέλους για την αντίστροφη
διάκριση, για εκείνους δηλαδή που τολµούν να λένε τα πράγµατα
µε το όνοµά τους, µε την αλήθεια, να στοχοποιούνται. Και εκείνοι
οι οποίοι προωθούν στρεβλώσεις ηθικές, να έχουν την υποστή-
ριξη του κράτους και να ποινικοποιείται η κύρια και ορθή άποψη.
Και πρέπει να µας προβληµατίσει: να γίνεται αντίστροφη διά-
κριση των δικαιωµάτων των πολιτών. Και πάλι λοιπόν λέω το
εξής. Η ρητορική όλων εκείνων των λούµπεν δικαιωµατιστών περί
δήθεν παραβίασης ανθρωπίνων δικαιωµάτων, θα έχει ως αποτέ-
λεσµα να παραµερίζεται το βέλτιστο συµφέρον του παιδιού προς
ικανοποίηση των επιθυµιών και προσδοκιών ενός οµόφυλου ζευ-
γαριού. Προπαγανδίζετε ότι δήθεν η επιστηµονική έρευνα για

την ψυχική υγεία, σχολική και κοινωνική προσαρµογή των παι-
διών που ζουν µε οµόφυλα ζευγάρια, δείχνει ότι δεν υπάρχουν
ουσιώδεις διαφοροποιήσεις µε τα παιδιά ετερόφυλων οικογε-
νειών. Πρόκειται για χονδροειδές ψέµα.

Καταθέτω δεκάδες µελέτες που διαπιστώνουν ευρήµατα,
όπως: άγχος κατάθλιψη, µειωµένες σχολικές επιδόσεις, δυσκο-
λίες στον ρόλο και στην ταυτότητα φύλου και οµοφυλοφιλικό σε-
ξουαλικό προσανατολισµό. Γνωρίζετε άπαντες ότι η συντριπτική
πλειοψηφία των πολιτών είναι αντίθετοι µε την υιοθεσία παιδιών
από οµόφυλα ζευγάρια. Αυτό επιβεβαιώθηκε τόσο από τη δια-
βούλευση του νοµοσχεδίου, όσο και από τις δηµοσκοπήσεις. Και
το γνωρίζουµε όλοι. Όλοι µιλάµε µε τους πολίτες και ξέρουµε
πώς αντιδρούν πάνω σε αυτό το νοµοσχέδιο. Το γεγονός όµως
αυτό προκαλεί, πραγµατικά, έναν εύλογο προβληµατισµό. Εσείς
σήµερα που στηρίζετε αυτό το νοµοσχέδιο, ποιον εκπροσωπείτε
αλήθεια σήµερα; Στη δηµοκρατία εκπροσωπούνται οι πλειοψη-
φίες. Αλλά εσείς κάνετε αντιστροφή της δηµοκρατίας.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Βλέπετε, ο ελληνικός λαός δεν είναι λιγότερο προοδευτικός

επειδή στο ζήτηµα της ανατροφής των παιδιών ιεραρχεί η φυ-
σική ανάγκη του παιδιού για πατέρα και µητέρα πάνω από τις
επιθυµίες ενός οµοφυλόφιλου ενήλικα. Ο ελληνικός λαός αντι-
λαµβάνεται ότι το νοµοσχέδιο καταργεί την πατρότητα και τη µη-
τρότητα, ουδετεροποιεί τα φύλα, στο πλαίσιο της σχέσης γονέων
και παιδιών. Μετατρέπει τους γονείς από πατέρα και µητέρα, σε
ουδετερόφιλους κηδεµόνες. Και τοποθετεί τις επιθυµίες των ενη-
λίκων πάνω από τα συµφέροντα των µελλοντικών παιδιών που
θα επιτρέψει να έχουν ως γονείς οµόφυλα ζευγάρια που θα µε-
γαλώνουν χωρίς πατέρα ή µητέρα σε ένα περιβάλλον σύγχυσης
των ρόλων των δύο φύλων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω όπως ξεκίνησα. Ο καθένας από εµάς προτού απο-
φασίσει, θα πρέπει να αναµετρηθεί µε τη συνείδησή του, γνωρί-
ζοντας πως µε την ψήφο του διαµορφώνει µια νέα
πραγµατικότητα για τα παιδιά που θα γεννηθούν. Χωρίς λοιπόν
κοµµατικές παρωπίδες, χωρίς φόβο, χωρίς στρεβλές πολιτικές
ορθότητες µε το βλέµµα στραµµένο αποκλειστικά στις ψυχές
των παιδιών, πού θα δώσετε την προτεραιότητα λοιπόν: στις
διεκδικήσεις των ενηλίκων ή στο συµφέρον αυτών των παιδιών;

Σας καταθέτω τις µελέτες που λένε την αλήθεια.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Παύλος Σαράκης καταθέτει

για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
τριάντα µαθήτριες και µαθητές και δύο εκπαιδευτικοί συνοδοί
τους από το ιδιωτικό γυµνάσιο «Εκπαιδευτήρια Λαµπίρη» (δεύ-
τερο τµήµα). 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο τώρα έχει από την Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νέας
Αριστεράς η ειδική αγορήτρια, κ. Ευτυχία Αχτσιόγλου.

Παρακαλώ, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΕΦΗ ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα είναι αναµφίβολα µια

µέρα νίκης, όχι της κυβερνητικής πλειοψηφίας. Είναι µια µέρα
νίκης ενός κινήµατος που έλκει την καταγωγή του από πολύ µα-
κριά, από τις διεκδικήσεις για τη γυναικεία χειραφέτηση, από
τους αγώνες για την εξάλειψη των φυλετικών ανισοτήτων, από
τους αγώνες για την εξάλειψη των θρησκευτικών διακρίσεων. 

Είναι νίκη ενός κινήµατος που έχει µατώσει, διεκδικώντας την
ορατότητα, αντιµετωπίζοντας τον εκφοβισµό, παλεύοντας για
την άρση των αποκλεισµών. Νίκη ενός κινήµατος που έχει υπο-
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στεί καταπιέσεις, έχει υποστεί ευτελισµούς, έχει υποστεί κακο-
ποιήσεις. Και σ’ αυτό το κίνηµα χρωστάµε. Χρωστάµε στη Μα-
ρίνα Γαλανού…

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
…που έδωσε όλη της τη ζωή για να µπορέσει σήµερα να συ-

ζητάµε για την άρση των αποκλεισµών. 
Χρωστάµε στον Ζακ Κωστόπουλο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Χρωστάµε στους συµπολίτες µας που για χρόνια οφείλουν να

είναι αόρατοι, αόρατες, αόρατα άτοµα. Γιατί; Γιατί απλά θέλουν
να ζήσουν τη ζωή τους όπως οι ίδιοι θέλουν να την ορίσουν.

Χρωστάµε στα νέα παιδιά που δέχονται µπούλινγκ, στους αν-
θρώπους που έφυγαν από τη ζωή µε το στίγµα του διαφορετι-
κού, του περιθωριακού, του ανώµαλου. Και η ελληνική πολιτεία
οφείλει να είναι αυτοκριτική. Οφείλει να είναι αυτοκριτική για τα
χρόνια της καταπίεσης που ωθούν τα ΛΟΑΤΚΙ άτοµα να νιώθουν
ότι δεν αξίζει η ζωή τους για να τη ζουν. Η ελληνική πολιτεία
οφείλει να είναι αυτοκριτική και οφείλει να ζητήσει συγγνώµη για
το γεγονός ότι το 2023 41% των ΛΟΑΤΚΙ ατόµων σκέφτηκαν την
αυτοκτονία. Οφείλει να ζητήσει συγγνώµη η ελληνική πολιτεία
για το γεγονός ότι ένα στα δύο τρανς άτοµα σκέφτηκαν πολύ σο-
βαρά την αυτοκτονία ή προέβησαν σε απόπειρα αυτοκτονίας. Για
όλα, λοιπόν, όσα έχουν υποστεί, για όλα όσα ακόµη υφίστανται,
σήµερα µπορούµε να πούµε ότι είναι µια κάποια µερική δικαίωση. 

Και ενώ σήµερα είναι µια ηµέρα µερικής δικαίωσης, συµβαίνει
το εξής αντιφατικό. Το νοµοσχέδιο θα γίνει νόµος µόνο αν το
υπερψηφίσουν και τµήµατα της Αντιπολίτευσης και αυτό δείχνει
κάτι ουσιώδες για την κυβερνητική παράταξη, ότι είναι µια βαθιά
συντηρητική παράταξη, η οποία δεν µπορεί να παρακολουθήσει
τις κοινωνικές αλλαγές και τις εξελίξεις σε ζητήµατα τόσο στοι-
χειώδη όσο τα ανθρώπινα δικαιώµατα. Δυστυχώς δεν είναι µε
αυτό το νοµοσχέδιο που η Νέα Δηµοκρατία κάνει κάποια προ-
οδευτική στροφή ή που φανερώνει ο κ. Μητσοτάκης κάποιο προ-
οδευτικό πρόσωπο. Τίποτα από αυτά δεν συµβαίνει. Δεν
µπορείτε στην πραγµατικότητα να µιλάτε για πρόοδο, την ώρα
που έχετε περιφέρει το κράτος δικαίου σε τέτοιο ευτελισµό και
σε τέτοια πρωτοφανή απαξία.

Δεν µπορείτε να µιλάτε για πρόοδο, όταν πριν λίγες ηµέρες το
Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο καταδίκασε την Κυβέρνηση, καταδίκασε
τη χώρα µας µε µεγάλη πλειοψηφία για τις παραβιάσεις στα ζη-
τήµατα ανθρωπίνων δικαιωµάτων µε το ναυάγιο της Πύλου, τις
παραβιάσεις στα ζητήµατα της ελευθερίας του Τύπου, για τις
παραβιάσεις σε ό,τι αφορά την προστασία δηµοσιογράφων.
Αυτό το νοµοσχέδιο δεν θα ξεπλύνει αυτήν την πολιτική ντροπή. 

Δεν µπορείτε να µιλάτε για την προστασία των γυναικών, όταν
εδώ και τεσσεράµισι χρόνια αρνείστε να νοµοθετήσετε τη γυναι-
κοκτονία. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Αρνείστε δηλαδή να δώσετε ορατότητα στην αιτία η οποία

οδηγεί δεκάδες γυναίκες στην κακοποίηση και στο θάνατο, δη-
λαδή την πατριαρχική δοµή της ελληνικής κοινωνίας. Αυτό το νο-
µοσχέδιο δεν θα ξεπλύνει αυτήν την πολιτική στάση.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: (Δεν ακούστηκε)
ΕΦΗ ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ: Πώς είπατε;
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Τι θα αλλάξει µε τη λέξη γυναι-

κοκτονία; Είναι ανθρωποκτονία.
ΕΦΗ ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ: Ξέρετε τι θα αλλάξει; Θα σας απαντήσω

αµέσως τι θα αλλάξει. Θα δοθεί ορατότητα στην αιτία η οποία
οδηγεί στις γυναικοκτονίες και δεν είναι το οποιοδήποτε κίνητρο
που συµβαίνει στις ανθρωποκτονίες. Είναι η πατριαρχία. Είναι η
πατριαρχική δοµή της ελληνικής κοινωνίας και δεν θέλετε αυτό
να φανεί, γι’ αυτό αρνείστε να το κάνετε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Δεν µπορείτε να µιλάτε για προστασία των παιδιών, δεν νοµι-

µοποιείστε να µιλάτε για προστασία των παιδιών, όταν αφήσατε
το βρεφικό γάλα να φτάσει 200% πάνω από τις τιµές που υπάρ-
χουν στην Ευρώπη. Όταν κόβετε τις συλλογικές συµβάσεις ερ-
γασίας, οι οποίες προβλέπουν ακριβώς το επίδοµα γάµου και
παιδιών στις οικογένειες των εργαζοµένων. Όταν κόβετε τριάντα
χιλιάδες παιδιά από τα ελληνικά δηµόσια πανεπιστήµια και τώρα
τους λέτε «βρείτε λεφτά να πάτε σε ένα ιδιωτικό».

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Όταν δίνετε σε live πανελλαδική µετά από τη διεύθυνση και τα

στοιχεία του κακοποιηµένων κοριτσιού στον Κολωνό. Δεν µπο-
ρείτε εσείς να µιλάτε για προστασία των παιδιών. Εκεί είναι η
υποκρισία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Αυτή είναι η µικροπολιτική. Αν και η δική µας στάση ήταν µι-

κροπολιτική και όχι στάση αρχής, δεν θα έπρεπε να υπερψηφί-
σουµε το νοµοσχέδιο. Εµείς όµως στη Νέα Αριστερά δεν
κινούµαστε µε µικροπολιτική. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Κινούµαστε από θέση αρχής και κατά την άποψή µας αφορά

αυτό το νοµοσχέδιο δύο πράγµατα για τα οποία υπάρχει θέση
αρχής και γι’ αυτό πρέπει να υπερψηφιστεί. Το πρώτο πράγµα
που αφορά είναι η αναγνώριση ενός αυτονόητου ανθρωπίνου δι-
καιώµατος και το δεύτερο πράγµα που αφορά είναι η ισονοµία,
ισότητα των πολιτών απέναντι στο νόµο. 

Άκουσα µεταξύ άλλων «πώς είναι δυνατόν να προχωρούµε
στην αναγνώριση ενός δικαιώµατος, όταν η ελληνική κοινή
γνώµη…» -µάλλον σε κάποιες µετρήσεις- «…δεν είναι θετική σε
αυτό στην πλειονότητά της;». Μα αλίµονο αν τα ανθρώπινα δι-
καιώµατα για να αναγνωριστούν ήταν ζήτηµα µέτρησης της κοι-
νής γνώµης. Αλίµονο αν συνέβαινε αυτό. Αλίµονο αν βάζαµε στο
ζύγι της κοινής γνώµης την αναγνώριση αυτονόητων ανθρωπίνων
δικαιωµάτων. Τότε ακόµη πιθανώς θα συζητούσαµε αν είναι εν-
τάξει να έχουµε δουλεία, αν είναι επιτρεπτός ο θεσµός της προ-
ίκας, αν είναι φυσιολογικό να µην ψηφίζουν οι γυναίκες. Τα
ανθρώπινα δικαιώµατα ως αξίες, ως αρχές αναγνωρίζονται και
πρέπει να αναγνωρίζονται εκ µόνου του λόγου της ανθρώπινης
ύπαρξης. 

Άκουσα και πάλι από τον προηγούµενο εισηγητή να προβάλλει
ψευδοεπιστηµονικά επιχειρήµατα για την τάχα κακοποίηση της
ψυχολογίας των παιδιών τα οποία θα βρεθούν σε οµόφυλα ζευ-
γάρια που θα νοµιµοποιηθεί, που θα αναγνωριστεί ο γάµος τους.
Αυτά είναι απαντηµένα από την ιατρική επιστήµη εδώ και δεκαε-
τίες. Ισχύει το ακριβώς αντίθετο. Είναι ακριβώς οι διακρίσεις,
είναι ακριβώς οι αποκλεισµοί αυτοί που προκαλούν την ανασφά-
λεια, αυτοί που ταράζουν το οικογενειακό περιβάλλον, αυτοί που
στερούν τη σταθερότητα στο οικογενειακό περιβάλλον και είναι
το µόνο κριτήριο για να µπορεί ένα παιδί να µεγαλώσει µε ψυχική
ισορροπία. Άρα, είναι εντελώς ψευδεπίγραφα αυτά τα επιχειρή-
µατα. 

Ας αφήσουµε τα παιδιά στην άκρη. Δεν είναι το θέµα αυτό. Το
θέµα είναι ότι όσοι αρνείστε την αναγνώριση αυτού του γάµου
των οµόφυλων ζευγαριών το κάνετε γιατί θεωρείτε ηθικά µεµπτή
τη σχέση οµόφυλων ατόµων. Τη θεωρείτε κατώτερης ηθικής ποι-
ότητας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Και γι’ αυτό είναι η νίκη του κινήµατος. Γιατί κατάφερε να

φέρει την κατάσταση σε αυτό το σηµείο ώστε να υπερβεί αυτή
την ψευδοηθική καταδίκη. 

Μίλησα όµως για µερική νίκη και είπα ότι είναι µερική νίκη για
δύο βασικούς λόγους. Ο πρώτος λόγος έχει να κάνει µε τη Νέα
Δηµοκρατία. Η Νέα Δηµοκρατία στην πραγµατικότητα στέκεται
απέναντι στο νοµοσχέδιο µε έναν πολύ συγκεκριµένο τρόπο.
Ποιος είναι αυτός; Δεν αναλαµβάνει την ιδιοκτησία του νοµοσχε-
δίου. Δεν προσπαθεί να πείσει για το νοµοσχέδιο, προσπαθεί να
δικαιολογηθεί στα συντηρητικά της ακροατήρια και στα συντη-
ρητικά ακροατήρια που έχει στους δικούς της κόλπους. Και αυτή
η γραµµή ακολουθεί µια συνέχεια εδώ και χρόνια. 

Ακούστε µια τοποθέτηση πριν από λίγα χρόνια που έγινε για
τη συζήτηση για το σύµφωνο συµβίωσης. Είπε τότε ο Βουλευτής:
«Αν οι διατάξεις ψηφιστούν ως έχουν, στο εγγύς µέλλον ανοίγει
ο δρόµος και για το γάµο των οµόφυλων ζευγαριών, που είναι
αντίθετο στις επιταγές του Συντάγµατος. Είναι αντίθετο στις επι-
ταγές του άρθρου 21 του Συντάγµατος». Ποιος το είπε αυτό;
Αυτό το είπε ο κ. Αθανασίου από τη Νέα Δηµοκρατία.

Αντιλαµβάνεστε, λοιπόν, ότι η στάση και η θέση του κ. Βορίδη
δεν είναι µια µειοψηφία. Είναι συνεκτική γραµµή που συνδέει τη
θέση της Νέας Δηµοκρατίας στο ζήτηµα, που θεωρεί ότι η ανα-
γνώριση του ανθρωπίνου δικαιώµατος είναι αντισυνταγµατική
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σχεδόν. Και γι’ αυτή την κατάσταση, γι’ αυτή την αντίφαση στην
οποία έχετε µπλεχτεί εσείς έχετε ευθύνη, γιατί εσείς τροφοδο-
τείτε τόσο καιρό συντηρητικά αντανακλαστικά, φοβικά αντανα-
κλαστικά στην ελληνική κοινωνία. Το κάνατε όταν καταψηφίσατε
το σύµφωνο συµβίωσης. Το κάνατε όταν καταψηφίσατε την ανα-
δοχή από οµόφυλα ζευγάρια. Το κάνετε σταθερά στο προσφυ-
γικό και στο µεταναστευτικό, όπου αρνείστε να δείτε τους
ανθρώπους, τα ανθρώπινα δικαιώµατα και βλέπετε πολίτες δύο
κατηγοριών. Εσείς την τροφοδοτείτε αυτή την υπόθεση. Και µι-
κρότερη σηµασία έχει το τι θα ψηφίσει κανείς τελικά εδώ και µε-
γαλύτερη σηµασία έχει το τι εκπαιδεύετε την κοινωνία να
αντιλαµβάνεται ως δικαίωµα ή ως µη δικαίωµα.

Ο δεύτερος λόγος που λέω ότι αυτή η νίκη, αυτό το βήµα που
γίνεται είναι µισό έχει να κάνει µε την υποβοηθούµενη αναπαρα-
γωγή και µε την παρένθετη κύηση. Το νοµοσχέδιο αναγνωρίζει
ένα δικαίωµα, το δικαίωµα στο γάµο των οµόφυλων ζευγαριών
και ταυτόχρονα θεσπίζει µία διάκριση. Ποια είναι η διάκριση
αυτή; Ότι τα άτοµα που θα παντρεύονται δεν θα µπορούν να
προχωρούν στην υποβοηθούµενη αναπαραγωγή µέσω παρένθε-
της κύησης. 

Εδώ τα επιχειρήµατα που άκουσα είναι τα εξής: Πρώτα απ’
όλα, ο κ. Μητσοτάκης επικαλέστηκε το τράφικινγκ επικαλέστηκε
δηλαδή τα παράνοµα κυκλώµατα που δρουν ως την αιτία, για την
οποία δεν δίνει αυτό το δικαίωµα και στα οµόφυλα ζευγάρια. 

Είναι, όµως, απαράδεκτο να επικαλείσαι µία παρανοµία για να
µην αναγνωρίσεις ένα δικαίωµα. Είναι απαράδεκτο να επικαλεί-
σαι µια παρανοµία για να κάνεις µια ακόµη παρανοµία, η οποία
είναι βαθύτερη και αφορά την αρχή της ισότητας και άρα το αν-
τισυνταγµατικό του πράγµατος. 

Φανταστείτε, υπάρχουν δίκτυα εµπορίας οργάνων; Προφανώς
και υπάρχουν. Αυτό σηµαίνει ότι θα έπρεπε να καταργήσουµε τη
δωρεά οργάνων; Καταλαβαίνετε πόσο παράλογο, παράδοξο,
είναι αυτό το επιχείρηµα; Ακόµη πιο ανήκουστο είναι αυτό το επι-
χείρηµα να το επικαλείται αυτός, ο οποίος έχει την ευθύνη για
την αντιµετώπιση της παρανοµίας δηλαδή ο Πρωθυπουργός δη-
λαδή η διοίκηση να λέει ότι η χώρα, την οποία εγώ διοικώ έχει
πάρα πολύ µεγάλη παρανοµία, εκτεταµένη και γι’ αυτό τον λόγο
εγώ δεν θα αναγνωρίσω ένα δικαίωµα που οφείλω να αναγνω-
ρίσω.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Όλη αυτή την ανησυχία του κ. Μητσοτάκη, τώρα τη θυµήθηκε

που είναι για τα οµόφυλα ζευγάρια; Τόσο καιρό που υπάρχει δυ-
νατότητα για τα ετερόφυλα ζευγάρια δεν τον απασχόλησε; Βλέ-
πετε που είναι το υποκριτικό του πράγµατος; Βλέπετε που είναι
η διάκριση;

Δεύτερο σηµείο υποκρισίας. Όταν θεσµοθετήθηκε το 2002 η
παρένθετη κύηση στην Ελλάδα, θεσµοθετήθηκε ως µια πράξη
αλτρουιστική δηλαδή χωρίς οικονοµικό αντίτιµο, αυτό το λέει
ρητά ο νόµος. Στη συνέχεια, όµως, το 2014 ο νόµος αυτός υπέ-
στη µια σειρά από τροποποιήσεις που διευρύνθηκε πάρα πολύ
το πεδίο εφαρµογής του νόµου µε αποτέλεσµα, δυστυχώς, να
διευρυνθούν και οι περιπτώσεις αυθαιρεσιών και καταχρήσεων
και η Ελλάδα να καταστεί ιατρικός τουρισµός υποβοηθούµενης
αναπαραγωγής. 

Το 2014 ποια ήταν κυβέρνηση; Η κυβέρνηση Σαµαρά - Βενιζέ-
λου. Πείτε στον κ. Χρηστίδη ότι ήταν και το ΠΑΣΟΚ στην κυβέρ-
νηση αυτή. Κατήγγειλε πριν την υπόθεση της τροποποίησης,
όµως ήταν και το ΠΑΣΟΚ στην κυβέρνηση. Αν το έκανε εν είδει
αυτοκριτικής, καλοδεχούµενο, αλλά να µην κάνουµε τους ανή-
ξερους.  

Άρα ήταν η Νέα Δηµοκρατία, αυτή η οποία άνοιξε το πεδίο
εφαρµογής του νόµου, εξαιτίας των οποίων συµβαίνουν και µια
σειρά από αυθαιρεσίες και σήµερα έρχεται να καταγγείλει το
τράφικινγκ. 

Τρίτο σηµείο. Ακούω πολύ συχνά και από προοδευτικούς πο-
λίτες το εξής επιχείρηµα, αν θέλουν τα οµόφυλα ζευγάρια να υιο-
θετήσουν. Γιατί να έχουν δικαίωµα στην υποβοηθούµενη αναπα-
ραγωγή; 

Κατ’ αρχάς θα ανέµενα αυτό το ίδιο επιχείρηµα να το λένε και
για τα ετερόφυλα ζευγάρια. Αν θέλουν, ας υιοθετήσουν, γιατί να
έχουν το δικαίωµα στην υποβοηθούµενη αναπαραγωγή; 

Το δεύτερο που δεν λένε εδώ και µάλλον δεν γνωρίζουν, είναι
ότι προφανώς δεν γνωρίζουν τι συµβαίνει µε τη νόµιµη τεκνοθε-
σία στην Ελλάδα. Δεν γνωρίζουν ότι τα πραγµατικά διαθέσιµα
παιδιά προς την τεκνοθεσία στην Ελλάδα δεν ξεπερνούν τα
εκατό. Τι σηµαίνει τελικά όταν δεν τους δίνεις, λοιπόν, το δι-
καίωµα στην υποβοηθούµενη αναπαραγωγή; Σηµαίνει ότι δεν
τους δίνεις το δικαίωµα να φτιάξουν οικογένεια. Δεν τους ανα-
γνωρίζετε δηλαδή τελικά ως άτοµα, τα οποία µπορούν να έχουν
τη δική τους οικογένεια. Τους κάνετε αυτή την παραχώρηση, έτσι
φαίνεται, ως παραχώρηση µοιάζει, σε σχέση µε τον γάµο, αλλά
δεν τους δίνετε τη δυνατότητα, γιατί δεν τους βλέπετε ως άτοµα,
τα οποία µπορούν να δηµιουργήσουν τη δική τους οικογένεια. 

Το ερώτηµα, λοιπόν, εδώ είναι ευθύ και συγκεκριµένο και λέει
ή θα υπάρχει η παρένθετη κύηση µε δικλείδες ασφαλείας για όλα
τα άτοµα ή δεν θα υπάρχει για κανέναν. Διακρίσεις εδώ δεν επι-
τρέπονται. 

Η άποψή µας είναι ότι πρέπει να υπάρχει και πρέπει να υπάρ-
χει, γιατί όταν η επιστήµη, όταν η ιατρική επιστήµη έχει δώσει
αυτή τη δυνατότητα, εδώ και πάρα πολλά χρόνια είναι λάθος να
µην έρχεται το κράτος να ρυθµίζει την κατάσταση. Όσο δεν τη
ρυθµίζει, τόσο περισσότερο θα υπάρχουν δίκτυα εκµετάλλευ-
σης, τόσο περισσότερη αυθαιρεσία θα υπάρχει, εις βάρος κυ-
ρίως των ευάλωτων, των αδύναµων σωµάτων, των αδύναµων
γυναικών, των µεταναστριών. 

Για τον λόγο αυτό, εµείς καταθέτουµε τροπολογία, στην οποία
επαναπροσδιορίζουµε το πεδίο εφαρµογής της παρένθετης κύη-
σης, ώστε να υπάρχουν σαφείς δικλείδες ασφαλείας: όλα τα
άτοµα οι αιτούντες και η παρένθετη να ζουν στην Ελλάδα, να δια-
µένουν στην Ελλάδα για τουλάχιστον δύο χρόνια ώστε να µην
µπορούµε να δίνουµε περιθώρια στην εκµετάλλευση µετανα-
στριών, να γίνεται εξέταση ουσίας από το δικαστή και της πα-
ρένθετης όχι µόνο των αιτούντων, να υπάρχει ακρόαση, να τους
βλέπουν, και να αποσαφηνισθεί µε ακόµη πιο µε τον πιο ξεκά-
θαρο τρόπο το αλτρουιστικό κίνητρο αυτής της πράξης. Όχι
µόνο µε οικονοµικό αντάλλαγµα αλλά και η αλτρουιστική προ-
ώθηση. Το δικαίωµα, όµως, πρέπει να υπάρχει για όλους, για όλα
τα άτοµα και είναι πολύ κρίσιµο να ρυθµιστεί το πεδίο αυτό.

Επίσης, έτσι όπως έχει το νοµοσχέδιο οδηγεί στην εξής παρά-
δοξη κατάσταση. Θα αναφέρω την περίπτωση δύο γυναικών, θα
µπορούσε να συµβεί για δύο οµόφυλα άτοµα. Εφόσον δύο γυ-
ναίκες συνάψουν γάµο και στη συνέχεια επιδιώξουν να αποκτή-
σουν παιδί µέσω της υποβοηθούµενης αναπαραγωγής -και οι
δύο το θέλουν και οι δύο συναινούν σε αυτό- το παιδί που θα γεν-
νηθεί θα είναι µόνο το παιδί της γυναίκας που κυοφόρησε. Η σύ-
ζυγος δεν θα είναι γονέας του παιδιού και θα πρέπει να προβεί
στις διαδικασίες της τεκνοθεσίας και µε το µακρόσυρτο χαρα-
κτήρα που έχουν αυτές οι διαδικασίες στην Ελλάδα, καταλαβαί-
νετε ότι σε περίπτωση που πάθει κάτι η µητέρα, το παιδί αυτό
στην πραγµατικότητα θα µείνει χωρίς γονέα. Αυτό είναι παρά-
λογο. Αυτό πρέπει να ρυθµιστεί µε σαφήνεια. Δύο άτοµα που
αποκτούν µετά το γάµο παιδί µε κοινή συναίνεση µε υποβοηθού-
µενη αναπαραγωγή, θα είναι και τα δύο αυτοµάτως γονείς του
παιδιού.

Το τρίτο ζήτηµα αφορά τα διεµφυλικά άτοµα. Σας είπαµε και
πριν ότι στον νόµο για την αναγνώριση της ταυτότητας φύλου,
αλλάζει η ληξιαρχική πράξη του ατόµου που έκανε την αναγνώ-
ριση φύλου, δεν αλλάζει η ληξιαρχική πράξη του παιδιού, µε απο-
τέλεσµα να µην µπορούν τα άτοµα αυτά, να δουν στην πολιτεία
τις ταυτότητες τους, όπως έχουν πραγµατικά, δηλαδή το άτοµο
που είναι πλέον γονέας του παιδιού να αναγνωρίζεται ως τέτοιος
και να µην υπάρχουν δυσκολίες στις µεταξύ τους σχέσεις. 

Κύριε Υπουργέ, θεωρούµε εξαιρετικά σηµαντικό να ρυθµι-
στούν αυτά τα ζητήµατα τώρα, γιατί αν αυτή η συζήτηση σήµερα
κλείσει µε αυτόν τον τρόπο, τον ελλιπή -ας το πω έτσι- δεν θα
ξανανοίξει σύντοµα. Τώρα είναι µια σηµαντική ευκαιρία που έχει
ανοίξει συζήτηση, να ρυθµιστούν και τα ζητήµατα αυτά, γιατί
αφορούν τις ζωές αυτών των ανθρώπων.

Κλείνω. Σήµερα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ελληνική οι-
κογένεια, τα παιδιά, οι γονείς, δεν βάλλονται από αυτό το νοµο-
σχέδιο. Σήµερα βάλλονται από µία πολιτική οικονοµικών
ανισοτήτων, βάλλονται επειδή στερούνται δηµόσια αγαθά, βάλ-
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λονται επειδή στερούνται τους πόρους για να νιώσουν ασφάλεια,
σταθερότητα, για να µπορούν να σχεδιάσουν το µέλλον τους.
Αυτή είναι η πολιτική που υποβαθµίζει την ελευθερία τους και τα
δικαιώµατά τους. Δεν είναι η ταυτότητά τους. Η ταυτότητά τους
είναι η περηφάνεια τους.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θε-
ωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», πενήντα τέσσερις µαθήτριες και
µαθητές και τέσσερις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το σχολείο Ιλίου
«Λισέλ Μαργκαρίτ Φιλόλ» της Γαλλίας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σας εύχεται καλή πρόοδο.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει τώρα από την Κοινοβουλευτική Οµάδα των
Σπαρτιατών, ο ειδικός αγορητής κ. Πέτρος Δηµητριάδης.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΠΕΤΡΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, βρισκόµαστε

εδώ σήµερα να συζητήσουµε ένα νοµοσχέδιο, το οποίο για
ακόµη µια φορά διχάζει την ελληνική κοινωνία, το οποίο αφορά
την καθιέρωση του γάµου των οµοφυλοφίλων µε πρόσχηµα την
ισότητα. 

Δυστυχώς αυτή η συζήτηση διεξήχθη πάνω σε ένα κλίµα φα-
νατισµού διότι πολλές πτέρυγες της Βουλής δηµιούργησαν το
εξής δίπολο. Από τη µία πλευρά είναι οι προοδευτικοί, οι δυνά-
µεις του φωτός, και από την άλλη είµαστε εµείς που διαφωνούµε,
που πιστεύουµε στην παραδοσιακή οικογένεια, που είµαστε οι
σκοταδιστές, αυτοί που θέλουµε τον Μεσαίωνα.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΕΤΡΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Θα απαντήσω σε αυτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Δηµητριάδη,

συγγνώµη, µισό λεπτό. 
Είµαι σίγουρος ότι θα δοθεί η άνεση σε όλους -και σε αυτό θα

συµβάλουµε όλοι- να ακουστούν τα επιχειρήµατα µε ευπρέπεια
από κάθε πλευρά. Είµαι σίγουρος, επίσης, και το διαβλέπω µέχρι
τώρα ότι δεν υπάρχει καµµία εκτροπή, δεν πρέπει να υπάρξει.
Πρέπει να σταθούν όλοι στο ύψος του επιπέδου που θέλουµε στο
Κοινοβούλιο και παρακαλώ, αφήστε τον κ. Δηµητριάδη να εκφρά-
σει τα επιχειρήµατά του µε ευπρέπεια, όπως ζητώ από όλους.

ΠΕΤΡΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Όπως βλέπετε κύριε Πρόεδρε, εγώ
ο σκοταδιστής του Μεσαίωνα, εκφράζοµαι µε ευπρέπεια και εκ-
φράζω την άποψή µου χωρίς να διακόπτω κανένα. Ας κάνουν και
οι άλλοι το ίδιο. Αυτό ζητάω. Τίποτα περισσότερο, τίποτα λιγό-
τερο. Ο καθένας εδώ επιχειρηµατολογεί. Ας κάνουµε όλοι το
ίδιο. Μη µιλάµε για δηµοκρατία κι όταν κάποιος λέει αντίθετη
άποψη, τον χλευάζουµε. Αυτό είναι απαράδεκτο για µένα. Συγ-
γνώµη που το κάνω σχόλιο, αλλά πρέπει να γίνει κάποτε. 

Λοιπόν, η συζήτηση διεξήχθη στο εξής δίπολο: Η µία πλευρά
είµαστε οι φανατικοί σκοταδιστές που θέλουµε τον Μεσαίωνα και
από την άλλη πλευρά είναι οι προοδευτικοί.

Πρόοδος για µένα, κύριοι συνάδελφοι, ξέρετε τι είναι; Είναι ο
Έλληνας να έχει καλές παροχές υγείας που δεν τις έχει, είναι να
έχει ένα σύγχρονο σιδηρόδροµο που δεν τον έχει, είναι να έχει
καλή παιδεία που δεν την έχει, είναι να µην αναγκάζεται να φεύγει
στο εξωτερικό που το κάνουν οι νέοι µας. Αυτά για µένα συνιστούν
πρόοδο. Εγώ, λοιπόν, που είµαι του Μεσαίωνα και σκοταδιστής
θέλω αυτά εδώ. Θέλω να επικεντρωθούµε εκεί πέρα. 

Και θα περίµενα ξέρετε από µία χώρα που έχει δηµογραφικό
πρόβληµα και καταρρέει δηµογραφικά να ασχοληθούµε µε τους
πολύτεκνους και τους τρίτεκνους και όχι µε αυτό το θέµα. Αυτά
θα έπρεπε κάποια στιγµή να τα πούµε. Πρέπει να θέσουµε τα
προβλήµατα της Ελλάδας στην πραγµατική τους διάσταση. 

Σήµερα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε αγροτικές κι-
νητοποιήσεις, έχουµε κινητοποιήσεις των φοιτητών, έχουµε ακρί-
βεια, έχουµε φτώχια. Ας ασχοληθούµε µε αυτά τα θέµατα. Το
ελληνικό Κοινοβούλιο υπάρχει για αυτόν τον λόγο. Αυτά πρέπει
να τα πούµε κάποτε.

Ήταν τόσο µεγάλος ο φανατισµός, λοιπόν, που υπήρξε ώστε
φτάσαµε στο σηµείο ακόµα και άτοµα της ΛΟΑΤΚΙ κοινότητας -
αναφέροµαι στον κ. Γαβαλά- που διαφώνησαν µε τον γάµο και
την υιοθεσία να θεωρούνται οµοφοβικοί. Δηλαδή, φτάσαµε στο
σηµείο να έχουµε οµοφοβικούς οµοφυλόφιλους. Δεν το έχω ξα-
νακούσει αυτό εδώ. Φτάσαµε δε στο σηµείο ακόµα και ιεράρχες,
όπως ο Μεσογαίας Νικόλαος, ο οποίος είναι διδάκτωρ του ΜΙΤ,
ένα από τα µεγαλύτερα τεχνολογικά ιδρύµατα στον κόσµο, να
θεωρείται αµόρφωτος και σκοταδιστής. Πραγµατικά ήταν απί-
στευτο. Φθάσαµε δε στο σηµείο όποιος τολµάει να εκφράσει την
αντίθεσή του και να πει ότι εµείς πιστεύουµε στην παραδοσιακή
οικογένεια να θεωρείται ρατσιστής, οµοφοβικός, ναζιστής και
ό,τι άλλο θες. Λες και εµείς καλλιεργήσαµε κάποιο µίσος. 

Εµείς ουδέποτε εκφραστήκαµε µε µίσος, ποτέ. Απλώς γυρί-
σαµε και είπαµε το εξής: Ότι πιστεύουµε στην παραδοσιακή οι-
κογένεια και πιστεύουµε ότι το αρσενικό µε το θηλυκό
δηµιουργούν οικογένεια. Έτσι το θέσπισε η φύση. Έτσι λέει η
φύση. Τι να κάνουµε τώρα; Να το αλλάξω για να µη θεωρηθώ
οµοφοβικός; Τι να κάνουµε; Λυπάµαι πάρα πολύ που ενοχλώ,
αλλά έτσι είναι η πραγµατικότητα και κάποιοι πρέπει να πούµε
και κάποιες αλήθειες. 

Λοιπόν, αναφορικά λίγο µε το νοµοσχέδιο: Πρώτα απ’ όλα,
αναφερόµαστε στο Σύνταγµα. Επειδή αναφερόµαστε στο Σύν-
ταγµα, ξέρετε, το Σύνταγµα το κάνουµε κατ’ επιλογήν. 

Το άρθρο 21 παράγραφος 1 λέει ότι η οικογένεια είναι θεµέλιο
συντήρησης και προαγωγής του έθνους, καθώς και ο γάµος, η
µητρότητα και η παιδική ηλικία τελούν υπό την προστασία του
κράτους. Μιλάει για µητρότητα, µιλάει για συντήρηση και προ-
αγωγή του έθνους. Αυτά τα λέει το Σύνταγµα. Δεν το λέµε εµείς.
Δεν µπορούµε, λοιπόν, εµείς να επικαλούµαστε το Σύνταγµα
όταν πρόκειται για το άρθρο 16 για την παιδεία -σωστά έχει µια
βάση, το δέχοµαι- δεν µπορούµε να επικαλούµαστε το Σύνταγµα
για το άρθρο 51 και την επιστολική ψήφο και να µην το επικαλού-
µαστε εδώ πέρα. Δεν µπορεί να κάνουµε κατ’ επιλογήν επίκληση
του Συντάγµατος. Κατ’ επιλογήν επίκληση του Συντάγµατος δεν
γίνεται. 

Και όσον αφορά στην αρχή της ισότητας που είπαµε και για
κάποια άλλα θέµατα, όταν θεσπίστηκε το Σύνταγµα αυτό του
1975, υπήρχαν τότε και τα άρθρα για την ισότητα και την ελεύ-
θερη ανάπτυξη της προσωπικότητας. Τότε, λοιπόν, στις συζητή-
σεις που έγιναν -και αν ανατρέξει κάποιος, θα τις δει, αναφέρω
και τα Πρακτικά µέσα- θα δει ότι όλες οι Κοινοβουλευτικές Οµά-
δες δεν είχαν θέσει κανένα ζήτηµα γάµου οµόφυλων ζευγαριών.
Όλοι θεωρούσαν δεδοµένο -και όποιος θέλει µπορεί να το ψάξει-
ότι ο γάµος τελείται µεταξύ ατόµων διαφορετικού φύλου. Αυτό
το λένε τα Πρακτικά- δεν το λέω εγώ- του 1975, το οποίο άρθρο
αναθεωρήθηκε. 

Ένα άλλο που θέλω να πω είναι, επειδή κάποιοι απόρησαν για
ποιο λόγο καλέσαµε εκκλησιαστικούς φορείς, ότι επίσης στο
Σύνταγµα στο άρθρο 3, κατοχυρώνονται συνταγµατικά οι ιεροί
κανόνες της Ορθοδόξου Εκκλησίας. Αυτό το λέει το Σύνταγµα
επίσης. Μπορεί να ενοχλεί; Δεν ξέρω. Μπορεί να θεωρείται ανα-
χρονιστικό; Δεν ξέρω. Όµως, υπάρχει στο Σύνταγµα και πρέπει,
λοιπόν, να το επικαλεστούµε. 

Εµείς, λοιπόν, τι θεωρούµε εδώ πέρα; Θεωρούµε, πρώτα απ’
όλα, ότι ανατρέπεται πλήρως όλη η βάση του οικογενειακού δι-
καίου, γιατί µέχρι σήµερα για την ελληνική έννοµη τάξη γάµος
µεταξύ ατόµων του ιδίου φύλου ήταν ανυπόστατος. Μάλιστα,
θέλω να αναφερθώ ότι το 2017 στο ανώτατο ακυρωτικό δικαστή-
ριο της χώρας, ο Άρειος Πάγος, είχε προσφύγει τότε ένα ζευγάρι
οµοφυλοφίλων που είχε τελέσει ένα γάµο στην Τήλο, έναν πολι-
τικό γάµο. Είχαν πει, λοιπόν, τότε ότι υπάρχει µια διεθνής δέ-
σµευση της Ελλάδας να επιβάλλει, να υποχρεωθεί, να αιτηθεί τον
γάµο τους, ότι ο γάµος των οµοφύλων είναι διεθνής δέσµευση.
Ο Άρειος Πάγος, λοιπόν, µε το σκεπτικό είχε καταρρίψει όλα τα
επιχειρήµατα και απέδειξε περίτρανα ότι δεν υπάρχει καµµία διε-
θνής δέσµευση.

Να πω, επίσης, επ’ αυτού µε την ευκαιρία ότι στο άρθρο 12
της ΕΣΔΑ -Ευρωπαϊκή Σύµβαση Δικαιωµάτων Ανθρώπου- προ-
βλέπεται η τέλεση γάµου µεταξύ ατόµων διαφορετικού φύλου.
Μιλάει για άνδρα και γυναίκα. Επίσης, να πω ότι παγκοσµίως,
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επειδή µας λένε κάποιοι να ακολουθήσουµε την Ευρώπη, να ακο-
λουθήσουµε όλον τον κόσµο, να πω ότι παγκοσµίως µόνο
τριάντα έξι χώρες το αναγνωρίζουν αυτό, τριάντα έξι µόνο παγ-
κοσµίως σε όλη την οικουµένη και στην Ευρώπη είκοσι Δεν
µπορώ να καταλάβω, λοιπόν. Και λέµε για την Ευρώπη. Ας µιµη-
θούµε την Ευρώπη σε άλλα ζητήµατα. Ας τη µιµηθούµε στο κρά-
τος δικαίου που είναι και επίκαιρο. Ας τη µιµηθούµε στην υγεία.
Ας τη µιµηθούµε στην οργάνωση του κράτους, όχι σε αυτό το
θέµα. Πρέπει να ξεκινήσουµε από αυτό απαραίτητα;

Ένα άλλο δε προβληµατικό που υπάρχει αναφορικά µε τον
Αστικό Κώδικα είναι και το εξής: Ενώ τροποποιείται το άρθρο
1350, παραµένει εξαιρετικά αναλλοίωτο το 1367 που προβλέπει
τους δύο τύπους γάµων, τον θρησκευτικό και τον πολιτικό, οι
οποίοι, σύµφωνα µε τον Αστικό Κώδικα, είναι ισόκυροι, έχουν ίδιο
νοµικό κύρος. Πώς γίνεται, όµως, στη µία περίπτωση να επεκτεί-
νεις το δικαίωµα γάµου στα οµόφυλα ζευγάρια στον πολιτικό
γάµο και όχι στον θρησκευτικό; Αυτό είναι παράδοξο. Δεν γίνε-
ται. Δεν µπορεί δύο θεσµοί που θεωρούνται ισόκυροι από τον ελ-
ληνικό νοµικό πολιτισµό στον έναν να προβλέπεις γάµο µεταξύ
οµοφυλοφίλων και στον άλλον όχι. Αυτό είναι παράδοξο. 

Ένα άλλο παράδοξο του νοµοσχεδίου ξέρετε ποιο είναι; Στο
άρθρο 6 επεκτείνει τις άδειες µητρότητας, πατρότητας και λο-
χείας σε άτοµα του ιδίου φύλου. Δηλαδή, ουσιαστικά θα έχουµε
το παράδοξο να απονέµεται η ιδιότητα του πατέρα και της µητέ-
ρας σε άτοµα που είναι είτε αρσενικού γένους… δηλαδή, µητέρα
θα θεωρείται ένα άτοµο αρσενικού γένους και πατέρας άτοµο
θηλυκού γένους. Αυτό για µένα είναι παράδοξο προσωπικά. Εγώ
έτσι το βλέπω. 

Και εδώ θα ήθελα να πω, επίσης, ότι µου κάνει πάρα πολύ µε-
γάλη εντύπωση ότι δίνεται ιδιαίτερη έµφαση στην παρένθετη µη-
τρότητα και εδώ θέλω να ρωτήσω: Οι φεµινιστικές οργανώσεις
που µας λέγανε τόσο καιρό ότι η γυναίκα δεν πρέπει να είναι µη-
χανή αναπαραγωγής, ότι η γυναίκα δεν πρέπει να γεννάει µόνο
παιδιά, πού είναι εδώ πέρα; Γιατί δεν διαµαρτύρονται; Μου κάνει
µεγάλη εντύπωση.

Όπως µου κάνει και κάτι άλλο εντύπωση. Έβλεπα µέχρι πρό-
τινος άτοµα που θεωρούσαν τον γάµο αναχρονιστικό θεσµό και
παρωχηµένο, ξαφνικά γίνονται οι µεγαλύτεροι υπέρµαχοί του.
Τελικά, είναι αναχρονιστικός ή δεν είναι; Πρέπει να καταλάβουµε
κάποια στιγµή. Αυτό θα το καταλάβουµε.

Χώρια ότι µε το άρθρο 11 ανοίγουµε και τον δρόµο -και ειπώ-
θηκε από πάρα πολλούς συναδέλφους- στα κυκλώµατα εµπο-
ρίας βρεφών κ.λπ.. Αυτά πρέπει να τα δούµε κάποια στιγµή.
Ελλοχεύουν πάρα πολύ µεγάλοι κίνδυνοι. Υπάρχουν πάρα πολλά
διεθνή κυκλώµατα, τα οποία πρέπει να τα προσέξουµε. Μην ανοί-
ξουµε µε ένα άρθρο την κερκόπορτα κάποιας παρανοµίας. Αυτά
είναι σοβαρά ζητήµατα που πρέπει να προσέξουµε.

Και όσον αφορά, να ξέρετε, το µίσος και τον φοβισµό που µας
λέγανε και την κακία, όχι εµείς δεν καταψηφίζουµε το νοµοσχέ-
διο επειδή µισούµε κάποιον. Καταψηφίζουµε το νοµοσχέδιο γιατί
αγαπάµε την παραδοσιακή ελληνική οικογένεια, ένα θεσµό, έναν
πυλώνα του ελληνικού έθνους, οποίος µας βοήθησε να επιβιώ-
σουµε διά µέσου των αιώνων και είµαστε άκρως υπερήφανοι για
αυτό και δεν θα ντραπούµε να το πούµε. Πιστεύουµε στην πα-
ραδοσιακή ελληνική οικογένεια και αυτό δεν αλλάζει. 

Εδώ θα ήθελα να πω και κάτι αναφορικά µε τη στάση της Νέας
Δηµοκρατίας. Παρατηρώ πάρα πολλούς συναδέλφους της Νέας
Δηµοκρατίας να διαφωνούν µε το νοµοσχέδιο. 

Θέλω να ρωτήσω: Δεν γνωρίζετε, κύριοι συνάδελφοι της Νέας
Δηµοκρατίας και κυρίες, ότι το κόµµα σας εδώ και καιρό έχει εν-
τάξει την ΛΟΑΤΚΙ ατζέντα στο πρόγραµµά του; Δεν γνωρίζετε ότι
πήγαινε στα gay pride; Ανακαλύπτετε τώρα την Αµερική;

Μάλιστα, να πω και κάτι άλλο. Η Νέα Δηµοκρατία σε αυτό το
θέµα µου θυµίζει τον Ιανό -όχι την κακοκαιρία-, τη ρωµαϊκή θεό-
τητα της ρωµαϊκής µυθολογίας. Ήταν ο βασιλιάς. Ο Ιανός, ξέ-
ρετε, είχε µια ιδιότητα. Απεικονιζόταν στα νοµίσµατα µε δύο
πρόσωπα. Και τώρα εδώ η Νέα Δηµοκρατία κάνει αυτό το
πράγµα. Έχει δύο πρόσωπα. Από τη µία βλέπει τους προοδευτι-
κούς και από την άλλη προσπαθεί να κρατήσει τους συντηρητι-
κούς µη µας φύγουν και πάνε αλλού. Κάποια στιγµή, λοιπόν, θα
πρέπει να αποφασιστεί πού ανήκει. Να πάρει ξεκάθαρη θέση. 

Εµείς τουλάχιστον διαφωνούµε. Δεν µας συµπαθείτε, δεν µας
αρέσετε. Εµείς είµαστε ξεκάθαροι. Ούτε δύο µέτρα και δύο
σταθµά. Ξεκάθαρη θέση υπέρ της παραδοσιακής ελληνικής οι-
κογένειας, υπέρ της Ελλάδας και του ελληνικού έθνους.

Γι’ αυτούς, λοιπόν, τους λόγους καταψηφίζουµε το νοµοσχέ-
διο.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
δεκαπέντε µαθήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαιδευτι-
κοί από το Δηµοτικό Σχολείο Μύτικα Χαλκίδας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο τώρα έχει ο ειδικός αγορητής από την Κοινοβουλευ-
τική Οµάδα της Νίκης κ. Γεώργιος Αποστολάκης. 

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Βουλευτές, καλούµαστε σήµερα να δώσουµε δικαίωµα

γάµου και τεκνοθεσίας σε µία µειοψηφική οµάδα πολιτών που
θέλουν να αποκλίνουν από τις κανονικές και φυσικές σχέσεις συ-
ζυγίας και πατρότητας ή µητρότητας. 

Αλλά ας ξεχάσουµε για λίγο το ζήτηµα αυτό και ας δούµε κα-
τάµατα την πραγµατική κατάσταση της ελληνικής κοινωνίας. Αµ-
φισβητεί κανείς ότι ο λαός στη συντριπτική του πλειοψηφία
υποφέρει από την ακρίβεια και δεν µπορεί να ανταποκριθεί στα
βασικά; Ακόµη και τα καλάθια κοροϊδίας της Κυβέρνησης, δεν
µπορεί να γεµίσει. Οι καθηµερινές εξώσεις και οι πλειστηριασµοί
των σπιτιών των Ελλήνων από τα αχόρταγα παρατραπεζικά
funds, έγιναν µια πληγή στο σώµα της Ελλάδας, µε την ευλογία
φυσικά και διευκόλυνση της Κυβέρνησης και της εξαρτώµενης
από αυτήν δικαιοσύνης. 

Η ασφάλεια του πολίτη, ιδιαίτερα στην Αττική, είναι προβλη-
µατική. Το ποινικό έγκληµα σε οργανωµένη µορφή έχει καταστή-
σει την Αττική κάτι σαν Κολοµβία των Βαλκανίων. Η στέγη από
κοινωνικό αγαθό έγινε πολυτελείας και δυσεύρετη. Η δηµόσια
υγεία υποβαθµίζεται και εξωθείται στα ιδιωτικά συµφέροντα και
γίνεται απλησίαστη για τα λαϊκά στρώµατα. Το ίδιο και η δηµόσια
παιδεία. Τα δηµόσια πανεπιστήµια µε ευρωπαϊκούς νοµικισµούς
περιθωριοποιούνται, µε την εισαγωγή των ξένων ιδιωτικών. Δη-
µογραφικά φθίνουµε. Σήµερα έχουµε δείκτη γεννήσεων 1,3. Εί-
µαστε λίγο πριν το χείλος του αφανισµού. Για να σωθεί ένα έθνος
χρειάζεται δείκτη γεννήσεων στο 2,1. 

Τα εθνικά θέµατα σε όλα τα επίπεδα άλυτα και η παγκόσµια
γεωπολιτική ρευστότητα απειλεί και τη χώρα µας. Και λίγες ηµέ-
ρες νωρίτερα µε την καταδίκη της Ελλάδας, ουσιαστικά της
Νέας Δηµοκρατίας του κ. Μητσοτάκη, σε επίπεδο Ολοµέλειας
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου καταδείχθηκε η ανυπαρξία κρά-
τους δικαίου για πολλά ζητήµατα κυρίως, όµως, για πολιτική µε-
ροληψία στα Τέµπη, για τις υποκλοπές και παρακολούθηση από
τους µηχανισµούς της Κυβέρνησης πολιτικών και πολιτών, για
την ελευθερία του Τύπου. 

Και σε µια τέτοια οριακή κατάσταση, έρχεται ο κ. Μητσοτάκης
και φέρνει το νοµοσχέδιο για τους γάµους και τις τεκνοποιήσεις
των οµοφυλόφιλων ζευγαριών. Ένα νοµοσχέδιο που διχάζει τη
χώρα επί ενός θεµελιακού ζητήµατος για την ταυτότητα του Έλ-
ληνα, τον γάµο και την οικογένεια. Γιατί ο κ. Μητσοτάκης έφερε
τέτοιο διχαστικό -ακόµα και για τους κόλπους του κόµµατός του-
ζήτηµα, τη στιγµή που σύµπασα η κοινωνία άλλες προτεραιότη-
τες θεωρεί ως βασικές, για ένα νόµο που πεντακόσια -άντε χίλια-
ζευγάρια τέτοια θα τον υλοποιήσουν, όταν όλα τα άλλα σοβαρά
ζητήµατα της µεγάλης πλειοψηφίας του λαού είναι στο τέλµα.
Ίσως τα συγχαρητήρια που έλαβε πρόσφατα από το Αµέρικα το
εξηγούν. 

Το Πατριωτικό και Δηµοκρατικό Κίνηµα Νίκη, από την πρώτη
στιγµή, µε πολύ δυνατή και καθαρή φωνή δήλωσε ότι όχι µόνο
θα καταψηφίσει το νοµοσχέδιο αυτό, αλλά και µετά την υπερψή-
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φισή του θα αγωνιστεί να το ακυρώσει µέσα στην κοινωνία µε
κάθε νόµιµο µέσο, ακόµη και µε την οργάνωση απαίτησης του
λαού να αποφανθεί µε δηµοψήφισµα, του λαού που δεν ρωτή-
θηκε προεκλογικά και στη συντριπτική του πλειοψηφία δεν θέλει
την καθιέρωση ενός τέτοιου γάµου. Και δεν το θέλει γιατί η θρη-
σκευτική και εθνική του παράδοση τον απορρίπτει. 

Το είπαµε στην επιτροπή και το ξαναλέµε και τώρα, η Νίκη και
οι άνθρωποί της, απορρίπτοντας αυτό το νοµοσχέδιο, δεν αντι-
µαχόµαστε όσους και όσες από τους συµπολίτες µας αποκλίνουν
σεξουαλικά από την παραδοσιακή και ευλογηµένη ετερόφυλη
σχέση. Δεν επιζητούµε τον κοινωνικό αποκλεισµό τους ούτε κάθε
είδους διακρίσεις σε βάρος τους. Το κυριότερο δεν διακατεχό-
µαστε από πνεύµα αποστροφής ή µίσους. Αντίθετα τους αγα-
πούµε ως εικόνες Θεού το ίδιο πολύτιµες, την απόκλισή τους,
όµως, την απορρίπτουµε γιατί κατά την ορθόδοξη πατρική διδα-
σκαλία γεννά ένα πάθος που είναι εµπόδιο στη σωτηρία. 

Απορρίπτουµε, όµως, τον νόµο για τον γάµο ΛΟΑΤΚΙ, γιατί
είναι αντίθετος σε έναν άλλο νόµο ανώτερο, στο νόµο του Ευαγ-
γελίου και εµείς στον Πατριωτικό Δηµοκρατικό κίνηµα Νίκη ποτέ
δεν ντραπήκαµε να πούµε ότι οι πολιτικές µας επιλογές εµπνέ-
ονται από τις αρχές του Ευαγγελίου και της Ορθοδοξίας. Δύο
είναι οι βασικές αναφορές για τον άνθρωπο στη βιβλική δηµιουρ-
γία, άρσεν και θήλυ, εποίησεν ο Θεός και αυξάνεστε και πληθύ-
νεστε. Μπορεί να ισχύσει η εντολή του δηµιουργού µας, το
αυξάνεστε και πληθύνεστε σε ένα οµοφυλόφιλο ζευγάρι; 

Απορρίπτουµε τον γάµο ΛΟΑΤΚΙ γιατί είναι αντίθετος στον υγιή
ευρωπαϊκό πολιτισµό και στις διαχρονικές αξίες του. Τον απορ-
ρίπτουµε και γιατί θα λειτουργήσει σαν µία βραδυφλεγής βόµβα
στα θεµέλια της παραδοσιακής ελληνικής κοινωνίας. Θα λειτουρ-
γήσει διαλυτικά και κατά της οικογενειακής συνοχής, καθώς δι-
ευρύνεται ανεξέλεγκτα το πλαίσιο της οικογενειακής συµβίωσης.
Θα γίνει η αφετηρία της θεσµικής αναγνώρισης ως γάµου και
άλλων περίεργων µορφών συµβίωσης. 

Το ίδιο κίνηµα των επιθετικών δικαιωµατιστών ΛΟΑΤΚΙ, για
χάρη του οποίου ο κ. Μητσοτάκης µε τη συνεργασία και του ΣΥ-
ΡΙΖΑ του κ. Κασσελλάκη, προωθεί τον γάµο µε το νοµοσχέδιο
αυτό, σύντοµα θα αξιώσει την αναγνώριση ως γάµου και της πο-
λυπρόσωπης, πολυσυντροφικής σχέσης. Ήδη έχει εµφανιστεί
στις ΗΠΑ και στη Δυτική Ευρώπη. 

Η Ευρωπαϊκή Ένωση φροντίζει γι’ αυτό, στις 14-12-2023 προ-
τάθηκε προς έγκριση από το Ευρωπαϊκό Συµβούλιο κανονισµός
για το ευρωπαϊκό πιστοποιητικό γονεϊκής σχέσης. Τόσο το κεί-
µενο της Ευρωπαϊκής Επιτροπής όσο και αυτό του Ευρωκοινο-
βουλίου απαλείφουν κάθε αναφορά στη µητρότητα και πατρό-
τητα, ενσωµατώνοντας το γονέας 1 και γονέας 2. 

Οι τροπολογίες, µάλιστα, του Ευρωκοινοβουλίου προχωράνε
ακόµη πιο πέρα στην απαίτηση αναγνώρισης γονικής σχέσης του
παιδιού, ακόµη και µε περισσότερους από δύο γονείς, υιοθετών-
τας τις πιο ανορθολογικές κατασκευές µε κριτήριο την κατοχύ-
ρωση των πολυγονικών οικογενειών. 

Τι άλλο είναι αυτό που ετοιµάζεται να αναγνωρίσει η Ευρω-
παϊκή Ένωση, παρά η νοµιµοποίηση πολυπρόσωπης πολυσυν-
τροφικής σχέσης; 

Απορρίπτουµε τον γάµο ΛΟΑΤΚΙ, γιατί το νοµοσχέδιο της Κυ-
βέρνησης είναι πονηρά διατυπωµένο και κρύβει το πραγµατικό
περιεχόµενό του. Πρώτα απ’ όλα συσκοτίζει και δεν φανερώνει
καθαρά για ποιες κατηγορίες σεξουαλικών αποκλίσεων εισάγει,
όπως διατείνεται, ισότητα στον πολιτικό γάµο. Αναφέρεται στο
άρθρο 1, ότι αυτό γίνεται προς κατεύθυνση υλοποίησης της εθνι-
κής στρατηγικής για την ισότητα των ΛΟΑΤΚΙ. Η εθνική αυτή
στρατηγική είναι η υλοποίηση από την Κυβέρνηση Μητσοτάκη
της διεθνούς ατζέντας των πιο επιθετικών δικαιωµατιστών ΛΟ-
ΑΤΚΙ, για την επιβολή στις κοινωνίες των λαών ως δικαιώµατα
των απαιτήσεων εκείνων των ανθρώπων που προτιµούν να εκ-
φράζονται σεξουαλικά µε τρόπο διαφορετικό από τον φυσικό της
ερωτικής σχέσης άνδρα και γυναίκας. 

Εδώ και πολλά χρόνια αναπτύσσεται συστηµατικά στο δυτικό,
βασικά, κόσµο µια άλλη αντίληψη, φιλοσοφία και πολιτική προ-
σέγγιση των δικαιωµάτων. Υπάρχει µια ροπή υπέρ ενός κινήµα-
τος δικαιωµατισµού και της woke κουλτούρας, που
αναπτύσσεται και επιβάλλεται έτσι στην κοινωνία ακόµη και από

κυβερνήσεις ένας επιθετικός δικαιωµατισµός. Η βάση του είναι
το «θέλω», επειδή το «θέλω» το απαιτώ ως δικαίωµα και µάλιστα
θεσµοθετηµένο. Η υγιής, όµως, βάση των θεσµών είναι το πρέπει
και όχι το θέλω. Τις περισσότερες φορές ο δικαιωµατισµός
αυτός συµπορεύεται µε το δεκανίκι του, την πολιτική ορθότητα.
Οι άλογες και αφύσικες επιθυµίες, µετονοµάζονται σε δικαιώ-
µατα και απαιτούν κατοχύρωση. Αναπτύσσεται ως ιδεολογία η
ηθική του γούστου. Μια τέτοια, όµως, ηθική και ιδεολογία δεν
µπορεί να αποτελέσει συνεκτικό δεσµό σε µία κοινωνία. Μπορεί
πολύ εύκολα να τη µετατρέψει σε αγέλη υποκειµένων που απλά
και συνεχώς επιθυµούν. 

Ποιοι, όµως, και τι είναι αυτοί οι ΛΟΑΤΚΙ για την ισότητα των
οποίων στον γάµο νοµοθετούµε σήµερα; Στο πονηρά συντεταγ-
µένο νοµοσχέδιο, ο όρος, το αρκτικόλεκτο ΛΟΑΤΚΙ, δεν προσ-
διορίζεται καίτοι ήταν υποχρεωτικό για να έχει την απαιτούµενη
σαφήνεια ως νοµοθέτηµα. Ζητήσαµε στην επιτροπή από τον
κύριο Υπουργό να το κάνει, επίµονα το απέφυγε. Δικαιούµαστε
τώρα να το κάνουµε εµείς, για να καταστήσουµε γνωστό στους
πολίτες σε ποιες σεξουαλικές αποκλίσεις δίνετε πρόσβαση στον
γάµο. 

Έτσι, από δηµόσιο κείµενο εκείνο της εθνικής στρατηγικής για
την ισότητα των ΛΟΑΤΚΙ plus, πληροφορούµαστε ότι δίνουµε γάµο
σε λεσβίες, οµοφυλόφιλους, αµφιφυλόφιλους, σε άτοµα trans,
queer και intersex. Στο ίδιο κείµενο επεξηγείται ότι τα queer άτοµα
είναι αυτά που η συνείδηση του εαυτού τους βρίσκεται µακριά από
τις νόρµες της ετεροκανονικότητας και της διµερούς αντίληψης
για τα φύλα. Συνειδητοποιούµε, κύριοι Βουλευτές, τι ακριβώς νο-
µοθετούµε; Ένα τέτοιο άτοµο που δεν ξέρει τι είναι, αν είναι άν-
τρας ή γυναίκα ή κάτι άλλο, γάµο θέλει ή ψυχολογική βοήθεια;

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

Στο αρχικό νοµοσχέδιο υπήρχε η ένδειξη «plus», ο σταυρός.
Με το σύµβολο αυτό προσδιορίζεται οτιδήποτε πέρα από τις πα-
ραπάνω έξι οµαδοποιήσεις. Δεν θα αργήσει να έρθει ένα άλλο
νοµοσχέδιο που θα επεκτείνει την ισότητα στον γάµο και σε
αυτές τις απροσδιόριστες κατηγορίες σεξουαλικών αποκλίσεων.

Πονηρή είναι επίσης η διατύπωση του νοµοσχεδίου ότι δήθεν
αφορά ισότητα µόνο στον πολιτικό γάµο. Η αλήθεια είναι ότι δεν
θεσπίζει µόνο δικαίωµα πολιτικού γάµου. Παρέχει και δικαίωµα
θρησκευτικού γάµου µεταξύ οµοφυλόφιλων ζευγαριών, για όσα
φυσικά δόγµατα ή θρησκευτικές κοινότητες επιτρέπουν στους
λειτουργούς τους να τον τελέσουν. Αγγλικανοί και διάφορες
προτεσταντικές νοµολογίες το επιτρέπουν. Έτσι τροποποιείται
µόνο το βασικό άρθρο 1350 του Αστικού Κώδικα και ορίζεται ότι
γάµος µπορεί να συνάπτεται µεταξύ δύο προσώπων ανεξαρτή-
τως φύλου. Το άρθρο, όµως, 1367 που προβλέπει ότι ο γάµος
µπορεί να γίνει είτε πολιτικός είτε θρησκευτικός παραµένει ως
έχει. Άρα, η δυνατότητα τέλεσης και των δύο τύπων γάµου πα-
ρέχεται στα ζευγάρια κάθε είδους, διαφορετικού ή ιδίου φύλου.
Το είπαµε σε όλους τους τόνους στην επιτροπή, αλλά ο κύριος
Υπουργός ποιείται τη νήσσαν. Ούτε τον ψευδεπίγραφο τίτλο του
νοµοσχεδίου δεν άλλαξε. 

Αποδεικνύεται ψευδής και η άλλη διαβεβαίωση του κυρίου
Πρωθυπουργού ότι δεν θα προβλέπεται από το νοµοσχέδιο η τε-
κνοθεσία αυτοθυσία µε τη χρήση παρένθετης µητέρας, ότι δη-
λαδή, θα είναι µόνον η υιοθεσία. Στο νοµοσχέδιο δεν υπάρχει
διατυπωµένη µια ευθεία και σαφής απαγορευτική διάταξη για την
τεκνοθεσία στην Ελλάδα ή σε τρίτη χώρα µε τη χρήση ξένης µή-
τρας.

Ωστόσο στο άρθρο 11 πολύ πονηρά ανοίγει ο δρόµος. Ρητά
νοµιµοποιείται µια τέτοια δυνατότητα αν γίνει σε τρίτη χώρα. Ο
καθένας καταλαβαίνει ότι η δυνατότητα αυτή θα είναι για λίγα
και εκλεκτά ζευγάρια που το βαλάντιο τους θα το επιτρέπει. Φυ-
σικά και η εξωσωµατική γονιµοποίηση µέσω τράπεζας σπέρµα-
τος για ζευγάρια γυναικών σε τρίτη χώρα ανοίγει ο δρόµος,
επιτρέποντας έτσι την αναγνώριση της εµπορευµατοποίησης,
χρησιµοποίησης µήτρας κάποιας γυναίκας από τα ζευγάρια αν-
δρών σε άλλη χώρα, καθώς και την αναγνώριση της εξωσωµατι-
κής γονιµοποίησης µέσω τράπεζας σπέρµατος για τα ζευγάρια
γυναικών ουσιαστικά τροφοδοτεί την εµπορευµατοποίηση της
διαδικασίας απόκτησης παιδιών.
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Αλήθεια, οι γυναικείες φεµινιστικές οργανώσεις πού είναι, για
να διαµαρτυρηθούν για την επί χρήµασι µετατροπή της γυναι-
κείας µήτρας σε κατά παραγγελία παιδοποιητική µηχανή, χάριν
ικανοποίησης του «θέλω» και του «εγώ» των επίδοξων οµοφυλό-
φιλων γονέων; Τα ίδια ισχύουν και για την υιοθεσία. Ποιος δεν
ξέρει ότι οι αιτήσεις για υιοθεσία από παραδοσιακά ζευγάρια
είναι πολλαπλάσιες από τα παιδιά που είναι διαθέσιµα από τις
δοµές παιδικής προστασίας; Έτσι οι αυξηµένες ανάγκες που θα
προκύψουν και από τη ζήτηση των οµοφυλόφιλων ζευγαριών θα
καλυφθούν αναγκαστικά από πηγές έξω από τις κρατικές δοµές.
Στην ουσία διαπλατύνεται ο ήδη ανοιγµένος δρόµος για εµπορία
παιδιών προσφύγων, αλλά και από χώρες που είναι σε πόλεµο ή
λιµοκτονούν που δεν υπάρχουν και δεν εφαρµόζονται µέτρα αν-
τισύλληψης και γενικότερα η ανθρώπινη ζωή, ειδικότερα η βρε-
φική, παιδική, είναι ευτελής.

Υπενθυµίζουµε στην Ολοµέλεια και τούτο: Στη διακήρυξη του
ΟΗΕ για τα δικαιώµατα του παιδιού ως πρώτο δικαίωµα ορίζεται
να µεγαλώνει το παιδί µε τους φυσικούς του γονείς, τη µητέρα
του και τον πατέρα του. Αυτό το διακηρυγµένο ανθρώπινο δι-
καίωµα κάθε παιδιού να µεγαλώσει µε τη µητέρα του και τον πα-
τέρα του, ποιος θα το υπερασπιστεί εδώ µέσα; Και ποιος θα
τολµήσει να το ακυρώσει, για χάρη αµφιλεγόµενων δικαιωµάτων
συγκεκριµένων ανηλίκων;

Κύριε Μητσοτάκη, αντί να κοροϊδεύετε τον ελληνικό λαό µε
την προώθηση του γάµου αυτού ως δήθεν µια πράξη ισότητας
και δικαιοσύνης για µια ολιγάριθµη κοινωνική οµάδα οµοφυλό-
φιλων που δεν τους αρκεί το σύµφωνο συµβίωσης και θέλουν να
κάνουν γάµο; Η Νίκη σας αντιπροτείνει να υπερασπιστείτε την
πατροπαράδοτη οικογένεια και την τιµηµένη πολυτεκνία. Προκα-
λεί αλγεινή εντύπωση αυτή η εµµονή σας, όταν την ίδια στιγµή η
πατρίδα µας γηράσκει και αργοπεθαίνει και οι νέοι µας επιλέγουν
είτε να µην δηµιουργήσουν τη δική τους οικογένεια είτε να απο-
φεύγουν συνειδητά την τεκνοποιία για λόγους κυρίως οικονοµι-
κούς. Να πάρετε, λοιπόν, µέτρα άµεσα και επαρκή για να λυθεί
το µεγάλο πρόβληµα της ελληνικής κοινωνίας, το δηµογραφικό,
όχι µε την εισαγωγή και νοµιµοποίηση αλλοεθνών και αλλόθρη-
σκων Ασιατών, όπως διατείνεστε, αλλά µε αύξηση του ελληνικού
πληθυσµού.

Αντί να ευνοείτε τον οµοφυλόφιλο γάµο µε τόσο πάθος, λες
και αυτό είναι το βασικό πρόβληµα της ελληνικής κοινωνίας σή-
µερα, πάρτε άµεσα και γενναία µέτρα, που να ευνοούν τον πα-
τροπαράδοτο γάµο των κανονικών ζευγαριών µε σκοπό τη
δηµιουργία οικογένειας και την απόκτηση τουλάχιστον τριών παι-
διών από κάθε τέτοια οικογένεια. Ενισχύστε τους νέους ώστε να
µπορούν να παντρευτούν και να αποκτήσουν στέγη και εισό-
δηµα, προϋποθέσεις που θα τους επιτρέψουν να τεκνοποιήσουν
και να διαθρέψουν τα τέκνα τους. Αυξήστε το οικογενειακό εισό-
δηµα των νέων νοικοκυριών τουλάχιστον κατά 30% και πλέον για
να τολµήσουν να σκεφτούν να αποκτήσουν παιδί. Χρηµατοδοτή-
στε τις δοµές παιδικών σταθµών µε φαγητό και ιατρική φροντίδα
για όλα τα παιδιά, ολοήµερα σχολεία, συσσίτια σε όλα τα σχο-
λεία και άλλες πρωτοβουλίες, όπως επίδοµα 600 ευρώ τον µήνα
σε κάθε τρίτο παιδί. Τι έχει κάνει γι’ αυτό η Νέα Δηµοκρατία; Τί-
ποτα. Κοροϊδεύει τον κόσµο. Η Νίκη έχει στο πρόγραµµά της
σχέδια για όλα αυτά.

Και κάτι τελευταίο -και µε αυτό θα κλείσω, κύριε Πρόεδρε,
δώστε µου ένα λεπτό ανοχή- όχι και πολύ σοβαρό: Οι οµοφυλό-
φιλοι έχουν ήδη κατοχυρώσει το δικαίωµα να ζουν τη σεξουαλική
ζωή που επιθυµούν και τους ικανοποιεί. Έχουν και τη νοµική τους
κατοχύρωση µε τα σύµφωνα συµβίωσης. Παρά ταύτα υπάρχει
µια εµµονή σε παγκόσµιο και εθνικό επίπεδο νεοφιλελεύθερων
και παγκοσµιοποιηµένων πολιτικών δυνάµεων να επιβάλουν νο-
µοθετικά τον γάµο ως δικαίωµα των ΛΟΑΤΚΙ ατόµων, να επιβάλ-
λουν ακόµη και τη νοµική δυνατότητα µιας αφύσικης γονεϊκό-
τητας µε υιοθεσίες και παρένθετες µήτρες. Αυτό αλλάζει τελείως
το σκηνικό. Αναδεικνύει άλλες προθέσεις, µε πολύ σοβαρές πο-
λιτικές προεκτάσεις. 

Σε εθνικό επίπεδο αυτό επιχειρούν σήµερα ως αταίριαστοι
σύµµαχοι η νεοφιλελεύθερη Νέα Δηµοκρατία του κ. Μητσοτάκη
και η παγκοσµιοποιηµένη αριστερά του ΣΥΡΙΖΑ και λοιπών συ-
ναφών δυνάµεων. Προφασιζόµενοι ότι υπερασπίζονται δικαιώ-

µατα, προχωρούν εντέχνως σε ένα κολοσσιαίο άλµα. Με το πρό-
σχηµα της ικανοποίησης δικαιωµάτων γάµου και τεχνογνωσίας
µια πολύ µικρής µειονότητας, χιλίων έως δύο χιλιάδων το πολύ
οµοφυλόφιλων ζευγαριών που θέλουν γάµο και παιδιά, ακυρώ-
νουν το δικαίωµα της πλειονότητας της κοινωνίας να είναι ο ρυθ-
µιστής των θεσµών. Αυτό είναι ανωµαλία. Φυσικός ρυθµιστής της
κοινωνικής ζωής είναι η πλειονότητα, όχι να επιβάλουν τους κα-
νόνες τους οι πάσης φύσεως µειονότητες. Και να η τρέλα και η
υποκρισία της όλης κατάστασης. Μιλάνε οι δικαιωµατιστές της
Κυβέρνησης για τα δικαιώµατα των παιδιών, των ζευγαριών ΛΟ-
ΑΤΚΙ, τη στιγµή που κοντεύει να κλείσει το Νοσοκοµείο Παίδων
της χώρας.

Το Δηµοκρατικό Πατριωτικό Κίνηµα Νίκη, ο Πρόεδρος και οι
Βουλευτές του, την ύστατη αυτή στιγµή καλούµε τον Πρωθυ-
πουργό να µην προχωρήσει. Αρκετά διαίρεσε την κοινωνία και
το κόµµα του. Να αποσύρει το νοµοσχέδιο. Καλούµε επίσης τους
Υπουργούς και Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας και των άλλων
κοµµάτων, που για λόγους συνειδήσεως είναι αντίθετοι, να µην
υποχωρήσουν. Να έλθουν στην Ολοµέλεια και να µιλήσουν. Να
καταψηφίσουν. Να µην κρυφτεί κανείς στην αποχή. Η αποχή είναι
συνενοχή.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Θα ολοκληρώσουµε
τις τοποθετήσεις των εισηγητών και ειδικών αγορητών µε τον ει-
δικό αγορητή της Πλεύσης Ελευθερίας, τον κ. Σπυρίδωνα Μπιµ-
πίλα.

Ορίστε, κύριε Μπιµπίλα, έχετε τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΜΠΙΜΠΙΛΑΣ: Σας ευχαριστώ πολύ.
Η χώρα µας έχει και άλλα τεράστια προβλήµατα και πολύ ση-

µαντικά αυτήν τη στιγµή, όπως την ακρίβεια, τους αγρότες, τα
ιδιωτικά πανεπιστήµια, την ιστορία των Τεµπών, του εγκλήµατος
των Τεµπών. Και εδώ θέλω να µείνω, γιατί σήµερα το πρωί ήµουν
σε µια τηλεοπτική εκποµπή και µε πολλή θλίψη και αγανάκτηση
άκουσα τον κ. Μαρκόπουλο, τον Πρόεδρο της Επιτροπής, να µι-
λάει εντελώς απαξιωτικά, υβριστικά και χυδαία για την Πρόεδρο
του κόµµατός µας, τη Ζωή Κωνσταντοπούλου. Τέτοιος λόγος κα-
κοποιητικός µεταξύ µας δεν πρέπει να υπάρχει. Είναι απαράδε-
κτος. Μας θλίβει. Νοµίζω ότι όλη η Βουλή θα πρέπει να συµφω-
νήσει µε αυτό που λέω. Έχουµε µεγάλο θέµα µε αυτό.

Θα προσπαθήσω, λοιπόν, για το νοµοσχέδιο να µιλήσω µε τη
γλώσσα της καρδιάς, γιατί εµείς οι καλλιτέχνες έτσι κι αλλιώς εί-
µαστε ιδιαίτερα ευαισθητοποιηµένοι και σε αυτά τα θέµατα όπως
και σε πολλά άλλα.

Εµείς στην Πλεύση Ελευθερίας και ευτυχώς και άλλοι εδώ
µέσα πρεσβεύουµε ότι αυτά τα θέµατα έπρεπε να έχουν ρυθµι-
στεί εδώ και πάρα πολλά χρόνια και ήταν αυτονόητο καθήκον της
ελληνικής πολιτείας να τα ρυθµίσει, έστω και καθυστερηµένα,
έστω και µετά από πιέσεις από την Ευρωπαϊκή Ένωση, και ότι το
νοµοσχέδιο αυτό έρχεται να αναγνωρίσει, έστω και ελλιπώς σε
κάποιες περιπτώσεις, δικαιώµατα που υφίστανται ήδη στην υπό-
λοιπη Ευρώπη και σε κράτη της Αµερικής, στον δυτικό κόσµο δη-
λαδή, στον οποίο ανήκουµε. Γιατί αν είσαι αναγνωρισµένος
γονέας, παραδείγµατος χάριν, σε ένα κράτος της Ευρώπης, για
ποιον λόγο να µην είσαι αναγνωρισµένος γονέας στην Ελλάδα,
που είναι κράτος της Ευρώπης; 

Έφτασε, λοιπόν, η χρονική στιγµή να δει κατάµατα όλη η ελ-
ληνική κοινωνία αυτά που δεν είχε ποτέ τόλµη να τα δει εδώ και
δεκαετίες. Ακούµε δυνατές φωνές υστερίας, φωνές ρατσιστικές,
που δήθεν απεµπολούν τον ρατσισµό τους, λέγοντας ότι «ας κά-
νουν, µωρέ, αυτοί ,ότι θέλουν στο κρεβάτι τους, αλλά µην µας
ζητάνε και τίποτα παραπάνω», λες και αυτοί οι άνθρωποι έχουν
κάποια εξουσία περισσότερη από εµάς πάνω στις ζωές των
άλλων. 

Είναι σαν να µη βλέπετε, αγαπητοί µου φίλοι, την αλήθεια.
Είναι σαν να κλείνετε τα µάτια στην ορατή πραγµατικότητα που
την έχετε και εσείς µπροστά σας. Σαν να µην γνωρίζετε ότι σχε-
δόν –λέω, σχεδόν, για να µην µου πείτε ότι είπα «σε όλα»- σε
κάθε ελληνική οικογένεια, σε κάθε ελληνικό σόι υπάρχει και
άτοµο άλλου σεξουαλικού προσανατολισµού. Σαν να µην είναι
όλοι παιδιά του ίδιου Θεού, που εσείς τον επικαλείστε, σε αυτόν
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απευθύνεστε. Σαν να µην είναι παιδιά του ίδιου σύµπαντος. Σαν
να είστε εσείς κάτι παραπάνω από ανθρώπους που γεννήθηκαν
από την ίδια φύση που γεννηθήκατε και εσείς, από ετεροφυλό-
φιλους γονείς µάλιστα, απ’ αυτούς τους διαφορετικούς ανθρώ-
πους. Γιατί αυτό δεν το σέβεστε; Γιατί µιλάτε απαξιωτικά; Γιατί
µιλάτε µε ειρωνεία µερικές φορές; 

Για εσάς τι είναι προτιµότερο, αλήθεια; Να ζουν άνθρωποι ευ-
τυχισµένοι, µε την ιδιότητα ή το χάρισµα που η φύση τους προ-
ίκισε, να ζουν µε συντροφικότητα, µε οικογένεια ή να είναι
καταδικασµένοι µια ζωή να κρύβονται, όπως κάνανε τόσα χρόνια,
να ζουν µόνοι τους, χωρίς παιδιά, επειδή εσείς εγωιστικά το απο-
φασίζετε, εσείς, δε, αυτοαποκαλείστε φυσιολογικοί. Λες και όλοι
οι άλλοι δεν είναι φυσιολογικοί, που γεννήθηκαν από την ίδια
φύση που γεννηθήκατε και εσείς. 

Σας είναι προτιµότερο άραγε να ζουν κάτω από το καθεστώς
των κατά συνθήκη γάµων, να ζουν διπλές ζωές; Να γίνονται γυ-
ναίκες δυστυχείς όταν ανακαλύπτουν µετά τον γάµο τους ότι οι
σύζυγοί τους είναι γκέι ή και το αντίστροφο; Είστε πιο ευχαρι-
στηµένοι έτσι, ξέροντας ότι τέτοιοι γάµοι υπάρχουν πάρα πολλοί
και µάλιστα σε πολλές περιπτώσεις έχουν ευλογηθεί από την ίδια
την Εκκλησία, η οποία δεν το γνωρίζει φυσικά ότι είναι τέτοιοι
γάµοι; 

Για να ξεκαθαρίσω κάτι, η συγκεκριµένη µου φράση προχθές
που σας προκάλεσε δεν ειπώθηκε, όπως άκουσα από τον κ. Βε-
λόπουλο, από το Βήµα της Βουλής ούτε καν από το βήµα της
επιτροπής, αλλά έγινε µέσα σε µία ανταλλαγή φωνασκιών και
εκτροπής µέσα στην επιτροπή όταν ζητούσατε επίµονα να έρ-
θουν εκπρόσωποι των Εκκλησιών και των µονών, που από την
πρώτη στιγµή αντιστρατεύονται αυτό το νοµοσχέδιο, και όχι οι
ίδιοι άνθρωποι που πλήττονται από ένα τµήµα της κοινωνίας που
άδικα τους κατακρίνει γιατί έτσι γεννήθηκαν. 

Άκουσα έναν µητροπολίτη που µου απάντησε διαµέσου της
τηλεόρασης, νοµίζω, ότι «πείτε επιτέλους, πείτε ποιοι είναι». Όχι,
δεν είµαι κουκουλοφόρος. Δεν µας ενδιαφέρει ποιος είναι ή
ποιος δεν είναι. Δεν είναι δική µας δουλειά αυτή. Ο καθένας είναι
ό,τι θέλει και δεν ενοχλεί τον άλλον. Και άκουσα ότι «πείτε, για
να ξεβρωµίσει ο τόπος». Δεν είναι βρώµα οι γκέι άνθρωποι. Δεν
είναι βρώµα οι διαφορετικοί. Άρα, δεν ξεβρωµίζει κανένας τόπος
αν πούµε «αυτός είναι», «εκείνος είναι», «ο άλλος είναι». Όχι! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-
ρίας)

Οι γκέι άνθρωποι, οι διαφορετικοί άνθρωποι, οι τρανς άνθρω-
ποι είναι το ίδιο Άνθρωποι -µε Α κεφαλαίο- όπως είµαστε όλοι
εδώ και όπως είστε και εσείς. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-
ρίας)

Γιατί κάπως έτσι εξέλαβε τους διαφορετικούς ανθρώπους ο
ναζισµός και προσπάθησε να τους εξολοθρεύσει, µαζί µε τους
κοµµουνιστές, µαζί µε τους Εβραίους. Προσπάθησε να τους εξο-
λοθρεύσει µέσα στα στρατόπεδα συγκέντρωσης. 

Πρέπει να αφήσουµε, λοιπόν, πίσω την Ελλάδα της οπισθο-
δρόµησης και της µισαλλοδοξίας. Μην ξεχνάτε ότι, όπως µιλάτε
εσείς τώρα µε αηδία κάποιες φορές για τους διαφορετικούς, απ’
ό,τι έχω διαπιστώσει, έτσι µιλούσαν κάποτε για τις γυναίκες, οι
οποίες µε µεγάλους αγώνες κατάφεραν να έχουν δικαιώµατα.
Έτσι µιλούσαν κάποτε για τους έγχρωµους ανθρώπους, γιατί δεν
τους θεωρούσαν ανθρώπους και τους είχαν βάλει κάποια κράτη
σε τσίρκο για να τους βλέπουν οι λευκοί. Έτσι µιλούν άλλοι για
τους µετανάστες, για όσους θέλουν να σωθούν φεύγοντας από
τις χώρες τους νόµιµα ή παράνοµα. Φεύγουν από τις χώρες τους
για να σωθούν από τη φτώχεια και τους πολέµους, που πολλές
φορές η ίδια η Δύση τους καλλιεργεί αυτούς τους πολέµους. 

Ήρθε, λοιπόν, η ώρα αυτή η µερίδα, η µειοψηφία, αν θέλετε,
των ανθρώπων των διαφορετικών, να έχουν µία σηµαντική αλ-
λαγή επί τα βελτίω στη ζωή τους. Αύριο µπορεί να γεννηθούν και
από εσάς παιδιά µε διαφορετικό σεξουαλικό προσανατολισµό.
Δεν θα τα αγαπάτε το ίδιο; Δεν θα θέλετε να ζουν ευτυχισµένα; 

Ως τώρα υπήρχε από την κοινωνία µια αποµόνωση, µια κατα-
δυνάστευση, µια απαξίωση, ένα κρύψιµο των ανθρώπων, που
κρύβονταν για να µην πουν την αλήθεια, γιατί φοβόντουσαν τους
άλλους. Ήρθε η ώρα λοιπόν της ισότητας, της ισονοµίας, της ευ-

γένειας, του σεβασµού, του αλληλοσεβασµού. Και αυτές οι
αρχές είναι στην Πλεύση Ελευθερίας, όπως και σε άλλα κόµ-
µατα. 

Δυστυχώς, όµως, δεν γίνονται εκτεταµένες παρεµβάσεις, αλλά
µόνο προσαρµογές και επεκτάσεις στον ήδη υπάρχοντα Αστικό
Κώδικα. Θεσπίζεται πια η ισότητα των πολιτών στον πολιτικό
γάµο και προστατεύονται τα δικαιώµατα και τα συµφέροντα των
παιδιών που ήδη υπάρχουν, αφού ρυθµίζονται ζητήµατα οικογε-
νειακού δικαίου σε οικογένειες οµόφυλων ζευγαριών, που δεν
είναι αόρατες, όπως και τα παιδιά τους δεν είναι αόρατα. Ως εδώ
καλά! 

Τι θα γίνει όµως µετά το νοµοσχέδιο; Πιστεύετε ότι θα σταµα-
τήσουν οι «διαφορετικοί άνθρωποι» -σε εισαγωγικά το βάζω- να
θέλουν να αποκτήσουν δικό τους παιδί, όχι µόνο από την τεκνο-
θεσία, που ήδη επιτρέπεται από το νοµοσχέδιο, αλλά και ένα δικό
τους, καταδικό τους, βιολογικό παιδί; 

Ξέρετε τι θα γίνει τότε; Θα προσπαθήσουν όλοι να κάνουν
«λευκούς» εικονικούς γάµους απλά και µόνο για να προχωρή-
σουν σε απόκτηση δικού τους παιδιού και µετά θα χωρίζουν. Και
πιθανόν, αυτό να γίνεται µε οικονοµικές ανταλλαγές και πιθανόν
και µε γάµους που, χωρίς να το γνωρίζει, θα τους ευλογεί η Εκ-
κλησία. 

Αυτή την κοινωνία θέλουµε; Την κοινωνία του αναγκαστικού
ψέµατος; Της υποκρισίας; Ή µια κοινωνία που θα βοηθάει µε πο-
λιτισµένο τρόπο υπό όρους και η απόκτηση τέκνου θα είναι δυ-
νατή και η γυναίκα δεν θα εργαλειοποιείται; Γιατί αν µια
παρένθετη µητέρα το κάνει αυτό σαν επάγγελµα, ασφαλώς και
δεν µας βρίσκει καθόλου σύµφωνους. Μόνο η αλτρουιστική συµ-
µετοχή στην τεκνοποίηση είναι αποδεκτή. Και βέβαια, υπό αυ-
στηρούς όρους, αν γίνεται µία ή δύο φορές στη ζωή και φυσικά
κάτω από οικονοµική βοήθεια και για την περίοδο κύησης και για
µετά την κύηση και για τυχόν επιπλοκές στην υγεία της κυοφο-
ρούσας γυναίκας. 

Επίσης, αν δύο γυναίκες που έχουν συνάψει γάµο µεταξύ τους
έφεραν στον κόσµο παιδί της µιας µέσω κυοφορούσας παρέν-
θετης, η δεύτερη θα πρέπει να το υιοθετήσει, γιατί δεν θεωρείται
εξαρχής δικό της. Κι αυτό δεν προβλέπεται µέσα στο νοµοσχέ-
διο. 

Τουλάχιστον όµως µε αυτό το νοµοσχέδιο, τώρα µε τις υπό
ψήφιση ρυθµίσεις για τα παιδιά οµοφύλου ζευγαριού, αν απο-
βιώσει ο αναγνωρισµένος γονέας, το παιδί δεν πάει σε ίδρυµα ή
σε συγγενείς, αλλά στον 2’ γονέα, αυτόν που ως τώρα ήταν αό-
ρατος, αλλά ήταν ορατός για το παιδί. 

Επίσης, ρυθµίζονται τα κληρονοµικά δικαιώµατα του παιδιού,
έστω και µε καθυστέρηση. Κατοχυρώνονται δικαιώµατα για κάτι
που ήδη υφίσταται στην καθηµερινή ζωή εδώ και χρόνια. 

Η ελευθερία δύο ενηλίκων να συνάπτουν γάµο δεν έχει καµµία
απολύτως επίπτωση στην ελευθερία των υπολοίπων ανθρώπων
και δεν τους προσβάλλει. Εξάλλου, η πατροπαράδοτη οικογέ-
νεια, αυτή που όλοι γνωρίζουµε, δεν σταµατάει να υφίσταται. Θα
συνεχίσει να υπάρχει και κανένας δεν θα τη φοβάται ούτε αυτή
θα φοβάται τους άλλους. Απλά, αυτό το αγαθό µπορούν πια να
το απολαύσουν όλοι οι άνθρωποι. Γιατί η αγάπη, αυτό το σπου-
δαίο συναίσθηµα των ανθρώπων, υπάρχει και αξίζει να διοχε-
τεύεται µε όποιον τρόπο µπορεί ο καθένας. 

Ενώ όµως για την τεκνοθεσία το οµόφυλο ζευγάρι έχει δικαιω-
θεί µέσω του νοµοσχεδίου, εν τούτοις αυτό το ίδιο νοµοσχέδιο
απαγορεύει στα γκέι ζευγάρια των ανδρών να τεκνοποιήσουν,
πράγµα για εµάς παράλογο. Αφού ένα γκέι ζευγάρι µπορεί να
µεγαλώσει ένα υιοθετηµένο παιδί, γιατί δεν µπορεί να µεγαλώσει
ένα δικό του παιδί που θα έρθει στον κόσµο από έναν από τους
δύο γονείς του; 

Εν πάση περιπτώσει, πρέπει να γίνει αντιληπτό από όλους ότι
αυτές οι αλλαγές γίνονται για να µπορούν όλοι ανεξαιρέτως οι
άνθρωποι, ανεξάρτητα από τον σεξουαλικό τους προσανατολι-
σµό, να έχουν τα ίδια ακριβώς δικαιώµατα. Και αυτό σηµαίνει σε-
βασµός στην προσωπικότητα και τη µοναδικότητα του κάθε
ανθρώπου που έχει έρθει πάνω στη γη. 

Εξάλλου, η κοινωνία των «διαφορετικών ανθρώπων» -σε εισα-
γωγικά- έχει αναδείξει πολύ σπουδαίους ανθρώπους σε όλο το
βάθος της ιστορίας, όχι µόνο στην Ελλάδα, στην παγκόσµια ιστο-
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ρία. Σύγχρονοι σπουδαίοι Έλληνες ήταν οµοφυλόφιλοι ή οµοφυ-
λόφιλες. 

Και δεν µπορώ να καταλάβω πως κάποιοι από εδώ µέσα µπο-
ρεί να τους εκλαµβάνουν ως πολίτες δεύτερης κατηγορίας. Τέ-
τοιοι άνθρωποι υπήρχαν υπάρχουν και θα υπάρχουν σε όλο το
φάσµα των επαγγελµάτων και των λειτουργηµάτων. Γι’ αυτό ας
κοιταχτούµε όλοι καλύτερα στους καθρέφτες µας. Δεν χρειάζε-
ται πια να αυτοκοροϊδευόµαστε. Σπουδαίοι καλλιτέχνες, ποιητές,
µουσουργοί, ηθοποιοί που έχουν δοξάσει την Ελλάδα διεθνώς,
ήταν διαφορετικού σεξουαλικού προσανατολισµού. Είναι αυτοί
πολίτες δεύτερης κατηγορίας; Δεν υπάρχει κανείς πολίτης που
να µπορεί κάποιος άλλος πολίτης να τον εκλαµβάνει ως δευτέ-
ρας κατηγορίας. 

Και ήρθε η ώρα να δούµε τη γονεϊκότητα µε το σύγχρονο µάτι
και της ανθρώπινης ψυχής, αλλά και της επιστήµης που είναι
αποτέλεσµα του ανθρώπινου νοός και να σεβαστούµε την πολυ-
πλοκότητα και τη µοναδικότητα της ανθρώπινης φύσης. 

Είµαστε ενάντια στην εµπορευµατοποίηση της παρένθετης µη-
τέρας. Αλλά αλήθεια, όταν τα ζευγάρια τα ετεροφυλόφιλα ως
τώρα, ξόδευαν πάρα πολλά χρήµατα µε ιατρικές µεθόδους, µε
ορµόνες για να αποκτήσουν παιδί και στο τέλος κατέφευγαν
στην παρένθετη µητέρα, δεν είναι αυτό πιο λογικό από το να κα-
ταξοδεύονται ενώ θα µπορούσαν µέσω της παρένθετης άµεσα
να έχουν παιδί; Και αφού αυτά τα ετεροφυλόφιλα ζευγάρια
έχουν αυτό το δικαίωµα, γιατί ένα οµοφυλόφιλο ζευγάρι να µην
έχει αυτό το δικαίωµα, να µεγαλώσει το δικό του βιολογικό παιδί;
Γιατί το νοµοσχέδιο αυτό το αποκλείει; Διακρίσεις εδώ δεν πρέ-
πει να είναι αποδεκτές. 

Η επιστήµη έχει έρθει στον κόσµο ακριβώς για να βοηθήσει
τον άνθρωπο σε κάθε περίπτωση που έχει πρόβληµα. Μιλάµε για
θέµατα που αντικειµενικά έχουν λυθεί αλλού εδώ και πολλά χρό-
νια. Αντικειµενικά όλοι γνωρίζουµε ότι καλύτερα είναι ένα παιδί
να µεγαλώνει µε ανθρώπους που το αγαπάνε παρά σε ένα απρό-
σωπο ίδρυµα ή σε δοµή ή σε µια κακοποιητική οικογένεια που το
οδηγεί µε τη ζωή που κάνει, σε ανορθόδοξους δρόµους. Άρα τα
κριτήρια θα έπρεπε να είναι ίδια για όλους τους ανθρώπους που
θέλουν να υιοθετήσουν παιδί είτε είναι στρέιτ είτε είναι γκέι είτε
είναι σε όλο το φάσµα του ΛΟΑΤΚΙ και να µην υπάρχει απαγο-
ρευτική βάση στην οικονοµική κατάσταση του υιοθετούντος. 

Γιατί τότε γιατί δεν νοιαζόµαστε για τα χιλιάδες παιδιά που έρ-
χονται στον κόσµο από πολύ φτωχές οικογένειες και µεγαλώνουν
µέσα στη φτώχεια ερχόµενα στον κόσµο και δεν έχουν ούτε τα
κατάλληλα επιδόµατα για να µπορούν να µεγαλώσουν µε κάποια
αξιοπρέπεια; 

Και δεν πρέπει να µιλάµε µόνο για τα γκέι ζευγάρια, αλλά για
κάθε άλλη οµάδα ανθρώπων που δεν µπορεί να προσδιορίσει
ακριβώς τη σεξουαλική του προτίµηση, γιατί έτσι γεννήθηκε.
Όµως, ταυτόχρονα µπορεί να είναι αυτοί οι άνθρωποι και ικανοί
γονείς. Σίγουρα µπορεί να είναι καλύτεροι από κάποιους που
βλέπουµε να εκπαιδεύουν φονιάδες και να τους διοχετεύουν τα
ακατανόητα πατριαρχικά ιδεολογήµατα. 

Όπως συµβαίνει µε τα αδέσποτα ζωάκια που τα υιοθετούµε
για να τους δίνουµε αγάπη, έτσι πρέπει και να υιοθετούµε παιδιά
από δοµές όσο καλές κι αν είναι αυτές για να τους δίνουµε
αγάπη και θαλπωρή. Γιατί σε µια οικογενειακή ατµόσφαιρα θα
βρουν ένα καταφύγιο και θα είναι ευτυχισµένα. Ας δώσουµε, λοι-
πόν, αξία στην ανθρώπινη φύση, όποια ιδιαιτερότητα κι αν έχει
αυτή γιατί κάθε ένας είναι µοναδικός και χρειάζεται αγάπη. 

Σεβόµενοι την προσωπικότητα των άλλων, βάζουµε ένα λιθα-
ράκι και θέτουµε τη βάση γι’ αυτό που λέµε πολιτισµός και δι-
καιοσύνη. Μόνο αν ακούµε ο ένας τον άλλον χωρίς να κάνουµε
παράλληλους µονολόγους που δεν συναντιούνται ποτέ, µόνο
τότε θα βρούµε χρυσές τοµές.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Θα βρούµε χρυσές τοµές και θα νιώσουµε ότι όλοι, ανεξάρ-

τητα από τους ιδεολογικούς µας διαχωρισµούς και τα πιστεύω
µας, είµαστε µια µεγάλη αγκαλιά. Αυτό εξάλλου, είναι και η βάση
πολλών θρησκειών που αγαπάνε αληθινά τον άνθρωπο. 

Εύχοµαι όλοι να συµµετέχετε στην ψηφοφορία κι αυτό το λέω

ειδικά για την κυβερνώσα παράταξη που µε την προτροπή του
Πρωθυπουργού µας, αφήνει το δικαίωµα και να απέχουν. Καλό
θα είναι να µην απέχει κανείς και να πορευτούµε όλοι µαζί µε ευ-
γένεια σε µια κοινωνία περισσότερο ανθρώπινη. Γι’ αυτό και θα
ψηφίσουµε το νοµοσχέδιο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-
ρίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Μπιµπίλα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», τριάντα τρεις µαθήτριες και µαθητές και
τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το Δηµοτικό Σχολείο Τολού Αρ-
γολίδας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σας ευχόµαστε καλή πρόοδο. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Έχουν υποβληθεί ενστάσεις αντισυνταγµατικότητας από Βου-
λευτές των Κοινοβουλευτικών Οµάδων Ελληνική Λύση, Σπαρτιά-
τες και Νίκη. Θα εφαρµόσουµε λοιπόν την παράγραφο 2 του
άρθρου 100 του Κανονισµού της Βουλής. Και έχουν δικαίωµα να
µιλήσουν οι τρεις λέγοντες. Και είναι όπως έχουν δηλωθεί από
τις αντίστοιχες τρεις Κοινοβουλευτικές Οµάδες: Ο κ. Κωνσταν-
τίνος Χήτας από την Ελληνική Λύση, ο κ. Πέτρος Δηµητριάδης
από τους Σπαρτιάτες και ο κ. Γεώργιος Αποστολάκης από τη
Νίκη. Ενώ αντιλέγων, ταυτόχρονα και Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος, είναι ο κ. Κωνσταντίνος Τσιάρας από τη Νέα Δηµοκρατία. 

Έχουν στη συνέχεια δικαίωµα να πάρουν τον λόγο οι Πρό-
εδροι των Κοινοβουλευτικών Οµάδων ή εφόσον δεν πάρει τον
λόγο ο Πρόεδρος οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι και οι αρµό-
διοι Υπουργοί. 

Οι χρόνοι είναι αυστηρά πέντε λεπτά, γιατί είναι πολλοί. Η δια-
δικασία θα τραβήξει πολύ. Έχουν εγγραφεί ενενήντα τέσσερις
συνάδελφοι. Υπάρχουν Υπουργοί που θα µιλήσουν. Και εποµέ-
νως, θα τηρηθεί αυστηρά το πεντάλεπτο το οποίο είναι αρκετό
για να θεµελιώσει ο καθένας είτε την αντισυνταγµατικότητα είτε
τη συνταγµατικότητα.

Ξεκινάµε µε τον κ. Κωνσταντίνο Χήτα, ως λέγοντα για την αν-
τισυνταγµατικότητα από την Ελληνική Λύση.

Ορίστε, κύριε Χήτα έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα µου δώσετε ένα

λεπτό παραπάνω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Θα είµαι αυστηρός.

Δεν θα υπάρχει όχι. Φροντίστε να είστε εντός του χρόνου. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαριστώ

πάρα πολύ. 
Η αλήθεια είναι ότι διαβάσαµε το επιτελείο µας, οι Βουλευτές

µε πολύ µεγάλη προσοχή και τις τρεις ενστάσεις της αντισυνταγ-
µατικότητας που κατατέθηκαν σήµερα. Θα επανέλθω σε αυτές
σε πολύ λίγο. 

Θέλω να ξεκινήσω όσο πιο απλά µπορούµε να εξηγήσουµε,
γιατί αυτό το νοµοσχέδιο που φέρνετε, κύριε Σκέρτσο σήµερα,
η Κυβέρνησή σας είναι αντισυνταγµατικό. 

Είναι αντισυνταγµατικό, λοιπόν, κατ’ αρχάς -πρώτο µεγάλο κε-
φάλαιο- γιατί έρχεται σε αντίθεση µε τις αρχές της χριστιανικής
πίστης της Ανατολικής Ορθόδοξης του Χριστού Εκκλησίας. Προ-
σβάλλει την πίστη µας, προσβάλλει το δόγµα µας και από εκεί
ξεκινάµε για την αντισυνταγµατικότητα. Γιατί το Σύνταγµα της
Ελλάδος, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ευλογεί-
ται, κάτι που µάλλον εσείς το αγνοείτε. Και ισχύει στο όνοµα της
Αγίας και Οµοουσίου Αδιαιρέτου Τριάδος. 

Μπορεί για κάποιους να µην µετράνε αυτά, αλλά αυτά για εµάς
µετράνε, γιατί η επικρατούσα θρησκεία, κύριε Υπουργέ, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι στην Ελλάδα είναι η θρησκεία της Ανατο-
λικής Ορθόδοξης Εκκλησίας του Χριστού. Γιατί Κράτος και Χρι-
στιανική Εκκλησία είναι αναπόσπαστα συνδεδεµένα. Και η
Εκκλησία αποτελεί συστατικό µέρος της πολιτείας. Τι να κά-
νουµε; Όσο και αν κάποιοι θέλουν να τα διαχωρίσουν, να θέλουν
να διαχωρίζουν το Κράτος µε την Εκκλησία. Τι να κάνουµε; 

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Η’ - 14 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10327



Διότι η Ανατολική Ορθόδοξη Εκκλησία του Χριστού δεν ανα-
γνωρίζει γάµο µεταξύ ατόµων του ιδίου φύλου. Τι να κάνουµε;
Γιατί η άσκηση της κρατικής εξουσίας, κύριε Υπουργέ, λέει το
Σύνταγµα, θα πρέπει να ευθυγραµµίζεται µε το δόγµα της Ορ-
θόδοξης Εκκλησίας του Χριστού και σε κάθε περίπτωση να µην
το προσβάλλει. Γιατί ο κοινός νοµοθέτης, κύριε Υπουργέ όταν
νοµοθετεί δεν επιτρέπεται από τις ανωτέρω συνταγµατικές επι-
ταγές και το αναπόσπαστο, δυστυχώς για κάποιους εδώ µέσα,
Κράτος και Εκκλησίας να προσβάλλει και να αλλοιώνει άµεσα ή
έµµεσα τα δόγµατα της Χριστιανικής Εκκλησίας. Γιατί -και να επι-
σηµάνω και το άλλο- καµµία άλλη θρησκεία επίσης, δεν δέχεται
τον γάµο των οµοφυλοφίλων, άρα το νοµοσχέδιο ήρθε σε αντί-
θεση και µε όλα τα υπόλοιπα δόγµατα. 

Από εδώ λοιπόν, κύριοι συνάδελφοι, έπρεπε να ξεκινήσει η αν-
τισυνταγµατικότητά σας. Διότι διαβάσαµε πολύ προσεκτικά τις
ενστάσεις αντισυνταγµατικότητας που καταθέσατε και δεν λέτε
κουβέντα για την Εκκλησία. Θα πάω κι εγώ τώρα στο 21 παρά-
γραφος 1 του Συντάγµατος. Αλλά ξεκινάµε από την Εκκλησία. 

Και άντε εσείς. Αλλά εσείς, που αλιεύετε τις ψήφους σας στις
εκκλησίες; Δεν αναφέρετε κουβέντα για την Εκκλησία µας, κου-
βέντα! Το διαβάσαµε δύο και τρεις φορές. Αφού είστε λοιπόν
τόσο καλοί χριστιανοί, έπρεπε κατά τη δική µας άποψη -πάντα
κριτής µας, εκτός από τον Θεό, είναι ο κόσµος, είναι οι πολίτες-
να αναφέρετε κάτι.

Κύριε Υπουργέ, δεύτερον, γιατί είναι αντισυνταγµατικό το νο-
µοσχέδιο; Διότι παραβιάζει την κατά το Σύνταγµα θεσµοθετη-
µένη έννοια της οικογένειας και του θεσµού του γάµου. Όλες οι
εξουσίες, κύριε Σκέρτσο, πηγάζουν από τον λαό, υπάρχουν υπέρ
αυτού και του έθνους, κύριε Υπουργέ, και ασκούνται όπως το
ορίζει το Σύνταγµα. Διότι όλες οι εξουσίες, και κυρίως η νοµοθε-
τική εξουσία, εσείς, θα πρέπει να ασκούνται και υπέρ του έθνους.
Γιατί όπως έχει χιλιοειπωθεί, το 21 παράγραφος 1 λέει ότι η οι-
κογένεια ως θεµέλιο της συντήρησης και προαγωγής του
έθνους, καθώς και ο γάµος, η µητρότητα και η παιδική ηλικία τε-
λούν υπό την προστασία του κράτους. 

Γιατί ο ειδικότερος κανόνας, κύριε Υπουργέ, υπερισχύει του
ειδικού. Γιατί η οικογένεια, κύριε Υπουργέ, αποτελεί θεµέλιο του
έθνους, θεµέλιο της συντήρησης του έθνους. Γιατί η συντήρηση
και προαγωγή του έθνους µε οµόφυλα ζευγάρια δεν νοείται.
Απουσιάζει το φυσικό -όχι ότι το απαγορεύουµε εµείς µόνο- στοι-
χείο της αναπαραγωγής. Τι να κάνουµε τώρα; Να το αλλάξουµε; 

Δεν µπορούµε, γιατί ο γάµος µεταξύ ατόµων του ιδίου φύλου,
όχι µόνο, κύριε Υπουργέ, προσκρούει, αλλά δεν νοείται στην
προστασία που επιβάλλει το Σύνταγµα για την οικογένεια, για
τον γάµο, τη µητρότητα, την παιδική ηλικία. Γιατί δεν επιδέχονται
διασταλτικές ερµηνείες εδώ πέρα οι θεµελιώδεις θεσµοί και οι
αρχές. Μιλάµε για θεµελιώδεις θεσµούς και αρχές και εδώ δεν
χωράνε διασταλτικές ερµηνείες.

Θα περιµένουµε µε πολύ µεγάλη ανυποµονησία να στηρίξει τη
συνταγµατικότητα του νόµου η Νέα Δηµοκρατία. Ψάχνω από το
πρωί τον κ. Πλεύρη, ο οποίος αναλαµβάνει όλες τις αιτήσεις αν-
τισυνταγµατικότητας της Νέας Δηµοκρατίας, όταν καλείται η
Νέα Δηµοκρατία να τις υπερασπιστεί. Τον ψάχνω εναγωνίως από
το πρωί και δεν τον βρίσκω και τον καλούµε σήµερα λοιπόν, να
έρθει να υπερασπιστεί τη συνταγµατικότητα του νόµου, αφού
είναι συνταγµατικός ο νόµος. 

(Διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Μη φωνάζετε. Θα περάσετε ωραία δύο µέρες και από δω και

πέρα ακόµη πιο ωραία από την κοινωνία έξω. Θα σας κρίνουν οι
Έλληνες πολίτες. Και αν δεν πιστεύετε εµάς ότι το νοµοσχέδιό
σας είναι αντισυνταγµατικό, άντε εµείς είµαστε άσχετοι, γιατί δεν
ρωτάτε έναν έγκριτο νοµικό, τον κ. Βορίδη, να σας πει άµα είναι
συνταγµατικό το νοµοσχέδιο ή δεν είναι αντισυνταγµατικό; Ρω-
τήστε το δεξί χέρι του Πρωθυπουργού να σας πει αν αυτό το νο-
µοσχέδιο είναι συνταγµατικό ή όχι! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε παρα-

καλώ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Και κλείνω, κύριε Πρόεδρε. Γιατί

στο τέλος της ηµέρας πραγµατικά δεν ξέρω τι άλλο θα ακού-
σουµε εδώ πέρα. 

Κυρία εισηγήτρια της Νέας Δηµοκρατίας, αναφερθήκατε αλή-
θεια στην εισήγησή σας στον Εθνάρχη της Νέας Δηµοκρατίας,
στον µεγάλο Κωνσταντίνο Καραµανλή; Με αφορµή αυτό το νο-
µοσχέδιο κάνατε αυτή την ατυχέστατη επιλογή να αναφερθείτε
στον Εθνάρχη της Νέας Δηµοκρατίας; Θα τρίζουν τα κόκαλά του
σήµερα! Θα τρίζουν τα κόκαλά του!

(Διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Χήτα, ολοκλη-

ρώστε. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Έχω να πω πάρα πολλά, κύριε Πρό-

εδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ναι, θα τα πείτε στην

τοποθέτησή σας. Τώρα για την αντισυνταγµατικότητα µιλάµε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Θα τα πω στην κεντρική µου οµιλία

αργότερα, όπως επίσης σύσσωµη η Κοινοβουλευτική Οµάδα της
Ελληνικής Λύσης, η οποία θα συµµετέχει θερµότατα σε αυτό το
νοµοσχέδιο. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει
εκ µέρους της Κοινοβουλευτικής Οµάδας των Σπαρτιατών ο κ.
Πέτρος Δηµητριάδης για πέντε λεπτά. 

ΠΕΤΡΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Να ενηµερώσω ότι κι εγώ στην οµιλία µου είχα αναφερθεί στο

άρθρο 3 περί ιερών κανόνων της Ανατολικής Ορθοδόξου Εκκλη-
σίας. Όµως σήµερα στην ένσταση αντισυνταγµατικότητας εµείς
εστιάζουµε στο άρθρο του Συντάγµατος, το οποίο αναφέρει την
οικογένεια. 

Ποιο είναι αυτό εδώ; Το άρθρο 21 παράγραφος 1, το οποίο
λέει ότι η οικογένεια ως θεµέλιο της συντήρησης και προαγωγής
του έθνους, καθώς και ο γάµος, η µητρότητα και η παιδική ηλικία
τελούν υπό την προστασία του κράτους. Αυτά, ξέρετε, θεσπίστη-
καν το έτος 1975 από το Σύνταγµα, από εδώ, από το Κοινοβού-
λιο. Δεν θεσπίστηκαν το 1100 σε κάποιο µεσαιωνικό πύργο, που
µας λένε κάποιοι µεσαίωνα. Έγιναν εδώ, στη σύγχρονη εποχή.
Το λέω για να µην παρεξηγούµαστε. 

Είναι κάτι το οποίο ισχύει ακόµα και σήµερα και έγινε µέσα από
δηµοκρατικές διαδικασίες και µάλιστα -είχα αναφερθεί και στην
εισήγησή µου- εάν κάποιος µελετήσει τα Πρακτικά της τότε συ-
ζήτησης της διαµόρφωσης του Συντάγµατος θα δει ότι οι τότε
Κοινοβουλευτικές Οµάδες θεωρούσαν δεδοµένο ότι ο γάµος τε-
λείται ανάµεσα σε πρόσωπα δύο διαφορετικών φύλων και όχι
ιδίου φύλου. Είναι κάτι το οποίο, ξέρετε, µας διαφεύγει. 

Μάλιστα θα πω και κάτι ακόµα. Μου κάνει τεράστια εντύπωση
που σήµερα κάποιοι επικαλούνται συνεχώς το Σύνταγµα ξεχνών-
τας όµως ότι υπάρχουν κάποιες ειδικότερες διατάξεις που πα-
ρουσιάζουν ορισµένα αντικείµενα. Να πω κάτι, επειδή δεν
αφαιρέθηκε η αρχή της ισότητας και της ελεύθερης ανάπτυξης
της προσωπικότητας. Όταν θεσπίστηκε το Σύνταγµα το οποίο
έχουµε ακόµα και σήµερα, ο τότε συντακτικός νοµοθέτης τα είχε
θεσπίσει και αυτά. Εάν λοιπόν αντέκρουαν, αν υπήρχε κάποια αν-
τίκρουση σε αυτές τις αρχές, τότε θα το ανέφεραν, «Δεν το θέ-
λουµε καθόλου». 

Το γεγονός ότι υπάρχει αυτή η ειδική πρόβλεψη σηµαίνει πως
ο τότε συνταγµατικός νοµοθέτης είχε καταλάβει πως ο γάµος
εξυπηρετεί κάποιες ειδικότερες ανάγκες και είχε καταλάβει επί-
σης αυτό που θεσπίζει η φύση –δεν το λέω εγώ, δεν φταίω εγώ
γι’ αυτό το πράγµα, δεν νοµίζω και η φύση να είναι ακροδεξιά-
ότι το αρσενικό και το θηλυκό τεκνοποιούν. Αυτό το θεωρούσε
δεδοµένο. Γι’ αυτόν τον λόγο, ξέρετε, θεσπίστηκε ο γάµος, ακρι-
βώς για να προστατεύσει τα τέκνα, τα οποία δηµιουργούνται από
την ένωση των δύο αντίθετων φύλων. 

Μάλιστα θέλω να πω -και ίσως να το έχω ξαναπεί και στην επι-
τροπή- ότι ουσιαστικά αυτό αποτυπώνεται για πρώτη φορά στο
ρωµαϊκό δίκαιο από τον νοµοθέτη Μοδεστίνο –τον είχα αναφέρει
και στην επιτροπή. Τι είχε πει ο Μοδεστίνος τότε; Μπορεί να µας
φαίνεται απαρχαιωµένο, αλλά ισχύει ακόµα και σήµερα. Και µην
απορούνε κάποιοι γιατί επικαλούµαι το ρωµαϊκό δίκαιο, γιατί
πάρα πολλοί θεσµοί του ρωµαϊκού δικαίου ισχύουν ακόµη και σή-
µερα, ξέρετε, ακόµα και σήµερα στον Αστικό Κώδικα. Δεν έχουν
αλλάξει. Τους χρησιµοποιούµε ακόµα και σήµερα.
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Τι έλεγε λοιπόν; «Γάµος εστίν συνάφεια ανδρός τε και γυναι-
κός, συγκλήρωσις του βίου παντός, θείου τε και ανθρωπίνου δι-
καίου κοινωνία». Είναι πάρα πολύ απλό. Είναι κάτι που
αποτυπώνεται στο Σύνταγµα, το οποίο αποτυπώνεται και στον
Αστικό Κώδικα. Μάλιστα δε να πω ότι επικαλούνται αυτά τα
άρθρα όλα τα δικαστήρια της Ελλάδος, όλη η ελληνική έννοµη
τάξη –προσέξτε- τα δικαστήρια της Ελλάδας, όχι κάποιο µεσαι-
ωνικό συµβούλιο κάποιων βαρόνων. Τα δικαστήρια της Ελλάδος
έχουν κηρύξει όλους τους γάµους των ατόµων του ιδίου φύλου
ανυπόστατους. Αναφέρθηκα και πριν σε µια απόφαση του Αρείου
Πάγου του 2017. 

Εµείς λοιπόν γιατί θεωρούµε ότι είναι αντισυνταγµατικό; Διότι
ουσιαστικά ο ίδιος ο συνταγµατικός νοµοθέτης είχε πει πως ο
σκοπός της οικογενείας, ξέρετε, δεν είναι µόνο το δικαίωµα, είναι
η συντήρηση και προαγωγή του έθνους. Είναι πάρα πολύ σηµαν-
τικό. Κι είχε πει επίσης ότι προστατεύει τον γάµο, τη µητρότητα
-η µητρότητα αναφέρεται σε άτοµα θηλυκού γένους, δεν λέει µη-
τρότητα ανεξαρτήτως φύλου, λέει συγκεκριµένα θηλυκού γέ-
νους. Όταν λοιπόν ο συνταγµατικός νοµοθέτης είναι ξεκάθαρος
δεν νοµίζω ότι εδώ πέρα τίθεται θέµα ερµηνείας, να ερµηνεύ-
σουµε το άρθρο. Το λέει ξεκάθαρα.

Εάν ήθελε ο συνταγµατικός νοµοθέτης να µας πει ότι, ξέρετε,
υπάρχει και γάµος που γίνεται µεταξύ ατόµων του ιδίου φύλου
θα το προέβλεπε. Δεν το λέει όµως. Εποµένως λοιπόν, δεν µπο-
ρεί εµείς να µιλάµε για ερµηνεία, διότι εδώ πέρα δεν υπάρχει
κενό στην ερµηνεία του άρθρου. Δεν υπάρχει κενό. Το πνεύµα
του νόµου είναι ξεκάθαρο. Πρέπει να το καταλάβουµε αυτό. Μην
κάνουµε παρερµηνείες. 

Τέλος θα ήθελα να πω και κάτι ακόµα, ότι για µας προσωπικά
το Σύνταγµα οφείλει να προστατεύει το ελληνικό έθνος. Έτσι το
πιστεύουµε εµείς. Και όχι κάτι αόριστο και γενικό, κάποια αόρι-
στα και γενικά δικαιώµατα. 

Γι’ αυτόν τον λόγο λοιπόν εµείς καταψηφίζουµε το νοµοσχέδιο.
Θεωρούµε ότι είναι αντισυνταγµατικό, ακριβώς γιατί το παρόν
νοµοσχέδιο δεν προάγει το ελληνικό έθνος, δεν προάγει την οι-
κογένεια, η οποία είναι ένας θεµελιώδης θεσµός, ο οποίος όπως
είπα και πριν µας βοήθησε να επιβιώσουµε διαµέσου των αιώνων.

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Εγώ σας ευχαριστώ
για την οικονοµία του χρόνου.

Τον λόγο τώρα έχει εκ µέρους της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
Νίκη ο κ. Γεώργιος Αποστολάκης για πέντε λεπτά. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ.
Κύριοι συνάδελφε, να δώσω πρώτα µια απάντηση στους νεό-

κοπους συνταγµατολογούντες της Ελληνικής Λύσης. Κάποιος
πρέπει να τους πει ότι η αναφορά του Συντάγµατος στην επικρα-
τούσα θρησκεία δεν υποχρεώνει την πολιτεία να θεσπίζει νόµους
σύµφωνους µε τα δόγµατα της Εκκλησίας. Λαϊκισµός ακόµα και
στο Συνταγµατικό Δίκαιο, κύριε συνάδελφε;

Οι γνώστες του Συνταγµατικού Δικαίου που έχουµε στην Αί-
θουσα γελάνε µε αυτό το ζήτηµα. 

Ας πάµε, λοιπόν, στο θέµα µας. Αφετηρία ερµηνείας, κύριοι
συνάδελφοι, κάθε κειµένου είναι το γράµµα του. Αυτό µαθαίνουν
οι πρωτοετείς φοιτητές. Και στην εξεταζόµενη περίπτωση να
πάµε στο γράµµα του άρθρου, στην καρδιά. Λέει το άρθρο 21:
«Η οικογένεια ως θεµέλιο της συντήρησης και προαγωγής του
έθνους καθώς και ο γάµος, η µητρότητα και η παιδική ηλικία τε-
λούν υπό την προστασία του κράτους». Στο άρθρο αυτό δεν κα-
θορίζεται ρητά ότι για την τέλεση έγκυρου γάµου και υποστατού
απαιτείται ένωση ενός άνδρα και µίας γυναίκας. Όµως, από το
γραµµατικό και νοηµατικό περιεχόµενο της διάταξης αυτό είναι
πρόδηλο. Τούτο διότι αυτά που τίθενται υπό την προστασία του
κράτους –γάµος, οικογένεια, µητρότητα παιδική ηλικία- και που
είναι το θεµέλιο της συντήρησης και προαγωγής του έθνους
προϋποθέτουν ύπαρξη µητέρας και πατέρα, άνδρα και γυναίκας,
δηλαδή ύπαρξη γονέων διαφορετικού φύλου. Κατά λογική ανα-
γκαιότητα, τα ανωτέρω προϋποθέτουν τέλεση γάµου µεταξύ
προσώπων διαφορετικού φύλου. A contrario και χωρίς αµφιβο-
λία, συνάγεται ότι το Σύνταγµα δεν αποδέχεται ύπαρξη δικαιώ-
µατος τέλεσης γάµου µεταξύ προσώπων του ιδίου φύλου, αφού

αυτός δεν µπορεί να οδηγήσει σε µητρότητα, παιδιά και εντεύθεν
σε οικογένεια, που αποτελούν θεµέλιο συντήρησης και προαγω-
γής του έθνους, και τα έχει θέσει υπό την προστασία του. 

Ως οικογένεια νοείται οµάδα ανθρώπων που συνδέονται µε-
ταξύ τους µε δεσµούς αίµατος, γάµου ή υιοθεσίας, αποτελού-
µενη από τον πατέρα, τη µητέρα και τα παιδιά και ζουν κατά
κανόνα υπό την αυτή στέγη. Αυτός ο γάµος, λοιπόν, χαίρει συν-
ταγµατικής προστασίας και η απόφαση για την τέλεσή του, για
την επιλογή συντρόφου του άλλου φύλου, όπως και για τη λύση
του, ως θεµελιώδες ατοµικό δικαίωµα προκύπτει από το δι-
καίωµα στην ελεύθερη ανάπτυξη της προσωπικότητας και συµ-
µετοχής στην κοινωνική ζωή στο άρθρο 5 παράγραφος 1. 

Να συµπληρώσω ότι για τη σπουδαιότητα της οικογένειας
κάνει λόγο και το άρθρο 23 του Διεθνούς Συµφώνου για τα Ατο-
µικά και Πολιτικά Δικαιώµατα του ΟΗΕ. Ορίζει ότι η οικογένεια
είναι φυσικό και θεµελιώδες στοιχείο της κοινωνίας, τα µέλη της
δε απολαύουν την προστασία της κοινωνίας και του κράτους. Η
διάταξη αυτή έχει ευρύτερο περιεχόµενο από εκείνο του άρθρου
21, διότι η οικογένεια δεν απολαµβάνει της προστασίας µόνο του
κράτους αλλά και ολόκληρης της κοινωνίας, επειδή είναι το φυ-
σικό και θεµελιώδες κύτταρό της. Οµοίως, το άρθρο 12 της
ΕΣΔΑ ορίζει: «Άµα τη συµπληρώσει ηλικίας γάµου ο ανήρ και η
γυνή έχουν το δικαίωµα να συνέρχωνται εις γάµον και να ιδρύω-
σιν οικογένειαν συµφώνως προς τους διέποντας τούτο εθνικούς
νόµους». Πόσο πιο καθαρό;

Εποµένως, κοινός νόµος που προβλέπει τη δυνατότητα τελέ-
σεως γάµου µεταξύ προσώπων του ιδίου φύλου θα είναι αντι-
συνταγµατικός. Θα είναι επιπλέον και ανίσχυρος ως ερχόµενος
σε αντίθεση µε το άρθρο 12 της ΕΣΔΑ και το άρθρο 23 του Διε-
θνούς Συµφώνου για τα Ατοµικά και Πολιτικά Δικαιώµατα του
ΟΗΕ, τα οποία µε βάση το άρθρο 28, όπως ξέρετε, έχουν υπερ-
νοµοθετική ισχύ. 

Με άλλα λόγια, δεν είναι επιτρεπτή από το συνταγµατικό νο-
µοθέτη η αναγνώριση µε νόµο η δυνατότητα τέλεσης γάµου, ο
οποίος δεν θα µπορεί να λειτουργήσει ως θεµέλιο της συντήρη-
σης και προαγωγής του έθνους. Είναι δε πέραν πάσης αµφιβο-
λίας ότι ένας γάµος µεταξύ προσώπων του ιδίου φύλου δεν
πληροί την παραπάνω προϋπόθεση, αφού από ζευγάρι οµοφύ-
λων δεν µπορεί να προκύψει οικογένεια που θα συντηρήσει και
θα προάγει το έθνος, και τέτοια οικογένεια µόνο από ζευγάρι που
κατά φυσικό προορισµό µπορεί να τεκνοποιήσει δηµιουργείται.

Γι’ αυτό, για τους ίδιους λόγους, το άρθρο 5 για την ελεύθερη
ανάπτυξη της προσωπικότητας δεν κατοχυρώνει το γάµο των
ζευγαριών του ίδιου φύλου ούτε ως σύµβαση. Η υποχρέωση κα-
θιέρωσης γάµου προσώπων του ιδίου φύλου δεν προκύπτει ούτε
από τη γενική αρχή της ισότητας του άρθρου 4, η οποία προστα-
τεύει την ίση αντιµετώπιση ουσιωδώς οµοίων πραγµάτων. Γάµος
προσώπων διαφορετικού φύλου και γάµος προσώπων του ιδίου
φύλου δεν είναι ουσιωδώς όµοιες καταστάσεις. 

Και κάτι τελευταίο, γιατί µε πιέζει ο χρόνος και ο κύριος Πρό-
εδρος. Τα οριζόµενα από το άρθρο 21 περί του ποιος γάµος χαί-
ρει συνταγµατικής προστασίας δεν ανατρέπονται από µία
συνδυαστική ανάγνωση, όπως ισχυρίστηκε ο κύριος Υπουργός
στην επιτροπή, του άρθρου αυτού µε το άρθρο 9 του Συντάγµα-
τος, το οποίο ορίζει ότι η ιδιωτική και οικογενειακή ζωή του ατό-
µου είναι απαραβίαστη. Η τελευταία διάταξη ούτε νοηµατικά
ούτε τελολογικά συνδέεται µε την πρώτη. Προστατεύει απλά την
ιδιωτικότητα, το απόρρητο της ιδιωτικής και οικογενειακής ζωής.
Δεν δηµιουργεί µία άλλη µορφή συνταγµατικά προστατευόµενου
γάµου ούτε διευρύνει τα όριά του κατά το άρθρο 21 προστα-
τευόµενου γάµου. 

Συµπερασµατικά, το βασικό άρθρο 3 είναι αντισυνταγµατικό
και συνακόλουθα και τα υπόλοιπα άρθρα, διότι εξαρτάται η ισχύς
τους από αυτό.

Και κάτι άλλο για τη χριστιανοσύνη και το χριστιανόµετρο της
Ελληνικής Λύσης. Είναι αλήθεια, κύριοι της Ελληνικής Λύσης,
εµείς δεν είµαστε τόσο κοντά στο Χριστό όσο εσείς και γι’ αυτό
δε µπορέσαµε να εξασφαλίσουµε και την αντιπροσωπεία των επι-
στολών του. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε Αποστολάκη.

Τώρα τον λόγο έχει ως αντιλέγων από τη Νέα Δηµοκρατία ο κ.
Κωνσταντίνος Τσιάρας για πέντε λεπτά. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Έχει πολύ µεγάλη σηµασία να µελετήσει κανείς τον τρόπο µε
τον οποίον τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης και της Ελάσσονος
Αντιπολίτευσης διατυπώνουν ενστάσεις κατά της αντισυνταγµα-
τικότητας σε συγκεκριµένα νοµοσχέδια. Γιατί είναι βέβαιο, κύριε
Πρόεδρε, πως, αν προσέξει κανείς πώς ακριβώς µεθοδεύεται,
πώς τεκµηριώνεται, πώς αιτιολογείται η κάθε ένσταση αντισυν-
ταγµατικότητας, θα διαπιστώσει ότι στη συντριπτική πλειοψηφία
αυτών των περιπτώσεων η αντισυνταγµατικότητα δεν αφορά
στην ίδια τη λογική του Συντάγµατος αλλά στη διαφορετική
άποψη που λογικά ενδεχοµένως υπάρχει. 

Και το λέω αυτό, γιατί θα µπορούσα να µπω στη συζήτηση της
ανάλυσης των επιµέρους άρθρων, που οι αξιότιµοι κύριοι συνά-
δελφοι των τριών κοµµάτων ανέλυσαν νωρίτερα από το Βήµα της
Βουλής. Ωστόσο, όταν υπάρχει µία έκθεση της Επιστηµονικής
Επιτροπής της Βουλής η οποία µε έναν απολύτως σαφή τρόπο
αποφαίνεται ότι το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο είναι πρώτον εντός
του συνταγµατικού πλαισίου, δεύτερον συµφωνεί µε την πάγια
νοµολογία του Συµβουλίου της Επικρατείας και τρίτον είναι
εντός της Ευρωπαϊκής Σύµβασης για τα Δικαιώµατα του Ανθρώ-
που και µάλιστα µε προβλέψεις οι οποίες αφορούν στην ισονοµία
και στην ισότητα όλων των πολιτών, νοµίζω ότι η όποια συζήτηση
δεν έχει καµµία απολύτως σηµασία. 

Σε αυτή µάλιστα την άποψη προστρέχει και η συντριπτική πλει-
οψηφία των συνταγµατολόγων οι οποίοι έχουν εκφραστεί και
έχουν µιλήσει για τη συνταγµατικότητα του συγκεκριµένου νο-
µοσχεδίου. Θα µπορούσα να σας πω ότι υπάρχουν κάποιοι εξ
αυτών που µιλούν για αµφισηµία και υπαινικτικότητα του Συντάγ-
µατος. Κάποιοι άλλοι λένε ότι το Σύνταγµα µεταβάλλεται µέσα
από µία δυναµική ερµηνεία χωρίς να απεκδύεται το ιστορικό του
φορτίο, αλλά ταυτόχρονα µε αυτόν τον τρόπο να επιτρέπεται
στις κοινωνίες να εξελιχθούν. Και αυτό είναι ένα βασικό θέµα το
οποίο πρέπει κάθε φορά να λαµβάνουµε υπ’ όψιν µας σε κάθε
νοµοθετική πρωτοβουλία στο ελληνικό Κοινοβούλιο. 

Αλήθεια, έχετε αναρωτηθεί, κύριοι συνάδελφοι, που επικαλε-
στήκατε όλα αυτά τα ζητήµατα νωρίτερα: Αν όντως έπρεπε το
Σύνταγµα να ερµηνεύεται µε αυτόν τον τρόπο, χωρίς ουσιαστικά
τη δυναµική του ερµηνεία, θα προστατεύονταν οι µονογονεϊκές
οικογένειες, θα προστατεύονταν όλα αυτά τα άτοµα τα οποία ου-
σιαστικά είναι θύµατα της ενδοοικογενειακής βίας; Διότι, αν πρέ-
πει κανείς να µείνει στη λογική του γράµµατος µε την οποία έχει
διατυπωθεί σε µια δεδοµένη ιστορικά χρονική στιγµή το Σύν-
ταγµα και δεν λάβει κανείς υπ’ όψιν του αυτή τη δυναµική αλλαγή
που υπάρχει στην κοινωνία, προφανώς θα πρέπει να αναφέρεται
σε µια άλλη εποχή και όχι στην εποχή που ζούµε σήµερα ούτε
πολύ περισσότερο σε µια εποχή η οποία ξέρουµε ότι δηµιουργεί
άλλα δεδοµένα στην κοινωνία, µια άλλη κοινωνική πραγµατικό-
τητα την οποία οφείλουµε όλοι να παρακολουθήσουµε αλλά
πολύ περισσότερο να λάβουµε και µέτρα, προκειµένου να υπο-
στηριχθούν τα ανθρώπινα δικαιώµατα. Γιατί περί αυτού πρόκει-
ται. 

Δεν υπάρχει αµφιβολία, κύριε Πρόεδρε, ότι η ένσταση αντι-
συνταγµατικότητας δεν αφορά στην ίδια την αντισυνταγµατικό-
τητα του νοµοσχεδίου αλλά σε ένα πολιτικό επίδικο. Αυτή είναι
η πραγµατικότητα. Ο καθένας προφανώς προσπαθεί να προσκο-
µίσει µικροκοµµατικά οφέλη και ας µην κρυβόµαστε πίσω από το
δάχτυλό µας προτάσσοντας είτε ιδεοληψίες είτε συντηρώντας
παρωχηµένες αντιλήψεις οι οποίες έρχονται πολύ µακριά από το
παρελθόν. Απέναντι σε τι άραγε; Σε µια πραγµατικότητα που
αφορά στις ίδιες τις φιλελεύθερες ευρωπαϊκές αντιλήψεις που
προστατεύονται από το Σύνταγµα, αλλά βεβαίως και την Ευρω-
παϊκή Σύµβαση για τα Δικαιώµατα του Ανθρώπου.

Εµείς, µε βάση ουσιαστικά τη συζήτηση που έχει προηγηθεί,
όχι µόνο στο επίπεδο των κοινοβουλευτικών επιτροπών, αλλά και
σε επίπεδο δηµοσίου διαλόγου, µε βάση τα όσα σας προανέ-
φερα, και καθότι το νοµοσχέδιο περιορίζεται στη νοµοθέτηση

της ισότητας στον πολιτικό γάµο και εγγυάται τις σχέσεις γονέων
και τέκνων, ανεξαρτήτως φύλου και κατά το µέτρο που δεν µε-
ταβάλλει σε τίποτα τη διαδικασία της παρένθετης µητρότητας -
βεβαίως υπάρχει αναφορά σε συγκεκριµένους νόµους για την
ιατρική υποβοήθηση στην ανθρώπινη αναπαραγωγή- υποστηρί-
ζουµε βεβαίως ότι το νοµοσχέδιο είναι συνταγµατικό και βεβαίως
τασσόµαστε υπέρ της άποψης της απόρριψης της ένστασης της
αντισυνταγµατικότητας.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ για τη συνέπεια στον χρόνο.
Πάµε στον δεύτερο κύκλο της διαδικασίας. Θα ξεκινήσω από

τα µικρότερα προς τα µεγαλύτερα κόµµατα. 
Και ρωτώ, κύριε Καζαµία, ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-

πος…
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Θα µιλήσω εγώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όχι, δεν µπορείτε.

Αυτή είναι η σειρά. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ηρεµήστε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Αυστηρά για πέντε

λεπτά µόνο τώρα και στην οµιλία σας µπορείτε να µιλήσετε δια-
φορετικά. Τώρα επί του θέµατος της αντισυνταγµατικότητας, αυ-
στηρά πέντε λεπτά για όλους. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ηρεµήστε. Γιατί τόση…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όχι, είµαι ήρεµος,
αλλά πρέπει να διευθύνω κιόλας. Εξάλλου το είπαµε. Κάποτε και
εσείς είστε υπέρ της εφαρµογής του Κανονισµού. Άρα, ο Κανο-
νισµός λέει πέντε λεπτά σε όλους, και, εν πάση περιπτώσει, µε
την ανοχή του ενός λεπτού µόνο.

Έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Σας ευχαριστώ.
Χαίροµαι που ανέβηκα στο Βήµα, γιατί έχω πολύ ωραία θέα,

τους ανθρώπους που περιµένουν µε αγωνία και µε προσµονή να
πραγµατωθεί η επιταγή του Συντάγµατος και ειδικότερα η επι-
ταγή του άρθρου 4 του Συντάγµατος που λέει οι Έλληνες είναι
ίσοι ενώπιον του νόµου, οι Έλληνες και οι Ελληνίδες έχουν ίσα
δικαιώµατα και υποχρεώσεις. 

Σε αυτό το πεντάλεπτο εγώ θα µιλήσω για τη συνταγµατικότητα
του νοµοσχεδίου και πώς αυτό εκπληρώνει τη συνταγµατική επι-
ταγή να αναγνωριστεί επιτέλους ότι όλοι οι άνθρωποι είµαστε ίσοι,
όλοι και όλες, όλες και όλοι έχουµε ίσα δικαιώµατα. Οι διακρίσεις
σε βάρος οποιασδήποτε ανθρώπινης ύπαρξης για λόγους φύλου,
φυλής, εθνότητας, καταγωγής, χρώµατος, θρησκείας, σεξουαλι-
κού προσανατολισµού, ταυτότητας φύλου, ασθένειας, αναπηρίας,
είναι αντισυνταγµατικές. Και η εξάλειψη των διακρίσεων εκπληρώ-
νει τον όρκο που όλοι δώσαµε να φυλάσσουµε το Σύνταγµα, να
το τηρούµε και να εκπληρώνουµε τη δηµοκρατική επιταγή της ισό-
τητας και της ελευθερίας για όλους τους ανθρώπους.

Αυτονόητα η Πλεύση Ελευθερίας υποστηρίζει ολόθερµα το νο-
µοσχέδιο αυτό, που αποτελεί µια οφειλόµενη από καιρό εκπλή-
ρωση συνταγµατικού καθήκοντος της πολιτείας. Αυτονόητα
έχουµε συνείδηση και συναίσθηση του ιερού καθήκοντος να σέ-
βεται η πολιτεία και η Βουλή, και όλοι εµείς οι Βουλευτές, την
ανθρώπινη αξία και αξιοπρέπεια κάθε ανθρώπου, όλων των αν-
θρώπων και να τους αναγνωρίζουµε, όπως λέει το άρθρο 5 του
Συντάγµατος, το δικαίωµα ελεύθερα να αναπτύσσουν την προ-
σωπικότητά τους, χωρίς ηθικοπλαστικές χειροπέδες που στραγ-
γαλίζουν την ανθρώπινη ύπαρξη, εµποδίζουν την ελεύθερη
ανάπτυξη της προσωπικότητας, εµποδίζουν τη διάδοση της αγά-
πης, αυτήν κύριοι για την οποία τόσο µίλησε ένας µεγάλος επα-
ναστάτης, ένας µεγάλος επαναστάτης, ο Χριστός, µίλησε για την
αγάπη και σταυρώθηκε. Είναι πολύ σηµαντικό…

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Αναφέρεστε…

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Εµένα θα µου επιτρέπετε να αναφέροµαι σε αυτή την
προσωπικότητα ως έναν µεγάλο επαναστάτη που δίδαξε µε το
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παράδειγµά του. Και το παράδειγµά του λίγοι θέλησαν να µιµη-
θούν και πολλοί επιχειρούν να αντιποιηθούν.

Η προσωπική ελευθερία είναι απαραβίαστη. Όλοι όσοι βρί-
σκονται στην ελληνική επικράτεια απολαµβάνουν την απόλυτη
προστασία της ζωής, της τιµής και της ελευθερίας τους. Καθέ-
νας έχει δικαίωµα να αναπτύσσει ελεύθερα την προσωπικότητά
του και να συµµετέχει στην κοινωνική και οικονοµική και πολιτική
ζωή της χώρας. Και βέβαια υπάρχουν τα άρθρα για την προστα-
σία της ιδιωτικής ζωής, για την προστασία της ιδιωτικότητας, για
την προστασία της οικογένειας και του δικαιώµατος όλων να δη-
µιουργήσουν οικογένεια. 

Η οµιλία που µε συγκίνησε, όχι επειδή είναι ο Βουλευτής µας
και ο εισηγητής µας, αλλά επειδή µίλησε µε αγάπη, παρ’ όλη τη
ρητορική µίσους που έχει ακουστεί, ήταν η οµιλία του Σπύρου
Μπιµπίλα, γιατί, σε πείσµα και όλης της υποκριτικής ρητορείας,
θύµισε ότι τελικά οι περιορισµοί των δικαιωµάτων, οι απαγορεύ-
σεις δεν εµποδίζουν την ανάπτυξη ούτε προσωπικών σχέσεων,
ούτε οικογενειακών σχέσεων, απλώς παράγουν δυστυχία. Αυτό
θέλουµε;

Θέλουµε µια πολιτεία που παράγει δυστυχία γιατί εµποδίζει
ανθρώπους να είναι χαρούµενοι, έχοντας τη δική τους οικογέ-
νεια, γιατί εµποδίζει παιδιά να βλέπουν την εικόνα της οικογέ-
νειάς τους, όπως την έχουν γνωρίσει, παίρνοντας αγάπη και από
τους δύο τους γονείς, και ας είναι του ιδίου φύλου οι δύο γονείς,
ή παίρνοντας αγάπη από έναν γονιό τους, τη µητέρα τους, τον
πατέρα τους, παίρνοντας αγάπη από την όποια οικογένεια τους;
Διότι η ανθρώπινη ευτυχία παραδοσιακά, αλλά και ιστορικά, δεν
στηρίζεται ούτε σε γραφειοκρατικά σχήµατα, ούτε σε νοµικές
διατυπώσεις. Η ανθρώπινη ευτυχία στηρίζεται στην ελευθερία.
Η ανθρώπινη ευτυχία στηρίζεται στην αναγνώριση των δικαιω-
µάτων. Και η αναγνώριση του δικαιώµατος των οµόφυλων ζευ-
γαριών να έχουν οικογένεια, να συνάπτουν γάµο, εφόσον το
επιθυµούν…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, και θα µιλήσω µετά στην
κυρίως οµιλία µου. 

Αυτή, λοιπόν, η αναγνώριση αποτελεί συνταγµατική εκπλή-
ρωση του καθήκοντος που όλες και όλοι έχουµε. 

Σας καλώ, λοιπόν, να καταψηφίσουµε την ένσταση αντισυν-
ταγµατικότητας, να υπερψηφίσουµε το δικαίωµα όλων να έχουν
οικογένεια και παιδιά, και το δικαίωµα των παιδιών αυτών σε µια
ευτυχισµένη ζωή.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κυρία Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, σαράντα µία µαθήτριες και µαθητές και πέντε
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το Δηµοτικό Σχολείο Λιβανάτων
Φθιώτιδος.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σας εύχεται καλή πρόοδο. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ρωτώ τώρα τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του κόµµατος
Νίκη αν θέλει τον λόγο.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΤΣΙΡΩΝΗΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε, θέλω τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε Τσι-

ρώνη, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΤΣΙΡΩΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Πιθανότατα να µη χρειαστούν τα πέντε λεπτά. Δεν είχα σκοπό

να τοποθετηθώ, γιατί ούτε νοµικός είµαι και προφανώς ούτε συν-
ταγµατολόγος, αλλά άκουσα δυο-τρία πράγµατα περίεργα και
νιώθω ότι πρέπει να τοποθετηθώ, ειδικά στα θέµατα πίστεως. 

Κυρία Πρόεδρε της Πλεύσης Ελευθερίας, βεβαίως και ο Χρι-
στός είναι αγάπη, αλλά πάντα το αφήνουµε µέχρι εκεί. Είναι
αγάπη και δικαιοσύνη. Είναι αγάπη εν αληθεία. Στο ψέµα δεν
υπάρχει αγάπη. Δεν µπορεί να αγαπάς στο ψέµα. Και ο µοναδι-

κός που ήρθε όχι ως προσωπικότητα, αλλά ως τέλειος άνθρωπος
και Θεός, ο Χριστός -και αυτό ακριβώς είναι αντιποίηση, να µη
το παραδέχεστε- ο µόνος που είπε «Εγώ είµαι η αλήθεια». Και
είναι κρίµα και πραγµατικά είναι άσχηµη αντιποίηση να τον χρη-
σιµοποιείτε µόνο στο ένα µέρος. Και αγάπη είναι, αλλά εν αλη-
θεία. Είπε επίσης ότι αν κάποιος -γιατί αυτό κάνατε µόλις τώρα-
αν κάποιος αλλάξει ένα κόµµα ή µία κεραία, θα κληθεί ελάχιστος
στη Βασιλεία των Ουρανών. Αυτά ως προς το µάθηµα κατηχητι-
κού που θα έπρεπε αλλού να έχετε κάνει, αν ενδιαφέρεστε.

Το υπόλοιπο κοµµάτι µε ένα µικρό παράδειγµα, γιατί δεν είµαι
νοµικός. Όταν θελήσατε να διαγράψετε το θρήσκευµα από τις
ταυτότητες, είπατε πως η δηµόσια δήλωση του θρησκεύµατος
παραβιάζει τα προσωπικά δεδοµένα. Τώρα που θέλετε να νοµι-
µοποιήσετε την οµοφυλοφιλία, το γάµο, µας λέτε πως η δηµόσια
δήλωση της σεξουαλικής επιλογής είναι ανθρώπινο δικαίωµα. Το
θρήσκευµα δεν πρέπει να φανερώνεται γιατί παραβιάζεται η
ελευθερία της θρησκευτικής συνείδησης, δηµιουργώντας δυ-
σµενή διάκριση εις βάρος των πολιτών. Ο σεξουαλικός προσα-
νατολισµός γιατί πρέπει να φανερώνεται; Στο ζήτηµα των
ταυτοτήτων το κράτος δήλωνε αδύναµο και ανίκανο να προστα-
τέψει έναν πολίτη από ενδεχόµενες διακρίσεις σε βάρος του
λόγω του θρησκεύµατος. Σήµερα το ίδιο κράτος δηλώνει αδύ-
ναµο και ανίκανο να προστατέψει έναν πολίτη εάν δεν δηλώσει,
έστω προαιρετικώς, τον σεξουαλικό του προσανατολισµό. Πότε
το κράτος νοµοθετούσε σωστά; Τότε ή τώρα; Το να δηλώσω σε
δηµόσιο έγγραφο πως είµαι ορθόδοξος χριστιανός, µάρτυρας
του Ιεχωβά, µουσουλµάνος, οτιδήποτε, αποτελεί αφορµή δυσµε-
νούς διαχείρισης, ενώ το να δηλώσω δηµοσίως διά του συµφώ-
νου συµβίωσης ή του πολιτικού γάµου πως είµαι οµοφυλόφιλος
αποτελεί προϋπόθεση ευνοϊκής µεταχείρισης; Στην πρώτη περί-
πτωση η δηµόσια δήλωση θρησκεύµατος συνιστά παραβίαση
της αρχής ισότητας, στη δεύτερη περίπτωση η δηµόσια δήλωση
σεξουαλικού προσανατολισµού επιβάλλεται από την αρχή της
ισότητας. Τι ακριβώς συµβαίνει; Πού είναι το λογικό σε αυτό;
Πότε είναι σωστό; Δυστυχώς, όταν κάνουµε το γούστο δικαίωµα
και µε αυτό το δικαίωµα πορευόµαστε να διαλύσουµε θεσµούς,
καταλήγουµε σε αυτόν τον παραλογισµό. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ τον κ. Τσι-
ρώνη και για την οικονοµία του χρόνου.

Τον λόγο τώρα έχει ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος για το
θέµα της αντισυνταγµατικότητος από το κόµµα Σπαρτιάτες ο κ.
Ιωάννης Κόντης για πέντε λεπτά.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι συνάδελφοι, και εγώ σίγουρα δεν είµαι συνταγµατολό-

γος ώστε να µπορώ να αναλύσω σε βάθος την πρόταση που έχει
κάνει το κόµµα και που αντικρούεται, µπορώ όµως σαν άνθρω-
πος µε λογική και σαν άνθρωπος που έχω στη ζωή µου σπουδά-
σει και εγώ µε τον τρόπο που σπούδασα και έχω βγάλει κάποια
πανεπιστήµια να αντιληφθώ ότι το άρθρο 21 -αυτό το επίµαχο
άρθρο, για το οποίο µας είπε και ο κ. Τσιάρας ότι εναλλάσσονται
ή µεταλλάσσονται στην πορεία τα άρθρα- είναι ξεκάθαρο και
αναφέρει ότι είναι θεµέλιο του έθνους η οικογένεια, αλλά και
προαγωγής του έθνους και συντήρησής του. Συντήρηση του
έθνους σηµαίνει η αναπαραγωγή και η ύπαρξη διά µέσου των αι-
ώνων. Αυτή είναι η συντήρηση του έθνους. Τώρα εάν εγώ µε τα
δικά µου ελληνικά καταλαβαίνω κάτι άλλο, εάν ο συνταγµατολό-
γος ή οι αναθεωρητές του Συντάγµατος κατά τη διάρκεια των
πέντε αναθεωρήσεων που προέκυψαν µέχρι σήµερα το είδαν αλ-
λιώς, αλλά το άφησαν να παραµένει εκεί, τότε ναι, δεν καταλα-
βαίνω τι λέει το Σύνταγµα.

Ορκιζόµαστε πίστη. Πρέπει να το έχουµε σαν Βίβλο πάνω απ’
όλα στη δηµοκρατία µας και να τηρούµε τα άρθρα του, όχι να το
επικαλούµαστε α λα καρτ. Και ναι, αναφέρει και την ουσιαστική
δοµή του γάµου και της οικογενείας και προστατεύει τη µητρό-
τητα, την οικογένεια, το γάµο, την παιδικότητα και εντάσσει πάλι
την οικογένεια µέσα στον σκοπό συντήρησης και προαγωγής του
έθνους. Τι πιο ξεκάθαρο από αυτό; Τι πιο ξεκάθαρο από αυτό,
πείτε µου. Εάν καταλαβαίνετε κάτι άλλο, τότε να το ακυρώσουµε
διά βοής. Να πούµε ότι δεν ισχύει, είναι λάθος.
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Βεβαίως, άκουσα συνταγµατολόγο πρόσφατα, µιλώντας για
άλλο θέµα, για το 16 για τα πανεπιστήµια, να λέει ότι υπάρχουν
άρθρα τα οποία είναι αδρανή. Τι θα πει αδρανή; Είναι εν ισχύι το
Σύνταγµά µας ή δεν είναι; Υπάρχει αδράνεια σε άρθρα του Συν-
τάγµατος; Και ποια είναι η αδράνεια; Κι εγώ µπορώ να επιλέξω
πέντε άρθρα που να µη µου αρέσουν και να πω είναι αδρανή. Και
εσείς από µια άλλη παράταξη άλλα πέντε να πω ότι είναι αδρανή.
Και τελικά να αδρανοποιήσουµε όλο το Σύνταγµα κατά το δο-
κούν. Αδρανή, λοιπόν, τα άρθρα µας.

Κάποιος άλλος προχώρησε πιο πέρα και αποκάλεσε το άρθρο
αυτό και κάποια άλλα χουντικά, χουντικά κατάλοιπα, χουντικά
άρθρα. Το άρθρο αυτό που µπήκε το 1975 και που -επαναλαµ-
βάνω- σε πέντε αναθεωρήσεις δεν τόλµησε κανείς να αλλάξει.
Δεν τόλµησε, δεν το άλλαξε κανείς. 

Και έχετε κάποιοι τολµήσει να λέτε ότι εµείς που αντιδρούµε
στον γάµο αυτό το οποίο δεν επιτάσσει το Σύνταγµα είµαστε
οµοφοβικοί. Δεν έχουµε κανένα πρόβληµα µε κανέναν άνθρωπο.
Σεβόµαστε -το λέµε και το διακηρύττουµε- την οποιαδήποτε προ-
τίµηση έχει. Δεν έχουµε θέµα µε σεξουαλικές επιλογές, έχουµε
θέµα µε τον γάµο, όπως τον περιγράφει το Σύνταγµα. Εάν τον
περιέγραφε αλλιώς, θα το αποδεχόµαστε και θα το σεβόµασταν. 

Εµείς, λοιπόν, θέλουµε να αλλάξουµε. Ας κάνουµε πρώτα ανα-
θεώρηση ή ας ζητήσουµε διακόσιες ψήφους για να περάσει αυτό,
εάν δεχτούµε ότι είναι το Σύνταγµά µας αυτό που επιτάσσει τη
µορφή αυτή της οικογενείας. Και πραγµατικά θέλω να δω σαν
άτοµο τον καθένα να αναλάβει την ευθύνη του για την ψήφο αυτή
και πώς θα το αιτιολογήσει γενικά στον κύκλο του, στην οικογένειά
του και παντού, δεν θα πάω πιο πέρα στους ψηφοφόρος.

Το άρθρο του Συντάγµατος, ξαναλέω, για εµάς είναι ξεκά-
θαρο. Τώρα, η οποιαδήποτε άλλη ερµηνεία της Επιστηµονικής
Επιτροπής και οποιουδήποτε άλλου ασχοληθεί για να µας πείσει
δεν πρόκειται να µας πείσει. Θα έχουµε εµείς δηλωµένη και το-
ποθετηµένη, κατατεθειµένη αυτήν την άποψή µας. Και είµαι σί-
γουρος φυσικά ότι δεν θα υπερψηφιστεί, θα υπάρξει η ερµηνεία
την οποία θέλετε να δώσετε. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ ευχαριστώ
για τη συνέπεια στον χρόνο. 

Τον λόγο τώρα έχει ως Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος εκ µέ-
ρους της Νέας Αριστεράς η κ. Ευτυχία Αχτσιόγλου για πέντε
λεπτά.

ΕΦΗ ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Προκαταρκτικά να πω για τον προ-προηγούµενο οµιλητή, ο

οποίος υποστήριξε κάποια επιχειρήµατα σε σχέση µε τη δηµόσια
δήλωση της οµοφυλοφιλίας, ότι το νοµοσχέδιο δεν αφορά αυτό.
Μιλούσατε για ένα άλλο πράγµα από αυτό που αφορά αυτό το
νοµοσχέδιο. Δεν συζητάµε εδώ αν το νοµοσχέδιο θα επιβάλει ή
θα επιτρέπει τη δηµόσια δήλωση της οµοφυλοφιλίας για να το
αντιπαραβάλετε µε την ιδιωτικότητα. Εδώ συζητάµε αν θα υπάρ-
χει η θεσµική αναγνώριση της ένωσης δύο ατόµων του ίδιου
φύλου µε τις έννοµες συνέπειες που συνεπάγεται ο γάµος όπως
τώρα µέχρι τώρα νοµικά, αστικά ισχύει για τα ετερόφυλα ζευγά-
ρια. Αυτό συζητάµε. Εποµένως, αυτό που είπατε δεν είναι το αν-
τικείµενο αυτού του νοµοσχεδίου. 

Έρχοµαι τώρα στα επιχειρήµατα της αντισυνταγµατικότητας.
Το πρώτο επιχείρηµα που ακούστηκε είναι ότι το νοµοσχέδιο είναι
αντισυνταγµατικό, διότι αντιβαίνει στους κανόνες του ορθόδοξου
δόγµατος και ως εκ τούτου προσκρούει στο άρθρο 3 του Συντάγ-
µατος. Είναι αλυσιτελές το επιχείρηµα. Και είναι αλυσιτελές το επι-
χείρηµα γιατί το άρθρο 3 του Συντάγµατος αποτυπώνει την
επικρατούσα θρησκεία, καθόλου όµως δεν λέει ότι οι νόµοι του
ελληνικού κράτους είναι οι νόµοι της Ορθόδοξης Εκκλησίας. 

Αλίµονο, αν συζητάµε αυτό. Βρισκόµαστε σε Προεδρευόµενη
Κοινοβουλευτική Δηµοκρατία, δεν βρισκόµαστε σε θρησκευτικό
κράτος. Άρα, οι κανόνες του ορθόδοξου δόγµατος καθόλου δεν
σηµαίνει ότι είναι και οι νόµοι του ελληνικού κράτους ή το αντί-
στροφο. 

Το δεύτερο επιχείρηµα που ακούστηκε είναι ότι το νοµοσχέ-
διο, δηλαδή η αναγνώριση του γάµου στα οµόφυλα ζευγάρια,
δεν επιβάλλεται από το Σύνταγµα. Αυτό το επιχείρηµα είναι επί

της αρχής αλυσιτελές, διότι ο νοµοθέτης έχει την ελευθερία να
θεσπίζει νόµους στη βάση του πολιτικού του προγράµµατος, δεν
εφαρµόζει µόνο τους νόµους, τους οποίους προβλέπει το Σύν-
ταγµα. Ο νοµοθέτης δεν λειτουργεί δηλαδή µόνο για να υλοποιεί
εφαρµοστικούς του Συντάγµατος νόµους στις περιπτώσεις που
το ίδιο το Σύνταγµα τους προβλέπει. Ο νοµοθέτης έχει ελευθε-
ρία, δεν είναι ένα όργανο, το οποίο έχει κάποια δέσµια αρµοδιό-
τητα που του περιορίζει µε έναν πολύ συγκεκριµένο και αυστηρό
τρόπο το Σύνταγµα. Είµαστε σε ένα φιλελεύθερο Σύνταγµα. Ό,τι
δεν απαγορεύεται ρητά, επιτρέπεται. Αυτό είναι επί της αρχής
επιχείρηµα. 

Επί του συγκεκριµένου, όµως, ειδικότερα θα έλεγα ότι αντιθέ-
τως η αναγνώριση του γάµου στα οµόφυλα ζευγάρια είναι πλή-
ρως εναρµονισµένη µε µία συνταγµατική επιταγή, τη
συνταγµατική επιταγή του άρθρου 4 του Συντάγµατος, της
αρχής της ισότητας και της ισότητας όλων των πολιτών ενώπιον
του νόµου ανεξαρτήτως σεξουαλικής επιλογής, ταυτότητας
φύλου, φυλής, εθνότητας κ.λπ.. Εποµένως θα έλεγα ότι µάλλον
είναι στην κατεύθυνση της υποχρέωσης του νοµοθέτη της άσκη-
σης της αρµοδιότητάς του να άρει τους αποκλεισµούς και αυτό
πράττει  το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο.

Το τρίτο επιχείρηµα που ακούστηκε και έχει το µεγαλύτερο εν-
διαφέρον κατά τη γνώµη µου, είναι ότι η αναγνώριση του γάµου
στα οµόφυλα ζευγάρια απαγορεύεται από το Σύνταγµα. Αυτό το
λέτε επικαλούµενοι το άρθρο 21 του Συντάγµατος. 

Ας το διαβάσουµε να δούµε τι λέει το άρθρο 21 του Συντάγ-
µατος: « Η οικογένεια ως θεµέλιο της συντήρησης και προαγω-
γής του έθνους καθώς και ο γάµος, η µητρότητα και η παιδική
ηλικία τελούν υπό την προστασία του κράτους». Το Σύνταγµα
λέει, λοιπόν, ότι το κράτος πρέπει να προστατεύει την οικογένεια
και το γάµο. 

Πρέπει να προστατεύει µια συγκεκριµένη µορφή οικογένειας;
Λέει κάτι τέτοιο; Όχι. Πρέπει να προστατεύει µια συγκεκριµένη
µορφή γάµου; Λέει κάτι τέτοιο; Όχι. Πρέπει να προστατεύει µια
συγκεκριµένη µορφή οικογένειας που θα έχει δηµιουργηθεί µε
έναν πολύ συγκεκριµένο τρόπο, που το λέει ειδικά και αποκλείει
τα υπόλοιπα; Όχι. Άρα, όλα τα υπόλοιπα είναι δικές σας ερµη-
νείες.

Και διάβασα και εδώ και µια ενδιαφέρουσα αναφορά στον Ρω-
µανό νοµοµαθή Μοδεστίνο. Πολύ ενδιαφέρον, θα αρχίσουµε να
ερµηνεύουµε το Σύνταγµα µε βάση τον Μοδεστίνο, θα το ερµη-
νεύουµε ενδεχοµένως µε βάση τον Κικέρωνα, αν πάµε και πιο
πίσω θα το ερµηνεύουµε µε βάση τον Λυσία, θα λέγατε να το ερ-
µηνεύουµε µε βάση τον Κώδικα του Χαµουραµπί. Μπορούµε να
πάµε όλο και πιο πίσω. Δεν νοµίζω ότι θα αποδειχθεί λυσιτελές,
αυτό. Δεν το νοµίζω. Υπάρχει δυναµική εξέλιξη των κοινωνιών,
οι κοινωνίες προχωρούν και οι ερµηνείες πρέπει να γίνονται στη
βάση των στοιχειωδών εξελίξεων των κοινωνιών. 

Άρα, νοµίζω πως τα επιχειρήµατα και τα τρία που ακούστηκαν
είναι επίπλαστα επιχειρήµατα, πίσω από τα οποία κρύβεται στην
πραγµατικότητα µια πολιτική διαφωνία, δεν υπάρχει κάτι το αν-
τισυνταγµατικό στην αναγνώριση του γάµου στα οµόφυλα ζευ-
γάρια και ως εκ τούτου, πρέπει να απορριφθεί αυτή η ένσταση
αντισυνταγµατικότητας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ την κ.

Αχτσιόγλου και για τη συνέπεια στον χρόνο.
Τον λόγο έχει τώρα, ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος, ο

Κωνσταντίνος Χήτας εκ µέρους της Ελληνικής Λύσης.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θέλουµε ως Ελληνική Λύση να είµαστε δίκαιοι, όχι µόνο όταν

συµµετέχουµε σε συζητήσεις αιτήσεων αντισυνταγµατικότητας
άλλων κοµµάτων, το κάνουµε και τώρα που έχουµε καταθέσει
και εµείς. 

Είµαστε στη χώρα και στο Κοινοβούλιο που µιλάµε για συνταγ-
µατικότητα ή για αντισυνταγµατικότητα ενός νόµου, τη στιγµή
που δεν έχουµε συνταγµατικό δικαστήριο και καλούµαστε εµείς
εδώ τώρα να πούµε αν ένας νόµος είναι συνταγµατικός ή όχι.
Όποια κι αν είναι η απόφαση, που θα είναι πάντα της πλειοψη-
φίας, άρα τζάµπα µιλάµε, είµαστε η µοναδική χώρα που δεν
έχουµε συνταγµατικό δικαστήριο. 
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Πάµε παρακάτω τώρα, για ένα τόσο σοβαρό θέµα…
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σας παρακαλώ, µη
διακόπτετε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Σαράντα οκτώ ώρες είναι. Θα κά-
νετε λίγο υποµονή. Μην έχετε νευράκια. Ήρεµοι να είστε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεχίστε, κύριε
Χήτα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Θα περιµέναµε, επίσης, από την
πλευρά της Κυβέρνησης για ένα τόσο σηµαντικό νοµοσχέδιο, το
οποίο πήγε να µας πείσει ο αντιλέγων της Νέας Δηµοκρατίας,
ένας από τους πολλούς έγκριτους νοµικούς που έχει το κόµµα
αυτό, να υπερασπιστεί τη θέση αυτή σήµερα. 

Κύριε Τσιάρα, είστε ένας πραγµατικά καταξιωµένος γιατρός
βιοπαθολόγος - µικροβιολόγος, αλλά έβαλαν τώρα εσάς γιατρό
άνθρωπο να υπερασπιστεί τη συνταγµατικότητα ενός νόµου,
όταν η Νέα Δηµοκρατία πραγµατικά έχει πληθώρα πολύ καλών
νοµικών, όπως, για παράδειγµα ο Υπουργός Επικρατείας. Θα
µπορούσε να έρθει εδώ µε το ταλέντο του, το µπρίο του και τις
νοµικές του γνώσεις να µας πείσει πόσο συνταγµατικό είναι το
νοµοσχέδιο αυτό. Ή ο λαλίστατος -που το έχει πάρει εργολαβία
τις συνταγµατικότητες- ο κ. Πλεύρης. Αλλά τους ψάχνω από το
πρωί. Δεν τους βλέπω πουθενά. Θα έρθουν λογικά. Έχουµε δύο
µέρες ακόµα. 

Κυρία Πρόεδρε, όντως είναι και η µέρα σήµερα δεν ξέρω αν
υπάρχει «πολιτική διαστροφή» -εντός εισαγωγικών- και το βάλατε
το νοµοσχέδιο τέτοια µέρα. Σήµερα είναι του Αγίου Βαλεντίνου.
Δεν ξέρω αν το κάνατε για κάποιο λόγο, αλλά όντως είναι η ηµέρα
αγάπης σήµερα και θέλω να ξέρετε ότι και εµείς αγαπάµε τους
ανθρώπους και τους αγαπάµε όλους. Πιστέψτε µε δεν έχουµε κα-
νένα πρόβληµα µε τους ανθρώπους αυτούς. Κανένα. Και ο νόµος
τους έχει καλυµµένους και σύµφωνο συµβίωσης υπάρχει και τα
κληρονοµικά τους είναι τακτοποιηµένα και τα πάντα. 

Το θέµα µας είναι µε τα παιδιά, κυρία Πρόεδρε, µε κανένα
άλλο θέµα. Εκεί λοιπόν εγείρονται όλες οι ενστάσεις µας, αν θέ-
λετε, γιατί ο γάµος ανοίγει τον δρόµο για υιοθεσία και τεκνοθε-
σία. Τα θέµατά τους ήταν λυµένα, τα περισσότερα τουλάχιστον. 

Και να σας πω και κάτι; Αγαπήστε µας και εσείς λιγάκι, γιατί
δεν ξέρω πόσο πολύ µπορεί να µας αγαπάτε όταν -όχι προσω-
πικά εσείς, η άλλη άποψη- όταν ακούγονται εκφράσεις ότι είµα-
στε σκοταδιστές, ακροδεξιοί, ότι ζούµε στο µεσαίωνα. Τι αγάπη
είναι αυτή που µας έχετε εσείς, η άλλη πλευρά; Ή όταν ακούµε
την κυρία του ΣΥΡΙΖΑ να λέει θα σας αναγκάσουµε µε τη βία να
το αποδεχθείτε αυτό. Τι αγάπη µε βία είναι αυτή; Δεν θέλουµε
να µας αγαπάτε µε βία. Θέλουµε να µας αγαπάτε γι’ αυτό που
είµαστε. Όχι µε τη βία, µε αγάπη. Αγαπάτε αλλήλους, εµείς
όλους τους αγαπάµε. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σας παρακαλώ, µη

διακόπτετε. 
Συνεχίστε κύριε Χήτα, αλλά µην αναφέρεστε σε πρόσωπα, επί

του θέµατος. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Εδώ µας είπε, κύριε Πρόεδρε, ότι

θα µας αναγκάσει µε τη βία να το αποδεχθούµε. Και εµείς λέµε
τι είναι η βία; Με τι τρόπο δηλαδή; Είναι αγάπη αυτή; Εµείς δεν
αγαπάµε και αυτοί αγαπάνε; Εµείς αγαπάµε όλο τον κόσµο,
κύριε Πρόεδρε, µέχρις ενός σηµείου. Όχι µε τη βία, µε αγάπη,
µε πολύ αγάπη, µέρα που είναι σήµερα. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ για τη συνέπεια στον χρόνο. 

Τον λόγο τώρα έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας ο κ. Θανάσης Παφίλης.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας
έχει τοποθετηθεί αναλυτικά για όλο αυτό το νοµοσχέδιο, που θα
γίνει νόµος απ’ ότι φαίνεται, και το τι σοβαρά προβλήµατα δηµι-
ουργεί, πάρα πολύ σοβαρά, σήµερα αλλά και αργότερα, στην
πορεία, ανοίγει δρόµους πολύ επικίνδυνους γενικότερα και θε-
ωρούµε ότι η συζήτηση για την αντισυνταγµατικότητα είναι ένα
πολύ σοβαρό πολιτικό θέµα και δεν θα πάρουµε µέρος στην ψη-

φοφορία. Απέχουµε από αυτή τη συζήτηση και την ψηφοφορία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ τον κ. Πα-

φίλη για τη συνέπεια στον χρόνο, ο οποίος ήταν σχεδόν µηδενι-
κός. 

Εκ µέρους της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΠΑΣΟΚ - Κινή-
µατος Αλλαγής, ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος, τον λόγο
για πέντε λεπτά έχει ο κ. Παναγιώτης Δουδωνής.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΔΟΥΔΩΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, οι τρεις ενστάσεις αντισυνταγµατικότητας έχουν
σοβαρά νοµικά ζητήµατα. Κατ’ αρχάς οι δύο, των Σπαρτιατών και
της Ελληνικής Λύσης, δεν συνιστούν καν συνταγµατικό επιχεί-
ρηµα. Θα έρθω σε αυτές σε λίγο. Η µία που συνιστά συνταγµα-
τικό επιχείρηµα και είναι της Νίκης, κάνει µια λογική ακροβασία
από το επιχείρηµα ότι δεν επιβάλλεται ούτε από το Σύνταγµα
ούτε από την ΕΣΔΑ να εισαχθεί γάµος µεταξύ προσώπων του
ιδίου φύλου, προς την κατεύθυνση του ότι απαγορεύεται από το
Σύνταγµα ο γάµος του ιδίου φύλου µε έναν ορισµό της οικογέ-
νειας, ο όποιος δεν προκύπτει πουθενά µέσα από το Σύνταγµα.
Είναι ένας ορισµός µε βάση µια δική τους ιδεολογική θέση, αλλά
ξέρετε η δηµοκρατία είναι να υπάρχουν περισσότερες αντιλή-
ψεις και περισσότεροι ορισµοί των πραγµάτων, όταν αυτό δεν
προκύπτει ευθέως από το Σύνταγµα expressis verbis και άρα, δεν
αντικρούει προς το γράµµα του. 

Σε καµµία περίπτωση φυσικά το παρόν νοµοσχέδιο δεν αντι-
κρούει προς οτιδήποτε αναφέρεται στο Σύνταγµα και ιδίως στο
άρθρο 21, όπου έχουµε την προστασία του γάµου, της µητρότη-
τας και της οικογένειας που είναι τρεις διακριτές έννοιες. 

Τώρα θέλω λίγο, πριν προχωρήσω πιο µετά σε κάποια συµπε-
ράσµατα, να σας µιλήσω για τις άλλες ενστάσεις αντισυνταγµα-
τικότητας. 

Η Ελληνική Λύση αναφέρεται στο τριαδικό δόγµα και το προ-
οίµιο του Συντάγµατος. Δεν ήρθαµε να φέρουµε τον αρειανισµό
εδώ, τον πολιτικό γάµο οµοφύλων ήρθαµε να ψηφίσουµε και να
συζητήσουµε. Δεν ξέρω, λοιπόν, από πού προκύπτει η αντίρρηση
και η αντίθεση του νοµοσχεδίου µε το τριαδικό δόγµα. Θα ήθελα
να µας το εξηγήσουν, αλλά δεν νοµίζω ότι υπάρχει και καµµιά
εύκολη εξήγηση σε αυτό.

Επίσης, λέει κάτι άλλο η ένσταση αντισυνταγµατικότητας της
Ελληνικής Λύσης. Δίνει κανονιστική ισχύ σε όλη την Αγία Γραφή.
Συγγνώµη, είµαστε µε τα καλά µας; Τι είναι αυτό ακριβώς; Είναι
κάποιου είδους θρησκευτικό κράτος;

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Σαν τη Σαρία.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΔΟΥΔΩΝΗΣ: Τώρα επειδή βλέπω ότι µιλούν για

το τριλαµπές της µιας θεότητας και διάφορα δόγµατα, θέλω να
τους ρωτήσω αν είναι συµβατό µε την Αγία Γραφή και την τρια-
δική πίστη η ύπαρξη επιστολών του Ιησού, αν αυτό είναι αίρεση
η αν είναι στην Ορθοδοξία. 

Και, εν πάση περιπτώσει, επειδή βλέπω πολλά επιχειρήµατα
θρησκευτικού τύπου, ας θυµούνται ότι στο µυστήριο του γάµου
αναφέρεται ο Ιησούς Χριστός ως «του µυστικού και αχράντου
γάµου ιερουργός και του δε σωµατικού νοµοθέτης». Ο µυστικός
και άχραντος γάµος είναι η κουρά του µοναχού. Στον σωµατικό
γάµο, λοιπόν, η Εκκλησία είναι νοµοθέτης και το 1982 η κυβέρ-
νηση του ΠΑΣΟΚ καθιέρωσε µια εναλλακτική µορφή νοµοθέτη-
σης και τέλεσης του γάµου, που είναι ο πολιτικός γάµος. Πάνω
σε αυτό το στοιχείο τώρα επεµβαίνουµε, στον πολιτικό γάµο των
οµοφύλων.

Οποιοδήποτε, λοιπόν, επιχείρηµα θρησκευτικού τύπου αγνοεί
την ίδια την τέλεση του µυστηρίου του γάµου από την Εκκλησία
και τα λόγια που βρίσκονται εκεί. Νοµοθέτης είναι η Εκκλησία
και ο Χριστός του θρησκευτικού γάµου, δεν είναι ιερουργός.

Πάµε τώρα στους Σπαρτιάτες. Κατ’ αρχάς, µε τους Σπαρτιά-
τες υπάρχει µια αµφιβολία αν πιστεύουν στο Σύνταγµα, οπότε
έχει πολύ µεγάλο ενδιαφέρον που το επικαλούνται.

Όµως, δεν επικαλούνται το Σύνταγµα, κύριε Πρόεδρε. Επικα-
λούνται τον Μοδεστίνο. Εδώ θέλω να σας πω, κατ’ αρχάς, ότι χά-
ρηκα που επικαλούνται τον Μοδεστίνο και δεν επικαλούνται τον
Βαλεντίνο, ού και τη µνήµην επιτελούµε.

Όµως, εν πάση περιπτώσει, ο Μοδεστίνος, λοιπόν, έχει έναν
ορισµό του γάµου που κατά κάποιον τρόπο οι Σπαρτιάτες θεω-
ρούν ότι είναι η απόλυτη αλήθεια και ισχύει δια παντός. Να τους
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θυµίσω, όµως, ότι µιλάει και για συγκλήρωση του βίου πάντως.
Οπότε φαντάζοµαι ότι θεωρούν ότι είναι αντισυνταγµατικό και το
διαζύγιο. Αδιανόητα πράγµατα. 

Και, βέβαια, αν µείνουµε σε µια οριτζιναλιστική, όπως θα λέ-
γαµε, ερµηνεία του Συντάγµατος µε βάση, γιατί αναφέρουν συ-
νεχώς τι έλεγε η Συντακτική, η λεγόµενη αναθεωρητική Βουλή,
καταλαβαίνετε ότι ούτε τις µονογονεϊκές οικογένειες µπορούµε
να περιλάβουµε ούτε και να αντιληφθούµε ότι είναι άλλη έννοια
της οικογένειας και άλλη είναι του γάµου, ότι µπορεί να υπάρξει
οικογένεια χωρίς να υπάρξει γάµος και πολλές πολλές µορφές
ανθρώπινων σχέσεων που συνιστούν οικογένεια, αλλά στη λογική
του 1974 και 1975 αυτό µπορεί να µην είχε πέσει στην αντίληψή
τους ή να µην υπήρχε ήδη στην κοινωνική εξέλιξη. Οι κοινωνίες,
όµως, προχωρούν και το όριο της εξέλιξης της συνταγµατικής
ερµηνείας είναι το γράµµα του Συντάγµατος. Αν, λοιπόν, ρίξετε
µια µατιά στο άρθρο 21 του Συντάγµατος σε κανένα σηµείο δεν
φαίνεται να προσκρούει στο γράµµα του Συντάγµατος το παρόν
νοµοσχέδιο. Να είµαστε καθαροί σε αυτό. Αν προσέκρουε, θα εί-
χαµε µια άλλη συζήτηση.

Όσον δε αφορά στην ΕΣΔΑ και στο άρθρο 12, να θυµούνται ότι
εδώ και πάρα πολλά χρόνια η απόφαση είναι η ΕΣΔΑ, το Ευρω-
παϊκό Δικαστήριο Δικαιωµάτων του Ανθρώπου, έχει αναγνωρίσει
ότι η οµόφυλη συµβίωση εµπίπτει στην προστασία της οικογένειας
και το ότι, εν πάση περιπτώσει, το ΕΔΔΑ αφήνει στο πλαίσιο της
διακριτικής ευχέρειας του κράτους αν θα καθιερωθεί ο πολιτικός
γάµος ή όχι δεν σηµαίνει ότι το απαγορεύει. Ίσα-ίσα όταν καθιε-
ρώνεται, το προστατεύει και θέλω να είµαι σαφής σε αυτό.

Με το παρόν νοµοσχέδιο διευρύνεται η προστασία που παρέ-
χει το Σύνταγµα στον γάµο και στην οικογένεια, δεν περιορίζεται
η έννοια της οικογένειας ή αντιβαίνει το νοµοσχέδιο προς την έν-
νοια της οικογένειας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μισό λεπτό ακόµα, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, παρα-

καλώ.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΔΟΥΔΩΝΗΣ: Διευρύνεται, λοιπόν, µετά το νο-

µοσχέδιο αυτό το Σύνταγµα και το άρθρο 21 θα ερµηνεύεται ως
προστατεύον και τις οικογένειες οµοφύλων ζευγαριών και τον
γάµο των οµοφύλων ζευγαριών.

Όµως –τελευταίο- ποιος τους έχει βάλει τις ιδέες αυτές περί
αντισυνταγµατικότητας; Γιατί και εµένα µου φάνηκε κάπως πα-
ράξενο. Ποιος έχει βάλει τις εντελώς αβάσιµες ιδέες περί αντι-
συνταγµατικότητας στο µυαλό των τριών κοµµάτων της
Αντιπολίτευσης; Ο κ. Βορίδης έχει βάλει αυτές τις ιδέες: «Βόµβα
Βορίδη για το νοµοσχέδιο Μητσοτάκη. Υπάρχει θέµα συνταγµα-
τικότητας». Και τι λέει ο κ. Βορίδης; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κλείστε παρακαλώ.
Δεν εµπίπτουν στην τοποθέτησή σας τώρα αυτά. Όταν θα πά-
ρετε τον λόγο, πείτε ό,τι θέλετε.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΔΟΥΔΩΝΗΣ: Και τι λέει ο κ. Βορίδης; «Αν συµ-
βαδίζει µε την έννοια της οικογένειας».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κύριε
Δουδωνή.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΔΟΥΔΩΝΗΣ: Το καταθέτω στα Πρακτικά, λοι-
πόν, για να θυµόµαστε ποιοι έχουν σπείρει τον σπόρο της αντι-
συνταγµατικότητας σε σχέση µε το νοµοσχέδιο αυτό. 

Σας ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Παναγιώτης Δουδωνής κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει
ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία, ο κ. Θεόφιλος Ξανθόπουλος, για πέντε λεπτά. 

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Είναι τρεις οι ενστάσεις που
έχουν κατατεθεί. Η κάθε µια έχει το δικό της βάρος και τη δική της
προσέγγιση. Θα αναφερθώ γρήγορα και στις τρεις, γιατί ακριβώς
θέλω να τηρήσω τον χρόνο και να είµαι και πολύ ουσιαστικός. 

Κατ’ αρχάς, σε ό τι αφορά την ένσταση της Ελληνικής Λύσης,
παρατηρώ µια ανέντιµη, θα χαρακτήριζα, προσπάθεια µέσα από
το πρίσµα της Εκκλησίας να θεµελιωθεί αντισυνταγµατικότητα
διατάξεων νοµοσχεδίου που µιλάει, που συζητάει σήµερα η ελ-
ληνική Βουλή. 

Πρώτον, στο προοίµιο του Συντάγµατος αναγράφεται η
φράση «Εις το όνοµα της Αγίας και Οµοουσίου Τριάδος» και νο-
µοτεχνικά η φράση αυτή δεν εντάσσεται στο σώµα των διατά-
ξεων. Αυτό κάτι σηµαίνει, ότι απλώς φωτίζει και δεν αποτελεί
στοιχείο συστατικό του Συντάγµατος. 

Δεύτερον και πολύ σηµαντικό, µε το άρθρο 3 θεωρείται επι-
κρατούσα η θρησκεία, που σηµαίνει ότι ένα φιλελεύθερο σύν-
ταγµα αφήνει χώρο, αφήνει διάσταση και για άλλα θρησκεύµατα,
ακόµη και για µη θρησκεύµατα. Δεν είναι ο µοναδικός τρόπος µε
τον οποίο ερµηνεύεται η διάταξη. 

Τέλος, έργο της Βουλής δεν είναι να προστατεύει τον λόγο,
το δόγµα και την πίστη της Ορθόδοξης Εκκλησίας. Αυτό το κάνει
ήδη η Εκκλησία µε τα όργανα που έχει, µε τη δογµατική της προ-
σέγγιση, µε την πάλη κατά των αιρέσεων και δεν αποτελεί αντι-
κείµενο της νοµοθετικής εργασίας της Βουλής. Εποµένως, αυτή
η διάσταση και αυτό το επιχείρηµα, αν µπορεί να θεωρηθεί επι-
χείρηµα, δεν έχει καµµία σχέση µε την πραγµατικότητα. 

Τώρα σε ό,τι αφορά στην υπόλοιπη ένσταση αντισυνταγµατι-
κότητας –πάµε για την παράγραφο 5- ότι µπορούµε να αναπτύσ-
σουµε ελεύθερα την προσωπικότητά µας εφόσον δεν
παραβιάζουµε το Σύνταγµα και τα χρηστά ήθη. Έρχεται, λοιπόν,
η Ελληνική Λύση να υπαινιχθεί ότι αυτή η ρύθµιση είναι κατά των
χρηστών ηθών; Γιατί εµείς αυτό έχουµε αντιληφθεί, ότι το πρό-
βληµά τους αυτό είναι. 

Όπως, επίσης, και στην παράγραφο 25 του Συντάγµατος που
λέει η καταχρηστική άσκηση δικαιώµατος δεν επιτρέπεται; Μα
εδώ θεµελιώνουµε δικαίωµα. Όχι απλώς δεν είναι καταχρηστικό,
τώρα το θεµελιώνουµε το πρώτο. Κατά ποια έννοια, λοιπόν,
υπάρχει καταχρηστικότητα;

Τέλος, σύµφωνα µε όλα τα λεξικά της ελληνικής γλώσσας,
οµόφυλα είναι άτοµα της ίδιας φυλής, ενώ το αντίθετό του είναι
αλλόφυλοι. Θα ήθελα να υπενθυµίσω για δεύτερη φορά σε λίγο
καιρό στους γλωσσαµύντορες της Ελληνικής Λύσης απέναντι
στο «οµόφυλοι» υπάρχει και το «ετερόφυλοι». Άρα, να µην κά-
νουν επιµεριστική προσέγγιση του θέµατος.

Σε ό,τι αφορά τώρα την ένσταση αντισυνταγµατικότητας των
Σπαρτιατών, το γεγονός ότι το 2024 για να κάνουµε την ερµηνεία
των συνταγµατικών διατάξεων θα ανατρέχαµε στον Μοδεστίνο,
πραγµατικά µε αιφνιδιάζει. Θα ήθελα, όµως, να µείνω επί της ου-
σίας και να πω το εξής: Για αυτό είναι βαθιά συντηρητική και αν-
τιδραστική η προσέγγιση που έχουν και οι τρεις ενστάσεις, γιατί
πλην του Μοδεστίνου, οι Σπαρτιάτες µιλούν για αποσπασµατικές
αναφορές από τα πρακτικά της ουσιαστικά Συντακτικής Συνέ-
λευσης, άσχετα αν θεωρήθηκε αναθεωρητική, του 1975 για να
µιλήσουν για τη µορφή του γάµου. 

Θα πρέπει να πούµε, λοιπόν, ότι στο Σύνταγµα ο συντακτικός
νοµοθέτης, ευφυώς σκεπτόµενος δεν προσδιόρισε µορφή του
γάµου. 

Εποµένως, το να θέτουµε εµείς µε τα δικά µας προτάγµατα
ερµηνείες του Συντάγµατος σε σχέση µε τη µορφή της οικογέ-
νειας, είναι µεθοδολογικό λάθος και πολιτικό ατόπηµα. 

Τρίτον, σε ό,τι αφορά την πραγµατικά τεκµηριωµένη, τουλάχι-
στον από νοµική άποψη, ένσταση αντισυνταγµατικότητας της
Νίκης, θα ήθελα να πω δύο πράγµατα. Πρώτον, το άρθρο 21 του
Συντάγµατος που προσδιορίζει την συνταγµατική έννοια του
γάµου, ξαναλέω, ότι επιµελώς αποφεύγει να το προσδιορίσει.
Άρα, ό,τι είπα προηγουµένως ισχύει και εδώ. 

Τέλος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ουσιαστικά έχουµε µια
διεύρυνση της νοµιµότητας, έχουµε µία επιπλέον κατοχύρωση
του άρθρου 4 του Συντάγµατος. Μιλάµε για ατοµικά δικαιώµατα,
µιλάµε ότι αναγνωρίζουµε σε ανθρώπους να ασκήσουν ένα ατο-
µικό τους δικαίωµα, το οποίο δεν µπορούσαν να το ασκήσουν
εξαιτίας του σεξουαλικού τους προσανατολισµού. Σαφώς υπάρ-
χει Επιστηµονική Επιτροπή της Βουλής. Σαφώς υπάρχει το Σ.τ.Ε.
που έχει νοµολογήσει κατ’ ανάλογη περίπτωση. 

Κλείνω µε έναν προβληµατισµό, γιατί µίλησα προηγουµένως
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για τη συντηρητική προσέγγιση. Έρχεται τώρα η Νέα Δηµοκρα-
τία και υπεραµύνεται της συνταγµατικότητας, µε κόντρα στην
άποψη αυτή εκφρασµένη την άποψη του κ. Βορίδη, ο οποίος
είναι ο Υπουργός Επικρατείας, δηλαδή, παρά τω Πρωθυπουργώ
ουσιαστικά, ο οποίος δηµόσια έχει πει ότι το άρθρο αυτό είναι
αντισυνταγµατικό. Και δεν µπορώ να καταλάβω πως αυτές οι δύο
ψυχές της Νέας Δηµοκρατίας θα αποφανθούν επί της αντισυν-
ταγµατικότητας. Οι πολίτες τους κρίνουν. 

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-

στώ. 
Τον λόγο τώρα έχει επί της συνταγµατικότητας…
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Θα ήθελα τον λόγο, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Δεν υπάρχει καµµία

διαδικασία για να πάρετε τον λόγο. Και να σας πω και κάτι; Το
λέω προς όλο το Κοινοβούλιο. Θα διαβάσετε το άρθρο 68, κάθε
φορά το επικαλούµαι, του Κανονισµού και επειδή δεν το έχετε
µπροστά σας, να σας το διαβάσω εγώ: «Προσωπικό ζήτηµα θε-
ωρείται η µοµφή που περιέχει υβριστική εκδήλωση ατοµικά εναν-
τίον Βουλευτή ή µέλους της Κυβέρνησης, καθώς και η απόδοση
σε οµιλητή διαφορετικής γνώµης από εκείνη που εξέφραζε. Τε-
λεία και παύλα. Εγώ δεν κάθοµαι εδώ για να µην παρακολουθώ.
Δεν υπάρχει κανένα προσωπικό, καθίστε κάτω παρακαλώ. Δεν
υπάρχει κανένα προσωπικό, ούτε υβριστική διατύπωση ούτε πα-
ραποίηση λεγοµένων. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την αντισυνταγµατικότητα
για πέντε λεπτά. 

ΧΡΗΣΤΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΚΕΡΤΣΟΣ (Υπουργός Επικρατείας):
Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, νοµίζω ότι είναι ευπρόσδεκτη η
ένσταση αντισυνταγµατικότητας που έχει γίνει και από τα τρία
κόµµατα, όπως και το αίτηµα για ονοµαστική ψηφοφορία. Προ-
σπαθούν αυτοί που καταθέτουν αυτές τις ενστάσεις και αυτές
τις απόψεις να προκαλέσουν κάποια, κατά την αντίληψή τους,
ρήγµατα στη συνοχή της Νέας Δηµοκρατίας. Δεν θα το πετύ-
χουν. Η συνοχή της Νέας Δηµοκρατίας είναι αρραγής, έχει απο-
δειχθεί διαχρονικά. 

Η Νέα Δηµοκρατία είναι το κόµµα το οποίο έβαλε την Ελλάδα
στην Ευρώπη, την κράτησε στην Ευρώπη και έχει δεσµευτεί
έναντι του ελληνικού λαού να την κάνει ακόµη πιο ευρωπαϊκή.
Αυτοί που πρέπει να απολογούνται, είναι αυτοί που θέλουν να
ξεστρατίσει η Ελλάδα από την Ευρώπη και δυστυχώς, τολµώ να
πω, ότι τα κόµµατα που καταθέτουν αυτές τις ενστάσεις ανήκουν
σε αυτήν την κατηγορία. 

Έχει ενδιαφέρον να δούµε επίσης κάποιες συνδηλώσεις που
προκύπτουν µέσα από τις ενστάσεις που έχουν γίνει και από το
αίτηµα για ονοµαστική ψηφοφορία και τα βάζω όλα µαζί, διότι
έχουν απαντηθεί τα θέµατα γύρω από την αντισυνταγµατικότητα.
Είδαµε να κατατίθεται ένα αίτηµα για ονοµαστική ψηφοφορία
από τη Νίκη και από τους Σπαρτιάτες. Είναι αποκαλυπτικό, διότι
η Νίκη που παρουσιάζεται σαν ένα κόµµα το οποίο είναι κοντά
στη θρησκεία, που υποστηρίζει την πραότητα, την ηπιότητα, σύ-
ρεται και δίνει κάλυψη σε ένα κόµµα το οποίο ελέγχεται αυτή τη
στιγµή ότι αποτελεί βιτρίνα ενός εγκληµατία και νοµίζω ότι αυτό
θα το κουβαλάτε και πρέπει να το αναδείξουµε. 

Όσο για την Ελληνική Λύση, η εργαλειοποίηση που γίνεται της
θρησκείας, θεωρώ πως είναι ακραία, ανέντιµη και δεν έχει χώρο
µέσα στο ελληνικό Κοινοβούλιο. Τα του Καίσαρος τω Καίσαρι,
τα του θεού τω θεώ. Δεν υπάρχει κανένας λόγος να εργαλειοποι-
είται η θρησκεία, πόσω µάλλον όταν ο Αρχηγός του κόµµατος
Ελληνικής Λύσης, έχει µιλήσει και έχει εµπορευθεί επιστολές του
Ιησού. Πρέπει να δείχνουµε µεγαλύτερο σεβασµό στο ρόλο της
θρησκείας, στην ανεξαρτησία της θρησκείας και να µην µπλέ-
κουµε θεολογικά ζητήµατα µε πολιτειακά ζητήµατα. 

Άκουσα επίσης µια επίκληση στον ιδρυτή της Νέας Δηµοκρα-
τίας, τον Κωνσταντίνο Καραµανλή. Τον Κωνσταντίνο Καραµανλή
µπορούν να τον επικαλούνται αυτοί οι οποίοι πιστεύουν ότι η
θέση της Ελλάδας ανήκει στη Δύση και µόνον αυτοί. 

Κάποια πρακτικά παραδείγµατα, διότι δεν θέλω να κάνω τον

συνταγµατολόγο, δεν είµαι συνταγµατολόγος ούτε νοµικός,
αλλά έχω µάθει να εµπιστεύοµαι τους ειδικούς και πρέπει αν δεν
το έχετε κάνει να διαβάσετε την επιστηµονική έκθεση της Επι-
στηµονικής Υπηρεσίας της Βουλής, που κάνει πανηγυρική κρίση
υπέρ της συνταγµατικότητας του νόµου. Ουσιαστικά µας λέει ότι
το νοµοσχέδιο αυτό έρχεται να υλοποιήσει συνταγµατικές προ-
βλέψεις, θεµελιώδεις συνταγµατικές προβλέψεις που αφορούν
στην ισότητα, στην ισονοµία και την ισοπολιτεία στο κράτος δι-
καίου, στη δικαιοσύνη. 

Εποµένως καλό θα ήταν να διαβάσετε ειδικά τις σελίδες από
4 έως 6, όπου αναφέρονται ρητά όλα τα άρθρα του Συντάγµατος
που ικανοποιούνται µε αυτό το νοµοσχέδιο. Αναφέρεται ρητά η
εθνική νοµολογία και του Συµβουλίου της Επικρατείας και του
Αρείου Πάγου, που όταν κλήθηκαν να κρίνουν το σύµφωνο συµ-
βίωσης, όταν κλήθηκαν να κρίνουν τους γάµους της Τήλου, δεν
άφησαν καµµία απολύτως αµφισβήτηση ως προς τη συνταγµα-
τικότητα του συµφώνου συµβίωσης. Είπαν ότι αυτό ανήκει στη
διακριτική ευχέρεια του Έλληνα νοµοθέτη. 

Και τέλος, αναφέρονται ρητά οι αποφάσεις του Ευρωπαϊκού
Δικαστηρίου, του Δικαστηρίου των Δικαιωµάτων του Ανθρώπου
που κατοχυρώνουν επίσης νοµολογιακά την οµόφυλη οικογένεια,
τα οµόφυλα γονεϊκά δικαιώµατα και την υποχρέωση που έχουν
τα κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης να παρέχουν προστασία
σε αυτές τις οικογένειες. 

Δεν λένε ότι πρέπει να νοµοθετηθεί ο γάµος, δεν έχει γίνει αυτό
θα γίνει σύντοµα, όµως, µε βάση την εξέλιξη της νοµολογίας και
της νοµοθεσίας στα υπόλοιπα κράτη-µέλη, ωστόσο κατοχυρώνε-
ται -και πρέπει να λήξει εδώ αυτή η συζήτηση- πανηγυρικά ότι ανα-
γνωρίζεται οµόφυλη οικογένεια, τα παιδιά που υπάρχουν και
αναπτύσσονται και εξελίσσονται µέσα από οµόφυλες οικογένειες
πρέπει να προστατεύονται και τα κράτη-µέλη έχουν υποχρέωση
να παρέχουν προστασία και νοµική κάλυψη.

Αυτά θα ήθελα να πω, κύριε Πρόεδρε, και καλώ να καταψηφι-
στεί αυτή η ένσταση. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σας ευχαριστώ, κύριε

Υπουργέ. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση

βάσει του άρθρου 100 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής για το θέµα της συνταγµατικότητας που ετέθη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι αποδεχόµενοι την ένσταση
αντισυνταγµατικότητας, παρακαλώ να εγερθούν.

(Εγείρονται οι αποδεχόµενοι την πρόταση)
Προφανώς, δεν ηγέρθη ο απαιτούµενος αριθµός Βουλευτών

από το Σύνταγµα και τον Κανονισµό της Βουλής.
Συνεπώς η ένσταση αντισυνταγµατικότητας απορρίπτεται. 

(Χειροκροτήµατα)
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, σαράντα έξι µαθήτριες και µαθητές και τέσσε-
ρις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το Trinitas Gymnasium Ολλανδίας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Προχωρούµε στη διαδικασία συζήτησης του σχεδίου νόµου
και καλώ στο Βήµα όπως το έχει ζητήσει εξάλλου από το πρωί,
τον Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Οµάδας ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία τον κ. Φάµελλο.  

Αµέσως µετά έχει όπως ζητήθηκε από το πρωί και µου παρε-
δόθη από τον προηγούµενο Προεδρεύοντα, τον λόγο έχει ζητή-
σει ο Υπουργός ο κ. Σκέρτσος και αµέσως µετά έχει ζητήσει τον
λόγο ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Ελληνικής
Λύσης ο κ. Βελόπουλος. Αυτά προς το παρόν. 

Ορίστε, κύριε Φάµελλε, έχετε τον λόγο.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριοι Υπουργοί, η σηµερινή συ-
ζήτηση είναι πράγµατι µία πολύ σηµαντική συζήτηση για το ελλη-
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νικό Κοινοβούλιο, γιατί η νοµική κατοχύρωση του δικαιώµατος
στον γάµο για όλα τα ζευγάρια ανεξαρτήτως φύλου, είναι µια πολύ
σηµαντική στιγµή και αλλαγή στη χώρα µας και έχει προκαλέσει
µεγάλο ενδιαφέρον, αλλά έχει αναδείξει και µεγάλες αντιθέσεις
και µέσα στην ελληνική κοινωνία και µέσα στο ελληνικό Κοινοβού-
λιο. Και οφείλω να πω, εισαγωγικά, ότι έχει ανασύρει «σκοταδιστι-
κές» αντιλήψεις, που οφείλουµε ο προοδευτικός και δηµοκρατικός
κόσµος να τις αντιµετωπίσει, όπως είχαµε εντοπίσει και στη συζή-
τηση των προγραµµατικών δηλώσεων έξι µήνες πριν.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, λίγη ησυχία!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρακαλώ, όσοι είναι

να εξέλθουν της Αιθούσης, παρακαλώ να εξέλθουν. Όχι συζητή-
σεις εντός του Κοινοβουλίου.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Επιπλέον, λοι-
πόν, κύριε Πρόεδρε, η συζήτηση αυτή έχει οδηγήσει σε µια απο-
κάλυψη η οποία είναι κρίσιµη για την πολιτική ζωή της χώρας
µας, ένα µεγάλο ρήγµα στην κυβερνητική παράταξη που πατάει
σε πολλές βάρκες, παραπλανώντας µεγάλα τµήµατα της ελλη-
νικής κοινωνίας.

Οφείλω, όµως, να ξεκινήσω ξεκαθαρίζοντας ότι το νοµοσχέδιο
επιχειρεί να ικανοποιήσει τη βασική συνταγµατική πρόβλεψη της
ισότητας στη χώρα µας όσον αφορά το δικαίωµα στον γάµο. Και
αυτή η επίλυση οφείλει να σεβαστεί και να προστατεύσει τα αν-
θρώπινα δικαιώµατα που σαφώς δεν µπαίνουν σε δηµοψηφί-
σµατα, αλλά και τα δικαιώµατα του παιδιού, ένα θέµα στο οποίο
είµαστε πάρα πολύ ευαίσθητοι και όπως θα δείτε στην κατεύθυνση
αυτή θα καταθέσουµε και συγκεκριµένες προτάσεις τροπολογιών
και βελτιώσεις που είναι σοβαρές µεταρρυθµίσεις. Φαίνεται, όµως,
ότι αυτήν τη συζήτηση για τις µεταρρυθµίσεις δεν την αντέχει η
Νέα Δηµοκρατία, γιατί ήδη αµφισβητείται η συνοχή της.

Το νοµοσχέδιο, λοιπόν, έρχεται να ικανοποιήσει βασικές απαι-
τήσεις τού κράτους δικαίου που άλλες ευρωπαϊκές χώρες έχουν
λύσει πολύ νωρίτερα. Άρα είναι µια συζήτηση που αφορά στο ευ-
ρωπαϊκό κεκτηµένο. Ο διχασµός της Νέας Δηµοκρατίας αποδει-
κνύει ότι ένα µεγάλο τµήµα της ξεκάθαρα τοποθετείται κατά του
ευρωπαϊκού κεκτηµένου. Παρά τα ελλείµµατα -του νοµοσχεδίου-
που είναι πολλά -θα τα συζητήσουµε και στη συνέχεια, τα έχει
θέσει και η εισηγήτρια µας- το νοµοσχέδιο έρχεται να απαντήσει
σε µια βασική υποχρέωση της πολιτείας. Οφείλουµε ως πολιτεία
να εξασφαλίσουµε την ισοτιµία στον γάµο για όλα τα ζευγάρια
ανεξαρτήτως φύλου, αλλά και να διασφαλίσουµε όλα τα δικαιώ-
µατα που απορρέουν από αυτό, δηλαδή γονεϊκά, κληρονοµικά,
ασφαλιστικά, προνοιακά, εργασιακά. Δεν καλούµε να κατοχυρώ-
σουµε δικαιώµατα για κάτι που θα γίνει, αλλά για κάτι που ήδη
υπάρχει. Δεν µπορούµε να κλείνουµε τα µάτια για υφιστάµενες
οικογένειες µε παιδιά όπου ο µη βιολογικός γονέας είναι αόρα-
τος από τον νόµο, αλλά πολύ συχνά είναι για τα παιδιά, για γονείς
που δεν απολαµβάνουν τα ίδια δικαιώµατα, αλλά και για παιδιά
στην κοινωνία µας που δεν έχουν τα ίδια δικαιώµατα µε άλλα παι-
διά, για παιδιά που έχουν γεννηθεί στο εξωτερικό που δεν µπο-
ρούν και θα µπορέσουν επιτέλους να πάρουν την ελληνική
ιθαγένεια και δεν θα χάνουν τους δεσµούς τους µε τους γονείς
τους κάθε φορά που επισκέπτονται τη χώρα τους. Γιατί γάµοι
που έχουν εκτελεστεί στο εξωτερικό, αλλά και η σχέση παιδιού
γονέα δεν αναγνωρίζονται στην Ελλάδα.

Εµείς ως ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία θα είµαστε συνε-
πείς. Θα στηρίξουµε ακόµα και ένα τµήµα της µεταρρύθµισης
που ήδη εξάλλου έχουµε προτείνει κοινοβουλευτικά και προφα-
νώς δεν θα προσβάλλουµε τα ανθρώπινα δικαιώµατα για να ανα-
δείξουµε τον διχασµό της Κυβέρνησης. Γιατί το γνωρίζουµε όλοι
και όλες ότι µε την ψήφο του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία,
αλλά και µε την ψήφο άλλων προοδευτικών κοµµάτων αυτή η µε-
ταρρύθµιση θα γίνει. Γιατί χωρίς την ψήφο του ΣΥΡΙΖΑ αυτή η
µεταρρύθµιση δεν θα γινόταν και αυτό πρέπει να καταγραφεί.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία)

Όµως τα ανθρώπινα δικαιώµατα και το Σύνταγµα είναι πάνω
από τις κοµµατικές επιδιώξεις. Εµείς το ξέρουµε. Κύριε Σκέρτσο,
η παράταξή σας δεν το ξέρει και δεν το εφαρµόζει. Γιατί; Πρέπει

να καταγραφεί. Η Νέα Δηµοκρατία δεν έχει την επάρκεια να
κάνει προοδευτικές µεταρρυθµίσεις, δεν έχει την επάρκεια -και
θα φανεί στην ψηφοφορία του νοµοσχεδίου- να ικανοποιήσει βα-
σικά δικαιώµατα, βασικές συνταγµατικές προβλέψεις, τη συνταγ-
µατική επιταγή της ισότητας. Ο ψευδεπίγραφος εκσυγχρονισµός
και ο φιλελευθερισµός τους σταµατά στις εξαγγελίες και τα µε-
γάλα λόγια. Εµείς, όµως, θα στηρίξουµε, γιατί είναι βήµα προ-
όδου, είναι βήµα άρσης διακρίσεων.

Είναι προφανές ότι το νοµοσχέδιο εντάσσεται στον πυρήνα
αυτού που λέµε κράτος δικαίου, αλλά δεν είναι συγχωροχάρτι
και ούτε θα επιτρέψουµε να είναι συγχωροχάρτι για τη Νέα Δη-
µοκρατία για τον κ. Μητσοτάκη. Να το πούµε ξεκάθαρα; Ο κ. Μη-
τσοτάκης έχει στόχο να µειώσει και να υποβαθµίσει τις
δηµοκρατικές λειτουργίες και το κράτος δικαίου στην Ελλάδα.
Για ποιον λόγο; Για να εξυπηρετήσει το σχέδιο και τα συµφέ-
ροντα που τον έφεραν στην εξουσία. Γιατί το σχέδιό τους δεν
αντέχει την ισοτιµία, τη διαφάνεια, τις ανεξάρτητες αρχές, την
ισχυρή πολιτεία. Πώς αλλιώς θα µπορούσε ο κ. Μητσότακης να
υλοποιήσει το βασικό του σχέδιο, που είναι ένα εκτεταµένο πλιά-
τσικο στη δηµόσια και στην ιδιωτική περιουσία, που οδηγεί την
Ελλάδα στις πρώτες θέσεις της ακρίβειας, αλλά στις τελευταίες
θέσεις όσον αφορά τη δηµοκρατία και το κράτος δικαίου, στις
τελευταίες θέσεις της αγοραστικής δύναµης και στις πρώτες της
φτωχοποίησης και της εξέλιξης της υποβάθµισης της δυνατότη-
τας των νοικοκυριών να τα βγάλουν πέρα;

Την προηγούµενη Τετάρτη πέρασε από το Ευρωπαϊκό Κοινο-
βούλιο ένα σηµαντικό ψήφισµα µε ευρύτατη πλειοψηφία, ψήφι-
σµα τεσσάρων πολιτικών οµάδων, ένα ψήφισµα καταπέλτης για
τη χώρα µας. Τι καταγράφει το ψήφισµα; Φυσικές και προφορι-
κές απειλές, καταχρηστικές αγωγές κατά δηµοσιογράφων και
µάλιστα από υψηλά ιστάµενους πολιτικούς και από το περιβάλ-
λον του Πρωθυπουργού.

Μην κουνάτε το κεφάλι, είναι καταγεγραµµένα.
Απειλές για την πολυφωνία των µέσων ενηµέρωσης, καθώς η

ιδιοκτησία τους κατανέµεται σε ένα µικρό αριθµό ολιγαρχών, µε
αποτέλεσµα τη δραµατική υποβάθµιση ορισµένων θεµάτων,
όπως το ίδιο το ψήφισµα του Ευρωκοινοβουλίου. Παράνοµη
χρήση λογισµικού παρακολούθησης, όπως το «Predator» εναν-
τίον πολιτικών, στρατιωτικών, δηµοσιογράφων, επιχειρηµατιών,
παράνοµη εργαλειοποίηση του όρου «απειλή για την εθνική
ασφάλεια» για να πάρει την ΕΥΠ υπό την εποπτεία του ο κ. Μη-
τσοτάκης, έλλειψη προόδου στη διαλεύκανση της δολοφονίας
Καραϊβάζ, το σκάνδαλο της λίστας Πέτσα, πιέσεις και προβλη-
µατική λειτουργία ανεξάρτητων αρχών, όπως η Αρχή για τη Δια-
σφάλιση του Απορρήτου των Επικοινωνιών, ή η Αρχή για την
Προστασία Δεδοµένων Προσωπικού Χαρακτήρα, εκφοβισµό δι-
καστικών λειτουργών, όπως η Ελένη Τουλουπάκη και ο Χρήστος
Ράµµος, έλλειψη αµεροληψίας στην έρευνα για τα Τέµπη, άρ-
νηση του Κοινοβουλίου να κάνει έρευνα για πολιτικά πρόσωπα,
όπως ζήτησε η Ευρωπαϊκή Εισαγγελική Αρχή για τη σύµβαση
717, έλλειψη προόδου στις έρευνες για το ναυάγιο στην Πύλο,
υπερβολική χρήση βίας από την Αστυνοµία. Τι άλλο να πούµε;

Να ξεκαθαρίσουµε κάτι. Για εµάς το ψήφισµα αυτό δεν απο-
τέλεσε κεραυνό εν αιθρία. Η Κυβέρνηση επέλεγε να απαξιώσει
τις σοβαρές παραβιάσεις. Το ψήφισµα είναι απλώς καταγραφή
όσων διαδραµατίζονται στην πατρίδα µας τα τελευταία χρόνια.

Η Ελλάδα έχει τη χαµηλότερη κατάταξη από οποιαδήποτε
χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης στον παγκόσµιο δείκτη ελευθε-
ρίας του τύπου, η τραγική θέση «107». Μήπως είναι, όµως, ψέµα
ότι η πρόσφατα δηµοσιευθείσα ετήσια έκθεση της Ελληνικής
Αρχής Διασφάλισης του Απορρήτου των Επικοινωνιών για το 2022
αποκάλυψε -και κύριε Σκέρτσο θέλουµε µια απάντηση- ότι χιλιά-
δες υποθέσεις εισαγγελικών εντολών για απόκτηση πρόσβασης
σε επικοινωνίες, δηλαδή για διασυνδέσεις-παρακολουθήσεις, για
λόγους εθνικής ασφάλειας, δεν είχαν αναφερθεί ως όφειλαν στην
ανεξάρτητη αρχή από την ΕΥΠ, αλλά και από την Διεύθυνση Αντι-
µετώπισης Ειδικών Εγκληµάτων Βίας, την Αντιτροµοκρατική; Γιατί
άραγε δεν εφαρµόζεται ο νόµος στη χώρα µας; Ενώ ο Πρόεδρος
της ΑΔΑΕ, ο κ. Ράµµος, στον πρόλογο της έκθεσης κάνει αναφορά
σε σοβαρές αντιθεσµικές παρεµβάσεις µέσω των οποίων αµφι-
σβητήθηκε η ανεξαρτησία της ίδιας της αρχής, αλλά και για απει-
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λητικούς υπαινιγµούς ότι θα ετίθετο θέµα άσκησης ποινικών διώ-
ξεων εις βάρος των µελών και του προσωπικού της αρχής αν
ασκούσαν τις ευθύνες τους, την υποχρέωσή τους, τη συνταγµα-
τικά κατοχυρωµένη υποχρέωση τους, τη συνεχιζόµενη επιδείνωση
του κράτους δικαίου; Δεν καταγγέλλουν και οι δεκαεπτά οργανώ-
σεις που απευθύνθηκαν στην κ. Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν, ζητών-
τας άµεσες ενέργειες από την Κοµισιόν; Η ίδια κατάσταση δεν
αποτυπώνεται και στην έκθεση της Διεθνούς Διαφάνειας, σύµ-
φωνα µε την οποία η χώρα µας κατρακύλησε οκτώ θέσεις, από
την πεντηκοστή πρώτη στην πεντηκοστή ένατη και για πρώτη
φορά µετά από δέκα χρόνια γινόµαστε αντικείµενο άµεσης παρα-
κολούθησης για τα ζητήµατα αυτά;

Αντί, όµως, η Κυβέρνηση και οι Βουλευτές της να κινητοποι-
ηθούν για ζητήµατα που προσβάλλουν την πατρίδα µας για να
αλλάξει αυτή η εικόνα, επιδίδονται σε έναν αγώνα υποβάθµισης
και απαξίωσης του ψηφίσµατος. Φτάνουν δε στο σηµείο και ο
ίδιος ο κ. Σκέρτσος να κατηγορήσει τους Έλληνες Ευρωβουλευ-
τές ως ανθέλληνες.

Και ζητώ, κύριε Σκέρτσο, να αποσύρετε τώρα, εδώ, δηµόσια,
αυτόν τον χαρακτηρισµό. Τον αποσύρετε;

ΧΡΗΣΤΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΚΕΡΤΣΟΣ (Υπουργός Επικρατείας):
Όχι.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Οι υπόλοιποι
τριακόσιοι είκοσι οκτώ, κύριε Σκέρτσο, που ψήφισαν το ψήφισµα
αυτό τι είναι, παραπλανηµένοι ή ανθέλληνες; 

Αντί να καταθέσετε αποδείξεις στο Ευρωκοινοβούλιο που να
αποδεικνύουν το αντίθετο, επιτίθεστε -το επιβεβαιώσατε σήµερα
µε τα Πρακτικά του Κοινοβουλίου- µε λέξεις «βρώµικες» και απει-
λητικές, όπως το κάνατε τότε που κατηγορούσατε τον ΣΥΡΙΖΑ
για εθνική εξαίρεση. Δηλαδή, λέτε στην Έλενα Κουντουρά και
στον Κώστα Αρβανίτη, που ήταν εισηγητής, να πουν ψέµατα. 

Ζητάτε, δηλαδή, από Έλληνες Ευρωβουλευτές να πουν ψέ-
µατα για να καλύψουν την Κυβέρνησή σας. Να µην υπερασπι-
στούν την αλήθεια, να µην υπερασπιστούν τη δηµοκρατία, να µην
υπερασπιστούν τα δικαιώµατα των πολιτών, αλλά να πουν ψέ-
µατα. 

Και ενώ ξέρετε -το έχω εδώ µαζί µου- ότι στο ψήφισµα υπάρχει
συγκεκριµένο άρθρο, το άρθρο 27, το οποίο έγινε µε παρέµβαση
των Ελλήνων Ευρωβουλευτών της Αριστεράς, έτσι ώστε να µην
έχει σκληρές επιπτώσεις η χώρα µας από τη δική σας ανεπάρ-
κεια. Και τους κατηγορείτε κιόλας. Είστε διπλά ψεύτης και υπο-
κριτής! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία)

Επειδή, όµως, δεν το παίρνετε πίσω και επειδή κάποια πράγ-
µατα οφείλουµε να τα ξεκαθαρίζουµε και εφόσον δεν έχετε ανα-
σκευάσει, µε υποχρεώνετε να υπερβώ τον κανόνα που έχουµε
θέσει εµείς, της κοινοβουλευτικής δεοντολογίας. Θα το ξεκαθα-
ρίσουµε, λοιπόν. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ανθέλληνες είναι όσοι δεν υπε-
ρασπίζονται τη δηµοκρατία και το κράτος δικαίου. Όσοι προ-
σβάλλουν την Ελλάδα στις διεθνείς λειτουργίες. Όσοι
προσβάλλουν τους πολίτες και τις ανεξάρτητες αρχές. Όσοι µας
έκαναν «µαύρο πρόβατο» στα θέµατα δηµοκρατίας. Και όσοι ζη-
τούν τώρα από τους Ευρωβουλευτές να πουν ψέµατα για να κα-
λύψουν τον κ. Μητσοτάκη. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία)

Μέχρι πού θα φτάσετε; Πόσο µακριά είναι ο κατήφορος του
ψευδοεκσυχρονιστή; Και το λέω και για σας προσωπικά. 

Η απαξίωση του Ευρωκοινοβουλίου, δυστυχώς και µε δηλώ-
σεις του κ. Βορίδη, που χαρακτήρισε το ψήφισµα «ακραίο» και
«εµπαθές», µετά την απαξίωση της εισαγγελικής αρχής για τη
σύµβαση 717, αποδεικνύει και κάτι ακόµα, κυρίες και κύριοι Βου-
λευτές. Ότι αυτή η Κυβέρνηση δεν έχει καµµία σχέση µε το σύν-
θηµα «Μένουµε Ευρώπη». Ένα υποκριτικό σύνθηµα ήταν και
αυτό, γιατί το µόνο που κάνετε σε όλα τα επίπεδα είναι να απο-
κλίνουµε από την Ευρώπη, και στην οικονοµία και τη δηµοκρατία.
Και αυτό µας πονάει εµάς περισσότερο. 

Σας νοιάζει µόνο η εικόνα προς τα µέσα, όχι τι γίνεται πραγ-

µατικά στην Ελλάδα και τι εικόνα έχουν και οι έξω από την Ελ-
λάδα. Είναι πιο σηµαντικό δηλαδή να προστατευτεί η επικοινω-
νιακή σας εικόνα από το να ενισχυθούν οι θεσµοί που έχουν
πληγεί. 

Πάµε όµως και στο νοµοσχέδιο. 
Γνωρίζετε ότι το ψήφισµα του Ευρωκοινοβουλίου, που έχετε

απαξιώσει, µιλάει, µέσα, θετικά για το σηµερινό νοµοσχέδιο; Πώς
γίνεται να το απαξιώνετε, ενώ ταυτόχρονα υπερασπίζεστε το νο-
µοσχέδιο; Πρέπει να διαλέξετε. Με κάτι απ’ όλα πρέπει να είστε. 

Ξέρετε όµως γιατί έρχεται ίσως σε αυτή τη χρονική στιγµή; Και
είναι µειονέκτηµα για την κοινωνία µας και τη δηµοκρατία. Φέρ-
νετε αυτό το νοµοσχέδιο για να καλύψετε για λίγο την κατα-
κραυγή που στο εξωτερικό αναπτύσσεται για το κράτος δικαίου
στην Ελλάδα. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι ξεκάθαρο ότι υπάρχει προ-
οδευτική κατεύθυνση στο νοµοσχέδιο. Ήρθε όµως µε σηµαντική
καθυστέρηση. Με αυτή τη νοµική ρύθµιση, η χώρα µας ακολου-
θεί τα πρότυπα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αφουγκράζεται τις
ανάγκες της σύγχρονης κοινωνίας για τη δηµιουργία συνθηκών
ισότητας και συµπερίληψης. Πρόκειται για µια νοµοθετική µεταρ-
ρύθµιση αναντίρρητα επιβεβληµένη. 

Να το ξεκαθαρίσουµε. Οι διατάξεις του νοµοσχεδίου χρήζουν
βελτίωσης. Πολλές από αυτές τις έχουµε αναφέρει. Κάποιες
έχουν κατατεθεί και σε τροπολογίες. 

Θέλω, όµως, να ξεκαθαρίσουµε κάτι. Μπορεί να ακολουθεί
αποφάσεις ευρωπαϊκών δικαστηρίων και τις ανάγκες της κοινω-
νίας, αλλά το νοµοσχέδιο αυτό δεν ανήκει στην Κυβέρνηση και
δεν τη χαρακτηρίζει.

Για εµάς στον ΣΥΡΙΖΑ είναι αυτονόητο ότι θα στηρίξουµε τις
ρυθµίσεις του, καθώς η άρση των διακρίσεων λόγω φύλου στο
οικογενειακό δίκαιο είναι σε σειρά δικών µας µεταρρυθµίσεων
που προωθήσαµε τα δύσκολα χρόνια, το 2015-2019, µε την επέ-
κταση του συµφώνου συµβίωσης, µε τη νοµική κατοχύρωση της
ταυτότητας φύλου, µε το δικαίωµα αναδοχής τέκνων από όλους,
αλλά και µε κατοχύρωση δικαιωµάτων στην εργασία. 

Οι αλλαγές που επέφερε ο ΣΥΡΙΖΑ ως κυβέρνηση στη νοµο-
θεσία της χώρας µας συνέβαλαν στην ωρίµανση της κοινωνίας
και στην επίτευξη ενός πιο προοδευτικού θεσµικού πλαισίου. Δεν
µπορούµε, όµως, να κρύψουµε ότι τα περισσότερα στελέχη της
Νέας Δηµοκρατίας καταψήφισαν τις αλλαγές αυτές που αποδεί-
χτηκαν και ενσωµατώθηκαν στο θεσµικό πλαίσιο και έχει αποδε-
χτεί η κοινωνία µας και βελτίωσαν το κράτος δικαίου στην
Ελλάδα. Όµως δεν τις έχετε ψηφίσει! Δεν τις έχετε ψηφίσει!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία)

Έλυσαν προβλήµατα, αντιµετώπισαν διακρίσεις και είναι η
βάση για το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ κατέθεσε µία πρόταση νόµου για την ισότητα στον
γάµο δύο φορές, το 2022 και το 2024. Δεν είχαν γίνει αποδεκτά
αυτά από τη Νέα Δηµοκρατία. Και ήταν πιο προωθηµένα από το
νοµοσχέδιο που φέρνετε σήµερα. Αυτό δεν µας στερεί τη δυνα-
τότητα να στηρίξουµε τη σηµερινή νοµοθετική πρωτοβουλία.
Εξάλλου, αντιστοιχεί σε πολλά από αυτά που διεκδικούσαµε. 

Όπως αποδείχθηκε από την ακρόαση των φορέων -τους ακού-
σαµε πολύ καλά-, οι φορείς θέλανε πιο προωθηµένες λύσεις. Μί-
λησαν για στοχευµένες αλλαγές. 

Μπορώ να σταχυολογήσω, κύριε Πρόεδρε, ορισµένα από αυτά
που ακούστηκαν. Είπαν ότι µια οικογένεια που δίνει αγάπη και
φροντίδα στα παιδιά της είναι µια οικογένεια που αυξάνει την ψυ-
χική ανθεκτικότητα, ότι αποτελεί βασική προϋπόθεση για την
ολόπλευρη ανάπτυξη όλων των παιδιών να είναι θεσµικά κατο-
χυρωµένες και κοινωνικά ορατές όλες οι µορφές οικογένειας, ότι
δεν µπορεί να αρνηθεί κανείς στα παιδιά που µεγαλώνουν σε µία
οικογένεια ότι αυτή δεν είναι ιεραρχικά κατώτερη από τις υπό-
λοιπες και ότι πρέπει να εξασφαλίσουµε σε κάθε άτοµο και κάθε
οικογένεια, ανεξαρτήτως σεξουαλικού προσανατολισµού ή
φύλου, ότι έχει τη δυνατότητα να ακµάζει και να ζει τη ζωή της
µε αυθεντικότητα. 

Εµείς τους ακούµε και δηλώνουµε ότι θα σταθούµε στο ύψος
της ευθύνης. Γιατί εµείς οι Βουλευτές από όλα τα κόµµατα έχουµε
την ευθύνη να σταθούµε και απέναντι στον ακροδεξιό λόγο, απέ-
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ναντι στον σκοταδισµό, να δίνουµε και παιδευτικά µηνύµατα στην
κοινωνία, να προχωράµε σε πραγµατικά συµπεριληπτικές και προ-
οδευτικές τοµές. Και πρέπει να συνεχίσουµε και µετά την ψήφιση
του νοµοσχεδίου -το γνωρίζουµε- για τη συνεχή και συνεπή εφαρ-
µογή του, για να προχωρήσουν οι αλλαγές και να απεικονιστεί
αυτή η αλλαγή της νοµοθεσίας πραγµατικά στη ζωή. 

Όπως σας είπα, έχουµε εντοπίσει αρκετά ζητήµατα στο νοµο-
σχέδιο. Βάλαµε πολλά, γιατί είναι πολλά τα οποία προκύπτουν και
η αγωνία µας για διακρίσεις που ή δηµιουργούνται ή παραµένουν. 

Επιλέξαµε να παρέµβουµε σε δύο ζητήµατα. Το ένα αφορά στο
τεκµήριο γονεϊκότητας, δηλαδή την αναγνώριση της γονεϊκής σχέ-
σης µε τα παιδιά που γεννιούνται εντός γάµου, που δεν αναγνω-
ρίζεται για ένα από τα µέλη της οικογένειας. Αυτό το ζήτηµα
πρέπει να πω, κυρίες και κύριοι Βουλευτές της Συµπολίτευσης,
µπαίνει ξεκάθαρα και από την Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής. 

Λέει, λοιπόν, η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής ότι η ρύθ-
µισή σας είναι ατελής. Πρέπει να απαντήσετε γιατί δηµιουργεί δια-
κρίσεις. Δηλαδή, µε τις ρυθµίσεις σας τίθεται το ερώτηµα: Μπορεί
νοµίµως το οµόφυλο ζεύγους γυναικών να προσφεύγει σε διαδι-
κασίες υποστήριξης της αναπαραγωγής, δηλαδή να µπορεί να πα-
ρέχει τη συναίνεσή του κατά την κείµενη νοµοθεσία; Όχι. 

Γίνεται στην περίπτωση γέννησης ενός παιδιού εντός γάµου να
εφαρµοστούν όλα τα άρθρα του Αστικού Κώδικα, 1464, 1465, ει-
δικότερα στο τεκµήριο γονεϊκότητας; Πώς είναι δυνατόν ένα παιδί
που γεννιέται εντός γάµου να έχει τυπικά µόνο έναν γονέα; Δεν
απαντάτε σε αυτά τα ερωτήµατα. Τα βάζει η Επιστηµονική Υπη-
ρεσία της Βουλής. 

Χρειάζεται δηλαδή νοµοθετική ρύθµιση η οποία θα εξασφαλίζει
την προστασία του συµφέροντος του παιδιού. Γι’ αυτό σας είπα
ότι εµείς θα έρθουµε να µιλήσουµε για τα δικαιώµατα των παιδιών,
για τη διασφάλιση των δικαιωµάτων, αλλά και την ανάγκη ύπαρξης
ασφάλειας δικαίου στις σχέσεις συγγένειας, αλλά και στις σχέσεις
γονέων και τέκνων. 

Οφείλουµε να πούµε βέβαια ότι η Επιστηµονική Υπηρεσία της
Βουλής αναδεικνύει κι άλλα ζητήµατα, όπως το ζήτηµα άνισης µε-
ταχείρισης των έγγαµων προσώπων, ανάλογα µε το αν πρόκειται
για ζεύγος γυναικών ή ανδρών, το οποίο έχει να κάνει και µε τη
συνταγµατική υποχρέωση της ισότητας. 

Επισηµαίνει επίσης στη σελίδα 22 ότι γεννάται προβληµατισµός
αν µε τη προτεινόµενη ρύθµιση δηµιουργούνται διακρίσεις σχε-
τικά µε τους Έλληνες πολίτες στην ηµεδαπή. Νοµίζω αφορά το
άρθρο 11. 

Επειδή, λοιπόν, οι ρυθµίσεις του νοµοσχεδίου είναι ατελείς και
επειδή η πολιτεία οφείλει να επιλύει νοµοθετικά τα ζητήµατα
αυτά και να µην αφήνονται τα θέµατα συγγένειας στα δικαστή-
ρια, η τροπολογία που κατέθεσε η Έλενα Ακρίτα καλύπτει κάποια
από τα ζητήµατα της έκθεσης -προφανώς δεν µπορούµε να τα
λύσουµε όλα- που έχει βρει η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βου-
λής. Αλλά, τουλάχιστον λύνει το ζήτηµα, µε ξεκάθαρο τρόπο, της
συγγένειας στα ζευγάρια γυναικών. 

Δεν ρυθµίζετε αυτό που είναι µπροστά στα µάτια σας εις
βάρος των συµφερόντων των παιδιών και δεν τολµάτε να ακο-
λουθήσετε την πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ. Εµείς σας καλούµε. Είναι
ένα πρώτο βήµα και δεν νοµίζουµε ότι είναι και πάρα πολύ µε-
γάλο, για να µπορέσετε να το ακολουθήσετε. 

Υπάρχει όµως και ένα δεύτερο ζήτηµα το οποίο η Κυβέρνηση
δεν είχε την επάρκεια να το θέσει, τα σοβαρά ζητήµατα και ελ-
λείµµατα που αναδεικνύονται και µε αυτό το νοµοσχέδιο, αλλά
και µε την πραγµατικότητα την κοινωνική στα θέµατα της παρέν-
θετης κύησης. 

Πρέπει να ξεκαθαρίσουµε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ότι
αυτά είναι ελλείµµατα που δηµιουργήθηκαν από νοµοθετήµατα
της Νέας Δηµοκρατίας τα οποία άλλαξαν το θεσµικό πλαίσιο
µετά το 2002, αν δεν κάνω λάθος. 

Και ξέρετε τι είναι υποκριτικό; Βουλευτές που τώρα κρατούν
µία υποκριτική στάση σε αυτό το νοµοσχέδιο -για να µην πω, µια
ακροδεξιά στάση- να ευθύνονται για αυτές τις αρνητικές αλλα-
γές στο θεσµικό πλαίσιο της παρένθετης κύησης. Πόση υποκρι-
σία πια! Γιατί οι αλλαγές που είχαν γίνει δεν διασφαλίζουν τις
γυναίκες, αλλά και τα παιδιά που θα γεννηθούν µέσω αυτής της
διαδικασίας. 

Με βάση, λοιπόν, τις προτάσεις διεθνών οργανισµών καθ’ όλα
αξιόπιστων -δεν πιστεύω, κύριε Σκέρτσο, να τους αµφισβητείτε-
, καταθέσαµε διά της Αθηνάς Λινού µία ακόµα τροπολογία και,
θα έλεγα, µια προοδευτική µεταρρύθµιση προς όφελος των παι-
διών και των γυναικών. 

Πιστεύουµε, λοιπόν, ότι πρέπει να τεθούν αυστηρότεροι όροι
και όχι για τα θέµατα που διαχειρίζεται το νοµοσχέδιο, αλλά και
για όλα τα ζευγάρια και για τα ετερόφυλα -να το ξεκαθαρίσουµε
αυτό- στο ζήτηµα της παρένθετης κύησης και δεν έρχεται καθό-
λου σε αντίθεση, κύριε Σκέρτσο, µε τη νοµοθετική πρωτοβουλία
µας το 2022 και το 2024. 

Το αντίθετο, στην πρόταση αυτή που καταθέτουµε υπάρχει η
ανάγνωση της ισότητας, ανεξαρτήτως φύλου. Άρα είµαστε απο-
λύτως συνεπείς µε τη δική µας ανάγνωση. Γιατί τα ζητήµατα τα
οποία έχουν προκύψει -και µην το κρύβετε- έχουν να κάνουν µε
προβλήµατα στην εφαρµογή της νοµοθεσίας σε ετερόφυλα ζευ-
γάρια. Και για να µην το κρύψουµε, δεν έχετε ακούσει για το
σκάνδαλο της κλινικής των Χανίων; Δεν έχετε ακούσει για την
προβληµατική διαχείριση του θέµατος από την αρχή ή από τον
πρόεδρο που εσείς παύσατε; Όλα αυτά δεν τα έχετε ακούσει;
Μήπως γιατί συνδέονται µε δικές σας κοµµατικές ευθύνες;

Εσείς όµως επιλέγετε να εθελοτυφλείτε, να κουκουλώνετε και
αυτό το ζήτηµα. Εδώ, λοιπόν, σας ξεκαθαρίζουµε: Εµείς ως Κοι-
νοβουλευτική Οµάδα θα υποστηρίξουµε συνολικά και τις δύο
τροπολογίες οι οποίες µας εκφράζουν απόλυτα. Εσείς όµως πρέ-
πει να πάρετε θέση. Τις αποδέχεστε ή όχι; Διότι εσείς τώρα
πλέον θα ανοίξετε τον ασκό του Αιόλου, αν δεν επιλύσουµε κά-
ποια πραγµατικά προβλήµατα. 

Πέρα όµως από το περιεχόµενο του νοµοσχεδίου -και πρέπει
να ολοκληρώσω κύριε Πρόεδρε- η δηµόσια και η κοινοβουλευ-
τική συζήτηση ανέδειξε και δύο ακόµα σοβαρά πολιτικά ζητή-
µατα άσχετα µε το νοµοσχέδιο. Και δυστυχώς το προσβάλλουν,
γιατί εµείς θέλαµε να συζητήσουµε µόνο για δικαιώµατα σήµερα,
αλλά και για µεγάλα πολιτικά ζητήµατα. 

Η κ. Συρεγγέλα, η εισηγήτρια της Νέας Δηµοκρατίας αλλά και
ο κ. Σκέρτσος στις επιτροπές, µας είπαν ότι η αντίθεση στο νο-
µοσχέδιο είναι σαν να πηγαίνουµε κόντρα στις καταστατικές
αρχές του Συντάγµατος. Αναρωτιόµαστε: Αναφερόταν στον κ.
Βορίδη και στους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας που δεν θα
ψηφίσουν το νοµοσχέδιο; Γιατί εµείς θα το ψηφίσουµε, ξέρετε.
Ποιοι πηγαίνουν κόντρα στις συνταγµατικές προβλέψεις;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία)

Μας λένε επίσης ότι αν κάποιος δεν συµµορφωθεί ή µάλλον αν
η Ελλάδα δεν συµµορφωθεί µε τις αρχές που θέτει η Ευρωπαϊκή
Ένωση, η ευρωπαϊκή νοµοθεσία, η ευρωπαϊκή νοµολογία, θέτει
σε αµφισβήτηση τη θέση και τον ρόλο της Ελλάδας ως κράτος
µέλος της ευρωπαϊκής οικογένειας. Αναρωτιόµαστε πάλι: Ο κ. Βο-
ρίδης και αυτοί που δεν θα ψηφίσουν ή θα απέχουν, είναι αυτοί
που αµφισβητούν την Ελλάδα ως κράτος µέλος της ευρωπαϊκής
οικογένειας; Γιατί αυτοί είναι που διαφωνούν και προφανώς κά-
ποια άλλα αντιδραστικά, συντηρητικά και σκοταδιστικά κόµµατα. 

Δεν έχετε απαντήσει όµως, -και θέλουµε να µας το πείτε,
πάρτε τον λόγο µετά µπορείτε και επί προσωπικού- τα επιχειρή-
µατα αυτά ή δεν είναι αληθή ή δεν απευθύνονται στον κ. Βορίδη.
Να διαλέξετε. Εγώ σας λέω και αληθή είναι τα επιχειρήµατα -σας
το λέµε εµείς ως Αξιωµατική Αντιπολίτευση- αλλά απευθύνονται
στον κ. Βορίδη. Απευθύνονται σε ένα µεγάλο τµήµα των Βουλευ-
τών της Νέας Δηµοκρατίας. Απευθύνονται και στον κ. Σαµαρά.
Και πρέπει να το πείτε ξεκάθαρα. Το πρόβληµα είναι στο κόµµα
σας. Αυτό είναι το µεγάλο πρόβληµα που δυστυχώς ζει η ελλη-
νική κοινωνία. 

Ο Υπουργός Επικρατείας ο αντ’ αυτού του κ. Μητσοτάκη, όχι
απλά λέει ότι δεν θα ψηφίσει το νοµοσχέδιο αλλά µάλιστα έχει επι-
χειρηµατολογήσει και υπέρ της αντισυνταγµατικότητας. Και ανα-
ρωτιέµαι, γιατί δεν είχε έρθει λίγο πριν που συζητήθηκε η αντι-
συνταγµατικότητα του νοµοσχεδίου; Πιστεύετε, δηλαδή, ότι ο κ.
Βορίδης θα έρχεται στη συνέχεια εδώ στη Βουλή και θα µπορεί
µε αξιοπιστία να µας µιλάει και να υπερασπίζεται την κυβερνητική
πολιτική; Μα πώς; Εφόσον όλη η ελληνική κοινωνία θα ξέρει ότι
έχει αντιταχθεί στην κυβερνητική πολιτική και µάλιστα το έχει κου-
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κουλώσει. Δεν ήρθε να µιλήσει εντός του Κοινοβουλίου.
Εµείς λοιπόν λέµε ξεκάθαρα. Εδώ είµαστε κύριε Βορίδη. Ορ-

κιστήκαµε πίστη στο Σύνταγµα και ορκιστήκαµε να είµαστε εδώ
για τους Έλληνες και τις Ελληνίδες. Να έρθετε εδώ, να τα πείτε
στην ελληνική Βουλή, να ψηφίσετε ξεκάθαρα και να βάλετε θέµα
εµπιστοσύνης προς την Κυβέρνηση. Γιατί το θέµα εµπιστοσύνης
στην Κυβέρνηση το θέτουν οι Υπουργοί και οι Βουλευτές της
Νέας Δηµοκρατίας. Εδώ έχουµε φτάσει µε τον άριστο κ. Μητσο-
τάκη. 

Ρωτάµε, λοιπόν, ξεκάθαρα: Πόσα µέλη του Κοινοβουλίου αµ-
φισβητούν τον ρόλο της Ελλάδας στην ευρωπαϊκή οικογένεια;
Πόσοι Υπουργοί αµφισβητούν τις συνταγµατικές υποχρεώσεις
της χώρας; Πόσοι Υπουργοί και Βουλευτές της Νέας Δηµοκρα-
τίας πιστεύουν ότι δεν πρέπει να υπάρχει ισότητα στο γάµο, ότι
δεν πρέπει να έχουν δικαιώµατα τα παιδιά, ότι πρέπει να υπάρ-
χουν αόρατοι γονείς και αόρατα παιδιά; Αυτό είναι το ερώτηµα
που τίθεται σήµερα στην ελληνική κοινωνία.

Και η αλήθεια δεν κρύβεται. Προσπαθείτε να ισορροπήσετε σε
πολλές βάρκες και δυστυχώς η πιο µεγάλη είναι της ακροδεξιάς.
Γιατί τώρα οι Βουλευτές σας θα πηγαίνουν στους νοµούς και θα
λένε στους πολίτες: «Εµείς δεν το ψηφίσαµε, εµείς το ψηφίσαµε»
για να µπορέσουν να είναι µε όλους καλοί. Για ποιον λόγο όµως;
Για την ψηφοθηρία. Αυτό όµως είναι µια χυδαία πολιτική επιλογή. 

Γιατί έτσι η Νέα Δηµοκρατία ανέχεται και κλείνει το µάτι στον
σκοταδισµό και αποδεικνύει ότι είναι ένα βαθιά συντηρητικό
κόµµα. Και µην επιχειρείτε συµψηφισµούς µε την τοποθέτηση
της Αντιπολίτευσης ή των άλλων κοµµάτων. Να ξεκαθαρίσουµε
κάτι. Ψήφο εµπιστοσύνης πήρατε από τη Συµπολίτευση. Η επάρ-
κεια και η σταθερότητά σας εξαρτάται από τη Συµπολίτευση. Δεν
εξαρτάται από την Αντιπολίτευση, η οποία έχει τη δυνατότητα να
κάνει κριτική, να κάνει τοποθετήσεις, να κάνει προτάσεις, αλλά
δεν νοµοθετεί, δεν διοικεί. Η Συµπολίτευση έχει αυτή την ευθύνη.
Και η Συµπολίτευση έχει την ευθύνη να αποδεικνύει την επάρ-
κεια, τη σταθερότητα και τη στήριξη προς την Κυβέρνηση. 

Όλα, λοιπόν, εδώ θα κριθούν. Γιατί η προτροπή του Πρωθυ-
πουργού -που είναι το δεύτερο µείζον θέµα- προς τους Βουλευ-
τές της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας να
απέχουν από την ψηφοφορία, είναι πράγµατι πρωτόγνωρη. Κοι-
τάξτε, δεν µπορεί οι Βουλευτές της Συµπολίτευσης να καλούνται
να κρύψουν τη διαφωνία τους στο θέµα της ισότητας στον γάµο
µε την αποχή! 

Να ξεκαθαρίσουµε, λοιπόν, κάτι εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ. Εµείς,
λοιπόν, σας το λέµε ότι είτε το ψηφίσουν είτε δεν το ψηφίσουν,
εντός της Αιθούσης, δηλαδή µε «παρών» ή µε κατά, είτε απέχουν,
στην κοινωνική συνείδηση και στην πολιτική ιστορία θα έχουν κα-
ταγραφεί ότι είναι κατά του νοµοσχεδίου της Κυβέρνησης. Δεν
µπορούν να κρυφτούν εάν πίνουν καφέ στο κυλικείο, γιατί εκλέ-
χτηκαν για να είναι εντός της Ολοµέλειας και ορκίστηκαν να το
κάνουν αυτό, να αναλαµβάνουν την ευθύνη και να εκπροσωπούν
τους πολίτες. 

Ας είµαστε, λοιπόν, ειλικρινείς. Υπάρχει θέµα σταθερότητας
της Κυβέρνησης, αν δεν το ψηφίσουν οι Βουλευτές και Υπουργοί
και αν Υπουργοί καταψηφίσουν, ψηφίσουν «παρών» ή απέχουν
από ένα νοµοσχέδιο της Κυβέρνησης. Και προφανώς το ζήτηµα
δεν είναι στην Αντιπολίτευση, αλλά είναι στη Συµπολίτευση.

Επειδή όµως εµάς µας ενδιαφέρει η ψήφος των πολιτών κατ’
αρχάς να έχει αξία και δεύτερον η πολιτική να έχει αξία στην Ελ-
λάδα, γιατί µε τις δικές σας επιλογές η πολιτική χάνει την αξία
της, καταθέτουµε κύριε Πρόεδρε, αίτηµα ονοµαστικής ψηφοφο-
ρίας επί της αρχής του νοµοσχεδίου. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία)

Γιατί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, απέναντι στα ανθρώπινα
δικαιώµατα και απέναντι στο µεγάλο ερώτηµα της σύµπλευσης
της χώρας µε την ευρωπαϊκή οικογένεια, το κρυφτούλι δεν είναι
ανεκτό. Χρειάστηκε ένα νοµοσχέδιο µε προοδευτικό πρόσηµο
για να αποκαλυφθεί το πραγµατικό πρόσωπο της Κυβέρνησης,
που κάθε άλλο παρά κεντρώο είναι, εφόσον λέγεται ότι πάνω από

το 1/3 των Βουλευτών καταδικάζει ή αποφεύγει να στηρίξει το
νοµοσχέδιο. 

Το νοµοσχέδιο αυτό δείχνει ποια είναι η πολιτική σας ταυτό-
τητα. Αλλά δείχνει, κύριε Σκέρτσο, και ποια είναι η πολιτική πραγ-
µατικότητα και όλες αυτές οι σοφιστείες και το προσωπείο περί
εκσυγχρονισµού. Δυστυχώς, έλαχε σε εσάς να καταρρίψετε,
εσείς που φτιάξατε και φιλοτεχνήσατε αυτό το προσωπείο, το
πόσο υποκριτής είστε. Και δυστυχώς είναι και προσωπικό το ζή-
τηµα αυτό, διότι δεν µπορεί άλλα να λες και άλλο να κάνεις. 

Σας ζήτησα, κύριε Σκέρτσο, -και ήρθαµε στην επιτροπή- να πά-
ρετε µία ελάχιστη σοβαρή στάση, να πείτε εκ του Βήµατος της
Βουλής ότι οι Βουλευτές υποχρεούνται να τηρούν τη συνταγµα-
τική τους υποχρέωση και να έρχονται στη Βουλή. Δεν τολµήσετε
να πείτε ούτε αυτό. Ο εκσυγχρονισµός τους, το κεντρώο προφίλ,
φτάνει µέχρι τα όρια του κοµµατικού συµφέροντος. Δεν τόλµησε
να πει ο Υπουργός ότι είναι υποχρέωση των Βουλευτών να τη-
ρούν τον όρκο τους. Αυτό δυστυχώς είναι µια πολύ άσχηµη εξέ-
λιξη για την ελληνική κοινωνία. 

Εµείς, λοιπόν, το ξεκαθαρίζουµε. Χωρίς τη στήριξη των πραγ-
µατικά προοδευτικών δυνάµεων του Κοινοβουλίου και της κοι-
νωνίας αυτό το νοµοσχέδιο δεν µπορεί να περάσει. Και εµείς
αισθανόµαστε τιµή να στηρίζουµε τα δικαιώµατα, να υπερασπι-
ζόµαστε τα ανθρώπινα δικαιώµατα, να στηρίζουµε το ευρωπαϊκό
κεκτηµένο της χώρας µας. Γιατί δεν είµαστε όλοι και όλες ίδιοι,
γιατί για µας δεν έχει σηµασία η κοµµατική εξυπηρέτηση και το
προσωρινό κοµµατικό συµφέρον. Έχει σηµασία η δηµοκρατία,
έχουν σηµασία τα δικαιώµατα. Δεν βάζουµε την καρέκλα µπρο-
στά και δεν θα κάνουµε ποτέ µικροκοµµατικά τερτίπια. Γιατί για
µας ο όρκος µας, το Σύνταγµα, η δηµοκρατία και τα δικαιώµατα
είναι πάνω απ’ όλα. 

Η ισότητα δεν είναι θέµα προς συζήτηση. Είναι αδιαπραγµά-
τευτη. Και όσο κι αν θέλουν κάποιοι να µας κρατάνε πίσω, η κοι-
νωνία προχωρά και εξελίσσεται και γίνεται συµπεριληπτική χάρη
και στο ΣΥΡΙΖΑ και στις πρωτοβουλίες του. Και για εµάς είναι πα-
ράσηµο αυτή η συζήτηση, γιατί εµείς φέραµε τη συζήτηση ως
εδώ. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική ‘Εδρα καταλαµβάνει ο Η’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ)

Και επειδή αυτή την περίοδο έχουµε σε εξέλιξη και άλλα ση-
µαντικά θέµατα, όπως είναι οι κινητοποιήσεις των αγροτών, όπως
είναι οι κινητοποιήσεις των φοιτητών, των µαθητών και όλης της
εκπαιδευτικής κοινότητας, οφείλουµε να πούµε ότι δεν είναι µόνο
οι κοινοβουλευτικές πρωτοβουλίες και οι κοινοβουλευτικές πρω-
τοβουλίες της Αριστεράς που πάνε µπροστά την κοινωνία.

Είναι κι οι διεκδικήσεις των πολιτών που πάνε µπροστά την κοι-
νωνία. Είναι οι αγώνες, οι συλλογικότητες, οι κινητοποιήσεις και
τα κινήµατα. Γιατί µε τη διεκδίκηση διασφαλίζονται και τα δηµό-
σια αγαθά και η δηµοκρατία. Γιατί µε τη διεκδίκηση διασφαλίζε-
ται και η δηµόσια παιδεία και η δηµόσια υγεία και όλα τα δηµόσια
αγαθά. Γιατί αυτές είναι οι δικές µας προτεραιότητες και αξίες. 

Μένει σε εσάς να τοποθετηθείτε τώρα και να ψηφίσετε όλοι
και όλες, για να δούµε τις δικές σας προτεραιότητες. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Φάµελλο. 
Mία ανακοίνωση στο Σώµα: «Αξιότιµε κύριε Πρόεδρε, µε βάση

το άρθρο 72 του Κανονισµού της Βουλής, εµείς οι Βουλευτές
που υπογράφουµε την παρούσα αίτηση, αιτούµεθα τη διενέργεια
ψηφοφορίας µε ονοµαστική κλήση, επί της αρχής στο σχέδιο
νόµου του Υπουργού Επικρατείας, «Ισότητα στον πολιτικό γάµο,
τροποποίηση του Αστικού Κώδικα και άλλες διατάξεις». Οι αι-
τούντες Βουλευτές.».

(Στο σηµείο αυτό καταχωρίζεται στα Πρακτικά η προαναφερ-
θείσα πρόταση ονοµαστικής ψηφοφορίας από τον ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία της οποίας το κείµενο έχει ως εξής:



10340 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Η’ - 14 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10341



10342 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Καλείται τώρα στο
Βήµα ο Υπουργός Επικρατείας κ. Χρήστος Σκέρτσος για την οµι-
λία του. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΧΡΗΣΤΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΚΕΡΤΣΟΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Κύριε Σκέρτσο, µας είπατε ανθέλ-

ληνες; Είναι ντροπή ο άνθρωπος µε το excel να µας λέει ανθέλ-
ληνες!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, πα-
ρακαλώ µη διακόπτετε. Μόλις ήρθε στο Βήµα να µιλήσει.

ΧΡΗΣΤΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΚΕΡΤΣΟΣ (Υπουργός Επικρατείας):
Έβαλε πολλά θέµατα ο κ. Φάµελλος, κύριε Πρόεδρε, νοµίζω
στην προσπάθειά του να αποκρύψει το γεγονός ότι αυτό το νο-
µοσχέδιο, που είναι ένα τολµηρό, αλλά όχι παράτολµο βήµα για
τη δηµοκρατία, για τα δικαιώµατα, για την ισονοµία και την ισο-
πολιτεία, το φέρνει η Νέα Δηµοκρατία και αναγκάζεται να το ψη-
φίσει και ο ΣΥΡΙΖΑ και το ΠΑΣΟΚ και η Νέα Αριστερά και η
Πλεύση Ελευθερίας. 

Εγώ σε ό,τι αφορά τα θέµατα κράτους δικαίου, το είπα και στις
επιτροπές -κύριε Φάµελλε, θα ήθελα να µε κοιτάτε, γιατί σας κοι-
τούσα όταν µιλούσατε.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Εσείς δεν κοι-
τούσατε την κοινωνία όµως.

ΧΡΗΣΤΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΚΕΡΤΣΟΣ (Υπουργός Επικρατείας):
Στα θέµατα του κράτους δικαίου, όταν µιλάει ο ΣΥΡΙΖΑ, έχω να
πω δύο ονόµατα, Καµµένος και Πολάκης. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Ο Καµµένος αφορά το παρελθόν του ΣΥΡΙΖΑ ως προς το κρά-

τος δικαίου. Διότι ο Καµµένος σάς εµπόδισε να φέρετε µια πλη-
ρέστερη ρύθµιση γύρω από το σύµφωνο συµβίωσης το 2015, το
οποίο ψηφίστηκε µε τις ψήφους της Νέας Δηµοκρατίας. Εµείς
δεν προσπαθούµε να καπηλευθούµε...

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριοι συνάδελφοι,

σας παρακαλώ! Θα µιλάτε όλοι µαζί; Αφήστε τον Υπουργό να µι-
λήσει, σας παρακαλώ!

ΧΡΗΣΤΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΚΕΡΤΣΟΣ (Υπουργός Επικρατείας):
Δεν προσπαθούµε να καπηλευθούµε το σύµφωνο συµβίωσης.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Πόσοι από αυτούς το ψήφισαν;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Πόσες ψήφους; Δεκαεννιά;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Σταµατήστε σας πα-

ρακαλώ! Έχετε Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο, µπορεί να πει µετά
στην οµιλία του. Μη διακόπτετε τον οµιλητή. Θα πει ό,τι θέλει.

ΧΡΗΣΤΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΚΕΡΤΣΟΣ (Υπουργός Επικρατείας):
Οι φωνές δείχνουν αµηχανία. Οι φωνές προδίδουν αµηχανία και
υποκρισία. Χάρη στις ψήφους της Νέας Δηµοκρατίας ψηφίστηκε
το σύµφωνο συµβίωσης. Δεν καπηλευόµαστε και δεν λέµε ότι η
Νέα Δηµοκρατία έφερε το σύµφωνο συµβίωσης. 

Εσείς έρχεστε εδώ και µας λέτε ουσιαστικά ότι ο ΣΥΡΙΖΑ φέρ-
νει το νοµοσχέδιο για την ισότητα στο γάµο. Έχετε φτάσει σε
αυτόν τον βαθµό οίησης και αλαζονείας. 

Σε ό,τι αφορά δε το παρόν και το κράτος δικαίου, έχετε στις
τάξεις σας έναν Βουλευτή, ο οποίος απειλεί ευθέως την ελληνική
δικαιοσύνη, η οποία είναι ανεξάρτητη και κάνει τη δουλειά της,
και έχετε το θράσος επίσης να πηγαίνετε στην Ευρώπη, σε ένα
πολιτικό όργανο που είναι το Ευρωκοινοβούλιο, και να κραδαί-
νετε, να κρατάτε εκθέσεις παντελώς ανυπόληπτες. 

Διότι είναι παντελώς ανυπόληπτη η έκθεση των «Ρεπόρτερ
Χωρίς Σύνορα», που κατατάσσει αφρικανικές δικτατορίες πάνω
από ευρωπαϊκές δηµοκρατίες στα θέµατα ελευθερίας του
Τύπου. Είναι απαράδεκτο! Είναι απαράδεκτο και δείχνει πόσο ερ-
γαλειοποιείτε έναν σοβαρότατο θεσµό όπως είναι το Ευρωκοι-
νοβούλιο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και κάτι ακόµα σε σχέση µε το ψήφισµα αυτό. Εγκάλεσα τους

Βουλευτές, τους Έλληνες Ευρωβουλευτές, οι οποίοι συνυπέγρα-
ψαν και υπερψήφισαν αυτό το ψήφισµα γιατί; Διότι -πάει να κάνει
το άσπρο µαύρο ο κ. Φάµελλος- υπάρχει ρητή αναφορά για εξέ-
ταση και αξιολόγηση των κοινοτικών πόρων που λαµβάνει η Ελ-

λάδα γύρω από ζητήµατα τα οποία είναι παντελώς αµφιλεγόµενα
και ατεκµηρίωτα. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Ας µην κάνατε παρακολουθήσεις!
ΧΡΗΣΤΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΚΕΡΤΣΟΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Έχετε δει εσείς κάποιον Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας να πη-
γαίνει στην Ευρώπη και να υπογράφει ψηφίσµατα για διακοπή
πόρων; Είναι πατριωτική στάση αυτή; Έχετε θράσος και να κου-
νάτε το δάχτυλο; Το ηθικό πλεονέκτηµα σάς κατέστρεψε και εξα-
κολουθείτε να κουνάτε το δάχτυλο, και στην κοινωνία και στη
Νέα Δηµοκρατία. Ντροπή σας! Ντροπή σας!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Κύριε Υπουργέ, οι µισοί δεν θα

ψηφίσουν! Γιατί;
ΧΡΗΣΤΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΚΕΡΤΣΟΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Ξέρετε γιατί είναι δυνατή η Νέα Δηµοκρατία, κύριε Μπάρκα; Ξέ-
ρετε γιατί είναι πιο δυνατή και πιο ανθεκτική και πιο ισχυρή και
συνεκτική διαχρονικά στη Μεταπολίτευση;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Γιατί;
ΧΡΗΣΤΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΚΕΡΤΣΟΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Γιατί είναι ο καθρέφτης της ελληνικής κοινωνίας και δεν κουνάει
το δάχτυλο στην ελληνική κοινωνία. Και µέσα στις τάξεις της,
που επαναλαµβάνω -το είπα και πριν- είναι το κόµµα και η παρά-
ταξη που µας έβαλε στην Ευρώπη, µας κράτησε στην Ευρώπη
όταν θέλατε να µας πετάξετε απ’ έξω -και θα µας κάνει πιο ευ-
ρωπαϊκούς- η Νέα Δηµοκρατία µέσα στις τάξεις της, λοιπόν, έχει
υπεύθυνους πατριώτες που σκέφτονται και εκπροσωπούν όλη
την κοινωνία.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Μην ταράζεστε,
λέτε πράγµατα ασυνάρτητα!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Φάµελλε, δεν
σας διέκοψε κανείς. 

ΧΡΗΣΤΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΚΕΡΤΣΟΣ (Υπουργός Επικρατείας):
Και υπάρχουν κοµµάτια της ελληνικής κοινωνίας που αυτή την
παρέµβαση την αντιµετωπίζουν µε προβληµατισµό και αυτοί οι
άνθρωποι, αυτό το µέρος της κοινωνίας υπάρχει και µέσα στη
Νέα Δηµοκρατία. Δεν θα κουνάτε το δάχτυλο εποµένως σε κα-
νέναν, κύριε Φάµελλε, σε κανέναν!

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Για το Ιράν µάς πάτε! Για το Ιράν!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Καλά δεν το καταλα-

βαίνετε ότι είναι αγένεια αυτό, ντροπή;
Κύριε Υπουργέ, παρακαλώ συνεχίστε την οµιλία σας, µην ξε-

κινάτε διάλογο.
ΧΡΗΣΤΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΚΕΡΤΣΟΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Να σας πω κάτι; Αν θέλετε να είστε στοιχειωδώς σοβαροί, θα
πρέπει να καθίσετε και να µελετήσετε καλύτερα τις εκθέσεις του
κράτους δικαίου της Κοµισιόν, τις εκθέσεις για το κράτος δικαίου
και τη δωροδοκία και το ξέπλυµα χρήµατος του ΟΟΣΑ, οι οποίες
θα βγουν οσονούπω, µέσα στο 2024. Και τότε σας προκαλώ να
έρθετε εδώ στη Βουλή και να παραδεχτείτε ότι η Ελλάδα έχει
κάνει σοβαρά βήµατα προόδου. Διότι αυτές είναι οι σοβαρές εκ-
θέσεις, που αξιολογούν το κράτος δικαίου και όχι τα κουρελό-
χαρτα τα οποία πηγαίνετε στο Ευρωκοινοβούλιο.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Κουρελόχαρτα
οι αποφάσεις του Ευρωκοινοβουλίου;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Θα αρχίσουµε το ίδιο,
κύριε Φάµελλε;

ΧΡΗΣΤΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΚΕΡΤΣΟΣ (Υπουργός Επικρατείας):
Τα κουρελόχαρτα του «Ρεπορτάζ Χωρίς Σύνορα». 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Επανέρχοµαι στο θέµα µας, διότι ο κ. Φάµελλος µίλησε

τριάντα λεπτά, εκ των οποίων αφιέρωσε τα 2/3 σε άλλα θέµατα
πλην του νοµοσχεδίου. Εγώ θα µιλήσω για το νοµοσχέδιο. Και
κλείνω αυτή την παρέµβαση, που είχε και µια σχετική ένταση και
απολογούµαι για την ένταση. 

Το περασµένο Σάββατο βρέθηκα σε µια πολύ χαρούµενη
στιγµή δύο αγαπηµένων φίλων και συναδέλφων, στον γάµο τους,
του Έρικ και της Αλεξάνδρας, και σκέφτηκα ότι έχει γίνει πολύ
εκτενής, πυκνός, ενδεχοµένως και κουραστικός για κάποιους
διάλογος γύρω από τα ζητήµατα της ισότητας του γάµου, αλλά
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ένα θέµα το οποίο δεν έχει συζητηθεί είναι το εξής: Γιατί παν-
τρεύονται οι άνθρωποι; Τι είναι αυτό που φέρνει δύο άγνωστους
έως πρότινος ανθρώπους κοντά; Τι είναι αυτό που τους κάνει να
θέλουν να γίνουν οικογένεια; Και γιατί έρχεται σήµερα, στον 21ο

αιώνα, µε καθυστέρηση σε σχέση µε άλλες ευρωπαϊκές χώρες,
µια οµάδα συµπολιτών µας να διεκδικεί µε πάθος και ένταση να
αποκτήσει αυτό το δικαίωµα;

Στη σύγχρονη εποχή, που έχει αφήσει πίσω της τον γάµο από
προξενιό, τον γάµο από συµφέρον, τον γάµο ως πλαίσιο µιας
στενά αναπαραγωγικής διαδικασίας και µη συναισθήµατος όµως,
νοµίζω πως αυτό που τελικά φέρνει δύο ανθρώπους κοντά, αυτό
που µας κάνει να θέλουµε να δώσουµε δηµόσια όρκους πίστης,
όρκους δέσµευσης, είναι η βαθύτερη ανάγκη να αγαπήσουµε και
να αγαπηθούµε. 

Γιατί τι νόηµα έχει µια ζωή χωρίς αληθινή αγάπη; Να αποκτή-
σουµε έναν ή µία σύντροφο και συµπαραστάτη για τα καλά και
για τα άσχηµα της ζωής. Να βρούµε γνωρίζοντας ότι είµαστε
ατελείς υπάρξεις το άλλο µας µισό, που θα µας συµπληρώσει
και θα µας ολοκληρώσει. Να µοιραστούµε, να γευτούµε, να δη-
µιουργήσουµε µε τον συνάνθρωπό µας το µαζί, µια ένωση µεγα-
λύτερη και σπουδαιότερη από το άθροισµα των µερών της, που
µπορεί να οδηγήσει ή µπορεί και να µην οδηγήσει σε νέους αν-
θρώπους, σε ένα ή περισσότερα παιδιά. Να νικήσουµε µαζί µε
τον άνθρωπό µας τον φόβο του θανάτου και να αφήσουµε πίσω
µας φεύγοντας ένα κάποιο αποτύπωµα, κάτι καλύτερο από αυτό
το οποίο βρήκαµε. 

Υπάρχει πολλή ελπίδα, αγάπη, φόβος, υπάρχει πλούτος και
βάθος ανθρώπινων συναισθηµάτων πίσω από την επιλογή συν-
τρόφου. Υπάρχει µια ανάγκη. Δεν είναι επιθυµία, είναι µια βαθύ-
τερη πανανθρώπινη ανάγκη, να γίνουµε πραγµατική οικογένεια
µε έναν άλλον άνθρωπο. 

Η οικογένεια υπάρχει εκεί έξω. Η οικογένεια εξελίσσεται, µε-
τασχηµατίζεται και ο νοµοθέτης τι καλείται να κάνει; Καλείται να
ακολουθεί αυτές τις εξελίξεις. Δεν ρωτούν το Κοινοβούλιο οι άν-
θρωποι που ενώνουν τις ζωές τους για το πώς θα πραγµατώσουν
τα όνειρά τους, όποια κι αν είναι αυτά. Το κάνουν ήδη. Έχει γίνει
ήδη. 

Από τον Σαίξπηρ και τον Ερωτόκριτο οι νέοι υπερέβαιναν τον
νόµο, του πατέρα εκείνες τις εποχές, για να πραγµατωθούν στην
αγάπη και στο όνειρο. Και από την Αντιγόνη ηθικές αξίες που εκ-
πορεύονται από την αγάπη για τον άλλον, είτε αυτός είναι αδερ-
φός είτε είναι σύντροφος, αντίκρουσαν τον νόµο και έγιναν νέος
νόµος, πιο ανθρώπινος, που έγινε µετά συνείδηση και όλης της
κοινωνίας. Αυτή είναι η φύση µας και αυτός είναι ο ρόλος του
καλού νοµοθέτη.

Εδώ πρέπει να πούµε το εξής: Ο γάµος από έρωτα και η θεµε-
λίωση της οικογένειας πάνω στο υπόδειγµα της αγάπης είναι ο
πυρήνας της νεωτερικής κοινωνίας, της πυρηνικής οικογένειας
και του σύγχρονου ανθρώπου, είναι αυτό το οποίο µας διαφορο-
ποιεί από το Μεσαίωνα και από την αρχαιότητα. Ο νοµικός µας
πολιτισµός µπορεί να µην εξετάζει τα αίτια και τα κίνητρα του
γάµου, όµως διασφαλίζει σε όλες του τις διαστάσεις την ελεύ-
θερη βούληση και την αυτονοµία του ανθρώπου. Επιτρέπει γι’
αυτό να λήξει ένας κακός γάµος, επιτρέπει επίσης ο γάµος να
έχει και συναισθηµατικά κίνητρα -αν όχι κυρίως συναισθηµατικά
κίνητρα-, να αποτελεί την οδό του προσώπου προς τη δική του
ευτυχία σε συµφωνία και σε σύµπτωση της ελεύθερης βούλησής
του µε τη βούληση ενός άλλου προσώπου. Αυτός ο συγχρονι-
σµός της ανάγκης δύο προσώπων για συνύπαρξη, αυτό είναι ο
γάµος. Είναι η αναφαίρετη προϋπόθεση της δικής τους ολοκλή-
ρωσης και ευτυχίας, των τυχόν παιδιών τους και εν τέλει ολόκλη-
ρης της κοινωνίας. 

Σήµερα, λοιπόν, δεν αποφασίζουµε την αλλαγή ή την εξέλιξη
της κοινωνίας µέσα σε αυτή την Αίθουσα. Δεν συζητάµε για τί-
ποτα καινοτοµικό ή νεωτερικό. Η κοινωνική αλλαγή, η εξέλιξη, η
πρόοδος συµβαίνουν µέσα στην κοινωνία, έχουν συµβεί µέσα
στην κοινωνία, γίνονται από την ίδια την κοινωνία ούτως ή άλλως
χρόνια τώρα. Η κοινωνία αλλάζει και εξελίσσεται χωρίς την άδεια
του Κοινοβουλίου. Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο κανείς µας δεν
έχει το δικαίωµα να στερεί αυτή τη θεµελιώδη ατοµική ελευθερία
και χαρά από κανέναν συνάνθρωπό µας. 

Το νοµοσχέδιο αυτό αποτελεί απόδειξη της προστασίας όχι
µόνο των δικαιωµάτων των οµόφυλων αλλά και του ίδιου του δι-
καιώµατος µιας κοινωνίας να προοδεύει και να εξελίσσεται. Το
λέει άλλωστε και το άρθρο 9 του Συντάγµατος, «η προσωπική
και οικογενειακή ζωή είναι απαραβίαστη», για να επανέλθω στη
συζήτηση περί συνταγµατικότητας. Και το άρθρο 9 πρέπει να
διαβάζεται συνδυαστικά µε το άρθρο 21, αν θέλουµε να είµαστε
συνταγµατικά ακριβείς. Δεν ορίζει εποµένως το ελληνικό Σύν-
ταγµα τον τύπο της οικογένειας. Αφήνει την ελευθερία σε κάθε
άνθρωπο να την επιλέξει ελεύθερα, σε συµφωνία µε τον ή την
σύντροφό του και οφείλει από εκεί και πέρα να την προστατεύει
µε ισότιµο τρόπο, χωρίς διακρίσεις.

Ξεκινάω µε αυτές τις σκέψεις, κυρίες και κύριοι Βουλευτές,
έχοντας την τιµή να εισάγω εκ µέρους της Κυβέρνησης αυτό το
νοµοσχέδιο για την ισότητα στον πολιτικό γάµο ανεξαρτήτως
φύλου και σεξουαλικού προσανατολισµού και ευχαριστώ ιδιαί-
τερα τον Πρωθυπουργό για την τιµή που µου έκανε να είµαι ο ει-
σηγητής.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Υπουργέ, µου
επιτρέπετε να ανακοινώσω τα παιδιά, γιατί θα φύγουν; Περιµέ-
νουν αρκετή ώρα. 

ΧΡΗΣΤΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΚΕΡΤΣΟΣ (Υπουργός Επικρατείας):
Βεβαίως.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστώ πάρα
πολύ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι
από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», τριάντα µία
µαθήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 18ο

Δηµοτικό Σχολείο Καλαµάτας. 
Η Βουλή σάς καλωσορίζει, παιδιά, και σας εύχεται καλή επι-

τυχία. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Υπουργέ.
ΧΡΗΣΤΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΚΕΡΤΣΟΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Εγώ ευχαριστώ.
Επί πολλούς αιώνες οι ανθρώπινες κοινωνίες µάθαιναν ότι η

οµοφυλοφιλία αποτελεί συµπεριφορική παρέκκλιση, ψυχική
νόσο, έγκληµα που τιµωρούνταν ως ποινικό αδίκηµα και ότι µπο-
ρεί να είναι επιλογή που αλλάζει, αν το θέλουµε. Μόλις στο δεύ-
τερο µισό του 20ού αιώνα η επιστήµη βοήθησε στην άρση αυτών
των προκαταλήψεων και οι σύγχρονες δηµοκρατίες που βαδί-
ζουν χέρι-χέρι -και πρέπει να βαδίζουν χέρι-χέρι- µε την επιστήµη,
οι κοινωνίες της γνώσης κατέληξαν ότι ο οµόφυλος σεξουαλικός
προσανατολισµός δεν είναι ψυχική νόσος, δεν αποτελεί ανθρώ-
πινη παρέκκλιση, σίγουρα δεν είναι έγκληµα και όχι δεν είναι επι-
λογή. Συνιστά αντίθετα µια πολλές φορές επώδυνη συνειδη-
τοποίηση, συχνά σε µια ευάλωτη ηλικία, της διαφορετικότητας
σε ένα πολύ συγκεκριµένο πεδίο. 

Αυτές οι συνέπειες δεν δικαιολογούνται πλέον στον 21ο αιώνα,
στην κοινωνία της γνώσης και της κοινωνικής δικαιοσύνης. Ακρι-
βώς γι’ αυτόν το λόγο δεν είναι ανεκτό δηµοκρατικά οι συνάν-
θρωποί µας µε οµόφυλο σεξουαλικό προσανατολισµό να έχουν
λιγότερα ατοµικά, πολιτικά και κοινωνικά δικαιώµατα από την
πλειονότητα. Γι’ αυτό και το ταξίδι µας προς την ελευθερία και
τη δηµοκρατία δεν θα φτάσει ποτέ στο τέλος του χωρίς τα µέλη
αυτής της κοινότητας να απολαµβάνουν τα ίδια δικαιώµατα µε
όλους µας. 

Είναι απάνθρωπο να τιµωρούνται και να καταδικάζονται σε µια
ζωή στο σκοτάδι και στο περιθώριο, επειδή είναι διαφορετικοί
από την πλειονότητα, ενώ δεν βλάπτουν κανέναν µε την προσω-
πική και οικογενειακή τους ζωή. Αντιθέτως, πρόκειται, όπως και
για κάθε ετεροφυλόφιλο πρόσωπο, για τον αδελφό µας, τον γεί-
τονα, το γιατρό, τη φίλη µας, που µας στηρίζει προσωπικά επαγ-
γελµατικά, που πληρώνει φόρους, που συµµορφώνεται µε
νόµους, που συµβάλλει στην κοινωνική και οικονοµική ευηµερία
της κοινωνίας µας. Γι’ αυτό και είναι άδικο να αναγνωρίζουµε
µόνο σε µερικούς επιφανείς οµοφυλόφιλους το δικαίωµα στην
εκκεντρικότητα αλλά όχι σε όλους το αναφαίρετο δικαίωµα στην
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κανονικότητα, που τελικά γεννά ασφάλεια, ευηµερία και ευτυχία. 
Τα άλµατα αυτά στη σκέψη, στον τρόπο ζωής αλλά κυρίως στο

νοµικό πολιτισµό έχουν γίνει ήδη πράξη σε τριάντα έξι χώρες του
κόσµου που αναγνωρίζουν εδώ και δεκαετίες την ισότητα στον
πολιτικό γάµο. Δεκαπέντε χώρες εξ αυτών ανήκουν στην Ευρω-
παϊκή Ένωση, στις πιο προηγµένες και ευηµερούσες χώρες της
Δυτικής Ευρώπης, είκοσι συνολικά στην Ευρώπη. Αντίστοιχα -κι
αυτό ίσως αποτελεί έκπληξη για κάποιους- ακριβώς επειδή τα δι-
καιώµατα των παιδιών και το συµφέρον των παιδιών να µεγαλώ-
νουν µέσα σε ένα ασφαλές περιβάλλον ιεραρχούνται ως πολύ
σηµαντικά, τριάντα εννέα χώρες σε όλον τον κόσµο και είκοσι
τρεις στην Ευρώπη, δηλαδή περισσότερες από ό,τι για τον γάµο,
αναγνωρίζουν ως από κοινού γονείς τα οµόφυλα ζευγάρια που
µεγαλώνουν παιδιά. 

Τι σηµαίνει αυτή η γεωγραφία των νέων δικαιωµάτων; Ότι σή-
µερα που µιλάµε υπάρχουν πολλοί Έλληνες, πολλές Ελληνίδες
που αναγνωρίζονται ως οµόφυλοι σύζυγοι και γονείς µε παιδιά
σε άλλες ευρωπαϊκές χώρες, αλλά µόλις περνούν τα ελληνικά
σύνορα και µπαίνουν στην πατρίδα τους, αυτή τους η ιδιότητα
παύει να υπάρχει. Τα παιδιά τους µένουν απροστάτευτα στην κα-
θηµερινότητα, µένουν απροστάτευτα, αν τους συµβεί κάτι κακό. 

Ορισµένοι, λοιπόν, αντιτίθενται στο νοµοσχέδιο. Ζητούν να
προστατευτεί η εθνική παράδοση και η ηθική στην Ελλάδα. Σε
ποια ηθική άραγε αναφερόµαστε και σε ποια παράδοση; Είναι
στην παράδοσή µας να αφήνουµε απροστάτευτα παιδιά, ενώ
είναι Ελληνόπουλα, να µη τους δίνουµε την ελληνική ιθαγένεια;
Είναι στην παράδοσή µας να µη τους δίνουµε δικαίωµα στην
υγεία, στην ασφάλιση, στην κληρονοµιά, όπως και στα υπόλοιπα
παιδιά, απλώς και µόνον επειδή οι γονείς τους έχουν διαφορετικό
σεξουαλικό προσανατολισµό από την πλειονότητα, να θεωρούµε
ως πολιτεία τον έναν από τους δύο γονείς στην καθηµερινή και
βιωµένη πραγµατικότητα που έχουµε; Νοµίζω πως δεν είναι. Η
ανθρωπιά και η αλληλεγγύη της ελληνικής κοινωνίας είναι βασικά
στοιχεία της ελληνικής παράδοσης, από αυτά για τα οποία είµα-
στε υπερήφανοι και µας ξεχωρίζουν θετικά.

Σε αυτά ακριβώς τα προβλήµατα, λοιπόν, έρχεται να δώσει
λύση αυτό το νοµοσχέδιο των δεκαπέντε άρθρων. Και σε κάθε
περίπτωση, επειδή την ευρωπαϊκή ταυτότητα δεν µπορεί να την
επικαλούµαστε α λα καρτ, αν θέλουµε να λέµε ως ένα από τα πα-
λαιότερα πλέον µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης ότι σεβόµαστε
τις ευρωπαϊκές συνθήκες και τη νοµολογία των ευρωπαϊκών δι-
καστηρίων, τότε πρέπει να ξέρουµε και να σεβαστούµε το γεγο-
νός ότι το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο Δικαιωµάτων του Ανθρώπου
έχει αναγνωρίσει την οµόφυλη οικογένεια και έχει αποδώσει γο-
νεϊκά δικαιώµατα σε οµόφυλα ζευγάρια µε παιδιά. Δεν µας έχει
υποχρεώσει ακόµη ως χώρα να εισαγάγουµε το γάµο για οµό-
φυλα πρόσωπα. Είναι ζήτηµα χρόνου, όµως, να συµβεί και αυτό.
Οφείλουµε ήδη σήµερα που µιλάµε, µε βάση το λεγόµενο ερµη-
νευτικό δεδικασµένο, να συµµορφωθούµε προς τις αποφάσεις
για την προστασία της οικογενειακής ζωής που περιλαµβάνει -
επαναλαµβάνω- και τις οικογένειες µε οµόφυλα ζευγάρια. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, στον πολιτικό, κοινωνικό και επι-
στηµονικό διάλογο που αναπτύχθηκε το προηγούµενο διάστηµα
διατυπώθηκαν πέντε βασικά και απολύτως εύλογα ερωτήµατα,
στα οποία θα ήθελα να δώσω κάποιες απαντήσεις.

Πρώτο ερώτηµα: Γιατί τώρα; Δεν έχουµε άλλα σηµαντικότερα
προβλήµατα να λύσουµε ως χώρα και ως κοινωνία πρώτα; Η απάν-
τηση είναι απλή. Διότι είναι καθήκον της δηµοκρατίας, όταν οι κοι-
νωνικές συνθήκες ωριµάζουν και το απαιτούν, να κατοχυρώνει και
να προστατεύει τα δικαιώµατα των µειονοτήτων. Αυτό σηµαίνει
κράτος δικαίου, αυτό σηµαίνει συνταγµατική φιλελεύθερη δηµο-
κρατία, η προστασία ακόµη και του ενός. Διαφορετικά, οι ανθρώ-
πινες κοινωνίες, ο ανθρώπινος πολιτισµός, που είναι µια διαρκής
προσπάθεια να θεραπεύσουµε τις ανισότητες που γεννά η φύση,
δεν έχουν λόγο ύπαρξης. Με την ίδια λογική δεν θα έπρεπε να
προχωρήσουµε στην ποινικοποίηση της ενδοοικογενειακής βίας,
διότι αφορά λίγες περιπτώσεις, ή στην κατάργηση της προίκας,
µέχρι να λυθούν άλλα προβλήµατα που αφορούν µεγαλύτερο κοµ-
µάτι του κόσµου. Η ισότητα στον γάµο ήταν προγραµµατική δέ-
σµευση της Νέας Δηµοκρατίας και του Πρωθυπουργού και θα
περίµενε κανείς κριτική, αν δεν ήµασταν συνεπείς γι’ αυτά τα

οποία εκλεχθήκαµε και αυτά τα οποία δεσµευτήκαµε να κάνουµε
στη δεύτερη θητεία, όχι για το αντίθετο.

Δεύτερο ερώτηµα: Είναι πράγµατι προς το συµφέρον των παι-
διών µια τέτοια εξέλιξη; Μήπως τα βλάψουµε αντί να τα προστα-
τεύσουµε; Μπορούν παιδιά να µεγαλώνουν µε δύο άντρες, χωρίς
µητέρα ή µε δύο µητέρες; 

Μας έχει απασχολήσει αυτό το θέµα, διότι απασχολεί την κοι-
νωνία και δεν θα κάναµε ποτέ κάτι το οποίο είναι κόντρα στο συµ-
φέρον και στα δικαιώµατα των παιδιών. Η επιστηµονική έρευνα
που έχει γίνει εκτενώς σε άλλες χώρες, που προηγούνται στα ζη-
τήµατα αυτά και τα έχουν νοµοθετήσει και κατοχυρώσει, είναι
ξεκάθαρη. Καταθέτω τις εβδοµήντα πέντε µελέτες, επιστηµονι-
κές µελέτες και αναφορές, που δηλώνουν µε αδιαµφισβήτητο
τρόπο ότι τα παιδιά που µεγαλώνουν µε οµόφυλα ζευγάρια δεν
καταγράφουν κάποια αρνητική απόκλιση ως προς την κοινωνική,
ακαδηµαϊκή, ψυχολογική τους ανάπτυξη ή σηµαντικές στατιστι-
κές διαφοροποιήσεις ως προς τον σεξουαλικό τους προσανατο-
λισµό από τα υπόλοιπα παιδιά. Οι απόψεις όλων των επιστη-

µονικών φορέων κατά την ακρόασή τους την περασµένη εβδο-
µάδα συνέκλιναν σε αυτό το συµπέρασµα.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Επικρατείας κ. Χρήστος - Γεώρ-
γιος Σκέρτσος καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα
έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

Ο νόµος που θα προκύψει από αυτό το Κοινοβούλιο δεν θα
γεννήσει παιδιά. Τα παιδιά αυτά ήδη υπάρχουν και θα συνεχί-
σουν να υπάρχουν. Ο νόµος θα τα προστατεύσει και θα τα κατο-
χυρώσει, δίνοντας δικαιώµατα που σήµερα δεν αναγνωρίζονται.
Άλλωστε ας µην ξεχνάµε ότι οι οµοφυλόφιλοι συµπολίτες µας
από ετεροφυλόφιλους γονείς γεννιούνται. 

Τρίτον, γιατί δεν λύνουµε τα όποια ζητήµατα προκύπτουν µε
το σύµφωνο συµβίωσης; Είναι κατ’ αρχάς σίγουρα θετικό, ως ένα
απτό δείγµα κοινωνικής εξέλιξης και προσαρµογής, ότι αυτή η
πρόταση έρχεται από όσους καταψήφισαν το σύµφωνο συµβίω-
σης πριν µερικά χρόνια και τώρα αναγνωρίζουν τη χρησιµότητά
του. Ωστόσο, µια τέτοια λύση θα αποτελούσε διεθνή πρωτοτυπία
µεταξύ των τριάντα εννέα χωρών που αναγνωρίζουν οµόφυλες
οικογένειες και ταυτόχρονα θα υπέσκαπτε τη σοβαρότητα και τη
συνοχή του νοµικού µας πλαισίου, αφού θα σήµαινε τη δηµιουρ-
γία ενός παράλληλου, ενός δεύτερου και διακριτού οικογενει-
ακού δικαίου, ειδικά για τους οµοφυλόφιλους συµπολίτες µας,
που θα είχε ακριβώς τα ίδια δικαιώµατα και υποχρεώσεις µε τον
πολιτικό γάµο, αλλά θα ονοµαζόταν κάπως αλλιώς, θα αναγνώ-
ριζε επίσης παιδιά µε κηδεµόνα ή επίτροπο, αντί για γονέα, δη-
λαδή πάλι παιδιά δεύτερης κατηγορίας. Θα δηµιουργούσαµε
έτσι νέες αδικαιολόγητες διακρίσεις, ενώ ο σκοπός µας είναι να
τις µειώσουµε αυτές τις διακρίσεις. 

Τέταρτο ερώτηµα. Όµως, η εκκλησία διαφωνεί. Γιατί να συγ-
κρουστούµε µαζί της; Τιµώ και σέβοµαι την ελληνική Ορθόδοξη
Εκκλησία. Είναι συνεπής στη θέση της έναντι του πολιτικού
γάµου. Όµως, σε πολλά πεδία ρύθµισης της κοινωνικής και πο-
λιτειακής ζωής υπάρχουν διαφορετικές απόψεις τής Ορθόδοξης
Εκκλησίας, η οποία παραδοσιακά οφείλει να είναι απόλυτη και
αυστηρή στους θεολογικούς της κανόνες. Δεν συγκρουστήκαµε
µαζί της για την αποτέφρωση, δεν συγκρουστήκαµε µαζί της για
τον πολιτικό γάµο, δεν χρειάζεται να γίνει κάτι τέτοιο ούτε τώρα
προφανώς. Άλλωστε και η Εκκλησία διδάσκει την αγάπη και αυτό
το νοµοσχέδιο πραγµατώνει και αναγνωρίζει ακριβώς αυτό, την
αγάπη. 

Και τέλος, πέµπτο ερώτηµα, κινδυνεύει η κοινωνική συνοχή,
κινδυνεύει η πυρηνική οικογένεια, η µητρότητα, η πατρότητα;
Μήπως ανοίξουµε το κουτί της Πανδώρας και σε άλλες εκδοχές
ενώσεων; Το αντίθετο. Είναι ακριβώς η οικογένεια, είναι ακριβώς
η πυρηνική οικογένεια, δηλαδή γονείς µε παιδιά, σε όλες τις µορ-
φές της, είναι ακριβώς η µητρότητα, η πατρότητα, η παιδική ηλι-
κία, που προστατεύονται µε αυτό το νοµοσχέδιο και δεν
εισάγονται επ' ουδενί καινοφανείς όροι, όπως «γονέας ένα» ή
«γονέας δύο». Και σε καµµία περίπτωση επίσης, σε καµµία από
τις τριάντα εννέα χώρες του κόσµου, που έχουν κατοχυρωθεί τα
δικαιώµατα αυτά, δεν έχουν προκύψει ή δεν έχει νοµοθετηθεί κά-
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ποια άλλη παράδοξη οικογενειακή ένωση. Πρόκειται για τερατο-
λογίες που απλά πετάνε τη µπάλα στην εξέδρα για να µη συζη-
τήσουµε επί της ουσίας. 

Η αγάπη, η ισότητα, η ειλικρίνεια είναι το θεµέλιο µιας δεµένης
οικογένειας. Και η νοµική κατοχύρωση είναι η προϋπόθεση µιας
σταθερής οικογένειας. Η δε αγάπη προς τον πλησίον, δηλαδή η
αλληλεγγύη, µαζί µε την ελευθερία, είναι τα θεµέλια µιας συνε-
κτικής κοινωνίας. Ποιος θέλει να ζει σε ανελεύθερες κοινωνίες
χωρίς σταθερές οικογένειες; Από πότε η ελευθερία, η ισότητα,
η ειλικρίνεια, η αγάπη, η αλληλεγγύη αποτελούν απειλή για οποι-
ονδήποτε, αποτελούν απειλή για µια κοινωνία; Αντιθέτως, τα θε-
µέλια της πυρηνικής οικογένειας και της κοινωνίας θα γίνουν πιο
ισχυρά. 

Υπάρχει, ξέρετε, µια γελοιογραφία που δείχνει έναν νέο άντρα
που λέει «αφήστε µου, σας παρακαλώ, να παντρευτώ τον άντρα
που αγαπώ, γιατί διαφορετικά θα παντρευτώ την κόρη σας». Πε-
ρισσότερη ελευθερία, περισσότερη αγάπη και ειλικρίνεια θα οδη-
γήσουν σε πιο υγιείς κοινωνικές και οικογενειακές σχέσεις, σε
ποιο βαθείς δεσµούς αγάπης και πίστης προς τον άλλον. Δεν µι-
λάµε εδώ για κάποιον άκρατο δικαιωµατισµό. Εδώ µιλάµε για δύο
φύλα. Μιλάµε για άντρες και γυναίκες. Για τίποτε άλλο. 

Το νοµοσχέδιο δεν αλλάζει τίποτα επίσης ως προς το πλαίσιο
της ιατρικώς υποβοηθούµενης αναπαραγωγής, που παραµένει
ένα δικαίωµα για τις γυναίκες, κατόπιν ιατρικής γνωµάτευσης και
απόφασης. Και δεν δηµιουργεί κανένα νέο δικαίωµα απόκτησης
παιδιών µε αυτόν τον τρόπο εντός Ελλάδος. Κανείς µας δεν θέλει
να νοµιµοποιήσει επιθυµίες που στρέφονται κατά του άλλου, που
βλάπτουν είτε ανθρώπους είτε την κοινωνία. Και αυτή είναι η δια-
φορά µεταξύ διεκδικήσεων που πηγάζουν από την ανάγκη για ισό-
τητα και άλλων ρηχών ή αντικοινωνικών αιτηµάτων ή επιθυµιών. 

Κλείνοντας, θέλω να σταθώ και στην πολύ σηµαντική διάσταση
της ψυχικής ανθεκτικότητας και ισορροπίας. Δεκάδες επιστηµο-
νικές έρευνες έχουν δείξει ότι οι παντρεµένοι άνθρωποι ζουν πε-
ρισσότερο και ζουν καλύτερα, ίσως διότι ζουν σε ένα περιβάλλον
µεγαλύτερης συναισθηµατικής ασφάλειας και σταθερότητας.
Υπηρετεί και αυτόν τον στόχο το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο,
καθώς δίνει τη δυνατότητα στα οµόφυλα ζευγάρια να επιλέξουν,
εφόσον το επιθυµούν, τη βαθύτερη συναισθηµατική σύνδεση και
δέσµευση που συνεπάγεται ο γάµος και η οικογένεια. 

Ο γάµος είναι η βάση της οικογένειας και η οικογένεια είναι το
θεµέλιο µιας ανθεκτικής και συνεκτικής κοινωνίας. Με αυτή ακρι-
βώς την έννοια, απευθύνοµαι στους Βουλευτές της Νέας Δηµο-
κρατίας. Ψηφίζουµε την ισότητα στον γάµο, όχι κόντρα στην
πολιτική µας αντίληψη και στην κοινωνική παράδοση, αλλά ακρι-
βώς επειδή πιστεύουµε στην παράδοση και στην κοινωνική συ-
νοχή. Διότι έτσι εντάσσουµε την εξέλιξη των κοινωνικών
δικαιωµάτων στην παράδοσή µας. Και τελικά έτσι δηµιουργούµε
µια πιο ισχυρή κοινωνία, µια πιο ισχυρή πατρίδα, ένα πιο ισχυρό
έθνος. 

Ο Πρωθυπουργός, Κυριάκος Μητσοτάκης, υπερψήφισε το
σύµφωνο συµβίωσης λίγες µόλις εβδοµάδες πριν εκλεγεί Αρχη-
γός της Νέας Δηµοκρατίας. Στη συνέχεια εξελέγη Πρόεδρος της
Νέας Δηµοκρατίας και εξελέγη δύο φορές Πρωθυπουργός της
χώρας. Και αυτό συνέβη διότι έχει πείσει την πλειονότητα της ελ-
ληνικής κοινωνίας ότι εργάζεται και ενδιαφέρεται για όλους τους
πολίτες, χωρίς διακρίσεις, χωρίς αποκλεισµούς. Αυτό απαιτούν
οι πολίτες από εµάς. Αυτό απαιτούν, να εργαζόµαστε καθηµερινά
αδιάκοπα για να κάνουµε την Ελλάδα µια πιο δίκαιη, µια πιο ευη-
µερούσα χώρα, µια πιο ισχυρή και ανθεκτική πατρίδα, όπου οι
πολίτες µας θα αισθάνονται ελεύθεροι, δηµιουργικοί, ασφαλείς
και ευτυχισµένοι. 

Και µια τελευταία λέξη σε έναν πιο ανθρώπινο τόνο. Θα ήθελα
να απευθυνθώ σε όλους και όλες εδώ µέσα σε αυτή την Αίθουσα.
Ας βάλουµε τους εαυτούς µας στη θέση γονιών που µεγαλώνουν
παιδιά µε οµόφυλο σεξουαλικό προσανατολισµό και που τα αγα-
πούν βαθιά, αλλά που ταυτόχρονα κάποιοι από αυτούς νιώθουν
και φόβο και αγωνία και αµφιβολία. Είναι συνάνθρωποί µας της
διπλανής πόρτας. Μπορεί να είναι συγγενείς µας. Τους απασχο-
λεί ότι τα παιδιά τους δεν αναγνωρίζονται ως ισότιµα µέλη της
κοινωνίας και ανησυχούν για αυτό. Έχουν κάθε δικαίωµα να ανη-
συχούν για αυτό. Ας σκεφτούµε την ανακούφιση που θα νιώσουν

αυτοί οι άνθρωποι όταν δουν ότι η πολιτεία αναγνωρίζει επιτέ-
λους ως ισότιµα τα παιδιά τους. 

Ας δώσουµε µια ευκαιρία στην αγάπη. Ας δώσουµε µια ευκαι-
ρία να αγαπήσουµε περισσότερο τον εαυτό µας και τους γύρω
µας. Είναι µια πράξη επαναστατική και ταυτόχρονα µια πράξη
αυτονόητη, που µπορεί να κάνει καλύτερη την ατοµική ζωή, τη
συλλογική συνύπαρξη και εν τέλει τη δηµοκρατία. Για αυτόν και
για όλους τους άλλους λόγους που ανέφερα, σας καλώ να υπερ-
ψηφίσετε αυτό το νοµοσχέδιο.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Σκέρτσο. Ο λόγος που πήρε παραπάνω χρόνο είναι προ-
φανώς γιατί δέχθηκε πολλές διακοπές. 

Καλείτε στο Βήµα ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης, ο κ. Κυ-
ριάκος Βελόπουλος. Μετά έχει ζητήσει τον λόγο η κ. Ζωή Κων-
σταντοπούλου. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Κύριε Πρόεδρε,
ζητώ τον λόγο να πω κάτι µέχρι να πάει ο κ. Βελόπουλος στο
Βήµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Θα πάρετε τον λόγο
µετά εσείς, κύριε Φάµελλε.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Κύριε Πρόεδρε,
θέλω να κάνω ένα σχόλιο για ένα λεπτό, µέχρι να ανέβει ο κ. Βε-
λόπουλος. Ειλικρινά δεν θέλω ούτε ένα λεπτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Πρόεδρε, δεν
γίνεται αυτό το πράγµα. Έχουν ζητήσει και άλλοι τον λόγο. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):
Ζήτησε και η κ. Κωνσταντοπούλου τον λόγο και της είπα όχι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Φάµελλε, θα πα-
ραπονεθεί η κ. Κωνσταντοπούλου, θα παραπονεθούν και άλλοι.
Να περιµένετε λίγο.  

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Καλά εντάξει!
Ένα λεπτό ζήτησα. Δεν γίνεται όµως έτσι. Υπάρχει και µια διαδι-
κασία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Γίνεται, κύριε Πρόεδρε.
Υπάρχει η σειρά και έτσι έχει δηλωθεί. Αυτός είναι ο Κανονισµός.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Εγώ δεν θέλω να
δηµιουργήσω πρόβληµα…

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):
Κύριε Πρόεδρε, ζήτησε η κ. Κωνσταντοπούλου νωρίτερα από
εσάς τον λόγο, αλλά της είπα ότι έχω υποχρέωση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Βελόπουλε, πα-
ρακαλώ. Είναι δικό µου θέµα και λέω στον κ. Φάµελλο ότι δεν θα
µιλάνε µόνο τα δύο κόµµατα. Ευχαριστώ πολύ. 

Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Δεν είναι έτσι τα
πράγµατα. Θα τα λύσουµε σε άλλο επίπεδο. Θα τα δούµε στο
Προεδρείο. Θα τα δούµε στη Διάσκεψη, κύριε Πρόεδρε. Δεν είναι
έτσι, κύριε Πρόεδρε. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):
Δεν είναι έτσι, αλλά ενώ µιλήσατε πρώτος, είπατε την άποψή σας,
απαντάει ο Υπουργός ή δεν ξέρω εγώ τι έκανε και θέλετε να πά-
ρετε και τη θέση µας. Η κ. Κωνσταντοπούλου πριν µου ζήτησε τον
λόγο και της είπα ότι δεν µπορώ. Αν το έκανα για εσάς, θα είχε
θέµα η κ. Κωνσταντοπούλου. Όλοι έχουµε ανειληµµένες υποχρε-
ώσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Βελόπουλε, ξε-
κινήστε, αν θέλετε. Έχετε τον λόγο.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):
Κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, κύριε Υπουργέ, αυτό δεν ήταν
µασάζ που τους κάνατε -βέβαια λείπουν πολλοί- όχι, αυτό ήταν
φυσιοθεραπεία για σπάσιµο λεκάνης. Τέτοιο µασάζ! Τέτοια φυ-
σιοθεραπεία! Ο καλύτερος φυσιοθεραπευτής που πέρασε ποτέ
από το ελληνικό Κοινοβούλιο ήσασταν. Ήταν απίστευτα αυτά που
άκουσα, και θα µπορούσαµε να πάµε και στην ουσία. 
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Κύριε Σκέρτσο, µιλήσατε ειδικά για εµάς, και απορώ γιατί εσείς
ειδικά να έχετε πρόβληµα µε εµάς, διότι εσείς δεν είστε Νέα Δη-
µοκρατία. Σύµβουλος του Γεωργίου Παπανδρέου επί έτη και άν-
θρωπος του Σηµίτη, και µιλάτε εσείς, αντί ο Νεοδηµοκράτης,
εναντίον µας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Το καλό που κάνατε βέβαια και το πετύχατε και σας ευχαρι-

στούµε θερµά γι’ αυτό -το λέω δηµοσίως, θα σας στείλω αύριο
µια γλάστρα, µεγάλη- µας κάνατε τον µοναδικό πατριωτικό πόλο
απέναντί σας και αυτό µας χαροποιεί ιδιαίτερα. Σας ευχαριστούµε
πάρα πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Εγώ θα κάνω και µια άλλη ερώτηση, επειδή µιλήσατε για την

εργασία τη δική µου. Δεν θα µπω στην ουσία της άκοµψης πολιτι-
κής τοποθέτησής σας. Θα ρωτήσω, όµως, εσάς πού έχετε εργα-
στεί ο ίδιος, γιατί εγώ εργάζοµαι και δίνω σε πεντακόσιες
ελληνικές οικογένειες εργασία. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Εσείς πού έχετε δουλέψει;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Το πήγατε προσωπικά, θα απαντώ προσωπικά από εδώ και

πέρα. Θέλω να µας πείτε, γιατί εγώ ξέρω πού έχετε δουλέψει.
Ήσασταν στον ΣΕΒ πριν γίνετε δεξί χέρι του Μαξίµου. Γενικός Δι-
ευθυντής του Συνδέσµου Επιχειρήσεων και Βιοµηχάνων και είπατε
το εξής: «Ο υποκατώτατος µισθός, οι µειώσεις των µισθών και η
διάλυση των συλλογικών συµβάσεων εργασίας είναι απαραίτη-
τες». Αυτοί είστε στη Νέα Δηµοκρατία! Νεοφιλελεύθερη τακτική.
Συµφωνείτε µε αυτόν;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και εγώ απορώ. Το ΠΑΣΟΚ συντονίζεται µε τον ΣΥΡΙΖΑ και συµ-

φωνεί µε τον κ. Σκέρτσο στο νοµοσχέδιο. 
ΧΡΗΣΤΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΚΕΡΤΣΟΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Είναι ψέµατα αυτά.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):

Δεν είναι ψέµατα. Δηµοσιευµένο είναι. Λοιπόν, αφήστε τα αυτά. 
Πάµε, λοιπόν, και στα υπόλοιπα. Θα µου απαντήσετε, άµα θέ-

λετε, όποτε θέλετε, έχω το δηµοσίευµα. 
Για να ρωτήσω κάτι τον κ. Σκέρτσο, το οποίο είναι ιδιαιτέρως

σηµαντικό. Μας ξεπερνά πραγµατικά ο παραλογισµός, όχι ο δικός
σας, γενικά. Ήρθατε εδώ. Δεν είστε χριστιανός απ’ ό,τι κατάλαβα.
Δεν είστε χριστιανός.

ΧΡΗΣΤΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΚΕΡΤΣΟΣ (Υπουργός Επικρατείας):
Είµαι χριστιανός ορθόδοξος.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):
Όχι, δεν θα είστε α λα καρτ χριστιανοί. Ο χριστιανός δέχεται το
δόγµα. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Θέλετε ή δεν τη θέλετε; Α
λα καρτ χριστιανός δεν µπορεί να είσαι. Λέω, αλά καρτ χριστιανοί
δεν είστε. Εκτός αν είστε σέχτα.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρακαλώ. Μη διακό-

πτετε τον οµιλητή. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):

Δεν µίλησα προσωπικά. Γιατί διαµαρτύρεστε; Μίλησα για εσάς;
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Το αν είµαστε χριστιανοί…
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):

Εσύ, Θάνο µου, θα ψηφίσεις «ναι», µη µιλάς. Πάµε παρακάτω.
Θάνο µου, µη µιλάς. Θα σας ακούσω όταν ψηφίσετε, θα πιείτε και
δύο µπουκάλια κρασί, όταν θα πεις «ναι».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρακαλώ.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):

Πάµε λοιπόν. Έρχεσαι, λοιπόν, είσαι χριστιανός….
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

Είσαι χριστιανός, βρε Σταύρο, είσαι. Και νοµοθετείς εις βάρος
της Εκκλησίας. Σοβαρολογείτε τώρα; Νοµοθετείς εις βάρος του
δόγµατός σου. Πώς είσαι χριστιανός;

Πάµε και παρακάτω. Καταθέσατε κάτι µελέτες εδώ. Τις καταθέ-
σατε στην επιτροπή;

ΧΡΗΣΤΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΚΕΡΤΣΟΣ (Υπουργός Επικρατείας):
Ναι.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):

Τις κατέθεσε στην επιτροπή, κύριοι; Γιατί άκουσα ότι δεν τις κα-
τέθεσε. 

Καταθέσατε εβδοµήντα πέντε µελέτες;
ΧΡΗΣΤΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΚΕΡΤΣΟΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Ναι.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):

Σίγουρα; Ψάξτε, σας παρακαλώ, αν υπάρχουν στην επιτροπή οι
µελέτες. Αφού λέει ότι υπάρχουν, υπάρχουν. Είναι σαν και αυτές
του Πρωθυπουργού που έλεγε ότι στο λεωφορείο δεν κολλάµε
Covid; Είναι ίδιες µελέτες; Αν είναι ίδιες µελέτες µε του Πρωθυ-
πουργού ότι στο λεωφορείο δεν κολλάµε Covid, να µην τις πά-
ρουµε σοβαρά υπ’ όψιν. 

Αλλά υπάρχουν κι άλλες µελέτες που δεν αρέσουν εδώ µέσα.
Ποιες είναι αυτές; Εσείς ο ίδιος δεν τα βάλατε µε την κ. Προκο-
πάκη; Εσείς ο ίδιος δεν τα βάλατε µε την επιστήµονα, την ψυχία-
τρο, την Προκοπάκη, ναι ή όχι; Ως τι µιλήσατε; Ως γιατρός; Σαν
τι; Για πείτε µου. Δηλαδή όποια µελέτη µας βολεύει την επικα-
λούµαστε, όποια δεν µας βολεύει τη θεωρούµε ψευτοεπιστηµο-
νική. Τι ωραίοι που είστε στη Νέα Δηµοκρατία! Μα, τι ωραίοι! Α
λα καρτ δηµοκρατία, α λα καρτ κράτος δικαίου, α λα καρτ χρι-
στιανοί. Ε, λοιπόν, α λα καρτ δεν θα υπάρχουν από εδώ και πέρα.
Τελείωσε η ιστορία. Ή θα είστε ή δεν θα είστε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πάµε και στον κ. Δουδωνή τώρα. Δεν είναι εδώ ο κ. Δουδωνής.

Θα τον συµβουλέψω, λοιπόν, ότι όταν φωνάζεις και κουδουνίζεις
και κραυγάζεις, δεν σηµαίνει ότι κερδίζεις κιόλας. Και το λέω µε
πολλή συµπάθεια. Εµείς δεν χτυπήσαµε ποτέ προσωπικά κανέ-
ναν εδώ µέσα, κανέναν. Και οι παλαιότεροι εδώ µέσα το ξέρουν
πολύ καλύτερα αυτό από εµένα, ότι ποτέ δεν ασχολήθηκα προ-
σωπικά µε κανέναν Βουλευτή. Το θεωρώ πολιτικά ανήθικο, όµως,
να χτυπάς το επάγγελµα του άλλου. Σε αυτόν τον κατήφορό σας
και στο βούρκο, λοιπόν, η Ελληνική Λύση δεν θα κυλήσει. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Θα είµαστε σοβαροί και µετρηµένοι, µε επιχειρήµατα. 
Θα τον ρωτήσω όµως κάτι άλλο τον κ. Δουδωνή. Συµφωνεί,

λέει, είπε τα δικά του εδώ, φώναζε, ούρλιαζε. Το αντιλαµβάνοµαι.
Μεταξύ σας έχετε όλους τους Βουλευτές συµφωνηµένους; Έν-
τεκα Βουλευτές σας διαφωνούν. Οι µουσουλµάνοι Βουλευτές
συµφωνούν µε το νοµοσχέδιο; Μαζέψτε τα του οίκου σας, διότι
το ΠΑΣΟΚ του Σηµίτη δεν δικαιούται διά να οµιλεί εδώ µέσα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Ειδικά του Σηµίτη το ΠΑΣΟΚ, που έχετε ξεγράψει τον λόγο του

Ανδρέα Παπανδρέου του πατριωτικού ΠΑΣΟΚ. 
Και δεν θα περάσω σε προσωπικές επιθέσεις. Πού έφτασε η

Νέα Δηµοκρατία, να συµφωνούν µαζί σας οι ψευτοαριστεροί, όχι
οι αριστεροί. Οι ψευτοαριστεροί. Έχετε κάνει το κόµµα αυτό πε-
ρίγελο της ελληνικής κοινωνίας. Γιατί; Αύριο το βράδυ θα σας
χειροκροτούν εδώ µέσα αυτοί. Εδώ είµαστε. Σας αξίζει αυτό το
χειροκρότηµα; Για µένα είναι ύβρις απέναντι στην παράταξη του
µεγάλου Κωνσταντίνου Καραµανλή που ίδρυσε αυτή τη σηµαν-
τική, πρωτοπόρα, λαϊκή, κοινωνική, εθνική παράταξη. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και αυτή την παράταξη και την ιδεολογία της, µε προχωρη-

µένη ιδεολογία, την εκπροσωπεί ένας φορέας εδώ µέσα, η Ελ-
ληνική Λύση πλέον. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Βάλατε ταφόπλακα. Βάλατε ταφόπλακα. Παράδειγµα ο

Υπουργός σας. Σηµιτικός είναι. Το δεξί χέρι τού Πρωθυπουργού.
Αυτόν έχετε Υπουργό, ρε παιδιά!

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Ναι, είµαι υπέρ της εθνικής ανεξαρτησίας, της λαϊκής κυριαρ-

χίας, που εσύ δεν θέλεις! Είµαι υπέρ αυτών των δηλώσεων! Πες
το, εσύ, εδώ. Πες το, Θάνο µου, και λες «όχι» στο νοµοσχέδιο.
Θα το πεις; Δεν θα το πεις. 

Πάµε στην ουσία, πάµε στην ουσία τώρα, πάµε στα άλλα τα
ωραία.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, πα-

ρακαλώ.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):

Άκουσα κάποια…
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(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Κάνουν οχλαγωγία. Ακούστε, είστε ευφυείς πολιτικοί. Μη φύε-

στε εκεί που δεν σας σπέρνουν, γιατί ξύνεστε στη γκλίτσα τού τσο-
πάνη. Μην το κάνετε.

Πάµε στην ουσία. Η ουσία είναι µία. Άκουσα µία Βουλευτή να
λέει το εξής αµίµητο, ότι «όσοι διαφωνείτε εδώ µέσα, µας πάτε
στο Μεσαίωνα». Εδώ, το είπε. Άκριτα το είπατε. Αν σας πω κάτι;
Για πρώτη φορά πού εφαρµόστηκε ο νόµος οµοφυλοφίλων; Στην
εποχή τού Νέρωνος, όπου ο Νέρωνας επειδή ήθελε να παντρευτεί
έναν άνδρα, άλλαξε τον νόµο. Άρα, εσείς µε τη δική σας λογική,
µας πάτε στην εποχή του Νέρωνα και όχι στο Μεσαίωνα, πολύ πιο
παλιά! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Έτσι είναι, έτσι. Όταν διαστέλλεις τη σκέψη και την ερµηνεία,

αυτά παθαίνεις.
Πάµε και στο άλλο τώρα. Δεν θα πω, κύριε Σκέρτσο, ότι δεν

υπάρχει καµµία νοµική υποχρέωση. Δεν θα το συζητήσω καν. Τα
νοµικά τα δίνω σε κάποιους άλλους. Εγώ θέλω να µου πείτε εδώ
ως Υπουργός -και θα τα κατέβω κάτω τώρα- όταν λέµε ΛΟΑΤΚΙ τι
εννοούµε; 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Ακριβώς, µαζί µε το συν. Θέλω κάποιος να µας πει. Γιατί ο κ. Σα-

ράκης επέµενε να ρωτήσει τις συλλογικότητες τι σηµαίνει ΛΟ-
ΑΤΚΙ+, για να ξέρουν οι κύριοι από εδώ τι ψηφίζουν. 

Θα µας πει κανείς Υπουργός από αυτούς τι σηµαίνει ΛΟΑΤΚΙ+;
Δεν λέω ΛΟΑΤΚΙ. ΛΟΑΤΚΙ+ τι σηµαίνει; Θα µας πείτε; Και ερωτώ.

ΠΑΥΛΟΣ ΧΡΗΣΤΙΔΗΣ: Το συν είναι η απορία;
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):

Τι σηµαίνει; Σηµαίνει transgender; Άτοµα που έχουν κάνει επέµ-
βαση διόρθωσης φύλου. Σηµαίνει queer. Θεωρούν υποτιµητικό να
είσαι γκέι και θέλουν να λέγονται αλλιώς. Ίντερσεξ, διεµφυλικός.
Ασέξουαλ, άτοµα που δεν νιώθουν καµµία ανάγκη για σεξ. Non bi-
nary, άτοµα που δεν νιώθουν ούτε άντρες ούτε γυναίκες. Πανσέ-
ξουαλ, άτοµα που εκφράζουν ερωτική επιθυµία προς άτοµα
ανεξαρτήτως φύλου ή ταυτότητος. Ντεµισέξουσαλ…

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΚΥΡΙΑΚΗΣ: Μια χαρά τα ξέρει.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):

Εγώ τα ξέρω µια χαρά, γιατί ξέρω τι ψηφίζω, γι’ αυτό καταψηφίζω.
Εσύ που δεν ξέρεις τι σου γίνεται, υπερψηφίζεις. Αυτή είναι η δια-
φορά µας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Εσύ που δεν ξέρεις τι σου γίνεται, υπερψηφίζεις. Εγώ τα έψαξα

και τα βρήκα και τα ξέρω. 
Να πάω, λοιπόν, και στο άλλο. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΚΥΡΙΑΚΗΣ: Μια χαρά τα ξέρουµε κι εµείς.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):

Είσαι πολύ ογκώδης στον πολιτικό σου όγκο και θα είσαι και προ-
σεκτικός.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΚΥΡΙΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):

Θα είσαι προσεκτικός.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

Με αυτά που λέει. Άκουσες τι είπε; Άκουσες τι είπε; Άκουσες τι
είπε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε….
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):

Όταν ακούσετε τι λέει ο άλλος, τότε να παρεµβαίνετε. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΚΥΡΙΑΚΗΣ: Ο ρατσισµός σε όλο του το µεγαλείο!!

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, πα-

ρακαλώ.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):

Εντάξει, εντάξει, µάθατε την καραµέλα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, µη

διακόπτετε. Συνεχώς διακόπτετε.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):

Βαφτίζετε ακόµη και ένα σχόλιο ειρωνικό, σκωπτικό, ρατσισµό! Ε,
αυτοί είστε λοιπόν!

ΠΑΥΛΟΣ ΧΡΗΣΤΙΔΗΣ: Αφού είναι ρατσιστικό!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):

Δεν υπάρχουν κακές λέξεις, υπάρχουν κακά µυαλά, βρώµικα
µυαλά. Πάµε και στην ουσία.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΑΥΛΟΣ ΧΡΗΣΤΙΔΗΣ: Πάρτε το πίσω.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):

Ε, τότε τι θα γίνει, ρε παιδιά; Όλοι απέναντί µας είστε. Σταµατήστε
λίγο. Όλοι είστε απέναντί µας! Ενώσαµε το ΠΑΣΟΚ, τη Νέα Δηµο-
κρατία και το ΣΥΡΙΖΑ!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Επιτέλους, συγκυβέρνηση τώρα, να τελειώνει η ιστορία! Συγκυ-

βερνήστε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Ανακάλεσέ το, για σένα!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):

Θα διαγραφεί, δεν έχω κανένα πρόβληµα. Σε αυτό το τελευταίο
θέλω. Έτσι, έτσι, ψήφισε εσύ.

Εσείς βαφτίζετε, λοιπόν, ακόµη και τον σκεπτικισµό οµοφοβικό
και οµοφοβία, τον σκεπτικισµό. Είµαστε σκεπτικιστές, ενοχλείστε. 

Λέω, λοιπόν, το εξής. Έφερε η κυρία συνάδελφος -άκριτα και
πάλι λέω- το παράδειγµα, ακούστε, του Σάιλοκ, «Ο Έµπορος της
Βενετίας». Έτσι δεν είναι; Μπράβο! Διαβάσατε τον «Έµπορο της
Βενετίας»;.

ΕΛΕΝΑ ΑΚΡΙΤΑ: Ξέρουµε ποιος είναι ο Σάιλοκ.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):

Λέω, το διαβάσατε το βιβλίο; Γιατί επιµεριστικά το σχολιάσατε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Πρόεδρε, δεν κά-

νουµε διάλογο.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):

Διότι, ακούστε, ο Σάιλοκ δεν ήταν απεχθής για το θρήσκευµά του,
αλλά για τη συµπεριφορά του. Τι έκανε ο Σάιλοκ; Ήθελε να ξερι-
ζώσει την καρδιά ενός ανθρώπου, γιατί του χρωστούσε λεφτά. 

Μη µου συγκρίνετε, λοιπόν, ανόµοια πράγµατα, γιατί µου θυµί-
ζετε εσάς που φέρατε τα funds στην Ελλάδα για να ξεριζώσετε τα
σπίτια των Ελλήνων και τώρα το παίζετε υπηρέτες των Ελλήνων.
Ποιος έφερε τα funds, εγώ; Μαζί, εδώ, εδώ, που ξεριζώνουν τα
σπίτια. Άρα, λοιπόν, ατυχής -το τονίζω- η σύγκριση. Καµµία σχέση
το ένα µε το άλλο. 

Όταν επικαλείστε κάποια πράγµατα θα  σας απαντούµε µε επι-
χειρήµατα.

(Γέλωτες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Έτσι γελούσε και η θεία µου όταν µιλούσαµε. Στο ειρωνικό θα

απαντάω µε ειρωνεία. 
Σήµερα ο Ράµφος τι είπε; Φαντάζοµαι ότι δεν συγκρίνεται µε

τον κ. Ράµφο η κ. Ακρίτα. Ο Ράµφος είναι κάτι άλλο. «Ο ανερµάτι-
στος δικαιωµατισµός οδηγεί στον ολοκληρωτισµό». Τελεία και
παύλα. Ράµφος. Όχι ο Βελόπουλος, ο Ράµφος. Πηγαίνετε, λοιπόν,
εσείς και κάντε πιο έξυπνο τον Ράµφο από εσάς. Πώς θα γίνει
τώρα; Δεν γίνεται, δυστυχώς.

Εµείς επιµένουµε -θα ενοχλήσω τώρα, θα έχω οχλαγωγία, είµαι
βέβαιος- κύριε Σκέρτσο, ότι υπάρχει ένας νόµος. Διασταλτικά να
τον ερµηνεύσω έχει τον νοµικό τον κ. Πλεύρη. Νόµος 4412/16,
άρθρο 262. Μιλάει, ακούστε λίγο, για τη συµπεριφορά της διαφά-
νειας της εξυπηρέτησης µη προσωπικών επιθυµιών και προσωπι-
κού συµφέροντος. Να µην έχεις προσωπικό συµφέρον όταν
υπογράφεις κάτι. Λέω, λοιπόν: Έχουµε σύγκρουση συµφερόντων,
ναι ή όχι; Διότι αν εγώ έχω την επιλογή µου, δικαίωµά µου, να είµαι
εφοπλιστής και έχω αυτό το επάγγελµα και νοµοθετώ υπέρ των
εφοπλιστών, σηµαίνει ότι έχω σύγκρουση συµφερόντων. 

Χθες, λοιπόν, επειδή ο κ. Μπιµπίλας είναι συµπαθής κατά τα
άλλα, µας είπε κάτι για την Εκκλησία -στην επιτροπή, δεν ξέρω
πού το είπατε- λέω, λοιπόν και εγώ κάτι και σήµερα µε έπιασαν τα
κανάλια, να βγούµε δηµοσίως και να πούµε, να µην ντραπούµε,
«εγώ» -εγώ δεν είµαι, κάποιος άλλος είναι- «ψηφίζω αυτό». Να ξέ-
ρουµε ο καθένας γιατί ψηφίζει εδώ και τι ψηφίζει. Άλλο να ψηφίζω
γιατί θέλω να γίνω Υπουργός του Μητσοτάκη και άλλο γιατί πι-
στεύω σε αυτή την επιλογή και άλλο γιατί είµαι οµοφυλόφιλος και
ψηφίζω. Διότι εάν ο ένας συνδικαλιστής µεθόµεθα εµείς ότι ο δι-
κηγόρος και ο γιατρός ψηφίζουν στη Βουλή επειδή έτσι είναι το
συµφέρον τους, έτσι λοιπόν και εδώ µέσα. Όσοι είστε οµοφυλό-
φιλοι, όσοι είναι οµοφυλόφιλοι πρέπει να πουν εδώ ανοιχτά -γιατί
κρύβεστε;- «είµαστε οµοφυλόφιλοι και ψηφίζουµε αυτό». 
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Αυτό, όµως, είναι ασυµβίβαστο. Συγκρουόµενα συµφέροντα. Α,
ψηφίζουν µε βάση την επιθυµία και τα συµφέροντά τους οι Βου-
λευτές της Νέας Δηµοκρατίας. Άρα, λοιπόν, µε βάση την επιθυµία
σας ψηφίζατε, µε βάση το συµφέρον σας, µε βάση αυτό που πι-
στεύετε.

ΟΥΡΑΝΙΑ (ΡΑΝΙΑ) ΘΡΑΣΚΕΙΑ: Είναι επάγγελµα η σεξουαλική
ταυτότητα; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία συνάδελφε, αφή-
στε τον να ολοκληρώσει, σας παρακαλώ. Μη διακόπτετε συνεχώς.
Μετά δεν µπορεί να τελειώσει.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):
Το περάσαµε αυτό. Πήγαµε σε άλλο level. Το ξεπεράσαµε. 

ΕΛΕΝΑ ΑΚΡΙΤΑ: Είναι επάγγελµα η οµοφυλοφιλία; 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):

Τον κ. Ράµφο ρωτήστε τι είναι. Κοιτάξτε, ότι υπάρχουν επαγγελ-
µατίες του χώρου, υπάρχουν, µην κοροϊδευόµαστε. Υπάρχουν και
επαγγελµατίες του είδους. 

Λέω λοιπόν επ’ αυτού και κλείνω εδώ. Ακούστε, κύριοι συνάδελ-
φοι, είµαστε χαρούµενοι για ένα πράγµα σήµερα. Ενώσαµε τη Νέα
Αριστερά, την Πλεύση Ελευθερίας, το ΠΑΣΟΚ, τον ΣΥΡΙΖΑ και τη
Νέα Δηµοκρατία απέναντι στην Ελληνική Λύση. Είµαστε ο κεντρι-
κός πόλος απέναντι σας ό,τι και να κάνετε

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και κλείνω εδώ, κύριε Πρόεδρε. Για µένα έχει σηµασία ένα

πράγµα, γιατί σήµερα κάνω παρέµβαση. Μη µε στεναχωρείτε πε-
ρισσότερο, φθάνει.  

Έκανα µια καταγγελία χθες -δεν ενδιέφερε κανέναν εδώ µέσα,
ούτε το ΠΑΣΟΚ ούτε τον ΣΥΡΙΖΑ- για την κοµπίνα µε τα βοσκοτό-
πια. Δύο δισεκατοµµύρια ευρώ έφαγαν. Γαλάζιοι. Δύο δισεκατοµ-
µύρια ευρώ. Τίποτα, δεν σας νοιάζει τίποτα. Δύο δισεκατοµµύρια
βοσκοτόπια τα φάγανε. Είπα ονόµατα, στοιχεία. Μάλιστα η εται-
ρεία η συγκεκριµένη ήδη καταγγέλθηκε στον Ευρωπαίο Εισαγγε-
λέα και ο κ. Σαράκης το ψάχνει από αυτή τη στιγµή να βρούµε τα
ονόµατα αυτών που εµπλέκονται. Εµπλέκονται Υφυπουργοί,
Υπουργοί, στελέχη. Δύο δισεκατοµµύρια ευρώ, τρεις χιλιάδες
οκτακόσια σαράντα ΑΦΜ -ακούστε λίγο- δόθηκαν σε περιφερει-
άρχη τότε που τα έδωσε στην ελληνική δικαιοσύνη. Η λεγόµενη
λίστα για την οποία καρατοµήθηκε Υπουργός γιατί πήγε να το δη-
µοσιοποιήσει. Αυτό είναι σκάνδαλο απίστευτο για τους αγρότες.
Κανείς δεν µιλάει εδώ µέσα. Γιατί; Θα σας πω εγώ την αλήθεια.
Γιατί είτε ψευτοδεξιοί είτε ψευτοαριστεροί, στο φαΐ είναι ίδιοι. Άµα
είναι να φάνε τρώνε καλά, τρώνε πολύ καλά γιατί είναι ψευτοκάτι.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και κλείνοντας θα ήθελα να δω αυτούς τους πατριώτες της

Νέας Δηµοκρατίας που τους συµπαθώ πάρα πολύ. Εκείνο το
δάκρυ του Κωνσταντίνου Καραµανλή, αλλά και του Καραµανλή
του Β για τη Μακεδονία, Γιατί προέρχονται από τη Μακεδονία. 

Χθες, κύριε Καλαφάτη -Μακεδόνας είστε- έληξε η ηµεροµηνία
των διαβατηρίων των Σκοπίων για -πώς λέγονται;- άνω, κάτω Πλα-
γιά κ.λπ.. Μπαίνουν στην Ελλάδα από σήµερα ως Μακεδονία.
Γιατί; Τι έγινε, Μακεδονοµάχοι; Αυτοί τουλάχιστον ήταν έντιµοι
απέναντι στο θέµα. Και αυτοί ήταν έντιµοι. Εσείς που είστε Μακε-
δονοµάχοι; 

Βέβαια για τη Νέα Δηµοκρατία ότι είναι αντεθνικό και το κάνει
αυτή «έλα µωρέ, εντάξει». Ότι είναι αντεθνικό και το κάνει ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ, συλλαλητήρια, περικεφαλαία, περικνηµίδες, σάριζες και
στους δρόµους. Αυτά θα τα κόψετε. Θα µιλάτε έντιµα και ειλι-
κρινά. Ο Μπελέρης έφαγε δυόµισι χρόνια φυλακή και ήταν ο Βο-
ρίδης εδώ και µου είχε πει ότι θα λυθεί το θέµα µέχρι τον
Ιανουάριο. Τι µήνα έχουµε τώρα; Φυλακή πάει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Πρόεδρε, ευχα-
ριστούµε πολύ. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):
Κλείνω, κύριε Πρόεδρε. 

Αυτό σηµαίνει να είσαι Πρόεδρος του ελληνικού Κοινοβουλίου,
πραγµατικός όπως ο κ. Βιλιάρδος, τον είδατε, ενώ δεν κάνει αυτά
ο κ. Τασούλας.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Γιατί σας άφησε τρεις φορές παρα-
πάνω.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):
Δεν τα κάνει!

Κύριε Καλαφάτη, χαίροµαι πραγµατικά, γιατί σας γνωρίζω από
παλιά. Ξέρω ότι είστε Έλληνας πατριώτης, Μακεδόνας, το γνω-
ρίζω προσωπικά και το υπογράφω και εγώ σε όλους τους Έλλη-
νες. Απλά µε πικρία σας βλέπω πλέον, γιατί στα λόγια είµαστε
όλοι πατριώτες. Στις πράξεις είµαστε και σε αυτό που κάνουµε
καθηµερινά. Σε όλα αυτά που πάνε να επιβάλουν αυτοί, ένα
κόµµα αντιστέκεται και φαίνεται από την εχθρική συµπεριφορά
των υπολοίπων, ένα µόνο, η Ελληνική Λύση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Γιατί αυτή είναι η λύση που µπορεί να αλλάξει τη χώρα. Η Ελ-

ληνική Λύση. Και επιχειρήσατε να µας τελειώσετε και δοκιµάζε-
στε. Φοβάστε µόνο εµάς. Και ξέρετε γιατί το λέω; Γιατί ψήφισε
το ΠΑΣΟΚ µαζί µε τη Νίκη δυστυχώς, έναν νόµο που τον κατα-
ψήφισαν οι υπόλοιποι. Το φίµωτρο στο διαδίκτυο. Το ανακοίνωσε
ο Υπουργός κ. Παπαστεργίου ότι πλέον θα ετοιµάσουν ειδικό µη-
χανισµό για να κατεβάζουν τα βίντεο που δεν αρέσουν του Γιαν-
νούλη. Το ψηφίσατε. Μη διαµαρτύρεστε, το ψηφίσατε. Και
ανοίξατε την πόρτα, δυστυχώς το λέω αυτό, για να έρθει αυτό.
Ψηφίσατε αυτό για την τροµοκρατία που ήταν η πόρτα. Ξέρω τι
λέω. Με την τροµοκρατία κατεβαίνουν.

Πάµε και στην ουσία. Θέλετε, λοιπόν, να τελειώσετε; Θα σας
πω κάτι. Αύριο το βράδυ εσείς, οι Βουλευτές πατριώτες της Νέας
Δηµοκρατίας, οι ορθόδοξοι χριστιανοί, οι άνθρωποι που αγα-
πούν, τιµούν, το κόµµα του Κωνσταντίνου Καραµανλή, οι άνθρω-
ποι που σέβονται τον Κώστα Καραµανλή θα σηκωθείτε όρθιοι και
θα πείτε «Δεν ψηφίζουµε εµείς, ας ψηφίσει ο ΣΥΡΙΖΑ και το
ΠΑΣΟΚ. Δεν ψηφίζουµε». Δεν ψηφίζουµε κάτι τέτοιο. Είναι αντι-
καταστατικό και κυρίως αντιχριστιανικό, αντιεθνικό, ανθελληνικό. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Όρθιοι οι Βουλευτές της Ελληνικής Λύσης χειροκροτούν

ζωηρά και παρατεταµένα) 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε τον

Πρόεδρο της Ελληνικής Λύσης.
Τον λόγο έχει ζητήσει για µία παρέµβαση η κ. Ζωή Κωνσταν-

τοπούλου, Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας, µετά ο κ. Στίγ-
κας, Πρόεδρος των Σπαρτιατών, έπειτα ο κ. Ηλιόπουλος και µετά
ο κ. Μάντζος.

Θα προηγηθεί ο κύριος Υπουργός που έχει ζητήσει τον λόγο
επί προσωπικού.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ.
ΧΡΗΣΤΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΚΕΡΤΣΟΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Δεν θα απασχολήσω πολύ το Σώµα, κύριε Πρόεδρε, απλά ο κ.
Βελόπουλος επιχειρεί απεγνωσµένα να το κάνει µια προσωπική
διένεξη. Δυστυχώς, γι’ αυτόν δεν θα ακολουθήσουµε, απλά προς
αποκατάσταση της αλήθειας, εγώ ποτέ δεν έκρυψα το παρελθόν
µου. Εσείς έχετε κρύψει ή κρύβετε ότι έχετε περάσει από το
ΠΑΣΟΚ και τώρα µας το παίζετε υπερπατριώτης, υπερθρησκευό-
µενος και υπερσυντηρητικός.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Ελληνικής

Λύσης)
Και επίσης εγώ δεν θα πω αν είµαι καλός ή κακός χριστιανός

-είµαι χριστιανός ορθόδοξος- εσείς όµως εµπορεύεστε ψεύτικες
επιστολές του Ιησού και λυπάµαι πολύ για αυτό. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Πρόεδρε, για

ένα λεπτό, παρακαλώ πολύ.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):

Αφού είστε χριστιανός θα έχετε µετανοήσει γι’ αυτό που είπατε,
γιατί είπατε τρία ψέµατα στη σειρά. Εγώ δεν έκρυψα ποτέ ότι είµαι
µε τον Ανδρέα Παπανδρέου. Στα είκοσι δύο µου έφυγα από το
ΠΑΣΟΚ για να µην πάρω καρέκλα. Εσείς φύγατε από το ΠΑΣΟΚ
για να πάτε στη Νέα Δηµοκρατία για να πάρετε καρέκλα ως σύµ-
βουλος του Πρωθυπουργού, καταλάβατε;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Όσο για τις επιστολές θα σας πω κάτι πολύ απλό. Αν θέλετε

και είστε καλός χριστιανός, πηγαίνετε τον Αύγουστο ή και τώρα
στην εκκλησία, στο Μηναίον του Αυγούστου να τις διαβάσετε ο
ίδιος. Αλλά επειδή η ηµιµάθεια είναι χειρότερη από την αµάθεια,
σας λέω ένα πράγµα. Άλλο χριστιανός στα λόγια και άλλο στις
πράξεις και στα έργα.
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Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Τον λόγο έχει η Πρό-
εδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή Κωνσταντοπούλου.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κύριε Πρόεδρε, ζήτησα τον λόγο για µία παρέµβαση.
Την οµιλία µου θα την κάνω αργότερα σήµερα και δεν ξέρω πόσα
ακόµη θα έχω ακούσει µέχρι την οµιλία µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Θέλετε ή δεν θέλετε
τον λόγο; Δεν κατάλαβα.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ξεκίνησα να µιλώ. Νόµιζα ότι ήταν αντιληπτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Δεν το κατάλαβα. Μου
είπατε ότι θα µιλήσετε µετά.

Παρακαλώ, κυρία Κωνσταντοπούλου. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Βλέπετε, όταν µιλάµε πολιτισµένα και δεν γαβγίζουµε,
δεν είναι αντιληπτό ότι µιλάµε. Και ίσως αυτό είναι µια αρχή για
τον πολιτισµό και τον τρόπο που πρέπει να διεκδικήσουµε µέσα
στο Κοινοβούλιο και για το επίπεδο επίσης της συζήτησης, που
θα έπρεπε να υπάρχει και συχνότατα δεν υπάρχει.

Ζήτησα, λοιπόν, τον λόγο, κύριε Υπουργέ, για να αποκατα-
στήσω την πραγµατικότητα γιατί παρασυρθήκατε από όλο το
κλίµα που επικράτησε και από έναν εκνευρισµό που καταλαβαίνω
ότι επικρατεί και στο δικό σας κόµµα. Δεν χαίροµαι για αυτό ούτε
σας το λέω για να σας πειράξω. 

Παρασυρθήκατε, όµως, και αισθανθήκατε ότι πρέπει να διεκ-
δικήσετε µε έναν τρόπο την αποκλειστικότητα στην υπεράσπιση
των δικαιωµάτων. Είπατε ότι η αλήθεια είναι ότι το νοµοσχέδιο
αυτό το φέρνει η Νέα Δηµοκρατία και αναγκάζονται να το ψηφί-
σουν τα κόµµατα που το ψηφίζουν, µεταξύ των οποίων και η
Πλεύση Ελευθερίας. Αυτό γνωρίζετε ότι δεν είναι αλήθεια. 

Η αλήθεια είναι ότι η Πλεύση Ελευθερίας σάς προσκάλεσε και
προσκάλεσε τον Πρωθυπουργό κατ’ επανάληψη πολύ πριν κα-
τατεθεί το νοµοσχέδιο αυτό, όταν άνοιξε η δηµόσια συζήτηση µε
διαρροές και κυβερνητική πρωτοβουλία να καταθέσετε το νοµο-
σχέδιο και να το συζητήσουµε. Κατ’ επανάληψη εγώ προσωπικά
και από το Βήµα της Βουλής και από το δηµόσιο βήµα που έχω
σας προσκάλεσα να το καταθέσετε και αυτή τη στιγµή δεν θα πω
ότι η Πλεύση Ελευθερίας ανάγκασε την Κυβέρνηση ή ανάγκασε
τη Νέα Δηµοκρατία να το καταθέσει γιατί δεν µε ενδιαφέρει να
διεκδικήσω αυτό. 

Με ενδιαφέρει, όµως, να υπογραµµίσω ότι, ναι, σας παρωθή-
σαµε να επισπεύσετε και να κατασταλάξετε στην κατάθεση νο-
µοθετικής πρωτοβουλίας και όχι στη γενικόλογη συζήτηση που
ήταν η αρχική κατάσταση που επικρατούσε και θα σας πω ότι κά-
νατε τη σωστή επιλογή και µπράβο σας. 

Καταλαβαίνουµε ότι επικράτησαν και άλλες σκέψεις. Καταλα-
βαίνουµε ότι υπάρχουν στο κόµµα σας και Βουλευτές, ενδεχο-
µένως και ψηφοφόροι, που πιστεύουν ότι δεν είναι αυτονόητο
ότι όλοι οι άνθρωποι είναι ίσοι, που πιστεύουν απλούστατα ότι
δεν είµαστε όλοι ίσοι. 

Εδώ, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, σε σχέση µε τη στάση που κρα-
τάµε όλοι µας απέναντι στην κοινωνία, απέναντι στη δηµοκρατία
και απέναντι στην ιστορία θέλω να σας πω ότι τίθεται θέµα ηγε-
σίας, γιατί η ηγεσία δεν είναι ούτε η άσκηση εξουσίας εσωτερικά
στο κόµµα καθενός ή στην κοινωνία ή στη Βουλή, η ηγεσία είναι
το παράδειγµα. Είναι, λοιπόν, σηµαντικό να δώσετε παράδειγµα
ηγεσίας και να µην υιοθετήσετε τη στάση ότι είναι µια άποψη
απλώς η αµφισβήτηση των ανθρωπίνων δικαιωµάτων κάποιων
όποιων συνανθρώπων µας, εν προκειµένω των συνανθρώπων
µας που τα δικαιώµατά τους αναγνωρίζει το νοµοσχέδιο αυτό. 

Εγκαταλείψτε τον ισορροπισµό. Πάρτε την πρωτοβουλία ηγε-
σίας. Το απευθύνω και στον κ. Μητσοτάκη. Εγκαταλείψτε τα περί
αποχής και µη εµφάνισης. Δεν είναι ελευθερία γνώµης η αµφι-
σβήτηση ανθρωπίνων δικαιωµάτων και, µάλιστα, θεµελιωδών δι-
καιωµάτων και καλέστε τους Βουλευτές σας όλους στην
ονοµαστική ψηφοφορία που έπρεπε να την έχετε ζητήσει εσείς,
στην ονοµαστική ψηφοφορία που εµείς δεν έχουµε αρκετούς
Βουλευτές για να τη ζητήσουµε, αλλά θα έπρεπε να γίνει µε πρω-
τοβουλία εκείνων που υποστηρίζουν το νοµοσχέδιο για όλα τα

άρθρα και όχι µόνο επί της αρχής. Πάρτε µια πρωτοβουλία ονο-
µαστικής ψηφοφορίας. Καλέστε τους Βουλευτές σας να έρθουν
να ψηφίσουν θετικά, όχι µε κοµµατική πειθαρχία, αλλά µε το πα-
ράδειγµα. 

Και κάντε αυτό που θα κάνουµε εµείς δίνοντας το παράδειγµα
και θεωρώντας ότι αυτό είναι ένα παράδειγµα και ηγεσίας και πο-
λιτικής στάσης και δηµοκρατικής αντίληψης και συνειδησιακής
αναφοράς στην ελευθερία και στη δηµοκρατία. Ποιο είναι αυτό;
Θα ψηφίσουµε το νοµοσχέδιο και όλα του τα άρθρα µε περηφά-
νια. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Κωνσταντοπούλου, την Πρόεδρο της Πλεύσης Ελευθε-
ρίας. 

Τον λόγο έχει, επίσης για µια παρέµβαση, ο κ. Βασίλειος Στίγ-
κας, Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας των Σπαρτιατών.

Παρακαλώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Ευχαρι-

στώ, κύριε Πρόεδρε.
Σήµερα είµαστε εδώ για να συζητήσουµε ένα πάρα πολύ σο-

βαρό νοµοσχέδιο που θα κρίνει το µέλλον της ελληνικής οικογέ-
νειας, αλλά και των παιδιών µας. Τουλάχιστον έτσι θεωρούµε
εµείς.

Όµως, αναγκάζοµαι να παρέµβω γιατί ακούστηκαν προηγου-
µένως κάποια πράγµατα για τους Σπαρτιάτες και θέλω να απαν-
τήσω στους συναδέλφους εδώ του ΠΑΣΟΚ ότι στη ζωή µου
πάντα σεβόµουν τους νεκρούς και τώρα τι να απαντήσω στο
ΠΑΣΟΚ; Τι να απαντήσω σε αυτό το κόµµα που λένε εάν εµείς
είµαστε δηµοκράτες ή αν πιστεύουµε στο Σύνταγµα;

Τόσους µήνες που είµαστε εδώ δεν έχουµε δώσει κανένα δι-
καίωµα. Αντιθέτως είµαστε πιο δηµοκράτες και από τους δηµο-
κράτες. Και το έχουµε αποδείξει. Το ΠΑΣΟΚ δεν είναι δηµοκρατικό
κόµµα. Οι Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ δεν είναι δηµοκράτες γιατί είναι
κάτι άλλο. Είναι επίορκοι και το έχουν αποδείξει στην ελληνική κοι-
νωνία. Να ξεκινήσω από το «Τσοβόλα δώστα όλα» που ρήµαξαν
την Ελλάδα και τον ελληνικό λαό, να πάµε στο «λεφτά υπάρχουν»
και από τα λεφτά που υπάρχουν «πάρτε και ένα µνηµόνιο»;

Πραγµατικά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν αξίζει να ασχο-
λούµαι και, όπως είπα και πριν, µε τους πεθαµένους δεν ασχο-
λούµαστε. Καθίστε στα ερείπιά σας και απολαύστε το. Με τους
Σπαρτιάτες δεν θα µπορέσετε ποτέ.

ΠΑΥΛΟΣ ΧΡΗΣΤΙΔΗΣ: (Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, σας

παρακαλώ µη διακόπτετε. Πρέπει να τελειώσουµε κάποια στιγµή.
Αφήστε τον να ολοκληρώσει. Θα αργήσουµε πάλι.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Επίσης,
να απαντήσω στον κ. Σκέρτσο που κάνει και αυτός τον δικαστή,
όπως ο Γεωργιάδης, όπως ο Βορίδης, που προκαταβάλλεται ότι
θα βγάλετε αποφάσεις, ότι θα µας πετάξουν έξω από το εκλο-
γοδικείο, η δικαιοσύνη και όλα τα άλλα. 

Ερχόµαστε σε αυτό που έγινε τώρα την 7η Φεβρουαρίου, κύριε
Σκέρτσο, που η Κυβέρνησή σας, που είναι ντροπή για την Ελ-
λάδα, φάγατε σφαλιάρα από την Ευρώπη για χειραγώγηση του
Τύπου, για φίµωση του Τύπου, για χειραγώγηση της δικαιοσύ-
νης, για όλα αυτά. Και βλέπω ότι είστε αµετανόητοι, µυαλό δεν
έχετε βάλει. 

Αφήστε, λοιπόν, τη δικαιοσύνη να πράξει αυτό που ξέρει να
πράξει, αυτό που µπορεί να κάνει και αυτό που πιστεύουµε εµείς
οι Σπαρτιάτες ότι στη δικαιοσύνη υπάρχει και νέος Τερτσέτης
και νέος Πολυζωίδης και κάνει πιστεύω πολύ καλά τη δουλειά
της. Εσείς δεν πρέπει να εµπλέκεστε γιατί βιάζεστε πολύ. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον Πρόεδρο των Σπαρτιατών. 

Τον λόγο έχει ο κ. Ηλιόπουλος Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
της Νέας Αριστεράς και µετά ο κ. Μάντζος.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. 
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Κάποιες πρώτες εισαγωγικές παρατηρήσεις για να µπει ένα
πλαίσιο στη σηµερινή συζήτηση. 

Πρώτα απ’ όλα, ξεκινάω λέγοντας ότι θεωρώ κρίσιµο στοιχείο
την αυτοκριτική, ειδικά αν κάποιος την πιστεύει. Στην περίπτωση
της Νέας Δηµοκρατίας θεωρώ ότι δεν είναι τιµή η αυτοκριτική
και δεν την πιστεύετε. Παρ’ όλα αυτά, να σας καλωσορίσω στον
εικοστό πρώτο αιώνα και να σας καλωσορίσω στον εικοστό
πρώτο αιώνα, γιατί ενώ ακούστηκε πριν ότι για αντισυνταγµατικό
νοµοσχέδιο ήδη είχε µιλήσει ο κ. Βορίδης -ζούµε την παράνοια
να φέρνετε νοµοσχέδιο και ο κορυφαίος σας Υπουργός να το χα-
ρακτηρίζει αντισυνταγµατικό- στην πραγµατικότητα δεν είναι ο
πρώτος που είχε µιλήσει για τη συνταγµατική νοµοθετική παρέµ-
βαση επί του πεδίου. Αυτή ήταν η γραµµή της Νέας Δηµοκρατίας
όταν ψηφίστηκε το σύµφωνο συµβίωσης. Ο εισηγητής σας, ο κ.
Αθανασίου, είπε ότι αν ψηφιστούν έτσι αυτές οι διατάξεις, ανοίγει
ο δρόµος για τον γάµο, κάτι το οποίο είναι αντισυνταγµατικό µε
βάση το άρθρο 21. Με αυτή την έννοια, σε εκείνο το νοµοσχέδιο
είχατε ψηφίσει µόνο δεκαεννιά από τους εβδοµήντα πέντε. 

Με αυτή την έννοια, λέω ότι είναι σηµαντική η αυτοκριτική, επι-
τρέψτε µου να µην πιστεύω ότι είναι και ειλικρινής. 

Φάνηκε και στο νοµοσχέδιο για την αναδοχή, µόλις τέσσερις
από τους εβδοµήντα πέντε είχατε ψηφίσει. Με αυτή την έννοια
βλέπουµε ξανά το ίδιο µοτίβο, ό,τι έχετε πει εσείς στο παρελθόν,
σας το λένε σήµερα οι Σπαρτιάτες, η Ελληνική Λύση, η Νίκη, γιατί
για άλλη µια φορά αποδεικνύεται ότι ήσασταν και παραµένετε
ένας από τους βασικούς χορηγούς της άκρας Δεξιάς στη χώρα.

Κύριε Σκέρτσο, είναι λίγο υπερβολικό να µιλάτε εσείς για ελ-
ληνική ιθαγένεια. Σας υπενθυµίζω ότι ήσασταν η παράταξη που
δεν ψηφίσατε την ιθαγένεια για τα παιδιά µεταναστευτικής κα-
ταγωγής και ακόµα σήµερα, ειδικά στην Αττική, παιδιά µετανα-
στευτικής καταγωγής τα ταλαιπωρείτε πέντε χρόνια µέχρι να
τους δώσετε χαρτιά. Σε µαφιόζους κάνετε και τιµητικές πολιτο-
γραφήσεις, αλλά αυτό είναι άλλο επίπεδο και προχωράµε. 

Γιατί σήµερα φέρνετε αυτό, λοιπόν, το νοµοσχέδιο από τη
στιγµή που είναι φανερό ότι δεν το πιστεύετε; Βλέπουµε τη µο-
ναξιά σας στα κοινοβουλευτικά έδρανα. Πρέπει να αισθάνεστε
αρκετά µόνος, βλέπουµε τη µοναξιά των συναδέλφων σας κάτω
στα βουλευτικά έδρανα. Φέρνετε αυτό το νοµοσχέδιο γιατί τρώτε
ξύλο στην Ευρώπη. Φέρνετε αυτό το νοµοσχέδιο γιατί θέλετε να
ξεπλύνετε την κατάσταση στο κράτος δικαίου, κάνοντας κάτι
έστω και µικρό. 

Σε ποιους, όµως, πραγµατικά χρωστάµε το σηµερινό νοµοσχέ-
διο και γιατί το ψηφίζουµε µε περηφάνια; Χρωστάµε το σηµερινό
νοµοσχέδιο στους χιλιάδες που διεκδικούν την ισότητα όλα αυτά
τα χρόνια. Χρωστάµε το σηµερινό νοµοσχέδιο στα παιδιά που
κάθε χρόνο κατεβαίνουν στο pride και το έχουν µετατρέψει σε
µια γιορτή αγάπης και περηφάνιας. Χρωστάµε το νοµοσχέδιο σε
ανθρώπους που, δυστυχώς, δεν είναι σήµερα µαζί µας, όπως η
Μαρίνα Γαλανού ή ο Ζακ Κωστόπουλος, ο αδικοχαµένος, ο δο-
λοφονηµένος, ο λιντσαρισµένος Ζακ Κωστόπουλος, στον οποίον
η δικιά σας δηµοτική αρχή στην Αθήνα, αρνήθηκε να βάλει έστω
και ένα σηµάδι µνήµης στην Αθήνα. Ευτυχώς, όµως, τα πράγ-
µατα άλλαξαν και ελπίζουµε να αλλάξει και αυτή η ντροπή για
την ιστορική µνήµη της πόλης. Γιατί πρέπει να τις θυµόµαστε
αυτές τις πληγές. 

Τελευταία φράση. Ακούµε για κινδύνους για την οικογένεια και
από δικούς σας ανθρώπους και από άλλες παρατάξεις. Να σας
πω εγώ έναν βασικό κίνδυνο για τα παιδιά και την οικογένεια; Η
πανδηµία έµφυλης βίας. Η πανδηµία έµφυλης βίας που από το
2019 στο 2022 αύξησε τα περιστατικά έµφυλης βίας σε 155%,
µε βάση τα επίσηµα στοιχεία της Ελληνικής Αστυνοµίας, δηλαδή,
αυτά που καταγράφονται για να έχουµε εικόνα τι έχει γίνει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε,
ολοκληρώστε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ολοκληρώνω, κύριε
Πρόεδρε.

Πήγαµε από τις τέσσερις χιλιάδες εκατόν εβδοµήντα µία πε-
ριπτώσεις, σε πάνω από δέκα χιλιάδες. Το 2019 εκκρεµούσαν
σαράντα υποθέσεις σε δικαστήρια έµφυλης βίας, το 2022 εκκρε-
µούν τεσσερισήµισι χιλιάδες και λόγω του κακοποιητικού νόµου
Τσιάρα, που εγκλωβίζει παιδιά σε κακοποιητικά περιβάλλοντα,

του νόµου για την υποχρεωτική συνεπιµέλεια που φέρατε. 
Άρα, κλείνοντας χρωστάµε, ξαναλέω, αυτό το νοµοσχέδιο σε

αυτούς που αγωνίστηκαν και θέλω να πω κάτι µέσα από την καρ-
διά µου στους συναδέλφους της Νέας Δηµοκρατίας είτε το ψη-
φίσουν µαγκωµένοι είτε δεν το ψηφίσουν γιατί θεωρούν ότι
κάνουν κάτι και βάζουν κάποιο φράγµα. Να είστε βέβαιοι ότι το
µισό βήµα που γίνεται σήµερα, πολύ γρήγορα θα γίνει ολόκληρο.
Μπορεί να ταλαιπωρήσετε κάποιους ανθρώπους, µπορεί να τα-
λαιπωρήσετε τη ζωή τους, αλλά το βήµα θα γίνει ολόκληρο, γιατί
η κοινωνία θα προχωρήσει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Ηλιόπουλο.

Τον λόγο έχει ο κ. Δηµήτριος Μάντζος Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής και µετά θα ξεκινή-
σουµε µε τον κατάλογο των οµιλητών. Πρώτος θα είναι ο κ.
Πλεύρης και µετά ακολουθεί η κ. Καλλιόπη Βέττα. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Δεν θα ήθελα να δαπανήσω ούτε µισό λεπτό από την ούτως η

άλλως σύντοµη παρέµβασή µου, για όσα είπε ο κ. Στίγκας, επι-
κεφαλής του µορφώµατος των Σπαρτιατών. Είµαι υποχρεωµένος
ωστόσο υπερασπιζόµενος την τιµή, την ιστορία όχι της παράτα-
ξής µας, αλλά τελικά της δηµοκρατίας µας, να εξηγήσω και να
υπενθυµίσω στον κ. Στίγκα ότι αρµόδιο για το αν τελικά το µόρ-
φωµα των Σπαρτιατών σέβεται το Σύνταγµα και τη δηµοκρατία
µας ή όχι δεν είναι το ΠΑΣΟΚ, ευτυχώς είναι η ελληνική δικαιο-
σύνη. Είναι η ίδια ελληνική δικαιοσύνη που πριν από λίγα χρόνια
µόλις έκρινε ότι οι φίλοι σας της Χρυσής Αυγής είναι εγκληµατική
οργάνωση και άφησαν νεκρούς πίσω τους. Αυτή η ίδια ελληνική
δικαιοσύνη θα κρίνει, λοιπόν, αν εσείς σέβεστε ή όχι το Σύν-
ταγµα. 

Αυτή η συζήτηση, κύριε Πρόεδρε, θα έπρεπε να γίνεται σε ένα
κλίµα συναντίληψης, συµπερίληψης, συναίνεσης και σεβασµού
της διαφορετικής άποψης. Όµως, θλίβοµαι που µόνο µία από τις
παρατηρήσεις που έχω σηµειώσει αφορούν στο σχέδιο νόµου
µετά την εισήγηση του κυρίου Υπουργού και αφορά στην απο-
κατάσταση µιας ανακρίβειας, διότι ο κύριος Υπουργός µας είπε
ότι το σύµφωνο συµβίωσης για τα οµόφυλα ζευγάρια το 2015,
µε πρόταση της τότε συγκυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ, οι ΑΝΕΛ δεν
είχαν ακολουθήσει, πέρασε µε τις ψήφους της Νέας Δηµοκρα-
τίας. Όχι, δεν πέρασε µε τις ψήφους της Νέας Δηµοκρατίας. Πέ-
ρασε µε δεκαεννέα από τις εβδοµήντα πέντε διαθέσιµες ψήφους
της Νέας Δηµοκρατίας και µε τις ψήφους του ΠΑΣΟΚ, της Δη-
µοκρατικής Αριστεράς και του Ποταµιού τότε. 

Αυτό για την ιστορία, διότι αυτά εδώ τα έδρανα κι αυτή εδώ η
Αίθουσα έχει ιστορία και θυµάται και τι λέγατε τότε, θυµάται και
τι λέγατε το 1982 στη µεγάλη µεταρρύθµιση του Οικογενειακού
Δικαίου του Ανδρέα Παπανδρέου. Θυµάται και τι λέγατε και τι
υπογράφατε στα δηµοψηφίσµατα της εκκλησίας και των παρα-
εκκλησιαστικών οργανώσεων για την απαλοιφή του θρησκεύµα-
τος στις ταυτότητες πολλά, πολλά χρόνια αργότερα.

Επειδή άκουσα και τον κ. Βελόπουλο να επικαλείται το ΠΑΣΟΚ,
εκτός από άλλους που επικαλούνται επίσης το ΠΑΣΟΚ. Ξέχασε
όµως κάτι, το ΠΑΣΟΚ και ο Ανδρέας, µιλούσαν για την κοινωνική
απελευθέρωση. Όταν, λοιπόν, µιλούµε για το ΠΑΣΟΚ, µιλούµε
για τον Ανδρέα, θα τα λέµε όλα, γιατί το ΠΑΣΟΚ και εµπνεύστηκε
και ενέπνευσε την κοινωνία µας και εφάρµοσε την κοινωνική απε-
λευθέρωση. Δεν υπάρχει Ανδρέας αλά καρτ, δεν υπάρχει ΠΑΣΟΚ
αλά καρτ. 

Προχωρώντας, κύριε Πρόεδρε, στις επόµενες παρατηρήσεις,
όσον αφορά στην ιστορία µας, επειδή ακριβώς αυτή η Αίθουσα
έχει ιστορία και πιο πρόσφατα, νοµίζω ότι η αναφορά του κυρίου
Υπουργού στο ότι εµείς σώσαµε την Ελλάδα και εµείς κρατή-
σαµε την Ελλάδα στην Ευρώπη, µόνο ως lapsus linguae µπορεί
να εκληφθεί, διότι ο κ. Σκέρτσος δεν έχει ακόµα συνειδητοποι-
ήσει ότι έχει αλλάξει κόµµα. Αν αναφέρεστε, κύριε Υπουργέ, στο
ΠΑΣΟΚ, ναι, σωστά το λέτε. Ναι, πράγµατι το ΠΑΣΟΚ τότε κρά-
τησε την Ελλάδα στην Ευρώπη. Το ΠΑΣΟΚ τότε πράγµατι κρά-
τησε την Ελλάδα στις προηγµένες δηµοκρατίες της Ευρώπης. 

Το κόµµα σας, το νέο σας κόµµα, για να είµαι δίκαιος, τότε κα-
ταψήφιζε τα αναγκαία µέτρα διάσωσης της οικονοµίας και τα
έσκιζε τα µνηµόνια, πριν τα σκίσει ο ΣΥΡΙΖΑ. Εσείς, η Νέα Δηµο-
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κρατία για να είµαι δίκαιος, δείξατε και στις υπόλοιπες δυνάµεις
του λαϊκισµού, πώς να το κάνουν καλά. Εσείς είστε οι δάσκαλοι
του λαϊκισµού στο αντιµνηµόνιο εκείνης της περιόδου. Εµείς,
κύριε Πρόεδρε, αυτή εδώ η παράταξη, είναι εκείνη που κράτησε
ζωντανή τη χώρα µας και µέσα στον σκληρό πυρήνα της Ευρώ-
πης, αναλαµβάνοντας πολιτικό κόστος και ευθύνη για την πτώ-
χευση που προκάλεσε το νέο σας κόµµα, το παλαιό κόµµα της
Νέας Δηµοκρατίας και η Κυβέρνηση Καραµανλή. 

Όσον αφορά και κλείνω, κύριε Πρόεδρε, στις αναφορές του
Υπουργού να ντρέπεται η Αντιπολίτευση για το ψήφισµα του Ευ-
ρωπαϊκού Κοινοβουλίου. Δεν σταθήκατε µόνο στην ανάρτησή
σας µε τη δηµόσια παράθεση των ονοµάτων των Ευρωβουλευ-
τών των ανθελλήνων λιγότερο δηµοκρατών από εσάς, προφανώς
την Κυβέρνηση εννοώ, όχι εσάς προσωπικά. Ξέρετε, όταν λει-
τουργείτε ως πραιτοριανός του Πρωθυπουργού, πρέπει να έχετε
και µια σύνεση όταν καλείτε την Αντιπολίτευση να ντρέπεται.
Διότι πώς µπορεί η Αντιπολίτευση να ντρέπεται για τα εξής: Για
την ψήφο της Νέας Δηµοκρατίας για τη νοµοθεσία που παρεµ-
ποδίζει τον παρακολουθούµενο…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ολοκληρώσετε, κύριε
συνάδελφε σας παρακαλώ.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: …να ενηµερώνεται για τον λόγο της
παρακολούθησής του ακόµα και τρία χρόνια µετά τη λήξη της πα-
ρακολούθησης; Πώς µπορεί να ντρέπεται η Αντιπολίτευση για τις
επιθέσεις των κυβερνητικών Βουλευτών και των Υπουργών σε επι-
κεφαλής ανεξάρτητων αρχών; Πώς µπορεί να ντρέπεται η Αντιπο-
λίτευση για την αλλαγή αποβραδίς, πριν από κρίσιµη απόφαση της
ΑΔΑΕ της σύνθεσης της αρχής από τη δική σας Κυβέρνηση, τη
δική σας πλειοψηφία σε συνεννόηση µε τον κ. Βελόπουλο; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Σας ευχαριστούµε
πολύ, κύριε συνάδελφε.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Πώς µπορεί να ντρέπεται η δική µας
Αντιπολίτευση, όταν εσείς ψηφίσατε, εδώ µέσα σε αυτή εδώ την
Αίθουσα, να µη δηµιουργηθεί προανακριτική επιτροπή για το έγ-
κληµα των Τεµπών; Και αυτή τη στιγµή στο δεύτερο όροφο να
διασπείρονται ευθύνες για να µας πείτε στο τέλος ότι δεν φταίει
κανείς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Μάντζο, σας
παρακαλώ.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Αυτά όλα είναι δικά σας πεπραγ-
µένα. Και η ντροπή είναι όλη δική σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, δεν
έχετε άλλο τον λόγο, παρακαλώ. 

Τον λόγο έχει ζητήσει ο κ. Στίγκας για µια µικρή παρέµβαση. 
Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Κύριε

Πρόεδρε, ένα λεπτό θα πάρει µόνο. Ήθελα να απαντήσω εδώ
στον σερίφη και δικαστή όλων, γιατί στο ΠΑΣΟΚ είναι πραγµα-
τικά αµετανόητοι και στον τάφο ακόµα κάτι έχουν να πουν, αλλά
δεν δικαιούνται διά να οµιλούν. Είπε εµάς µόρφωµα; Είναι δυνα-
τόν; Και να λέει φίλη µας τη Χρυσή Αυγή; Κανένας Βουλευτής
δεν ήταν ποτέ στη Χρυσή Αυγή. Αυτό να διαβάσετε, να ανοίξετε
τα µάτια σας, να ξεστραβωθείτε, να το δείτε. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: «Καύσιµο» τους λέγατε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Μάντζο, σας

παρακαλώ. Αρκετά δεν είπατε; 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Και επί-

σης ακούστε να δείτε, όχι πρέπει να λέγονται αλήθειες εδώ µέσα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, σας

παρακαλώ.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Όλα

έχουν ένα όριο.
Είναι προσβολή. Κανένας Βουλευτής των Σπαρτιατών δεν

υπήρξε µέλος ούτε φίλος της Χρυσής Αυγής. Δεν έχουµε καµµία
σχέση µε τη Χρυσή Αυγή που βεβαίως πολύ θα θέλατε να είµα-
στε, αλλά δεν σας βγαίνει, γι’ αυτό λυσσάτε. Αυτό σας τρώει
τόσο καιρό. Καταλάβατε; Και µιλάτε εσείς για µορφώµατα, εσείς
που τολµήσατε και αλλάξατε το ΑΦΜ σαν λωποδύτες για να µην
σας κυνηγάει η εφορία;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Πρόεδρε.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Ένα
λεπτό, κύριε Πρόεδρε.

Μιλάµε τώρα για τη φτώχεια των αγροτών, παράδειγµα.
Δώστε, µπαταχτσήδες, τα 350, 400 εκατοµµύρια που έχετε κα-
ταπιεί. Να τα δώσουµε στους αγρότες σε φτηνό πετρέλαιο, να
τα δώσουµε σε καύσιµα, να τα δώσουµε σε λιπάσµατα, σε φυτο-
φάρµακα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)
Μπαταχτσήδες! Τα λεφτά πίσω στον λαό! Και µην ξαναµιλή-

σετε για τους Σπαρτιάτες, απαγορεύεται, διότι δεν δικαιούστε
να οµιλείτε. Τέλος.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)
ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: «Απαγορεύεται»! «Απαγορεύεται,

απαγορεύεται»! Ποιος απαγορεύεται, κύριε Πρόεδρε; Ποιος
απαγορεύει; Αυτό είναι το Σύνταγµα!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ,
τον Πρόεδρο των Σπαρτιατών.

Σας παρακαλώ! Επτά ώρες είµαστε εδώ πέρα και δεν έχει ξε-
κινήσει ακόµη να µιλάει ο οµιλητής. Καταλάβετε το λίγο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα πέντε µαθητές και µαθήτριες και πέντε
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 7ο Δηµοτικό Σχολείο Κέρκυ-
ρας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Πλεύρης και αν είναι δυνατόν στο εξής να
τηρείται ο χρόνος, γιατί είναι πάρα πολλοί που έχουν γραφτεί και
δεν έχουµε ξεκινήσει ακόµη.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σήµερα
πραγµατικά είναι µια ιστορική συνεδρίαση, δεδοµένου ότι θα έρ-
θουµε εδώ πέρα να συζητήσουµε για ένα έντονο κοινωνικό θέµα
που απασχολεί πάρα πολύ κόσµο. Έκρινα ότι ως Βουλευτής πρέ-
πει να πάρω τον λόγο για να εκφράσω τη διαφωνία µου, η οποία
είναι διαφωνία αρχής, αξιών και συνείδησης και δεν είναι οµοφο-
βικού παραληρήµατος, όπως ακούσαµε πριν.

Αυτή τη διαφωνία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν θα τη χα-
ρίσουµε στους ακραίους ανθρώπους. Διότι το γεγονός ότι το
50% των Ελλήνων διαφωνούν στον γάµο και παραπάνω στην τε-
κνοθεσία δεν σχετίζεται µε αυτά που ακούστηκαν σε αυτή εδώ
την Αίθουσα. Να υπάρχει Αρχηγός κόµµατος που ζητάει από
τους Βουλευτές να πουν εάν είναι οµοφυλόφιλοι και µε βάση
αυτό το κριτήριο αν θα µπορούν να ψηφίζουν ή όχι; Λες και την
άλλη βδοµάδα που θα ψηφίζουµε τους Ποινικούς Κώδικες, θα
πρέπει να αποσυρθούν οι δικηγόροι. Και αφού δήλωσε και µας
είπε αν είµαστε ή δεν είµαστε χριστιανοί, δηλαδή αφού δηλώνει
χριστιανός, δεν θα ψηφίζει για θέµατα που άπτονται της θρη-
σκείας; Είναι δυνατόν να ακούγονται αυτά τα πράγµατα; Είναι
δυνατόν να θέλουµε να πούµε ότι η διαφωνία εκφράζεται από
αυτούς τους ανθρώπους; Όχι, όχι.

Γιατί εγώ θέλω -τελειώνοντας αυτή την οµιλία- να µπορώ να
αντικρίσω αυτούς τους ανθρώπους µε τους οποίους θα ακού-
σουν πράγµατα που θα διαφωνούν, αλλά τους σέβοµαι. Γιατί το
πρώτο και το κυρίαρχο είναι να υπάρχει σεβασµός.

Και επειδή θέλω να απαντώ σε όλα, στην ένσταση αντισυνταγ-
µατικότητας ήµουν µέσα. Διότι διαφωνώ µε την ισότητα στον
γάµο και την τεκνοθεσία και οφείλω να πω ότι όποιος λέει «δια-
φωνώ µε την τεκνοθεσία, αλλά όχι µε τον γάµο» αυτό µε συγχω-
ρείτε είναι πιο οµοφοβικό. Διότι η δική µου διαφωνία είναι αξιακή,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Όταν κάποιος λέει «δεν έχω πρό-
βληµα µε τον γάµο, αλλά έχω µε την υιοθεσία» είναι σαν να λέει
ότι αυτοί οι άνθρωποι είναι επικίνδυνοι για τα παιδιά. Δεν θα
ακούσετε τέτοια από εµένα.

Εγώ διαφωνώ στην αλλαγή του προτύπου της οικογένειας και
στην αλλαγή του προτύπου του γάµου. Είναι αξιακή η διαφωνία.
Το ότι διαφωνώ, όµως, δεν θα έρθω να υποστηρίξω θέµατα τα
οποία δεν πιστεύω ως νοµικός.

Και ναι, δεν προκύπτει συνταγµατικό θέµα. Επικαλεστήκατε
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την απόφαση 1428/2017 του Αρείου Πάγου. Μα και η ίδια η από-
φαση αυτή πολύ σωστά είπε -σε αντίθεση µε αυτό που ακούµε-
ότι είναι θέµα ισότητας και πρέπει να το θεσµοθετήσουµε. Όπως
πολύ σωστά η απόφαση του Αρείου Πάγου -που ακύρωσε τους
γάµους στην Τήλο- είπε ότι δεν πλήττεται το θέµα της ισότητας.
Άρα δεν µπορούµε εδώ πέρα να επικαλούµαστε το άρθρο 4 και
5 του Συντάγµατος. Γιατί αυτά τα έχει λύσει ο Άρειος Πάγος.
Διότι η ισότητα είναι η ίδια αντιµετώπιση ίδιων καταστάσεων. Ο
Άρειος Πάγος είπε ότι δεν είναι η ίδια αντιµετώπιση ίδιων κατα-
στάσεων, διότι είναι άλλο ο γάµος σε ετερόφυλους, άλλο ο
γάµος σε οµόφυλους, γιατί τότε θα έµπαινε και το θέµα και των
πολυγαµικών, εάν πηγαίναµε αποκλειστικά και µόνο µε το κριτή-
ριο της επιθυµίας. Οπότε ο Άρειος Πάγος σωστά είπε ότι δεν τί-
θεται θέµα συνταγµατικής τάξης. Όµως ο ίδιος ο Άρειος Πάγος
δεν είπε ότι είναι και αντισυνταγµατικό. Το ότι προστατεύεται
συνταγµατικά ο γάµος των ετερόφυλων, δεν σηµαίνει ότι δεν
υπάρχει δυνατότητα του νοµοθέτη να θεσπίσει και γάµο οµόφυ-
λων ζευγαριών. Άρα θα πρέπει µε ειλικρίνεια να πούµε για πολι-
τική διαφωνία.

Επιπλέον, δεν υπάρχει καµµία υποχρέωση από το Σύνταγµα
και καµµία υποχρέωση από την Ευρωπαϊκή Σύµβαση Δικαιωµά-
των του Ανθρώπου. Το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο Δικαιωµάτων του
Ανθρώπου σε σειρά αποφάσεων του έχει κρίνει ότι δεν παραβιά-
ζουν την Ευρωπαϊκή Σύµβαση Δικαιωµάτων του Ανθρώπου τα
κράτη-µέλη που δεν θεσµοθετούν τον γάµο. Άρα θέµα ισότητας
υπό την έννοια ότι παραβιάζεται κάποιος κανόνας δικαίου δεν
υπάρχει και συνεπώς δεν µπορεί να µιλάει κανένας για ατοµικό,
πανανθρώπινο, ανθρώπινο οποιοδήποτε δικαίωµα. Και αυτά δεν
τα λέω εγώ, τα λέει η έννοµη τάξη µε απόφαση του Αρείου
Πάγου, τα λέει το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο.

Υπάρχει βέβαια µια κυρίαρχη τάση στον δυτικό κόσµο να οδη-
γείται στο να αναγνωρίσει τον γάµο και την τεκνοθεσία. Το βλέ-
πουµε αυτό. Όπως αντίστοιχα ακούγεται το επιχείρηµα ότι
υπάρχουν δεκαπέντε χώρες στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Ναι, υπάρ-
χουν και άλλες χώρες που δεν το έχουν θεσµοθετήσει. Άµα πάµε
στο κοµµάτι της ωριµότητας της κοινωνίας, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εγώ θεωρώ ότι η ελληνική κοινωνία είναι πιο κοντά
στην ιταλική και την κυπριακή που δεν το έχουν θεσµοθετήσει.
Δεν µου αρέσει η ωριµότητα -λόγου χάρη- της ολλανδικής κοι-
νωνίας. Άρα τίθεται ένα θέµα αρχών και αξιών πώς αντιλαµβάνε-
ται η κάθε κοινωνία.

Ακούγονται κάποια επιχειρήµατα. Το επιχείρηµα της ισότητας
κατά την άποψή µου δεν υπάρχει και αναφέρθηκα. Ακούγεται το
επιχείρηµα της τεκνοθεσίας. Παιδιά είναι σε ιδρύµατα. Αυτό κα-
ταρρίπτεται. Μάλιστα άκουσα και την κ. Αχτσιόγλου να το λέει.
Δεν υπάρχει τέτοιο θέµα. Τα παιδιά που είναι σε ιδρύµατα για να
υιοθετηθούν είναι πολύ λιγότερα από τις αιτήσεις που υπάρχουν
των ετερόφυλων. Υπάρχει το επιχείρηµα των δικαιωµάτων των
παιδιών που αυτή τη στιγµή µεγαλώνουν σε οµόφυλα ζευγάρια.
Πλήττονται εκεί πέρα δικαιώµατα;

Πρώτα από όλα πάµε σε κάτι που δεν πλήττεται. Αυτά τα παι-
διά δεν κινδυνεύουν να πάνε σε ίδρυµα. Με τον υπάρχοντα νόµο,
όπως υπάρχει σήµερα, µε το άρθρο 1592 του Αστικού Κώδικα ο
βιολογικός γονέας έχει δικαίωµα να υποδείξει ποιος θέλει να
είναι επίτροπος. Υπάρχει ένα θέµα, όµως, ότι µεγαλώνουν µε δύο
ανθρώπους που λογίζονται ως γονείς και στην πραγµατικότητα
έχουµε έναν βιολογικό γονέα µόνο ή έναν που τους υιοθέτησε;
Ναι, υπάρχει. Αλλά εδώ µε ειλικρίνεια πρέπει να πούµε την
αξιακή διαφωνία µας σε αυτούς τους ανθρώπους. Μιλώντας για
τον εαυτό µου, δεν θέλω να αναγνωρίσω µια οικογένεια που θα
υπάρχουν δύο πατέρες και καµµία µητέρα, ή δύο µητέρες και
κανένας πατέρας. Το παιδί σε αυτή την περίπτωση είτε υιοθετη-
µένο είτε βιολογικό θα έχει έναν γονέα. Ο σύντροφος του πατέρα
του ή ο σύντροφος της µητέρας του µπορεί να τον αγαπάει πάρα
πολύ, αλλά δεν είναι αριθµητικό το θέµα των γονέων. Δεν είναι
ότι όσο περισσότερους γονείς έχουµε, είναι τόσο καλύτερο για
τα παιδιά. Το παιδί χρειάζεται µητέρα και πατέρα. Και η µονογο-
νεϊκή οικογένεια που το παιδί για κάποιο λόγο δεν γνώρισε έναν
από τους δύο, πάλι αυτό το πρότυπο έχει.

Είναι σηµαντικό ότι το νοµοσχέδιο -και εδώ πέρα, κύριε
Υπουργέ πράγµατι είναι σηµαντικό- δεν πάει να υιοθετήσει τον

άκρατο δικαιωµατισµό, την «woke» ατζέντα που λέµε. Δεν ανα-
γνωρίζει το θέµα της παρένθετης µητέρας και σωστά, γιατί είναι
ιατρικώς υποβοηθούµενη η αναπαραγωγή. Και δεν τίθεται θέµα
προσβολής δικαιώµατος. Ιατρικώς υποβοηθούµενη σηµαίνει ότι
η γυναίκα που δεν µπορεί να κάνει παιδί λόγω προβλήµατος στη
µήτρα, αυτή και µόνο έχει το δικαίωµα στην παρένθετη µητέρα,
δεν αναγνωρίζει το γονέας 1 και γονέας 2, άρα δεν φεύγουµε
από τα φύλα. Βέβαια υπάρχουν κάποιες σκέψεις στην επιστηµο-
νική υπηρεσία που πρέπει να τις δούµε, ότι τυχόν ανοίγοντας
αυτά τα κεφάλαια, µπορεί να προχωρήσουµε και εκεί πέρα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό θα κάνω παραπάνω, κύριε Πρόεδρε.
Για τη Νέα Δηµοκρατία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι

σηµαντικό αυτό που γίνεται σήµερα. Και αυτό που εσείς θεω-
ρείτε µειονέκτηµα, είναι το µεγάλο πλεονέκτηµα της Νέας Δηµο-
κρατίας. Ακούµε για το ΠΑΣΟΚ ότι δέκα Βουλευτές διαφωνούν
και δεν τους έχουµε ακούσει να µιλάνε. Ακούµε από το ΣΥΡΙΖΑ
ότι κάποιος φοβάται το υψόµετρο. Ο Πρωθυπουργός, ο Κυριά-
κος Μητσοτάκης, έρχεται και λέει «ναι, σε ένα τέτοιο αξιακό
ηθικό θέµα είναι λογικό να υπάρχουν και διαφορετικές απόψεις».
Και µας δίνεται η δυνατότητα -όπως όλο αυτό το διάστηµα- να
βγαίνουµε στα κανάλια να τις λέµε, να ερχόµαστε εδώ πέρα µέσα
στο Κοινοβούλιο σήµερα να τις λέµε. Και θα µου κάνει εντύπωση,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ, άτοµα που δεν θα ψη-
φίσουν από εσάς, θα έρθουν να τοποθετηθούµε, για να δούµε
πού υπάρχει εσωκοµµατική ελευθερία στα κόµµατα; 

Διότι τι κάνει η Νέα Δηµοκρατία αυτήν τη στιγµή; Όπως έγινε
και στη Γερµανία. Με ενηµέρωσε ο Άλεξ Πατέλης που είναι εδώ.
Με τον Άλεξ Πατέλη κιόλας ως Υπουργός Υγείας περάσαµε µια
σειρά από ρυθµίσεις που έχουν να κάνουν και µε το αίµα για τα
οµόφυλα ζευγάρια και µε τις θεραπείες µεταστροφής και µε
αυτή τη θεραπεία που υπάρχει.

Άρα η ένστασή µου δεν είναι ένσταση ότι έχω οµοφοβική προ-
σέγγιση, όπως δυστυχώς έχετε αναπτύξει κάποια κόµµατα εδώ
πέρα, όπως δυστυχώς θέλετε να πάρετε τη διαφωνία. Είναι
αξιακή. Και µπορούµε να συζητούµε σε όλο αυτό το θέµα. 

Συνεπώς η Νέα Δηµοκρατία δείχνει ότι µε αυτόν τον τρόπο σέ-
βεται τις διαφωνίες. Και σεβόµενη τις διαφωνίες, µπορεί να φέρ-
νει και νοµοσχέδια που να έρχονται Βουλευτές και να λένε ότι
διαφωνούν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ολοκληρώστε. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Μισό λεπτό θα κάνω, κύριε Πρόεδρε. 
Συνεπώς κύριε Πρόεδρε, για να ολοκληρώσω, είναι θέµα συ-

νείδησης. Και το θέµα συνείδησης σηµαίνει πώς ο ίδιος αντέχεις
και αναγνωρίζεις τον πολιτικό σου ρόλο. Και οι Βουλευτές, κατά
την άποψή µου, είναι για να έρχονται να µπαίνουν στη Βουλή και
να µιλάνε. 

Συνεπώς δεν µπορώ να ψηφίσω τις συγκεκριµένες διατάξεις
που προωθεί η Κυβέρνηση, αλλά ωστόσο θα επιλέξω στάση που
σε καµµία περίπτωση δεν θα δώσει δικαίωµα σε κανέναν να εκ-
µεταλλευτεί τη διαφωνία µου για µικροπολιτικούς λόγους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Πλεύρη. 

Παρακαλώ πολύ να τηρείται ο χρόνος. Είναι πάρα πολλοί οι
Βουλευτές που θέλουν να µιλήσουν. 

Τον λόγο έχει η κ. Καλλιόπη Βέττα, Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ. 
ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο που συζητάµε

αυτές τις µέρες επιβεβαιώνει µε τον πιο περίτρανο τρόπο ότι η
Κυβέρνηση, ο Πρωθυπουργός και η Κοινοβουλευτική Οµάδα της
Νέας Δηµοκρατίας λειτουργούν µε απαράµιλλη υποκρισία, στο-
χευµένη χειραγώγηση και διαρκή επικοινωνιακή ατζέντα, πρακτι-
κές ωστόσο που σήµερα µέσω της ετερογονίας των σκοπών, να
πούµε, έχουν γυρίσει εναντίον της. 

Εδώ και έξι µήνες γινόµαστε µάρτυρες µιας πολλαπλά θλιβε-
ρής διαδικασίας όπου το νοµοσχέδιο εξαγγέλλεται, αλλά δεν κα-
τατίθεται. Κορυφαίοι Υπουργοί θέτουν ζήτηµα αντισυντα-
γµατικότητας και δηλώνουν ότι θα το καταψηφίσουν, όπως είπε
και ο προηγούµενος οµιλητής. Ο Πρωθυπουργός προτρέπει
τους Βουλευτές να απέχουν από την ψήφιση. Ένας πρώην Πρω-
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θυπουργός καταγγέλλει βροντοφώνως τα διαλαµβανόµενα και
ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος απαντά ασθµαίνοντας, ενώ µαθαί-
νουµε για «φροντιστήρια», «ιδιαίτερα µαθήµατα» και «µασάζ» σε
διαφωνούντες και µια σειρά από άλλα περιστατικά που θα προ-
καλούσαν θυµηδία, αν δεν αφορούσαν ανθρώπους, δικαιώµατα
και κράτος δικαίου. 

Θα περίµενε κανείς σε ένα νοµοσχέδιο που αφορά εναρµόνιση
µε τη µεγάλη πλειοψηφία της Ευρωπαϊκής Ένωσης να περιστρέ-
φεται η συζήτηση γύρω από τη διαδικασία εδραίωσης των ατο-
µικών, αλλά και των κοινωνικών δικαιωµάτων. Να συζητάµε
δηλαδή για αναγκαίες πρακτικές ισότητας και συµπερίληψης, για
αστικά θέµατα που αφορούν τα πρόσωπα που συνάπτουν γάµο
ανεξαρτήτως φύλου, δηλαδή κληρονοµιά, κηδεµονία, κοινωνική
προστασία, ασφάλιση, περίθαλψη και άλλα. 

Ωστόσο, παρατηρούµε το αντίθετο. Ο δειλός, υστερόβουλος
και προσχηµατικός τρόπος µε τον οποίο άνοιξε το θέµα η Κυβέρ-
νηση έφερε στη δηµόσια συζήτηση µια σειρά από δηλώσεις που
απάδουν της πολιτικής και ανθρώπινης ευπρέπειας και που υπο-
βιβάζουν την κοινοβουλευτική τάξη. 

Τα πρωτάκουστα που ακούµε το τελευταίο διάστηµα συνι-
στούν ευθύνη της Νέας Δηµοκρατίας, που θέλει να πατάει σε
δύο «βάρκες», και «µε τον αστυφύλακα και µε τον χωροφύλακα»,
νοµίζοντας ότι µπορεί για πάντα, χάρη στην επικοινωνιακή µερο-
ληψία, να πράττει διαρκώς κατά το δοκούν. 

Δυστυχώς, για την ίδια, αλλά κυρίως δυστυχώς για τη χώρα,
το φιλελεύθερο αφήγηµά της έπεσε µε κρότο, τόσο µε το σηµε-
ρινό νοµοσχέδιο όσο κυρίως µε το πρόσφατο καταψηφιστικό ψή-
φισµα της Ευρωβουλής. Και αυτό το ψήφισµα δεν πρόκειται για
ένα απλό κείµενο ούτε µια σύσταση, όπως θέλουν να υποβαθµί-
σουν οι «Ηρακλείδες» του κυβερνητικού στέµµατος. Είναι ένα
πρωτοφανές ράπισµα των κυβερνητικών πράξεων και παραλεί-
ψεων, µια αναλυτική καταγραφή πεπραγµένων, µια «µαύρη» βί-
βλος αναφορικά µε την ελευθερία του Τύπου, τα µέσα
ενηµέρωσης στην Ελλάδα, τις παράνοµες παρακολουθήσεις και
τις ατοµικές ελευθερίες. 

Και προτρέπω κάθε καλοπροαίρετο πολίτη να το διαβάσει, να
διαβάσει αυτή την απόφαση του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και
να βγάλει τα συµπεράσµατά του. 

Σήµερα η µισή Νέα Δηµοκρατία υποδύεται ανεπιτυχώς τον
ρόλο του φιλελεύθερου, για να ικανοποιήσει το τρέχον αφήγηµα,
εκχυδαΐζοντας ένα κορυφαίο ζήτηµα δικαιωµάτων. 

Υπενθυµίζω ότι εµείς ως ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, µε
συνέπεια και υπευθυνότητα, θεσπίσαµε ίσα δικαιώµατα για
όλους: Σύµφωνο συµβίωσης, ταυτότητα φύλου και άρση διακρί-
σεων στην εργασία, ενώ το 2022 καταθέσαµε µια πλήρη προωθη-
µένη πρόταση νόµου για τα δικαιώµατα όλων των ανθρώπων, την
οποία καταθέσαµε ξανά στις 8 του Ιανουαρίου, µε στόχο τη συµ-
περιληπτική νοµοθέτηση και τη µεγαλύτερη ορατότητα όλων. 

Η Νέα Δηµοκρατία κινείται διαχρονικά στον αντίποδα. Από τον
εκσυγχρονισµό του Οικογενειακού Δικαίου το 1982 και τα ίσα δι-
καιώµατα µεταξύ ανδρών και γυναικών, το σύµφωνο συµβίωσης
και τον νόµο για την αναδοχή τέκνων η Νέα Δηµοκρατία σταθερά
και αταλάντευτα δίνει τον αγώνα για στασιµότητα και οπισθοχώ-
ρηση. 

Δεν ξεχνάµε τον κ. Μητσοτάκη, που παρέθεσε ιστορίες για
εξωγήινους -το θυµάστε- στον Υµηττό ούτε τους µόλις δεκαεν-
νέα Βουλευτές που ψήφισαν υπέρ του συµφώνου συµβίωσης και
τους µόλις τέσσερις Βουλευτές που ψήφισαν υπέρ της αναδοχής
τέκνων, δηλαδή ούτε καν τεκνοθεσίας. 

Και βέβαια, την ίδια ώρα που η Κυβέρνηση προχωρά µε δειλή
ενσωµάτωση των ευρωπαϊκών κεκτηµένων στο επίπεδο των ατο-
µικών δικαιωµάτων, τι κάνει; Αγνοεί, αδιαφορεί, υποτιµά τα κοι-
νωνικά δικαιώµατα. Δεν µεριµνά για αξιοπρεπείς µισθούς και
συντάξεις, αύξηση της χρηµατοδότησης για την υγεία και την
παιδεία, να είναι τουλάχιστον στους ευρωπαϊκούς µέσους όρους.
Αντιµετώπιση της ακρίβειας, του πληθωρισµού, του προβλήµα-
τος στέγασης και υποδοµών. 

Τα κοινωνικά δικαιώµατα για τον κ. Μητσοτάκη φαίνεται ότι
είναι δεύτερης τάξης θέµατα. Εξάλλου, η ισότητα ευκαιριών και
κινήτρων είναι για τον ίδιο και τους οµοϊδεάτες του κάτι ξεπερα-
σµένο, µια και δεν τρέφει αυταπάτες για µια κοινωνία µε ανθρώ-

πους µε ίσα δικαιώµατα, όπως έχει αναφέρει. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση βρίσκεται διαρ-

κώς απέναντι σε µέτωπα που έχουν δηµιουργηθεί από τις δικές
της πολιτικές: Με τους ελεύθερους επαγγελµατίες, µε τους αυ-
τοαπασχολούµενους, µε τους φοιτητές, µε τους αγρότες, την
Ευρωβουλή, τους παραζαλισµένος από την ακρίβεια πολίτες.
Ακόµη και µε τους συγγενείς των θυµάτων των Τεµπών, την αξιο-
πιστία των οποίων επιχειρεί να υποσκάψει. 

Το τελευταίο ρήγµα, το πλέον αδιάφορο και το πιο ψευδεπί-
γραφο για την κοινωνία, είναι στην Κοινοβουλευτική Οµάδα της
Νέας Δηµοκρατίας, όπου µε αφορµή το σηµερινό νοµοσχέδιο,
οι εντάσεις και οι προστριβές είναι στην ηµερήσια διάταξη. 

Το συµπέρασµα είναι ένα. Και τελειώνω µε αυτό, κύριε Πρό-
εδρε. 

Είστε µια Κυβέρνηση που τράφηκε από την αλαζονεία και τον
ψευδεπίγραφο φιλελευθερισµό. Θα συντριβεί, όµως, στην πρό-
σκρουση µε την πραγµατικότητα και τα αγεφύρωτά σας ρήγ-
µατα. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Βέττα. 
Επόµενος οµιλητής ο κ. Στέφανος Παραστατίδης Βουλευτής

του ΠΑΣΟΚ. 
Θα ακολουθήσουν ο κ. Γκιόκας, η κ. Αθανασίου, η κ. Αναγνω-

στοπούλου και ο κ. Χαλκιάς. 
ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΠΑΡΑΣΤΑΤΙΔΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

δεν είναι καινούργια αυτά που συζητάµε σήµερα. Είναι βέβαια
καινούργια ως προς το θέµα του γάµου µεταξύ οµοφύλων, όχι
όµως καινούργια επί της αρχής. Έχουν συζητηθεί ξανά και ξανά
στην πορεία των ανθρώπινων κοινωνιών. 

Η ιστορία της κρατικής εξουσίας είναι η ιστορία µιας εξουσίας
που προσπαθούσε από τις απαρχές της να επιβάλει κάθε λογής
περιορισµό στις ζωές των ανθρώπων: Αν θα είναι ελεύθεροι οι
δούλοι, σε ποιον Θεό θα πιστεύουν και πώς θα τον λατρεύουν,
ποιο κόµµα θα υποστηρίζουν, ποιες ιδέες θα µπορούν να εκφρά-
ζουν, αν θα ψηφίζουν, πώς θα κάνουν έρωτα, αν και πώς θα τε-
κνοποιούν. 

Παράλληλα όµως και ευτυχώς η ιστορία του ανθρώπινου πο-
λιτισµού είναι και µια ιστορία άρσης των εµποδίων. Κανείς µας
δεν συζητάει σοβαρά, λόγου χάρη, αν κάποιος έχει δικαίωµα να
πιστεύει στις κοµµουνιστικές ιδέες ή αν µπορεί να πιστεύει στον
ταοϊσµό. Προχωράµε. Προχωρήσαµε. Οι κοινωνίες µας λοιπόν
προχωρούν προς τη χειραφέτηση, προχωρούν προς το µικρό-
τερο έλεγχο στις ζωές των ανθρώπων. 

Έχει µείνει ένα τελευταίο αλλά όχι ασήµαντο θέµα: Με ποιους
µπορούν να σχετίζονται οι άνθρωποι στην ιδιωτική τους ζωή,
ποιον θα αγαπούν και µε ποιον θα παντρεύονται. Μαζί µε τις πε-
ποιθήσεις, οι προσωπικές σχέσεις είναι τα θεµελιώδη εκείνα ζη-
τήµατα που ορίζουν την ταυτότητα του ανθρώπου, τον
συγκροτούν σαν προσωπικότητα. Χωρίς να µπορούµε να συνδε-
θούµε µε τους άλλους, είµαστε άνθρωποι µισοί. 

Έτσι αν πούµε στους οµοφυλόφιλους συµπολίτες µας ότι
εσείς για κάποιο λόγο δεν θα έχετε την κρατική αναγνώριση που
έχουν οι υπόλοιποι στην προσωπική τους ζωή, τους αρνούµαστε
µε έναν τρόπο την ταυτότητα, τη συγκρότησή τους. Δεν τους αν-
τιµετωπίζουµε ως κράτος µε ίση µέριµνα και σεβασµό. Υπάρχει
ένα αντεπιχείρηµα που λέει περίπου «µα δεν λέµε να µην έχουν
δικαιώµατα, λέµε να µη µπορούν να παντρεύονται». Αυτό το επι-
χείρηµα λέει στα οµόφυλα ζευγάρια «σας δίνουµε τα αστικά δι-
καιώµατα, αλλά δεν σας επιτρέπουµε τη συµµετοχή στο θεσµό
του γάµου». Λένε, όσοι το επικαλούνται, «για εσάς θα φτιάξουµε
κάτι άλλο».

Ο Ρόναλντ Ντουόρκιν ο σηµαντικότερος ίσως φιλόσοφος του
δικαίου του 20ου αιώνα έγραψε για το θέµα αυτό, ότι το να προ-
σπαθήσουµε να δηµιουργήσουµε µία εναλλακτική µορφή δεσµού
σε σχέση µε το γάµο, είναι σαν να προσπαθούµε να φτιάξουµε
ένα υποκατάστατο του έρωτα ή της ποίησης. Δεν υπάρχει υπο-
κατάστατο του γάµου, όπως δεν µπορεί να υπάρξει υποκατά-
στατο του έρωτα ή της ποίησης. Όταν λέµε στα οµόφυλα
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ζευγάρια να βρουν έναν άλλο θεσµό, τους λέµε ουσιαστικά ότι
δεν είναι άξιες και άξιοι να µπουν να µετάσχουν στον θεσµό του
γάµου. Αυτό είναι όµως το θέµα, να τους κάνουµε συµµέτοχους
στην αξία ενός τόσο ιστορικού, τόσο πανηγυρικού κοινωνικού
θεσµού όπως ο γάµος. Αυτό ζητούν και αυτό τους οφείλουµε.

Μα, θα ακούσουµε συχνά, «ο γάµος είναι ένας δεσµός µεταξύ
άνδρα και γυναίκας, έτσι ήταν πάντα». Ξέρετε υπάρχουν πολλά
ιστορικά στοιχεία που συνοδεύουν το γάµο που αν κοιτάξουµε
πίσω, δεν θα τα δούµε µε θαυµασµό. Ο θεσµός της προίκας θε-
ωρούταν για πολλά χρόνια αναγκαίο συµπλήρωµα του γάµου ή
η υποταγή της γυναίκας στον άνδρα ή το να έχει ο πατέρας από-
λυτη εξουσία στη ζωή και τις επιλογές των παιδιών του. Είναι
αυτά τα στοιχεία του γάµου που επειδή υπήρξαν στο παρελθόν,
τα επαινούµε και τα διατηρήσαµε; Όχι. Κατανοήσαµε τον θεσµό
καλύτερα, προχωρήσαµε και τα απορρίψαµε, για να καταλή-
ξουµε να προσδιορίσουµε την αξία του γάµου σε αυτό που είναι
σήµερα, τη δήλωση δηλαδή της αµοιβαίας αγάπης µεταξύ δύο
συντρόφων. 

Υπάρχει και ένα άλλο επιχείρηµα. Λέει κάποιος, «µα θα επιτρέ-
ψουµε να υπάρχουν παιδιά µε δύο πατεράδες ή µε δύο µαµάδες;
Δεν θα είναι έκθετα αυτά τα παιδιά αυτά στο µπούλινγκ λόγω του
φύλου των γονιών τους;». Τι µας λέει αυτό το επιχείρηµα αν το
σκεφτούµε; Ότι στη σκληρότητα και το µίσος θα πρέπει εµείς να
σκύψουµε το κεφάλι, να την αναπαράγουµε, να την διαιωνίσουµε. 

Αν άκουγαν αυτό το επιχείρηµα στις ΗΠΑ, δεν θα καταργού-
σαν τον φυλετικό διαχωρισµό. Θα το διατηρούσαν για να µην
ενοχλήσει η παρουσία των Αφροαµερικανών σε σχολεία λευκών.
Αν ακούγαµε εµείς αυτό το επιχείρηµα, δεν θα επιτρέπαµε στις
γυναίκες να πάνε στο πανεπιστήµιο για να µην ενοχληθούν οι άν-
δρες συνάδελφοί τους. Ο ρόλος της πολιτικής, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, δεν είναι να επικυρώνει τις άδικες διακρίσεις σιω-
πώντας. Είναι να τις καταργεί, νοµοθετώντας.

Θέλω όµως να απευθυνθώ και στους πολίτες που νιώθουν
απειλή από αυτό το νοµοσχέδιο, που νιώθουν ότι τα πράγµατα
που ξέρουν ως παραδεδεγµένα ανατρέπονται. Θέλω να το πω
µε όλη µου την καρδιά, σας σεβόµαστε και σας καταλαβαίνουµε.
Δεν ζητούµε να επιβάλλουµε τίποτα, την ισότητα προσπαθούµε
να κατοχυρώσουµε. Αλλά καλώ και όλους όσοι διαφωνούν, να
σκεφτούν τους ανθρώπους εκείνους που έχουν υποχρεωθεί να
ζουν τη ζωή τους κουτσουρεµένοι λόγω αυτών των διακρίσεων. 

Καρδιά της δικαιοσύνης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι
το να µπορούµε να σκεφτούµε πέρα από τα χαρακτηριστικά της
δικής µας ταυτότητας. Να σκεφτούµε λοιπόν τους συµπολίτες
µας που πιέζονται, που µαταιώνονται, που δεν ζουν όπως θα ήθε-
λαν. Δεν έχουν κάνει κάτι για να το επιδιώξουν αυτό. Εµείς ως
κοινωνία τους το έχουµε επιβάλει.

Ξέρετε δεν είναι κάποιοι άλλοι οι οµοφυλόφιλοι. Δεν βρίσκον-
ται σε έναν µόνο τόπο. Δεν οδηγούν σε άλλους δρόµους. Δεν κά-
νουν άλλες δουλειές από εµάς. Είναι παρόντες στη ζωή µας,
είναι τα αδέρφια µας και οι φίλοι µας, είναι τα εγγόνια µας και οι
συνάδελφοί µας. Είναι τα παιδιά µας και οι δάσκαλοί µας. Τους
βλέπουµε καθηµερινά, όσο κι αν συχνά τους υποχρεώνουµε να
ζουν στο σκοτάδι. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έρχοµαι από έναν περιφερειακό
Νοµό, το Κιλκίς. Είµαι περήφανος για τον τόπο µου και είµαι πε-
ρήφανος για τους συµπατριώτες µου. Ξέρω ότι ίσως κάποιοι δια-
φωνήσουν µε την απόφασή µου. Στους εκλογείς και στους
συµπολίτες µου όµως νιώθω ότι οφείλω, κατά τη διατύπωση του
Έντµουντ Μπέρκ, όχι την ψήφο αλλά τη συνείδησή µου.

Θα τιµήσω λοιπόν την εµπιστοσύνη που µου έδειξαν όσοι µε
έστειλαν εδώ, αν κάνω αυτό που µου υπαγορεύει η συνείδησή
µου. Και θα την προδώσω αν κάνω κάτι άλλο, αν αρχίσω και κοι-
τάζω δηµοσκοπήσεις, αν µετράω λίστες, αν βάζω κουκιά κάτω
µε µόνο γνώµονα την επανεκλογή µου.

Σήµερα µια µέρα που η αγκαλιά της ελληνικής δηµοκρατίας
µεγαλώνει, ας είµαστε όλοι µεγάλοι. Ας σταθούµε οµόλογοι στη
στιγµή.

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας ότι ψηφίζω «ναι» στο
νοµοσχέδιο, ψηφίζω «ναι» στην κοινωνική απελευθέρωση και χει-
ραφέτηση, αυτές που υποσχεθήκαµε πάντα ως προοδευτική πα-
ράταξη, ως ΠΑΣΟΚ. Λέω ναι στους συνανθρώπους µας που

έχουν στρέψει το βλέµµα τους σήµερα σε αυτή τη Βουλή, περι-
µένοντας µε αγωνία τι θα αποφασίσει ο καθένας και η καθεµιά
µας. Με απόλυτο σεβασµό σε όσους διαφωνούν -το λέω και το
εννοώ- αλλά µε ταυτόχρονο σεβασµό σε αυτούς που η ψήφος
µου κρίνει το πώς θα ζήσουν τη ζωή τους, σε αυτούς που η δική
µου απόφαση σήµερα κρίνει το δικό τους δικαίωµα στην ευτυχία
αύριο. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Παραστατίδη. 

Επόµενος οµιλητής ο κ. Ιωάννης Γκιόκας Βουλευτής του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας. 

Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Αντιλαµβανόµαστε ότι σε ορισµένα κόµ-

µατα της Αντιπολίτευσης που στηρίζουν το νοµοσχέδιο της Κυ-
βέρνησης υπάρχει µια αµηχανία. Για παράδειγµα στην οµιλία του
κ. Φάµελλου από τον ΣΥΡΙΖΑ ήταν έκδηλη αυτή η αµηχανία. Μια
αµηχανία γιατί θα πρέπει να δικαιολογήσουν την ψήφο τους σε
ένα νοµοσχέδιο της αντιδραστικής Κυβέρνησης της Νέας Δηµο-
κρατίας, σε ένα ακόµη νοµοσχέδιο αυτής της Κυβέρνησης και
να αιτιολογήσουν πώς µια τέτοια Κυβέρνηση µε αυτά τα χαρα-
κτηριστικά που έχει -που λέτε και εσείς για το κράτος δικαίου και
όλα αυτά- φέρνει ένα νοµοσχέδιο που οι ίδιοι το έχετε χαρακτη-
ρίσει ως η κορωνίδα της προόδου και της δηµοκρατίας.

Μια Κυβέρνηση που την ώρα που συζητιόταν στην πρώτη συ-
νεδρίαση της επιτροπής το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο και που οι
Υπουργοί και οι Βουλευτές τους έβγαζαν λόγους για τον σεβα-
σµό και την προστασία των ανθρωπίνων δικαιωµάτων, την ίδια
ακριβώς ώρα η ίδια Κυβέρνηση έστελνε τα ΜΑΤ µέσα σε πανεπι-
στηµιακά ιδρύµατα για να συλλαµβάνουν φοιτητές και ο Πρωθυ-
πουργός παροµοίαζε τους φοιτητές µε εγκληµατίες του κοινού
ποινικού δικαίου. 

Μια Κυβέρνηση που κόπτεται δήθεν για τα δικαιώµατα των παι-
διών και την ίδια ακριβώς στιγµή έχει στηρίξει πλήρως και µάλι-
στα πρωτοστατώντας, τη γενοκτονία του Ισραήλ σε βάρος του
Παλαιστινιακού λαού όπου πάνω από δέκα χιλιάδες παιδιά έχουν
χάσει τη ζωή τους. Μια Κυβέρνηση που σε όλα τα µέτωπα στην
παιδεία, την υγεία, την εργασία, τη στέγη έχει τσακίσει τα δικαιώ-
µατα του λαού και της νεολαίας, που ακόµη και το ξεχείλωµα του
εργάσιµου χρόνου το εµφάνισε ως δικαίωµα των εργαζοµένων
να συνδυάζουν καλύτερα την επαγγελµατική και την προσωπική
τους ζωή. 

Σε αυτή λοιπόν την Κυβέρνηση δίνετε εύσηµα και άλλοθι προ-
οδευτικότητας µε αφορµή αυτό το νοµοσχέδιο.

Και πως προσπαθείτε να διασκεδάσετε αυτή την αµηχανία
σας; Κάνοντας λόγο για τις αντιφάσεις δήθεν που έχει η Κυβέρ-
νηση, κάνοντας λόγο για την εξιλέωση που αναζητά ο κ. Μητσο-
τάκης, την οποία εσείς την προσφέρετε, ή κάνοντας λόγο για ένα
υπερώριµο αίτηµα που τάχα η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας δεν µπορούσε να αγνοήσει. 

Θέλετε να µιλήσουµε µήπως για τον διαχωρισµό Κράτους - Εκ-
κλησίας που τον αρνηθήκατε όλοι σας, και η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας και ο ΣΥΡΙΖΑ και οι υπόλοιποι; Θέλετε να µι-
λήσουµε για την υποχρεωτικότητα του πολιτικού γάµου -προ-
σέξτε- ως τον µοναδικό τύπο που θα έπρεπε να αναγνωρίζει το
κράτος; Ή µήπως θέλετε να µιλήσουµε για την κατάργηση της
κατήχησης στα σχολεία; Αλήθεια, είναι ή δεν είναι υπερώριµα αι-
τήµατα που σε άλλες χώρες έχουν θεσµοθετηθεί εδώ και πάνω
από εκατό χρόνια; Όχι απλά είναι υπερώριµα, είναι παραγινό-
µενα. Και όταν το ΚΚΕ στην πρόσφατη συνταγµατική Αναθεώ-
ρηση τα έθετε ως αιτήµατα, τότε εισπράτταµε την απόρριψη και
ιδιαίτερα τότε από την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ ότι πρόκειται για
µαξιµαλισµό όλα αυτά που ζητάµε. 

Συνεπώς εδώ δεν µιλάµε για κάτι τέτοιο. Δεν µιλάµε για την
κοινωνική αναγνώριση της δυνατότητας των οµόφυλων ζευγα-
ριών να διαλέγουν µια µορφή συµβίωσης και ο νόµος να ρυθµίζει
τις µεταξύ τους προσωπικές, οικονοµικές και κοινωνικές σχέσεις,
αυτό που ενδεχοµένως να γίνεται αντιληπτό σε ένα κοµµάτι του
λαού ως γάµος. Δεν µιλάµε για την πραγµατική ανάγκη να σπά-
σει η κοινωνική προκατάληψη σε βάρος τους, που µπορεί να δυ-
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σκολεύει την επιλογή αυτών των ανθρώπων στη συµβίωση, στην
εργασία, στην εξεύρεση στέγης. Δεν µιλάµε ούτε καν για τα λε-
γόµενα αόρατα παιδιά ή τους αόρατους γονείς, που θα µπορού-
σαν εδώ και χρόνια να προστατευθούν µε την αξιοποίηση ή µε
τη βελτίωση έστω του υπάρχοντος θεσµικού πλαισίου. 

Εδώ µιλάµε για κάτι άλλο. Αυτό που κρίνεται και αυτό που κρύ-
βετε και οι υπερασπιστές του νοµοσχεδίου του Μητσοτάκη αλλά
και όλοι οι υπόλοιποι οι οµοφοβικοί, ηθικολόγοι κήρυκες της
ακροδεξιάς, είναι κάτι άλλο. Είναι η εµπορευµατοποίηση της τε-
κνοθεσίας µέσω κυρίως από το παραπέρα άνοιγµα όλης αυτής
της αγοράς της παρένθετης µητρότητας, που είναι µια ακραία
µορφή εκµετάλλευσης γυναικών. Διότι η αναγνώριση του γάµου
των οµοφύλων το µόνο που νοµικά, θεσµικά δικαιικά λύνει είναι
η κοινή γονική µέριµνα και η κοινή τεκνοθεσία σε αντίθεση µε τη
σύγχυση που προσπαθούσατε να δηµιουργήσετε ότι άλλο
πράγµα ο γάµος και άλλο η τεκνοθεσία. Επίσης, µιλάµε για την
παράκαµψη των δικαιωµάτων των παιδιών όχι γενικά και αφηρη-
µένα αλλά των δικαιωµάτων των παιδιών στη µητρότητα και την
πατρότητα µαζί µε όλο το πλέγµα κοινωνικής προστασίας και ευ-
θύνης του κράτους, που θα πρέπει να στηρίζει αυτά τα δικαιώ-
µατα, ιδιαίτερα σε εκείνες τις περιπτώσεις που το παιδί στερείται
κάποια από αυτά. 

Από αυτή την άποψη, λοιπόν, ο πυρήνας του νοµοσχεδίου είναι
το άρθρο 11, είναι δηλαδή το άρθρο που προβλέπει τη νοµική
κατοχύρωση και την αναγνώριση της γονεϊκής σχέσης, µε όποιον
τρόπο και αν αποκτήθηκε στο εξωτερικό, ακόµη και µε τρόπους
που σε αυτή τη φάση δεν προβλέπονται στο ελληνικό δίκαιο.
Έτσι λέει. Ποιοι είναι αυτοί οι τρόποι; Είναι κυρίως το εµπόριο
της παρένθετης µητρότητας, που φτάνει µέχρι σε αυτό το άθλιο
σηµείο να διαφηµίζεται µε τις εκπτώσεις της Black Friday. Αυτό
ψηφίζεται αποκαλύπτοντας και τα ψέµατα του κ. Μητσοτάκη ότι
δήθεν δεν πρόκειται να το επιτρέψει. Μια χαρά το επιτρέπει µέσω
του νοµοσχεδίου. Μόνο που σε αυτή τη χρονική φάση για µια
σειρά λόγους, που δεν είναι της ώρας, το κάνει µέσω του εξωτε-
ρικού και προετοιµάζει το έδαφος αυτό να γίνει και στο εσωτε-
ρικό σε µια επόµενη φάση. 

Μάλιστα, έχει βρεθεί µία δικαιολογία που στρώνει το έδαφος
για την επόµενη αυτή φάση. Ποια είναι αυτή η δικαιολογία; Γιατί
να πηγαίνουν τα οµόφυλα ζευγάρια στο εξωτερικό και να µην επι-
τρέπεται η παρένθετη κύηση και στο εσωτερικό; Να µένουν και
τα λεφτά και στη χώρα. Τι µας θυµίζει αυτό; Είναι η ίδια λογική
τηρουµένων των αναλογιών που λέει ότι θα πρέπει το φακελάκι
στα νοσοκοµεία να είναι θεσµικό και νόµιµο, για να µη γίνεται εκ
του πλαγίου και παράνοµα. Είναι η ίδια ακριβώς αγοραία λογική
µε την οποία προχωράει σήµερα η ίδρυση και των ιδιωτικών πα-
νεπιστηµίων στην Ελλάδα. 

Άρα κάνουν λάθος -εσκεµµένα λέµε εµείς- όσοι ανακαλύπτουν
αντιφάσεις στην πολιτική της κυβέρνησης. Η Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας είναι πλήρως ευθυγραµµισµένη µε την πολιτική της
πλήρους εµπορευµατοποίησης των κοινωνικών δικαιωµάτων και
τώρα αυτό φτάνει και στην ίδια τη γέννηση του παιδιού. Άλλωστε,
δεν είναι τυχαίο ότι οι βασικές τροποποιήσεις που έγιναν στο θε-
σµικό πλαίσιο της υποβοηθούµενης αναπαραγωγής και της πα-
ρένθετης µητρότητας έγιναν µε Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας και µε Υπουργούς αυτούς που τώρα δήθεν διαφω-
νούν µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. Ούτε είναι, επίσης, τυχαίο
ότι γνωστά λόµπι, ότι µεγάλοι επιχειρηµατίες του κλάδου µέχρι
και ο πρέσβης των Ηνωµένων Πολιτειών στηρίζουν µε θέρµη το
συγκεκριµένο νοµοσχέδιο της Κυβέρνησης για προφανείς λόγους
και όχι φυσικά γιατί τους έπιασε ο πόνος για τα παιδιά. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, εµείς, κύριε Πρόεδρε, µε αυτό το σκεπτικό
καταψηφίζουµε επί της αρχής το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο και
απορρίπτουµε όλη αυτή τη λογική που η Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας προσπαθεί να επιβάλει σε πολιτικό, ιδεολογικό και
φιλοσοφικό επίπεδο. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Γκιόκα.
Καλείται στο Βήµα η κ. Μαρία Αθανασίου, Βουλευτής της Ελ-

ληνικής Λύσης και µετά θα ακολουθήσει η κ. Σία Αναγνωστοπού-
λου. 

ΜΑΡΙΑ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι συνάδελφοι, καλούµαστε να ψηφίσουµε ένα νοµοσχέ-

διο το οποίο είναι τελείως ξένο τόσο µε τα ανθρώπινα ήθη όσο
και µε την ανθρώπινη φύση. Ήδη από το σηµείο αυτό εκφρά-
ζουµε ως Ελληνική Λύση την πλήρη και απόλυτη αντίθεσή µας
µε το εν λόγω νοµοσχέδιο τόσο ως προς το περιεχόµενό του όσο
και ως προς το πνεύµα του και κατά συνέπεια αντιτιθέµεθα σε
όλα τα άρθρα τα οποία συµπεριλαµβάνονται σε αυτό το νοµοθέ-
τηµα ως ευθέως αντιτιθέµενο στην ανθρώπινη φύση και στη λει-
τουργία του προσώπου ως ψυχοσωµατικής ολότητας.

Όλο αυτόν τον καιρό ασχολούµαστε µε την έννοια της συµπε-
ρίληψης και τα δικαιώµατα των ΛΟΑΤΚΙ. Για τα δικαιώµατα των
παιδιών µε ΑΜΕΑ, όλοι εσείς που κυβερνήσατε τι κάνατε; Όταν
δεν αφιερώνετε κονδύλι του προϋπολογισµού στην υποστήριξη
των ΑΜΕΑ, αλλά περιµένετε οι δράσεις κοινωνικοποίησής τους
να καλυφτούν από τα ΕΣΠΑ, κατά πόσο έχετε διευκολύνει την
καθηµερινότητά τους; Περιµένουν οκτώ µήνες, για να αποζηµιω-
θούν για τις φυσιοθεραπείες και λογοθεραπείες που έχουν ήδη
προκαταβάλει. Έχετε µήπως µεριµνήσει για τη δηµιουργία ειδι-
κών σχολείων, άρτια επανδρωµένων ειδικά όσον αφορά στα παι-
διά µε αυτισµό; Όλη η Ελλάδα έχει µόνο τρία τέτοια σχολεία.
Αλλά τι λέω; Εδώ επιχειρείτε το κλείσιµο κάποιων από αυτά. Τι
έχετε κάνει για τα παιδιά Ροµά, για να ενταχθούν στην κοινωνία,
για τη συµπερίληψή τους, για την εξασφάλιση της συνεχόµενης
εκπαίδευσή τους; Σταγόνες στον ωκεανό. Δεν σας ενδιαφέρει η
παιδεία τους ούτε η κοινωνικοποίηση τους. 

Μονοπώλιο του ενδιαφέροντός σας είναι τα δικαιώµατα της
ΛΟΑΤΚΙ κοινότητας και µάλιστα της κατηγορίας «+». Γιατί; Θα
συµπεριληφθούν φαίνεται και άλλες οµάδες ως έχουσες δικαιώ-
µατα. Όπως άραγε ποιες; Γιατί τόση ζέση; Γιατί δεν ενδιαφέρε-
στε για τα ορφανά που είναι στα ορφανοτροφεία και περιµένουν
οικογένειες και οι απαντήσεις τους είναι ότι οι αιτήσεις είναι πε-
ρισσότερες από τα παιδιά; Και το λέω εγώ προσωπικά που ζή-
τησα παιδί ΑΜΕΑ. Αυτά τα παιδιά δεν έχουν Θεό; Και πότε, εν
πάση περιπτώσει, κύριε Υπουργέ, θα ωριµάσουν όλα αυτά τα
προβλήµατα που έχω αναφέρει, για να µπορέσετε να τα επιµε-
ληθείτε; Ποτέ. 

Εδώ γίνονται βίαιες αλλαγές που επιχειρούνται να επιβληθούν
στην κοινωνία και στην οικογένεια, όπως την ξέραµε. Σεβόµαστε
µεν τις προσωπικές επιλογές του καθενός. Ωστόσο, υπάρχουν
όρια και µάλιστα όταν εµπλέκονται παιδιά. Γιατί τα παιδιά, ξέ-
ρετε, έχουν και αυτά δικαιώµατα, που ούτε µπορούν να διεκδι-
κήσουν ούτε να εκφράσουν, δικαιώµατα που σε καµία περίπτωση
δεν πρέπει να προσφέρονται τελικά ως άλλοθι για την υλοποίηση
των δικαιωµάτων και των επιθυµιών των ενηλίκων, όπως πρόκει-
ται να συµβεί µε το δικαίωµα στην τέλεση πολιτικού γάµου και
κατά συνέπεια στην τεκνοθεσία από οµοφυλόφιλα ζευγάρια. 

Αυτό δεν συνιστά κοινωνική πρόοδο. Όχι. Είναι ηθική έκπτωση.
Το αφύσικο πρέπει ξαφνικά να γίνει αποδεκτό ως φυσικό, όπως
η παραδοσιακή οικογένεια µε τη µητέρα και τον πατέρα. Σκε-
φτείτε τι θα γίνει στα σχολεία µε τα παιδιά αυτής της νέας προ-
αλειφοµένης κατηγορίας. Επιδιώκετε να υπάρξει παιδί που δεν
θα έχει βιολογική µάνα; Τόσος µισογυνισµός; Πώς απαξιώνετε
έτσι τη γυναίκα, µεταβάλλοντάς την σε µηχανή παραγωγής παι-
διών. Χωρίς να παρεξηγηθώ, γιατί ο σηµαντικός αυτός ρόλος της
παρένθετης µητέρας έχουµε δει ότι έχει βοηθήσει πολλά ετερό-
φυλα ζευγάρια, παραδοσιακά ζευγάρια, για να φέρουν στον
κόσµο ένα παιδί. Τις περισσότερες φορές στον ρόλο αυτόν της
παρένθετης είναι ένα συγγενικό πρόσωπο του ζευγαριού.

Συνάδελφοι, άλλο η φύση και άλλο το παρά φύση. Μιλάµε για
την πιθανότητα να δηµιουργηθούν κατ’ επάγγελµα και κατ’
αµοιβή µητέρες, οι οποίες µάλιστα πολλές φορές µπορεί να είναι
ταυτόχρονα και βιολογικές µητέρες παιδιών τα οποία θα δοθούν
σε οµοφυλόφιλα ζευγάρια ανδρών. Τα παιδιά θέλουν σκέψη, θέ-
λουν έγνοια, τάισµα, φροντίδα, υποµονή, πάνες, νουθεσίες, στή-
ριξη, αγάπη, σεβασµό, εκπαίδευση και αφιέρωση ολόκληρης της
ζωής µας. Δεν είναι διακοσµητικά στοιχεία. Και µιλάω και για παι-
διά ΑΜΕΑ, γιατί έτυχε να είµαι µητέρα παιδιού ΑΜΕΑ.

Θέλω λίγο να σας επισηµάνω το εξής. Αν οι γονείς µέσω πα-
ρένθετης µητέρας αποκτήσουν παιδί µε αναπηρία, πώς θα το χει-
ριστούν; Θα το κρατήσουν ή θα το οδηγήσουν σε κάποιο ίδρυµα
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κρυπτόµενο, πίσω από την έλλειψη γονικής σχέσης, βιολογικής
και συναισθηµατικής, καταπατώντας ελαφρά την καρδία ένα
απλό ιδιωτικό συµφωνητικό; Το σύµφωνο συµβίωσης αρκεί ώστε
τα ζευγάρια αυτά, τα οµοφυλόφιλα, να επισηµοποιήσουν τη συµ-
βίωσή τους. Ως εκεί. 

Η Ελληνική Λύση λέει ρητώς όχι στον οποιονδήποτε υστερισµό
του όρου γάµος και κυρίως της έννοιας και του ρόλου της µάνας,
ο οποίος αντικαθίσταται από ξερά νούµερα και ουδέτερα ονό-
µατα. Αν θέλει το κράτος να κάνει τη διαφορά, ας επιλύσει τα ζη-
τήµατα των δύο φύλων, στηρίζοντας πρώτα από όλα έµπρακτα
τη γυναίκα που φέρνει στον κόσµο τη ζωή, τη µάνα, τη γυναίκα
µε τους πολλούς ρόλους στην οικογένεια, τη µάνα που στηρίζει
µια µονογονεϊκή οικογένεια, όχι να αρκείται στα γνωστά ευχολό-
για κάθε 8 του Μάρτη. 

Η γυναίκα όχι µόνο δεν τυγχάνει βοήθειας ώστε να θελήσει να
τεκνοποιήσει, αλλά, ακόµα και όταν αυτό συµβεί, επιβαρύνεται
περισσότερο λόγω λιγοστών πλέον προνοµίων εργασίας και σύν-
ταξης, αλλά και ισχνής οικονοµικής αρωγής. Στηρίξτε λοιπόν τη
µάνα, τη γιαγιά, ακόµα και τη θεία µε έλεγχο αλλά και αρωγή από
κοινωνική λειτουργό όταν δεν υπάρχουν οι άλλες δύο. Είναι απα-
ράδεκτο να υπάρχουν εργαζόµενες πενήντα πέντε ετών και
ακόµα εξήντα χρονών µε ανήλικα και να εξαναγκάζονται στην ερ-
γασία µόνο και µόνο διότι η πολιτεία τις έχει αφήσει αβοήθητες
και εγκαταλελειµµένες. Στηρίξτε την παραδοσιακή ελληνική οι-
κογένεια, διευκολύνοντας τον πατέρα και τη µητέρα στην καθη-
µερινότητά τους, ώστε να µπορούν να περνούν ποιοτικό χρόνο
µε τα παιδιά τους. 

Εσείς αντιθέτως αντί να ελαφρύνετε τα οικογενειακά βάρη και
να βοηθήσετε τις οικογένειες, προσθέτετε και άλλα ακόµα πιο
δυσβάσταχτα τα οποία κάνουν πλέον σχεδόν αδύνατη ακόµα και
την ίδια την επιβίωση. Ακόµη περισσότερο η ποιότητα ζωής απο-
µακρύνεται ολοένα και πιο πολύ από τη µέση ελληνική οικογένεια
και αποτελεί πλέον άπιαστο όνειρο. Αφήστε, λοιπόν, τα παιδιά
έξω από τις πολιτικές σκοπιµότητες και τις προσωπικές φιλοδο-
ξίες και επιδιώξεις. Τα παιδιά δεν είναι παιχνίδια, είναι αυριανοί
πολίτες, είναι η συνέχεια, είναι η διάρκεια, είναι το µέλλον που
δεν πρέπει να αφήσουµε να σαρωθεί.

Κύριοι συνάδελφοι, ο γάµος δεν είναι ούτε κοινωνική συνθήκη,
ούτε µόδα, ούτε πειραµατισµός, ούτε πολύ περισσότερο, όπως
άκουσα εδώ πέρα, λέει, «τελετή και ανταλλαγή όρκων», συνήθεια
εντελώς ξενόφερτη. Ο γάµος είναι πρώτιστα µυστήριο, το µυ-
στήριο της ένωσης δύο προσώπων, πρώτα ψυχικής και έπειτα
και σωµατικής µε τις ευλογίες της Εκκλησίας µας και µετά την
επικύρωση της πολιτείας. Αυτό είναι γάµος και µόνο αυτό. Και
σε αυτό συµµετέχουν δύο και µόνο πρόσωπα διαφορετικού
φύλου και είναι θήλυ και άρρεν. Οτιδήποτε διαφορετικό απλώς
δεν είναι γάµος, δεν νοείται να είναι γάµος, µπορεί να ονοµαστεί
ό,τι θέλετε: ένωση, σύµφωνο συνεργασίας, συµβίωση βαθιά, βα-
θύτατη φιλία. Κανείς δεν το αρνείται, ούτε το απορρίπτει, αλλά
όχι γάµος. Μην µπερδεύουµε τις έννοιες.

Το σύµφωνο συµβίωσης αρκεί για την ένωση των οµοφυλοφί-
λων. Δεν υπάρχει κανένας λόγος να θεσµοθετηθεί αυτό το µόρ-
φωµα, το οποίο επιχειρείτε µε το παρόν νοµοσχέδιο-µόρφωµα,
το οποίο κακώς, πολύ κακώς, και παραπλανητικά το ονοµάζεται
γάµο και το οποίο ουδεµία σχέση έχει µε τον γάµο που ξέρουµε
ως µυστήριο. Στο συγκεκριµένο νοµοθέτηµα πρέπει όλοι εµείς
οι Βουλευτές να ψηφίσουµε ελεύθερα, να εκφραστούµε ανοιχτά,
χωρίς πολιτικάντικα τερτίπια τύπου «αποχής», χωρίς εξαρτήσεις,
χωρίς συναισθηµατισµούς, µόνο µε ακεραιότητα, όπως λέγαµε,
αντρίκια. Ειδάλλως είµαστε ανύπαρκτοι, και ως ανύπαρκτοι ου-
σιαστικά δεν πρέπει να συµµετέχουµε στα κοινά, «ο µη µετέχων
των κοινών ουκ απράγµων αλλ' αχρείος».

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Αθανασίου.

Καλείται στο Βήµα η κ. Σία Αναγνωστοπούλου, Βουλευτής της
Νέας Αριστεράς. 

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Εγώ δεν θα µιλήσω αντρίκια, θα µιλήσω γυναικεία, µε ό,τι ση-

µαίνει αυτό. Θέλω να ξεκινήσω, λέγοντας ότι η Νέα Δηµοκρατία
δεν λογοκρίνεται, δεν κάνει αυτοκριτική, δεν ελέγχεται, όπως
κάνει κάθε αλαζονική εξουσία. Άκουσα τον κ. Σκέρτσο εδώ, αντί
να µιλήσει µε έναν άλλο τρόπο, µάς είπε ότι στο κάτω-κάτω της
γραφής η Νέα Δηµοκρατία φέρνει αυτό το νοµοσχέδιο, και εσείς,
θέλοντας και µη, σερνόσαστε πίσω από εµάς. Για να ξεκαθαρί-
σουµε µερικά πράγµατα. Τα είπα και στην επιτροπή θα τα επα-
ναλάβω και τώρα. Εµείς είµαστε συνεπείς στις θέσεις που είχαµε
πάντα, σ' ό,τι αφορά τα δικαιώµατα, σ' ό,τι αφορά τη µάχη ενάν-
τια σε έναν πολιτισµικό συντηρητισµό που το κόµµα σας έχει
αποδείξει άπειρες φορές ότι τον διαθέτει. Γιατί φέρνετε τώρα
αυτό το νοµοσχέδιο δεν µε αφορά και δεν θα το ψάξω αυτή τη
στιγµή. Ξέρουµε βέβαια, αλλά δεν µε αφορά. 

Απέναντι στον πολιτισµικό συντηρητισµό, είχαµε πάντα µέ-
τωπο και είχαµε πάντα µέτωπο όχι τώρα, ενός αιώνα και πλέον.
Τα είπα και στην επιτροπή και θα τα επαναλάβω και τώρα. Αυτή
η ιστορία ξεκινάει από τα τέλη του 19ου αιώνα και φτάνει µέχρι
σήµερα µε κορυφώσεις µε ήττες, µε νίκες και λοιπά. Είναι λοιπόν
µια µεγάλη µάχη µε ιστορικό βάθος. Και αυτά τα ιστορικά βάθη
συγκρούονται αυτή τη στιγµή. Με τη µόνη διαφορά ότι για την
Αριστερά τα δικαιώµατα, ατοµικά πήγαιναν χέρι-χέρι µε τα κοι-
νωνικά δικαιώµατα, δεν µπορούσα να ξεχωρίσω. Για αυτό ποτέ
δεν µπορούµε να κατηγορηθούµε ούτε για δικαιωµατισµό, ούτε
για οτιδήποτε τέτοια. Τα δικαιώµατα είναι αυθύπαρκτα, τα δι-
καιώµατα όµως πηγαίνουν και µε τα κοινωνικά δικαιώµατα. 

Θα πω µόνο ένα πράγµα. Επειδή λέω και ξανατονίζω ότι η
µάχη έχει ένα τεράστιο ιστορικό βάθος και επειδή άκουσα και
τον κ. Βελόπουλο και τους Σπαρτιάτες και τη Νίκη και λοιπά, να
ξεκαθαρίσω ένα πράγµα, ότι για πάρα πολλά χρόνια αυτές οι
µάχες ήταν εναντίον της πατριαρχίας, του καταπιεστή σε οποι-
αδήποτε µορφή, του ίδιου του καπιταλιστικού συστήµατος. 

Ξέρετε πότε αποποινικοποιήθηκε η οµοφυλοφιλία; Σε µερικά
κράτη µόλις πολύ πρόσφατα, γιατί ήταν αποικιακό κατάλοιπο σε
αυτά τα κράτη. Στην Κύπρο, για παράδειγµα, στα τέλη του 20ου

αιώνα αποποινικοποιήθηκε -τέλη, τέλη, όµως, ή το 1999 ή το
2000- γιατί ήταν ένα αποικιακό κατάλοιπο τότε, όταν οι αποικιο-
κράτες µε τη δύναµη των χρηµάτων, της εξουσίας και της θρη-
σκείας όρµαγαν παντού στον κόσµο και επέβαλαν νόµους. Το
φεµινιστικό κίνηµα και το κίνηµα της ΛΟΑΤΚΙ κοινότητας, των
οµοφυλόφιλων, έδωσε γροθιά στην πατριαρχία, και αυτό δεν
πρέπει να το ξεχνάµε. 

Και να θυµίσω και κάτι προς όλες τις κατευθύνσεις. Οι πρώτοι
οι οποίοι συζήτησαν για δικαιώµατα ισότητας φύλων, ισότητας και
των οµοφυλόφιλων µε όλους τους άλλους ήταν οι σοσιαλδηµο-
κράτες στην ενωµένη τους µορφή, οι κοµµουνιστές και οι σοσια-
λιστές. Και οι µπολσεβίκοι µετά την Οκτωβριανή Επανάσταση
άνοιξαν τέτοιες προοπτικές που έκοβαν την ανάσα του κόσµου.
Και γάµο οµοφυλόφιλων είχαν αναγνωρίσει και ισότητα και ισό-
τητα των φύλων και τα πάντα. Μετά µπήκε πολύ νερό. Αυτό το
«έκοβαν την ανάσα», όπως πολύ ωραία το έχει πει ο Μαρκ Μαζά-
ουερ, κάπου το κρατάµε. Την έκοβαν µαζί µε την υλική χειραφέ-
τηση, γι’ αυτό µιλάµε συνέχεια και για όλα τα άλλα δικαιώµατα. 

Αυτό το κίνηµα των οµοφυλόφιλων στη συνέχεια ήταν ένα κί-
νηµα που έσπασε πάρα πολλές φορές το προσωπείο της πα-
τριαρχίας και ό,τι προκύπτει από αυτό. Πολλές φορές µάλιστα
το φεµινιστικό µε το οµοφυλοφιλικό πήγαν χέρι-χέρι γιατί σπά-
γανε µε τον ίδιο τρόπο, µε διαφορετικές διεκδικήσεις, αλλά πάν-
τως πήγαιναν χέρι-χέρι.

Εδώ όµως έχουµε σήµερα ένα νοµοσχέδιο το οποίο βεβαίως
κάποια από τα αιτήµατα, κάποιες διεκδικήσεις τις ικανοποιεί και
αφήνει κάποια άλλα για τα οποία δηµιουργεί καινούργιες διακρί-
σεις. Δεν µπορεί να το κάνει η Νέα Δηµοκρατία ολόκληρο το
βήµα. Δεν γίνεται να το κάνει. Θα το κάνει µόνο όταν πιέζεται από
κάπου αλλού. Εµείς βεβαίως, το είπαµε και µε την εισηγήτριά
µας και µε όλους τους τρόπους, είµαστε υπέρ του νοµοσχεδίου.
Θα ψηφίσουµε. Έχουµε καταθέσει και τροπολογίες για τα πράγ-
µατα που θα έπρεπε να αλλάξουν σε αυτό το νοµοσχέδιο για να
είναι πλήρες και δεν θα απολογηθούµε. 

Βεβαίως, αν ήταν η Νέα Δηµοκρατία στη θέση όλων µας, θα
έκανε το εξής απλό, όπως το έχει κάνει και άλλες φορές, θα κα-
ταψήφιζε για να δηµιουργήσει πρόβληµα στον αντίπαλο. Δεν
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µπορούµε να το κάνουµε. Δεν µπορούµε να το κάνουµε για έναν
απλό λόγο, γιατί τα δικαιώµατα δεν µπαίνουν σε µικροκοµµατική
αντιπαράθεση. Εσείς το έχετε κάνει και αυτή είναι η µεγάλη δια-
φορά, γιατί, ναι, εµείς έχουµε µάθει να απολογούµαστε. Έχουµε
µάθει να απολογούµαστε σε αυτούς στους οποίους απευθυνό-
µαστε. Εσείς δεν έχετε µάθει να απολογείστε. Το ανέφερε ο Κοι-
νοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος πριν: Όταν πέρναγε το
σύµφωνο συµβίωσης, ήσασταν εναντίον, εκτός από κάποιους και
κάποιες. Κάποιες µάλλον, όχι κάποιους. Ήσασταν εναντίον και
λέγατε ότι θα έρθει και ο γάµος των οµόφυλων ζευγαριών. Το
φέρατε σήµερα. Σας είπα, δεν ξέρω για ποιους λόγους. Δεν θα
καταψηφίσουµε για µικροκοµµατικούς λόγους, αλλά θα επιµεί-
νουµε σε τρία πράγµατα. 

Εάν θέλουµε να µη διχάζεται η κοινωνία, αν θέλουµε πράγµατι,
αν το πιστεύετε -που εγώ δεν πιστεύω ότι το πιστεύετε- ότι τα δι-
καιώµατα, η ισότητα των πάντων απέναντι στους νόµους, η ισό-
τητα όλων των ατόµων έχει νόηµα και µπορεί να λειτουργήσει,
όπως για εµάς, δυναµικά και χειραφετικά, δεν µπορεί να µη συµ-
βαδίζει µε τις υλικές προϋποθέσεις για χειραφέτηση. 

Εµείς, λοιπόν, ψηφίζουµε υπέρ, κρατώντας έναν τεράστιο
αστερίσκο, ότι ο κ. Σκέρτσος ειδικά δεν έχει δικαίωµα σε αυτή
τη Βουλή να κουνάει το δάχτυλο. Δεν έχει δικαίωµα. Και δεν έχει
δικαίωµα να ξαναµιλήσει για ανθέλληνες, για µειωµένους πα-
τριώτες, για εθνικές εξαιρέσεις κ.λπ.. Δεν έχει, γιατί δεν είναι συ-
νεπής και δεν καταλαβαίνει στοιχειωδώς ούτε αυτό το
νοµοσχέδιο που καταθέτει. Γι’ αυτό λέω ότι είναι άλλοι λόγοι. 

Εγώ όµως θα χαιρετήσω και από αυτή τη θέση το κίνηµα της
ΛΟΑΤΚΙ κοινότητας, όπως χαιρετάω το φεµινιστικό κίνηµα, το
οποίο ακόµα ζητάει ένα πράγµα: ο όρος «γυναικοκτονίες» να
αναγνωριστεί επιτέλους για να δοθεί η πραγµατική αιτία του εγ-
κλήµατος.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Αναγνωστοπούλου. 

Επόµενος οµιλητής ο κ. Αθανάσιος Χαλκιάς, Βουλευτής των
Σπαρτιατών.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΧΑΛΚΙΑΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σηµερινό νοµοσχέδιο απο-

τελεί ίσως το πιο αµφιλεγόµενο νοµοσχέδιο που έχει φέρει µέχρι
τώρα η Κυβέρνηση. Είναι απορίας άξιο πως φέρνει ένα τέτοιο
νοµοσχέδιο τη στιγµή που πολλοί συνάδελφοι Βουλευτές του κυ-
βερνώντος κόµµατος διαφωνούν, ανάµεσά τους και µέλη του
Υπουργικού Συµβουλίου. Είναι λογικό να διαφωνούν για λόγους
που θα εξηγήσω στη συνέχεια της τοποθέτησής µου, αλλά η δια-
φωνία δεν θα έπρεπε να µεταφράζεται σε αποχή από την ψηφο-
φορία, όπως επιχείρησαν να κάνουν πολλοί διαφωνούντες. Είναι
συνταγµατικά κατοχυρωµένο δικαίωµα των Βουλευτών, αλλά και
υποχρέωσή τους να εκφράζουν ελεύθερα τη γνώµη τους και να
ψηφίζουν κατά βούληση και συνείδηση. Γι’ αυτό, άλλωστε, εκλεχ-
θήκαµε. Ευτυχώς δηλαδή που επικράτησε η κοινή λογική µεταξύ
κάποιων εξ ηµών και επιτύχαµε σε κλίµα καλής ενδοκοινοβου-
λευτικής συνεργασίας να έχουµε σήµερα ονοµαστική ψηφοφο-
ρία.

Επί του νοµοσχεδίου τώρα, στην ακρόαση των φορέων κατά
τη συνεδρίαση της αρµόδιας επιτροπής ακούσαµε να τοποθε-
τούνται υπέρ του νοµοσχεδίου πολλοί, µεταξύ των οποίων η κ.
Κωνσταντίνα Μαγκλάρα, Γενική Γραµµατέας της Παιδοψυχιατρι-
κής Εταιρείας Ελλάδας, ο κ. Νίκος Μακρής της Ελληνικής Ψυ-
χολογικής Εταιρείας και η κ. Χριστίνα Κανακά από το Ινστιτούτο
Υγείας του Παιδιού. Οι τρεις αυτοί επιστήµονες µας είπαν ότι οι
διαθέσιµες µελέτες δείχνουν ότι δεν υπάρχουν αρνητικές επι-
πτώσεις σε ένα παιδί που µεγαλώνει από οµοφυλόφιλους γονείς.
Οι τρεις αυτοί επιστήµονες παραβιάζουν τη θεµελιώδη αρχή της
επιστηµονικής έρευνας που λέει ότι πρώτα να βλέπουµε το σύ-
νολο των δεδοµένων και µετά να εξάγουµε συµπέρασµα. 

Η µεγαλύτερη παγίδα στην οποία µπορεί να πέσει ένας επι-
στήµονας είναι να βρίσκει µελέτες και έρευνες που να επιβεβαι-
ώνουν αυτό που επιθυµεί. Γιατί το λέω αυτό; Γιατί µε µια απλή
αναζήτηση βρέθηκαν όχι µία, όχι δύο, αλλά έντεκα έρευνες δη-
µοσιευµένες σε έγκριτα επιστηµονικά περιοδικά που αποδει-

κνύουν ότι η ανατροφή ενός παιδιού από οµοφυλόφιλους γονείς
έχει τροµερές αρνητικές συνέπειες για την ψυχική του ισορρο-
πία, την κοινωνικοποίησή του και τη γενικότερη πορεία της ζωής
του. Τα ευρήµατα αυτών των ερευνών τις οποίες και καταθέτω
στα Πρακτικά δεν λήφθηκαν υπόψη από κανέναν, ούτε από τους
έγκριτους ακαδηµαϊκούς που έχει στους κόλπους της η Κυβέρ-
νηση.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αθανάσιος Χαλκιάς καταθέ-
τει για τα Πρακτικά τις προαναφερθέντες µελέτες, οι οποίες βρί-
σκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τι λένε αυτές οι έρευνες; Επιγραµµατικά: Τα παιδιά οµοφυλό-
φιλων ζευγαριών δείχνουν δυσκολία στο να εµπιστευτούν τους
άλλους σε ποσοστό 42%. Το πρόβληµα γίνεται ακόµη πιο έντονο
στα κορίτσια, που εµφανίζουν περισσότερες δυσκολίες στο να
συνάψουν σχέσεις µε το άλλο φύλο. Τα παιδιά µε οµοφυλόφι-
λους γονείς έχουν διπλάσια πιθανότητα να εµφανίσουν προβλή-
µατα συναισθηµατικής σταθερότητας σε σχέση µε τα παιδιά που
µεγαλώνουν από δύο γονείς διαφορετικού φύλου, από µια µάνα
και έναν πατέρα. Τα παιδιά µε οµοφυλόφιλους γονείς είναι πιο
πιθανό να αντιµετωπίσουν δυσκολίες στην ακαδηµαϊκή τους εξέ-
λιξη σε σχέση µε τα παιδιά από ετερόφυλες οικογένειες, ενώ η
πιθανότητα να εµφανίσουν ΔΕΠΥ είναι παραπάνω από διπλάσια.
Αυτά είναι λίγα από τα ευρήµατα. 

Να περάσουµε και στο θέµα της παρένθετης µητέρας που ζη-
τάει µετά µανίας η Αριστερά. Και εκεί υπάρχουν έρευνες που δεί-
χνουν ότι οι νέοι που µε συνελήφθησαν µε παρένθετη µητέρα
τείνουν να είναι πιο µπερδεµένοι, να αισθάνονται αποξενωµένοι
από τις οικογένειές τους, να βιώνουν µεγαλύτερο βαθµό ψυχικού
πόνου, ενώ εµφανίζουν µεγαλύτερες τάσεις για κατάθλιψη και
κατάχρηση ουσιών σε σχέση µε τα παιδιά που συνελήφθησαν µε
πιο παραδοσιακές µεθόδους. 

Επίσης, αυτά τα παιδιά έχουν πρόβληµα κοινωνικοποίησης, εµ-
φανίζουν µεγαλύτερο βαθµό προβληµάτων συµπεριφοράς, όπως
αυξηµένη επιθετικότητα ή αντικοινωνική συµπεριφορά, συναι-
σθηµατική αστάθεια, κατάθλιψη και αγχώδεις διαταραχές. 

Βέβαια, δεν είναι µόνο αυτά τα σηµεία που είναι προβληµατικά
στο θέµα της παρένθετης µητρότητας. Είναι δυνατόν να εµπορευ-
µατοποιήσουµε το γυναικείο σώµα µόνο και µόνο για να ικανοποι-
ήσουµε τη δική µας µαταιοδοξία; Οι γυναίκες, αν επιτρέψουµε
τέτοιες πρακτικές αδιακρίτως, µετατρέπονται σε παραγωγικές µη-
χανές σαν να είναι ζώα και όχι άνθρωποι. Δεν µιλάµε για µια γυ-
ναίκα που κυοφορεί το παιδί της αδελφής της. Δεν µιλάµε για µια
µάνα που βοηθάει την ίδια της την κόρη. Αυτό που διεκδικούν τα
αριστερά κόµµατα σηµαίνει ότι θα µπει µια τιµή ενοικίασης της γυ-
ναικείας µήτρας, γεγονός απαράδεκτο που δεν θα περάσει. Του-
λάχιστον όχι όσο υπάρχουµε εµείς. Μπορεί η Κυβέρνηση να
αρνείται το γεγονός ότι το νοµοσχέδιο ανοίγει τον δρόµο για όλα
αυτά, αλλά αν περάσει ο γάµος σήµερα, αύριο θα δεχόµαστε πιέ-
σεις και για όλα τα υπόλοιπα. 

Το νοµοσχέδιο που φέρνει σήµερα η Κυβέρνηση ανοίγει όντως
τον δρόµο για όλα αυτά. Αυτές θα είναι οι συνέπειες για τις γυ-
ναίκες και τον ψυχισµό των παιδιών. Τι είναι πιο σηµαντικό από
τα παιδιά µας; Ως πατέρας τριών τέκνων αναγνωρίζω καθηµερινά
τον διακριτικό ρόλο του γονέα. Άλλος ο δικός µου και άλλος της
συζύγου µου και µητέρας των παιδιών µου. Ένα υγιές και ασφα-
λές περιβάλλον για το παιδί απαιτεί την ύπαρξη και των δύο. Καµ-
µία ποσότητα αγάπης δεν είναι δυνατόν να καλύψει τους
διαφορετικούς ρόλους της µητέρας και του πατέρα στην οµαλή
µετάβαση του παιδιού από την παιδική ηλικία στην ενηλικίωση.
Αν το σκεφτείτε καλά όλοι, εµείς είµαστε αυτό που είµαστε
επειδή είχαµε µια µάνα και έναν πατέρα να µας διαµορφώνουν
και να µας καθοδηγούν σε κάθε βήµα της ζωής µας. Οι γονείς
µας και η θρησκεία µας. 

Μεγαλώνοντας είχα την ευκαιρία να ακούσω τον Μακαριστό
Αρχιεπίσκοπο Χριστόδουλο, ο οποίος σήµερα είναι πιο επίκαιρος
από ποτέ. Και είπε, λοιπόν, σταθείτε όλοι όρθιοι στις επάλξεις
σας και µη ξεπουλήσετε τα πρωτοτόκια σας. Ας διδάξουµε στα
παιδιά σας την αλήθεια όπως την βίωσαν οι αείµνηστοι πατέρες
µας. Ο λαός µας ξέρει να υπερασπίζεται τα ιερά και τα όσια της
φυλής του. Το έχει κατ’ επανάληψη αποδείξει και θα το αποδείξει
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και πάλι. Αντίσταση και ανάκαµψη. Για να ξαναβρούµε ότι έχουµε
χάσει, για να υπερασπιστούµε ότι κινδυνεύει. 

Έχοντας τη συνείδησή µου ήσυχη, θα κλείσω λέγοντας το
εξής: Σαν χριστιανός ορθόδοξος λόγο δίνω µόνο στον Χριστό,
σαν Έλληνας Βουλευτής µόνο στον κυρίαρχο ελληνικό λαό.
Ούτε ο Χριστός ούτε ο λαός το θέλουν αυτό το επαίσχυντο νο-
µοσχέδιο. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Χαλκιά. 

Επόµενος οµιλητής ο κ. Τάσος Οικονοµόπουλος, Βουλευτής
της Νίκης. Θα ακολουθήσει η κ. Κεφαλά και µετά η κ. Δούρου. 

Ορίστε, κύριε Οικονοµόπουλε. 
ΤΑΣΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο σεβασµός της θέλησης του

άλλου δεν αφορά µόνο στους ενήλικες αλλά σε όλους και κυρίως
σε αυτούς που δεν µπορούν να εκφράσουν τη βούλησή τους,
όπως τα παιδιά που η ψευδεπίγραφη δηµοκρατία µας ποδοπατά
µε το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο. 

Η ουσία του ζητήµατος δεν είναι να δούµε το παιδί ως αντικεί-
µενο ή απόκτηµα, το οποίο δικαιωµατικά θα πάρει ένα οµοφυλό-
φιλο ζευγάρι για να αποκτήσει τα ίδια δικαιώµατα µε τα
ετεροφυλόφιλα ζευγάρια, αλλά ως ένα ζωντανό ον µε ψυχή, νου
και συναισθήµατα. Από τη δική του σκοπιά πρέπει να δούµε τα
πράγµατα, προκειµένου να αποφασίσουµε ορθά για την τύχη
του. Είναι αδιανόητο να παραβιάζουµε το ιερό δικαίωµα κάθε
παιδιού να µεγαλώσει µε πατέρα και µητέρα, όπως ο δηµιουργός
Θεός το προόρισε από τη φύση του. 

Τα επιστηµονικά αποτελέσµατα αρκετών ερευνών για παιδιά
µεγαλωµένα µε οµοφυλόφιλους κηδεµόνες είναι συντριπτικά. Τα
παιδιά αυτά παρουσιάζουν περισσότερα συναισθηµατικά προ-
βλήµατα, έχουν χειρότερα αποτελέσµατα σε ψυχοµετρικές αξιο-
λογήσεις άγχους και αυτονοµίας, αντιµετωπίζουν δυσκολίες
στον ρόλο φύλου, δυσκολίες στην οικειότητα και εµπιστοσύνη
ακόµα και αυξηµένη κατάθλιψη στην ενηλικίωση. Ακόµη επηρε-
άζει η ταυτότητα φύλου και ο σεξουαλικός τους προσανατολι-
σµός είναι πιθανότερο να είναι οµοφυλοφιλικός. Επιστήµη
χωρισµένη αρετής πανουργία εστί.

Δεν θα µείνω µόνο στην ψυχική βάσανο των υιοθετηµένων παι-
διών, ακόµα και αν αυτά περιβάλλονται µε περισσή στοργή από
εξαιρετικούς θετούς γονείς. Τα παιδιά αυτά συχνά αντιµετωπί-
ζουν την υποτίµηση, κρυφή ή φανερή, και το στίγµα τους αγνώ-
στου πατρότητας και µητρότητας, µόνο και µόνο επειδή
υιοθετήθηκαν. Αναλογιστείτε πόσα πολλά περισσότερα θα τρα-
βήξουν αυτά τα παιδιά, όταν συνειδητοποιήσουν ότι δεν αξιώθη-
καν ούτε καν να έχουν θετή µητέρα και θετό πατέρα, αλλά οµο-
φυλόφιλους κηδεµόνες. 

Ας µην παίζουµε µε τις ψυχές αθώων παιδιών. Ο φάκελος των
υιοθεσιών έχει και άλλες πολλές σκιές. Όταν η ζήτηση για παιδιά
ανεβαίνει, ανεβαίνουν και οι ορέξεις όσων φιλοδοξούν να στή-
σουν κυκλώµατα ποικίλης εµπορίας και υπηρεσιών. Αν σκάνδαλα
ήδη συνέβαιναν στην Ελλάδα µας από προηγούµενες δεκαετίες,
τώρα µε τις αµέτρητες δοµές και τα ασυνόδευτα παιδιά ποιον θα
εµπιστευτούµε; 

Σας το λέµε ευθέως. Ο ελληνικός λαός δεν σας εµπιστεύεται
τη διαχείριση παιδιών µε ανεξέλεγκτες προϋποθέσεις υιοθεσίας
και το πώς θα καταλήξουν σε ύποπτες αγκαλιές. Να σας θυµί-
σουµε µερικούς λόγους γιατί δεν µπορούµε να σας εµπιστευ-
τούµε; Βάλατε χέρι στην «Κιβωτό του Κόσµου» χωρίς να βρεθεί
κανένας ένοχος, δολοφονήσατε υπολείψεις, τα κανάλια διαπόµ-
πευσαν ανθρώπους µε ψευδοµάρτυρες και τελικά τι; Πήρατε τον
έλεγχο για πολλά ακηδεµόνευτα παιδιά. 

Την ίδια στιγµή, παλαιότερος Βουλευτής σας που καταδικά-
στηκε για παιδεραστία, κυκλοφορεί µε παραγεγραµµένο το αδί-
κηµα. Η λίστα Μίχου µε πελάτες τέρατα για δωδεκάχρονες,
εξαφανίστηκε από τα πρωτοσέλιδα. Βάλατε για λίγο παράµερα
από το νοµοσχέδιο, την ενοικίαση µήτρας γιατί εκτεθήκατε από
την Αντιπολίτευση -τη δήθεν Αντιπολίτευση- που, όµως, είναι συ-
νεργάτης σας στη συµπαιγνία κατά της παραδοσιακής οικογέ-
νειας.

Ο εξωκοινοβουλευτικός Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολί-
τευσης είχε δηλώσει ανερυθρίαστα την επιθυµία του να παραγ-
γείλει µε τον σύζυγό του δύο παιδιά, δύο γιους για την ακρίβεια,
µέσω παρένθετης µητέρας. Κατά παραγγελία παιδιά είχε εφαρ-
µόσει και ο Χίτλερ. Χιλιάδες παιδιά γεννήθηκαν τότε στο θλιβερό
πρόγραµµα Lebensborn, παιδιά κατά παραγγελία από αξιωµατι-
κούς SS και γυναίκες προδιαγραφών άριας φυλής. Τα παιδιά πα-
ραδόθηκαν για υιοθεσίες ή µεγάλωσαν σε ορφανοτροφεία. Η
ιστορία επαναλαµβάνεται. Ο τότε χιτλερικός ολοκληρωτισµός
µεταµφιέζεται σήµερα στον ροζ ολοκληρωτισµό. Οι τότε στρα-
τιωτικές εντολές µεταµφιέζονται σε εµπορικές εντολές. 

Με µια απλή περιήγηση στο διαδίκτυο -θα σας καταθέσω στα
Πρακτικά για να µην τρώω το χρόνο τα σχετικά δηµοσιεύµατα
και ιστοσελίδες- θα βρείτε ελκυστικά πακέτα παιδιών κατά πα-
ραγγελία για ΛΟΑΤΚΙ ζευγάρια που ζουν στην Ελλάδα. Μόλις µε
32,5 χιλιάδες ευρώ θα βρουν δότρια ωαρίου όχι από λίστα ανα-
µονής, αλλά µε επιλογή και κριτήρια χρώµα µατιών, ύψος,
βάρος, µόρφωση, ηλικία. Θα βρουν µήτρα για ενοικίαση, πάλι µε
κριτήρια επιλογής. Θα κάνουν υποβοηθούµενη γονιµοποίηση στο
εξωτερικό και η δανεισµένη µήτρα µε την γυναίκα υπάλληλο που
τη µεταφέρει θα µετακοµίσει στην Ελλάδα περίπου την εικοστή
πέµπτη βδοµάδα της κύησης για να γεννήσει εδώ µόλις µε
12.000 ευρώ έξτρα χρέωση. Η πληρωµή µε προκαταβολή και δό-
σεις. 

Όλα τα γραφειοκρατικά τα γνωρίζουν. Μόνο ο απλός ελληνι-
κός λαός µένει ανύποπτος ακούγοντας µε ανοιχτό το στόµα για
παιδιά ζευγαριών ΛΟΑΤΚΙ που δεν ξέρουµε πώς προέκυψαν και
ξαφνικά δεν καλύπτονται από τη νοµοθεσία.

Μας λέτε ότι η κοινωνία προχωράει, το µέλλον έρχεται και επι-
θυµείτε να αλλάξετε τον κόσµο. Αυτό δεν επιθυµούσε και ο Χίτ-
λερ; Να αλλάξει τον κόσµο. Εσείς, όµως, το πάτε απαλά.
Εισάγετε όλη τη νοµοθετική διαφορά µε την τακτική του σαλα-
µιού, φέτα-φέτα.

Μας δείχνετε ως υπόδειγµα τη βόρεια διεφθαρµένη Ευρώπη.
Μας καλείτε να µοιάσουµε στη Γερµανία. Βέβαια στη Γερµανία
έχουν και νόµιµους οίκους ανοχής για κτηνοβάτες. Θέλετε και
αυτό να το εισάγετε στην Ελλάδα µας; Κι αν πίσω από τη γωνία
θα φέρετε αντί πατέρα και µητέρα, τον γονέα 1 και γονέα 2,
άραγε τι σας εµποδίζει να φέρετε αύριο τον γονέα 3 και 4; Σας
φαίνονται υπερβολικά. 

Προφανώς γνωρίζετε ότι στη Γερµανία η νέα πολιτική συζή-
τηση είναι ακριβώς γι’ αυτό, δηλαδή υποκατάσταση του γάµου
µε µια άναρχη πολυγαµία κάτω από τον προσχηµατικό τίτλο «κοι-
νότητες ευθύνης». Ευχαριστούµε. Αν θέλετε να κάνετε έτσι την
πατρίδα µας, καλύτερα να πάτε εσείς να ζήσετε στη Γερµανία.
Εδώ είναι ορθόδοξη Ελλάδα. 

Εάν ο Χριστός περπατούσε σήµερα πάνω στη γη και περιδιά-
βαινε τούτη την Αίθουσα, αλλά και τα κρύφια της καρδιάς του
καθενός µας, νοµίζω θα µας έλεγε «Ουαί υµίν, γραµµατείς και
φαρισαίοι υποκριταί», διότι διυλίζετε τον κώνωπα των δικαιωµά-
των των ισχυρών, δηλαδή των οµοφυλοφίλων, που απαιτούν υιο-
θεσίες παιδιών και καταπίνετε την κάµηλο των δικαιωµάτων των
παιδιών, τα οποία δεν σας νοιάζει αν θα µεγαλώσουν χωρίς πα-
τέρα ή µητέρα ούτε κι αν θα υποχρεωθούν να µάθουν από µικρά
για την οµοφυλοφιλία των κηδεµόνων τους. 

«Ουαί ηµίν, γραµµατείς και φαρισαίοι υποκριταί», θα µας έλεγε
και πάλι, γιατί παραµυθιάζετε τον κόσµο µε τις προεκλογικές
πρωτοκαθεδρίες σας στις εκκλησίες, αλλά µόλις η εκκλησία εκ-
φράσει ρητά την αντίθετη άποψη, εύκολα την απαξιώνετε για να
επιβάλλετε το δικό σας γούστο, που ούτε στους γονείς σας δεν
τολµάτε να περιγράψετε. 

«Ουαί υµίν, γραµµατείς και φαρισαίοι υποκριταί» θα έλεγε
ακόµα και σε κάποιους άθεους, διότι ενώ κάνετε κήρυγµα για
ελευθερογνωµία, ωστόσο τη γνώµη των διαφωνούντων στα κόµ-
µατά σας τη συντρίβετε, επικαλούµενοι κοµµατική πειθαρχία,
εξωθώντας τους σε σύγκρουση ανάµεσα στη συνείδηση και στα
βουλευτικά προνόµια. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι αναπόφευκτο να έρθουν τα
σκάνδαλα. Όµως, αλίµονο σε εκείνον που θα τα φέρει. Να και
άλλη µια προειδοποίηση του Χριστού. Απευθύνεται ιδιαιτέρως
στους νοµοθέτες. Για όποιον τολµήσει να σκανδαλίσει έστω και
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ένα µικρό αθώο παιδί, τον συµφέρει περισσότερο να κρεµάσει
µια µυλόπετρα στον λαιµό του και να πέσει στη θάλασσα. Τόσο
µεγάλη σηµασία δίνει ο Χριστός στην αγνότητα της ψυχής των
µικρών παιδιών. Ας την κρατήσουµε αγνή µε όσα της αξίζουν, µε
µητέρα και πατέρα. Είναι η ελάχιστη υποχρέωσή µας, αν θέ-
λουµε να λεγόµαστε άνθρωποι. 

Κλείνω θυµίζοντάς σας ποιοι Συριζαίοι ψήφισαν τις Πρέσπες
και ποιοι είναι Βουλευτές αυτή τη στιγµή. Ούτε Πρωθυπουργός
πλέον είναι ο κ. Τσίπρας ούτε οι προδότες στη Βουλή. Από τους
εκατόν πενήντα τρεις που ψήφισαν της ανερυθρίαστη συµφωνία
των Πρεσπών, µόλις δεκαέξι είναι σήµερα Βουλευτές. Αυτή θα
είναι και η δική σας τύχη, αν ψηφίσετε αυτό το νοµοσχέδιο.

Και για τα Πρακτικά σας καταθέτω την ιστοσελίδα όπου γίνεται
το εµπόριο αθώων παιδιών. Ορίστε και τι γράφει µέσα: ΛΟΑΤΚΙ
παραγγέλνουν παιδιά κατά το δοκούν και η διάταξη περί εµπο-
ρίας βρεφών, το 323Α του Ποινικού Κώδικα, µπας και µε ακούσει
κανένας εισαγγελέας και φιλοτιµηθεί.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Τάσος Οικονοµόπουλος κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Οικονοµόπουλο.
Καλείται στο Βήµα η κ. Γεωργία Κεφαλά, Βουλευτής της Πλεύ-

σης Ελευθερίας. Θα ακολουθήσει η κ. Δούρου και µετά η Υπουρ-
γός, η κ. Νίκη Κεραµέως για το µέρος του νοµοσχεδίου της.

Μια ανακοίνωση ακόµη θα κάνω στο Σώµα. Θα φτάσουµε σή-
µερα µέχρι τον αριθµό εβδοµήντα, την κ. Σπυριδάκη Αικατερίνη,
και αύριο η συνεδρίαση θα αρχίσει στις 9 το πρωί. Ευχαριστώ
πολύ.

ΓΕΩΡΓΙΑ (ΤΖΩΡΤΖΙΑ) ΚΕΦΑΛΑ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Να πω ότι ακούσαµε πάρα πολλά σήµερα. Το ξέραµε ότι θα
ακούσουµε πολλά -βάζω και τον εαυτό µου µέσα-, γιατί υπήρξαν
πολλές θεωρίες που έγιναν επιχειρήµατα, άρνηση δικαιωµάτων
για να µη συνδράµουµε την εγκληµατικότητα, αξίες οι οποίες
µπήκαν µπροστά από τα δικαιώµατα άλλων ανθρώπων.

Και θα ήθελα να ξεκινήσω µιλώντας τη γλώσσα σας, την οποία
ξέρω αρκετά καλά, τη γλώσσα της θρησκείας, αν και δεν έχει
καµµία σχέση µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο η θρησκεία και µι-
λώντας, βέβαια, και τη γλώσσα µου γιατί θα πω αυτά που σκέ-
φτοµαι.

Είναι τόσο σηµαντικό να µιλάµε για δικαιώµατα των ολίγων σή-
µερα; Δεν είναι πιο σηµαντικό να µιλάµε για τα δικαιώµατα των
πολλών; Ποια είναι τα δικαιώµατα των πολλών; Οικονοµικά, κοι-
νωνικά, πολιτιστικά, ατοµικά και πολιτικά είναι µερικά από αυτά.
Ποια είναι τα δικαιώµατα των ολίγων; Τα ίδια. 

Αυτό είναι το µεγαλείο των δικαιωµάτων. Έχουν όλοι τα ίδια
και του ενός το δικαίωµα δεν εµποδίζει το δικαίωµα του άλλου.
Η Οικουµενική Διακήρυξη των Δικαιωµάτων του Ανθρώπου είναι
απόρροια µιας άλλης κακής µεταχείρισης µειονότητας, αριθµη-
τικής µειονότητας, αυτής των Εβραίων του Ολοκαυτώµατος. Η
ανθρωπότητα στην προσπάθειά της να µην επαναλάβει το ίδιο
λάθος δεν επ’ ουδενί συνθέτει τριάντα άρθρα το 1948 που απο-
τέλεσαν τοµή στην ιστορία. 

Δυστυχώς, οι άνθρωποι έχουµε την τάση να ξεχνάµε. Αλλά
αυτά τα άρθρα τα οποία εµπλουτίστηκαν µε την πάροδο του χρό-
νου και µε τις καινούργιες ανάγκες για το περιβάλλον, την βιοϊα-
τρική, την τεχνολογία σε σχέση µε τον άνθρωπο βέβαια πάντα
αυτά, έχουν πάντα το ίδιο µήνυµα, πως οι άνθρωποι είναι ίσοι και
έχουν τις ίδιες βασικές ανάγκες που δεν µπορεί κανείς να τους
τις στερήσει.

Το επόµενο πραγµατικά ζητούµενο βήµα για µένα θα ήταν να
απονείµουµε δικαιώµατα στους ωκεανούς, στα δάση, στα βουνά,
στα ποτάµια. Μπορεί να ακούγεται αστείο, αλλά έτσι θα έπρεπε
να είναι, δυστυχώς πάλι. Είναι απαραίτητο. Και ξέρετε γιατί; Γιατί
εµείς οι άνθρωποι έχουµε την τάση να βγάζουµε θεωρίες. Μας
αρέσει να πιστεύουµε πως είµαστε πιο σηµαντικοί από άλλους,
πιο σωστοί από άλλους, πιο φυσιολογικοί από τους άλλους και

τα άλλα, πιο απαραίτητοι από τους άλλους και τα άλλα, σαν παι-
διά που ψάχνουν την έγκριση του πατέρα. Έχουµε αφανίσει δε-
κάδες είδη ζώων. Τα ζώα έχουν λιγότερη αξία από τη δική µας.
Επίσηµη θέση των περισσότερων θρησκειών είναι αυτό. Ο άν-
θρωπος είναι η κορωνίδα της δηµιουργίας, ο αφέντης, του ανή-
κουν όλα. Και σταµατάµε εκεί; Όχι βέβαια, δεν σταµατάµε ποτέ.
Το τέρας είναι αδηφάγο. Αν χθες ξύναµε τον πάτο του βαρελιού,
το σηµερινό βαρέλι δεν έχει καν πάτο. Ο άνθρωπος είναι ο κα-
λύτερος. Δεν αρκεί όµως. Πρέπει να βρούµε και ποιος είναι ο κα-
λύτερος από τους υπόλοιπους. Ο λευκός, ο κίτρινος, ο ευσεβής,
ο εργατικός, ο ελεύθερος, ο ειλικρινής, ο ικανός, ο άντρας, ο ετε-
ρόφυλος; Οι διακρίσεις δεν έχουν τέλος. Δεν σας αρέσει η ευ-
γονική και δικαίως, αλλά σας αρέσει το κρεβάτι του Προκρούστη.
Ό,τι περισσεύει κόβεται και ότι δεν είναι αρκετό, τραβιέται και
παραµορφώνεται.

Στο Δευτερονόµιο, µιας και µιλήσατε για την αθωότητα των
παιδιών, λέει ξεκάθαρα: Επίσης τα µικρά παιδιά τα οποία σήµερα
δεν µπορούν να ξεχωρίσουν το καλό και το κακό, αυτοί θα εισέλ-
θουν εκεί. Εις αυτούς θα δώσω τη χώρα. Αυτοί θα κληρονοµή-
σουν». Σίγουρα δεν εννοεί εσάς. Εσείς είσαστε τόσο σίγουροι
για το καλό και το κακό που αποτελεί σκάνδαλο για τα ίδια σας
τα πιστεύω. 

Όταν καταλάβουµε πόσο σηµαντικό είναι να κοιτάµε τις ανάγ-
κες του διπλανού, χωρίς άµεσο όφελος, τότε θα ζήσουµε σε µια
άλλη κοινωνία. Τότε και οι άλλοι θα σκύβουν πάνω από τις ανάγ-
κες τις δικές µας, χωρίς να είναι λιγότερο ή περισσότερο σηµαν-
τικές. Τότε θα είµαστε σίγουροι πως θα κοιτάξουν και τις
ανάγκες του παιδιού µας, του πατέρα µας, τις ανάγκες όλων µας.
Θα ζούµε σε µια κοινωνία ίσων. Το να αποκτήσεις παιδί σήµερα
είναι και δικαίωµα και προνόµιο για όλους, όµως. Είναι τύχη, είναι
ευλογία. Δεν µπορούν όλοι να αποκτήσουν παιδιά. Τι θα λέγαµε
άραγε για τη συνταγµατικότητα που συζητάµε προηγουµένως αν
ένα ετερόφυλο ζευγάρι που συµπράττει γάµο και παρόλα αυτά
δεν µπορεί να αποκτήσει παιδιά ή δεν θέλει να αποκτήσει παιδιά;
Θα έπρεπε να καταργήσουµε τον γάµο; Είναι αντισυνταγµατικός
ο γάµος εφόσον δεν προάγει την παραγωγή του έθνους ή τη µη-
τρότητα; Αστεία πράγµατα, πιστεύω. 

Η φύση µάς έχει εγκαταλείψει από καιρό, γιατί ακούσαµε και
γι’ αυτή. Τρέξαµε εµείς να φύγουµε από κοντά της, επειδή ξέ-
ρουµε πολύ καλά πως είναι σκληρή. Δεν είναι σκληρή όµως, είναι
φυσική. Κάναµε τα αδύνατα δυνατά να ξεφύγουµε από τον θά-
νατο. Καταφέραµε να αποστειρώσουµε τα πάντα. Γεννάνε µε και-
σαρική, πεθαίνουµε µε µηχανήµατα που µας κρατάνε στη ζωή.
Ζούµε σε εικονικές πραγµατικότητες. Συζητάµε µε την τεχνητή
νοηµοσύνη και ταυτόχρονα δίνουµε µαθήµατα περί φυσικής
ζωής στους συνανθρώπους µας. Θεωρούµε την πυρηνική οικο-
γένεια φυσική, ενώ είναι το αποτέλεσµα των τελευταίων σαράντα
ετών, όταν η οικογένεια κλείστηκε σε διαµερίσµατα και το παιδί
από τότε είναι στην αποκλειστική φροντίδα και ευθύνη των γο-
νιών, που εντελώς φυσικά κοντεύουν να τρελαθούν και αυτοί και
τα παιδιά. Παλιότερα η εκτεταµένη οικογένεια της κοινότητας
ήταν υπεύθυνη για τα παιδιά. Όποιος µπορούσε να προσφέρει
κάτι, το προσέφερε. Όποια είχε γάλα, θήλαζε το παιδί που δεν
είχε αρκετό η µητέρα του. Άρρωστο; Όχι. Πάνω από τις ηθικο-
λογίες ήταν το συµφέρον του παιδιού. 

Ακόµα πιο παλιά ο Αβραάµ και η Σάρα έπρεπε να κάνουν παιδί,
όπως ξέρετε πολύ καλά. Ήταν πολύ µεγάλοι σε ηλικία όµως. Η
λύση; Έµεινε έγκυος η Άγαρ, η υπηρέτρια της Σάρας. Λάθος;
Εκµετάλλευση; Φυσικά. Όµως οι άνθρωποι πάντα έψαχναν το
σωστό και πάντα το σωστό είχε την ικανότητα να ξεφεύγει, να
µετακινείται. Και όποιος πει το αντίθετο θα είναι ψεύτης. 

Καλούµαστε λοιπόν και εµείς να βρούµε το σωστό, σύµφωνα
µε την εποχή µας και τις ανάγκες της και βέβαια τα δικαιώµατα
των ανθρώπων. Και δεν περισσεύει κανείς σε αυτή την αναζή-
τηση. 

Καλούµαστε λοιπόν, να νοµοθετήσουµε βάσει κάποιας υποτι-
θέµενης ηθικοπλαστικής, υποκειµενικής αξίας ή βάσει του δι-
καίου που ισχύει για όλους και βάσει των αναγκών της εποχής
µας; Εύχοµαι να είναι το δεύτερο και εύχοµαι να έχει την τόλµη
που χρειάζεται. 

Οι οικογένειες των οµόφυλων ζευγαριών υπάρχουν και θα
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υπάρχουν. Πόσες φορές ακούσαµε κάτι αρνητικό γι’ αυτές; Το
µόνο που στοχοποιεί και στιγµατίζει τα παιδιά τους είναι η κρι-
σιολογίες, τα υποτιµητικά µας σχόλια και βλέµµατα. Γι’ αυτό εί-
µαστε υπεύθυνοι, κυρίες και κύριοι. Και είµαστε υπεύθυνοι όλοι
και για όλα και για τις αυτοκτονίες και για την τάση για χρήση
ουσιών και όλα αυτά, επειδή δεν αποδεχόµαστε τον συνάνθρωπό
µας. 

Από εσάς τους υπερασπιστές της φυσιολογικότητας προσπα-
θούν να προστατευθούν. Και η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας αλλά και η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ φοβήθηκαν το πολιτικό
κόστος, µε αποτέλεσµα να ταλαιπωρούµε ακόµη αυτούς τους
ανθρώπους και τα παιδιά τους, ενώ θα έπρεπε να αλλάξει το ελ-
ληνικό συγγενικό δίκαιο τολµηρά. Έτσι ενώ φάνηκε να έχουµε
αρχικά ένα από τα προοδευτικότερα οικογενειακά δίκαια στην
Ευρώπη, µε την ισότητα µεταξύ τέκνων σε γάµο ή µη, νοµική
αναγνώριση της ταυτότητας φύλου, χωρίς προαπαιτούµενη χει-
ρουργική επέµβαση, πάντα αφήναµε ένα παράθυρο ανοιχτό στον
συντηρητισµό µας και µια συνθήκη γραφειοκρατίας και ταλαιπω-
ρίας στους ενδιαφερόµενους, κάνοντας τις διαδικασίες δικαστι-
κές, µε συνέπεια την παραβίαση της ιδιωτικής τους ζωής και της
απόφασης 2048, σύµφωνα µε την οποία οι διαδικασίες αυτές θα
έπρεπε να είναι γρήγορες, διαφανείς και χωρίς διακρίσεις. 

Αναγνωρίζουµε λοιπόν και τώρα την οµόφυλη οικογένεια, αλλά
όχι εντελώς. Δέχεται η εκκλησία ότι οι πνευµατικοί γονείς του
παιδιού µπορούν να έχουν συνάψει σύµφωνο συµβίωσης και να
είναι του ιδίου φύλου, αλλά τους θεωρεί ακατάλληλους για γο-
νείς. Εδώ δεν αµφισβητήθηκε η συνταγµατικότητα της απόφα-
σης αυτής ούτε το συµφέρον του παιδιού. 

Και συνεχίζουµε µε την υποκρισία όταν επιτρέπουµε ένα παιδί
να έχει δύο νοµικούς γονείς του ίδιου φύλου και όταν ένας απ’
αυτούς προβεί σε διόρθωση του καταχωρηµένου φύλου του,
κρατάει τα δικαιώµατα του και τις υποχρεώσεις του από τη γο-
νική µέριµνα, αλλά δεν του επιτρέπεται να διορθώσει το προ-
ηγούµενο όνοµα στη ληξιαρχική πράξη του παιδιού του, µε
αποτέλεσµα να εµφανίζεται ένας γονέας που δεν υπάρχει πια. 

Άρα ας προχωρήσουµε σε µεταβολή ληξιαρχικών πράξεων τέ-
κνων διεµφυλικών γονέων, στην αυτόµατη παραδοχή της γονεϊ-
κότητας και για τα δύο άτοµα εφόσον έχουν συνάψει γάµο,
επέκταση και τροποποίηση των ταξινοµικών καταλόγων ψυχικών
διαταραχών, που σύµφωνα µε τον Παγκόσµιο Οργανισµό Υγείας
η οµοφυλοφιλία δεν αποτελεί ψυχολογική διαταραχή. Το δι-
καίωµα του αυτοπροσδιορισµού και της ελεύθερης ανάπτυξης
της προσωπικότητας είναι ο ακρογωνιαίος λίθος της ελληνικής
συνταγµατικής τάξης και η επίκληση του Θεού της φύσης και
των χρηστών ηθών δεν έχουν καµία σχέση µε αυτά.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Κεφαλά. 
Παρακαλώ πολύ να κρατείται ο χρόνος. Είναι πάρα πολλοί οι

οµιλητές, θα καθυστερήσουµε πολύ.
Καλείται στο Βήµα, η κ. Ειρήνη Δούρου, Βουλευτής του ΣΥ-

ΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµαχία.
ΕΙΡΗΝΗ (ΡΕΝΑ) ΔΟΥΡΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι, βρισκόµαστε εδώ σήµερα σε µία συνε-

δρίαση, να µου επιτρέψετε να πω, για το αυτονόητο. Για να απο-
λαµβάνουν ίσα δικαιώµατα όλα τα ζευγάρια, ανεξαρτήτως φύλου
στο γάµο και τη γονεϊκότητα. Όχι µόνο την τεκνοθεσία αλλά το
δικαίωµα των παιδιών να αναγνωρίζονται και οι δύο γονείς του
ως γονείς. Μιλάµε για ανθρώπινα δικαιώµατα, µιλάµε για τα δι-
καιώµατα των παιδιών και εδώ µπαίνει και τελεία, µπαίνει και
παύλα. Για ανθρώπινα δικαιώµατα που δεν µπαίνουν σε κανενός
είδους ζυγαριά, που δεν γίνονται αντικείµενο δηµοψηφισµάτων,
που δεν ακολουθούν τάσεις ή ρεύµατα. Διότι, κυρίες και κύριοι
και πρωτίστως εκπρόσωποι του κυβερνώντος κόµµατος, αν ίσχυε
κάτι τέτοιο, το 1981 ο τότε Υπουργός Δικαιοσύνης του Φρανσουά
Μιτεράν, ο Ρόµπερτ Μπαντεντέρ, κορυφαία προσωπικότητα του
γαλλικού σοσιαλιστικού κόµµατος, αλλά και της νοµικής επιστή-
µης ο οποίος δυστυχώς έφυγε πρόσφατα από τη ζωή. Δεν θα κα-
ταργούσε τη θανατική ποινή, δεν θα πήγαινε κόντρα στους

Γάλλους και οι Γαλλίδες που ήταν πλειοψηφικά υπέρ αυτής της
βαρβαρότητας. 

Εµείς, λοιπόν, σήµερα κυρίες και κύριοι ψηφίζουµε για τα στοι-
χειώδη. Γι’ αυτά που εσείς, ως Νέα Δηµοκρατία, ήσασταν αντί-
θετοι σε όλα τα σχετικά νοµοσχέδια που ήρθαν στη Βουλή, από
το 2015 έως το 2019. Για τη συµπερίληψη, η οποία σε αντίθεση
µε εσάς, αποτελεί καταστατική αρχή του κόµµατος της Αξιωµα-
τικής Αντιπολίτευσης για την ορατότητα της ΛΟΑΤΚΙ κοινότητας,
την οποία εσείς συστηµατικά περιφρονείτε. Και την περιφρονή-
σατε και προχθές, στην επιτροπή της Βουλής, απορρίπτοντας
όλες τις σηµαντικές προτάσεις των οργανώσεών τους για τη βελ-
τίωση αυτού του νοµοσχεδίου. Και µάλιστα έχουµε µια εύλογη
απορία: Γιατί τους καλέσατε στην επιτροπή, αφού γνώριζαν εκ
των προτέρων τις τρεις αλλαγές που προτείνουν και τους οποί-
ους απορρίψατε εκ των προτέρων και συλλήβδην.

Η ΛΟΑΤΚΙ κοινότητα και οργανώσεις δεν είναι, κυρίες και κύ-
ριοι της Νέας Δηµοκρατίας, πολύχρωµη διακόσµηση. Δεν προ-
σφέρεται για πολύχρωµα πρωτοσέλιδα ότι «η Ελλάδα έγινε η
επόµενη χώρα στην οποία αναγνωρίστηκε ο γάµος ΛΟΑΤΚΙ ζευ-
γαριών», που ήδη υφίσταται σε πάρα πολλές χώρες της Ευρώ-
πης. 

Ψηφίζουµε, λοιπόν, σήµερα, κυρίες και κύριοι, ένα νοµοσχέδιο
απαραίτητο µεν, ανεπαρκές δε. Θα µπορούσα να αναφερθώ
εξαντλητικά στις ελλείψεις, στις απορρίψεις σειρά κρίσιµων προ-
τάσεων από τις οργανώσεις των συµπολιτών µας, αλλά -προ-
σέξτε- και από τη Διεθνή Αµνηστία και την Εθνική Επιτροπή
Δικαιωµάτων του Ανθρώπου, που είναι ο επίσηµος σύµβουλος
της πολιτείας για τα θέµατα αυτά. 

Για λόγους, λοιπόν, οικονοµίας του χρόνου αναφέρω -έχουµε
υποχρέωση ως κόµµα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης- τις τρεις
τουλάχιστον σοβαρές παραλείψεις, που αποφάσισε η Κυβέρ-
νηση, δείχνοντας αδιαφορία και περιφρόνηση προς την ΛΟΑΤΚΙ
κοινότητα. 

Πρώτον, δεν αντικατέστησε στο νοµοσχέδιο την αναφορά σε
οµόφυλα µε την έκφραση «πρόσωπα ανεξαρτήτως φύλου». Δη-
λαδή, από το «ΛΟΑΤΚΙ» η Κυβέρνηση σταµάτησε στο «Λ» και το
«Ο», ξέχασε τελείως το «Τ», τους διεµφυλικούς συµπολίτες µας
και αγνοεί συστηµατικά τα ΚΟΥΙΡ και τα ΙΝΤΕΡΣΕΞ άτοµα. 

Δεύτερον, βάζει τους γονείς να υιοθετήσουν τα παιδιά τους,
αντί να θεσπίσει το τεκµήριο γονεϊκότητας, αναγκάζοντας τα ΛΟ-
ΑΤΚΙ ζευγάρια µε υπάρχοντα παιδιά να κινήσουν τη βαριά δικα-
στική διαδικασία της τεκνοθεσίας. 

Τρίτον, αποκλείει τα µελλοντικά έγγαµα ζευγάρια είτε γυναι-
κών είτε ανδρών από την ιατρικώς υποβοηθούµενη αναπαρα-
γωγή, ενώ την επιτρέπει στα ετερόφυλα υπογόνιµα ζευγάρια,
αποδεχόµενη υποκριτικά την αναγνώριση των παιδιών, που γεν-
νιούνται στο εξωτερικό µε ιατρικώς υποβοηθούµενη αναπαρα-
γωγή. 

Κυρίες και κύριοι, θα µου επιτρέψετε πριν κατέβω από το Βήµα
να σχολιάσω τον τρόπο που η Κυβέρνηση χειρίστηκε αυτό το νο-
µοσχέδιο που η ίδια κατέθεσε και είναι ενδεικτικό πολλών από
αυτά που συµβαίνουν τα τελευταία τέσσερα χρόνια στην πατρίδα
µας. 

Το πρώτο είναι η παρότρυνση του κυρίου Πρωθυπουργού
προς εκείνους τους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας, που δια-
φωνούν µε το νοµοσχέδιο, να πάνε για καφέ την ώρα της ψηφο-
φορίας, να απέχουν, δηλαδή. Εγώ δεν ξέρω, δεν θυµάµαι και δεν
έχω διαβάσει για άλλον Πρωθυπουργό να καλεί ουσιαστικά τους
Βουλευτές του σε αποχή. 

Μια προτροπή αποκαλυπτική που δείχνει περιφρόνηση για το
ίδιο το νοµοσχέδιο, αλλά δεν είναι µόνο αυτό. Σε τέσσερις µήνες
έχουµε Ευρωεκλογές. Η συµµετοχή των πολιτών σε αυτές είναι
τουλάχιστον, από αρκετούς και αρκετές δηµοκράτισσες και δη-
µοκράτες, που δεν είναι υποκριτικά και αλά καρτ, αλλά ότι είναι
κρίσιµη η συµµετοχή. Είναι το κορυφαίο διακύβευµα, ειδικά σή-
µερα που όλες οι έρευνες δείχνουν την ακροδεξιά να καλπάζει
στην Ευρώπη και να µας πηγαίνει πίσω στα χρόνια του µεσοπο-
λέµου. 

Στη χώρα µας, όµως, έχουµε µια Κυβέρνηση που -προσέξτε-
δίνει παράδειγµα αποχής των Βουλευτών την ώρα που πρέπει να
δώσουµε το παράδειγµα της συµµετοχής του συνόλου των Ελ-
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λήνων πολιτών σε αυτή την κρίσιµη κάλπη. 
Για µένα, αυτό δεν είναι µια απλή αντίφαση, είναι πολιτική επι-

λογή, γιατί ο κύριος Πρωθυπουργός θέλει «και την πίτα ολό-
κληρη και το σκύλο χορτάτο». Θέλει να εκπέµψει και ένα
προοδευτικό προφίλ εκτός συνόρων και παράλληλα να διατηρή-
σει τη συνοχή του κόµµατός του, χαϊδεύοντας τους οµοφοβικός
εκφραστές του χθες τους υπέρµαχους του χουντικού συνθήµα-
τος «πατρίς, θρησκεία, οικογένεια». 

Γι’ αυτό και δεν είναι λίγοι οι συµπολίτες µας, ακόµα και ψη-
φοφόροι που ουσιαστικά στην κάλπη την τελευταία των εκλογών,
θεώρησαν ότι είναι αληθές το τεχνουργηµένο ως κεντρώο προ-
φίλ του Έλληνα Πρωθυπουργού που αναρωτιούνται «πόσοι σή-
µερα από τη Νέα Δηµοκρατία θα υπερψήφιζαν ένα νοµοσχέδιο
που θα απαγόρευε τις αµβλώσεις»; 

Πόσοι σήµερα από τη Νέα Δηµοκρατία θα υπερψήφιζαν ένα
νοµοσχέδιο που θα καθιστούσε ξανά υποχρεωτικό τον θρησκευ-
τικό γάµο. Και πόσοι σήµερα από τη Νέα Δηµοκρατία, αν έφερνε
ένα νοµοσχέδιο η Κυβέρνηση και επανέφερε ξεχασµένες διακρί-
σεις µόνο και µόνο για να προσελκύσει ένα ακροδεξιό ακροατή-
ριο που παρασύρεται δυστυχώς από άλλες σειρήνες σε αυτή την
Αίθουσα, θα έπρατταν µε έναν διαφορετικό τρόπο. 

Σε ό,τι αφορά το ευρωπαϊκό προφίλ του κύριου Πρωθυπουρ-
γού. Αυτό, ούτως ή άλλως, έχει τρωθεί ανεπανόρθωτα από το
πρόσφατο ψήφισµα-κόλαφο µε µεγάλη µάλιστα πλειοψηφία του
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, για τον τρόπο που το σύστηµα εξου-
σίας στη χώρα µας, µε επίκεντρο τον κύριο Πρωθυπουργό, υπο-
νοµεύει, αποµειώνει το κράτος δικαίου. 

Συνάδελφοι, που θεωρείται ότι από σήµερα το πρωί είστε
βαθιά προσβεβληµένοι, γιατί σας αποκάλεσαν από τα κυβερνη-
τικά έδρανα «ανθέλληνες», να σας θυµίσω ότι αρκετοί και αρκε-
τές είχαµε πολιτικού µέντορα τον Μιχάλη Παπαγιαννάκη, ο
οποίος ήταν στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο. «Ανθέλληνα» τον έλε-
γαν και τότε, γιατί έφερνε τα ζητήµατα του περιβάλλοντος, τα
ζητήµατα της ισότητας των γυναικών και προσπαθούσε να απο-
καταστήσει το κράτος δικαίου και το πραγµατικό ευρωπαϊκό προ-
φίλ της πατρίδας µας, ως ιδρυτικό µέλος της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και στον πυρήνα της Ευρωζώνης. 

Για εµάς, λοιπόν, συνάδελφοι αυτό είναι παράσηµο, δεν είναι
ύβρις και αφήστε τους να µην ξέρουν τι λένε προκειµένου να
γλυτώσουν, αυτό που έχει δηµιουργηθεί για τη συνοχή του κυ-
βερνώντος κόµµατος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία συνάδελφε, πα-
ρακαλώ.

ΕΙΡΗΝΗ (ΡΕΝΑ) ΔΟΥΡΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Τελειώνοντας, λέω λοιπόν ό,τι και να κάνουνε, όσο και να κα-

θυβρίσουνε κανονικοποιώντας τη χυδαιότητα και από τα κυβερ-
νητικά έδρανα, η Κυβέρνηση φαίνεται -είναι ορατό δια γυµνού
οφθαλµού- ότι προτάσσει την εσωτερική συνοχή της Νέας Δη-
µοκρατίας, αντί των ανθρωπίνων δικαιωµάτων. 

Γιατί, αλλιώς ο κ. Βορίδης, ο οποίος τάισε τις ανοησίες περί
αντισυνταγµατικότητας που ακούσαµε σήµερα µπερδεµένες µε
προσβολές προς το ένθεο συναίσθηµα των συµπολιτών µας -και
δεν χρειάζεται να έχεις διαβάσει τα θεολογικά κείµενα της απε-
λευθέρωσης, να έχεις πάει τρεις φορές στην εκκλησία για να ξέ-
ρεις ότι από αυτό το Βήµα δεν πρέπει να µπερδεύεις τα θεολο-
γικά κείµενα ….

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία συνάδελφε!
ΕΙΡΗΝΗ (ΡΕΝΑ) ΔΟΥΡΟΥ: Ναι, ναι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστώ πολύ.

Ολοκληρώστε.
ΕΙΡΗΝΗ (ΡΕΝΑ) ΔΟΥΡΟΥ: Λέω, λοιπόν, ότι από τη στιγµή που

ο κ. Βορίδης βρίσκεται στη θέση του, το σηµερινό νοµοσχέδιο
δεν µπορεί ούτε να κρύψει ούτε να σβήσει την επιχείρηση εργα-
λειοποίησης των ανθρωπίνων δικαιωµάτων από τον κύριο Πρω-
θυπουργό, αφού προτεραιότητα είναι η κοινωνική συνοχή. 

Εµείς ως ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία θα υπερψηφίσουµε
το νοµοσχέδιο, αλλά σας λέµε ότι η υπόθεση της προστασίας
της οµόφυλης οικογένειας στην Ελλάδα δεν τελειώνει σήµερα
και θα είµαστε εδώ για τα στοιχειώδη και τα αδιαπραγµάτευτα,
για τα ανθρώπινα δικαιώµατα για όλες, όλους, όλα.

Σας ευχαριστώ πολύ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Δούρου. 

Παρακαλώ πολύ να τηρείτε ο χρόνος. Δεν είναι δυνατόν να πη-
γαίνουµε δέκα λεπτά και να πρέπει να το λέµε συνεχώς. Δεν θέ-
λουµε να κάνουµε παρατηρήσεις, αλλά δεν γίνεται αυτό το
πράγµα. 

Καλείται στο Βήµα η κ. Νίκη Κεραµέως, η Υπουργός, για το
µέρος του νοµοσχεδίου που την αφορά. 

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Κυρία και κύριοι
Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ευθύνη και χρέος µιας
δηµοκρατικής πολιτείας είναι η διασφάλιση της ισότητας όλων
των πολιτών της, απέναντι στο νόµο και η ανεµπόδιστη άσκηση
των δικαιωµάτων τους. 

Στον πυρήνα της δηµοκρατίας µας είναι η προστασία των δι-
καιωµάτων, όχι των πολλών ή των λίγων, αλλά του καθενός και
της καθεµιάς. Και το νοµοσχέδιο που συζητούµε σήµερα στην
Ολοµέλεια της Βουλής των Ελλήνων αφορά ακριβώς αυτό: Δια-
σφαλίζει την ισότητα όλων απέναντι στον νόµο και κατοχυρώνει
δικαιώµατα ενηλίκων και παιδιών. 

Το 2015, νεοεκλεγείσα τότε Βουλευτής, είχα τοποθετηθεί στην
Ολοµέλεια της Βουλής υπέρ του νοµοσχεδίου για την επέκταση
του συµφώνου συµβίωσης στα οµόφυλα ζευγάρια.

Και είχα πει επί λέξει: «Στην πολιτική µπήκα για να εκφράζω
την άποψή µου ελεύθερα και µε κάθε ειλικρίνεια, χωρίς δεύτερες
σκέψεις και χωρίς τακτικισµούς». Την ίδια θετική στάση είχα κρα-
τήσει και στο σαφώς πιο δύσκολο πολιτικά θέµα της αναδοχής
από οµόφυλα ζευγάρια. Οκτώ χρόνια µετά, συνεπής στις θέσεις
αυτές, και παρά τις όποιες αντιδράσεις στον δηµόσιο διάλογο,
παίρνω τον λόγο σήµερα για να παραθέσω λόγους για τους οποί-
ους θεωρώ σηµαντικό το νοµοσχέδιο που κατοχυρώνει την ισό-
τητα στον πολιτικό γάµο.

Και θέλω εκ προοιµίου να συγχαρώ τον Υπουργό Επικρατείας
και εισηγητή κ. Άκη Σκέρτσο, τον κ. Αλέξη Πατέλη, τον κ. Θανάση
Κοντογεώργη, όλη την οµάδα που υποστήριξε το εγχείρηµα αυτό
και που έθεσε στη διάθεση του κοινού αναλυτική τεκµηρίωση,
την εισηγήτρια της Νέας Δηµοκρατίας κ. Μαρία Συρεγγέλα, αλλά
θέλω να συγχαρώ και όλους όσους συµµετείχαν στον δηµόσιο
και στον κοινοβουλευτικό διάλογο, όποια θέση και αν πρε-
σβεύουν, θετική ή αρνητική. Διότι αυτός ο εκτενής και εµπερι-
στατωµένος διάλογος που έγινε για το ζήτηµα αυτό και που
συνεχίζεται και τώρα στην Ολοµέλεια της Βουλής θεωρώ προ-
σωπικά ότι είναι πλούτος για τη δηµοκρατία µας, τη βαθαίνει, τη
δυναµώνει.

Οι λόγοι λοιπόν για τους οποίους θεωρώ σηµαντικό το νοµο-
σχέδιο είναι πολλοί. Θα ξεχωρίσω τρεις απ’ αυτούς:

Λόγος πρώτος: Είναι ζήτηµα δικαιωµάτων των ενηλίκων. Κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, πιστεύω βαθιά στον θεσµό του
γάµου. Ο γάµος είναι ένας µακραίωνος θεσµός που λειτουργεί
ως το επιστέγασµα της αγάπης δύο ανθρώπων που επιλέγουν
να πορευτούν µαζί στη ζωή, µε κοινούς στόχους, κοινές προσ-
δοκίες, κοινά όνειρα. Και πιστεύω επίσης στην ισότητα απέναντι
στον νόµο. Θεωρώ την ισότητα αυτή συστατικό στοιχείο κάθε φι-
λελεύθερης δηµοκρατίας.

Σήµερα όµως στο ζήτηµα του πολιτικού γάµου δεν υπάρχει
ισότητα όλων απέναντι στον νόµο. Υπάρχουν συµπολίτες µας οι
οποίοι εξαιτίας του σεξουαλικού τους προσανατολισµού απο-
κλείονται από τον θεσµό αυτό, τους οποίους η πολιτεία τους δια-
φοροποιεί. Άρα, ναι, είναι ζήτηµα δικαιωµάτων οµόφυλων
ζευγαριών, αλλά επί της ουσίας είναι ζήτηµα ισότητας των πολι-
τών, ισότητα στον θεσµό του γάµου, ισότητα στον θεσµό του πο-
λιτικού γάµου. Διότι προφανώς η ρύθµιση αυτή δεν επιδρά
επουδενί στον θεσµό του θρησκευτικού γάµου.

Από τις τριάντα οκτώ χώρες-µέλη του ΟΟΣΑ η ισότητα στον
γάµο ισχύει σε είκοσι έξι και σε δεκαπέντε χώρες της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης. Σε καµµία από αυτές τις χώρες δεν έχει υπάρξει
µετά πισωγύρισµα, ανεξαρτήτως των όποιων µετέπειτα αλλαγών
στις κυβερνήσεις. Άλλωστε, η σχέση ενός οµόφυλου ζευγαριού
εµπίπτει στην έννοια της οικογενειακής ζωής του άρθρου 8 της
Ευρωπαϊκής Σύµβασης των Δικαιωµάτων του Ανθρώπου, σύµ-
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φωνα µε το ίδιο το Δικαστήριο της Ευρωπαϊκής Ένωσης και το
Ευρωπαϊκό Δικαστήριο Δικαιωµάτων του Ανθρώπου. Ο πρώτος
λόγος λοιπόν είναι ζήτηµα δικαιωµάτων των ενηλίκων.

Δεύτερος λόγος: Ζήτηµα δικαιωµάτων των παιδιών. Και θέλω
να σας περιγράψω τι αντιµετωπίζουµε σε τακτά χρονικά διαστή-
µατα στο Υπουργείο Εσωτερικών. Σκεφτείτε το εξής. Ένα ζευ-
γάρι οµόφυλων, δύο άντρες, ένας Έλληνας και ένας Βέλγος,
έχουν παντρευτεί στο εξωτερικό και έχουν αποκτήσει παιδί στο
εξωτερικό και θέλουν να εγγράψουν το παιδί αυτό στο ελληνικό
δηµοτολόγιο. Δεν µπορούν να εγγράψουν ως παιδί της οικογέ-
νειας αυτής το παιδί αυτό. Το παιδί θα εγγραφεί ως παιδί του
αναγνωρισµένου πατέρα, του βιολογικού πατέρα, και όχι του
άλλου. Το ελληνικό κράτος δεν αναγνωρίζει καµµία έννοµη
σχέση µε τον µη αναγνωρισµένο πατέρα. Αν ο αναγνωρισµένος
πατέρας δεν είναι ο Έλληνας, το παιδί δεν θα πάρει την ελληνική
ιθαγένεια. Αν το παιδί χρειαστεί να πάει στο νοσοκοµείο, δεν θα
µπορεί να το φροντίσει ο µη αναγνωρισµένος πατέρας. Αν ο ανα-
γνωρισµένος πατέρας πάθει κάτι, το παιδί θα καταλήξει σε
ίδρυµα ή σε µακρινούς συγγενείς. Δεν θα µπορεί το παιδί αυτό
να κληρονοµήσει τον µη αναγνωρισµένο πατέρα του. Πού είναι
λοιπόν η ισότητα δικαιωµάτων των παιδιών; Γιατί, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, το παιδί αυτό να έχει λιγότερα δικαιώµατα από
τα δικά µου τα παιδιά τα οποία γεννήθηκαν σε µια οικογένεια ετε-
ρόφυλου ζευγαριού; «Αν είσαι γονέας σε µια χώρα, είσαι γονέας
σε κάθε χώρα», όπως έχει αναφέρει η Πρόεδρος της Ευρωπαϊ-
κής Επιτροπής κ. Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν. 

Άρα ο πρώτος λόγος που σας ανέφερα, η ισότητα στον γάµο
και τα δικαιώµατα των ενηλίκων, είναι εν τέλει άρρηκτα συνδε-
δεµένος µε τον δεύτερο, δηλαδή µε τα δικαιώµατα των παιδιών.

Και έρχοµαι στον τρίτο λόγο, για τον οποίο θεωρώ ιδιαιτέρως
σηµαντικό το νοµοσχέδιο αυτό. Χρέος της εκάστοτε Κυβέρνησης
είναι να προστατεύει τα δικαιώµατα των πολλών και των λίγων,
των πλειοψηφιών και των µειοψηφιών. Ακούω συχνά στον δηµό-
σιο διάλογο το ερώτηµα: «Μα καλά πόσους πια αφορά το ζήτηµα
αυτό της ισότητας στον γάµο;».

Θα απαντήσω ότι, κατά την άποψή µου, και βλέποντας και τα
στοιχεία που αφορούν στο Υπουργείο Εσωτερικών και στα δη-
µοτολόγια, δεν αφορά και τόσους λίγους, αλλά και πολύ λίγους
να αφορούσε και µόλις έναν να αφορούσε, πάλι, κατά τη γνώµη
µου, θα είχε χρέος η Κυβέρνηση να εισηγηθεί το νοµοσχέδιο
αυτό και να αποκαταστήσει την ισότητα στον γάµο. Διότι, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, χρέος της εκάστοτε κυβέρνησης είναι να
προστατεύει και να θωρακίζει τα δικαιώµατα όχι µόνο των πλει-
οψηφιών, αλλά και των µειοψηφιών, να νοµοθετεί όχι µόνο για
τους πολλούς αλλά και για τους λίγους και για τον έναν.

Η πραγµατικότητα αλλάζει, οι κοινωνίες προσαρµόζονται και
χρέος της πολιτείας είναι να ανοίγει δρόµους προς όφελος των
πολιτών, δρόµους που µπορεί παλιότερα να φάνταζαν ερµητικά
κλειστοί. Στο παρελθόν σόκαρε πολλούς η θεσµοθέτηση του πο-
λιτικού γάµου, η αποποινικοποίηση της µοιχείας και πηγαίνοντας
πιο πίσω στον χρόνο η ισότητα των φύλων, το δικαίωµα ψήφου
στις γυναίκες. Και σήµερα όλα αυτά τα ζητήµατα είναι αυτο-
νόητα.

Πιστεύω βαθιά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι η συµπερί-
ληψη δεν απειλεί τις κοινωνίες µας, τις ενδυναµώνει, τις εµπλου-
τίζει. Και το νοµοσχέδιο αυτό έρχεται και κάνει ένα ακόµη
σηµαντικό βήµα στη δηµιουργία µιας συλλογικής αντίληψης ότι
όλοι µας είµαστε άξια και ισότιµα µέλη της κοινωνίας µας.

Ακούω επίσης στον δηµόσιο διάλογο: «Μα εδώ έχουµε τόσα
προβλήµατα, µε αυτό θα ασχολούµαστε;». Σωστά, υπάρχουν µε-
γάλα προβλήµατα και µεγάλες προκλήσεις, µε µια από τις µεγα-
λύτερες επί του παρόντος, κατά τη γνώµη µου, αυτή της
ακρίβειας. Χρέος της Κυβέρνησης είναι να καταπιάνεται µε τα
ζητήµατα αυτά και να βρίσκει λύσεις. Κι αυτό ακριβώς είναι που
κάνει η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη µε συνέπεια από
το 2019. Την ίδια στιγµή όµως χρέος της Κυβέρνησης είναι και
να διασφαλίζει τα δικαιώµατα όλων των πολιτών.

Και θέλω να κλείσω µε µια τελευταία σκέψη. Είναι αλήθεια ότι
τους περισσότερους πολίτες, όπως και τους περισσότερους από
εµάς σε αυτή την Αίθουσα, δεν τους αφορά προσωπικά το ζή-
τηµα αυτό. Είναι σε γάµο, σε συµβίωση, σε σχέση, µε άτοµα του

άλλου φύλου. Όµως, από τη στιγµή που το ζήτηµα αυτό αφορά
κάποιους συµπολίτες µας, που αποκλείονται από δικαιώµατα,
είτε αυτοί είναι ενήλικοι, είτε αυτοί είναι ανήλικοι, τότε, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, καταθέτω την άποψη ότι αυτό µας αφορά
όλους, αφορά την κοινωνία µας, αφορά το κράτος δικαίου,
αφορά τη δηµοκρατία µας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την Υπουργό κ. Κεραµέως.
Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Μιλτιάδης Χρυσοµάλλης, Βου-

λευτής της Νέας Δηµοκρατίας.
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΧΡΥΣΟΜΑΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Τα ανθρώπινα δικαιώµατα αποτελούν απαραίτητη συνθήκη.

Πώς όµως µπορούµε να είµαστε σίγουροι ότι τα δικαιώµατά µας
δεν επεκτείνονται εις βάρος των δικαιωµάτων των άλλων; Μια
κοινωνία µε απεριόριστα δικαιώµατα είναι ανίκανη να αντισταθεί
στην αντιξοότητα. Αν δεν επιθυµούµε να µας κυβερνά µια κατα-
ναγκαστική αρχή, τότε ο καθένας µας πρέπει να χαλιναγωγήσει
τον εαυτό του. Μια σταθερή κοινωνία δεν επιτυγχάνεται µε την
εξισορρόπηση αντίθετων δυνάµεων, αλλά µε τον συνειδητό αυ-
τοπεριορισµό, επιτυγχάνεται µέσω της αρχής ότι είµαστε πάντα
υποχρεωµένοι να αναφερόµαστε στο αίσθηµα της ηθικής δικαιο-
σύνης.

Κατ’ εµέ οι σκέψεις αυτές του νοµπελίστα Σολζενίτσιν, αποτυ-
πωµένες το 1990, περιγράφουν, κατά την άποψή µου, το ουσια-
στικό πρόβληµα που εµπεριέχεται στο σχέδιο νόµου για τον γάµο
και την τεκνοθεσία των οµόφυλων ζευγαριών. Και το πρόβληµα
αυτό δεν είναι άλλο από τον περιορισµό ενός αποδιδόµενου δι-
καιώµατος όταν αυτό προσβάλλει ένα έτερο δικαίωµα το οποίο
όλοι µας θεωρούµε υπέρτατο, αυτό το δικαίωµα των παιδιών σε
µια υγιή, ασφαλή και ισόρροπη συναισθηµατικά παιδική ηλικία.

Το τελευταίο διάστηµα γίναµε κοινωνοί µιας πληθώρας εκκλή-
σεων σχετικά µε την προστασία των παιδιών των οµόφυλων ζευ-
γαριών που έχουν αποκτηθεί στην αλλοδαπή ή προέρχονται από
ετερόφυλους γάµους για την ανάγκη ίσης µεταχείρισης αυτών
των ζευγαριών στο θέµα του γάµου σε σχέση µε τα ετερόφυλα
ζευγάρια. Ακούσαµε για τον υψηλό δείκτη ευτυχίας των χωρών
που έχουν θεσµοθετήσει ήδη νοµικά το δικαίωµα αυτό, για την
πληθώρα των µελετών που µιλούν για µηδενικές διαφοροποι-
ήσεις µεταξύ των παιδιών που µεγαλώνουν σε ετερόφυλες και
οµόφυλες οικογένειες και εν τέλει για την υποχρέωση της πολι-
τείας και του Συντάγµατος να ακολουθήσουν τις κοινωνικές εξε-
λίξεις.

Ακούσαµε µάλιστα ως παράδειγµα την ψήφο των γυναικών,
την κατάργηση της µοιχείας ως ποινικού αδικήµατος και τον πο-
λιτικό γάµο και τοποθετήσαµε στο στόχαστρο κάθε αντίθετη
άποψη, χαρακτηρίζοντάς τη το λιγότερο ως υπερσυντηρητική. 

Είναι έτσι όµως, κυρίες και κύριοι Βουλευτές; Κατ’ αρχάς θέλω
να τονίσω ότι σέβοµαι απόλυτα τον σεξουαλικό προσανατολισµό
κάθε συνανθρώπου µου. Είµαι εδώ για να συζητήσω µε επιχει-
ρήµατα και όχι µε ταµπέλες που κάποιοι θέλουν να βάλουν. Βρι-
σκόµαστε εδώ όχι για να νοµοθετήσουµε την αγάπη. Αυτή είναι
δεδοµένη και υπάρχει προς όλες τις κατευθύνσεις. Βρισκόµαστε
εδώ για να νοµοθετήσουµε ή όχι την απονοµή ενός δικαιώµατος
σε µια οµάδα συµπολιτών µας στη βάση της ισότητας. 

Και ήδη κατ’ εµέ ξεκινούµε από λανθασµένη βάση, γιατί είναι
γενικώς αποδεκτό στην ελληνική και διεθνή επιστηµονική κοινό-
τητα ότι η ισότητα επιβάλλει την ίση µεταχείριση όµοιων κατα-
στάσεων και την άνιση µεταχείριση ανόµοιων καταστάσεων. Και,
όπως ορθά αναφέρουν καθηγητές Συνταγµατικού Δικαίου επι-
καλούµενοι το δικαίωµα στη διαφορετικότητα, αποδεχόµαστε ότι
προσπαθούµε να ρυθµίσουµε ανόµοια πράγµατα στην έννοια του
γάµου, πράγµατα που µέχρι σήµερα έχουν ρυθµιστεί εκτός Ελ-
λάδος από δικαστήρια που ερµήνευσαν διασταλτικά την ξεκά-
θαρη διατύπωση του άρθρου 16 της Χάρτας Δικαιωµάτων του
ΟΗΕ και του άρθρου 12 της Ευρωπαϊκής Σύµβασης Ανθρωπίνων
Δικαιωµάτων, ότι δικαίωµα στον γάµο έχουν άνδρες και γυναίκες. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Το µεγάλο ζήτηµα όµως µε τον γάµο είναι η απόδοση του δι-
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καιώµατος στην τεκνοθεσία που ακολουθεί. Το άρθρο 21 του
Συντάγµατος µας επιβάλλει ως πολιτεία και κοινωνία να προστα-
τεύσουµε -εκτός της οικογένειας, του γάµου και της µητρότη-
τας- και την παιδική ηλικία. Αναρωτιέµαι, έχουµε επαρκή
δεδοµένα ότι το υπέρτερο αυτό δικαίωµα προστατεύεται επαρ-
κώς µέσα στο πλαίσιο της τεκνοθεσίας από οµόφυλα ζευγάρια; 

Ακούσαµε για πλείστες µελέτες που βεβαιώνουν ότι δεν υπάρ-
χουν διαφοροποιήσεις µεταξύ ετερόφυλων και οµόφυλων ζευ-
γαριών. Δεν ακούσαµε όµως τίποτα για τις αντίθετες µελέτες, οι
οποίες παρουσιάζουν τα προβλήµατα που αναπτύσσουν τα παι-
διά. Μελέτες που διαθέτουν ένα βασικό πλεονέκτηµα, βασίζονται
στα δεδοµένα επαγγελµατιών υγείας αλλά και στα ίδια τα παιδιά.
Σε αντίθεση µε τις δήθεν θετικές µελέτες, που βασίζονται κατά
κανόνα στη συµπλήρωση ερωτηµατολογίων από τους ίδιους
τους οµόφυλους γονείς, µε ό,τι συνεπάγεται αυτό για την ακρί-
βειά τους. 

Ενδεικτικά µελέτες του 2007, του 2012, του 2015, άλλες µελέ-
τες του 2016 και 2017, ποιοτικές µελέτες του 2011 µε εφήβους
µε οµόφυλους γονείς αναφέρουν ότι τα παιδιά αυτά παρουσιά-
ζουν διπλάσιες πιθανότητες να εµφανίσουν προβλήµατα στην
ενήλικη ζωή τους, στίγµα στην ανήλικη ζωή τους στο σχολείο,
προβλήµατα εσωτερίκευσης και εξωτερίκευσης προβληµατικών
συµπεριφορών, διπλάσια πιθανότητα συναισθηµατικών προβλη-
µάτων σε σχέση µε παιδιά από ετερόφυλες οικογένειες, µε το
60% των παιδιών αυτών να εµφανίζει διαταραχή ελλειµµατικής
προσοχής και υπερκινητικότητας, 50% µαθησιακές δυσκολίες,
διπλάσια πιθανότητα ανάπτυξης συναισθηµατικής διαταραχής,
δυσκολία στην απόκτηση της δικής τους ταυτότητας, της έννοιας
του εαυτού τους, όπως και του διαχωρισµού της ύπαρξης και
της εικόνας τους από εκείνη των γονέων τους, εγκλωβισµό στη
σεξουαλική ταυτότητα των οµόφυλων γονέων.

Το 70% των παιδιών που ανήκουν σε οµόφυλα ζευγάρια φαί-
νεται να έχει υποστεί κοινωνική διάκριση τουλάχιστον µιας µορ-
φής, που φαίνεται να επιδρά αρνητικά στη φυσική δραστη-
ριότητα, την ψυχική υγεία, τα συναισθηµατικά προβλήµατα του
παιδιού και την οικογενειακή συνοχή. 

Είµαστε έτοιµοι ως κοινωνία να αφήσουµε τα παιδιά να βιώ-
σουν τέτοιες συµπεριφορές; Είµαστε έτοιµοι ως πολιτεία; Κατα-
θέτω και τις συγκεκριµένες µελέτες παρακαλώ για τα Πρακτικά.
Ευχαριστώ. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μιλτιάδης (Μίλτος) Χρυσο-
µάλλης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα,
τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η επίτευξη ισορροπίας µεταξύ
αυτού που είναι δήθεν σωστό και αυτού που είναι δυνατό σε ένα
τρέχον κοινωνικό και πολιτικό περιβάλλον είναι µια συνεχής πρό-
κληση για τους κοινωνικούς λειτουργούς και τις οργανώσεις του.
Σήµερα αισθάνοµαι πως έχουµε χάσει αυτή την ισορροπία. Αι-
σθάνοµαι πως έχουµε ξεχάσει πως οικογένεια σηµαίνει περιορι-
σµός, όπως εύστοχα λέει ο Στέλιος Ράµφος. Ούτε η κοινωνία µα
ούτε και η πολιτεία είναι έτοιµες να υποδεχτούν και να στηρίξουν
παιδιά οµόφυλων ζευγαριών. Ούτε επίσης στο όνοµα των διακρί-
σεων να δεχθεί η κοινωνία την παρένθετη µητρότητα και το γο-
νέας 1 και γονέας 2. Ας µη γελιόµαστε.

Το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο το έχει ξεκαθαρίσει ότι κανένα κρά-
τος δεν είναι υποχρεωµένο να θεσµοθετήσει γάµο, αλλά, αν το
κάνει, τότε θα πρέπει να αναγνωρίσει κάθε απορρέον δικαίωµα.
Και θα βρεθούµε σύντοµα να πρέπει να νοµοθετήσουµε και γι’
αυτά, φοβάµαι. Πιστεύω βαθιά στην ανάγκη διατήρησης του
προτύπου της πυρηνικής οικογένειας και στη στήριξή της, ειδικά
µπροστά στη βαθιά δηµογραφική κρίση που βιώνουµε. Όπως πι-
στεύω και στην ανάγκη των παιδιών να επωφελούνται από τα δια-
φορετικά χαρακτηριστικά φύλου των δύο γονιών τους, του
πατέρα τους και της µητέρας τους. 

Τελικά ποιο είναι το πραγµατικό συµφέρον του παιδιού; Να µε-
γαλώνει µε το βιολογικό πρότυπο του πατέρα και της µητέρας
µε τα διαφορετικά χαρακτηριστικά τους ή να αποδίδεται σε οµό-
φυλα ζευγάρια, στο όνοµα της ελεύθερης ανάπτυξης της προ-
σωπικότητας ζευγαριού και της επίτευξης της προσωπικής τους
ευτυχίας; Ας ρωτήσουµε τα εκατόν σαράντα εννέα παιδιά που

περιµένουν υιοθεσία, τα εκατόν σαράντα ένα εκ των οποίων είναι
έξι χρονών και άνω, και τις δύο χιλιάδες εξακόσια τριάντα εννέα
ετερόφυλα ζευγάρια που έχουν κάνει αίτηση υιοθεσίας και περι-
µένουν για χρόνια να ολοκληρωθεί. 

Τελικά δεν αντιµετωπίζουµε κανένα πρόβληµα. Αντίθετα δηµι-
ουργούµε τεράστια προβλήµατα στο όνοµα της δηµιουργίας
ενός τεχνητού δικαιώµατος, στο όνοµα κατ’ εµέ ενός άκρατου
δικαιωµατισµού. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η µεγάλη παράταξη της Νέας
Δηµοκρατίας παρέµεινε σταθερή στα πενήντα χρόνια της ιστο-
ρίας της, γιατί κατόρθωσε να ενσωµατώσει διαφορετικές ιδέες
και απόψεις µε επιτυχία. Γιατί όλοι εµείς προερχόµαστε από διά-
φορες πολιτικές προσεγγίσεις. Φιλελεύθεροι, συντηρητικοί, κεν-
τρώοι, δεξιοί συνυπάρχουµε για τα πολλά για τα οποία συµφω-
νούµε, αλλά και γι’ αυτά στα οποία διαφωνούµε. Και πρώτος το
αναγνωρίζει ο ίδιος ο Πρόεδρός µας και Πρωθυπουργός. Γιατί
η Νέα Δηµοκρατία είναι ένα µεγάλο λαϊκό κόµµα, που εκφράζει
τις ανησυχίες και τις προσδοκίες όλων των Ελλήνων. 

Αυτές τις ανησυχίες φωνάζω και εγώ σήµερα µε την αρνητική
ψήφο µου για το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, τοποθετούµενος
κατά συνείδηση και όχι απέχοντας. Δεν δύναµαι να φανταστώ
µια κοινωνία που ο πατέρας και η µητέρα θα αντικατασταθούν
από τον γονέα 1 και γονέα 2 και τα παιδιά θα στερούνται τα
οφέλη που µόνο από κοινού ο πατέρας και η µητέρα προσφέ-
ρουν. Και αυτό για µένα είναι αξιακό. Γιατί έχουµε την ευθύνη να
διατηρήσουµε ό,τι κληρονοµήσαµε, να προστατεύσουµε την κοι-
νωνία και πάνω από όλα τα παιδιά µας. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα

η κ. Μαρία Χατζηιωαννίδου από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΜΑΡΙΑ - ΝΕΦΕΛΗ ΧΑΤΖΗΙΩΑΝΝΙΔΟΥ: Ευχαριστώ πολύ,

κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στη-

ρίζω την ισότητα στον γάµο, γιατί ακριβώς δεν χρειάστηκε ποτέ
να ανησυχήσω ποτέ για αυτό το αυτονόητο δικαίωµα. Είµαι µια
ετεροφυλόφιλη γυναίκα τριάντα δύο ετών που είχα τη χαρά να
παντρευτώ και να αποκτήσω δύο παιδιά. Όλα στη διαδικασία του
γάµου µου ήρθαν εύκολα. Όλα τα παρελκόµενα γραφειοκρατικά,
ό,τι είχε να κάνει µε την έννοµη σχέση µε τον σύζυγό µου, όλα
τα δικαιώµατά µου και τα δικαιώµατα των παιδιών µου. Δεν χρει-
άστηκε ποτέ να ανησυχήσω για το τι θα απογίνουν τα παιδιά µου
εάν κάτι µου συµβεί. Δεν χρειάστηκε ποτέ να ανησυχήσω για το
τι θα τους πουν στο σχολείο για τους γονείς τους. Δεν χρει-
άστηκε να ανησυχήσω για τίποτα. Όλα ρυθµίστηκαν αυτόµατα. 

Ουσιαστικά, λοιπόν, αυτό το νοµοσχέδιο δεν θα επηρεάσει κα-
θόλου τη ζωή µου. Δεν θα επηρεάσει καθόλου τα δικαιώµατά µου
ή τα προνόµιά µου, όπως δεν θα επηρεάσει και την πλειοψηφία
των Βουλευτών που βρίσκεται σήµερα εδώ και θα κληθεί να ψη-
φίσει αύριο.

Και, ενώ το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο δεν µε αγγίζει, δεν
µπορώ να µην αναγνωρίσω τον βαθύ αντίκτυπο που µπορεί να
έχει στις ζωές όσων έχουν στερηθεί τις ίδιες ευκαιρίες µε µένα
για τόσο καιρό, λόγω του σεξουαλικού τους προσανατολισµού. 

Ο γάµος στην ουσία του είναι µια γιορτή αγάπης και αφοσίω-
σης. Είναι µια υπόσχεση µεταξύ δύο ατόµων που ενώνονται να
κάνουν το ταξίδι της ζωής τους δίπλα-δίπλα και αυτό δεν µπορεί
να είναι µια υπόσχεση που δίνουν µόνο τα ετερόφυλα ζευγάρια.
Δεν µπορεί να µην περιλαµβάνει όλους τους Έλληνες πολίτες. 

Η άρνηση του δικαιώµατος να παντρευτούν κάποιοι άνθρωποι
µε βάση τον σεξουαλικό τους προσανατολισµό διαιωνίζει ένα
άδικο σύστηµα, που διαχωρίζει και περιθωριοποιεί ορισµένα
µέλη της κοινωνίας µας. Αντιβαίνει στις αρχές της ισότητας και
της ελευθερίας, που θα έπρεπε να αποτελούν το θεµέλιο για
κάθε δηµοκρατική κοινωνία. 

Είµαι στην πολιτική επτά µήνες και παράλληλα µε την πολιτική
είχα κοινωνική δράση και ασχολούµαι µε την ίση εκπροσώπηση
ευάλωτων και µειονοτικών κοινωνικών οµάδων. Αυτός ήταν άλ-
λωστε και ο λόγος που µπήκα στην πολιτική. Έτσι καθηµερινά
αναρωτιέµαι τι είναι η πολιτική και τι πρέπει να έχει µια πολιτικός.
Νοµίζω πως καταλήγω στο ότι στην πολιτική πρέπει να έχεις στα-
θερές αξίες, στις οποίες να παραµένεις πιστή. 
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Πρέπει όµως παράλληλα να µπορείς να ακούσεις και την άλλη
άποψη, να µπορείς να είσαι αµερόληπτη και να βάζεις πάνω από
τις θέσεις σου κάποιες άλλες, υψηλότερες, αξίες, όπως αυτές
της ισότητας και της ισονοµίας. Να νιώθεις -παρά τα προσωπικά
σου πιστεύω- ότι έχεις την ευθύνη να υπερασπιστείς έστω και
έναν πολίτη ο οποίος αδικείται, έναν συµπολίτη σου ο οποίος πε-
ριθωριοποιείται, έναν συµπολίτη σου που έχει τις ίδιες υποχρε-
ώσεις µε όλους τους άλλους, αλλά εν έτει 2024 δεν έχει τα ίδια
δικαιώµατα. Και όταν αυτός ο συµπολίτης σου είναι ένα παιδί,
τότε η ευθύνη είναι ακόµα πιο επιτακτική.

Αν µιλήσεις µε µη βιολογικούς γονείς οµόφυλων ζευγαριών,
που δεν µπορούν να κάνουν πράγµατα δεδοµένα για όλους τους
υπόλοιπους, όπως το να πάρεις το παιδί σου από το σχολείο ή
να κάνεις ένα ταξίδι, εάν ακούσεις τους φορείς που µας µίλησαν,
τότε ίσως αλλάξεις γνώµη. 

Αν µιλήσεις µε γονείς που δεν µπορούν να πάρουν τον ιατρικό
φάκελο του παιδιού τους ή να υπογράψουν για να υποβληθεί το
παιδί τους σε µία εξέταση, τότε θα καταλάβεις. Αν µιλήσεις µε
παιδιά που βιώνουν την αρρώστια του βιολογικού τους γονέα και
παράλληλα το άγχος µε το τι θα απογίνουν εάν αυτός ο γονέας
φύγει από τη ζωή, επειδή το κράτος δεν τους αναγνωρίζει ακόµα
ως οικογένεια, τότε δεν µπορείς να µείνεις ασυγκίνητος. 

Το νοµοσχέδιο για την ισότητα στον πολιτικό γάµο δεν είναι
µια προσπάθεια να διαγράψουµε την παράδοση ή να αµφισβη-
τήσουµε την πολιτιστική µας κληρονοµιά. Αντίθετα, είναι ένα κά-
λεσµα να υποστηρίξουµε τις θεµελιώδεις αξίες που καθορίζουν
τη δηµοκρατία µας, την ισότητα, τη δικαιοσύνη, αλλά και την επι-
δίωξη της ευτυχίας για κάθε Έλληνα πολίτη. 

Το νοµοσχέδιο για την ισότητα στον πολιτικό γάµο δεν µειώνει
την αξία των ετερόφυλων γάµων. Αντίθετα, ενισχύει τον ιστό της
κοινωνίας µας, δείχνοντας µε τον πιο έµπρακτο τρόπο την κατα-
νόηση και την αποδοχή. 

Το νοµοσχέδιο, λοιπόν, για την ισότητα στον πολιτικό γάµο
είναι µια ευκαιρία να δείξουµε τη δέσµευσή µας στα ανθρώπινα
δικαιώµατα, την αφοσίωσή µας στην πρόοδο και την αποφασι-
στικότητά µας να γίνουµε φάρος αποδοχής στην ευρωπαϊκή κοι-
νότητα. 

Και για να κλείσω όπως άρχισα: Είµαι µια ετεροφυλόφιλη γυ-
ναίκα, η οποία είχα τη χαρά να παντρευτώ και να κάνω δύο παι-
διά. Ως κάποια, λοιπόν, που έχει βιώσει τις χαρές του γάµου -και
γνωρίζω πολύ καλά τι χρειάζεται για να µεγαλώσει ένα παιδί-,
έχω ευθύνη να υπερασπιστώ όσους έχουν στερηθεί αυτό το βα-
σικό ανθρώπινο δικαίωµα. Και έχουµε όλοι ευθύνη να παλέψουµε
για ένα καλύτερο αύριο, που συµπεριλαµβάνει όλες και όλους
µας. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα
η κ. Χρηστίδου Ραλλία από τον ΣΥΡΙΖΑ. 

ΡΑΛΛΙΑ ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έστω και µετά από χρόνιες κα-

θυστερήσεις έρχεται προς ψήφιση στην Ολοµέλεια της Βουλής
ο πολιτικός γάµος και η τεκνοθεσία για ζευγάρια ανεξαρτήτως
φύλου. Έστω και µε αυτό το ελλιπές, αν θέλετε, νοµοσχέδιο, η
πολιτεία χωρίς καµµία αµφιβολία κάνει ένα βήµα µπροστά, καλ-
λιεργώντας συνθήκες συµπερίληψης και ισότητας για όλους
τους ανθρώπους που υφίστανται τα αποτελέσµατα του ρατσι-
σµού και της µισαλλοδοξίας στην ουσία της ύπαρξής τους. Θα
έλεγα ότι ως πολιτεία προφανώς κάνουµε το αυτονόητο. Προ-
χωράµε, δηλαδή, στην άρση θεσµικών διακρίσεων που αναίτια
αποκλείουν την πρόσβαση από θεµελιώδη ανθρώπινα δικαιώ-
µατα σε ΛΟΑΤΚΙ+ άτοµα. 

Η νοµική κατοχύρωση του πολιτικού γάµου και της τεκνοθε-
σίας ανεξαρτήτως φύλου δεν αποτελεί απλά εναρµόνιση µε τον
ευρωπαϊκό νοµικό πολιτισµό, αλλά πρόκειται για εµπέδωση στην
ελληνική κοινωνία µιας δέσµης θεσµών που προβλέπουν πως εί-
µαστε όλες και όλοι ίσοι σε όλα και εξασφαλίζει όλα τα δικαιώ-
µατα που απορρέουν από αυτό. 

Η µεταρρύθµιση δεν έρχεται να επιλύσει ζητήµατα που θα
προκύψουν στο µέλλον, αλλά διευθετεί ένα νοµικό κενό στο
παρόν, ένα νοµικό κενό που υφίστανται οι οικογένειες Ελλήνων

και Ελληνίδων πολιτών που βρίσκονται σε καθεστώς, αν θέλετε,
«µη ορατότητας» σχετικά µε τα γονεϊκά τους δικαιώµατα. 

Για εµάς, για τον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, το ζήτηµα αυτό είναι ταυτοτικό. Αποτελεί
σάρκα από τη σάρκα µας. Είναι ένα κοµµάτι µας. Είναι σε πολλά
η ίδια η ζωή µας. Η πολιτική µας παρουσία αποτελεί ίσως τη συ-
νεπέστερη στάση πολιτικού κόµµατος στην εδραίωση της ισότη-
τας ανεξαρτήτως φύλου µε το σύµφωνο συµβίωσης του 2015,
µε τη νοµική αναγνώριση της ταυτότητας φύλου το 2017 και την
αναδοχή το 2018, που έλυσε το ζήτηµα περί του αν δύο άτοµα,
ανεξαρτήτως φύλου, µπορούν να µεγαλώσουν παιδιά µε αγάπη. 

Επιπλέον το 2022, αλλά και πολύ πρόσφατα, καταθέσαµε σχε-
τική πρόταση νόµου για την ισότητα στον γάµο και την τεκνοθε-
σία, µία εξαιρετικά προωθηµένη πρόταση, που εγκολπώνει τη
νοµολογία των ευρωπαϊκών δικαστηρίων. Και αυτές οι προοδευ-
τικές µεταρρυθµίσεις τις οποίες εσείς ψηφίσατε, εκτός ελαχί-
στων εξαιρέσεων -για να είµαι και δίκαιη-, διαµόρφωσαν ένα
εύφορο έδαφος για να νοµοθετήσετε σήµερα. 

Η διαβούλευση και η συζήτηση για το παρόν νοµοσχέδιο θα
έπρεπε να αποτελεί ύψιστη διαδικασία για τη δηµοκρατία µας,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Αντίθετα γινόµαστε καθηµερινά
αποδέκτες εκτός αλλά και -δυστυχώς- εντός Κοινοβουλίου σκο-
ταδιστικών, ρατσιστικών, αντιεπιστηµονικών, ανορθολογικών και
αναχρονιστικών λόγων, που προσβάλλουν. Μας προσβάλλουν
βάναυσα και ευθεία προσβάλλουν την ίδια την ανθρώπινη υπό-
σταση, την ανθρώπινη αξιοπρέπεια. 

Η ακροδεξιά και η υπερσυντηρητική πτέρυγα, που εκφράζεται
µετ’ επιτάσεως µε όλους τους παραπάνω τρόπους, υποδηλώνει
την πραγµατική φύση των προθέσεων της Κυβέρνησης: Να δια-
τηρήσει παραλυτικές ισορροπίες µεταξύ των φιλελεύθερων και
ακραίων φωνών που υπάρχουν εντός και εκτός του κόµµατός
τους. 

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, µην επιχειρήσετε να αξιο-
ποιήσετε το παρόν νοµοσχέδιο για να χτίσετε ένα δήθεν µεταρ-
ρυθµιστικό προφίλ και να εξαγνιστείτε από τη θεσµική
διολίσθηση που έχετε διαπράξει στο κράτος δικαίου. Η παρό-
τρυνση σε Βουλευτές, η παρότρυνση σε Υπουργούς του κυβερ-
νώντος κόµµατος να απέχουν από τη διαδικασία αποτελεί
µείζονα πολιτική και θεσµική κρίση γι’ αυτή εδώ την Κυβέρνηση.
Και σε καµµία περίπτωση δεν µπορεί να γίνει αποδεκτό το υπο-
κριτικό επιχείρηµα της «ψήφου κατά συνείδηση». 

Πώς είναι δυνατόν ένας Υπουργός της Κυβέρνησης να κάνει
λόγο για αντισυνταγµατικότητα ενός νοµοσχεδίου που έχει εγ-
κρίνει το Υπουργικό Συµβούλιο στο οποίο µετέχει; Πώς είναι δυ-
νατόν; 

Και επίσης, για να είµαι δίκαιη, δεν έχω σκοπό να αναφερθώ
στην αντιδραστική, αλλά παρ’ όλα αυτά συνεπή, δράση του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας σχετικά µε τα ανθρώπινα δικαιώ-
µατα. Άλλωστε χρειάζεται να διανύσει αρκετό έδαφος για να
εισέλθει στον 21ο αιώνα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Μερικές επισηµάνσεις επί του νοµοσχεδίου, κύριε Πρόεδρε. 
Έγινε σαφές κατά την ακρόαση των φορέων πως οι µοναδικοί

λόγοι που δεν ενσωµατώνετε στον νόµο την επέκταση της ισό-
τητας και στην παρένθετη κύηση είναι πολιτικοί και µόνον πολι-
τικοί και στοχεύουν στις παράλληλες ισορροπίες που προ-
ανέφερα. Αποτελεί κατάφωρη και παράλογη αδικία να αναγνω-
ρίζεται αυτό το δικαίωµα ανεξαρτήτως φύλου για τα ζευγάρια
που αποκτούν παιδιά µε αυτόν τον τρόπο στο εξωτερικό και όχι
στην Ελλάδα. Σας καλούµε έστω και τώρα να συρθείτε στην
πραγµατικότητα και να υιοθετήσετε τις τροπολογίες που έχουµε
καταθέσει για την επέκταση της υποβοηθούµενης κύησης και τις
σχετικές ρυθµίσεις, που εξασφαλίζουν τον αλτρουιστικό χαρα-
κτήρα αυτής της πράξης. 

Ακόµα είναι αναγκαίο, για την αυτόµατη απόκτηση της γονικής
µέριµνας, να εγγράψετε στον νόµο τον όρο «τεκµήριο γονεϊκό-
τητας» και όχι πατρότητας. Και φυσικά να προχωρεί αυτεπάγ-
γελτα η διόρθωση στοιχείων του γονέα στη ληξιαρχική
κατάσταση του τέκνου σε οποιαδήποτε µεταβολή. 

Τέλος, και κλείνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να ανα-
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φερθώ, όχι µόνο στους Βουλευτές της Συµπολίτευσης οι οποίοι
και οι οποίες επιλέγουν να µη στηρίξουν το σχέδιο νόµου της
δικής τους Κυβέρνησης, αλλά και στους συναδέλφους της υπερ-
συντηρητικής πτέρυγας. 

Επειδή από το πρωί ακούσαµε πολλά και διάφορα δήθεν θρη-
σκευτικά επιχειρήµατα περί αληθείας και ψεύδους, περί αντιποί-
ησης, περί βασιλείας του Θεού, θα σας πω κάτι: Κατά Ματθαίον
Ευαγγέλιο, Κεφάλαιο ΙΕ’, στίχοι 8, 9 και 10: 

«Υποκριταί! καλῶς προεφήτευσε περὶ ὑµῶν῾Ησαΐας λέγων·
ἐγγίζει µοι ὁ λαὸς οὗτος τῷ στόµατι αὐτῶν καὶ τοῖς χείλεσί µε
τιµᾷ, ἡ δὲ καρδία αὐτῶν πόρρω ἀπέχει ἀπ᾿ ἐµοῦ, µάτην δὲ σέ-
βονταί µε, διδάσκοντες διδασκαλίας ἐντάλµατα ἀνθρώπων».

Διότι, εσείς εργαλειοποιείτε την πίστη των ανθρώπων για να
χωρίσετε και να ξεχωρίσετε, προκειµένου ίσως να αποκτήσετε
κάποια αξία, δεν ξέρω. Αντιθέτως, η πίστη η αγνή -όποια και αν
είναι, όπου και αν ακούει, όπου κι αν ακουµπάει- πρέπει να ενώ-
νει, να γαληνεύει τις ψυχές, να ανοίγει δρόµους, να προφυλάσ-
σει, να µην κρίνει, να δείχνει ανοχή, να συµπεριλαµβάνει όλους
και να µην κάνει διακρίσεις, να προάγει την αγάπη άνευ όρων,
την ανυπόκριτη αγάπη.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα

ο κ. Ευάγγελος Λιάκος από τη Νέα Δηµοκρατία και µετά ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος. 

Ορίστε, κύριε Λιάκο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΛΙΑΚΟΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητοί συνάδελφοι, σήµερα συζητάµε ένα νοµοσχέδιο το

οποίο αποτελεί µια πολύ σηµαντική κοινωνική µεταρρύθµιση που
φέρνει η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη, ένα νοµοσχέδιο
που, µαζί µε εµάς, συζητάει και ολόκληρη η ελληνική κοινωνία.
Είναι ένα θέµα που δικαίως κυριαρχεί στη δηµόσια συζήτηση και
φυσικά υπάρχουν αντικρουόµενες απόψεις. Είµαι βέβαιος ότι
όλοι µας αντιλαµβανόµαστε το µέγεθος της µεταρρύθµισης,
καθώς είναι µια σηµαντική αλλαγή σε µία µακραίωνη κοινωνική
συνθήκη. 

Θέλω να ξεκινήσω λέγοντας ότι καταλαβαίνω απόλυτα όχι µόνο
τους συναδέλφους µου, αλλά και τους συµπολίτες µου οι οποίοι
εκφράζουν ανησυχίες αλλά και αντιρρήσεις. Δέχοµαι ότι υπάρχει
κάτι αξιακό σε αυτή τους την τοποθέτηση, όµως θέλει µεγάλη
προσοχή -όπως πολύ σωστά αναφέρθηκε και στις επιτροπές- ο
τρόπος έκφρασης αυτού του αξιακού. Διότι δεν πρέπει να ξεχνάµε
ότι το αξιακό κάποιου είναι υπαρξιακό κάποιου άλλου. 

Δεν θα σας κρύψω ότι στο παρελθόν και εγώ προσωπικά προ-
βληµατίστηκα επί του θέµατος, όχι τόσο στη βάση του στρεοτυ-
πισµού όσο στο αν τα παιδιά που µεγαλώνουν σε οµόφυλα
ζευγάρια είναι ψυχικά ασφαλή. Αυτό οµολογώ είναι εκείνο, δε-
δοµένου ότι είναι κάτι το οποίο δεν γνώριζα, το οποίο µε ανησύ-
χησε περισσότερο. Συνεπώς καθοριστικό ρόλο στην απόφασή
µου διαδραµάτισε το γεγονός της ύπαρξης έγκυρων µελετών -
τις κατέθεσε και πριν από λίγο ο Υπουργός Επικρατείας-, οι
οποίες έπειτα από τρεις δεκαετίες ερευνών καταλήγουν µε ξε-
κάθαρο τρόπο στο συµπέρασµα ότι η ψυχολογική, κοινωνική και
συναισθηµατική ανάπτυξη, αλλά και η ακαδηµαϊκή επίδοση των
παιδιών που µεγαλώνουν µε οµόφυλα ζευγάρια δεν διαφέρει από
αυτή των παιδιών που µεγαλώνουν µε ετερόφυλα ζευγάρια. 

Η Αµερικανική Ψυχολογική Εταιρεία ήδη από το 2004 έχει ανα-
κοινώσει -στη βάση πολυάριθµων µελετών- ότι δεν υπάρχουν επι-
στηµονικά στοιχεία που να υποστηρίζουν ότι η γονεϊκή αποτε-
λεσµατικότητα εξαρτάται από τον σεξουαλικό προσανατολισµό
των γονέων. Είναι κάτι που και στην ακρόαση των φορέων µάς
επιβεβαίωσε και το Ινστιτούτο Υγείας του Παιδιού και η Ψυχολο-
γική Εταιρεία και η Παιδοψυχιατρική Εταιρεία. 

Έχοντας αυτό ως δεδοµένο και όντας ένας νέος ηλικιακά Βου-
λευτής, θέλω επιπρόσθετα να σας µεταφέρω την πραγµατικό-
τητα των νέων, όπως αυτή βιώνεται σήµερα. Αυτό που έχει
καταφέρει η νέα γενιά σε έναν πολύ µεγάλο βαθµό είναι η ελα-
χιστοποίηση των διακρίσεων, τόσο γενικά όσο και σε επίπεδο
φύλου και σεξουαλικότητας. Δεν θα επεκταθώ στους λόγους. Θα
µείνω στα δεδοµένα.

Για τους νέους ανθρώπους αυτό που συζητάµε σήµερα δεν
είναι απλώς µία πραγµατικότητα την οποία έχουν αποδεχτεί.
Είναι µία κατάσταση την οποία βιώνουν. Βιώνουν την ποικιλοµορ-
φία σε όλες τις εκφάνσεις. Είναι µια εξέλιξη την οποία οφείλουµε
να δούµε. Δεν ωφελεί κανέναν και πρωτίστως την κοινωνία να
προσποιούµαστε ότι δεν βλέπουµε την πραγµατικότητα. Σήµερα
υπάρχουν εκατοντάδες οµόφυλα ζευγάρια που έχουν αποκτήσει
παιδιά και το πρόβληµα που δηµιουργείται είναι ότι το παιδί είναι
παντελώς εκτεθειµένο σε περίπτωση που συµβεί κάτι στον ανα-
γνωρισµένο από την πολιτεία γονέα. Υπάρχουν παιδιά Ελλήνων
που ζουν στο εξωτερικό και απολαµβάνουν τα δικαιώµατα και
την ασφάλεια του οικογενειακού δικαίου, ενώ χάνουν κάθε νο-
µική σχέση µε τους γονείς τους όταν αυτοί επιστρέφουν στην
πατρίδα. 

Εποµένως υπάρχουν παιδιά αυτή τη στιγµή που µιλάµε τα
οποία δεν έχουν ίσα δικαιώµατα µε άλλα παιδιά. Αυτός είναι ο
κυριότερος λόγος που στηρίζω αυτό το νοµοσχέδιο. Διότι απο-
τελεί µια θετική τοµή στη γονεϊκότητα, συµβάλλοντας στη δηµι-
ουργία µιας κοινωνίας συµπεριληπτικής, χωρίς διακρίσεις. 

Και εδώ ερχόµαστε στον δεύτερο λόγο για τον οποίο στηρίζω
αυτό το νοµοσχέδιο. Ο λόγος αυτός είναι η ενίσχυση της κοινω-
νίας. Πιστεύω ακράδαντα ότι ο πυλώνας κάθε υγιούς κοινωνίας
είναι η νοµική κατοχύρωση των ανθρωπίνων δικαιωµάτων και κατ’
επέκταση η εφαρµογή τους και η καθολική αποδοχή τους µέσα
από την αλλαγή κουλτούρας. Μόνο έτσι θα καταφέρουµε να
ζούµε σε µία κοινωνία ισότιµη, δίκαιη και ανεκτική. Ξέρουµε όλοι
µας ότι δυστυχώς σε αυτό το επίπεδο έχουµε πολύ δρόµο ακόµα
να κάνουµε. Όµως, µε αυτό το νοµοσχέδιο γίνεται µια πολύ καλή
αρχή προς αυτή την κατάκτηση. 

Υπάρχει και κάτι ακόµα, κάτι τελευταίο. Σήµερα ζούµε σε µια
κοινωνία τα άτοµα της οποίας αποµακρύνονται συνεχώς. Δεν
µπορεί η πολιτεία να θέτει επιπλέον εµπόδια στη θεσµική ένωση
δύο ανθρώπων, απλά και µόνο επειδή διαφωνεί µε τον σεξουα-
λικό τους προσανατολισµό. Κατά µία έννοια, η επιλογή των αν-
θρώπων να συµµετέχουν σε έναν θεσµό που µετρά αιώνες ζωής
και αποτελεί µέρος της κοινωνικής δοµής του κράτους είναι νίκη
της πολιτείας. Εποµένως στηρίζω αυτό το νοµοσχέδιο το οποίο
γενναία, κατά τη γνώµη µου, φέρνει η Κυβέρνηση. 

Αυτή η νοµοθέτηση έρχεται να συµβαδίσει µε ό,τι πραγµατικά
συµβαίνει στην κοινωνία, έχοντας στον πυρήνα της την αναγνώ-
ριση των ανθρώπινων δικαιωµάτων, χωρίς καµµία απολύτως διά-
κριση. Είναι ένα νοµοσχέδιο που, προς έκπληξη πολλών, φέρνει
στην Ελλάδα η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και του Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη. Μην κοροϊδευόµαστε, αυτό είναι που σας
πειράζει τους περισσότερους εδώ µέσα. Διότι αποδεικνύεται πε-
ρίτρανα πως φιλελευθερισµός δεν είναι ασυδοσία, αλλά διεκδί-
κηση και κατοχύρωση ανθρωπίνων δικαιωµάτων και πως
συντηρητισµός δεν σηµαίνει στασιµότητα, αλλά εξέλιξη. 

Μπορούµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να εξελισσόµαστε,
διαφυλάσσοντας, όµως, ταυτόχρονα τις παραδόσεις µας και τις
αξίες µας. Και αυτό γιατί τις θεωρούµε πολύ ισχυρές, για να φο-
βηθούµε ότι θα αλλοιωθούν από την εξέλιξη.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε και
για τη συνέπεια στον χρόνο.

Πριν δώσω τον λόγο στον κ. Παφίλη, ζήτησε ο Κοινοβουλευτι-
κός Εκπρόσωπος της Νίκης κ. Τσιρώνης τον λόγο για µία µικρή
παρέµβαση.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για ένα λεπτό.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΤΣΙΡΩΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα ήθελα να απαντήσω στην κ. Χρηστίδου, που έφυγε και ανα-

φέρθηκε στο ευαγγέλιο. Συγκεκριµένα είπε: «Ανώφελα δε µε σέ-
βονται, διότι αφήνουν τη δική µου αλήθεια και διδάσκουν
εντολάς και διδασκαλίας ανθρώπων». 

Θα ήθελα να της δώσω συγχαρητήρια, γιατί ακριβώς αυτό που
λέµε εµείς -ότι είναι υποκριτές- ακριβώς αυτό βρήκε. Βρήκε ακρι-
βώς αυτό που την αντιπροσωπεύει. Άρα το επιχείρηµα αυτό είναι
δικό µας και όχι ανάποδα, όπως το έθεσε.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο Κοι-
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νοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος κ.
Θανάσης Παφίλης. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Η συζήτηση αυτές τις µέρες, και στις
επιτροπές και στη Βουλή, αποδεικνύει την προσπάθεια της Κυβέρ-
νησης της Νέας Δηµοκρατίας και όλων όσοι συµπλέουν µε αυτή
των υπολοίπων κοµµάτων να θολώσουν το πραγµατικό περιεχό-
µενο του νοµοσχεδίου. Διότι το νοµοσχέδιο δεν έρχεται να λύσει
τη ρύθµιση των προσωπικών σχέσεων στη συµβίωση των οµόφυ-
λων ζευγαριών, όπως κατά κόρον υποστηρίζεται και στα κανάλια
και εµµέσως εδώ. Πολύ περισσότερο, βέβαια, δεν έρχεται να
λύσει απαράδεκτες διακρίσεις που βιώνουν οι άνθρωποι µε οµο-
φυλόφιλο σεξουαλικό προσανατολισµό, οι οποίοι αντιµετωπίζουν
προβλήµατα διακρίσεων, αποµόνωσης και αποξένωσης.

Με ευθύνη της Νέας Δηµοκρατίας, αλλά και όλων των υπολοί-
πων που στηρίζουν έτσι ή αλλιώς αυτή την πολιτική, έχετε ανοίξει
τον ασκό του Αιόλου, για να ακούγονται απαράδεκτες, οµοφοβι-
κές απόψεις και ρατσιστικές αντιλήψεις µέσα και έξω από τη
Βουλή, τις οποίες το ΚΚΕ καταγγέλλει όχι µόνο σήµερα, αλλά
πάντα. Τις αντιπαλεύουµε, όµως, στην πράξη, µέσα στα σωµα-
τεία, στους χώρους δουλειάς, στις σχολές και τα σχολεία.

Αξιοποιείται το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο για να δηµιουργη-
θούν κάλπικες διαχωριστικές γραµµές περί προόδου και συντή-
ρησης. Στην πραγµατικότητα αυτό που γίνεται είναι ότι
προσπαθείτε να βαφτίσετε τη συντήρηση, την αντιδραστικοποί-
ηση -ακραία, θα έλεγε κανένας- της καπιταλιστικής κοινωνίας ως
πρόοδο. Θέλετε να ντύσετε µε προοδευτικό µανδύα την αντι-
λαϊκή πολιτική που τσακίζει κάθε κοινωνικό δικαίωµα στην εργα-
σία, την υγεία, την εκπαίδευση και αλλού. 

Και βέβαια έχετε συνεταίρους, ΣΥΡΙΖΑ, ΠΑΣΟΚ και Νέα Αρι-
στερά, που µιλάνε τώρα τάχα για σύµπλευση ΚΚΕ µε ακροδεξιούς.
Ποιοι; Η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - Καµµένου; Εσείς κυβερνήσατε πέντε
χρόνια µε ακροδεξιούς και µας λέτε τέτοια τώρα; Εσείς ψηφίσατε
-και εσείς και το ΠΑΣΟΚ περισσότερο- τα µισά νοµοσχέδια της
Νέας Δηµοκρατίας, το 70% το ΠΑΣΟΚ, κοµβικά νοµοσχέδια, που
έχουν να κάνουν συνολικά µε τα προβλήµατα τα λαϊκά και µας µι-
λάτε τώρα για τέτοια, ενώ γνωρίζετε πολύ καλά ότι αφετηρία του
ΚΚΕ είναι ακριβώς απέναντι. Η δικιά σας ταυτίζεται µε αυτούς από
άλλους δρόµους και θα το πω και παρακάτω.

Και βέβαια έχετε βγει τώρα -έλεος!- όλοι σας να ξεπλύνετε την
αντιλαϊκή πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των Ηνωµένων
Πολιτειών της Αµερικής, που φτάνει µέχρι την εµπορευµατοποί-
ηση της ανθρώπινης αναπαραγωγής. Αλήθεια ή ψέµατα; Θα
πούµε. Ονοµάζετε πρόοδο τι πράγµα; Ότι όλα πουλιούνται και
αγοράζονται. Έτσι είναι στον καπιταλισµό, ακόµα, όµως, και η
διαδικασία της τεκνοποίησης και της τεκνοθεσίας. Αυτά υποστη-
ρίζετε, την καπιταλιστική βαρβαρότητα που προωθείται στη σύγ-
χρονη εποχή από το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. 

Και ρωτάµε: Ξέρετε ότι τα παιδιά για τεκνοθεσία στις δοµές
παιδικής προστασίας στην Ελλάδα είναι ελάχιστα και οι αιτήσεις
από ζευγάρια ή µεµονωµένους ανθρώπους είναι χιλιάδες. Άρα ο
νόµος, στο όνοµα µάλιστα της ισότητας στην κοινή τεκνοθεσία,
ανοίγει παραπέρα τον δρόµο για την εµπορευµατοποίηση της τε-
κνοποίησης µέσω της ιατρικώς υποβοηθούµενης αναπαραγωγής
και -θα συµπλήρωνα- της αγοραπωλησίας, γιατί πού θα τα βρείτε
τα παιδιά, αφού δεν υπάρχουν; Πού θα βρεθούν;

Με το άρθρο 11 αναγνωρίζετε τη γονική σχέση που έγινε στο
εξωτερικό, που στην πράξη σηµαίνει αναγνώριση της εµπορικής
παρένθετης µητρότητας. Μη µας πείτε ότι είναι από αλτρουισµό.
Και εσείς τώρα αναγνωρίζετε το υποτιθέµενο «δικαίωµα» πλού-
σιων ζευγαριών -ξαναλέω, πλούσιων ζευγαριών- να πηγαίνουν
στο εξωτερικό, να νοικιάζουν µήτρες γυναικών και να έρχονται
στην Ελλάδα και να αναγνωρίζονται ως γονείς. Να νοικιάζουν µή-
τρες γυναικών. Η αθλιότητα όχι της φιλοσοφίας, αλλά η αθλιό-
τητα του συστήµατος. 

Ποιος, αλήθεια, έχει να διαθέσει 80.000 ή 100.000 δολάρια -
γιατί τόσο κοστίζει η διαδικασία της παρένθετης στο εξωτερικό-
, την ώρα που τρεις στους δέκα εργαζόµενους έχουν µισθό
περίπου 800 ευρώ µεικτά; Ποια είναι η πρόοδος σε αυτή την
ακραία µορφή εµπορευµατοποίησης του γυναικείου σώµατος και
εκµετάλλευσης της γυναίκας; 

Black Friday Sale αφίσα, εκπτώσεις στην αναπαραγωγή, εκ-

πτώσεις 3,5%, τρέξτε να προλάβετε. Δεν θέλω να τη δείξω, απλά
θα την καταθέσω στα Πρακτικά, για να υπάρχει. Και αυτό γινόταν
το ’21. Σκεφθείτε τι γίνεται σήµερα. Δεν θέλω να τη δείξω από
σεβασµό σε άλλα πράγµατα.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας κ. Αθανάσιος Παφίλης καταθέτει στα Πρακτικά το προ-
αναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµα-
τος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών
της Βουλής)

Είναι πρόοδος αυτή; Αυτή την πρόοδο υποστηρίζετε και µας
κουνάτε και το δάχτυλο µερικές φορές; Δηλαδή τι; «Περάστε,
πουλάµε παιδιά, πουλάµε µήτρες, πουλάµε οτιδήποτε»; Αυτά
είναι η πρόοδος το 2021;

Και βέβαια ξαναλέω ότι το σώµα της γυναίκας γίνεται εµπό-
ρευµα προς εκµετάλλευση και η ίδια γίνεται ζωντανή µηχανή
αναπαραγωγής παιδιών. Αυτό είναι ο µεσαίωνας και δεν θέλω να
πω παραδείγµατα. Αυτό είναι ο µεσαίωνας, κυρία Χρηστίδου,
που µας εγκαλείτε εµάς. Όχι, στον µεσαίωνα εσείς είστε. Εµείς
είµαστε πολύ µπροστά και ξέρουµε πώς πρέπει η επιστήµη να
εξυπηρετεί τα συµφέροντα του λαού και όχι τα κέρδη αυτών που
την ελέγχουν. 

Λέτε ψέµατα ότι υπάρχει ένας νόµος για την παρένθετη ως
αποκλειστικά αλτρουιστική πράξη. Δεν ξέρω. «Εν τη παλάµη και
ούτω βοήσωµεν». Έτσι δεν είναι; Με τις νοµοθετικές ρυθµίσεις
που έχετε φέρει -και τις στήριξαν και ο ΣΥΡΙΖΑ 1 και 2, σήµερα
Νέα Αριστερά, το ΠΑΣΟΚ και άλλοι- άνοιξε ο δρόµος για να ανα-
πτυχθεί -έτσι λέγατε- στην Ελλάδα ο ιατρικός αναπαραγωγικός
τουρισµός. Και µας λέτε για πρόοδο; Και το ψηφίσατε και οι υπό-
λοιποι. Εµείς καταψηφίσαµε και για τα ετερόφυλα ζευγάρια.

Αλήθεια, ακούει κανείς και βγαίνει από τα ρούχα του. Πόσο αλ-
τρουιστική είναι η ταρίφα των 20.000 ευρώ για την παρένθετη, που
θέσπισε ο νόµος του 2022 της κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρα-
τίας, που ονοµάζει αποζηµίωση το χρηµατικό κίνητρο; Κύριε Σκέρ-
τσο, αυτό είναι αλτρουισµός; Άλλο πράγµα η αδελφή κάποιας που
δεν µπορεί, η µάνα της ίσως, µετά από ολόκληρη διαδικασία, αλλά
αυτό εδώ -δεν θέλω να χρησιµοποιήσω καµµιά βαριά λέξη- έχει
σχέση µε αλτρουισµό; Ενοίκιο για να κάνουµε παιδί; 

Πώς κάνετε τους αθώους, αλήθεια; Τις αγγελίες που ξεφυτρώ-
νουν σαν τα µανιτάρια στο διαδίκτυο, ακόµα και έξω από πανε-
πιστήµια, που καλούν νέες κοπέλες να γίνουν παρένθετες ή
δότριες ωαρίων µε αµοιβή κάµποσα χιλιάρικα, δεν τις ξέρετε;
Γιατί δεν τα κόβει το διαδίκτυο αυτά; Όµως, ξέρει να κόβει όταν
µιλάει κανείς για το δίκαιο της Παλαιστίνης και για άλλους, ξέρει
να τα βγάζει έξω από το Facebook. Αυτά δεν τα έχετε δει εσείς;
Μόνο εµείς τα βλέπουµε; Και σας εγκαλούν ο ΣΥΡΙΖΑ και η Νέα
Αριστερά ότι δεν είστε τολµηροί όσο εκείνοι στο όνοµα της ισό-
τητας και της µη διάκρισης, να επεκταθεί και στην Ελλάδα η εµ-
πορική µητρότητα και για τους άντρες, τα οµόφυλα ζευγάρια
αντρών, γιατί πώς αλλιώς θα ικανοποιηθούν οι µεγαλοκλινικάρ-
χες της ιατρικώς υποβοηθούµενης αναπαραγωγής, που βλέπουν
αύξηση των κερδών τους και από την αντίστοιχη πελατεία από
το εξωτερικό; 

Εδώ υπάρχει και ο ανταγωνισµός. Σας έδειξα την αθλιότητα
της Ουκρανίας του Ζελένσκι, που τον χειροκροτήσατε όλοι εδώ
µέσα, εκτός από το ΚΚΕ, που βγάζει και λέει «εκπτώσεις στην
αναπαραγωγή, εκπτώσεις στην εγκυµοσύνη» -να το πούµε κι
έτσι-, η οποία πουλιέται και αγοράζεται; Αυτό είναι το θέµα.
Υπάρχει και ο ανταγωνισµός µε την Ουκρανία, τις Ηνωµένες Πο-
λιτείες, τον Καναδά, όπου η αθλιότητα δεν έχει τέλος, η σαπίλα
ενός ολόκληρου συστήµατος, που όλα τα βάζει στον τζόγο του
κέρδους. 

Και µη µας πείτε ότι δεν ξέρετε ότι αυτός ο τοµέας έχει το ’22
κέρδη 14 δισεκατοµµύρια δολάρια. Φοβερός αλτρουισµός, κύριε
Σκέρτσο. Καθαρά κέρδη 14 δισεκατοµµύρια δολάρια. Αυτό είναι
ο αλτρουισµός της αναπαραγωγής του ανθρώπου, των δικαιω-
µάτων. Πληρώνεις και βγάζεις αυτά τα κέρδη. Ποιος τα κερδίζει,
ποιος την πληρώνει, µε τι όρους ξεπουλιούνται οι γυναίκες που
είναι σε άσχηµη κατάσταση; Με τι όρους, ακόµα και ιατρικούς,
όπως είχε πει η κ. Λινού και θέλω να το επικαλεστώ; Δεν είναι
µόνο τα άλλα προβλήµατα, αλλά είναι και τα προβλήµατα τα ια-
τρικά. 
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Αυτή είναι και η άλλη όψη του νοµίσµατος του «πατρίς, θρη-
σκεία, οικογένεια», της πυρηνικής οικογένειας που υπερασπίζεστε
και έχετε και άλλοθι από άλλους, από τη µεριά της ακροδεξιάς,
όπως λέτε, για να στήσετε κάλπικες διαχωριστικές γραµµές.

Τι θέλετε να κρύψετε; Κι εδώ πρέπει να είµαστε ειλικρινείς και
να ξέρει και ο λαός. Εσείς, η Νέα Δηµοκρατία, ο ΣΥΡΙΖΑ, το
ΠΑΣΟΚ και τα άλλα κόµµατα υπερασπίζονται το καπιταλιστικό
σύστηµα. Στο καπιταλιστικό σύστηµα δεν υπάρχει τίποτα που να
µην είναι εµπόρευµα. Τίποτα. Και όσα κατακτήθηκαν µε σκληρή
πάλη των λαών, µε αιµατηρούς αγώνες, µε την ύπαρξη του σο-
σιαλιστικού στρατοπέδου, κάθε µέρα πάρθηκαν και παίρνονται
γρήγορα πίσω. Αυτό θέλετε να κρύψετε όλοι σας, οχυρωµένοι
πίσω από το ονοµαζόµενο «ατοµικό δικαίωµα». 

Κύριε Σκέρτσο, θα µου επιτρέψετε, επειδή είστε Υπουργός.
Δεν είναι θέµα προσωπικό. Εµφανίζεστε θεµατοφύλακες των δι-
καιωµάτων. Ότι εσείς υπερασπίζεστε τα δικαιώµατα όχι µόνο της
πλειοψηφίας, αλλά και της µειοψηφίας που µπορεί να υπάρχει,
ακόµα και του ενός. Μάλιστα. Για πείτε µας, λοιπόν, πού ζείτε;
Μιλήσατε πολύ για αγάπη. Και µιλάνε πολύ για αγάπη, φροντίδα
κ.λπ.. Σε ποιον κόσµο αλήθεια; Σε ποιους απευθύνεστε; Στον πα-
ράδεισο είµαστε; Δεν µπορεί να επιβιώσει η λαϊκή οικογένεια.
Τρέχει από το πρωί µέχρι το βράδυ. Δεν κάνει παιδιά γιατί δεν
µπορεί να τα ταΐσει. Οι παππούδες δίνουν από την πενιχρή σύν-
ταξη στα εγγόνια. Και µας µιλάτε τώρα για αγάπη, δικαιώµατα,
ισοτιµία, ισότητα. Ποια ισότητα; Ο κόσµος τρέχει από το πρωί
µέχρι το βράδυ για να ζήσει και άλλοι να ζουν στη χλιδή και να
µην έχουν τι να τα κάνουν. 

Τζογάρετε, λοιπόν, τώρα στην αγωνία νέων ανθρώπων να κά-
νουν παιδί. Και την ίδια ώρα έχετε στερήσει κάθε δικαίωµα στη
µόνιµη και σταθερή εργασία, στον ελεύθερο χρόνο, στη στέ-
γαση, στη µόρφωση, µε δωδεκάωρα δύο άτοµα. Πείτε µας εσείς
για τον παραδεισένιο κόσµο σας και για το δικαίωµα της αγάπης.
Ένα ζευγάρι µε παιδιά, µε δύο δωδεκάωρα, πώς θα φροντίσουν
αυτά τα παιδιά; Το θεσµοθετήσατε τον 21ο αιώνα και δεν ντρέ-
πεστε. Ενώ πριν από έναν αιώνα ήταν οκτώ ώρες δουλειά. Ούτε
παιδικούς σταθµούς έχετε που να µπορούν να τα καλύψουν. Όλα
τα βάρη της ανατροφής στην οικογένεια, στους γονείς, για να
αποποιηθείτε την κρατική ευθύνη, για να δώσετε το χρήµα στους
λίγους, που έχουν αµύθητα πλούτη, εκµεταλλευόµενοι τον
ιδρώτα και το αίµα των εργαζοµένων. Αναγκαία µέτρα κοινωνικής
προστασίας, στήριξης των παιδιών, οικογένειας. Είναι κόστος και
δίνετε ψίχουλα. Όταν και αν δίνετε. 

Βλέπω και την αρµόδια Υπουργό. Μη µας πείτε ότι παρέχετε
κοινωνική προστασία. 

ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υπουργός Κοινωνικής Συνοχής και Οι-
κογένειας): Θα το πω. Αύριο. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Αν το πείτε, θα βγείτε να πάτε στο Πε-
ριστέρι, θα βγείτε να πάτε στις λαϊκές γειτονιές, θα βγείτε να
πάτε και να τους τα πείτε αυτά, «εµείς στηρίζουµε παντού».

ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υπουργός Κοινωνικής Συνοχής και Οι-
κογένειας): Εγώ πάω. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Δεν είναι προσωπικό το θέµα. Το κα-
ταλαβαίνετε καλά. Πολιτικό είναι το ζήτηµα. 

ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υπουργός Κοινωνικής Συνοχής και Οι-
κογένειας): Το ξέρω. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Με το νοµοσχέδιο βαφτίζετε συντή-
ρηση αυτό που υπερασπίζεται το ΚΚΕ. Και µε βάση αυτό το κρι-
τήριο τοποθετείται. Υπονοµεύετε την κοινωνική ανάγκη του
παιδιού να έχει δεσµούς και να απολαµβάνει τη σχέση µητρότητας
- πατρότητας, που έχει αντικειµενική βάση, κοινωνική και βιολο-
γική. Και όσοι προσπαθούν να βγάλουν το «βιολογική» είναι στον
µεσαίωνα και πιο πριν ακόµα. Υπάρχει διαλεκτική ενότητα και των
δύο, που προκύπτει από τη συµπληρωµατικότητα του άντρα και
της γυναίκας στην τεκνοποίηση. Για να µην πάµε και πιο πέρα, στις
τεχνητές µήτρες. Τι ανθρώπους θα βγάλουν, αλήθεια; Τι ανθρώ-
πους θα βγάλουν; Ακόµα δεν έχει απαντήσει η επιστήµη. Μπορεί
ανθρωποειδή. Μένγκελε. Αυτό κάνετε θεσπίζοντας τον νόµο για
τη διπλή οµόφυλη γονεϊκότητα, αποκλείοντας είτε τη µητρότητα
είτε την πατρότητα. 

Κύριε Πρόεδρε, όσο χρόνο δικαιούµαι θα τον πάρω µια κι έξω.
Δεν ξαναµιλάω. 

Δεν περιµένουµε βέβαια τίποτα διαφορετικό, γιατί η πολιτική
της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των Ηνωµένων Πολιτειών, που αυτή
ακολουθείτε, ταυτίζει στην ουσία τους γονείς µε τη φροντίδα.
Σκέτο. Με τη φροντίδα. Αυτό είναι το όραµα. Αυτό που συµβαίνει
στις Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής. Και έρχεται. Εγώ το είπα
και στην ένσταση αντισυνταγµατικότητας. Αναγνωρίζεται η πολ-
λαπλή γονεϊκότητα. Δηλαδή, κατακερµατισµός της γονικής µέ-
ριµνας, για να µοιράζονται οι ευθύνες απέναντι στο παιδί σε
περισσότερους φροντιστές. Με αγάπη πάντα. Έξι-εφτά θα είναι.
Πέρα από τα προβλήµατα που µπορεί να δηµιουργηθούν, γιατί
υπάρχουν αντιθέσεις κ.λπ.. Έξι-εφτά θα είναι: νούµερο 1, νού-
µερο 2, νούµερο 3. Είναι κατ’ αναλογία τού: «Είµαι το νούµερο
8. Με ξέρουν όλοι µε αυτό». Αυτό είναι, αν το κάνει µια ελεύθερη
µετάφραση κάποιος. Εκτός αν δεν ξέρετε το τραγούδι. Να το µά-
θετε. Είναι ένας εργάτης που δουλεύει. Ιταλός. 

Τελικά, αντικειµενικά αυτός είναι ο στόχος. Γιατί ο καπιταλι-
σµός δεν έχει δισταγµούς πουθενά. Είναι αδίστακτος. Αιµατοκυ-
λεί όλη την ανθρωπότητα, δολοφονεί εκατοµµύρια ανθρώπους.
Για ποιον λόγο; Για το κέρδος. Βολεύει να µοιραστούν πέντε-έξι
γονείς, για να µην πληρώνει τίποτα το κράτος. 

Για αγάπη πολύ µιλήσατε αρκετοί. Κι εµείς, βεβαίως. Η αγάπη
είναι ανώτατο συναίσθηµα. Όµως για πείτε µας για τη ζωή των
παιδιών της Παλαιστίνης τι έχετε να πείτε; Έχουν δολοφονηθεί
κοντά στις είκοσι χιλιάδες παιδιά και γυναίκες µέχρι τώρα από
τον σύµµαχό σας, από το Ισραήλ. Και εσείς µιλάτε για αυτοά-
µυνα. Πότε βγήκατε να καταγγείλετε ένα έγκληµα; Ποια αγάπη
για τα παιδιά µάς λέτε; Δεν βλέπετε καθηµερινά τι γίνεται; Κου-
βαλάνε οι µανάδες νεκρά µωρά από τα µαιευτήρια, από παντού.
Ποια αγάπη µάς λέτε για τον σύγχρονο κόσµο σας, όταν το
ΝΑΤΟ στον πόλεµο της Γιουγκοσλαβίας πέρα από τα υπόλοιπα
βοµβάρδισε τη µαιευτική κλινική του Βελιγραδίου και το έκανε
για να δείξει ότι «δεν διστάζουµε ούτε µε τη µαιευτική κλινική, αν
δεν παραδοθείτε». Αυτός είναι ο κόσµος σας. 

Για το δικαίωµα των παιδιών στην υγεία, που έχετε ρηµάξει τα
παιδιατρικά νοσοκοµεία, τι έχετε να πείτε; Πηγαίνετε να δείτε
στις ουρές τι γίνεται. Προσχολική αγωγή: Αφήνετε κάθε χρόνο
χιλιάδες βρέφη και νήπια. Εκεί δεν υπάρχει αγάπη; Πού θα πάνε
αυτά τα παιδιά; Άντε να έχεις πεθερά ή µάνα. Αν δεν έχεις; Αν
δουλεύουν και αυτοί, πού θα πάνε όλα αυτά τα παιδιά; Για σχο-
λεία ετοιµόρροπα; Για ολόπλευρη δωρεάν µόρφωση, που την
έχετε µετατρέψει σε πανάκριβο εµπόρευµα και τώρα ετοιµάζε-
στε µε το καινούργιο νοµοσχέδιο για τα ιδιωτικά πανεπιστήµια; 

Και µιλάτε για ισότητα; Αλήθεια; Ισότητα ο άλλος να πεθαίνει;
Να πληρώνουν τα µαλλιά της κεφαλής τους οι γονείς όλα τα χρό-
νια; Φροντιστήρια, άγχος, αγωνία, για να µπει στο πανεπιστήµιο.
Να γράφει «18» και η βάση να είναι δεκαοκτώ χιλιάδες πεντακό-
σια. Να µένει έξω κι ο άλλος να γράφει «10», αλλά «µε τον παρά
µου» -δεν θέλω να πω την παροιµία γιατί δεν κάνει- πληρώνει και
θα έχει ισότιµο πτυχίο σε τρία χρόνια. Και πολλά άλλα. Αυτά θα
τα πούµε για το δίκαιό σας και για την ισότητα µέσα στον καπι-
ταλισµό. Η µόνη ισότητα που αναγνωρίζετε είναι η ισότητα των
πολλών στην εκµετάλλευση και καταπίεση. Εκεί όντως, η εργα-
τική τάξη, τα λαϊκά στρώµατα είναι ίσοι στην εκµετάλλευση. Και
το ιερό ατοµικό δικαίωµα που υπερασπίζεστε είναι της ατοµικής
καπιταλιστικής ιδιοκτησίας, του καπιταλιστικού κέρδους, από την
εκµετάλλευση των εργαζοµένων. 

Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας απορρίπτει το νοµοσχέδιο,
γιατί είναι βαθιά αντιδραστικό, ανορθολογικό. Μη µας δείχνετε
τις έρευνες που γίνονται σε πενήντα και εξήντα παιδιά, γιατί ευ-
τυχώς υπάρχουν και επιστήµονες που στέκονται στο ύψος τους
και βγήκαν και τις διέψευσαν. Είπαν ότι αυτές οι έρευνες είναι
σε µικρό αριθµό. Ουσιαστικά λένε ότι είναι κατά παραγγελία. Εµ-
φάνισαν τελευταία έρευνα στη Σουηδία. Διαβάστε τη. Ο κ. Σκέρ-
τσος δεν την κατέθεσε αυτή. Γιατί; Την ξεχάσατε; Την ξέρετε;
Την καταθέσατε στα Πρακτικά; Θα την πάρω να το ψάξω. Εµείς
το απορρίπτουµε, λοιπόν. 

Και επίσης, στρώνετε το έδαφος για µια θολή, ρευστή, αταξική
ταυτότητα. Εµείς δεν χωρίζουµε τους εργαζόµενους, τον λαό,
τη νεολαία µε βάση το φύλο, τον σεξουαλικό προσανατολισµό,
το χρώµα, το έθνος, τη φυλή κ.λπ.. Εµείς πιστεύουµε στην ταξική
ενότητα. Όλοι έχουν το ίδιο πρόβληµα, είτε είναι έτσι είτε είναι
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αλλιώς, είτε είναι χριστιανοί είτε είναι µωαµεθανοί, είτε είναι οµο-
φυλόφιλοι είτε ετερόφυλοι κ.λπ.. Ποιο πρόβληµα έχουν; Τη στυ-
γνή εκµετάλλευση από το µεγάλο κεφάλαιο. Και ακριβώς και µε
αυτά που παρουσιάζετε σαν πρόοδο είναι για να εξυπηρετήσετε
αυτά τα µεγάλα συµφέροντα. Εµείς παλεύουµε για την πραγµα-
τική ταξική ενότητα και µην πάτε να χτίσετε -δεν θα τα καταφέ-
ρετε- ψεύτικα τείχη µε βάση τον σεξουαλικό προσανατολισµό.

Και, τέλος, εµείς θα συνεχίσουµε. Μελετάµε πολλά χρόνια
αυτά τα θέµατα. Και η απόφαση της Κεντρικής Επιτροπής του
κόµµατος όπως και οι τοποθετήσεις µας στηρίζονται και σε κοι-
νωνικές και σε οικονοµικές και σε επιστηµονικές αναλύσεις. Κα-
νένα άλλο κόµµα δεν έχει βγάλει συγκροτηµένη άποψη. Βγάλτε
µας µια ανακοίνωση συγκροτηµένη από την αρχή µέχρι το τέλος.
Γιατί όλα αυτά; Κανένα. Παρά µόνο πιπιλίζουν διάφορα πράγ-
µατα. 

Εσείς, λοιπόν, ώρα καλή. Και απευθύνοµαι σε ΣΥΡΙΖΑ, Νέα
Αριστερά. Καλό ταξίδι µε τους Αµερικάνους. Βρε, ξύπνησαν οι
Αµερικάνοι το 2020 και ανέλυσαν τον Ένγκελς κι έφτιαξαν όλα
αυτά τα πράγµατα; Πάτε εσείς µε τους Αµερικάνους, µε το
ΝΑΤΟ, µε τον καπιταλισµό σήµερα που υπάρχει. Αυτοί τα θέλουν.
Ό,τι και να πείτε δεν σας ξεπλένει. Αυτοί είναι οι σύµµαχοί σας.

Για εµάς, σύµµαχοί µας είναι ο λαός ο ίδιος, που παλεύει για
µια κοινωνία που θα εξασφαλίζει δικαιώµατα για όλους και όχι
την κυριαρχία των λίγων, την οποία αργά ή γρήγορα θα την ανα-
τρέψουµε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα δώσουµε τον
λόγο τώρα στην Αναπληρώτρια Υπουργό Υγείας, την κ. Αγαπη-
δάκη, για µια τοποθέτηση σχετικά µε τα άρθρα του νοµοσχεδίου
που άπτονται του αντικειµένου της, του Υπουργείου Υγείας, και
µετά θα συνεχίσουµε τον κατάλογο. 

Κυρία Αγαπηδάκη, έχετε πέντε λεπτά.
ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Αξιότιµε κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρισκό-

µαστε σήµερα εδώ για να εδραιώσουµε τη θέση της χώρας µας
ανάµεσα στα πιο φιλελεύθερα και δηµοκρατικά κράτη του κό-
σµου, να επιβεβαιώσουµε την προσήλωσή µας στις ευρωπαϊκές
αξίες της ελευθερίας, της αυτοδιάθεσης και της προστασίας της
οικογενειακής ζωής. Και είναι µία ευτυχής συγκυρία αυτή, την
ώρα που κάποιοι προσπαθούν να παρουσιάσουν τη χώρα µας ως
ένα ανελεύθερο κράτος στο οποίο καταπατούνται τα ανθρώπινα
δικαιώµατα. 

Το συζητούµενο νοµοσχέδιο για την ισότιµη πρόσβαση στον
γάµο των οµόφυλων ζευγαριών είναι µια καθοριστική τοµή, που
αποδεικνύει έµπρακτα, και όχι µε θεωρητικολογίες και υποσχέ-
σεις, τον σεβασµό της ελληνικής πολιτείας στα ατοµικά δικαιώ-
µατα. Τι εισηγείται, όµως, αυτό το νοµοσχέδιο; Πρόκειται περί
κάποιας καινοφανούς εφεύρεσης, κάτι το οποίο σκεφτήκαµε και
που δεν υπάρχει στον πραγµατικό κόσµο κι ερχόµαστε εµείς να
το δηµιουργήσουµε; Είναι δηλαδή µια νοµοθέτηση εν κενώ; Όχι,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Το νοµοσχέδιο αυτό δεν είναι τί-
ποτε άλλο παρά η αναγνώριση µιας πραγµατικής κατάστασης
και η ρύθµισή της µε τον πιο ισορροπηµένο τρόπο, ώστε να αν-
ταποκρίνεται στις αρχές και τις αξίες του κράτους δικαίου, αρχές
και αξίες µε τις οποίες είναι ταυτισµένη η Νέα Δηµοκρατία ήδη
από την ιδρυτική της διακήρυξη. 

Τα βασικά θέµατα του νοµοσχεδίου είναι δύο. Τα γνωρίζετε
πλέον όλοι. Τα έχει πληροφορηθεί και ο ελληνικός λαός. Είναι η
ισότιµη πρόσβαση στον γάµο για τα οµόφυλα ζευγάρια και οι αυ-
τοδίκαιες συνέπειες που επέρχονται µέσω του γάµου, µε σηµαν-
τικότερη βέβαια την αναγνώριση των παιδιών που γεννιούνται
εντός αυτών των γάµων. 

Ξεκινώντας, λοιπόν, από το πρώτο θέµα, για να δώσουµε σω-
στές απαντήσεις, οφείλουµε να θέσουµε και τα σωστά ερωτή-
µατα, τι είναι ο γάµος, αλλά και περαιτέρω τι είναι ο γάµος
σήµερα. Υπό ποιο πρίσµα το εξετάζουµε αυτό; Γιατί ο γάµος από
αρχαιοτάτων ετών είναι ένας θεσµός ο οποίος µέσα στον χρόνο
έχει αλλάξει. Δεν είναι ο ίδιος στα αρχαία χρόνια, δεν υπήρχε
από την ίδια τη φύση. Είναι µια ανθρώπινη εφεύρεση, ένα ανθρώ-
πινο δηµιούργηµα και ως τέτοιο υπόκειται σε αλλαγές, ανάλογα
µε τον τόπο, τον χρόνο, τις κοινωνικές αντιλήψεις. Δεν είναι, λοι-

πόν, ο ίδιος που ήταν κατά τα διαφορετικά διαστήµατα του πα-
ρελθόντος στην αρχαία Ελλάδα, στους ρωµαϊκούς χρόνους,
στον Μεσαίωνα. Υπήρξαν περίοδοι που η έννοια του γάµου -το
είπαν και άλλοι οµιλητές σήµερα- είχε να κάνει περισσότερο µε
τη µεταβίβαση περιουσίας και άλλες που είχε να κάνει µε την
απόκτηση δικαιωµάτων κοινωνικά κατώτερου µέλους. 

Σήµερα ο γάµος και ειδικά υπό το πρίσµα της πολιτείας, το
οποίο είµαστε υποχρεωµένοι να δούµε ως νοµοθετικό σώµα,
είναι κατ’ αρχάς ένας νοµικός δεσµός, µια δήλωση δύο ανθρώ-
πων έναντι του κράτους µε τον πιο επίσηµο και πανηγυρικό
τρόπο ότι σκοπεύουν να ενώσουν τις ζωές τους, να πορευτούν
µαζί σε εύκολες και δύσκολες στιγµές, κυρίως στις δύσκολες, το
επιστέγασµα της αγάπης µεταξύ τους, που τους οδήγησε στη
δήλωση αυτή. 

Αναρωτιέµαι, λοιπόν, πώς είναι δυνατόν σήµερα, το 2024, να
στερούµε αυτή τη δυνατότητα από κάποιον πολίτη. Πώς είναι δυ-
νατόν να αποκλείουµε ανθρώπους από αυτή τη δήλωση, να απο-
κλείουµε ανθρώπους από την επιθυµία τους να διακηρύξουν µε
τον πιο επίσηµο τρόπο ότι εγώ µε αυτόν τον άνθρωπο θέλω να
πορευτούµε µαζί. Πώς είναι δυνατόν να αποκλείουµε συµπολίτες
µας από τον σηµαντικότερο θεσµό κοινωνικής ζωής στον οποίο
οι ίδιοι επιθυµούν να ενταχθούν. 

Όσοι αρνούνται τη δυνατότητα αυτή σε οµόφυλα ζευγάρια
ισχυρίζονται ότι το κάνουν για να προστατεύσουν τον θεσµό του
γάµου, όµως κάνουν λάθος. Με τον τρόπο αυτόν αποδυναµώ-
νουν τον θεσµό του γάµου, εξωθώντας µια µερίδα πολιτών σε
άλλες µορφές σχέσης, ενισχύοντας νοµικούς δεσµούς που είναι
πιο χαλαροί και δεν έχουν την ισχυρή δεσµευτική ισχύ που έχει
ο γάµος. Και αναφέροµαι στο σύµφωνο συµβίωσης. 

Εδώ έρχεται ένα ερώτηµα που ακούµε διαρκώς τον τελευταίο
καιρό. Δεν αρκεί το σύµφωνο συµβίωσης; Όχι, δεν αρκεί, για λό-
γους αξιακούς, αλλά και πρακτικούς. Ο γάµος είναι το θεµέλιο
της οικογένειας και η οικογένεια είναι η βάση της συνεκτικής µας
κοινωνίας. Ενισχύοντας, λοιπόν, τον γάµο, ενισχύουµε την κοι-
νωνική της συνοχή. Το σύµφωνο συµβίωσης ουσιαστικά επιτρέ-
πει να έχουµε χαλαρές σχέσεις και ως τέτοιο στο τέλος θα δείτε
ότι εάν ενισχυθεί περαιτέρω και φτιάχναµε ας πούµε ένα πολύ-
πλοκο, δαιδαλώδες νοµοθέτηµα για να διασφαλίσουµε αυτά που
συζητάµε σήµερα µέσω του συµφώνου συµβίωσης, θα το ακο-
λουθούσαν και τα ετερόφυλα ζευγάρια στο µέλλον και ο θεσµός
του γάµου θα υποσκάπτονταν. 

Άρα αυτή τη στιγµή συζητάµε για τον γάµο ακριβώς γιατί θέ-
λουµε να προστατεύσουµε αυτόν τον θεσµό. Γιατί ως θεσµός
που συνέχει τα µέλη της κοινωνίας µας πρέπει να παραµείνει
ισχυρός και µοναδικός και να συµπεριλάβουµε σ’ αυτόν όλους
όσοι θέλουν να δηλώσουν την πίστη τους σε αυτόν τον θεσµό,
µε όλα τα χαρακτηριστικά, τις συνέπειες και τις καταδηλώσεις
που συνεπάγεται. Διότι, όπως πολύ εύστοχα αναφέρεται στην
καταληκτική παράγραφο της σχετικής απόφασης του ανώτατου
δικαστηρίου των ΗΠΑ το 2015, καµµία ένωση δεν είναι τόσο
βαθιά όσο ο γάµος, καθώς ενσωµατώνει τα ανώτατα ιδεώδη της
αγάπης, της πίστης, της αφοσίωσης, της θυσίας και της οικογέ-
νειας. Μέσα από την ένωση του γάµου δύο άνθρωποι γίνονται
κάτι πολύ πιο σπουδαίο από αυτό που ήταν πριν. Ο γάµος αντι-
προσωπεύει την αγάπη που µπορεί να αντέξει ακόµα και µετά
θάνατον. 

Θα ήταν λάθος να ισχυριστούµε ότι οι άνθρωποι αυτοί δεν σέ-
βονται την ιδέα του γάµου. Η αλήθεια είναι ότι τον σέβονται και
τον σέβονται τόσο βαθιά, που αποζητούν την ολοκλήρωσή τους
µέσα από αυτόν. Προσδοκούν ότι δεν θα είναι καταδικασµένοι
να ζουν στη µοναξιά, αποκλεισµένοι από έναν εκ των παλαιότε-
ρων θεσµών του πολιτισµού µας. Για όλους, λοιπόν, αυτούς τους
λόγους η απάντηση στο ερώτηµα που τίθεται σήµερα σε σχέση
µε την ισότητα στον γάµο των οµόφυλων ζευγαριών είναι «ναι». 

Και τι γίνεται µε τις συνέπειες; Ακούω µε πολύ µεγάλο ενδια-
φέρον τη συζήτηση για το αν υπάρχουν συνέπειες σε σχέση µε
τα παιδιά. Υπενθυµίζω ότι ερχόµαστε να νοµοθετήσουµε για κάτι
που συµβαίνει ήδη. Τα παιδιά ήδη µεγαλώνουν σε οµόφυλες οι-
κογένειες, ήδη οµόφυλα ζευγάρια αποκτούν παιδιά, µόνες γυ-
ναίκες µπορούν να αποκτήσουν παιδιά, µόνοι άνδρες µπορούν
να αποκτήσουν παιδιά, βιολογικά ή υιοθετηµένα. Άρα δεν εµπο-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Η’ - 14 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10369



δίζεται κανείς από το να αποκτήσει παιδί σήµερα. 
Άρα τι νοµοθετούµε, αφού υπάρχουν όλα αυτά; Δεν νοµοθε-

τούµε σήµερα τη δυνατότητα των οµόφυλων ζευγαριών να είναι
γονείς. Αυτό υπάρχει στην πράξη. Μπορεί να είναι µισό στο φως,
µισό στο σκοτάδι, αλλά υπάρχει. Σήµερα νοµοθετούµε τη δυνα-
τότητα των παιδιών να έχουν επισήµως γονείς. Δεν νοµοθετούµε,
λοιπόν, για τους γονείς, αλλά για τα παιδιά. 

Επειδή έχω ακούσει πάρα πολλές φορές σήµερα να επικαλού-
µαστε, ανάλογα µε τα επιχειρήµατα που έχουµε ο καθένας, τις
έρευνες, θέλω να πω κάτι που είναι πάρα πολύ σηµαντικό και νο-
µίζω ότι όσοι άνθρωποι προέρχονται από τον ακαδηµαϊκό χώρο
και ειδικά των επιστηµών υγείας θα συµφωνήσουν µαζί µου. Ξέ-
ρετε, οι έρευνες δεν έχουν όλες την ίδια αξία. Εγώ γνωρίζω µετα-
αναλύσεις, που είναι οι έρευνες που έχουν την υψηλότερη
επιστηµονική τεκµηρίωση σε επίπεδο ισχύς δεκαετιών σε πολλές
χώρες, οι οποίες έρχονται να µας πουν αν πράγµατι οι έρευνες
που έχουν γίνει όλα αυτά τα χρόνια, αξιολογούν δηλαδή τα υφι-
στάµενα επιστηµονικά δεδοµένα, δείχνουν διαφοροποιήσεις σε
σχέση µε την ανάπτυξη των παιδιών. 

Και η αλήθεια είναι ότι δεν υπάρχει τέτοια διαφοροποίηση, ξέ-
ρετε. Έχει φανεί ότι η βιοψυχοκοινωνική ανάπτυξη και ο σεξουα-
λικός προσανατολισµός των παιδιών σε οµόφυλες οικογένειες
δεν διαφέρει από εκείνα που µεγαλώνουν σε ένα ετερόφυλο πε-
ριβάλλον. Μπορείτε να µου φέρετε µια έρευνα η οποία να είναι
ανίσχυρη µεθοδολογικά -και µπορούµε να το αποδείξουµε πολύ
εύκολα όσοι προερχόµαστε από τον κλάδο των επιστηµών
υγείας- για να επικαλεστείτε ένα επιχείρηµα ότι δήθεν τα παιδιά
αποκτούν προβλήµατα. Δεν είναι όµως έτσι η πραγµατικότητα.
Η επιστήµη έχει απαντήσει ξεκάθαρα σε αυτό το θέµα. 

Υπάρχουν δύο παράγοντες που καθορίζουν τα αναπτυξιακά
αποτελέσµατα των παιδιών και στα οµόφυλα και στα ετερόφυλα
ζευγάρια. Το ένα είναι η σταθερότητα του γάµου -άρα βλέπετε
ότι υγιής ανάπτυξη ενός παιδιού και γάµος και σταθερότητα του
γάµου, αγάπη, αλληλοσεβασµός, αλληλοεκτίµηση πάνε µαζί- και
το δεύτερο είναι το κοινωνικοοικονοµικό επίπεδο της οικογέ-
νειας. Είτε είναι οµόφυλο είτε ετερόφυλο το ζευγάρι και η οικο-
γένεια, αυτοί οι δύο παράγοντες παίζουν ρόλο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Υπουργέ, πα-
ρακαλώ, ολοκληρώστε. 

ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):
Ολοκληρώνω αµέσως. 

Και επειδή συζητάµε πάρα πολύ για το ποιος είναι ο προοδευ-
τικός και ποιος ο συντηρητικός, θέλω να πω ότι η κεντροδεξιά
παράταξη, ναι, έχει τη δυνατότητα πολιτικά να είναι συντηρητική,
γιατί έρχεται να διατηρήσει τον θεσµό του γάµου. Εµείς θέλουµε
να τον ενισχύσουµε αυτόν τον θεσµό. Για εµάς είναι πάρα πολύ
σηµαντικό και αυτό δείχνει ακριβώς το ότι είµαστε σε θέση να
διατηρούµαστε γιατί εξελισσόµαστε ή να εξελισσόµαστε ακρι-
βώς επειδή διατηρούµε αρχές, παραδόσεις, αξίες, θεσµούς που
έχουν αντέξει στον χρόνο. 

Από την άλλη, είµαστε προοδευτική παράταξη, γιατί µπορούµε
να προσαρµόζουµε όλους αυτούς τους θεσµούς στο σήµερα και
να µην υιοθετούµε την παράδοση σαν να είναι ένας καθηλωτικός
θεσµός και µια διαδικασία που µας κρατά στο παρελθόν. 

Για όλους αυτούς τους λόγους σάς καλώ να υπερψηφίσετε
αυτό το νοµοσχέδιο και να πούµε ένα µεγάλο «ναι» στο δικαίωµα
των παιδιών να έχουν γονείς, χωρίς να φοβούνται ότι, αν αρρω-
στήσουν και πάνε στο νοσοκοµείο, δεν θα µπορέσουν να είναι µε
τον άνθρωπο που τα µεγάλωσε, αλλά θα βρεθούν στα χέρια ενός
φροντιστή. 

Ευχαριστώ θερµά.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα
η κ. Αθηνά Λινού από τον ΣΥΡΙΖΑ. Μετά ακολουθεί η κ. Ευθυµίου,
ο κ. Συντυχάκης, ο κ. Παππάς, η κ. Τζούφη. 

Κυρία Λινού, έχετε τον λόγο. 
ΑΘΗΝΑ ΛΙΝΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Υπουργοί, αγαπητοί συνάδελφοι, µετά από

όλα όσα ακούστηκαν αισθάνοµαι κι εγώ την ανάγκη να ξεκινήσω
τη σηµερινή παρουσίασή µου µε τα λόγια ενός από τους πιο ση-
µαντικούς θεολόγους του αιώνα µας και αυτό το δηλώνει και ο

Οικουµενικός Πατριάρχης Βαρθολοµαίος και ο Πάπας Φραγκί-
σκος γραπτώς. Πρόκειται για τον Μητροπολίτη Περγάµου
Ιωάννη Ζηζιούλα, ο οποίος έχασε τη ζωή του πριν από έναν
χρόνο περίπου. 

Ήταν καθηγητής σε ελληνικά και αγγλικά πανεπιστήµια. Ήταν
µέλος της Ακαδηµίας Αθηνών και πριν από µερικά χρόνια, σε σύ-
σκεψη πολλών επισκόπων, είπε το εξής δηµόσια: «Δεν έχουµε το
δικαίωµα να ταπεινώνουµε και να θυσιάζουµε την εικόνα του
Θεού. Είναι ανάγκη οι σεξουαλικές µειονότητες να προστατεύον-
ται από κάθε είδους διάκριση και αδικία». Αυτή η δήλωση -τον
ήξερα και προσωπικά αυτόν τον άνθρωπο- µε εκφράζει απόλυτα. 

Το νοµοσχέδιο που συζητάµε αφορά δικαιώµατα οµόφυλων
ζευγαριών και των παιδιών τους. Σαφώς και είναι απαραίτητο να
εξασφαλίσουµε αυτά τα δικαιώµατα, όπως είναι απαραίτητος και
ο απόλυτος σεβασµός, η αγάπη και κυρίως η ισότητα και η προ-
στασία όλων των συνανθρώπων µας και βέβαια των οµόφυλων
ατόµων. Απαραίτητο όµως είναι να εξασφαλιστούν και τα δικαιώ-
µατα όλων των παιδιών, ιδιαίτερα των δικών τους παιδιών και
όλων των παιδιών του κόσµου και των γυναικών που θα γεννή-
σουν αυτά τα παιδιά. 

Δυστυχώς, µια οµάδα παιδιών και γυναικών βρίσκονται σε εξαι-
ρετικά µεγάλο κίνδυνο. Αναφέροµαι στις γυναίκες και τα παιδιά
που κινδυνεύουν από την ίδια τη διαδικασία και τους όρους της
παρένθετης κύησης, στις χώρες όπου επιτρέπεται βέβαια, και
τους όρους που υπάρχουν στη χώρα µας. Να µην ξεχνάµε ότι
από τις ευρωπαϊκές χώρες δεν επιτρέπονται στη Γαλλία, τη
Σουηδία, τη Γερµανία κ.λπ.. 

Επιπλέον, υπάρχουν πολλοί κίνδυνοι, που οφείλονται στο γε-
γονός ότι ο υπό ψήφιση νόµος δεν αντιµετωπίζει ούτε καν τα θέ-
µατα συγγένειας των παιδιών των οµόφυλων ζευγαριών. Είναι,
λοιπόν, επικίνδυνο να νοµοθετούµε για τον γάµο χωρίς να αντι-
µετωπίζουµε τα θέµατα της συγγένειας. Τουλάχιστον πριν τον
ψηφίσουµε ας το λάβουµε υπ’ όψιν µας. 

Ας λάβουµε υπ’ όψιν µας για τα θέµατα συγγένειας τις δύο ή
τρεις τροπολογίες που κατέθεσε ο ΣΥΡΙΖΑ και η Νέα Αριστερά.
Ας λάβουµε υπ’ όψιν µας και το άρθρο το οποίο θα καταθέσω -
θα τα καταθέσω στο τέλος, κύριε Πρόεδρε, όλα µαζί για να µη
χάνω χρόνο- µιας έγκριτης καθηγήτριας, καθηγήτριας της Νοµι-
κής, που είναι και µέλος της Αρχής Ιατρικώς Υποβοηθούµενης
Αναπαραγωγής. Αυτή την αρχή ζήτησα προσωπικά να συµµετέ-
χει στην επιτροπή, αλλά δεν κλήθηκε. Δεν ξέρω για ποιον λόγο.

Για τα θέµατα της παρένθετης κύησης ας λάβουµε υπ’ όψιν
µας τις αρχές της Βερόνας, που προωθεί και αποδέχεται και επι-
κροτεί και η UNICEF και ο ΟΗΕ. Τι κίνδυνοι υφίστανται γι’ αυτά
τα παιδιά; Πώληση, που µπορεί να οδηγήσει, όπως καταλαβαί-
νουµε, και σε εκµετάλλευση, αλλά και σε πώληση οργάνων. Τρο-
µάζω και µόνο που περνάει από το µυαλό µου αυτό. Σεξουαλική
εκµετάλλευση, πορνογραφία, απώλεια της ταυτότητάς τους- δεν
µπορούν να βρουν ποιες είναι οι ρίζες τους και από πού προήλ-
θαν- και πιθανά της ιθαγένειας. 

Όσον αφορά δε το εµπόριο που σχετίζεται µε τη διαδικασία
της παρένθετης διεθνώς, ακούστηκε νωρίτερα από τους ανθρώ-
πους του ΚΚΕ ότι για το 2022 ανήλθε στα 14 δισεκατοµµύρια,
υπάρχουν και ελληνικά δηµοσιεύµατα και θα τα καταθέσω, ενώ
για το 2032 προβλέπεται ότι θα ανέλθει σε 130 δισεκατοµµύρια. 

Δυστυχώς και ο Υπουργός είπε ότι η τροπολογία που εγώ κα-
τέθεσα για την παρένθετη µε φέρνει σε ρήξη µε τις απόψεις του
ΣΥΡΙΖΑ. Γι’ αυτόν τον λόγο θέλω να θυµίσω ότι η τροπολογία πα-
λαιότερων νοµοσχεδίων, στον νόµο που πέρασε το 2022 ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ ψήφισε «Παρών», και υπάρχουν εκτεταµένες οµιλίες των
τότε συναδέλφων, της Ειρήνης Αγαθοπούλου, του Ανδρέα Ξαν-
θού, του Κώστα Μάρκου και του Μανώλη Θραψανιώτη, που πε-
ριγράφουν αναλυτικότατα ακριβώς τις ίδιες επιφυλάξεις που έχω
εγώ για την παρένθετη.

Μια άλλη απάντηση που έχει δοθεί στις εκκλήσεις και τις δικές
µου και πολύ ευχάριστα είδα και τις απόψεις για τροπολογία και
της Νέας Αριστεράς -που είναι ίσως και σε µερικά θέµατα λίγο
αυστηρότερες από εµένα- είναι ότι αυτό το πρόβληµα θα λυθεί
αργότερα. Δεν είναι αντικείµενο σηµερινό. Έχουν περάσει δύο
χρόνια από το 2022 και δεν µπορέσατε, κύριοι συνάδελφοι της
Νέας Δηµοκρατίας, να διορθώσετε τις αστοχίες και τα λάθη του
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νόµου και της Αρχής Υποβοηθούµενης Αναπαραγωγής, που οδή-
γησαν στα τραγικά σκάνδαλα των Χανίων. 

Η δική µου πρόταση είναι εκτενής. Την έχετε όλοι. Θα επιση-
µάνω δύο µόνο βασικά πράγµατα. Πρώτον, ότι η παρένθετη
κύηση επιτρέπεται µόνο στην περίπτωση που…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Θα µου δώσετε ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 
…που τόσο το µελλοντικό ζεύγος γονέων όσο και η παρένθετη

ζουν µόνιµα στην Ελλάδα, έχουν µόνιµη κατοικία στην Ελλάδα. 
Επίσης, νοµίζω ότι από όλα τα άλλα που αφορούν και την

ασφάλεια της γυναίκας το πιο σηµαντικό είναι η δηµιουργία ενός
εθνικού αρχείου που θα παρουσιάζει, θα καταγράφει όλες τις δι-
καστικές άδειες που χορηγήθηκαν για παρένθετη κύηση και επί-
σης όλες τις κυήσεις που πραγµατοποιήθηκαν µε τη χορήγηση
αυτής της άδειας και όλους τους τοκετούς που ήταν επακόλουθο
των συγκεκριµένων κυήσεων. Αυτό θα βοηθήσει πολύ και για την
ασφάλεια των γυναικών και για την ασφάλεια των παιδιών. 

Κύριε Υπουργέ, προσωπικά σάς υποβάλλω έκκληση, ίσως πα-
ράκληση, και σε εσάς και στον Πρωθυπουργό, να διορθώσετε
έστω και τώρα τον νόµο, χρησιµοποιώντας τουλάχιστον τις πέντε
τροπολογίες που ήδη κατατέθηκαν και τη βιβλιογραφία που σας
καταθέτω. Θα είναι καλύτερη η εικόνα σας για την ψήφιση ενός
δυνητικά πολύ προοδευτικού νοµοσχεδίου, η υλοποίηση όµως
του οποίου είναι και ανεπαρκής και ανασφαλής, µε τον τρόπο
που υποβάλλεται σήµερα. Μια τέτοια κίνηση εκ µέρους σας θα
αυξήσει τη σύµπνοια στη Βουλή, τουλάχιστον εν µέρει και για
πολλούς από εµάς, ανεξαρτήτως κόµµατος στο οποίο ανήκουµε,
θα κάνει ευκολότερη την ψήφιση του νοµοσχεδίου. 

Σας ευχαριστώ. 
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Αθηνά Λινού καταθέτει για

τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίζουµε και κα-
λούµε στο Βήµα την κ. Άννα Ευθυµίου από τη Νέα Δηµοκρατία. 

ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, θα

ήθελα να θέσω κατ’ αρχάς το πολιτικό πλαίσιο του νοµοσχεδίου
αυτού. Σύµφωνα µε το άρθρο 4 του Συντάγµατος όλοι είναι ίσοι
ενώπιον του νόµου, όλοι έχουν ίσα δικαιώµατα και υποχρεώσεις.
Άρα η ισότητα είναι βασικός πυλώνας της δηµοκρατίας µας. 

Το δεύτερο στοιχείο που θα ήθελα να θέσω είναι ότι η ισότητα
είναι βασική προϋπόθεση της κοινωνικής ευµάρειας, της κοινω-
νικής ειρήνης, γιατί κατ’ αρχάς και κοµβικά κατατείνει στη µείωση
των κοινωνικών ανισοτήτων. 

Τρίτον, ότι εντάσσεται το νοµοσχέδιο αυτό ως ένα ευρύτερο
αξιακό σύστηµα. Αρχές όπως ελευθερία, ισότητα, ευθύνη και αλ-
ληλεγγύη διαχρονικά διαπερνούν τη λειτουργία και τις αξίες της
Νέας Δηµοκρατίας. Είµαι από τα σπλάχνα της Νέας Δηµοκρα-
τίας και υπηρετώ αυτές τις αρχές της παράταξής µου είκοσι συ-
ναπτά έτη. 

Από τα παραπάνω, λοιπόν, είναι εύλογη και φυσική απόρροια
η απάντηση στο ερώτηµα: Γιατί ο Πρωθυπουργός και η Κυβέρ-
νηση δίνουν τέτοια έµφαση στο νοµοσχέδιο αυτό; Γιατί ακριβώς
είναι όλα τα παραπάνω. Προφανώς υπάρχουν και άλλα µείζονα
ζητήµατα. Οι αγρότες, τα πανεπιστήµια, η ακρίβεια. Η Κυβέρ-
νηση, όµως, δίνει τη µάχη της σε όλα τα ανοιχτά µέτωπα και είναι
µια Κυβέρνηση µεταρρυθµίσεων. Αλλά ο βαθµός της δηµοκρα-
τικής συνείδησης µιας πολιτείας και µιας κυβέρνησης αντικατο-
πτρίζεται στην πρόνοια που λαµβάνει για τις κοινωνικές
µειοψηφίες. Έτσι, λοιπόν, εγκαθιδρύθηκε το κράτος δικαίου. 

Θα σταθώ όµως σε κάτι που είπε η εκλεκτή εισηγήτρια του ΣΥ-
ΡΙΖΑ -δεν είναι εδώ- και µου έκανε εντύπωση. Μόνο ο ΣΥΡΙΖΑ,
λέει, νοιάζεται για τα δικαιώµατα του παιδιού. Αυτό είπε. Αλή-
θεια; Μόνο ο ΣΥΡΙΖΑ; Μήπως αυτό είναι µια πολιτική αλαζονεία;
Μήπως είναι µια πολιτική πολύ µακριά από την πραγµατικότητα;
Η Νέα Δηµοκρατία έχει ένα σχέδιο συγκεκριµένο για την οικογε-
νειακή πολιτική. 

Ενδεικτικά θα αναφέρω: Θέσπιση του επιδόµατος γέννησης
που αυξήθηκε. Αύξηση θέσεων στους βρεφονηπιακούς σταθ-
µούς. Αύξηση των σχολικών γευµάτων. Νταντάδες της γειτονιάς.
Αναµόρφωση του πλαισίου των κοινωνικών αδειών. Είναι πολιτι-
κές που έχουν στο επίκεντρο το παιδί. Πολιτικές που και το νο-
µοσχέδιο αυτό έχει στο επίκεντρό του. Διαχρονικά, µέσα από την
εικοσαετή διαδροµή µου στα κοινά και στην πολιτική, έχω υπο-
στηρίξει έντονα µε θέσεις και προτάσεις µου πολιτικές που εµ-
πεδώνουν την ισότητα. Ως πολιτικός, λοιπόν, που έχω θέση και
άποψη και την υποστηρίζω, θεώρησα αυτονόητα και εύλογα -
χωρίς στάθµιση ενδεχόµενου πολιτικού κόστους σε µια δύσκολη
περιφέρεια, όπως η Α’ Θεσσαλονίκης- και πολύ έγκαιρα, από την
αρχή, και ξεκάθαρα στάθηκα υπέρ του νοµοσχεδίου αυτού. 

Όµως ένιωσα και µια θλίψη σήµερα και κατά την επιτροπή.
Ένιωσα θλίψη γιατί άκουσα οµοφοβικές δηλώσεις, έντονες οµο-
φοβικές δηλώσεις από την Ελληνική Λύση και τον Πρόεδρό της.
Όπως επίσης κυρίως κατά την επεξεργασία του νοµοσχεδίου
στις επιτροπές ένα οµοφοβικό παραλήρηµα από τον εισηγητή
της Ελληνικής Λύσης. Δηλαδή η Ελληνική Λύση, αντί να επιλέξει
µια αξιακή πολιτική στάθµιση του νοµοσχεδίου αυτού, έκανε βου-
τιά στον λαϊκισµό. Πραγµατικά βουτιά στον λαϊκισµό. Αντί, δη-
λαδή, να σταθεί στα δύο κοµβικά σηµεία του νοµοσχεδίου αυτού,
το ένα είναι το κοινωνικό και το άλλο είναι το δηµοκρατικό, γιατί
όταν µιλάµε για δικαιώµατα, µιλάµε για την ίδια τη δηµοκρατία,
τι κάνει; Έρχεται και πλήττει, έρχεται και βάλλει τη δηµοκρατία
µε αυτές τις δηλώσεις.

Από την άλλη, διαπιστώνω την έντονη προσπάθεια του ΣΥΡΙΖΑ
και των άλλων κοµµάτων να δηµιουργήσουν την εντύπωση ότι
υπάρχει ζήτηµα στο εσωτερικό της Νέας Δηµοκρατίας. Φυσικά
εδώ θέλω να δώσω έµφαση στην πολύ ουσιαστική και δηµοκρα-
τική διαδικασία που διεξήχθη µε τον εισηγητή Υπουργό κ. Σκέρτσο
και την πολιτική του οµάδα, τον κ. Πατέλη, τον κ. Κοντογιώργη και
όσους άλλους τη συγκροτούν, στον κοινωνικό και πολιτικό διά-
λογο του νοµοσχεδίου αυτού, καθώς και την επεξεργασία που
έγινε στις επιτροπές, αλλά και στον πολιτικό διάλογο που πραγ-
µατοποιήθηκε στη δικιά µας παράταξη. Υποβλήθηκαν ερωτήσεις
από συναδέλφους µου Βουλευτές και πολιτικές και τεχνοκρατικές.
Απαντήθηκαν όλες. Μέσα, λοιπόν, από αυτή τη διαδικασία η Νέα
Δηµοκρατία βγήκε ενισχυµένη, γιατί ήταν µια άκρως δηµοκρατική
διαδικασία. 

Βέβαια, εδώ νοµίζω ότι γίνεται το εξής καταπληκτικό. Είναι
αξιοσηµείωτη η στάση του ΣΥΡΙΖΑ, που είναι θεµατοφύλακες των
ανθρωπίνων δικαιωµάτων, που µόνο, όπως λένε, αυτοί νοιάζονται
για το παιδί. Ο Πρόεδρός τους έρχεται και βάζει θέµα κοµµατι-
κής πειθαρχίας. Βέβαια, µετά το πήραν λίγο πίσω. Δεν καταλά-
βαµε τι έγινε ακριβώς. Τώρα υποβλήθηκε αίτηµα για ονοµαστική
ψηφοφορία. Τελικά θα ψηφίσουµε κοµµατική πειθαρχία ή όχι; Για
να καταλάβουµε. 

Εδώ θέλω να κάνω µια γενική παρατήρηση. Εύλογα µία µεταρ-
ρύθµιση για το αν θα κριθεί πετυχηµένη ή αποτυχηµένη διέρχεται
από την ίδια την κοινωνία. Όµως θέλω να το πάω λίγο αντί-
στροφα και να θέσω το εξής: Πόσο αυτονόητος πλέον είναι για
εµάς σήµερα ο πολιτικός γάµος; Πόσο αυτονόητη είναι η κατάρ-
γηση του προικώου; Πόσο αυτονόητη είναι η αποποινικοποίηση
της µοιχείας; Επίσης πόσο βασικά αναδείχτηκαν θεµελιώδη δι-
καιώµατα για το δικαίωµα ψήφου των γυναικών και το δικαίωµα
εκλέγεσθαι των γυναικών, για τους αγώνες χειραφέτησης των
γυναικών; 

Εποµένως µια πολιτεία και η εκάστοτε πολιτική εξουσία, ο εκά-
στοτε πολιτικός ηγέτης πρέπει να βλέπει πιο µπροστά από την
κοινωνία. Και αυτό κάνει ο Πρωθυπουργός µαζί µε το νοµοσχέδιο
αυτό. 

Επί της ουσίας δύο λόγια. Προφανώς πρόκειται για ένα νοµο-
σχέδιο ανθρωπίνων δικαιωµάτων. Είναι αυτονόητη η ισότητα
στον πολιτικό γάµο και φυσικά διέρχεται και µέσα από τα οµό-
φυλα ζευγάρια. Απόρροια είναι η τεκνοθεσία, την οποία το νοµο-
σχέδιο αυτό τη βλέπει µέσα από το συµφέρον του παιδιού. Έχω
έρθει σε ζύµωση µε οµόφυλα ζευγάρια, ήρθα σε επικοινωνία µαζί
τους, συζήτησα και ως µητέρα µπήκα στη θέση τους και προφα-
νώς είδα ποιο είναι το συµφέρον του παιδιού. Αυτά τα παιδιά
ήταν αόρατα. Πρέπει όχι µόνο να δώσουµε ορατότητα στην ελ-
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ληνική κοινωνία, αλλά να είναι ίσα µε τα υπόλοιπα παιδιά. Και φυ-
σικά τι καταδείχθηκε από τους φορείς; Από όλους τους φορείς;
Ότι η πλειονότητα των επιστηµονικών ευρηµάτων δείχνει ότι τα
παιδιά αυτά δεν θα υποστούν κάποια ψυχική βλάβη ή κάποια
επιρροή στον σεξουαλικό προσανατολισµό τους. Το είπε αυτό,
ενδεικτικά αναφέρω, το Ινστιτούτο Υγείας του Παιδιού, Ψυχολο-
γική Εταιρεία, Παιδοψυχιατρική Εταιρεία. Υπάρχουν άνθρωποι
που θέλουν να δώσουν αγάπη. Γιατί να τους στερήσουµε αυτό
το δικαίωµα;

Θα ήθελα, πριν καταλήξω, να κάνω και µια πρόταση για τις
παντρεµένες γυναίκες µε υποβοηθούµενη αναπαραγωγή, επειδή
υπάρχει ένα κενό νοµοθέτησης και το λέω και µε τη νοµική µου
άποψη. Δύο γυναίκες οι οποίες είναι παντρεµένες και η µία απο-
κτά παιδί µε τη µέθοδο της ιατρικώς υποβοηθούµενης αναπαρα-
γωγής, η άλλη γυναίκα δεν αποκτά το γονεϊκό δικαίωµα
αυτόµατα, αλλά θα πρέπει να µπει στη διαδικασία της τεκνοθε-
σίας. Εκεί, λοιπόν, υπάρχει ο κίνδυνος να καλυφθεί αυτό το κενό
µε έναν αδόκιµο, έναν νοµικά επικίνδυνο τρόπο. Άρα ίσως αυτό
θα µπορούσαµε να το επανεξετάσουµε. 

Καταλήγοντας, λοιπόν, υπερψηφίζω ένα νοµοσχέδιο το οποίο
θα εµπεδώνει τις αρχές της ισότητας, του κράτους δικαίου και
της δηµοκρατίας. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα
ο Μανώλης Συντυχάκης από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Κυρίες και κύριοι, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας µε το
νοµοσχέδιο για την ισότητα στον πολιτικό γάµο εξαρχής δια-
στρεβλώνει και συνειδητά το πραγµατικό του περιεχόµενο, που
δεν είναι ούτε τα κοινωνικά δικαιώµατα των οµόφυλων ζευγαριών
ούτε η ρύθµιση των σχέσεων συµβίωσής τους. 

Η ουσία του νοµοσχεδίου αφορά τη θεσµική κατοχύρωση του
γάµου στα οµόφυλα ζευγάρια ως προϋπόθεση για την αναγνώ-
ριση του δικαιώµατος ως κοινών γονέων στην υιοθεσία, δηλαδή
τη νοµική κατοχύρωση της τεκνοθεσίας σε πρώτη φάση από το
εξωτερικό και σε δεύτερο χρόνο στη χώρα µας, µετά την πρώτη
δικαστική απόφαση που θα διαπιστώνει αρνητικές διακρίσεις.

Αντικειµενικά, η νοµιµοποίηση της τεκνοθεσίας από οµόφυλα
ζευγάρια οδηγεί στην αναζήτηση του τρόπου απόκτησης παιδιών.
Το νοµοσχέδιο φροντίζει γι’ αυτό, νοµιµοποιώντας την εµπορική
παρένθετη µητρότητα για οµόφυλα ζευγάρια αποτελούµενα από
άνδρες, που αποτελεί την πιο ακραία και απάνθρωπη εκµετάλ-
λευση των γυναικών, την εµπορευµατοποίηση του γυναικείου σώ-
µατος. Με τον µανδύα του ατοµικού δικαιωµατισµού και της
ισότητας, Κυβέρνηση και τα υπόλοιπα κόµµατα, υποστηριχτές
αυτών των διατάξεων και όλων όσες έχουν προηγηθεί µε τους νό-
µους του ΣΥΡΙΖΑ και της Νέας Δηµοκρατίας, ανοίγει διάπλατα ο
δρόµος για την παραπέρα εµπορευµατοποίηση της ιατρικώς υπο-
βοηθούµενης αναπαραγωγής και της υιοθεσίας, την καθιέρωση
της παρένθετης µητρότητας ως επαγγέλµατος. 

Στρώνουν τον δρόµο για χρυσές µπίζνες επιχειρηµατικών οµί-
λων, που εµπορεύονται διαχρονικά τη διάθεση και αγωνία ζευ-
γαριών ή µεµονωµένων ατόµων να αποκτήσουν ένα παιδί και µε
τη φιλοδοξία η Ελλάδα να αποτελέσει παράδεισο αναπαραγωγι-
κού τουρισµού. 

Σας ρωτάµε ευθέως: Ποια είναι η ουσιαστική διαφορά της νό-
µιµης εµπορικής παρένθετης µητρότητας µε τις αντίστοιχες αγο-
ραπωλησίες της εγκληµατικής οργάνωσης εµπορίας βρεφών στα
Χανιά, που αποκαλύφθηκε πριν µερικούς µήνες, που εκµεταλ-
λεύονταν γυναίκες ως δωρήτριες ωαρίων ή παρένθετες µητέρες,
µε ταρίφα από 70.000 ευρώ έως 120.000 ευρώ, ανάλογα το πορ-
τοφόλι, και εξαπατούσαν ασθενείς µέσω εικονικών εµβρυοµετα-
φορών και µεσολαβούσαν σε παράνοµες υιοθεσίες; Πείτε µου,
ποια είναι η διαφορά. Καµµία. Απολύτως καµµία! 

Γι’ αυτό και οι τοποθετήσεις σας σκόπιµα αποκρύπτουν τη µε-
θόδευση αυτή, διαστρεβλώνοντας το τι συνιστά πραγµατικά δι-
καίωµα στον γάµο, στην τεκνοποίηση και τη διαδικασία τεκνο-
ποίησης µέσω της ιατρικής υποβοηθούµενης αναπαραγωγής. 

Να γιατί οι υπερασπιστές του λεγόµενου «αυτοπροσδιορι-

σµού» και του «ατοµικού δικαιωµατισµού» σκόπιµα καλλιεργούν
ότι το ΚΚΕ είναι οµοφοβικό και οπισθοδροµικό. Παραγνωρίζουν
το κοινωνικό περιεχόµενο κάθε ατοµικού δικαιώµατος, τη δυνα-
τότητα της ανθρώπινης συνείδησης να αντανακλά την αντικειµε-
νική πραγµατικότητα, την ίδια την αντικειµενικότητα του κόσµου.

Παραβλέπουν τον ενιαίο υλικό χαρακτήρα της φύσης και της
κοινωνίας, την κίνησή τους βάσει ενιαίων νόµων, αποδέχονται τη
σηµασία της πράξης και της εµπειρίας που απορρέει από αυτή,
επικεντρώνοντας, όµως, στον ατοµικό της χαρακτήρα, χωρίς τις
άµεσες ή έµµεσες διασυνδέσεις που αυτή αντικειµενικά έχει µε
την πράξη άλλων ανθρώπων, έξω από τις συγκεκριµένες κοινω-
νικοοικονοµικές συνθήκες. 

Το ΚΚΕ δεν συµφωνεί µε τις ανορθολογικές θεωρίες της σχο-
λής της κοινωνικής κατασκευής, µε απόψεις που υποστηρίζουν
µια θολή, ρευστή, αταξική ταυτότητα του ατόµου, ότι το φύλο
είναι κάτι το απροσδιόριστο, το ρευστό, ότι τα φύλα δεν γεννι-
ούνται, αλλά γίνονται. Φύλο δεν είναι αυτό που είµαστε, αλλά
αυτό που επιτελούµε, επιχειρώντας µε τον τρόπο αυτό να τσου-
βαλιάσουµε ανθρώπους µε διαφορετικά ταξικά συµφέροντα, πο-
λιτικές τοποθετήσεις και κοινωνικά περιβάλλοντα, µε διαφο-
ρετικές εκφράσεις της σεξουαλικότητας. 

Πρόκειται για θεωρίες που κατασκευάζουν κοινωνικούς κό-
σµους εµφανίζοντας το φύλο, τη γονική σχέση, την οικογένεια
αποσπασµένα από το υλικό υπόβαθρο. Απορρίπτουν τη διάκριση
του φύλου, όπως, για παράδειγµα, συµβαίνει σε σχολεία της
Σουηδίας, στις Ηνωµένες Πολιτείες, τον Καναδά, που αποφεύ-
γουν κάθε αναφορά σε θηλυκό και αρσενικό, ώστε να µη διακρί-
νονται τα παιδιά µε βάση το φύλο τους. 

Στο ίδιο µήκος κύµατος είναι και οι αντιεπιστηµονικές ισοπε-
δωτικές θεωρίες που προωθούνται από την Ευρωπαϊκή Ένωση,
όπως η πρόσφατη απόφαση του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, που
διαγράφει κάθε αναφορά σε µητρότητα - πατρότητα και αντικα-
θίσταται από τον γονέα 1, γονέα 2, γονέα 3 και ούτω καθεξής.
Και αυτές οι θεωρίες προπαγανδίζονται ως προοδευτικές, ενώ
οι θέσεις του ΚΚΕ ως συντηρητικές. 

Αλήθεια; Έχει πολύ ενδιαφέρον να µας πει η Κυβέρνηση, που
µέχρι σήµερα κάνει ότι δεν άκουσε τα ερωτήµατα που έθεσε η
ειδική αγορήτρια του ΚΚΕ στην επιτροπή, τι στάση θα κρατήσει
απέναντι στο ευρωπαϊκό πιστοποιητικό γονικής σχέσης; Πρέπει
να µας απαντήσετε. Κλείνει σε λίγο. Αύριο ψηφίζουµε. Απαντήστε
στο ερώτηµα. 

Στην πράξη, µε το νοµοσχέδιο, υπονοµεύετε το δικαίωµα του
παιδιού να έχει δεσµούς µε τον πατέρα και τη µητέρα, µέσω της
αλληλοσυµπληρούµενης σχέσης πατρότητας - µητρότητας. Απο-
κόπτει τον κοινωνικό χαρακτήρα και το περιεχόµενο της πατρό-
τητας - µητρότητας από τη βιολογική συµπληρωµατικότητα των
δύο φύλων, στην αλληλεπίδραση του παιδιού µε το περιβάλλον
του, στη δραστηριότητά του, στη διαµόρφωση της συναισθηµα-
τικής και νοητικής λειτουργίας του. 

Η µεν Κυβέρνηση βαφτίζει το νοµοσχέδιο ως προοδευτικό, για
να ξεµπερδεύει το κράτος µε κάθε κοινωνική προστασία του παι-
διού, ενώ ο ΣΥΡΙΖΑ πρωτοστατεί βάζοντας πλάτη, όπως και το
ΠΑΣΟΚ άλλωστε και η Νέα Αριστερά συντάσσονται σε κοµβικά
ζητήµατα µε τη Νέα Δηµοκρατία, όπως στο γνωστό υπερµνηµό-
νιο του Ταµείου Ανάκαµψης, στους ιµπεριαλιστικούς σχεδια-
σµούς του ΝΑΤΟ, των Ηνωµένων Πολιτειών, της Ευρωπαϊκής
Ένωσης στην Ουκρανία, στηρίζουν το Ισραήλ στη σφαγή του πα-
λαιστινιακού λαού.

Έτσι και τώρα µε το νοµοσχέδιο αναπαράγουν την κυρίαρχη
κατεύθυνση της εµπορευµατοποίησης της ανθρώπινης αναπα-
ραγωγής, την αγνόηση των δικαιωµάτων του παιδιού και τη στα-
διακή κατάργηση των µέτρων προστασίας της µητρότητας, τα
οποία ήδη αποτελούν κόστος για το κράτος και την καπιταλιστική
εργοδοσία. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό, παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε, αν είναι εύκολο. 
Πρόσφατο είναι το περιστατικό της αναπληρώτριας εκπαιδευ-

τικού στο Ηράκλειο, η οποία αναγκάζεται να εργαστεί σε συνθή-
κες επαπειλούµενης τρίδυµης κύησης -δυστυχώς, έχασε το ένα
µωρό- χωρίς την παραµικρή µέριµνα, εκβιάζοντάς τη είτε να δια-
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κινδυνεύσει την υγεία της και την κύηση είτε να βγει σε άδεια
άνευ αποδοχών είτε να παραιτηθεί, έχοντας παράλληλα ποινή
για τα επόµενα δύο χρόνια. Το αποτέλεσµα; Η εκπαιδευτικός
έχασε το ένα από τα τρία και µόλις πριν λίγες µέρες µεταφέρ-
θηκε εσπευσµένα µε ασθενοφόρο από το σχολείο της στο νοσο-
κοµείο την ώρα του εκπαιδευτικού έργου. Έτσι είναι, δυστυχώς!

Κυρίες και κύριοι, χωρίζει άβυσσος την αντίληψη του ΚΕΕ για
την οικογένεια και τον γάµο µε την ατοµική ηθική των αστών, τις
κοσµοπολίτικες θεωρίες που επιδιώκουν την κατάργηση κάθε τα-
ξικής διαχωριστικής, την αναπαραγωγή του ανθρώπου µε στοι-
χεία ευγονικής, κάνοντας παρεµβάσεις στον γενετικό κώδικα για
την απόκτηση συγκεκριµένων γενετικών και κληρονοµικών χαρα-
κτηριστικών και ιδιοτήτων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώστε, πα-
ρακαλώ.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κλείνω µε αυτό, κύριε Πρό-
εδρε.

Χωρίζει άβυσσος το ΚΚΕ µε τις οµοφοβικές µεσαιωνικές αντι-
λήψεις της Εκκλησίας, που θεωρεί αµαρτία την οµοφυλοφιλία,
υποστηρίζοντας ότι η συµπληρωµατικότητα άνδρας και γυναίκα
είναι θεϊκή εντολή, όπως και µε τις σκοταδιστικές αντιλήψεις των
ακροδεξιών µορφωµάτων -Ελληνικής Λύσης, Σπαρτιατών και
Νίκης-, που υπερασπίζονται τη λεγόµενη «πυρηνική οικογένεια»,
φτάνοντας να αναπαράγουν το «πατρίς-θρησκεία-οικογένεια» και
να αντιµετωπίζουν τη γυναίκα ως µηχανή αναπαραγωγής παι-
διών. 

Κυρίες και κύριοι, και κλείνω µε αυτό, εδώ και καιρό επιχειρεί-
ται η διαστρέβλωση των θέσεων του ΚΚΕ, λόγω των αντιρρή-
σεων που διατυπώνει να αποκτούν τα οµόφυλα ζευγάρια µέσω
του πολιτικού γάµου το δικαίωµα στην από κοινού τεκνοθεσία.
Είναι οι ίδιοι που στο όνοµα του ατοµικού δικαιωµατισµού συ-
σκοτίζουν τη σχέση του ατοµικού κοινωνικού δικαιώµατος, αρ-
νούνται το κοινωνικό περιεχόµενο κάθε ατοµικού δικαιώµατος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας παρακαλώ,
κύριε Συντυχάκη.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Το KKE επιµένει αµετανόητα. Η
απελευθέρωση του ανθρώπου από κάθε κοινωνική ανισότητα,
διάκριση ή κάθε µορφή βίας προϋποθέτει την εξασφάλιση σύγ-
χρονων κοινωνικών δικαιωµάτων. Και εµείς λέµε ότι αυτή η κοι-
νωνία που µπορεί να τα εξασφαλίσει είναι η σοσιαλιστική
κοµµουνιστική. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε.
Ακολουθεί ο κ. Πέτρος Παππάς από τον ΣΥΡΙΖΑ, µετά είναι η

κ. Μερόπη Τζούφη, η κ. Φωτίου και ο κ. Φλώρος, ο οποίος ήταν
σε επιτροπή και ήταν να µιλήσει πολύ νωρίτερα, και έπεται συ-
νέχεια.

Κύριε Παππά, έχετε τον λόγο.
ΠΕΤΡΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση για την ψήφιση του

νοµοσχεδίου που αφορά την επέκταση του δικαιώµατος του πο-
λιτικού γάµου για όλα τα πρόσωπα είναι µια ιστορική στιγµή για
το ελληνικό Κοινοβούλιο και για τη Γ’ Ελληνική Δηµοκρατία.

Το παρόν νοµοσχέδιο έρχεται να θεραπεύσει και να τακτοποι-
ήσει νοµικά µια πραγµατικότητα που υφίσταται στις ανθρώπινες
κοινωνίες από τις απαρχές της ύπαρξης του ανθρώπου στον
πλανήτη και θα συνεχίσει να υφίσταται στο διηνεκές, την πραγ-
µατικότητα της συντροφικής συµβίωσης ατόµων του ιδίου
φύλου. Συνέβαινε, συµβαίνει και θα συµβαίνει. Επιλέγαµε να µην
το βλέπουµε. Επιλέγαµε να κωφεύουµε στα αιτήµατά τους και
να θέτουµε στο περιθώριο αυτή την οµάδα των ανθρώπων.

Στην ίδια πόλη που πριν από δυόµισι χιλιάδες χρόνια το δι-
καίωµα στη συναπόφαση πέρασε στους πολλούς, στην ίδια Αί-
θουσα που το 1952 θεσπίστηκε το δικαίωµα του εκλέγειν και του
εκλέγεσθαι και για τις γυναίκες, στην ίδια Αίθουσα που το 1982
θεσπίστηκε το δικαίωµα του πολιτικού γάµου για άτοµα του αντί-
θετου φύλου και θεσπίστηκε νοµικά η ισότητα των φύλων, στην
ίδια Αίθουσα που το 2015 από την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία θεσπίστηκε το δικαίωµα της σύναψης συµφώ-
νου συµβίωσης για όλα τα άτοµα, επιτέλους σήµερα -επιτέλους-
συζητάµε την ένταξη της Ελλάδας στην οµάδα των πραγµατικά

δηµοκρατικών χωρών, που αναγνωρίζουν σε όλους τους πολίτες
καθεστώς ισονοµίας.

Ωστόσο, το νοµοσχέδιο αυτό έρχεται ατελές, διότι το νοµο-
σχέδιο δεν αφορά τα οµόφυλα ζευγάρια, όπως τιτλοφορείται,
αλλά όλα τα πρόσωπα, ανεξαρτήτως φύλου. Όµως ο στενός συ-
σταλτικός και περιοριστικός τρόπος µε τον οποίον ονοµατίζονται
τα υποκείµενα του δικαίου, οι άνθρωποι δηλαδή τους οποίους
αφορούν οι διατάξεις, καταδεικνύει τη δυσφορία, τη στενότητα
πνεύµατος κατά την κατάρτιση του νόµου και τη φιλοσοφία χα-
ριστικής απονοµής δικαιωµάτων σε άτοµα που προφανώς θεω-
ρούνται παρεκκλίνοντα και άρα κατώτερης ηθικής τάξης. 

Άλλωστε, ας µη γελιόµαστε, αν δεν υπήρχε η πίεση του ευρω-
παϊκού κεκτηµένου, η Κυβέρνηση θα συνέχιζε ακάθεκτη την κυ-
ρίαρχη επιχειρηµατολογία που συµπυκνώνεται στις θέσεις
Σαµαρά - Βορίδη και των συν αυτοίς Βουλευτών, που ανέρχονται
δυστυχώς σε έναν ιδιαίτερα υψηλό αριθµό.

Το ότι ο νόµος δεν παράγει πλήρη αποτελέσµατα για τα άτοµα
που έρχονται σε γάµο, ανεξαρτήτως φύλου, προκύπτει ξεκά-
θαρα από την πολιτική επιλογή να µην επιτρέπεται η υποβοηθού-
µενη αναπαραγωγή για τα οµόφυλα ζευγάρια, το σκληρό όριο
της Κυβέρνησης στα ανθρώπινα δικαιώµατα, η πραγµατική πε-
ριθωριοποίηση της µερίδας των πολιτών που η Κυβέρνηση κρίνει
ότι δεν αξίζουν να γίνονται γονείς, διότι δεν πληρούν τις απαιτή-
σεις της δογµατικής ακροδεξιάς λογικής και της ετεροκανονικό-
τητας, µιας κανονικότητας που εκτός από τη Δεξιά και την
ακροδεξιά, πρεσβεύει σήµερα δυστυχώς σε απόλυτη σύµπνοια
µαζί τους και το Κοµµουνιστικό Κόµµα της Ελλάδος.

Καλύπτονται τα κόµµατα της ακροδεξιάς και της αριστερής
συντήρησης πίσω από την πιθανότητα του τράφικινγκ, της εµπο-
ρίας των γυναικείων σωµάτων, της εκµετάλλευσης των οικονο-
µικά αδύναµων γυναικών. Τα επιχειρήµατά τους, όµως, είναι
προσχηµατικά. Το επιχείρηµά τους έχει ανάλογη ισχύ µε τον
ισχυρισµό ότι θα πρέπει να απαγορέψει κάποιος τη δωρεά ορ-
γάνων επειδή υπάρχουν κυκλώµατα εµπορίας οργάνων.

Αν ενδιαφέρονταν πραγµατικά για τις γυναίκες και την εκµετάλ-
λευσή τους, όπως µας λένε, θα φρόντιζαν να νοµοθετήσουν ένα
αυστηρότερο πλαίσιο κανόνων για την παρένθετη κύηση, που θα
δίνει όµως δικαίωµα σε όλα τα πρόσωπα να έχουν πρόσβαση σε
αυτή. Αντίθετα, ανέχονται φαινόµενα τουρισµού παρένθετης κύη-
σης στην Ελλάδα και κλείνουν τα µάτια στο ότι τα παιδιά που θα
γεννιούνται στο εξωτερικό µέσω παρένθετης κύησης θα νοµιµο-
ποιούνται στη χώρα µας, ενισχύοντας ίσως έτσι τα παράνοµα κυ-
κλώµατα, αρκεί να ταΐσουν σανό και ψέµατα τους ψηφοφόρους
τους, λέγοντας ότι αυτά στην Ελλάδα δεν θα ισχύουν. 

Παράλληλα το νοµοσχέδιο αυτό αποδεικνύει το ότι δεν έχει
συµπεριληπτικό χαρακτήρα στο ότι δεν αναγνωρίζει το τεκµήριο
της γονεϊκότητας κατ’ αντιστοιχία µε το τεκµήριο της πατρότη-
τας για τέκνα που γεννιούνται εντός γάµου, όπως είναι ρυθµι-
σµένο στον Αστικό Κώδικα µέχρι σήµερα αυτός ο θεσµός,
παράλειψη που επισηµάνθηκε στις επιτροπές και από φορείς,
όπως η Διεθνής Αµνηστία.

Επίσης, παράλειψη συνίσταται στο να µην ενσωµατώνεται η
αλλαγή στη ληξιαρχική πράξη γέννησης του παιδιού, σε περί-
πτωση που ο γονέας διορθώσει το καταχωρισµένο του φύλο. Η
αλλαγή στην έµφυλη ταυτότητα του γονέα, δηλαδή το µείζον,
είναι στοιχείο που πρέπει να αποτυπώνεται στη διοικητική πράξη,
το έλασσον, και όχι να υπάρχει ανακολουθία όταν η πραγµατικό-
τητα έχει ξεπεράσει τα γεγονότα.

Λυπούµαστε ιδιαίτερα για τη ρητορική µίσους που ακούσαµε
εδώ µέσα ήδη από το πρωί, και στις επιτροπές, για το ρατσιστικό,
οµοφοβικό παραλήρηµα ορισµένων, τη µισαλλοδοξία που έχει
αναπτυχθεί µε αφορµή τη συζήτηση για θέµατα ισότητας.

Λυπούµαστε που εν έτει 2024 δεν είναι ακόµα εµπεδωµένο ότι
τα ανθρώπινα δικαιώµατα αναγνωρίζονται, απονέµονται και απο-
δίδονται ενιαία.

Ως γιατρός διαπίστωσα ότι η άγνοια, η ηµιµάθεια, η έλλειψη
υπεύθυνης ενηµέρωσης δηµιουργούν ιδανικό πεδίο διαστρέβλω-
σης και αντιεπιστηµονικής ρητορικής, παράγοντας εντυπώσεις
µε σκοπό το µικροκοµµατικό όφελος.

Στη Βουλή, όπου παράγεται δηµόσιος λόγος, θα έπρεπε να δί-
νουµε έµφαση στα αυτονόητα, όπως στο ότι όλοι οι άνθρωποι
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έχουν δικαίωµα στη γονεϊκότητα και στο ότι δεν υπάρχουν δια-
φορετικές ποιότητες ανθρώπων στη βάση του σεξουαλικού τους
προσανατολισµού.

Όσοι γνωρίζουµε από επιστηµονικές έρευνες, όσοι γνωρί-
ζουµε πώς να διαβάζουµε ιατρικές έρευνες, όσοι έχουµε µια ακα-
δηµαϊκή πορεία, όπως είπε και η κ. Αγαπηδάκη, στον χώρο της
υγείας ξέρουµε ότι οι διάφορες διαδικτυακές έρευνες που πα-
ρουσιάσατε από µηχανές αναζήτησης του διαδικτύου δεν έχουν
καµµία αξία. 

Οι έγκυρες έρευνες, λοιπόν, αποδεικνύουν ότι δεν έχει καµµία
αρνητική επίπτωση στην ανάπτυξη και στην ψυχολογία των παι-
διών η ανατροφή τους από άτοµα του ίδιου φύλου. Επιπλέον,
όλες οι έρευνες συντείνουν στο ότι δεν είναι το φύλο των γο-
νέων, αλλά η ποιότητα του γονεϊκού µηνύµατος και της γονεϊκής
µέριµνας τα στοιχεία εκείνα που καθορίζουν την ανάπτυξη της
προσωπικότητας των παιδιών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρά τις ατέλειες του νόµου,
όπως είπα και στην αρχή της οµιλίας µου, σήµερα γίνεται ένα
γενναίο βήµα για την εµπέδωση της ισονοµίας στην Ελλάδα. Εκα-
τοντάδες χιλιάδες φορολογούµενοι συµπολίτες µας, τα υφιστά-
µενα και τα µελλοντικά παιδιά τους αποκτούν τα δικαιώµατα που
έχουν και οι υπόλοιποι συµπολίτες τους. Η ιστορία θα γράψει την
καθεµία και τον καθένα από εµάς που θα πούµε «ναι» στο αυτο-
νόητο. Η ιστορία θα γράψει µε µελανά γράµµατα και όλες εκείνες
και όλους εκείνους από εσάς που θα αρνηθείτε την ψήφο σας.
Από φόβο, από σκοπιµότητα ή από άγνοια θα αρνηθείτε σε ένα
παιδί το δικαίωµα να µεγαλώνει µε δύο γονείς, θα αρνηθείτε σε
έναν συνάνθρωπό σας το δικαίωµα να έχει τα ίδια δικαιώµατα µε
εσάς.

Σας καλώ να πράξετε το αυτονόητο, αυτό που θα κάνει τις
επερχόµενες γενιές να σας κοιτούν µε θαυµασµό. Με υπερηφά-
νεια, πολύ µεγάλη υπερηφάνεια, υπερψηφίζω το παρόν νοµοσχέ-
διο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει τώρα η κ. Μερόπη Τζούφη από τη Νέα Αριστερά.
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, βρισκόµαστε στην κορύφωση των διαδικασιών για την
ψήφιση του νοµοσχεδίου που στοχεύει στην άρση των διακρί-
σεων απέναντι στα ΛΟΑΤΚΙ άτοµα, διασφαλίζοντας την ισότητα
µέσω της σύναψης πολιτικού γάµου και σε άτοµα του ιδίου
φύλου. 

Παρουσιάζεται από την Κυβέρνηση ως ένα φιλόδοξο νοµοσχέ-
διο εθνικής στρατηγικής για την ισότιµη ένταξη των ΛΟΑΤΚΙ ατό-
µων στην ελληνική κοινωνία και την ισότιµη µεταχείρισή τους.
Αναµφίβολα αποτελεί αρχική δικαίωση του αγώνα χρόνων της
ΛΟΑΤΚΙ κοινότητας και κοινωνική κατάκτηση.

Η στάση όµως της Κυβέρνησης που το νοµοθετεί είναι αντι-
φατική, αµφίθυµη, υποκριτική και διά του εισηγητή Υπουργού και
εξαιρετικά προκλητική, επιτρέψτε µου να πω, διότι προφανώς αι-
σθάνονται απολύτως απειλούµενοι από την καταδικαστική από-
φαση του Ευρωκοινοβουλίου, µε την ψήφο µάλιστα και οκτώ
µελών του Λαϊκού Κόµµατος, στο οποίο ανήκει η Νέα Δηµοκρα-
τία, για την καταστρατήγηση του κράτους δικαίου.

Επίσης το αρµόδιο Υπουργείο, που κατά νόµο είναι αυτό που
εισηγείται, δεν εισηγείται και κάποιοι από τα κορυφαία στελέχη
του απουσιάζουν. Από την άλλη µεριά, κορυφαίος Υπουργός νο-
µικός µιλάει περί αντισυνταγµατικότητας, ενώ είδαµε δύο Υπουρ-
γούς µε την υπουργική τους ιδιότητα άλλων Υπουργείων που
ήρθαν να υποστηρίξουν το νοµοσχέδιο.

Εποµένως η Κυβέρνηση αποστασιοποιείται. Δεν αναλαµβάνει
την υιοθεσία του νοµοσχεδίου, δηλαδή της µεταρρύθµισης που
επιχειρεί, καλώντας µάλιστα, διά του Πρωθυπουργού, σε αποχή
τους Βουλευτές της που δεν συµφωνούν.

Προσπαθεί, δηλαδή, χαλαρά να αµυνθεί σε αντίθετες ακροδε-
ξιές απόψεις, που δυστυχώς όλα αυτά τα χρόνια ενστερνίστηκε,
καταψηφίζοντας µε µεγάλη πλειοψηφία παρόµοιους µεταρρυθ-
µιστικούς νόµους, όπως το σύµφωνο συµβίωσης, το δικαίωµα
αναδοχής των οµόφυλων ζευγαριών, το δικαίωµα ταυτότητας
φύλου. 

Στο εν λόγω νοµοσχέδιο, ενώ αναγνωρίζονται τα δικαιώµατα
των παιδιών των ΛΟΑΤΚΙ ατόµων που ήδη υπάρχουν και που
µέχρι τώρα έµειναν νοµικά ακάλυπτα, περιορίζεται η δυνατότητά
τους να γίνονται γονείς µε τους ίδιους τρόπους που προβλέπον-
ται για τα µη ΛΟΑΤΚΙ άτοµα. Τα οµόφυλα ζευγάρια ανδρών και
γυναικών συνεχίζουν να αποκλείονται, αφού δεν προβλέπονται
αλλαγές για την τεκνοθεσία και την υποβοηθούµενη αναπαρα-
γωγή. Σας προτείναµε συγκεκριµένες βελτιωτικές τροπολογίες
µε την εισηγήτριά µας. 

Προκύπτει, δηλαδή, ότι η Κυβέρνηση παραχωρεί µε βαριά
καρδιά δικαιώµατα στα οµόφυλα ζευγάρια. Αναγνωρίζει τον µε-
ταξύ τους γάµο, αλλά θέτει όρια και τους στερεί µε κάθε τρόπο
το δικαίωµά τους για τη δηµιουργία οικογένειας, αφού η άλλου
τύπου υιοθεσία από τα ιδρύµατα είναι σχεδόν ανέφικτη, µε µόνο
εκατό παιδιά που µπορούν να υιοθετηθούν. 

Το υποκριτικό επιχείρηµα που θέτει η Κυβέρνηση στη διαφυ-
λική γενίκευση του νόµου είναι το τράφικινγκ. Πρόκειται για
υπεκφυγή, αφού η παρένθετη κυοφορία καλύπτεται µε νόµο
στην Ελλάδα από το 2002 και ισχύει επιλεκτικά και αφορά µόνο
ετερόφυλα ζευγάρια ή µονογονεϊκές οικογένειες.

Το αντιφατικό και παράδοξο είναι ότι όταν θεσµοθετήθηκε η
παρένθετη κύηση απαγορευόταν ξεκάθαρα η οικονοµική αµοιβή,
αποτελώντας πράξη αλτρουισµού και ανθρωπιστικής προσφο-
ράς. Τώρα η Νέα Δηµοκρατία επικαλείται το τράφικινγκ ως ανα-
σταλτικό παράγοντα διεύρυνσης του νοµοθετικού πλαισίου, τη
στιγµή που η κυβέρνηση Σαµαρά επέκτεινε το πεδίο εφαρµογής
του νοµοθετικού πλαισίου, ώστε η Ελλάδα να αποτελέσει προ-
ορισµό ιατρικού τουρισµού για την υποβοηθούµενη αναπαρα-
γωγή.

Η υποβοηθούµενη αναπαραγωγή µπορεί να αποτελέσει δυνα-
τότητα τεκνοποίησης για όλα τα ζευγάρια, βάζοντας όµως ταυ-
τόχρονα και υποχρεωτικά το ρυθµιστικό εκείνο πλαίσιο που θα
εξασφαλίσει τη νοµιµότητα της διαδικασίας, αποτρέποντας την
εκµετάλλευση ευάλωτων ανθρώπων και ειδικά γυναικών ως ανα-
παραγωγικών µηχανών. 

Αναµφισβήτητα τα ζητήµατα βιοηθικής που προκύπτουν στα
θέµατα της τεκνοθεσίας απαιτούν αυστηρό νοµικό πλαίσιο και
την πρόβλεψη αυστηρών δικλίδων ασφαλείας, που θα αποτρέ-
πουν την ανάπτυξη παράνοµων κυκλωµάτων και την εκµετάλ-
λευση ευάλωτων γυναικών, εξασφαλίζοντας τη νοµιµότητα των
διαδικασιών για όλους, τόσο για ετερόφυλους όσο και για ΛΟ-
ΑΤΚΙ άτοµα. 

Απαιτείται η ύπαρξη συστηµατικής εποπτείας για την αποφυγή
παράνοµης διακίνησης. Ενδεικτικά να λειτουργήσει µητρώο δο-
τριών ωαρίων, να γίνεται έλεγχος εντοπιότητας των δύο γυναι-
κών στην περίπτωση της παρένθετης µητρότητας και να
προβλέπεται δικαστική άδεια επικύρωσης της όλης διαδικασίας,
προκειµένου να αποφευχθεί η εµπορευµατοποίηση του ανθρώ-
πινου σώµατος. Αναφέρθηκε πολύ συγκεκριµένα η εισηγήτριά
µας. Η πραγµατικότητα όµως αυτή οφείλει να βασίζεται σε προ-
σπελάσιµους δικαιωµατικούς και κοινωνικούς όρους, που θα εξα-
σφαλίζουν όχι µόνο την ισότητα στον γάµο, αλλά και την
ισονοµία στη γονεϊκότητα από όλους τους συνανθρώπους µας
που θέλουν να δηµιουργήσουν οικογένεια. 

Κατά τη συζήτηση και την ανάλυση του θέµατος έγινε πολύ
µεγάλη κουβέντα για το θέµα των επιπτώσεων στα παιδιά των
ΛΟΑΤΚΙ οικογενειών και µάλιστα µε τις ίδιες, copy-paste, υποτι-
θέµενες επιστηµονικές µελέτες, αµφισβητώντας το δικαίωµα
στην τεκνοθεσία. Η διεθνής σύµβαση για τα δικαιώµατα του παι-
διού δίνει έµφαση στην ευθύνη κάθε κράτους να προάγει πολιτι-
κές και πρακτικές για ίσα και αναφαίρετα δικαιώµατα όλων των
οικογενειών και των µελών τους, ανεξαρτήτως της δοµής και της
σύστασής τους. 

Τα παιδιά µε ΛΟΑΤΚΙ γονείς δέχονται διακρίσεις όχι για κάτι
που αφορά τα ίδια, αλλά λόγω της σεξουαλικότητας ή ταυτότη-
τας φύλου των γονιών τους. Η αγάπη και το υποστηρικτικό περι-
βάλλον είναι εκείνα που συνιστούν κριτήριο καλής γονεϊκότητας
και όχι η ταυτότητα φύλου και ο σεξουαλικός προσανατολισµός.
Πολλές παρεµβάσεις από επιστήµονες, από ακαδηµαϊκούς, από
σοβαρές εταιρείες, όπως η Ελληνική Ψυχολογική Εταιρεία, το Ιν-
στιτούτο Υγείας του Παιδιού, η Ελληνική Παιδοψυχιατρική Εται-

10374 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ρεία, η Αµερικανική, Βρετανική και Αυστραλιανή Εταιρεία Ψυχο-
λογίας, απορρίπτουν τις προκαταλήψεις οι οποίες υπάρχουν και
αποδεικνύουν ότι η ανάπτυξη, η ψυχική υγεία και η κοινωνική
προσαρµογή δεν επηρεάζεται από τη σεξουαλική ταυτότητα των
γονέων, ενώ δεν επηρεάζει και τον προσανατολισµό των παιδιών
αυτών. 

Από την άλλη µεριά, µελέτες δείχνουν ότι το κύριο πρόβληµα
και ο δυσµενής παράγων είναι το κοινωνικό στίγµα και εκεί υπάρ-
χει σοβαρό πρόβληµα, στιγµατισµός των οικογενειών και των
παιδιών µε µη τυπικά χαρακτηριστικά και εποµένως είναι κρίσιµο
να σχεδιαστούν και να υλοποιηθούν εκπαιδευτικές και κοινωνικές
πολιτικές, παράλληλα και συµπληρωµατικά προς τις νοµικές πα-
ρεµβάσεις, για την καταπολέµηση του στίγµατος σε βάρος των
οµόφυλων οικογενειών και των παιδιών που ανατρέφονται σε
αυτές. 

Προφανώς, λοιπόν, απαιτείται επίσηµη θεσµική ενηµέρωση
του Υπουργείου Παιδείας, µε συνεχείς επιµορφώσεις από ειδι-
κούς επιστήµονες και µε τη χρήση σύγχρονου ενηµερωµένου εκ-
παιδευτικού υλικού. Με άλλα λόγια, για να µην αποτελέσει ο
νόµος αυτός ένα επικοινωνιακό τέχνασµα της Νέας Δηµοκρα-
τίας, οφείλει να αποτελέσει περιεχόµενο της επίσηµης εκπαιδευ-
τικής διαδικασίας. Ένα σύγχρονο κράτος δικαίου οφείλει να
εξελίσσεται και να διαφυλάσσει κάθε πληγή των ανθρωπίνων δι-
καιωµάτων, προφυλάσσοντας την ανθρωπότητα από αναχρονι-
στικές και δογµατικές αντιλήψεις, που εµποδίζουν την ανάπτυξη
της ισότητας και της ισονοµίας µεταξύ των ανθρώπων. 

Ήδη, δυστυχώς, στη συζήτηση του νοµοσχεδίου εκφράστηκαν
δογµατικές, µεσαιωνικές, στερεοτυπικές απόψεις για τον γάµο
και τη δηµιουργία οικογένειας µεταξύ των οµόφυλων ατόµων, οι
οποίες επιβάλλουν την αναγκαιότητα ενεργοποίησης πολιτικών
και κοινωνικών αντανακλαστικών προστασίας των κοινωνικά δια-
φορετικών και ευάλωτων. Απαιτούνται συνεπώς βαθιές εκπαιδευ-
τικές διεργασίες για την εξασφάλιση της ιστορικής ανοχής κάθε
µεταρρυθµιστικής νοµοθετικής πρωτοβουλίας και ρύθµισης.
Μέτρα συγκεκριµένα, λοιπόν, και όχι εκθέσεις ιδεών περί αγάπης
γενικώς, όπως έπραξε ο εισηγητής Υπουργός Επικρατείας. Ας
πείσει τους απέχοντες Υπουργούς και τους καταψηφίζοντες συ-
ναδέλφους του στη Νέα Δηµοκρατία και τον πρώην Πρωθυ-
πουργό κ. Σαµαρά. 

Η Νέα Αριστερά θα ψηφίσει το νοµοσχέδιο. Έχει ήδη καταθέ-
σει τροπολογίες βελτίωσης και ολοκλήρωσης, τιµώντας πρωτί-
στως τους αγώνες πολλών ανθρώπων που πέρασαν δύσκολα,
υβρίστηκαν, περιθωριοποιήθηκαν, εξοντώθηκαν, λόγω διαφορε-
τικού σεξουαλικού προσανατολισµού. Η ζωή θα προχωρήσει
χάρη στους αγώνες όσων έφυγαν ή περιµένουν υποµονετικά,
ακυρώνοντας τα λόγια του µεγάλου, ταλαιπωρηµένου, Όσκαρ
Ουάιλντ, ότι ο πόνος -αντίθετα µε την απόλαυση- δεν κρύβεται
πίσω από τις µάσκες. Έχει γίνει το πρώτο βήµα. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει η κ.
Θεανώ Φωτίου από τη Νέα Αριστερά. 

Μετά την κ. Φωτίου θα ακολουθήσει ο κ. Φλώρος, µετά ο κ.
Λοβέρδος, η κ. Καραµανλή και ο κ. Τσιρώνης ως Κοινοβουλευτι-
κός Εκπρόσωπος.

Ορίστε, κυρία Φωτίου, έχετε τον λόγο.
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Όπως έχουν επαναλάβει πολλές φορές οι οµιλητές µας, αλλά

και η εισηγήτριά µας, το παρόν νοµοσχέδιο αναγνωρίζει µερικώς,
έστω και µερικώς, ένα ανθρώπινο δικαίωµα, τον γάµο των οµό-
φυλων ζευγαριών, στη βάση της ισονοµίας, δηλαδή της ισότητας
όλων των πολιτών, χωρίς διακρίσεις. Ζητήµατα αυτονόητα για
ένα σύγχρονο κράτος δικαίου. 

Η Νέα Δηµοκρατία όµως όχι µόνο δεν υπερασπίζεται το κρά-
τος δικαίου, αλλά το υπονοµεύει συστηµατικά, όπως άλλωστε
αναγνώρισε πρόσφατα και το Ευρωκοινοβούλιο. Δεν το υπερα-
σπίζεται ούτε µε το παρόν νοµοσχέδιο, διότι η Κυβέρνηση ανα-
γνωρίζει µεν το δικαίωµα στον γάµο, αλλά το αναγνωρίζει
µερικώς. Γιατί; Γιατί επιδιώκει το ακατόρθωτο, να εµφανίζεται
στο κεντρώο της ακροατήριο ως φιλελεύθερη και να κλείνει το
µάτι στα ακροδεξιά ακροατήρια. Με απλά λόγια τούς λέει ότι ο

πολιτικός γάµος των οµοφύλων, µην ανησυχείτε, δεν πρόκειται
να τους δώσει τα δικαιώµατα των ετερόφυλων. Τα οµόφυλα ζευ-
γάρια δεν έχουν το δικαίωµα της γονεϊκότητας ούτε θα µπορούν
να αποκτήσουν παιδιά. 

Και για όσους από τους Βουλευτές και Υπουργούς της δεν πεί-
θονται τους λέει ότι καλά δεν πειράζει, πηγαίνετε µια βόλτα,
πάρτε ένα καφέ, θα το ψηφίσουν οι Βουλευτές και οι Βουλεύ-
τριες των τεσσάρων κοµµάτων της Αντιπολίτευσης. 

Με αυτή την υποκρισία προφανώς δεν αναιρείτε ούτε κατ’ ελά-
χιστον το µεγάλο κακό που κάνετε επί δεκαετίες στην κοινωνία,
κυρίως καλλιεργώντας τα πιο συντηρητικά, οµοφοβικά, ξενοφο-
βικά αντανακλαστικά της. 

Αυτό αποδεικνύεται από το γεγονός ότι προφανώς καταψηφί-
σατε όλα τα νοµοσχέδια που είχε φέρει ο ΣΥΡΙΖΑ, το σύµφωνο
συµβίωσης το 2015, την αναγνώριση φύλου του 2016 και την
αναδοχή από οµόφυλα ζευγάρια το 2018, που τότε ως εισηγή-
τρια αυτού του νόµου από την κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ είδα τη σκόνη
που σηκώσατε. Τέτοια σκόνη για ένα άρθρο που το ψήφισαν τέσ-
σερις γυναίκες µόνο, προς τιµήν τους, όπου δεν χάθηκε το νο-
µοσχέδιο. Τόσο που µετά είχε το δικαίωµα ο κ. Μητσοτάκης να
το επανεγκαινιάζει και να παριστάνει ότι είναι δικό του. Τέτοια
φασαρία κάνατε τότε! 

Αποδεικνύεται, όµως, και από το ότι η Νέα Δηµοκρατία σήµερα
υιοθετεί µια υποκριτική στάση στα θέµατα της τεκνοθεσίας και
της υποβοηθούµενης αναπαραγωγής. Μιλάει υποκριτικά για τε-
κνοθεσία, ενώ γνωρίζει ότι αφορά, όπως είπαν και οι προηγού-
µενες συνάδελφοί µου, εκατό περίπου παιδιά. Εκατόν δεκα-
τέσσερα για την ακρίβεια, όπως µε διαβεβαίωσε η Υπουργός κ.
Ζαχαράκη την περασµένη Δευτέρα που έκανα µία ερώτηση γε-
νικότερη πάνω σε θέµατα αναδοχής και υιοθεσίας. Εκατόν δεκα-
τέσσερα είναι όλα κι όλα τα παιδιά. Στερεί τη γονεϊκότητα από
τα οµόφυλα ζευγάρια, διότι στην πραγµατικότητα τα θεωρεί ζευ-
γάρια δεύτερης κατηγορίας. Αναγκάζεται να αναγνωρίσει την
πατρότητα και τη µητρότητα σε όσα ζευγάρια οµόφυλων έχουν
ήδη παιδιά και ευτυχώς το κάνει, αλλά µέχρι εδώ. Από αύριο και
ύστερα, αυτό δεν θα ισχύει. Δηλαδή ε, όχι και τη γονεϊκότητα,
όχι και σε όσους θα αποκτήσουν παιδιά σε λίγο καιρό και στο
µέλλον. 

Αν δεν ισχύουν αυτά που λέω, δεχτείτε, κύριε Σκέρτσο, την
τροπολογία µας για τα τέκνα των οµόφυλων ζευγαριών. Αν δεν
ισχύουν, να µε διαψεύσει. 

Ειδικά για την υποβοηθούµενη αναπαραγωγή, ο Πρωθυπουρ-
γός µιλάει από τη µια σαν να µην κυβερνά αυτή τη χώρα και από
την άλλη εκθέτει τον νόµο του 2002 για τη παρένθετη κυοφορία,
όπως ίσχυε και ισχύει σήµερα για τα ετερόφυλα ζευγάρια. Ναι ή
όχι; Είναι ο νόµος για τα ετερόφυλα ζευγάρια, για την παρένθετη
κυοφορία. Και λέει ότι δηµιουργήθηκε και ένα τεράστιο τράφι-
κινγκ, ένα τεράστιο κύκλωµα παρανοµίας κ.λπ.. Και λοιπόν; Αν
είναι έτσι, γιατί δεν καταργείτε την παρένθετη κυοφορία και για
τα ετερόφυλα ζευγάρια; Αυτά λέει ο νόµος για τα ετερόφυλα,
αυτά που λέει ο Πρωθυπουργός σας ότι έχουν δηµιουργήσει
αυτό το τράφικινγκ. 

Το κεντρικό ερώτηµα, όµως, είναι: Θα καταργήσετε τον νόµο
Σαµαρά - Βενιζέλου του 2014, επί συγκυβέρνησης Νέας Δηµο-
κρατίας - ΠΑΣΟΚ, που έκανε την Ελλάδα τουριστικό προϊόν για
την παρένθετη µητρότητα και κυοφορία; Θα τον καταργήσετε;
Αν δεν τον καταργήσετε, τότε πραγµατικά εσείς φτιάχνετε όλο
το κύκλωµα του τράφικινγκ και της παρένθετης κυοφορίας. Δεν
µπορώ να καταλάβω. Αν δεν το καταργήσετε, που είναι εντελώς
υποκριτικό και άθλιο, µε βάση αυτά που λέει ο Πρωθυπουργός,
ή το κάνετε γιατί δεν µπορείτε να «αγγίξετε» τον Σαµαρά και φο-
βάστε είτε πράγµατι είστε φοβερά υποκριτές, εφόσον δεν δέχε-
στε τη δική µας τροπολογία που βάζει τους όρους ώστε να µην
µπορεί να γίνει αυτό εις βάρος των γυναικών, εις βάρος της
υγείας τους, εις βάρος ακριβώς ενός θέµατος µεγάλου αλτρουι-
σµού, όπως είναι η παρένθετη µητρότητα. 

Και βέβαια υποκρισία δεν έχετε µόνο εσείς, πρέπει να παρα-
δεχτούµε. Υποκρισία και ανορθολογισµός εκφράζεται µέσα στη
Βουλή και από άλλες πλευρές και από άλλα κόµµατα, από τα
κόµµατα της ακροδεξιάς, µε τις ασυναρτησίες τους για το Σύν-
ταγµα, που ασπάζεται και ο κ. Βορίδης. Ποια η διαφορά του κ.
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Βορίδη από όσα λένε τα κόµµατα της ακροδεξιάς για την αντι-
συνταγµατικότητα του νέου νόµου; 

Ένα λεπτό θέλω ακόµη, κύριε Πρόεδρε. Ευχαριστώ. 
Αλλά και για το δηµογραφικό ακούµε ασυναρτησίες από Βου-

λευτές κοµµάτων που αντιεπιστηµονικά επικαλούνται τα δικαιώ-
µατα των παιδιών. Ακούσαµε όλο αυτό το κλάµα για τα
δικαιώµατα των παιδιών. Και τα επικαλούνται για να τα καταργή-
σουν πλήρως. Τα ακούσαµε από Βουλευτές που επικαλούνται
τον δεσµό του παιδιού µε τους βιολογικούς γονείς, προσχωρών-
τας σε µια ανεδαφική αλλά και επικίνδυνη ουσιοκρατία. 

Καθώς έχω αναφερθεί εκτενώς στις επιτροπές για όλα αυτά
τα θέµατα, σήµερα θέλω να µιλήσω µόνο για όσα αντιεπιστηµο-
νικά ακούω για τα δικαιώµατα του παιδιού. Ακούσαµε σήµερα ότι
υφίσταται το δικαίωµα του παιδιού να ζήσει σε οικογένεια παρα-
δοσιακής µορφής, αλλά όχι το δικαίωµά του για αγάπη, για ζωή
ευτυχισµένη, για φροντίδα σε οποιαδήποτε µορφή οικογένειας
µπορεί να τα προσφέρει αυτά. Σας θυµίζω ότι κατά την ακρόαση
των φορέων στη Βουλή -τα είπε και η κ. Τζούφη πριν λίγο-, όλοι
οι επιστηµονικοί φορείς, µηδενός εξαιρουµένου, είπαν το εξής:
Οι επιστηµονικές έρευνες όχι µόνο δεν δείχνουν ότι τα παιδιά
των οµόφυλων έχουν προβλήµατα ή ότι θα γίνουν και αυτά οµό-
φυλα, αλλά αντίθετα δείχνουν ότι το στίγµα, που και το παρόν
νοµοσχέδιο διαιωνίζει, είναι ακριβώς αυτό που συνιστά τον…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώστε,
κυρία Φωτίου. 

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Άλλωστε, θέλω να ξέρω από ποιες οικογέ-
νειες προέρχονται, σε ποιες οικογένειες βρίσκονται όλοι αυτοί
οι παιδόφιλοι, οι παιδεραστές, οι άνθρωποι που βιάζουν τα παιδιά
τους, οι άνθρωποι που βιάζουν το παιδί, που εκδίδουν το κορι-
τσάκι των δεκατεσσάρων χρόνων; Από οµόφυλες οικογένειες
προέρχονται όλοι αυτοί; Γιατί τέτοια, λοιπόν, υποκρισία; 

Ολοκληρώνω, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, επισηµαίνοντας ότι οι
τροπολογίες που καταθέσαµε διορθώνουν σοβαρά λάθη της πο-
λιτείας µέχρι σήµερα, συµπεριλαµβανοµένου και αυτού του νο-
µοσχεδίου, και σας βλέπουµε και λέµε ότι πρέπει να επιληφθείτε
αυτής της κατάστασης. Αναφέρθηκα στις δύο τροπολογίες. Η
τρίτη αφορά σε διευθετήσεις γραφειοκρατικές, διεµφυλικά
άτοµα. 

Έχουµε τη δυνατότητα τώρα το ελληνικό Κοινοβούλιο να κάνει
ένα βήµα µπροστά. Εµείς θα το ψηφίσουµε για λόγους αρχής,
γιατί εµείς δεν βάζουµε τις αρχές µας στο ζύγι. Αλλά, ακόµη και
αν δεν το πράξετε, να γνωρίζετε ότι τα λάθη αυτά πολύ γρήγορα
θα τα γκρεµίσει η ίδια η πραγµατικότητα, ελληνική και ευρω-
παϊκή. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος οµιλητής

ο κ. Φλώρος Κωνσταντίνος, Ανεξάρτητος Βουλευτής. 
Με την υπόµνηση σε όλους να τηρούµε τον χρόνο, διότι µε

βάση τον στόχο που έχει µπει να φτάσουµε ως τον αριθµό «70».
Εάν δεν τηρηθεί ο χρόνος αυτός που προβλέπεται, το επτάλε-
πτο, θα αναγκαστούµε -σας το λέω από τώρα- να µειώσουµε τον
χρόνο οµιλίας. 

Λοιπόν, ορίστε, κύριε Φλώρο. Έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΛΩΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Η σηµερινή διαδικασία αποτελεί χωρίς υπερβολή µια ακόµη

υποχώρηση της ορθής λογικής και της παραδοσιακής αξιακής
αντίληψης έναντι των σύγχρονων κοινωνικών µεταλλάξεων, οι
οποίες θα λέγαµε ότι επιβάλλονται µε βίαιο και προπαγανδιστικό
τρόπο από τους κήρυκες της επονοµαζόµενης «woke κουλτού-
ρας», που έχουν κατακτήσει τις βασικές πλατφόρµες των κοινω-
νικών δικτύων καθώς και των µέσων µαζικής ενηµέρωσης. Αλλά,
όπως διαπιστώσαµε σήµερα, έχουν κατακτήσει ακόµα και την
ίδια την εκτελεστική εξουσία. 

Πρόκειται για µια τεχνητή πολιτιστική διαδικασία που δήθεν
στηρίζεται στη διαδικασία της «αφύπνισης» -εντός πολλών εισα-
γωγικών- και στη διαµόρφωση ενός ηθικού περιβάλλοντος το
οποίο καθιστά δυσχερή την κοινωνική ειρήνη και προκαλεί δυ-
σφορία στη συντριπτική πλειοψηφία των σκεπτόµενων πολιτών. 

Η Κυβέρνηση, λοιπόν, επιλέγει να προβεί στη νοµοθέτηση των
διατάξεων που επί της ουσίας αφ’ ενός µεν τροποποιούν άρδην
τον ίδιο το νοµικό πυρήνα του οικογενειακού δικαίου, αφ’ ετέρου

δε εξαναγκάζει την ελληνική κοινωνία να αποδεχθεί τη σεξουα-
λική επιλογή των ΛΟΑΤΚΙ ατόµων ως µια δικαιική πραγµατικό-
τητα, τη στιγµή µάλιστα που σύµφωνα µε τις δηµοσκοπικές
µετρήσεις η πλειοψηφία τάσσεται κατά της ψήφισης του παρόν-
τος νοµοσχεδίου. 

Η αρνητική διάθεση των πολιτών επιβεβαιώνεται, επίσης, από
τις διαρροές Βουλευτών της Νέας Δηµοκρατίας, οι οποίοι φαί-
νεται ότι αντιτίθενται σε αυτό το νοµοσχέδιο και για να µην χά-
σουν το εκλογικό τους πελατολόγιο, µπαίνουν σε διαδικασία
αµφισβήτησης της κυβερνητικής πρωτοβουλίας. 

Προκύπτει αβίαστα από τα ανωτέρω, ότι η διαδικασία της νο-
µιµοποίησης του γάµου µεταξύ των οµόφυλων προσώπων διχά-
ζει τον λαό και δεν δηµιουργεί τις συνθήκες συναντίληψης που
απαιτούνται ώστε να διασφαλίζεται η κοινωνική ισορροπία σύµ-
φωνα µε τους παραδοσιακούς κώδικες αξιών που γαλούχησαν
γενεές επί γενεών.

Πέραν των ανωτέρω εισαγωγικών παρατηρήσεων, παρατηρούν-
ται και θέµατα που αφορούν την πρόδηλη, για πολλούς, αντισυν-
ταγµατικότητα ως προς την ψήφιση ανερµάτιστων διατάξεων. 

Πιο συγκεκριµένα, σύµφωνα µε το άρθρο 21 παράγραφος 1
πρώτο εδάφιο του Συντάγµατος, ορίζεται ότι η οικογένεια ως θε-
µέλιο της συντήρησης και προαγωγής του έθνους, καθώς και ο
γάµος, η µητρότητα και η παιδική ηλικία τελούν υπό την προστα-
σία του κράτους. Η µητρότητα πώς προστατεύεται µε αυτό το
νοµοσχέδιο; Δεν προστατεύεται. Με τον όρο συντήρηση, ο συν-
ταγµατικός νοµοθέτης εννοεί τη συντήρηση και αύξηση του πλη-
θυσµού, δηλαδή προστατεύει και προάγει τη βιολογική
υπόσταση του έθνους µέσω της τεκνοποίησης ως αποτέλεσµα
της οικογενειακής συνύπαρξης. 

Εποµένως, κάθε ανθρώπινη σχέση, όσο σεβαστή και να είναι,
η οποία στερείται τη βιολογική δυνατότητα τεκνοποίησης, δεν
µπορεί να αποκτήσει το νοµικό χαρακτήρα της οικογένειας. Από
αυτή τη δυναµική και αναµφισβήτητη ερµηνεία, προκύπτει µε σα-
φήνεια πρόβληµα της συνταγµατικότητας του νοµοσχεδίου. 

Συνεχίζοντας και επειδή πρέπει να είστε ειλικρινείς και όχι δη-
µαγωγοί, όλοι γνωρίζουµε ότι το παρόν αποτελεί προθάλαµο για
τη θέσπιση της τεκνοθεσίας από οµόφυλους, καθώς και της πα-
ρένθετης µητρότητας. Είναι φαινόµενα τα οποία εάν και εφόσον
θεσµοθετηθούν, θα έχουν αντίστοιχα αντισυνταγµατικό χαρα-
κτήρα για τους κάτωθι λόγους. 

Σε ό,τι αφορά την παρένθετη µητρότητα, έχουµε εξ ορισµού
την παραβίαση των θεµελιωδών αρχών της ανθρώπινης αξιοπρέ-
πειας. Ειδικότερα, ένα τέτοιο νοµικό καθεστώς υποβιβάζει τις γυ-
ναίκες και τις καθιστά κατά παραγγελία µήτρες αναπαραγωγής
κατόπιν σύµβασης. Αυτό, όµως, έρχεται σε ευθεία αντίθεση µε
τον ορισµό του άρθρου 178 του Αστικού Κώδικα που ορίζει ότι
«κάθε σύµβαση ή δικαιοπραξία που αντίκειται στα χρηστά ήθη,
είναι άκυρη». Άρα κάθε τέτοια δικαιοπραξία που θα βασίζεται σε
τέτοιες διατάξεις, θα είναι αυτοδικαίως άκυρη ως αντιτιθέµενη
στα χρηστά ήθη, πολύ δε περισσότερο όταν γίνεται επί πληρωµή. 

Ακούσαµε, επίσης, στην επιτροπή την εκπρόσωπο του φορέα
«Ορλάντο» να αποκαλεί τις γυναίκες ως άτοµα µε µήτρα, η οποία
εκπρόσωπος του «Ορλάντο» είναι και µία κοπέλα η οποία έχει
παραδεχτεί σε συνέντευξή της πως είναι παιδί από οµόφυλη οι-
κογένεια και η ίδια αυτοπροσδιορίζεται ως λεσβία.

Αντί, λοιπόν, να τα δώσουµε όλα για να πριµοδοτηθεί η δηµι-
ουργία πυρηνικής, κανονικής, ετερόκλητης, παραδοσιακής -πείτε
το όπως επιθυµείτε- οικογένειας και να αντιµετωπιστεί το πρό-
βληµα της υπογεννητικότητας, καθώς και να προασπίσουµε τα
συµφέροντα των µονογονεϊκών οικογενειών µε αύξηση επιδοµά-
των και πραγµατικής στήριξης στους µονογονείς και στα παιδιά,
τροποποιείτε µε χαρακτηριστική άνεση τον Αστικό Κώδικα για
τους ΛΟΑΤΚΙ. 

Για να αναφερθώ και στην τεκνοθεσία -που δεν θεσπίζετε
ακόµα για ευνόητους λόγους και εξαιτίας κυρίως της νοµικής
αβασιµότητας- επιθυµώ να κάνω ορισµένες επισηµάνσεις. Στην
τεκνοθεσία, µπορεί να λεχθεί ότι θα είχαµε πρόδηλη σύγκρουση
των ατοµικών δικαιωµάτων του παιδιού για ασφαλή και ισορρο-
πηµένη ανάπτυξη, σε σύγκριση µε οποιοδήποτε άλλο ατοµικό δι-
καίωµα ενός ενηλίκου. Και σε αυτή την περίπτωση, κατά το δίκαιο
και άρα αυτοδικαίως, υπερισχύει το ατοµικό δικαίωµα του αδύ-
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ναµου προσώπου, που στην προκειµένη περίπτωση θα είναι το
παιδί το οποίο δεν θα έχει τη δυνατότητα να εκφράσει βούληση
σχετικά µε την ανατροφή του. Εποµένως, το δικαίωµα του παι-
διού για ασφαλή ανάπτυξη, είναι απολύτως προστατευµένο από
το Σύνταγµα. Όποια νοµοθετική ρύθµιση και αν θεσπίσει οποι-
αδήποτε κυβέρνηση, περιορίζει και προσβάλλει το δικαίωµα του
παιδιού. 

Πέρα από τα ξεκάθαρα ζητήµατα αντισυνταγµατικότητας, δια-
πιστώνουµε και την πλήρη µεταστροφή της υποτιθέµενης δεξιάς
παράταξης σε δεκανίκι στήριξης της πολιτικής ατζέντας της αρι-
στεράς, η οποία βεβαίως µας είχε προετοιµάσει µε τη θέσπιση
του συµφώνου συµβίωσης µεταξύ οµοφύλων, το οποίο είχε τότε
καταψηφίσει η Νέα Δηµοκρατία. Είναι άλλο ένα γεγονός που
αποδεικνύει την υποκρισία των κυβερνώντων διαχρονικά. Και
ήρθε η µέρα, όµως, που η µεγάλη αυτή η δεξιά παράταξη ξεπέ-
ρασε την αριστερά στην καταρράκωση της ηθικής κανονικότη-
τας. Όλα στο ζύγι της εξυπηρέτησης πολιτικών σκοπιµοτήτων
και της προώθησης των ανθελληνιστικών ιδεοληψιών. 

Με θλίψη και απορία, όµως, παρακολούθησα και ορισµένες
διατυπώσεις της Νέας Αριστεράς, σχετικά µε λεκτικά παίγνια
περί καταπολέµησης της πατριαρχίας µέσω της θέσπισης του
νόµου για τον γάµο των οµοφύλων και άλλα τέτοια αστεία που
έχουν ακουστεί. Δεν µπορώ να µην σχολιάσω ότι δυστυχώς αυτοί
που προβάλλονται ως θεµατοφύλακες των ατοµικών ελευθεριών,
είναι οι ίδιοι δέσµιοι των πολιτικών τους φετίχ και παγιδεύονται
µεταξύ του ανορθολογισµού και της πολιτικής τους ατζέντας. 

Οι άνθρωποι και οι Έλληνες πολίτες, κύριοι της Αριστεράς και
της αριστεροδεξιάς -δεν ξέρω πώς να πω τη Νέα Δηµοκρατία-
δεν θα γίνουν καλύτεροι, ούτε θα τους συµµορφώσετε µέσω της
προώθησης και επιβολής νέων ηθών, αλλά µέσω της προαγωγής
και θέσπισης µέτρων που θα εξασφαλίζουν τη βελτίωση του βιο-
τικού τους επιπέδου, της προστασίας της περιουσίας τους που
τη δεσµεύσατε αµφότεροι στα τοκογλυφικά κοράκια και κυρίως,
µέτρων ενίσχυσης του κυττάρου του ελληνικού έθνους, όσο
απροκάλυπτα και να το µισείτε, που δεν είναι άλλο από τον ιερό
θεσµό της οικογένειας. 

Στους λίγους µήνες που υπηρετώ ως Βουλευτής, έχω παρα-
τηρήσει ότι η πλειοψηφία των σηµαντικών νοµοσχεδίων έχουν
προβλήµατα συνταγµατικότητας. Είναι ένα φαινόµενο που διογ-
κώθηκε µετά το 2010 και την εκχώρηση της εθνικής µας κυριαρ-
χίας κατά παράβαση του Συντάγµατος, πρόβληµα το οποίο,
δυστυχώς, αντί να διορθώνεται, διογκώνεται.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Αφού, λοιπόν, έχετε κάνει το Σύνταγµα, τον ανώτατο νόµο του

κράτους, ένα σκουπίδι και κοροϊδεύετε τόσο εµάς όσο και εσάς
τους ίδιους, µπείτε επιτέλους στη διαδικασία να τα αλλάξετε όλα
όπως σας συντελούν οι γνωστοί εντολείς σας, ώστε όταν λάβει
χώρα η επόµενη αναθεώρηση να καταργήσετε το έθνος και τη
θρησκεία µας. Την οικογένεια, όπως την ξέραµε, την καταργείτε
σήµερα.

Καταψηφίζω αυτό το νοµοθετικό τερατούργηµα συνειδητά και
σεβόµενος την ανθρώπινη αξία ως βασική πυξίδα της επιλογής
µου, αλλά και πάντα προασπιζόµενος το τρίπτυχο-οδηγό που θα
έπρεπε να έχει η κοινωνία µας και δεν είναι άλλο από το πατρίδα-
θρησκεία-οικογένεια. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επαναλαµβάνω ότι

εάν δεν τηρούµε το επτάλεπτο, ειλικρινά θα οδηγηθούµε στο να
µειώσουµε τον χρόνο. Δεν θα το λέµε συνέχεια, ούτε θα φωνά-
ζουµε από εδώ από το Προεδρείο. Στην κατεύθυνση αυτή, θερµή
παράκληση για τελευταία φορά σε ό,τι µε αφορά, ώσπου να µε
αλλάξει ο επόµενος Προεδρεύων. Σας παρακαλούµε πολύ, δια-
φορετικά σας λέω ότι θα πάµε στο πεντάλεπτο. 

Τον λόγο έχει ο κ. Λοβέρδος Ιωάννης.
ΙΩΑΝΝΗΣ - ΜΙΧΑΗΛ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, όπως βλέπετε δεν κρατάω κά-

ποια οµιλία στα χέρια µου. Πάντοτε µιλάω από στήθους, όπως
προβλέπει ο Κανονισµός της Βουλής, πολύ περισσότερο σήµερα

που µιλάµε για ένα πολύ έντονα φορτισµένο συνειδησιακά νοµο-
σχέδιο, το οποίο έχει προκαλέσει µεγάλη συζήτηση -και δικαιο-
λογηµένα- στην ελληνική κοινωνία και είναι καθοριστικής
σηµασίας για το τι κοινωνία και τι κράτος θέλουµε να είµαστε. 

Δεν σας κρύβω ότι σέβοµαι και τιµώ και πάντα παρακολουθώ
µε πολύ µεγάλο ενδιαφέρον τις ενστάσεις και τις επιφυλάξεις
της Ιεράς Συνόδου της Εκκλησίας της Ελλάδος, την οποία τη σέ-
βοµαι ακόµη περισσότερο και για τον θρησκευτικό και για τον
εθνικό της ρόλο. Σέβοµαι και τιµώ τους Βουλευτές εκείνους που
ανέβηκαν σε αυτό εδώ το ιερό Βήµα του Κοινοβουλίου και πήραν
θέσεις οι οποίες µπορεί να είναι διαφορετικές από τη θέση του
κόµµατός τους, όπως ήταν ο Θάνος Πλεύρης που µίλησε µε
πολύ εµπεριστατωµένη νοµικά οµιλία, όπως ήταν ο Μίλτος ο
Χρυσοµάλλης σε µια συγκινησιακά φορτισµένη οµιλία του. Τους
σέβοµαι, τους τιµώ και σέβοµαι ότι έχουµε τη δυνατότητα να µι-
λάµε ελεύθερα γι’ αυτό το οποίο πιστεύουµε,

Πάνω από όλα, δε σας κρύβω ότι σήµερα περισσότερο από
ποτέ, είµαι πολύ περήφανος που ανήκω στη Νέα Δηµοκρατία,
στο κόµµα αυτό που η ηγεσία του δεν έθεσε κοµµατική πειθαρχία
για ένα τόσο σηµαντικό νοµοσχέδιο. Αυτό είναι πάρα πολύ τιµη-
τικό για µένα που ανήκω στη Νέα Δηµοκρατία. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, προσωπικά, όπως νοµίζω η πλει-
οψηφία των Ελλήνων, είµαι ετεροφυλόφιλος. Έχω οικογένεια.
Έχω παντρευτεί εδώ και τριάντα ένα χρόνια, χθες είχα µάλιστα
επέτειο γάµου. Έχω δύο παιδιά για τα οποία είµαι πολύ περήφα-
νος και είµαι χριστιανός ορθόδοξος. Δεν βάζω τίποτα παραπάνω
από την πατρίδα µου, την οικογένεια µου, τα παιδιά µου και τον
Χριστό. Σέβοµαι πάνω απ’ όλα τη διδασκαλία του Κυρίου ηµών
Ιησού Χριστού, του Θεού της αγάπης, της κατανόησης, της αλ-
ληλεγγύης, της συγχώρεσης και της αναγνώρισης της διαφορε-
τικότητας, γιατί αυτό είναι η χριστιανική διδασκαλία. Τι µας
δίδαξε, λοιπόν, ο Χριστός; «Τα του Καίσαρος τω Καίσαρι, τα του
Θεού τω Θεώ», δηλαδή ό,τι ανήκει στην αποκλειστική αρµοδιό-
τητα του κράτους είναι αποκλειστική αρµοδιότητα του κράτους
και δεν µπορεί να παρεµβαίνει κανείς άλλος και ό,τι ανήκει στην
αποκλειστική αρµοδιότητα της Εκκλησίας είναι αποκλειστική αρ-
µοδιότητα της Εκκλησίας και δεν µπορεί να παρεµβαίνει κανείς
άλλος. Θα ήταν µεγάλο λάθος και ατόπηµα να προσπαθούσε το
Κράτος να παρέµβει στην αποκλειστική αρµοδιότητα της Εκκλη-
σίας που είναι το ιερό µυστήριο του γάµου όπως το αναγνωρίζει
και το θεσµοθετεί η Εκκλησία µας, το ιερό µυστήριο του γάµου
που τελείται στην εκκλησία υπό τις ευλογίες του Θεού. 

Δεν µιλάµε, όµως, γι’ αυτό σήµερα. Μιλάµε για τον πολιτικό
γάµο, για µια νοµική σύµβαση από την οποία απορρέουν υπο-
χρεώσεις και δικαιώµατα µεταξύ αυτών που τη συνάπτουν. 

Ο πολιτικός γάµος θεσµοθετήθηκε, όπως ξέρετε, στη χώρα
µας µεταξύ ετερόφυλων ζευγαριών το 1983 και τότε είχε προκα-
λέσει πάρα πολύ µεγάλες αντιδράσεις. Τώρα επεκτείνεται µε το
παρόν νοµοσχέδιο ο πολιτικός γάµος και στα µη ετερόφυλα ζευ-
γάρια, στα οµόφυλα ζευγάρια, τα οποία αποτελούν ένα κοµµάτι
της κοινωνίας µας, µια µειονότητα, αλλά όπως ξέρετε, σύµφωνα
µε το Σύνταγµα και τις αρχές της κοινοβουλευτικής δηµοκρατίας
που όλοι µας υπηρετούµε, είναι η προστασία των µειονοτήτων
πρώτη προτεραιότητα κάθε κράτους δικαίου και κάθε δηµοκρα-
τίας. Γι’ αυτό το νοµοσχέδιο µιλάµε σήµερα, για την επέκταση
του δικαιώµατος του πολιτικού γάµου και στα οµόφυλα ζευγά-
ρια, όπως ισχύει από το 1983 για τα ετερόφυλα, για τίποτα πα-
ραπάνω.

Θα έλεγα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι σε αυτήν τη δύ-
σκολη φάση στην οποία βρισκόµαστε, αυτό το δικαίωµα δεν έχει
να κάνει µε τις προσωπικές µας προτιµήσεις. Με ρωτούν πολλοί
και στην περιφέρειά µου: «Μα, σ’ αρέσει να παντρεύονται ένας άν-
τρας µε έναν άντρα και µια γυναίκα µε µια γυναίκα και να έχουν
και παιδιά κιόλας;». Είναι εντελώς αδιάφορο. Εγώ είµαι µέλος του
νοµοθετικού σώµατος. Είναι εντελώς αδιάφορες οι προσωπικές
µου αισθητικές. Πολλά πράγµατα µπορεί να µου αρέσουν και να
µη µου αρέσουν, πολλά πράγµατα µπορεί να τα βρίσκω σωστά ή
µη σωστά. Σηµασία έχει αν αυτό που συζητείται σήµερα και θα
ψηφιστεί –ελπίζω- από την πλειοψηφία των µελών του Κοινοβου-
λίου είναι νοµικά, συνταγµατικά, δηµοκρατικά δίκαιο και σωστό. Η
απάντησή µου -γι’ αυτό και θα το ψηφίσω- είναι πως είναι. 
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Είναι θεσµικού χαρακτήρα το να θεωρούµε ότι η ισονοµία, η
ελευθερία και η προστασία των ατοµικών δικαιωµάτων είναι
πρώτη προτεραιότητα και ισχύει για όλους τους Έλληνες ανε-
ξαιρέτως. Αυτό είναι το νοµοσχέδιο που ψηφίζουµε σήµερα και
όχι τίποτε άλλο και όχι η εντύπωση που µπορεί να έχουµε όλοι
στο µυαλό µας περί οµοφυλοφίλων.

Θα έλεγα και κάτι άλλο, γιατί το έχω ακούσει και είναι µια µε-
γάλη παρανόηση. «Μα, θα υιοθετούν παιδιά τα οµόφυλα ζευγά-
ρια;». Δεν θα υιοθετούν. Υιοθετούν ήδη. Αυτό το έχουµε ξεχάσει.
Ήδη υπάρχουν. Σύµφωνα µε το νοµικό σύστηµα της Ελλάδος
του 1946 µε τον Αστικό Κώδικα, κάθε πολίτης έχει το δικαίωµα
να υιοθετεί. Ένας ετεροφυλόφιλος µπορεί να υιοθετεί, ένας οµο-
φυλόφιλος µπορεί να υιοθετεί και υιοθετεί και σήµερα. Ετερό-
φυλα ζευγάρια µπορούν να υιοθετούν, εφόσον παντρευτούν. Δεν
µπορούν να υιοθετούν οµόφυλα ζευγάρια και αυτήν τη στιγµή
υπάρχει αυτό το παράδοξο, να υπάρχουν οµόφυλα ζευγάρια που
ο ένας εκ των δύο να έχει παιδιά, αλλά να µην αναγνωρίζεται το
δικαίωµα στον άλλον να έχει και αυτός αυτά τα παιδιά. Τα δικαιώ-
µατα αυτών των παιδιών έρχεται αυτό το νοµοσχέδιο να προστα-
τέψει, τίποτα παραπάνω. Δεν είναι ότι θα έρθουν από δω και
πέρα και θα υιοθετούν. Υιοθετούν ήδη. Υιοθετούν από χώρες του
εξωτερικού; Μπορεί, αλλά υιοθετούν ήδη και χωρίς να θεσµοθε-
τήσουµε τα δικαιώµατα αυτά σήµερα, τα σπρώχνουµε τα παιδιά
αυτά στο περιθώριο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω αµέσως, κύριε Πρόεδρε, γιατί έχετε δίκιο σε αυτό
που είπατε.

Το 1983, για όσους το θυµούνται, είχε έρθει η προστασία των
παιδιών από ανύπαντρες µητέρες. Τότε υπήρχε στίγµα για τις
ανύπαντρες µητέρες και στίγµα για τα παιδιά τους και ο κόσµος
χρησιµοποιούσε πολύ απαξιωτικές εκφράσεις, όπως «νόθα»,
«µπάσταρδα» και ούτω καθεξής. Ήρθε ο νόµος, τα προστάτευσε
και σήµερα δεν µιλάµε καν γι’ αυτό το ενδεχόµενο. Οι ανύπαν-
τρες µητέρες είναι αξιοπρεπέστατες και αξιοσέβαστες, όπως
είναι και τα παιδιά τους. Αυτό το ίδιο θέλουµε να το επεκτείνουµε
παντού, σε όλη την κοινωνία, προς όφελος πάντα των µειονοτή-
των, διότι αυτή είναι η πρώτη προτεραιότητα ενός ευνοµούµενου
κράτους. 

Να µην το ξεχνάµε: Ο πυρήνας της οικογένειας, η πλειοψηφία
των οικογενειών, η συντριπτική πλειοψηφία των οικογενειών θα
συνεχίσουν να είναι πατέρας, µάνα και παιδιά. Αυτό που ίσχυε
και το 1983, αυτό που ίσχυε και παλιότερα, αυτό που ίσχυε
πάντα, αυτό θα συνεχίσει να ισχύει και στην Ελλάδα, όπως συµ-
βαίνει και σε όλες τις χώρες του κόσµου. 

Σας ευχαριστώ πολύ και ευχαριστώ πολύ για την κατανόηση,
κύριε Πρόεδρε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα

η κ. Άννα Καραµανλή από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην κοινοβουλευτική δηµοκρα-

τία όλοι εµείς ζητάµε και παίρνουµε µέσω της κάλπης ένα πολι-
τικό πληρεξούσιο µε ισχύ τετραετίας από κάθε ψηφοφόρο µας.
Συνεπώς δεν βρίσκοµαι σήµερα εδώ για να εκφράσω µόνο την
προσωπική µου άποψη, αλλά να εκφράσω και τις θέσεις, τις
αρχές και τις απόψεις όλων όσοι από το 2012 µε εµπιστεύονται,
επιλέγοντας να τους εκπροσωπώ στο Κοινοβούλιο. Όπως είµαι
σίγουρη ότι συµβαίνει µε όλες και όλους σε αυτήν την Αίθουσα
που έχουν εκλεγεί, οι σχέσεις µου µε τους ανθρώπους που µε
στηρίζουν αυτά τα δώδεκα χρόνια βασίζονται σε αρχές όπως ο
αλληλοσεβασµός, η συνέπεια, η καθαρότητα και η σταθερότητα
λόγων και έργων.

Όλα αυτά τα χρόνια έχω µια συνεπή στάση. Ποτέ δεν απείχα
από ψηφοφορία. Όσο δύσκολο και αν ήταν κάποιες φορές, ανέ-
λαβα το πολιτικό κόστος για το καλό της χώρας. Το 2013, όταν
έκλεισε η ΕΡΤ, µπήκα σε αυτήν εδώ την Αίθουσα και όχι µόνο ψή-
φισα την απόλυσή µου, αλλά τοποθετήθηκα καθαρά, εκφράζον-
τας τις απόψεις µου. Το 2015 καταψήφισα το σύµφωνο
συµβίωσης όχι γιατί δεν ήθελα να αναγνωρίσω τα νοµικά δικαιώ-
µατα που προκύπτουν από τη σταθερή συµβίωση δύο ανθρώπων

ανεξαρτήτως φύλου, αλλά διότι ήταν προφανές από τον τρόπο
διατύπωσης πολλών επίµαχων σηµείων του ότι ήταν ο προθάλα-
µος αυτών που ακολούθησαν. 

Σήµερα συζητάµε, λοιπόν, για τον γάµο των οµόφυλων ζευγα-
ριών και την τεκνοθεσία, γιατί γάµος ίσον τεκνοθεσία, άρα το
θέµα εκφεύγει της διαπροσωπικής σχέσης δύο ενηλίκων και της
νοµικής µορφής που αυτή µπορεί να έχει και περνά στον θεσµό
της οικογένειας, διότι ο θεσµός του γάµου ως ένωση άνδρα και
γυναίκας µε σκοπό τη δηµιουργία οικογένειας, αυτό που ονοµά-
σαµε «πυρηνική οικογένεια», δηµιουργήθηκε και κυριάρχησε εν
τέλει στο πέρασµα του χρόνου ως το καλύτερο λειτουργικά µον-
τέλο κοινωνικής θέσπισης, ειδικά για τα παιδιά και την οµαλή
τους ανάπτυξη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µη γελιόµαστε και µην κρυβό-
µαστε πίσω από το δάχτυλό µας. Όλο το θέµα αφορά στα παιδιά
και στο γεγονός ότι αυτό το νοµοσχέδιο κάνει το επόµενο βήµα,
για να ακολουθήσει χωρίς καµµία αµφιβολία το µεθεπόµενο και
µάλιστα πολύ σύντοµα.

Το 2018 καταψήφισα την αναδοχή από οµόφυλα ζευγάρια, διότι
πιστεύω ότι κάθε παιδί χρειάζεται µεν πάνω απ’ όλα αγάπη, αλλά
χρειάζεται και πρότυπα. Ιδανικά χρειάζεται την αγάπη µιας µητέ-
ρας και ενός πατέρα, τη φροντίδα δύο ετερόφυλων γονέων µε τις
διαφορετικές συνεισφορές στον ψυχισµό του, όπως αναφέρεται
πολύ σωστά και σε υπόµνηµα ειδικού που κατατέθηκε πρόσφατα
στην επιτροπή. Η αντίθεσή µου στην αλλαγή του πυρήνα του θε-
σµού του γάµου που οδηγεί στην τεκνοθεσία αναπόφευκτα µε
όλους τους προσφερόµενους τρόπους, είτε προβλέπονται µε το
παρόν νοµοσχέδιο είτε δεν προβλέπονται ακόµη, είναι προσπά-
θεια προάσπισης των δικαιωµάτων των παιδιών, λοιπόν, και όχι
προσπάθεια περιορισµού των δικαιωµάτων των οµόφυλων ζευγα-
ριών.

Όσον αφορά στα δικαιώµατα των παιδιών που ήδη µεγαλώνουν
σε οµόφυλα ζευγάρια, ασφαλώς και πρέπει να κατοχυρωθούν,
αλλά αυτό θα µπορούσε να γίνει µε επέκταση του συµφώνου συµ-
βίωσης. 

Όλη αυτήν την περίοδο που συζητάµε αυτό το νοµοσχέδιο
στην κοινωνία και εδώ στη Βουλή, βλέπω µια διαφωνία που δια-
περνά αρκετά κόµµατα. Θα µου πείτε: «Σηµαίνει κάτι αυτό;». Φυ-
σικά και σηµαίνει. Σηµαίνει ότι ο προβληµατισµός και η ανάγκη
µιας πολύ πιο βαθιάς και αναλυτικής προσέγγισης για την αλ-
λαγή του θεσµικού πλαισίου που ορίζει το οικογενειακό δίκαιο
είναι υπαρκτός. Σηµαίνει ότι όσοι στον δηµόσιο λόγο αφορίζουν
και επιτίθενται εµπαθώς σε όσους διατυπώνουν σοβαρές ενστά-
σεις και άλλη άποψη, πρέπει να σκεφτούν σοβαρά αν λειτουρ-
γούν µε λογικές του συρµού ή µε βάση τη λογική.  

Το να χαρακτηρίζεις συλλήβδην όσους διαφωνούν οµοφοβι-
κούς, σκοταδιστές, λαϊκιστές ή ακόµη χειρότερα -ακόµα και από
Βουλευτή του κόµµατός µου- ψηφοθήρες που φοβούνται το πο-
λιτικό κόστος και την Εκκλησία είναι άλµα στο κενό, στο πολιτικό
κενό. Ο ίδιος ο Πρωθυπουργός δεν έθεσε κοµµατική πειθαρχία.
Οι Βουλευτές ψηφίζουµε κατά συνείδηση. Να θυµίσω δε ότι στην
πολιτική είµαστε για την κοινωνία δια µέσου του κόµµατος και
όχι για το κόµµα. Να ξεκαθαρίσω, λοιπόν, ότι στηρίζω και ψηφίζω
κατά συνείδηση και όσον αφορά στην οικογένεια µε µόνο γνώ-
µονα το συµφέρον και τα δικαιώµατα των παιδιών. Ως µητέρα και
µάλιστα µονογονέας, βγήκα µπροστά και στήριξα καθαρά την
συνεπιµέλειά τους για να έχουµε ως γονείς ίσα δικαιώµατα. Για
να έχουν και οι δύο γονείς συµµετοχή στην καθηµερινότητα της
ζωής ενός παιδιού, για να µην υπάρχουν µόνο µπαµπάδες του
Σαββατοκύριακου. 

Στήριξα και θα στηρίζω κάθε νοµοθετική πρωτοβουλία που
απαλείφει αδικίες που αφορούν στη ΛΟΑΤΚΙ κοινότητα. Την προ-
ηγούµενη τετραετία έγιναν βήµατα από την Κυβέρνηση προς
αυτή την κατεύθυνση. Πρέπει να γίνουν περισσότερα; Λέω κα-
θαρά ναι. Όµως εξίσου καθαρά λέω ότι όπως κανείς δεν µπορεί
να περιορίσει ή να στερήσει το δικαίωµα δύο ενήλικων ανθρώ-
πων ανεξαρτήτως φύλου, φυλής ή θρησκεύµατος, να ζουν όπως
οι ίδιοι επιθυµούν σε όποια µορφή σχέσης επιθυµούν, έτσι εξίσου
καθαρά λέω ότι όταν µιλάµε για διεύρυνση της διαπροσωπικής
σχέσης σε οικογενειακή, δηλαδή για δηµιουργία οικογένειας και
απόκτησης παιδιών µε οποιονδήποτε τρόπο, τότε αυτόµατα είναι
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τα δικαιώµατα των παιδιών και όχι των ενηλίκων αυτά που προ-
έχουν. Και ο γάµος ως θεσµός αιώνες τώρα κατοχυρώνει ένα
σαφές σχήµα οικογένειας που αποδείχθηκε απολύτως ανθεκτικό
και λειτουργικό µε γνώµονα την κατά το δυνατόν οµαλή ανά-
πτυξη των παιδιών. 

Η επίκληση πολύ πρόσφατων χρονικά δειγµατοληπτικά αµφι-
σβητούµενων αλλά και ερευνητικά αµφίσηµων αποτελεσµάτων ως
κύριο επιχείρηµα ότι τα παιδιά δεν αντιµετωπίζουν κανένα πρό-
βληµα αν µεγαλώνουν µε οµόφυλους γονείς, δεν µου είναι πει-
στικό. Όπως δεν θα µου ήταν πειστικό το επιχείρηµα ότι τα παιδιά
που στερούνται τον ένα ή τον άλλο γονιό ή εγκαταλείπονται, δεν
έχουν κάποιο πρόβληµα. Έχουν, αλλά µε τη σωστή στήριξη, τις
παρεµβάσεις και τη βοήθεια ειδικών µε µεγάλη προσπάθεια του
γονιού, ή των θετών γονιών, λέµε ότι θα το αντιµετωπίσουν µε τον
καλύτερο δυνατό τρόπο. Εδώ όµως δεν αναγνωρίζουµε καν την
ύπαρξη προβλήµατος. Όπως δεν µου είναι καθόλου, µα καθόλου
πειστική η επιχειρηµατολογία για τις παρένθετες µητέρες σε οµό-
φυλα ζευγάρια ανδρών, τις ενοικιαζόµενες µήτρες γυναικών
έναντι αδρής αµοιβής ή πολύ χειρότερα µέσα από κυκλώµατα εκ-
µετάλλευσης γυναικών. Μπορεί στο νοµοσχέδιο να απαγορεύεται
η παρένθετη µητέρα, εφόσον όµως υπερψηφιστεί το νοµοσχέδιο
θα ακολουθήσει και η παρένθετη µητέρα µε ό,τι αυτό συνεπάγε-
ται. Όπως, επίσης, κανείς δεν µπορεί να ελέγξει εάν µια γυναίκα
παραδώσει στον βιολογικό πατέρα, παραδείγµατος χάριν, το
µωρό της ότι δεν είναι εγκατάλειψη αλλά αποτέλεσµα συµφωνίας
για κατά παραγγελία κύηση. 

Να σας θυµίσω τι έχει πει ο κ. Κασσελάκης ο οποίος παρήγ-
γειλε δύο παιδιά για διαιώνιση της προσωπικότητας µε το σύν-
τροφό του -σύζυγό του τώρα- τα οποία θέλησε να είναι αγόρια.
Το ονοµάτισε κιόλας. Την επόµενη µέρα πήγε να το διορθώσει
και το τερµάτισε γιατί είπε ότι δεν θέλει κορίτσια γιατί δεν µπορεί
να εξηγήσει στα κορίτσια την έµµηνο ρύση. Παραδέχθηκε, δη-
λαδή, πόσο σηµαντική είναι, µεταξύ άλλων πολλών, η παρουσία
της µάνας στη ζωή ενός παιδιού.

Λένε οι ειδικοί ότι ο κάθε άνθρωπος έχει ανάγκη να ανήκει
κάπου. Η πρώτη δε αίσθηση του ανήκειν είναι η οικογένειά του.
Δεν ξέρω πότε η έννοια της µητρότητας έχασε την ιερότητα της
και φτάσαµε στο σηµείο να θεωρείται ok ένα παιδί να µην πει
ποτέ τη λέξη «µαµά», ούτε πότε ο βράχος και το στήριγµα των
παιδικών -και όχι- µόνο χρόνων µας, ο πατέρας, έγινε ανώνυµο
σπέρµα. Αν αυτό είναι πρόοδος, τότε είµαι συντηρητική και οπι-
σθοδροµική. Αν όµως είναι ένα µοιραίο βήµα για την αποσύνθεση
της κοινωνικής συνοχής, τη διάλυση των δεσµών που ξεκινούν
από την οικογένεια και καθορίζουν όλη µας τη ζωή, τότε, όχι, δεν
µπορώ να συναινέσω. Γι’ αυτό και καταψηφίζω το νοµοσχέδιο. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Πριν δώσουµε τον

λόγο στον κ. Τσιρώνη, τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο από τη
Νίκη, να σας ενηµερώσω ότι έγινε µία αλλαγή σε ό,τι αφορά στον
αριθµό στον οποίο θα ολοκληρωνόταν η σηµερινή συνεδρίαση
της Ολοµέλειας. Από το εβδοµήντα, λοιπόν, υποχωρούµε στο
εξήντα. Άρα, λοιπόν, η συνεδρίαση σήµερα θα λήξει µε τον οµι-
λητή που είναι στο νούµερο εξήντα, τον κ. Τσακαλώτο. Προϋπό-
θεση για να επιτύχουµε τον στόχο των εξήντα είναι να τηρείται
το επτάλεπτο. Να τηρούνται γενικά οι χρόνοι. 

Κύριε Τσιρώνη, έχετε τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΤΣΙΡΩΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µας κατηγορή-

σατε προεκλογικά για εργαλειοποίηση της πίστης. Νοµίζω ότι
ήρθε η ώρα να µιλήσουµε και εµείς για το τι είναι εργαλειοποίηση
της πίστης. 

Εργαλειοποίηση της πίστης είναι όταν προεκλογικά αποσιω-
πείτε την πρόθεσή σας να φέρετε προς ψήφιση το παρόν νοµο-
σχέδιο για να µπορείτε να κάνετε παρέλαση σε όλους τους
ναούς και τις ακολουθίες. Εργαλειοποίηση της πίστης αλλά και
της διαδικασίας είναι όταν το 2015 ως Αξιωµατική Αντιπολίτευση
καλέσετε την Ιεραρχία στις επιτροπές, γιατί τότε συνέφερε ως
Αξιωµατική Αντιπολίτευση, ενώ τώρα µε ένα επιχείρηµα πραγµα-
τικά αστείο δεν καλέσατε την Εκκλησία. Είπατε, µάλιστα, «άλλω-
στε οι απόψεις είναι γνωστές». Δηλαδή, οι απόψεις των φορέων

της ΛΟΑΤΚΙ κοινότητας δεν σας ήταν γνωστές; Όµως, καλέσατε.
Εργαλειοποίηση της πίστης είναι να θέλετε την Εκκλησία συ-

νεργάτη στα όποια εφήµερα σχέδιά σας, όπως κάνατε κατά την
περίοδο του κορωνοϊού όταν ο κ. Γεραπετρίτης ευχαριστούσε
την Ιεραρχία επειδή η τελευταία υποχώρησε στις αξιώσεις της
Κυβέρνησης και έκλεισε τις εκκλησίες. 

Εργαλειοποίηση της πίστης είναι όταν πιέζατε, σύµφωνα µε
δηµοσιεύµατα εφηµερίδων, τους µητροπολίτες να θάψουν προ-
εκλογικά τη Νίκη. Στις 24 Ιανουαρίου δήλωσε ο κύριος Πρωθυ-
πουργός ενώπιον του Υπουργικού Συµβουλίου: «Σέβοµαι την
άποψη της Εκκλησίας. Δεν θα χαλάσουµε τη συνεργασία µας». 

Ο σεβασµός όµως στην Εκκλησία προϋποθέτει σεβασµό στη
διδασκαλία της. Και η διδασκαλία της Εκκλησίας για το θέµα που
συζητάµε σήµερα είναι γνωστή και ξεκάθαρη. Ποιος είναι ο σε-
βασµός στη διδασκαλία της Εκκλησίας όταν από επίσηµα χείλη,
αυτά του Κυβερνητικού Εκπροσώπου, ακούγεται ακριβώς αυτό:
«Προς Θεού η οµοφυλοφιλία δεν είναι αµαρτία». Μήπως µαζί µε
τον µετα-άνθρωπο µας οδηγείται σε µετα-θεολογία; Είναι και-
νούργια δόγµατα αυτά; Καλώ έστω και σήµερα ή αύριο να ανα-
καλέσει τη βλάσφηµη αυτή και εκτός δόγµατος διατύπωση.
Μήπως αντιλαµβάνεστε ως καλή σχέση µε την Εκκλησία την υπα-
κοή της στα κελεύσµατα του Καίσαρα; Γιατί αν κάτι τέτοιο συµ-
βαίνει, όχι απλά επιστρέφουµε στον κύριο Πρωθυπουργό τη
φράση «ντεµέκ χριστιανοί» που είπε από Βήµατος εδώ αλλά
πραγµατικά µε τέτοια νοµοσχέδια δεν ξέρουµε αν πρέπει να
µπαίνει καν ο όρος «χριστιανοί». Ο όντως πιστός κάνει υπακοή
στον λόγο της Εκκλησίας όπως εκφράζεται µέσα από την Αγία
Γραφή και την ιερά παράδοση. Και δεν απαιτεί η Εκκλησία να
κάνει υπακοή σε αυτόν. Η Κυβέρνησή σας όµως φαίνεται κάνει
αλλού υπακοή. 

Κύριοι της Κυβέρνησης, δεν φέρνετε απλά ένα θέµα προς ψή-
φιση, ένα απλό νοµοσχέδιο. Συµπληρώνετε ένα κοµµάτι του παζλ
µιας ολόκληρης ατζέντας. Κι ας λέει «όχι» ο κ. Πλεύρης. Μιας
ατζέντας που εφαρµόζει πλήρως τις επιταγές του Νταβός και
της παγκοσµιοποίησης ή, για να µιλήσουµε µε τη σύγχρονη
γλώσσα, της woke ατζέντας και της woke κουλτούρας. Μιας
ατζέντας που στρέφεται ενάντια στις αξίες, τις παραδόσεις και
τελικά ενάντια στην ίδια την ταυτότητά µας και στην υπόστασή
µας. Μιας ατζέντας που έρχεται µε όρους επιβολής και όχι κοι-
νωνικής ανάγκης, όπως λέτε. Αυτό άλλωστε είναι και το µεγάλο
γιατί. Είναι αυτό που ακούγεται και πλανάται στην Αίθουσα του
Κοινοβουλίου µεταξύ Υπουργών, δικών σας Βουλευτών, Βουλευ-
τών των άλλων κοµµάτων, στο περιστύλιο, παντού, οι δηµοσιο-
γράφοι, έξω ο κόσµος. Γιατί; Γιατί να φέρετε αυτό το νοµοσχέδιο
τώρα προς ψήφιση µε αυτή την εµµονική διάθεση; Αναζητώντας
βαθύτερα το θέµα διαπιστώνουµε ότι πανίσχυρα κράτη και διε-
θνείς οργανισµοί όπως ο ΟΗΕ, ο Παγκόσµιος Οργανισµός
Υγείας, η Ευρωπαϊκή Ένωση, το ΝΑΤΟ, το παγκόσµιο οικονοµικό
φόρουµ διεξάγουν ένα επίµονο αγώνα για την προώθηση ακρι-
βώς αυτής της αλλοπρόσαλλης θεµατολογίας. Δεν χρειάζεται
παρά να διαβάσει κανείς το πρόσφατο κοινό ανακοινωθέν του
στρατηγικού διαλόγου µεταξύ Ελλάδας και Ηνωµένων Πολιτειών
για να προσέξει ότι στο τέλος αναφέρει ότι: «Οι Ηνωµένες Πολι-
τείες χαιρέτισαν τις δεσµεύσεις του Πρωθυπουργού κ. Μητσο-
τάκη για τη νοµοθέτηση της ισότητας στον γάµο και τη συνέχιση
της εφαρµογής του εθνικού σχεδίου δράσης για την επέκταση
της προστασίας των ΛΟΑΤΚΙ+ ατόµων στην Ελλάδα». 

Είναι αξιοπρόσεκτο, επίσης, ότι σε δηλώσεις του ο Πρόεδρος
Μπάιντεν, ως ο ισχυρότερος αρχηγός κράτους παγκοσµίως,
θέτει ως προτεραιότητα από το 2021 για την αµερικανική διπλω-
µατία την προώθηση των δικαιωµάτων της ως άνω κοινότητας
και χώρες που υστερούν στον τοµέα αυτό απειλούνται µε κυρώ-
σεις. Αυτός είναι ο λόγος; Εκεί κάνετε υπακοή; Απόδειξη και για
τα προαναφερθέντα είναι οι χθεσινές δηλώσεις του κ. Γεραπε-
τρίτη περί ανάγκης ύπαρξης παγκόσµιας διακυβέρνησης. Μόνοι
σας τα λέτε. Δεν κρύβεστε πλέον. 

Μην έχετε καµµία αυταπάτη, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Ο
γάµος των οµοφυλοφίλων θα ανοίξει τον ασκό του Αιόλου στην
πατρίδα µας σε κάθε επίπεδο. Οι δικαιωµατιστές, όπως φαίνεται
από την συνεχή πρόοδο των νοµοθετηµάτων όπως την ζητούν επί-
µονα, είναι ανικανοποίητοι. Όπως τους ακούσαµε και στις επιτρο-
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πές της Βουλής απαιτούν αλλαγή σχολικών βιβλίων και προγραµ-
µάτων σπουδών από τις πρώτες κιόλας τάξεις του δηµοτικού,
ώστε να συµπεριλαµβάνονται και οι οµοφυλοφιλικές οικογένειες
στην ύλη. 

Μερικές φορές αναφερόµενοι στην πορεία της χώρας µας
λέµε δυστυχώς η Ελλάδα είναι τριάντα χρόνια πίσω. Σε κάτι τέ-
τοιες περιπτώσεις πρέπει να λέµε δόξα τω Θεώ που η Ελλάδα
είναι τριάντα χρόνια πίσω. Γιατί µέσα σε αυτά τα τριάντα χρόνια
µπορούµε να δούµε την εξέλιξη στις δήθεν προοδευτικές χώρες.
Ήδη σε κάποιες χώρες από αυτές συζητείται η πολυγαµία ή για
να είµαστε πολιτικώς ορθοί η πολυσυντροφικότητα, για να µετο-
θυσιωθεί στο «Newspeak» του Όργουελ.  Είµαστε µακριά εµείς;
Όχι. Στη χώρα µας η «Καθηµερινή της Κυριακής» που πέρασε
τώρα φιλοξένησε δύο άρθρα για την πολυσυντροφικότητα. Πόσο
µακριά είµαστε; Στο γερµανικό Κοινοβούλιο αυτή τη στιγµή συ-
ζητείται ένα νέο είδος οικογένειας από δύο έως έξι άτοµα. Το
γιατί έξι -έξι µέχρι τώρα- δεν το ξέρουµε µέχρι τώρα και λέγεται
«κοινότητα ευθύνης». Πότε θα έρθει εδώ; Πού σταµατά αυτή η
κατρακύλα;

Εάν δεν αντιλαµβάνεστε τις προεκτάσεις αυτού του νοµοσχε-
δίου, κοιτάξτε απλά τις χώρες που προηγούνται σε αυτή την
ατζέντα. Και αντί να λέτε ότι έχει καθιερωθεί σε τόσες χώρες,
τριάντα πέντε από τις διακόσιες ή δεκαπέντε της Ευρώπης, να
πείτε κάτι διαφορετικό. Πείτε ότι θα είµαστε η πρώτη ορθόδοξη
χώρα που θα το φέρουµε. Είναι εξευτελιστική ντροπή αυτή η
πρωτιά. 

Εµείς δεν έχουµε αυταπάτες. Γνωρίζουµε καλά τι έχουν στο
µυαλό τους. Θέλουν οικογένειες χωρίς δεσµούς και παιδιά χωρίς
αξίες, µε ρευστή ταυτότητα. Θέλουν παιδιά δεκτικά σε µια νεο-
ταξική παιδεία, ώστε να γίνουν µέλη µιας υπάκουης µάζας, πολύ
ευκολότερα να ελέγχουν τον κόσµο λίγοι. 

Με αυτό το νοµοσχέδιο χτυπιέται η ταυτότητα. Πλήττεται η οι-
κογενειακή συνοχή, άρα και η κοινωνική συνοχή και κατά προ-
έκταση το έθνος το οποίο έχετε φροντίσει να ψηφίσετε µε τη
δηµογραφική κατάρρευση, µε την εργαλειοποίηση του µετανα-
στευτικού, µε την αµυντική αποδυνάµωση των νησιών µας. Και ο
πιο αδαής αντιλαµβάνεται ότι όλα αυτά είναι κοµµάτια του ίδιου
παζλ. 

Το δεξιά και αριστερά φαίνεται να τελειώνει και από το παρόν
νοµοσχέδιο, όπως βλέπουµε τις δυνάµεις να χωρίζονται. Τώρα
περάσαµε στον πόλεµο των δικαιωµάτων, τον χωρισµό της κοι-
νωνίας στα δύο. Αυτοί που είναι υπέρ της παγκοσµιοποίησης και
αυτοί που είναι κατά της παγκοσµιοποίησης. Κι όλα αυτά µε τη
σύµφωνη γνώµη της Αντιπολίτευσης. Γι’ αυτό έχετε γίνει και ηγέ-
της -ο Πρωθυπουργός- της Κεντροαριστεράς. Όλα στη µηχανή
του κιµά. Η Νέα Δηµοκρατία κατάντησε και αναφέρεται είτε ως
«γαλάζιος ΣΥΡΙΖΑ» είτε ως «ροζ Νέα Δηµοκρατία», είτε ως «Ση-
µιτικό ΠΑΣΟΚ». Αυτά είναι τα προσωνύµια πλέον. Αυτή είναι η
σηµερινή Νέα Δηµοκρατία. Γι’ αυτό και οι σφοδρές αντιδράσεις
από τη βάση σας. Γι’ αυτό και οι πιέσεις στους αντιδρώντες Βου-
λευτές σας που δεν µπορούν να αντέξουν να ψηφίσουν το ανο-
σιούργηµα. Γι’ αυτό και η πολεµική σας εναντίον της Νίκης και
όσων αντιστέκονται στο νοµοσχέδιο. 

Υπάρχουν άτοµα που αντιτίθενται τόσο στο παρόν νοµοσχέδιο
όσο και στις προεκτάσεις που θέλει να δώσει το κίνηµα των ΛΟ-
ΑΤΚΙ, αλλά επιλέγουν να σιωπούν. Το ίδιο συµβαίνει στο πεδίο
της διανόησης και της επιστήµης, µε ελάχιστες εξαιρέσεις, σε
σηµείο να µιλάµε για µια πραγµατική αποστασία των διανοουµέ-
νων. Πολλοί είστε όλοι εσείς;

Μερικές από τις βασικές µεθόδους χειραγώγησης εκείνων που
χρησιµοποιούν ως εργαλεία τα µέσα µαζικής επικοινωνίας είναι
ο εµπαιγµός, η λοιδορία και η επαναλαµβανόµενη χυδαία σάτιρα
χωρίς κανένα µέτρο. Βλέπετε, στα ολοκληρωτικά καθεστώτα η
φίµωση γίνεται µε απλό τρόπο και µπορείς να τη διακρίνεις. Στη
δηµοκρατία, όµως, οι αντίθετες φωνές φιµώνονται τόσο µε τις
προαναφερθείσες µεθόδους όσο και µε την πολυφωνία, η οποία
καταλήγει τελικά σε σύγχυση. Κάθε ενάντιος λόγος βαφτίζεται
εν ριπή οφθαλµού κήρυγµα µίσους. 

Κάθε γονιός, εκπαιδευτικός, καθένας που αγαπάει την οικογέ-
νεια και την πατρίδα πρέπει να αντισταθεί τώρα που µπορεί. Γιατί
όποιος τώρα σιωπήσει είναι αναγκασµένος να ζήσει την επιβολή

µιας ζωής κόντρα σε κάθε λογική, κόντρα σε κάθε ηθική, κόντρα
σε κάθε δίκαιο. Κανείς πολιτισµός, θρησκεία ή σύστηµα νόµων
δεν θεσµοθέτησε τη συµβίωση των οµοφυλοφίλων ως γάµο. «Το
παρά φύσιν δεν καθίσταται κατά φύσιν µε νοµικές διατάξεις»,
όπως είπε και ο Αρχιεπίσκοπος Αλβανίας. 

Στον πόλεµο που κηρύχθηκε, χρέος µας είναι να βρεθούµε
στην πρώτη γραµµή της µάχης, να φροντίσουµε να ευπρεπί-
σουµε πνευµατικά τα σπίτια µας, τα σύγχρονα καταφύγια των
παιδιών µας. Οι γονείς να αγωνιστούµε να γίνουµε πρότυπα για
τα παιδιά µας και οι εκπαιδευτικοί Σίµονες και Ειρηναίοι τους
στον ανήφορο της ζωής τους που έχει ήδη ξεκινήσει. Η ώρα να
µιλήσουµε και να µιλήσουµε όλοι µαζί είναι τώρα, τώρα που εί-
µαστε πολλοί. Γιατί αν χάσουµε αυτή την ευκαιρία, θα είµαστε
καταδικασµένοι σε ατοµική µαρτυρία. Γιατί το κακό αν δεν το
σταµατήσεις νωρίς θα χτυπήσει την πόρτα του σπιτιού σου. Δυ-
στυχώς, δαπανήθηκαν πολλά δισεκατοµµύρια και πολλές τεχνι-
κές προπαγάνδας ώστε οι Έλληνες του σήµερα να µη µιλάµε την
ίδια γλώσσα ή να µην καταλαβαίνουµε αυτά που πριν κάποιες δε-
καετίες θεωρούνταν αυτονόητα. 

Αν και προσπάθησα να µην αναφερθώ στο θεολογικό κοµµάτι
που ήταν και το πιο ασφαλές για την περίπτωση, γιατί ούτως η
άλλως έχουν αναφερθεί και οι οµιλητές µας, επιτρέψτε µου να
σταθώ σε κάτι που δεν έχει ειπωθεί για να σας δείξω ότι η συγ-
κεκριµένη αµαρτία δεν αποτελεί κοµµάτι του όρου προοδευτικό-
τητα, αλλά πανάρχαια πρακτική. 

Στην Παλαιά Διαθήκη, στον προφήτη Ιεζεκιήλ, ο Θεός λέει:
«Αυτό είναι το ανόµηµα των Σοδόµων». Όχι αυτό που περιµένετε
να ακούσετε, αλλά η υπερηφάνεια. Δεν είναι η αµαρτία αυτή καθ’
εαυτή υπεύθυνη για την καταστροφή των Σοδόµων, αλλά η καύ-
χηση για την αµαρτία αυτή. Μήπως ο όρος της υπερηφάνειας ή
της καύχησης σε αγγλική λέξη σας θυµίζει κάτι; Τα λόγια αυτά
έχουν γραφτεί το 600 π.Χ. και είναι σαν να γράφτηκαν για όσα
συµβαίνουν σήµερα, για όσα σήµερα λαµβάνουν χώρα σε όλο
τον κόσµο και στην πατρίδα µας. Pride. 

Όσοι σε αυτόν εδώ τον τόπο θέλουµε ακόµα να στεκόµαστε
πάνω στον φόβο του Θεού -και δεν µιλάω για όλους προφανώς,
όσοι αγωνιούµε να µην καταντήσει η πατρίδα µας εις βάθος
κακών ώστε να καταφρονεί και να µην υπολογίζει τίποτα, όσοι
δεν αντέχουµε να βλέπουµε την πατρίδα µας να µεταβάλλεται
σε Σόδοµα και Γόµορρα, ας λεπτύνουµε τα πνευµατικά µας αι-
σθητήρια για να µπορέσουµε να διαπιστώσουµε το εύρος της
υπερηφάνειας, δηλαδή την προκλητική αναισχυντία που έχει κα-
τακλύσει τον κόσµο µας και την εποχή µας.

Η προειδοποίηση του νόµου του Θεού είναι σαφής. Την ύβρη
την ακολουθεί η συντριβή και «Κύριος υπερηφάνοις αντιτάσσε-
ται». «Ο έχων ώτα ακούειν ακουέτω». Όπως προκύπτει από τα
παραπάνω, η µόνη έντιµη στάση απέναντι σε αυτό το νοµοσχέδιο
δεν είναι απλά η καταψήφιση, αλλά και η µε κάθε νόµιµο τρόπο
αποτροπή του.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ειδικά εσείς της Κυβέρνησης…
ΡΑΛΛΙΑ ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ: Ντροπή!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μη διακόπτετε, πα-

ρακαλώ. 
Ελάτε, κύριε Τσιρώνη, συνεχίστε.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΤΣΙΡΩΝΗΣ: Δεν πειράζει. Ελευθερία λόγου. Δεν

υπάρχει κάποιο πρόβληµα. Αυτοί που ζητούν την ελευθερία και
αφήνουν όλο τον κόσµο να µιλάει. Ορίστε. 

Για εµάς ο απέχων Βουλευτής δοκεί συναινείν, όπως είπε και
ο Μέγας Βασίλειος γι’ αυτόν που σιωπά. Και η συναίνεση σε ένα
τέτοιο νοµοσχέδιο αποτελεί συνενοχή στην καταστροφή αθώων
παιδικών ψυχών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι καιροί είναι κρίσιµοι και οι
στιγµές είναι όντως ιστορικές. Με την ψήφιση του νοµοσχεδίου
τίποτα δεν θα είναι το ίδιο και θα έχετε την ευθύνη γι’ αυτό.
Όπως είπε το Άγιος Παΐσιος: «Αν σβήσει η οικογένεια, θα σβήσει
ο κόσµος». Είπε, όµως, και κάτι ακόµα. Όλοι µας θα δώσουµε
λόγο για τη στάση που θα κρατήσουµε όταν ψηφίζονται τέτοια
βλάσφηµα νοµοσχέδια. Δίνουµε εξετάσεις ενώπιον των προγό-
νων, των παιδιών, αλλά και των γενεών που έρχονται. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, κατα-
ψηφίστε το νοµοσχέδιο, ακόµα και αν χρειαστεί να πέσει η Κυ-
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βέρνηση. Μην προτάσσετε το προσωπικό συµφέρον. Υπάρχει το
κοινό καλό. Υπάρχουν τα παιδιά µας, που µας κοιτούν στα µάτια
και η υπεράσπιση των αξιών και της πίστης. Και ας µην είµαστε
αύριο Βουλευτές, αν είναι να πέσει η Κυβέρνηση και ας µην ξα-
ναβγούµε ποτέ στη Βουλή. Θα κοιµόµαστε ήσυχοι τα βράδια και
θα ξέρουµε ότι οµολογήσαµε ενώπιον Θεού και ανθρώπων. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, όπως λέει και το τραγούδι, έρχεται η
ώρα να αποφασίσεις µε ποιους θα πας και ποιους θα αφήσεις.
Η ώρα αυτή είναι τώρα. Τέρµα οι δύο βάρκες. Αφού αποµακρύνει
η Κυβέρνηση τη µία βάρκα από την άλλη, που αιώνες πήγαιναν
µαζί, καλείστε να επιλέξετε βάρκα. Εύχοµαι ο Θεός να σας φω-
τίσει να επιλέξετε τη σωστή. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα
ο κ. Σιµόπουλος Ευστράτιος από τη Νέα Δηµοκρατία. 

ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριοι Υπουργοί,
κυρίες και κύριοι, εδώ και εβδοµάδες προβληµατίζοµαι, όπως
φαντάζοµαι και αρκετοί από τους συναδέλφους Βουλευτές, µε
το θέµα που συζητάµε σήµερα. Άλλωστε προβληµατίζεται και
ένα σηµαντικό τµήµα της ελληνικής κοινωνίας. Η παραδοσιακή
οικογένεια ευτυχώς καλά κρατεί σήµερα στη χώρα µας. 

Δεν ήταν εύκολο να πάρω την τελική απόφαση. Συζήτησα µε
ψηφοφόρους που αυτόκλητα ήρθαν να µε πιέσουν να µην ψη-
φίσω το νοµοσχέδιο. Ήρθαν ηλεκτρονικές επιστολές στην ίδια
κατεύθυνση από γνωστούς και αγνώστους. Άλλες είχαν επιχει-
ρήµατα, άλλες ψεκασµένες ή οµοφοβικές απόψεις, γεµάτες µε
ρητορική µίσους. Άλλες είχαν ύβρεις ή εκβιασµούς απροκάλυ-
πτους, έχοντας ως όπλο τις πραγµατικές ή δήθεν ψήφους τους.
Φυσικά υπήρχαν πάντα και αυτοί που κατέχουν την απόλυτη αλή-
θεια. Πολλές από τις επιστολές αυτές ήταν πανοµοιότυπες, προ-
φανώς γιατί είχαν προέλευση το ίδιο κέντρο. 

Σέβοµαι τις απόψεις όσων διαθέτουν λογικά επιχειρήµατα κατά
του νοµοσχεδίου και το αντιµετωπίζουν µε χαµηλούς τόνους.
Στους υπόλοιπους αρχικά θυµίζω ότι τα ίδια και µε τον ίδιο τρόπο
έλεγαν το 1982 για τον πολιτικό γάµο και για όλες τις αλλαγές του
Αστικού Κώδικα. Κατόπιν τους θυµίζω ότι η Εκκλησία µας πρε-
σβεύει την καταλλαγή, όπως κάνουν εµφανώς οι τρεις Μητροπο-
λίτες Θεσσαλονίκης παρά την αντίθεσή τους στο νοµοσχέδιο. 

Συµπληρωµατικά τους απαντώ µάλιστα µε τη φράση του Σο-
πενχάουερ, ο οποίος είπε: «Αυτό που µισεί περισσότερο η αγέλη
είναι αυτόν ο οποίος σκέφτεται διαφορετικά». Δεν είναι τόσο η
άποψη η ίδια, όσο το θράσος να θέλει κάποιος να σκέφτεται για
τον εαυτό του, κάτι που αυτοί δεν µπορούν να κάνουν. 

Συζήτησα επί µακρόν µε την οικογένεια και τους δικούς µου
ανθρώπους. Φυσικά συζήτησα µε ανθρώπους της Εκκλησίας και
των εκκλησιαστικών οργανώσεων, το έργο των οποίων, για τη
διαφύλαξη της πίστης µας και της ορθόδοξης κληρονοµιάς µας,
τιµώ. Συζήτησα εκτενώς διαδικτυακά µε οµόφυλο ζευγάρι Ελλη-
νίδων που ζει στο εξωτερικό και έχει, µέσω της µιας εξ αυτών,
αποκτήσει δύο παιδιά. Μίλησα µε φίλους οµοφυλόφιλους, εκ των
οποίων ο ένας έχει µετακοµίσει από τη Θεσσαλονίκη στην Αθήνα
και ζει ευτυχισµένος µε τον σύντροφό του. Συζήτησα τέλος και
µε ειδικούς σε θέµατα βιοηθικής. 

Παράλληλα, πληροφορήθηκα ότι από το 2018, που ισχύει το
σύµφωνο συµβίωσης, τετρακόσια είκοσι οµόφυλα ζευγάρια το
χρησιµοποίησαν, ενώ ελάχιστες υιοθεσίες έγιναν από ένα µέλος
αυτών των ζευγαριών. Πληροφορήθηκα επίσης ότι αυτή τη
στιγµή µόνο εκατό µε εκατόν πενήντα παιδιά είναι προς υιοθεσία
σε διάφορα ιδρύµατα. Είµαι σίγουρος ότι από τα παιδιά αυτά
ελάχιστα θα υιοθετηθούν από οµόφυλα ζευγάρια, όταν για τα
ετερόφυλα τίθενται ανυπέρβλητα εµπόδια. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτή ήταν η προσωπική µου
διαβούλευση. Είµαι τώρα έτοιµος να πάρω θέση, όπως άλλωστε
κάνω πάντα σε όλη την πολιτική µου διαδροµή, µε αίσθηµα ευ-
θύνης, πολλές φορές µε µεγάλο κόστος, πάντα όµως σύµφωνα
µε την άποψή µου για κάθε συγκεκριµένο θέµα, αφήνοντας ορι-
σµένους να µε κατατάσσουν συνεχώς πολιτικά σε διάφορες εσω-
κοµµατικές πλευρές. Είµαι σίγουρος ότι έτσι θα γίνει και τώρα. 

Κύριε Πρόεδρε, όπως η συντριπτική πλειοψηφία των Ελλήνων,
ανήκω και έχω παραδοσιακή οικογένεια. Μάλιστα, µαζί µε τη γυ-

ναίκα µου και τον µονάκριβο γιο µας, είχαµε για µεγάλο διάστηµα
µαζί µας τη µητέρα µου, την πεθερά µου, την αδερφή µου, την
κουνιάδα µου. Ακόµη και ο σκύλος, η Ίρις, της πεθεράς ήταν γυ-
ναίκα. 

Το νοµοσχέδιο για το οποίο συζητάµε όµως σήµερα λύνει
υπαρκτά νοµικά προβλήµατα, χωρίς να προχωρά σε αµφιλεγό-
µενες επιλογές µε την ιατρικώς υποβοηθούµενη αναπαραγωγή.
Ταυτόχρονα παιδιά οµόφυλων ζευγαριών, παντρεµένων στο εξω-
τερικό, πρέπει να µπορούν στην Ελλάδα να αντιµετωπίζονται µε
κανόνες ισότητας. Ούτε είναι λογικό η νοµοθεσία µας να βάζει
εµπόδια σε οµόφυλα ζευγάρια του εξωτερικού να εγκαταστα-
θούν ως ψηφιακοί νοµάδες στην Ελλάδα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα χρειαστώ λίγο χρόνο, κύριε Πρόεδρε. Συνήθως δεν χρει-
άζοµαι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Σιµόπουλε,
µια µικρή ανοχή µόνο. Έχετε εξάλλου ένα λεπτό ακόµα που δι-
καιούστε. 

ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, έχω
την εντύπωση πως όταν µαθαίνετε ότι είµαι εγώ στο Βήµα, έρχε-
στε εσείς ως Πρόεδρος! Αστειεύοµαι βέβαια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εσείς µε βρήκατε,
εγώ ήµουν εδώ. 

ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Αστειεύοµαι. 
Μπορεί για τους ακραίους δικαιωµατιστές, κυρίες και κύριοι,

έστω και ένα άτοµο να διεκδικεί κάποιο δικαίωµα, η κοινωνία να
πρέπει να του το δώσει. Προσωπικά συνεχίζω να διαφωνώ µαζί
τους, όπως επίσης συνεχίζω να διαφωνώ σθεναρά µε ορισµέ-
νους εκπροσώπους της ΛΟΑΤΚΙ+ κοινότητας, που υπερασπιζό-
µενοι τις διεκδικήσεις τους φτάνουν σε εξαιρετικά ακραίες
συµπεριφορές, αλλά και υπερακοντίζουν σε απίθανες δικαιωµα-
τικές διεκδικήσεις που δεν τους αφορούν. Δίνουν έτσι τροφή στις
ακραίες φωνές της άλλης πλευράς.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συνεχίζω να πιστεύω ότι τα θέ-
µατα που λύνει το νοµοσχέδιο θα µπορούσαν να λυθούν µε το
σύµφωνο συµβίωσης και µε τροποποιήσεις του Αστικού Κώδικα.
Σέβοµαι παράλληλα τις απόψεις της Εκκλησίας. Δηλώνω χριστια-
νός ορθόδοξος και σε κανέναν δεν δίνω το δικαίωµα να το αµφι-
σβητήσει. 

Θεωρώ όµως το θέµα ήσσονος σηµασίας, αν και καταφέραµε,
κύριε Υπουργέ, ως παράταξη µε λάθος χειρισµούς, να το κά-
νουµε µείζονος σηµασίας. Σήµερα καταναλώνουµε πολιτικό κε-
φάλαιο, πρόσκαιρα ελπίζω, ενώ έχουµε µπροστά µας σηµαντικά
νοµοσχέδια, στα οποία η Κυβέρνηση θα χρειαστεί την ισχυρή,
την ισχυρότατη θα έλεγα, κοινοβουλευτική µας υποστήριξη. Ανα-
φέροµαι στους συναδέλφους της Συµπολίτευσης φυσικά.

Κύριε Πρόεδρε, δεν πιστεύω ότι τελικά κινδυνεύει από το νο-
µοσχέδιο η παραδοσιακή οικογένεια. Η Κυβέρνηση συνεχώς
εξαγγέλλει και υλοποιεί µέτρα στήριξης της µητρότητας, της πα-
τρότητας, της τρίτεκνης και πολύτεκνης οικογένειας.

Περιµένω να δω ακόµη από την Κυβέρνηση να παίρνει και
µέτρα για την επιτάχυνση των διαδικασιών υιοθεσίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ελάτε, κύριε Σιµό-
πουλε.

ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Μαζί της περιµένω
και τη διευκόλυνση των µεταγραφών στα Ανώτατα Εκπαιδευτικά
Ιδρύµατα των παιδιών των πολυτεχνικών οικογενειών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ωραία.
ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Τελειώνω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Όχι, κύριε Σιµό-

πουλε, µιλάτε εννέα λεπτά και είκοσι δευτερόλεπτα.
ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν πειράζει, κύριε

Πρόεδρε. Δεν είπα το κύριο!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Με συγχωρείτε

πάρα πολύ!
Μην µου λέτε από κάτω, αφήστε τον. Γιατί αν αφήσω άλλον,

λέτε γιατί τον αφήσατε. 
Τελειώνετε µε αυτό, κύριε Σιµόπουλε.
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ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Κρεµόµαστε από τα χείλη σας!
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Πείτε το!
ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Βεβαίως, κύριε

Πρόεδρε. Τελειώνω.
Με βάση λοιπόν, το παραπάνω σκεπτικό καθορίζω και τη

στάση µου στο νοµοσχέδιο. Γνωρίζω ότι στεναχωρώ έτσι ορισµέ-
νους πολιτικούς φίλους µε τους οποίους έχω συµπορευτεί στο
παρελθόν και ίσως να συµπορευτώ και στο µέλλον. Όλοι χαίρουν
του σεβασµού και της εκτίµησης µου. Αυτά όµως έχει η πολιτική.
Σε καµµία περίπτωση δεν είναι σχολική εκδροµή. 

Στηρίζω, λοιπόν, την Κυβέρνηση µου στο παρόν νοµοσχέδιο,
χωρίς αστερίσκους από τη δική µου οπτική γωνία, όπως ακριβώς
την περιέγραψα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει για

µια παρέµβαση η Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της
Πλεύσης Ελευθερίας κ. Κωνσταντοπούλου.

Έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά.
Κυρία Κωνσταντοπούλου, ακούσατε;
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κάντε ησυχία για να

ακούσει η κ. Κωνσταντοπούλου.
Ζήτησε η κ. Κωνσταντοπούλου να κάνει µια παρέµβαση. 
Έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Συνήθως αναγγέλλετε ότι είναι η Πολιτική Αρχηγός…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας ανήγγειλα. Αν

εσείς δεν ακούτε… Πόσο άλλο θα φωνάζουµε;
Έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Παίρνω τον λόγο ως επικεφαλής της Πλεύσης Ελευθε-
ρίας, αυτού του µικρού κοινοβουλευτικού κόµµατος, που κάποιοι
ούτε το όνοµά του δεν θέλουν να πουν. 

Ως επικεφαλής, λοιπόν της Πλεύσης Ελευθερίας, κύριε Πρό-
εδρε, ζήτησα τον λόγο και είθισται…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κοιτάξτε…
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Μην µε διακόπτετε, σας παρακαλώ. Συγκρατηθείτε, πα-
ρακαλώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Όχι, θα σας δια-
κόψω. Δεν κατάλαβα. 

Να µιλάτε πιο προσεκτικά απευθυνόµενη στο Προεδρείο. 
Εγώ σας ανακοίνωσα όπως τώρα ακριβώς, αυτήν τη στιγµή

εσείς αυτοπαρουσιάζεστε. Εάν εσείς δεν ακούσατε, εγώ τι
φταίω; Σας παραπέµπω στα Πρακτικά, να δείτε πώς σας ανακοί-
νωσα και σας κάλεσα να παρέµβετε, να πάρετε τον λόγο.

Λοιπόν, συνεχίζουµε, το σταµατάµε εδώ. Δεν χρειάζεται να δώ-
σουµε συνέχεια σε τέτοια ζητήµατα διαδικαστικά.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Επειδή την προηγούµενη φορά που το κάνατε αυτό,
µου είπατε και «µαζευτείτε» και επειδή αυτό το οποίο σήµερα
είναι το διακύβευµα -και παρακαλώ να µηδενίσετε τον χρόνο µου-
, είναι ο άνθρωπος, είναι η ισότητα, είναι ότι κανείς δεν έχει εξου-
σία πάνω στον άλλον να τον κανοναρχεί, να τον αµφισβητεί ή να
την αµφισβητεί είναι, κύριε Λαµπρούλη, και η αγάπη και αν σας
είχα απέναντι θα σας έκανα µία καρδούλα µήπως αισθανθείτε
και εσείς λίγο τη διάθεση να αναγνωρίσετε σε κάποιον µε τον
οποίο ή κάποια µε την οποία µπορεί να διαφωνείτε, το δικαίωµα
ωστόσο να τοποθετείται, χωρίς να αποµειώνετε ούτε την ανθρώ-
πινη αξία του ούτε την υπόστασή του και κυρίως ούτε την αν-
θρώπινη αξία της ούτε την υπόστασή της, ζήτησα τον λόγο και
αισθάνοµαι την ανάγκη να το πω αυτό και λυπάµαι πάρα πολύ
που για άλλη µία φορά δείξατε µια διαφορετική µεταχείριση.

Και θέλω να πω στους φίλους και στις φίλες µας, που µας πα-
ρακολουθούν αλλά και σε όσους και όσες σήµερα µίλησαν για
τα δικαιώµατα των γυναικών και για την κατάκτηση της ισότητας,
ότι νοµίζουµε πως ακόµα και αυτή η βασική ισότητα των φύλων
έχει κατακτηθεί. Όχι, είναι διακύβευµα, είναι κάτι που ακόµη δεν
έχει κατακτηθεί και γι’ αυτό δεν είναι τυχαίο ότι οι γυναίκες µε
πολύ µεγαλύτερη ένταση µιλούν για τα δικαιώµατα όλων, για την

ισότητα όλων, για το δικαίωµα των οµόφυλων ζευγαριών να επι-
λέξουν εκείνα τον τρόπο και τον τύπο της συµβίωσης τους, για
το δικαίωµα των οµόφυλων ζευγαριών να επιλέξουν εκείνα αν θα
κάνουν οικογένεια και το δικαίωµά τους να µπορέσουν να κάνουν
οικογένεια και την υποχρέωση και το καθήκον της πολιτείας αυτά
να τα εγγυηθεί. 

Δεν είναι τυχαίο το κλίµα στο οποίο µιλάµε σήµερα ούτε είναι
τυχαίο αυτό που έγινε στην έναρξη της οµιλίας µου. 

Η Πλεύση Ελευθερίας είναι ναι, ένα µικρό κόµµα, η µικρότερη
Κοινοβουλευτική Οµάδα. Και είµαι ναι, η µόνη γυναίκα Πολιτική
Αρχηγός, αλλά και η µόνη Πολιτική Αρχηγός που είµαι στην Αί-
θουσα σε όλη τη διάρκεια των συζητήσεων, που υπερασπίζοµαι
τη νοµοθετική αναγνώριση της ισότητας και το νοµοσχέδιο αυτό
και το κάνω διότι πιστεύω βαθιά ότι πάνω από τα κοµµατικά συµ-
φέροντα, πάνω από τα κόµµατα, πάνω από τα ακροατήρια, πάνω
από τους ισορροπισµούς και τους υπολογισµούς είναι ο άνθρω-
πος. Και ότι εδώ µέσα -και αυτό προσπαθεί η Πλεύση Ελευθερίας
να διδάξει και να µεταλαµπαδεύσει- συγκροτούµε υπόδειγµα µε
τη στάση µας και πρέπει να µπορούµε να πάρουµε τη σωστή
θέση, ακόµη και αν την συµµερίζεται κάποιος µε τον οποίο συ-
νολικά ή σε άλλα θέµατα µπορεί να διαφωνούµε.

«Ν’ αγαπάς την ευθύνη, να λες εγώ, εγώ µοναχός µου θα
σώσω τον κόσµο. Αν χαθεί, εγώ θα φταίω». Αυτό πιστεύω. Αυτό
πιστεύουµε στην Πλεύση Ελευθερίας. Και εκείνος που το
έγραψε, εκείνος που το πίστευε είναι ένας τεράστιος πνευµατι-
κός δηµιουργός και άνθρωπος, ο Νίκος Καζαντζάκης, που για το
έργο του κάποτε, πριν από πολλά, πολλά χρόνια, σχεδόν εβδο-
µήντα χρόνια, η Ιερά Σύνοδος θέλησε να τον αφορίσει -ας το
αναλογιστούµε όλοι αυτό- και αντί να µπει σε αντιπαράθεση µαζί
της, ο Νίκος Καζαντζάκης υπερασπίστηκε το έργο του και είπε:
«Προσπάθησα να εξάρω όσο µπορούσα τους αγώνες της Κρή-
της για την ελευθερία και συνάµα την ηρωική και µαρτυρική συµ-
µετοχή της Εκκλησίας στους αγώνες αυτούς και όµως βρέθηκαν
συνειδήσεις που κατασυκοφάντησαν το βιβλίο αυτό ως ενάντιο
της θρησκείας και της πατρίδας». Και απαντώντας σε εκείνους
που ζητούσαν τον αφορισµό του, τον καταργούνταν και ζητού-
σαν να µην κηδευτεί, είπε: «Μου δώσατε µια κατάρα, Άγιοι Πα-
τέρες, σας δίνω µια ευχή: Σας εύχοµαι να ‘ναι η συνείδησή σας
τόσο καθαρή όσο η δική µου και να ‘στε τόσο ηθικοί και θρήσκοι
όσο είµαι εγώ». 

Αυτή είναι µια συζήτηση που έγινε πριν εβδοµήντα χρόνια, κυ-
ρίες και κύριοι Βουλευτές. Και νοµίζω ότι µέσα από όλα όσα δια-
τυπώνονται όλη τη µέρα καταλαβαίνουµε όλες και όλοι ότι τα
ζητήµατα δεν είναι θέµατα επιστήµης, δεν είναι θέµατα φύσης,
δεν είναι θέµατα στατιστικής, δεν είναι θέµατα βιολογίας, δεν
είναι θέµατα νοµικά, δεν είναι θέµατα τεχνικά, δεν είναι θέµατα
ηθικά. Είναι θέµατα αξιακά, είναι θέµατα ανθρωπισµού. Το βα-
σικό ερώτηµα είναι εάν κάποιοι εδώ µέσα και έξω στην κοινωνία
πιστεύουν ότι δεν είµαστε όλοι και όλες ίσοι. Το βασικό ερώτηµα
είναι αν κάποιοι εδώ ή στην κοινωνία πιστεύουν ότι είναι οι ίδιοι
ή κάποιοι άλλοι ανώτεροι, ώστε να έχουν την εξουσία να υπαγο-
ρεύουν στους άλλους πώς θα ζήσουν τη ζωή τους. Τα θέµατα
είναι θέµατα ανθρωπισµού. Τα θέµατα είναι θέµατα ανθρωπιάς. 

Και αυτό που εµείς λέµε -και το έχουν πει φυσικά και πριν από
εµάς- είναι ότι όποια κι αν είναι η ερώτηση, ο άνθρωπος είναι η
απάντηση. Και όποια και αν είναι η πρόκληση, η αγάπη είναι η
απάντηση. Και όποιο και αν είναι το πολιτικό κόστος, θα προ-
σθέσω, αυτή η ευθύνη για την οποία µίλησε ο Νίκος Καζαντζά-
κης, η ευθύνη να σώσουµε τον κόσµο και να τον κάνουµε
καλύτερο, είναι η απάντηση. 

Κύριε Υπουργέ, η Πλεύση Ελευθερίας αισθάνεται σαν να έχει
καταθέσει εκείνη το νοµοσχέδιο αυτό και έτσι το υπερασπιζόµα-
στε και θα το υπερασπιστούµε. Σας καλούµε να προσκαλέσετε
και εσείς τους Βουλευτές σας…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Λίγος σεβασµός στους Βουλευτές.
Έλεος! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ηρεµήστε, παρα-
καλώ. Συνεχίστε, κυρία Κωνσταντοπούλου. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ)

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
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θερίας): Ο καθένας, κύριε Γιαννούλη και κύριε που δεν σας γνω-
ρίζω, παίρνει την ευθύνη του. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Είναι κατάχρηση, είναι αλαζονεία. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Είναι επιλογή σας να κάνετε αυτό που κάνετε, την ώρα
που πηγαίνω να κλείσω την οµιλία µου. Είναι επιλογή σας και
εσείς γνωρίζετε γιατί το κάνετε. Εσείς γνωρίζετε γιατί το κάνετε
και δεν θα σας παρακολουθήσω . 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρία Πρόεδρε, σας
παρακαλώ ολοκληρώστε. Δεν χρειάζεται να υπάρχει οποιαδή-
ποτε..

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Θα µου επιτρέψετε να κλείσω τη φράση µου, όπως είχα
σκοπό να κάνω και να σας καλέσω και εσάς και όλους, γιατί δεν
αντιπαρατίθεµαι µαζί σας. Προσπαθώ να µε ακούσετε και προ-
σπαθώ να αντιληφθείτε ότι η ευθύνη γι’ αυτό που γίνεται εδώ
µέσα είναι πάρα πολύ µεγάλη, είναι ιστορική, δεν είναι µικροκοµ-
µατική και είναι τελικά ανθρώπινη. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,

κυρία Πρόεδρε.
Τον λόγο τώρα έχει ο κ Βασίλειος Κοτίδης από την Ελληνική

Λύση. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΤΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες

και κύριοι Βουλευτές, σε µια δύσκολη χρονική περίοδο για τον
µέσο Έλληνα πολίτη, ο οποίος καθηµερινά δίνει αγώνα επιβίω-
σης, καθώς πληθωρισµός και ακρίβεια είναι ανεξέλεγκτα, η Κυ-
βέρνηση αποφάσισε να φέρει στο ελληνικό Κοινοβούλιο προς
ψήφιση ένα τουλάχιστον αµφιλεγόµενο σχέδιο νόµου, στο οποίο
υπάρχει έντονη αντίδραση της ελληνικής κοινωνίας . 

Η Κυβέρνηση αποφάσισε να σπείρει αρνητικό κλίµα και διχα-
στικά διλήµµατα εντός της ελληνικής κοινωνίας, για χάρη µιας
ελάχιστης µειοψηφίας οµοφυλόφιλων ζευγαριών και να συγ-
κρουσθεί ευθέως µε τον αξιακό κώδικα της πλειοψηφίας. Σε µια
στιγµή κρίσιµη για τον ελληνισµό, που αλλάζει όλη η γεωστρα-
τηγική της περιοχής µας αλλά και όλου του πλανήτη, ο  κύριος
Πρωθυπουργός αποφάσισε να διχάσει αντί να ενώσει τον λαό,
απέναντι στις προκλήσεις του παρόντος και του µέλλοντος. 

Η επιτροπή επεξεργασίας του νοµοσχεδίου δέχθηκε τις από-
ψεις και τις θέσεις της ΛΟΑΤΚΙ κοινότητος, ενώ την αντίθεσή
τους εξέφρασαν µόνο η Οµοσπονδία Γυναικών Ελλάδος και η
Ανώτατη Συνοµοσπονδία Πολυτέκνων. Οι θέσεις τους, όµως, θε-
ωρήθηκαν αναχρονιστικές και οπισθοδροµικές και πετάχτηκαν
στον κάλαθο των αχρηστών, όπως άλλωστε και οι θέσεις της Εκ-
κλησίας της Ελλάδος µε το αστείο επιχείρηµα ότι πρόκειται για
καθαρά πολιτειακό ζήτηµα.

Αλήθεια, ο πολίτης της χώρας δεν είναι και ταυτόχρονα µέλος
του εκκλησιάσµατος; Εάν δεν έχει άποψη για αυτό ειδικά το θέµα
η Εκκλησία, που επί δύο χιλιάδες έτη επέζησε διώξεων, καταπιε-
σµένων και κίνδυνο εξάλειψης, ποιος ακριβώς εκφράζει την πλει-
οψηφία της ελληνικής κοινωνίας; 

Μας λέτε περί υποχρέωσης της χώρας να συµµορφωθεί µε
την ευρωπαϊκή έννοµη τάξη και πως αποτελεί δικαίωµα ο γάµος
των οµοφυλοφίλων και η δυνατότητα τεκνοθεσίας αυτών. Από
πότε η επιθυµία αποτελεί δικαίωµα; Πού εδράζεται αυτό; Σε ποια
συνθήκη ή σύµβαση προβλέπεται αυτό; Από πού προκύπτει ότι
ο γάµος και η τεκνοθεσία εντάσσονται στο πυρήνα των ανθρω-
πίνων δικαιωµάτων; Σίγουρα κάτι τέτοιο δεν υπάρχει στην ευρω-
παϊκή νοµοθεσία, στη σύµβαση των δικαιωµάτων του ανθρώπου. 

Παράλληλα, ελάχιστες χώρες έχουν νοµοθετήσει προς αυτή
την κατεύθυνση και µάλιστα, ειδικά ως προς την τεκνοθεσία µε
περιορισµούς, όπως στην παρένθετη µητέρα που δεν υφίσταται
στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. Η Κυβέρνηση οφείλει να αποδε-
χτεί ότι εφόσον εξισωθεί ο γάµος ετερόφυλων και οµοφυλόφι-
λων, είναι δεδοµένο ότι το οµοφυλόφιλο ζευγάρι θα απολαµβάνει
όλες τις παροχές του οικογενειακού δικαίου ως έχει σήµερα.
Άρα παραπλανητικά η Κυβέρνηση θέτει ζήτηµα τεκνοθεσίας,
καθώς η ύπαρξη και µόνο του γάµου δίνει αυτή τη δυνατότητα
σε όλους.

Μήπως, όµως, τίθεται και θέµα αντισυνταγµατικότητας του
συγκεκριµένου νοµοσχεδίου; Φυσικά και ναι. Γιατί το άρθρο 21,
παράγραφος 1, εδάφιο α του Συντάγµατος αναφέρεται ρητά
στην οικογένεια ως θεµέλιο της συντήρησης και της προαγωγής
του έθνους. Έτσι τα ζευγάρια του ιδίου φύλου, ασφαλώς δεν
µπορούν να προσφέρουν στη διαιώνιση του έθνους. 

Πέρα από τη νοµική άποψη, όµως, τίθεται και ζήτηµα βιολο-
γίας. Η υστερία της woke κουλτούρας, που έχει κατακλύσει σαν
πανούκλα τη δυτική κοινωνία, αποτελεί τη βάση των πιο εξωφρε-
νικό ισχυρισµών. Η θεωρία των εβδοµήντα δύο φύλων -και βλέ-
πουµε- θεωρείται επιστηµονικό θέσφατο. Είναι όµως; Η ίδια η
φύση δίνει την απάντησή της, δίνει τον δρόµο της. 

Τα φύλα, αγαπητοί συνάδελφοι, είναι δύο το αρσενικό και το
θηλυκό. Οποιοσδήποτε σεξουαλικός αυτοπροσδιορισµός δεν
συγκροτεί φύλο. Ο οµοφυλόφιλος άνδρας είναι άνδρας. Η οµο-
φυλόφιλη γυναίκα είναι γυναίκα. Το πώς διαθέτει κανείς σεξουα-
λικά το σώµα του, είναι άλλο ζήτηµα και δικαίωµά του φυσικά. 

Παράλληλα, η πλειοψηφία του ελληνικού λαού διακατέχεται
από τα ιδανικά της Ορθοδοξίας, συνδετικού κρίκου του έθνους
µας. Ο Θεός δηµιούργησε τον άνθρωπο κατ’ εικόνα και καθ’
οµοίωση και του έδωσε την εντολή αυξάνεσθε και πληθύνεσθε.
Οποιαδήποτε άλλη άποψη ή θέση δεν συνάδει µε το πνεύµα της
Εκκλησίας. 

Και βέβαια, οφείλουµε να τονίσουµε ότι εάν και για την Εκκλη-
σία η οµοφυλοφιλία αποτελεί αµάρτηµα, παρ’ όλα αυτά αγκαλιά-
ζει τους αµαρτωλούς, αλλά όχι την αµαρτία. Η πάγια αυτή
εκκλησιαστική θέση, η οποία εκφράστηκε µε το ψήφισµα της
Ιεράς Συνόδου της Ελλάδος και εκατοντάδων ψηφισµάτων κλη-
ρικών και εκκλησιαστικών οργανώσεων, κρίθηκε και αυτή άνευ
σηµασίας για τους κυβερνητικούς ταγούς. Εδώ, θα µου πείτε,
αδιαφόρησαν για τις θέσεις της Ένωσης Γυναικών Ελλάδος, η
οποία αναφέρει ότι µε την τεκνοθεσία, η γυναίκα µετατρέπεται
από µητέρα σε µηχανή αναπαραγωγής, µε την Εκκλησία δεν θα
ασχοληθούν φυσικά. 

Εντυπωσιάζει, όµως, η σιωπή τον φεµινιστικών οργανώσεων
ως προς το θέµα -δεν ακούστηκαν; Πού είναι;- καθώς το συγκε-
κριµένο νοµοσχέδιο, επιτίθεται άµεσα στον ρόλο της γυναίκας
στην κοινωνία, υποβιβάζοντάς τον σε µηχανή αναπαραγωγής τέ-
κνων, όπως είπαµε και πριν.

Άλλωστε, πόσο σέβονται τα δικαιώµατα του παιδιού όταν του
στερούν το µεγαλύτερο δικαίωµα απ’ όλα, την ύπαρξη της µη-
τρικής φιγούρας στα πιο τρυφερά του χρόνια; Το παιδί χρειάζε-
ται το πατρικό και το µητρικό πρότυπο για την υγιή ανάπτυξη της
προσωπικότητάς του. Περισσότερο µοιάζει η συγκεκριµένη απαί-
τηση µε ικανοποίηση της µαταιοδοξίας τους, παρά ενδιαφέρον
για τα ίδια τα παιδιά. Η «αγαπολογία» -γιατί ειπώθηκε πολλές
φορές «αγάπη, αγάπη, αγάπη»- είναι η αίρεση του εικοστού πρώ-
του αιώνα. Να ξέρετε µαλώνουµε και τα παιδιά µας να µην πέ-
σουν από τις σκάλες, να µην πηδήξουν από το µπαλκόνι, να µην
µαλώνουν µε άλλα παιδιά. Δεν είναι µόνο αγάπη. Κάπου υπάρχει
αγάπη και κάπου υπάρχει και το φρένο, που λέµε. Και από την
άλλη µεριά, υπάρχουν και καυγάδες και χωρισµοί και στα οµο-
φυλόφιλα ζευγάρια. Δεν αγαπιούνται µόνο. Δεν µπορεί να αγα-
πιούνται µόνο και µόνο τα ετεροφυλόφιλα να µαλώνουν.

Τα ίδια όµως επιχειρήµατα χρησιµοποιήθηκαν και πριν από µε-
ρικά χρόνια για το σύµφωνο συµβίωσης µε σκοπό την υπερψή-
φισή του. Με µια σχετική τροποποίηση θα µπορούσε να λυθεί
οποιοδήποτε ζήτηµα τους απασχολεί, αυτοί όµως επιµένουν
στον γάµο.

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές,
πώς θα νιώθατε αν εσείς µεγαλώνατε σε ένα τέτοιο περιβάλλον;
Ρωτήσατε τους γονείς σας, τα παιδιά σας ποια είναι η γνώµη τους;
Θα ήθελαν να µεγαλώσουν χωρίς πατρική και µητρική φιγούρα;

Αντί να διορθώσουµε λοιπόν τα κακώς κείµενα τυχόν δυσλει-
τουργικών οικογενειών µε υγιή πρότυπα, εσείς προσπαθείτε να
απαξιώσετε τον θεσµό της οικογένειας στην ελληνική κοινωνία.
Φτάνει πια, δεν θα ανεχθούµε τη διάλυση του κοινωνικού ιστού
της χώρας στο όνοµα κάποιου δήθεν προοδευτισµού. Καµµία
ανοχή, καµµία απάθεια. Όπως έλεγε και ο Αριστοτέλης: «Η
ανοχή και η απάθεια είναι οι τελευταίες αρετές της κοινωνίας
που πεθαίνει».
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Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς):Τον λόγο έχει τώρα
από τη Νέα Δηµοκρατία η κ. Κωνσταντίνα Καραµπατσώλη.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ ΚΑΡΑΜΠΑΤΣΩΛΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, µε αφορµή τη σηµερινή συνεδρίαση της Ολοµέλειας κρίνω
σκόπιµο να εκφράσω κάποιες σκέψεις σχετικά µε το σχέδιο
νόµου του Υπουργού Επικρατείας το οποίο επεκτείνει το δι-
καίωµα της σύναψης πολιτικού γάµου και της υιοθεσίας στα οµό-
φυλα ζευγάρια. 

Πρόκειται για ένα ζήτηµα το οποίο νοµίζω ότι έχει εξαντληθεί,
έχει συζητηθεί όσο κανένα άλλο. Θεωρώ όµως καθήκον µου ως
Βουλευτής και ως νοµικός να δώσω µια επιπλέον πτυχή µιλώντας
στην Εθνική Αντιπροσωπεία υποστηρίζοντας την κυβερνητική
πρωτοβουλία.

Αρχικά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να ξεκαθαρίσω κάτι. Πι-
στεύω, σέβοµαι και ακολουθώ την Εκκλησία της Ελλάδας. Προ-
έρχοµαι από µια οικογένεια ιδιαίτερα θρησκευόµενη. Ο παππούς
µου ήταν ιερέας και ο πατέρας µου θεολόγος. Συνεπώς, έµαθα
από πολύ µικρή την έννοια της αγάπης και σε καµµία περίπτωση
δεν επιθυµώ να θίξω τις αντιλήψεις και τις αρχές της Εκκλησίας
µε τις οποίες µεγάλωσα και ενστερνίζοµαι ακόµη.

Ωστόσο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πλάι στην πίστη υπάρ-
χει και η λογική. Εµπνεόµαστε από τα κείµενα των Αγίων Πατέ-
ρων και µε σεβασµό προσερχόµαστε στη διδασκαλία αυτών,
όµως, σε ένα κόσµο που αλλάζει δεν µπορούµε να κλείνουµε τα
µάτια, όχι φυσικά για να δεχτούµε άκριτα, και όπως η ιδρυτική
διακήρυξη της Νέας Δηµοκρατίας αναφέρει, να προχωράµε µε
µεγάλα τολµηρά, αλλά και ασφαλή βήµατα µπροστά στις νέες
διαρκώς εξελισσόµενες συνθήκες.

Ο θεσµός του γάµου των οµόφυλων ζευγαριών είναι πια µια
κοινωνική ανάγκη στην αρχή της κοινωνικής ισότητας και της
απαγόρευσης των διακρίσεων. Πρόκειται για αρχές οι οποίες
είναι συνταγµατικά κατοχυρωµένες και στη χώρα µας και οι
οποίες αποτελούν θεµέλια αυτού του νοµοσχεδίου.

Σύµφωνα λοιπόν µε τις προτεινόµενες αλλαγές καθιερώνεται
η δυνατότητα σύναψης πολιτικού γάµου και για τα οµόφυλα ζευ-
γάρια µε αντίστοιχες τροποποιήσεις όσον αφορά στο επώνυµο
των τέκνων, ενώ επεκτείνονται τα προνόµια και οι παροχές προς
τους οµόφυλους συζύγους και γονείς όσον αφορά στους τοµείς
της εργασίας και της κοινωνικής ασφάλισης. 

Πρόκειται, κυρίες και κύριοι, για πολιτικό γάµο και όχι για θρη-
σκευτικό µυστήριο. Κυρίως, όµως, πρόκειται για µια δίκαιη µε-
ταρρύθµιση που προσφέρει ορατότητα σε ανθρώπους που
ζούσαν δίπλα µας, αλλά το κράτος απλά έκανε πως δεν καταλα-
βαίνει. Με απλά λόγια, είναι ένα µεγάλο βήµα για να µπορούµε
να είµαστε άνθρωποι και δίκαιοι προς την εµπέδωση της ισότη-
τας και της κοινωνικής δικαιοσύνης και της άρσης του διαχωρι-
σµού των διακρίσεων απέναντι σε µεγάλο αριθµό συµπολιτών
µας. Αυτό άλλωστε ορίζει και το Σύνταγµα.

Αυτή όµως η αναγνώριση αποτελεί και µια αποκατάσταση της
αδικίας απέναντι στα παιδιά των οµόφυλων ζευγαριών. Δεν είναι
δυνατόν ένα παιδί να µην µπορεί να λάβει το επώνυµο του έτε-
ρου γονέα, να µην αποκτά κληρονοµικά δικαιώµατα. Αυτές τις
αδικίες διορθώνει το νοµοσχέδιο εξασφαλίζοντας τη σύνδεση
του τέκνου και µε τους δύο γονείς του, εκπληρώνοντας µε αυτόν
τον τρόπο το δικαίωµά του στην οικογενειακή ζωή.

Το νοµοσχέδιο αυτό δεν προβαίνει σε τροποποίηση του Αστι-
κού Κώδικα για τις διατάξεις της υιοθεσίας, θεωρώντας την αλ-
λαγή αυτή αυτονόητη ως αποτέλεσµα της επέκτασης του
πολιτικού γάµου και στα οµόφυλα ζευγάρια.

Και κάτι ακόµη, κυρίες και κύριοι. Αυτό το νοµοσχέδιο έχει
έναν ακόµη στόχο, να πάρουµε όσο το δυνατόν περισσότερα παι-
διά από τα ιδρύµατα, να τους δώσουµε την αγάπη και τη ζεστα-
σιά που στερούνται και να εξασφαλίσουµε γι’ αυτά µια οµαλή
ενσωµάτωση στην κοινωνία. Είναι απείρως θετικότερο για ένα
παιδί να µεγαλώσει σε ένα οικογενειακό περιβάλλον, µε στοργή
και αγάπη, από το να µεγαλώσει σε ένα ίδρυµα.

Σύµφωνα δε µε αρκετές επιστηµονικές έρευνες, όπως και του

ΚΕΦΙΜ, τα παιδιά οµόφυλων ζευγαριών δεν διαφέρουν ως προς
την πνευµατική τους ανάπτυξη από τα παιδιά των ετερόφυλων
ζευγαριών, ενώ ο σεξουαλικός προσανατολισµός τους δεν επη-
ρεάζεται.

Συνοψίζοντας, είµαι υπέρ της προτεινόµενης ρύθµισης. Στέ-
κοµαι στο πλευρό του Πρωθυπουργού Κυριάκου Μητσοτάκη
στην προσπάθεια που κάνει να διορθώσει βαθιά ριζωµένες αδι-
κίες µε γνώµονα την κοινωνική ισότητα και τη δικαιοσύνη. Και
λέω ρητά σε όλους, ως µητέρα χαίροµαι που πολλά παιδιά θα
βρουν σπίτι, οικογένεια, αγκαλιά. Ως ένα άτοµο προερχόµενο
από µια βαθιά θρησκευόµενη οικογένεια πιστεύω βαθιά µέσα
µου πως δεν κάνουµε πράξη τίποτε άλλο παρά το διαχρονικό µή-
νυµα περί άδολης αγάπης προς τον συνάνθρωπό µας. Όλοι οι
άνθρωποι έχουν το δικαίωµα στην ελεύθερη ανάπτυξη της προ-
σωπικότητάς τους και όλα τα παιδιά το δικαίωµα σε ζεστή οικο-
γένεια, µια ζεστή αγκαλιά. 

Χαίροµαι που είναι η παράταξή µας αυτή, η Νέα Δηµοκρατία,
που ανταποκρίνεται στο ιστορικό καθήκον της να γίνει πραγµα-
τική δύναµη εξέλιξης της ελληνικής κοινωνίας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,
κυρία συνάδελφε, και για την οικονοµία στον χρόνο.

Τον λόγο έχει τώρα από τη Νέα Δηµοκρατία ο κ. Ευριπίδης
Στυλιανίδης. 

ΕΥΡΙΠΙΔΗΣ ΣΤΥΛΙΑΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο είναι ιδιαίτερα κρίσιµο αξιακά,

πολιτικά και εθνικά διότι θα προσδιορίσει τη συνοχή, τον προσα-
νατολισµό και την πορεία της ελληνικής κοινωνίας προς το µέλ-
λον. Για τον λόγο αυτό θεωρώ σηµαντική την απόφαση του
Προέδρου της Νέας Δηµοκρατίας Κυριάκου Μητσοτάκη να επι-
τρέψει στους Βουλευτές να αποφασίσουν κατά συνείδηση εφαρ-
µόζοντας το άρθρο 60 παράγραφος 1 του ελληνικού
Συντάγµατος. Άλλωστε, αυτή η ξεκάθαρη απόφασή του εκπέµπει
και νοοτροπία ηγεσίας µεγάλου κόµµατος που δικαιολογεί από-
λυτα την ανθεκτικότητα που επιδεικνύει διαχρονικά η Νέα Δηµο-
κρατία.

Εποµένως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ενώπιον ενός αξια-
κού ζητήµατος δεν χωρούν υπεκφυγές. Ο καθένας στέκεται απέ-
ναντι στη συνείδησή του, κάνει την επιλογή του, η οποία
καταγράφεται ιστορικά, και τον συνοδεύει για πάντα. Το θέµα
αυτό που συζητούµε είναι ιδιαιτέρως σοβαρό διότι αφορά από
τη µια πλευρά την προστασία ενός ατοµικού δικαιώµατος, του
ελεύθερου σεξουαλικού προσανατολισµού, και από την άλλη
πλευρά την προστασία µιας κοινωνικής αξίας, της παραδοσιακής
πυρηνικής οικογένειας.

Ως εκ τούτου, θα ήταν τραγικό λάθος να συζητούµε στη βάση
µιας σύγκρουσης ενός ακτιβιστικού φανατισµού των δικαιωµα-
τιστών ή ενός ψηφοθηρικού µικροκοµµατικού λαϊκισµού των
ακραίων. Οι επιθετικοί προσδιορισµοί, απ’ όπου κι αν προέρχον-
ται, προδίδουν ένδεια επιχειρηµάτων. Δεν είναι φασίστας όποιος
έχει διαφορετική άποψη, ούτε είναι οµοφοβικός όποιος έχει το
θάρρος να την εκφράζει δηµόσια.

Οδηγός της όποιας επιλογής του νοµοθέτη µπορεί να είναι
µόνο η ψύχραιµη, ορθολογική προσέγγιση µιας δηµοκρατικής
λογικής, που σέβεται τα δικαιώµατα του ανθρώπου από τη µία,
από την άλλη όµως ισορροπεί επιδέξια µε τον σεβασµό προς τις
κοινωνικές αξίες, την ιστορική παράδοση της κοινωνίας µας και
τα διαχρονικά διδάγµατα της ελληνικής ιστορίας. 

Στην περίπτωση του γάµου των οµοφυλόφιλων ζευγαριών και
της τεκνοθεσίας καταρχήν δεν µπορεί επουδενί να υπάρξει δια-
χωρισµός των δύο εννοιών. Διότι η τεκνοθεσία αποτελεί εκ των
πραγµάτων συνιστών στοιχείο της έννοιας του γάµου. Ακόµα,
λοιπόν, και αν νοµοτεχνικά για λόγους τακτικής διατυπώνονταν
ο διαχωρισµός τους, θα ήταν θέµα χρόνου νοµικά η ευρωπαϊκή
δικαιοσύνη να ταυτίσει τελικά τις δύο έννοιες εφόσον ο γάµος
φυσικά των οµοφυλόφιλων ζευγαριών θεσµοθετηθεί. Το ίδιο θα
µπορούσε κανείς να ισχυριστεί µε ό,τι κινδύνους αυτό εµπεριέχει
για την αξία της γυναίκας και για την παρένθετη µητέρα. Ό,τι δεν
δώσει o νοµοθέτης, αργά ή γρήγορα εφόσον χρησιµοποιείται ο
νεολογισµός της ισότητας του γάµου ως νεότευκτο δικαίωµα, θα
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αναγκαστεί να το προσφέρει ως δυνατότητα ο Ευρωπαίος δικα-
στής.

Το δικαίωµα του σεξουαλικού προσανατολισµού προστατεύε-
ται µε πληρότητα στο Σύνταγµα στο άρθρο 4 και ειδικότερα από
την Ευρωπαϊκή Σύµβαση των Δικαιωµάτων του Ανθρώπου στα
άρθρα 8 και 14, την οποία η Ελλάδα ενσωµάτωσε πλήρως στην
εσωτερική έννοµη τάξη.

Η ελληνική νοµοθεσία προέβλεψε το σύµφωνο συµβίωσης µε
σεβασµό στη διαφορετικότητα, που θα µπορούσε άνετα συµπλη-
ρωµένο µε αναγκαίες νοµοθετικές διατάξεις να επιλύσει νοµικά
και πρακτικά ζητήµατα των οµόφυλων ζευγαριών εντάσσοντάς
τα µε πληρότητα στην ελληνική κοινωνία. 

Από την άλλη η ελληνική οικογένεια µε την παραδοσιακή της
µορφή προστατεύεται µαζί µε τη µητρότητα στο άρθρο 21 του
Συντάγµατος καθώς και από πλέγµα νοµοθετικών διατάξεων.
Επίσης στην Ευρωπαϊκή Σύµβαση Δικαιωµάτων του Ανθρώπου
στο άρθρο 12 κατοχυρώνεται το δικαίωµα σύναψης γάµου, τονί-
ζοντας -διαβάζω επακριβώς- ότι µε τη συµπλήρωση ηλικίας
γάµου ο άνδρας και η γυναίκα, επαναλαµβάνω, ο άνδρας και η
γυναίκα, έχουν το δικαίωµα να συνάπτουν γάµο και να ιδρύουν
οικογένεια σύµφωνα µε τους εθνικούς νόµους που διέπουν την
άσκηση αυτού του δικαιώµατος.

Από την αρχαιότητα µέχρι σήµερα η οικογένεια απετέλεσε το
θεµέλιο της ελληνικής κοινωνίας που την κράτησε όρθια εθνικά
κατά τη διάρκεια του οθωµανικού ζυγού, πολέµων, κατοχής, προ-
σφυγιάς µέχρι τις πρόσφατες δοκιµασίες της οικονοµικής και της
υγειονοµικής κρίσης, όταν κατέρρεε το κράτος πρόνοιας. Η οι-
κογένεια αποτελεί τον βασικό φορέα κοινωνικοποίησης του παι-
διού, δηµιουργώντας τα πρώτα βιωµατικά πρότυπα. Άρα είναι
αποκλειστικό δικαίωµα της κάθε χώρας, της κάθε κοινωνίας και
του κάθε πολιτισµού να προσδιορίσει τη µορφή της οικογένειας
που αποδέχεται µε βάση τα αξιακά πρότυπα που προτάσσει. Η
τεκνοθεσία είναι ατοµικό δικαίωµα που προβλέπεται από τον
νόµο, αφού όµως εξεταστεί µε αυστηρότητα από την πολιτεία το
περιβάλλον στο οποίο θα κληθεί να ζήσει το παιδί. 

Σε κάθε περίπτωση σε όλα τα ανθρωποκεντρικά συστήµατα
του κόσµου στις τεκνοθεσίες αυτό που κυριαρχεί ως κριτήριο
είναι το συµφέρον του παιδιού και µόνο αυτό. Την επισήµανση
αυτή την κάνω διότι, όπως προκύπτει από διεθνείς µελέτες, τα
γενετικά αίτια που προσδιορίζουν τον σεξουαλικό προσανατολι-
σµό αφορούν σε ένα µικρό µόνο ποσοστό της ΛΟΑΤΚΙ κοινότη-
τας. Ένα µεγάλο ποσοστό επέλεξε αυτό τον προσανατολισµό
από µόδα, από εµπειρία, από επιλογή ή από άλλες συνθήκες. Ως
εκ τούτου είναι πολύ σηµαντικά τα κοινωνικά και οικογενειακά
βιωµατικά πρότυπα όχι µόνο για την ψυχολογική ισορροπία των
παιδιών αλλά και για τη διαµόρφωση της σεξουαλικής τους ταυ-
τότητας. 

Η νοµοθέτηση του γάµου των οµοφυλόφιλων ζευγαριών κλο-
νίζει αναµφισβήτητα το επιτυχηµένο µοντέλο της ελληνικής πα-
ραδοσιακής οικογένειας, αποµακρύνει από τα ορθόδοξα
χριστιανικά πρότυπα της ελληνικής παράδοσης και αποδυναµώ-
νει την προσπάθεια δηµογραφικής ενίσχυσης µιας χώρας που
πλήττεται σφοδρά από την υπογεννητικότητα. Αυτό που κυρίως
σήµερα χρειάζεται στην Ελλάδα, είναι η στήριξη της τρίτεκνης
και πολύτεκνης οικογένειας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προσέγγισα το θέµα νοµικά και
πολιτικά, αποφεύγοντας συνειδητά κάθε θρησκειολογική ανά-
λυση. Ωστόσο δικαιούµαι νοµίζω να κάνω µία µόνο ερώτηση στο
Σώµα. Για την Ορθοδοξία ο γάµος είναι το σηµαντικότερο µυ-
στήριο, δηλαδή σκληρός πυρήνας του θρησκευτικού µας δόγ-
µατος, όπως άλλωστε διατύπωσε η Ιερά Σύνοδος στην
πρόσφατη ανακοίνωσή της. Διερωτώµαι λοιπόν αν γίνεται κά-
ποιος να δηλώνει χριστιανός ορθόδοξος αλά καρτ επιλέγοντας
µόνο ότι του αρέσει από την πίστη που ακολουθεί. 

Κύριοι συνάδελφοι, κλείνω. Η διεθνής ατζέντα που επιδιώκεται
να κυριαρχήσει και στην πατρίδα µας έχει έντονα στοιχεία του
McDonaldization, δηλαδή µιας απόπειρας κλωνοποίησης των πο-
λιτισµών και όχι προστασίας της ιδιαίτερης πολιτιστικής µας ταυ-
τότητας που δεν έχει ηλικία διακοσίων ετών όπως το κράτος,
αλλά δυόµισι χιλιάδων ετών. 

Η µεγάλη σηµασία που διαδραµατίζει η οικογένεια µαζί µε το

σχολείο στη διαµόρφωση ταυτοτικών προτύπων πηγάζουν από
την ίδια τη φύση και καθιστούν την οικογένεια θεµέλιο της κοι-
νωνίας. Ένας από τους λόγους που τα πρότυπα αυτά που συν-
τήρησαν την ανθρωπότητα επί χιλιετίες αµφισβητούνται και αυτό
εµφανίζεται ως δήθεν προοδευτισµός, οφείλεται στην αποµά-
κρυνση των παιδιών από τους πολυάσχολους γονείς τους και στη
µονοµερή και ανεξάντλητη εξάρτησή τους από την τεχνολογία
των µέσων κοινωνικής δικτύωσης, που προπαγανδίζουν µία αν-
τίληψη ζωής, που θα έλεγα ότι είναι ξένη µε την πραγµατικότητα
πολλές φορές. Έτσι εξηγούν οι ειδικοί τη νεανική και οπαδική
βία το σχολικό bullying, τη νεανική εγκληµατικότητα, τα έντονα
ψυχολογικά προβλήµατα. 

Η ελληνική παραδοσιακή οικογένεια ήταν και παραµένει παρά
τις όποιες εξαιρέσεις το ασφαλέστερο όχηµα για να αναπτύξουν
τα παιδιά την προσωπικότητά τους οµαλά, ξεκάθαρα χωρίς ταυ-
τοτικές συγχύσεις και ψυχολογικές συνέπειες που θα προκα-
λούσε κάθε άλλο µοντέλο. Οι έννοιες της µάνας και του πατέρα
είναι αναντικατάστατες και ταυτίζονται µε ό,τι καλύτερο έχει επι-
τύχει το ανθρώπινο γένος, δηλαδή την αγαπηµένη παραδοσιακή
οικογένεια ως θεµέλιο της συντεταγµένης ανθρώπινης κοινω-
νίας. 

Γι’ αυτούς ακριβώς τους αξιακούς, νοµικούς, πολιτικούς και
εθνικούς λόγους καταψηφίζω το νοµοσχέδιο. 

(Χειροκροτήµατα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, τον λόγο τώρα έχει ο κ. Γεώργιος Μανούσος από
τους Σπαρτιάτες. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΝΟΥΣΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Ήταν 7 Μαρτίου 2004, εθνικές εκλογές. Στους δρόµους και

στις πλατείες σε ολόκληρη τη χώρα χιλιάδες Έλληνες πανηγυ-
ρίζουν. Όχι δεν πανηγυρίζουν για την κατάκτηση του EURO.
Αυτό θα γινόταν µερικούς µήνες αργότερα µαζί µε τη διοργά-
νωση των Ολυµπιακών Αγώνων. Πανηγυρίζουν διότι µόλις έχει
φύγει η καταστροφική κυβέρνηση Σηµίτη, η κυβέρνηση των
Ιµίων, του χρηµατιστηρίου και της «SIEMENS». Σε κάθε γειτονιά,
σχεδόν σε κάθε σπίτι, µία ελληνική σηµαία. «Σε περιµένω να έρ-
θεις και πάλι µαζί να φτιάξουµε µια Ελλάδα µεγάλη, µαζί να γρά-
ψουµε λαµπρή ιστορία. Ζήτω η Ελλάδα, ζήτω η θρησκεία, ζήτω
η Νέα Δηµοκρατία». Αυτό ακουγόταν σε όλες τις γειτονιές. Για
µας τα χρώµατα δεν έχουν αξία, γιατί πιστεύουµε πατρίδα, θρη-
σκεία.

Απευθύνοµαι κυρίως στους συναδέλφους της Νέας Δηµοκρα-
τίας. Τις πιστεύετε ακόµα αυτές τις αξίες; Τι µεγάλωσε στην Ελ-
λάδα είκοσι χρόνια µετά; Το δηµόσιο χρέος, ο αριθµός των
παράνοµων µεταναστών και ο άκρατος δικαιωµατισµός. 

Για εµάς κάθε άνθρωπος βεβαίως είναι ελεύθερος να κάνει τις
επιλογές που επιθυµεί στην προσωπική του ζωή. Όταν όµως οι
επιλογές αυτές ξεφεύγουν της ιδιωτικής σφαίρας και αγγίζουν
το κοινωνικό σύνολο, ιδίως τις ευαίσθητες παιδικές ψυχές, τότε
άπαντες πρέπει να υψώσουµε ένα τείχος προστασίας. Διότι ας
µη γελιόµαστε, αγαπητοί συνάδελφοι, όσα περιγράφονται στο
παρόν νοµοσχέδιο µπορούσαν πολύ εύκολα να ρυθµιστούν από
το ήδη υπάρχον νοµικό πλαίσιο µε µια απλή τροποποίηση του
συµφώνου συµβίωσης ή ακόµα και από µια σύνταξη προσωπικής
διαθήκης µεταξύ του ζεύγους.

Ερχόµαστε σήµερα να νοµοθετήσουµε δήθεν για τα παιδιά
που έχουν τα οµοφυλόφιλα ζευγάρια. Πόσα είναι αυτά τα ζευγά-
ρια στην Ελλάδα τέλος πάντων; Γιατί δεν ακούτε τι λέει η εκκλη-
σία, οι Σύλλογοι Πολυτέκνων και Γυναικών, οι απλοί πολίτες;
Μόνο τον τελευταίο µήνα έχω λάβει δεκάδες µηνύµατα από αγα-
νακτισµένους ανθρώπους που θεωρούν αυτό το νοµοσχέδιο
έκτρωµα, προτρέποντάς µας να το καταψηφίσουµε, αφού προ-
δήλως αψηφά τους νόµους τόσο της φύσης όσο και του Θεού.
Και έχουν δίκιο.

Τέκνα µπορούν να αποκτήσουν µόνο ετεροφυλόφιλα ζευγάρια
δια της συλλήψεως. Έτσι είναι και έτσι ήταν πάντα. Ακόµη και
στο ζωικό βασίλειο που έχουν παρατηρηθεί οµοφυλοφιλικές
συµπεριφορές, τα είδη αυτά αναπαράγονται µόνο όταν είναι ετε-
ροφυλόφιλα. Τα παιδιά δεν είναι ζώα συντροφιάς να µπορεί να
τα αποκτά ο οποιοσδήποτε, ούτε αντικείµενα µε εµπορική ετικέτα
να τα επιλέγουµε από το πάνω ράφι. Δεν µπορούµε να χρησιµο-
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ποιούµε την τεχνολογία για να µας κάνει τα γούστα αδιαφορών-
τας για τις επιπτώσεις που θα έχει αυτή η επιλογή µας στον ψυ-
χισµό του παιδιού. 

Στην ουσία ψηφίζοντας αυτόν το νοµοσχέδιο προτρέπετε οµό-
φυλα ζευγάρια να καταφύγουν στη λύση της παρένθετης µητρό-
τητας µελλοντικά, νοµίµως στο εξωτερικό παρανόµως στο
εσωτερικό. Και έτσι δηµιουργείται µια βιοµηχανία εµπορίας αν-
θρώπινων ζωών. Αυτό θέλετε; Αυτό είναι πρόοδος;

Κάποια από αυτά τα παιδιά θα στερηθούν τον µητρικό θηλα-
σµό, το µητρικό άγγιγµα τη φροντίδα, την πατρική φιγούρα, την
πατρική συµβουλή. Τα ρωτήσατε ποτέ πώς νιώθουν να ζουν µε
δύο µαµάδες ή δύο µπαµπάδες; Τι αντίκτυπο θα έχει στην καθη-
µερινή τους συναναστροφή µε τα άλλα παιδιά της ηλικίας τους;
Εγώ γνωρίζω ότι έχω δύο. 

Όλα αυτά που συζητάµε σήµερα εδώ δεν είναι θέµα δικαιώ-
µατος ή ισότητας, αλλά θέµα ατζέντας. Δείτε πώς έχει γιγαντω-
θεί το κίνηµα ΛΟΑΤΚΙ σε όλες τις χώρες που νοµοθετούν
συνεχώς υπέρ του. Μιλάµε πλέον για κατήχηση µε εισβολή των
ανθρώπων αυτών στα σχολεία, µε άκρατο προσηλυτισµό στις
ιδέες και στις αρχές της ΛΟΑΤΚΙ κοινότητας. 

Εµείς διατρανώσουµε την αντίθεσή µας και προτρέπουµε
όσους συναδέλφους πιστεύουν στις παραδοσιακές αξίες της ελ-
ληνικής οικογένειας να κάνουν το ίδιο. 

Η αποχή δεν είναι η λύση. Δεν γίνεται να προτρέπουµε τους
πολίτες να έλθουν στις κάλπες τη µέρα των εκλογών και εµείς
εδώ που τους αντιπροσωπεύουµε να απέχουµε από κρίσιµα νο-
µοσχέδια. 

Εποµένως, εµείς λέµε ένα βροντερό «όχι» στο παρόν νοµοσχέ-
διο. Θωρακίσουµε την οικογένεια. Προστατεύουµε τα παιδιά για
να µπορούµε να τα κοιτάµε στα µάτια και να µπορούµε να κοι-
µόµαστε ήσυχοι τα βράδια. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,
κύριε συνάδελφε, και για την οικονοµία στον χρόνο. 

Τον λόγο τώρα έχει από τη Νέα Δηµοκρατία ο κ. Στυλιανός Πέ-
τσας. 

Σας παρακαλώ, κύριε συνάδελφε. 
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το 2024 στην Ελλάδα, δηλαδή

σε ένα ευρωπαϊκό κράτος δικαίου, ο σεβασµός στον σεξουαλικό
προσανατολισµό οποιουδήποτε συµπολίτη µας είναι συνταγµα-
τικά κατοχυρωµένος και κοινωνικά αποδεκτός. Ο σεβασµός, λοι-
πόν, της ΛΟΑΤΚΙ+ κοινότητας στην Ελλάδα είναι αυτονόητος και
το κράτος οφείλει να αντιµετωπίζει δοµηµένα όποια στερεότυπα
ή προκαταλήψεις έρχονται από το παρελθόν και δεν έχουν θέση
στη συµπεριληπτική ελληνική κοινωνία του εικοστού πρώτου
αιώνα. 

Όταν µιλάµε, όµως, για το ενδεχόµενο θεσµοθέτησης γάµου,
δηλαδή για την πρόσβαση σε ένα θεσµό µιας οργανωµένης πο-
λιτείας, δύο ατόµων του ίδιου φύλου υπεισέρχονται νοµικές, βι-
οηθικές δικαστικές και πολιτικές πτυχές. Και αυτό και ο γάµος
δεν αφορά µόνο τα δύο πρόσωπα που τον συνάπτουν, αλλά συν-
δέεται άρρηκτα µε την απόκτηση παιδιών. Ενώ το δικαίωµα συ-
νείδησης προστατεύεται στο πλαίσιο του άρθρου 5 του
Συντάγµατος, το πλαίσιο προστασίας της οικογένειας και του
γάµου εξειδικεύεται στο άρθρο 21 παράγραφος 1 του Συντάγ-
µατος το οποίο ορίζει ότι: «Η οικογένεια ως θεµέλιο συντήρησης
και προαγωγής του έθνους, καθώς ο γάµος, η µητρότητα και η
παιδική ηλικία τελούν υπό την προστασία του κράτους». 

Είναι σαφές ότι ο συνταγµατικός και όχι ο κοινός νοµοθέτης
αιτιολογεί τον σκοπό της προστασίας της οικογένειας ως θεµέλιο
συντήρησης και προαγωγής του έθνους, δηλαδή τη συνδέει ευ-
θέως µε τη γέννηση παιδιών, γιατί σε διαφορετική περίπτωση
σταδιακά το έθνος θα εκλείψει. 

Σε σχέση µε τις διεθνείς υποχρεώσεις της χώρας µας από τη
συµµετοχή της στην Ευρωπαϊκή Ένωση και στο Συµβούλιο της
Ευρώπης, ο Έλληνας νοµοθέτης έχει διακριτική ευχέρεια ως
προς την θεσµοθέτηση του πολιτικού γάµου για τα οµόφυλα ζευ-
γάρια, καθώς το άρθρο 9 του Χάρτη Θεµελιωδών Δικαιωµάτων
της Ευρωπαϊκής Ένωσης αφήνει τη ρύθµιση του σχετικού ζητή-

µατος στη νοµοθετική πρωτοβουλία των κρατών-µελών. 
Επίσης, είναι σαφές από τη νοµολογία των δικαστηρίων µας,

αλλά και του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου Δικαιωµάτων του Ανθρώ-
που ότι στις οικογενειακές σχέσεις προηγούνται τα υπέρµετρα
συµφέροντα του παιδιού. Οι επιθυµίες, τα συναισθήµατα, τα συµ-
φέροντα του ζευγαριού έπονται. Επίσης, όταν πρόκειται για οµό-
φυλα ζευγάρια, το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο Δικαιωµάτων του
Ανθρώπου έκρινε ότι δεν παραβιάζεται η αρχή της ισότητας ανα-
φορικά µε την πρόσβαση στον θεσµό του γάµου και απεφάνθη
σε σειρά αποφάσεών του ότι τόσο το άρθρο 12, όσο και το
άρθρο 8, σε συνδυασµό µε το άρθρο 14 της Ευρωπαϊκής Σύµ-
βασης Δικαιωµάτων του Ανθρώπου δεν πρέπει να ερµηνεύονται
ότι επιβάλλουν υποχρέωση στα κράτη-µέλη να εξασφαλίσουν σε
οµόφυλο ζεύγος πρόσβαση σε γάµο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση επέλεξε να επέµ-
βει µε το νοµοσχέδιο που συζητούµε σήµερα στο οικογενειακό
δίκαιο αναλαµβάνοντας την πολιτική πρωτοβουλία της θεσµοθέ-
τησης του γάµου των οµόφυλων ζευγαριών αντί του εµπλουτι-
σµού των διατάξεων του ν.4356/2015, που αφορά το σύµφωνο
συµβίωσης. Η επιλογή αυτή φαίνεται να µην συµβαδίζει µε το
πνεύµα των τελευταίων ετών, όπως αυτό αποτυπώθηκε στον
ν.4800/2021, που προώθησε σε περίπτωση διαζυγίου τη συνεπι-
µέλεια για την ισόρροπη ψυχοκοινωνική ανάπτυξη του παιδιού
µε πατέρα και µητέρα, ώστε να αλληλοσυµπληρώνονται τα δύο
πρότυπα, πατρικό και µητρικό, προς όφελος του παιδιού. 

Η ρύθµιση που προωθεί η Κυβέρνηση αποσκοπεί, σύµφωνα µε
την αιτιολογική έκθεση και τις δηλώσεις των Υπουργών, στην
προστασία παιδιών που σήµερα µεγαλώνουν σε περιβάλλον οµό-
φυλων ζευγαριών, αλλά και στην απόκτηση παιδιών από οµό-
φυλα ζευγάρια µέσω υιοθεσίας παιδιών που βρίσκονται σήµερα
σε κοινωνικές δοµές. Σύµφωνα µε τις τοποθετήσεις Υπουργών
και του Πρωθυπουργού, το ενδεχόµενο απόκτησης βιολογικού
παιδιού µέσω ιατρικώς υποβοηθούµενης αναπαραγωγής, δη-
λαδή µε δότη σπέρµατος ή παρένθετης κύησης απαγορεύεται. 

Για το παρελθόν, δηλαδή τη γονεϊκή σχέση που ήδη υπάρχει,
το ζήτηµα αντιµετωπίζεται επαρκώς στο άρθρο 10 του νοµοσχε-
δίου. Όµως για το µέλλον εγείρονται πολλαπλά ζητήµατα, πρώ-
τον, σε σχέση µε τη δυνατότητα απόκτησης παιδιού µέσω
υιοθεσίας, σύµφωνα µε τα επίσηµα στοιχεία το δεύτερο εξάµηνο
του 2023 υπήρχαν εκατόν σαράντα εννιά παιδιά προς υιοθεσία,
οκτώ µόλις κάτω των έξι ετών, έναντι δύο χιλιάδων εξακοσίων
τριάντα εννέα εκκρεµών αιτήσεων. Εποµένως, ζήτηµα παιδιών
που θα ήταν προτιµότερο να µεγαλώνουν σε ένα οικογενειακό
περιβάλλον αντί µιας κοινωνικής δοµής, όπως πολλοί υποστήρι-
ξαν, απλά δεν υφίσταται, καθώς οι αιτήσεις είναι πολλαπλάσιες
και η κατάληξη µιας αίτησης είναι διαδικασία δύσκολη και αργή,
παρά τις βελτιώσεις που έγιναν µετά το 2019. 

Δεύτερον, σε σχέση µε τη δυνατότητα απόκτησης βιολογικού
παιδιού, µέσω ιατρικώς υποβοηθούµενης αναπαραγωγής η ίδια
η Επιτροπή Σισιλιάνου, που διαµόρφωσε στην εθνική στρατηγική
για τους ΛΟΑΤΚΙ+, στη σελίδα 48 τονίζει τα εξής: «Στο πλαίσιο
µιας συµπεριληπτικής πολιτικής βασιζόµενης στην αρχή της ισό-
τητας, η διασταλτική ερµηνεία της προϋπόθεσης της αδυναµίας
φυσικής αναπαραγωγής, προϋπόθεση που διέπει την εν γένει
ρύθµιση του ζητήµατος, θα κάλυπτε και τα πρόσωπα που βρί-
σκονται σε οµόφυλη σχέση». Τη θέση αυτή δεν την υιοθέτησε η
Κυβέρνηση, καθώς φαίνεται να ενστερνίζεται την άποψη ότι η ια-
τρικώς υποβοηθούµενη αναπαραγωγή, παραδείγµατος χάριν σε
ζευγάρια οµοφυλόφιλων ανδρών, υποβιβάζει τη γυναίκα και τη
µετατρέπει σε µια τεκνοποιητική µηχανή, µιας απάνθρωπης βιο-
µηχανικής παραγωγής παιδιών και σε µια εµπορευµατοποίηση
της µητρότητας. Με αυτή την άποψη της Κυβέρνησης απόλυτα
συµφωνώ. 

Όµως το άρθρο 11 του νοµοσχεδίου ανοίγει ένα µεγάλο πα-
ράθυρο στην παρένθετη κύηση στην όποια η Κυβέρνηση επιθυ-
µεί να κλείσει την πόρτα. Κι αυτό γιατί µετά την ψήφιση του
νόµου, παιδί που αποκτάται µε οποιονδήποτε νόµιµο τρόπο στο
εξωτερικό αναγνωρίζεται αυτόµατα στο εσωτερικό. Είναι πραγ-
µατικά οξύµωρο να θέλει να απαγορεύσεις κάτι και όµως, µε το
σχέδιο νόµου να το επιτρέψει. Επιπλέον, αυτή η αντίφαση είναι
εξαιρετικά πιθανό να οδηγήσει σε καταδίκη της Ελλάδας στο Ευ-
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ρωπαϊκό Δικαστήριο Δικαιωµάτων του Ανθρώπου, καθώς το µόνο
κριτήριο για την απαγόρευση της παρένθετης κύησης για οµό-
φυλα ζευγάρια στην Ελλάδα θα είναι ο τόπος γέννησης ενός παι-
διού. Και ακριβώς αυτό υπογραµµίζεται και στην έκθεση της
Επιστηµονικής Υπηρεσίας της Βουλής επί του άρθρου 11 στη σε-
λίδα 22, την οποία καταθέτω στα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Στυλιανός Πέτσας καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Άρα η Ελλάδα θα υποχρεωθεί µε µαθηµατική βεβαιότητα σε
µεταγενέστερο χρόνο να συµµορφωθεί και να επιτρέψει την πα-
ρένθετη κύηση και στη χώρα µας. 

Γεγονός που έχει προκαλέσει ένα άλλο οξύµωρο στον δηµόσιο
διάλογο είναι να ταυτίζονται οι απόψεις της Εκκλησίας και του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας και αµφότεροι να µιλούν για
εµπορευµατοποίηση του γάµου και κατάργηση της µητρότητας
και της πατρότητας. Όλα αυτά συζητούνται στην κοινωνία της
οποίας συντριπτική πλειοψηφία δεν συµφωνεί µε την παρένθετη
κύηση για οµόφυλα ζευγάρια. Γιατί η κοινωνία, πέραν των θεµά-
των βιοηθικής, προβληµατίζεται για το δηµογραφικό και τη συρ-
ρίκνωση του έθνους µας, ασπάζεται τις αγωνίες των νέων
ζευγαριών για το πώς θα µεγαλώσουν ένα παιδί, συµπαραστέκε-
ται στις νέες µητέρες και τις µονογονεϊκές οικογένειες που αγω-
νίζονται καθηµερινά να συνδυάσουν τις επαγγελµατικές και τις
οικογενειακές τους υποχρεώσεις. 

Σε αυτό το πλαίσιο, µε δεδοµένο ότι οι Ευρωεκλογές είναι
πολύ κοντά, σε λιγότερο από τέσσερις µήνες από σήµερα, ο πο-
λιτικός χρόνος που επιλέχθηκε δηµιουργεί µια σειρά από πολιτι-
κές παρενέργειες που εµένα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν
µε αφήνουν αδιάφορο. Αντίθετα µε προβληµατίζουν πολύ. Με
προβληµατίζει οποιαδήποτε ρωγµή στην πολιτική σταθερότητα
που µε τόσο κόπο κατακτήσαµε τα τελευταία χρόνια. Με προ-
βληµατίζει το ενδεχόµενο να καταγράφουν ιστορικά υψηλά επί-
πεδα αποχής, αν οι πολίτες νιώσουν ότι δεν ακούγεται η φωνή
τους. Με προβληµατίζει η ενίσχυση µέσω αυξηµένης ψήφου δια-
µαρτυρίας ετερόκλητων και ενδεχοµένως αντιευρωπαϊκών δυνά-
µεων στην επόµενη Ευρωβουλή, σε µια περίοδο µάλιστα κρίσιµη
για την Ευρώπη, που πρέπει να αντιµετωπίσει µε επιτυχία πολ-
λαπλές προκλήσεις, οι οποίες επιβάλλουν η Ελλάδα να εκπρο-
σωπείται στην επόµενη Ευρωβουλή µε ισχυρή νηφάλια και
τεκµηριωµένη φωνή. 

Για τους παραπάνω νοµικούς, βιοηθικούς και πολιτικούς λό-
γους, πιστός στις θεµελιώδεις αρχές και τις αξίες µου, ως σύζυ-
γος, πατέρας και πολιτικός, δεν µπορώ να συµφωνήσω µε αυτή
τη νοµοθετική πρωτοβουλία. 

Επειδή, όµως, στηρίζω τον Πρωθυπουργό Κυριάκο Μητσοτάκη
και την Κυβέρνηση που αποκατέστησε την εµπιστοσύνη στην πα-
τρίδα µας, επειδή µια διαφωνία -έστω και σηµαντική- δεν µπορεί
να θολώσει τις λοιπές πολιτικές µας, που κάνουν καλύτερη τη
ζωή των Ελλήνων, αλλά και επειδή επιθυµώ την ενότητα της πα-
ράταξης στην οποία ανήκω από µικρό παιδί, θα απέχω από την
ονοµαστική ψηφοφορία. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο τώρα έχει

από τον ΣΥΡΙΖΑ ο κ. Χρήστος Γιαννούλης. 
Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να µοιραστώ µαζί σας ένα

µήνυµα που µου ήρθε πριν από λίγα λεπτά. 
Κύριε Χρυσοµάλλη, κύριε Στυλιανίδη, θα τολµήσω να το αφιε-

ρώσω -γιατί αν ήµουν στη θέση του κ. Σκέρτσου θα ντρεπόµουν-
στην κ. Σοφία Ζαχαράκη, στην Υπουργό της Κυβέρνησης Μητσο-
τάκη που βρίσκεται εδώ και πάρα πολλές ώρες παρακολουθών-
τας και συµµετέχοντας σε αυτή τη συζήτηση, όχι από τα
υπουργικά έδρανα. Με τη δήλωση και την παρουσία της, δικαιώ-
νει το µήνυµα που πήρα από τη σύντροφό µου πριν από λίγα δευ-
τερόλεπτα. 

Επιτρέψτε µου να το µοιραστώ µαζί σας και να το µοιραστώ
συναισθηµατικά και ανθρώπινα, όχι µε αλαζονεία, όχι µε έπαρση,

όχι µε οίηση, όχι µε επαγγελµατική συντεχνιακή διαστροφή
«είµαι πολιτικός και µπορώ να λέω και να κάνω ό,τι θέλω».

Κυρία Ζαχαράκη, διαβάζω: «Είµαι πολύ περήφανη για σένα
που θα ψηφίσεις σε αυτό το νοµοσχέδιο. Είναι ιστορική η µέρα
που θα ψηφιστεί. Αλλάζει τις ζωές πολλών ανθρώπων, ανθρώπων
που δεν έχουν καν γεννηθεί ακόµα. Συγχαίρω µέσα από την καρ-
διά µου, χωρίς να κάνω κριτική σε κανέναν που έχει διαφορετική
άποψη, τις γυναίκες Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας που αν-
τιστέκονται σε αυτήν την κωµικοτραγική -για πρώτη φορά- συν-
θήκη µετά τη Μεταπολίτευση, εικόνα που παρουσιάζει σήµερα η
ελληνική Βουλή».

Κύριε Σκέρτσο, µην το εκλάβετε προσωπικά, αλλά θα χρησι-
µοποιήσω µία έκφραση που ίσως ακουστεί λίγο σκληρή. Δεν σας
αξίζει να θεωρηθείτε ισότιµος συνοµιλητής αυτής της Αίθουσας
τη σηµερινή ιστορική µέρα αυτής της νοµοθετικής διεργασίας,
που µπορεί να έχει την υπογραφή των Υπουργών της Κυβέρνη-
σης Μητσοτάκη, αλλά δεν έχει την ειλικρινή υποστήριξη των αν-
θρώπων που τη συγκροτούν.

Προσπερνώ µε πολλή θλίψη τη χυδαιότητά σας χαρακτηρίζον-
τας ανθέλληνες τους Έλληνες Ευρωβουλευτές, οι οποίοι απλά
συνηγόρησαν στην αποκατάσταση της εικόνας µιας Ελλάδας
που δοκιµάζεται από τις πρακτικές του Πρωθυπουργού που υπη-
ρετείτε.

Κύριε Σκέρτσο, εµφανιστήκατε σε αυτή εδώ την Αίθουσα ως
ένας άλλος Τζον Λένον-Σκέρτσος, ο οποίος ζήτησε να δώσουµε
µια ευκαιρία στην αγάπη. Προφανώς, παραλογίζεστε. Δικαιώνετε
απόλυτα τον Παύλο Χρηστίδη που εφηύρε και σκέφτηκε την πιο
ακριβή διάσταση της φαρσοκωµωδίας, την οποία εσείς σήµερα
µόνος σας επί ώρες στα υπουργικά έδρανα υπερασπίζεστε µε
µία σχεδόν διπολική πολιτική συµπεριφορά. 

Τι είπε ο Παύλος Χρηστίδης; Γονέας 1 και γονέας 2. Υπουργός
Επικρατείας 1 και Υπουργός Επικρατείας 2. Μάκης Βορίδης!
Ποιος από τους δύο είναι ο πραγµατικός γονιός της πρωτοβου-
λίας ενός Πρωθυπουργού σε οµηρία από την ιδιοτέλεια την κοµ-
µατική των µελών της κυβερνητικής πλειοψηφίας;

Κύριε Σκέρτσο, αυτό το νοµοσχέδιο θα ψηφιστεί γιατί είναι
ιστορική ευθύνη. Έχετε την πρωτοβουλία της κατάθεσης, δεν
έχετε την ιστορική ευθύνη της ψήφισης, της προώθησης ενός
νοµοσχεδίου που αποκαθιστά δικαιώµατα και συνθήκες κράτους
δικαίου, το οποίο, όσο πολύ κι αν σας ενοχλεί, τριακόσιοι τριάντα
Ευρωβουλευτές από την ευρωπαϊκή ήπειρο -όχι ΣΥΡΙΖΑ, όχι
ΠΑΣΟΚ- κατατάσσουν την Κυβέρνηση Μητσοτάκη -όχι την Ελ-
λάδα, όχι την πατρίδα µας, την Κυβέρνηση Μητσοτάκη- να αντι-
µετωπίζει σοβαρά προβλήµατα ευνοµούµενης πολιτείας και
κράτους δικαίου. Θα έπρεπε να ντρέπεστε. Θα έπρεπε να ζητή-
σετε συγγνώµη και µόνο που σκεφτήκατε να ρίξετε δηλητήριο
διχαστικό, χαρακτηρίζοντας ανθέλληνες τους ανθρώπους που
υπερασπίζονται τη δηµοκρατία σε αυτή τη χώρα. 

Κύριε Τζον Λένον - Σκέρτσο, το νοµοσχέδιο θα ψηφιστεί.
Δώστε, όµως, ταυτόχρονα εσείς που κατοικείτε πολιτικά στο κέν-
τρο των παρακολουθήσεων του «Predator» και της ΕΥΠ στο Μέ-
γαρο Μαξίµου, µια ευκαιρία στα θύµατα του εγκλήµατος των
Τεµπών. Κύριε Τζον Λένον-Σκέρτσο, δώστε µια ευκαιρία στους
αγρότες που ταλαιπωρούνται και τους κοροϊδεύετε ξύνοντας τον
πάτο ενός βαρελιού το οποίο είναι διάτρητο από παντού. Δώστε
µια ευκαιρία, κύριε Τζον Λένον-Σκέρτσο, στους Έλληνες φοιτη-
τές, στα νέα παιδιά που τα έχετε αποκλείσει από τη δηµόσια εκ-
παίδευση και τα στέλνετε στους πολιτικούς σας χορηγούς. Κύριε
Τζον Λένον-Σκέρτσο, δώστε µια ευκαιρία στους Έλληνες ασθε-
νείς που θα πρέπει να πληρώνουν στα απογευµατινά χειρουργεία
2.000, 3.000 και 4.000 ευρώ για να σώσουν την υγεία τους. Κύριε
Τζον Λένον-Σκέρτσο, δώστε µια ευκαιρία σε όλους τους φορο-
λογούµενους που τους αιφνιδιάσατε και ξαφνικά µε έναν οριζόν-
τιο φόρο εξοντωτικό. Δώστε µια ευκαιρία, κύριε Τζον
Λένον-Σκέρτσο, στη δηµοκρατία που δοκιµάζεται από τις υπο-
κλοπές, από όλα αυτά που έχουν τη σφραγίδα Μητσοτάκη και
την υποβοήθηση τη δική σας. 

Εάν πραγµατικά νιώθατε την ιστορική ανάγκη της απόδοσης
δικαιωµάτων ισότητας, ισονοµίας, ισηγορίας, κράτους δικαίου,
σήµερα δεν θα είχατε το θράσος να κουνάτε το χέρι στην αντι-
πολίτευση. Θα σκύβατε σεµνά και ταπεινά, όπως δίδαξε ο Κώ-
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στας Καραµανλής από την παράταξή σας –συγγνώµη, την παρά-
ταξή τους, γιατί εσείς προφανώς έχετε µια άλλη διαδροµή από
το ΠΑΣΟΚ ή από οπουδήποτε- ζητώντας ένα συγνώµη από τους
Έλληνες πολίτες. Είναι ντροπή αυτό που συµβαίνει σήµερα. Ευ-
τυχώς που υπάρχει η Αντιπολίτευση, το δηµοκρατικό τόξο, για
να σώσει την τιµή του ελληνικού Κοινοβουλίου. 

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Τζον Λένον - Σκέρτσο. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ο λόγος στον κύριο

Υπουργό Επικράτειας κ. Σκέρτσο, για µια παρέµβαση. 
ΧΡΗΣΤΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΚΕΡΤΣΟΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Δεν θέλω να στερήσω χρόνο από τη διαδικασία, ξέρω ότι έχει
κρατήσει πολύ.

Νοµίζω ότι µόλις τώρα παρακολουθήσαµε ένα κλασικό παρά-
δειγµα ενός Βουλευτή και ενός κόµµατος που προσωποποιεί ένα
θέµα που αφορά κοινωνικά δικαιώµατα, µία οµάδα συνανθρώπων
και συµπολιτών µας που για χρόνια τα στερείται και αντί να αφιε-
ρώσει τα επτά λεπτά που είχε να µιλήσει γι’ αυτούς τους ανθρώ-
πους που επιτέλους δικαιώνονται χάρη στη Νέα Δηµοκρατία,
επέλεξε επί εφτά λεπτά να επιτίθεται προσωπικά σε εµένα ή στον
Πρωθυπουργό.

Είναι ο λόγος που οι πολίτες και η ελληνική κοινωνία σας έχουν
καταδικάσει σε αυτή τη θέση που βρίσκεστε σήµερα. Διότι δεν
µπορείτε να τους εκπροσωπήσετε. Το µόνο που σας ενδιαφέρει,
είναι να κάνετε προσωπικές επιθέσεις. Λυπάµαι πάρα πολύ γι’
αυτό. 

Σε ένα κόµµα που ακόµα και σήµερα, διαβάζω στις ειδήσεις
ότι ο αρχηγός σας φέρεται να απειλεί µε µέτρα κοµµατικής πει-
θαρχίας όσους Βουλευτές δεν ψηφίσουν ένα δικαιωµατικό νο-
µοσχέδιο ενώ αυτοπροσδιορίζεστε ως δικαιωµατικό κόµµα, λέει
πάρα πολλά. 

Το ΠΑΣΟΚ, επίσης, δεν µπορεί να µιλάει για ένα κυβερνητικό
σχήµα µε γονέα - Υπουργό Επικρατείας 1 και γονέα - Υπουργό
Επικρατείας 2, διότι έχει Βουλευτές που δεν έχουν καν πατήσει
στις εσωτερικές συζητήσεις που έχουν γίνει για το θέµα αυτό. 

Λίγο λιγότερη οίηση και αλαζονεία για ένα πολύ φορτισµένο
θέµα. Έχουµε ανθρώπους µας παρακολουθούν, περισσότερο
σεβασµό. Αξίζουν τον σεβασµό µας. Σας ευχαριστώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,
κύριε Υπουργέ. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, επί προσωπικού.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Δεν υπάρχει κανένα

θέµα επί προσωπικού. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον

λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ακούστε λίγο, να πω

κάτι ως Προεδρεύων. Όταν ένας οµιλητής έχει τον λόγο, αναφέ-
ρεται προς το Προεδρείο. Εδώ ξέρετε ότι εκφύγατε από αυτή
την υποχρέωση, οπότε ήταν πολύ αναµενόµενη η απάντηση του
κυρίου Υπουργού, η οποία δεν έχει κανένα προσωπικό στοιχείο. 

Ο κ. Ιωάννης Δελής από το Κοµµουνιστικό Κόµµα της Ελλά-
δος, έχει τον λόγο. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Παραβιάζετε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ο κ. Ιωάννης Δελής.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Θα ανταµειφθείτε γι’ αυτό, αλλά δεν

είναι σωστό αυτό που κάνετε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Γιαννούλη,

παρακαλώ! Δεν µπορείτε να χρησιµοποιείτε ό,τι έκφραση θέλετε.
Δεν µπορείτε να λέτε στο Προεδρείο ότι θα ανταµειφθεί!

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Είστε Προεδρεύων!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Γιαννούλη,

παρακαλώ! Παραβιάσατε τον Κανονισµό. Για εφτά λεπτά αναφε-
ρόσασταν προσωπικά σε συναδέλφους. Απαγορεύεται από τον
Κανονισµό αυτό. Στο Προεδρείο απευθύνεστε όταν µιλάτε και
όχι ονοµαστικά σε συναδέλφους! Και λέτε «θα ανταµειφθείτε»;
Παρακαλώ, καθίστε κάτω! 

Συγγνώµη, κύριε Δελή. Έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Κάνετε «πλάτες» στον κύριο

Υπουργό…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Γιαννούλη,

σας αφαιρώ τον λόγο, που δεν τον είχατε! Παρακαλώ, φτάνει το
σόου σας! Εντάξει! Ολοκληρώθηκε το σόου, έληξε.

Παρακαλώ, κύριε Δελή, και ζητώ συγγνώµη.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: …
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Δελή έχετε

τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι, όποιος θέλει η συζήτηση για ένα τέτοιο νο-

µοσχέδιο να έχει ουσιαστικό χαρακτήρα, τότε οφείλει κατ’ αρχάς
να καταδικάζει απερίφραστα και τα όσα απαράδεκτα οµοφοβικά
και ρατσιστικά παραληρήµατα ακούγονται, λιγότερο -είναι η αλή-
θεια- σήµερα σε σχέση µε τις επιτροπές και εδώ µέσα από διά-
φορους ακροδεξιούς και κρυπτονεοφασίστες. Στη συζήτηση
αυτή βέβαια δεν µπορεί να έχει κάποια ουσιαστική συµβολή ούτε
ασφαλώς η Εκκλησία µε εκείνη τη µεσαιωνική της θέση για την
οµοφυλοφιλία, αλλά και για την εκτός γάµου σεξουαλικότητα, ει-
δικά της γυναίκας. Θα µου πείτε βέβαια τώρα ότι τέτοιες απόψεις
αποτελούν µάλλον και το καλύτερο άλλοθι προοδευτικότητας για
ένα νοµοσχέδιο όπως το σηµερινό, αλλά όπως και να έχει, σε
κάθε περίπτωση δεν αντέχουν σε µια σοβαρή κριτική. 

Αλήθεια, ποιος είναι ο βασικός σκοπός του νοµοσχεδίου; Η
ισότητα στον πολιτικό γάµο και για τα οµόφυλα ζευγάρια –λέτε-
και µέσα απ’ αυτόν ταυτόχρονα και η νοµική αναγνώριση της κοι-
νής γονικής ευθύνης –επαναλαµβάνω-, της κοινής γονικής ευθύ-
νης των οµόφυλων ζευγαριών. Αυτή δεν είναι η πραγµατική
ουσία του νοµοσχεδίου; Αυτή, βέβαια. Αυτή, όµως, είναι και η
βάση της διαφωνίας του ΚΚΕ µε τη Νέα Δηµοκρατία, τον ΣΥΡΙΖΑ,
το ΠΑΣΟΚ και µε όλους τους υπόλοιπους υποστηρικτές αυτού
του κυβερνητικού νοµοσχεδίου.

Από πού ξεκινάτε όλοι εσείς; Από το δικαίωµα –λέτε- που πρέ-
πει να έχει κάθε άνθρωπος στον γάµο και άρα και στη γονεϊκό-
τητα. Από πού ξεκινά το ΚΚΕ; Από το δικαίωµα του παιδιού όχι
γενικά σε µια αόριστη γονεϊκότητα, αλλά από το δικαίωµα και την
κοινωνική ανάγκη κάθε παιδιού να βιώσει τη σχέση της µητρότη-
τας και της πατρότητας όχι µόνο µε την έννοια της φροντίδας,
κύριε Υπουργέ, αλλά και µε εκείνο το βαθύ, το πιο βαθύ, µε
εκείνο το πιο ουσιαστικό περιεχόµενο που µπορεί και πρέπει να
πάρει αυτή η σχέση, γιατί –ξέρετε- αυτή η σχέση της µητρότητας
και της πατρότητας είναι µια σχέση µοναδική και ανεπανάληπτη
για κάθε άνθρωπο και δεν µπορεί να διαγράφεται έτσι αβασάνι-
στα στο όνοµα κανενός woke ψευτοδικαιωµατισµού ούτε, βέ-
βαια, και να υποκαθίσταται ακόµα και από µια σχέση αληθινής
αγάπης και στοργής προς το παιδί, η οποία ασφαλώς και µπορεί
να υπάρξει σε ένα οποιοδήποτε ζευγάρι συµβίωσης -είτε είναι
οµόφυλο είτε ετερόφυλο- όπως και να µην υπάρξει, βέβαια. 

Ξέρετε, είναι άλλο να ζει ένα παιδί µέσα σε µια οποιαδήποτε
σχέση συµβίωσης, ακόµα και µε τη µεγαλύτερη αγάπη και
στοργή και άλλο είναι, βέβαια, ποιοτικά διαφορετικό –καταλαβαί-
νετε- να βιώνει αυτή την κρίσιµη σχέση της µητρότητας και της
πατρότητας, µια σχέση η οποία αποτελεί άλλωστε και ένα απο-
κλειστικά ανθρώπινο χαρακτηριστικό. 

Με λίγα λόγια, για εσάς, για όλους εσάς που στηρίζετε το νο-
µοσχέδιο, η γονεϊκότητα, τελικά, δεν είναι παρά ένα ατοµικό δι-
καίωµα των µελών ενός ζευγαριού που λίγο απέχει από έναν
τίτλο ιδιοκτησίας, ενώ για εµάς, για το ΚΚΕ, είναι πρώτα και κύρια
µια υποχρέωσή τους και στην πραγµατικότητα ένα πρωταρχικό
κοινωνικό δικαίωµα του ίδιου του παιδιού στη µητρότητα και στην
πατρότητα. 

Να, λοιπόν, η κεντρική µας διαφορά, η πραγµατική διαχωριστική
ανάµεσά µας γραµµή, από τη µια η θέση του ΚΚΕ, θέση από την
αρχή ως το τέλος παιδοκεντρική και από την άλλη η δική σας
θέση, µια θέση ενός στενού ατοµικού δικαιωµατισµού και µόνο και
µάλιστα ενός ατοµικού δικαιωµατισµού, «στραγγισµένου» αυθαί-
ρετα από το κοινωνικό του περιεχόµενο, γιατί έτσι τον βλέπετε,
λες και υπάρχει άνθρωπος έξω και ερήµην της κοινωνίας, λες και
υπάρχει πληρέστερος ορισµός για τον άνθρωπο από αυτόν που
ορίζει τον άνθρωπο στο σύνολο των κοινωνικών του σχέσεων. 

Εκεί καταλήγει, όµως, τελικά όποιος αφοµοιώνεται από την
αστική ιδεολογία και αναφέροµαι, βέβαια, σε όλους τους κεντρο-
αριστερούς συνεισηγητές επί της ουσίας του νοµοσχεδίου. Εκεί
καταλήγει, φτάνοντας να ενστερνίζεται ακόµα και τις ιδεολογικές
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σηµερινές αιχµές του νεοφιλελευθερισµού, όπως αυτού του ατο-
µικού δικαιωµατισµού του αποσπασµένου από οποιαδήποτε κοι-
νωνική σύνδεση, γιατί δεν ξέρω αν το καταλαβαίνετε, αλλά έτσι
όλοι εσείς οι θερµοί κεντροαριστεροί -τέλος πάντων- υποστηρι-
κτές του νοµοσχεδίου φτάνετε να δικαιώνετε ακόµα και εκείνη
τη Θάτσερ, η οποία έλεγε χαρακτηριστικά «µα, αγαπητοί µου,
καµµιά κοινωνία δεν υπάρχει, υπάρχουν µόνο άτοµα» και κάπως
έτσι, στο όνοµα αυτού του ατοµικού δικαιωµατισµού, της ισότη-
τας των δικαιωµάτων και της κατάργησης όλων των διακρίσεων,
όλοι εσείς οι διαχειριστές του καπιταλισµού παντού, όχι µόνο
στην Ελλάδα, καταργείτε σταδιακά ακόµα και εκείνη την ελάχι-
στη κοινωνική αναγνώριση των πρόσθετων αναγκών που έχει µια
γυναίκα. Γιατί; Λόγω της θέσης της στην αναπαραγωγική διαδι-
κασία. Εν ονόµατι, δηλαδή, ενός ατοµικού δικαιωµατισµού, υπο-
νοµεύετε και καταργείτε τις κοινωνικές κατακτήσεις του
γυναικείου κινήµατος.

Αλήθεια, τι σκοπεύετε να βάλετε στο στόχαστρό σας από δω
και πέρα; Η ερώτηση απευθύνεται σε όλους σας. Μήπως τα ίδια
τα µέτρα προστασίας της µητρότητας, όσα τέλος πάντων έχει
αφήσει ακόµη η πολιτική σας; Από πότε, όµως, για να έχουµε
καλό ερώτηµα, η διαφορετική αντιµετώπιση διαφορετικών κατα-
στάσεων συνιστά ανισότητα και µάλιστα και παραβίαση ατοµικών
δικαιωµάτων; Τότε γιατί στην τεκνοθεσία αποδέχεστε να υπάρχει
ανώτατο ηλικιακό όριο για τους θετούς γονείς; Δεν αποτελεί κι
αυτό µια ολοφάνερη διάκριση, σύµφωνα µε τη δική σας λογική; 

Ορισµένοι µάλιστα, στην αγωνιώδη προσπάθειά τους να απαν-
τήσουν στην επιστηµονικά στέρεη κριτική του ΚΚΕ, φτάνουν να
διαστρεβλώνουν -και µε έναν χοντροκοµµένο, µάλιστα, τρόπο-
τις θέσεις του, κατηγορώντας µας για ουσιοκρατία –λέει-, δη-
λαδή για απόλυτο βιολογισµό, επειδή µιλάµε για µητρότητα και
για πατρότητα. Θα µου πείτε ότι όλοι αυτοί θεωρούν παρωχη-
µένη ακόµα και την ετεροκανονικότητα, δηλαδή το να διακρίνεται
το ανδρικό από το γυναικείο φύλο. Το θεωρείτε παρωχηµένο. Στη
µητρότητα και την πατρότητα θα κολλούσατε;

Ακούστε, όµως. Όσο αντιεπιστηµικό και αντιδιαλεκτικό είναι
να ανάγει κάποιος τα ανθρώπινα στη βιολογία –και είναι-, άλλο
τόσο αντιεπιστηµονικό και παράλογο, τελικά, είναι όλα τα ανθρώ-
πινα να τα θεωρεί ως µια κοινωνική κατασκευή και τίποτε άλλο,
γιατί αυτό κάνετε. 

Για εµάς, για το ΚΚΕ, στο θέµα της τεκνοθεσίας των οµόφυλων
ζευγαριών όλα ξεκινάνε και όλα καταλήγουν στο αναφαίρετο κοι-
νωνικό δικαίωµα του παιδιού στη µοναδική του σχέση µε τη µη-
τέρα του και τον πατέρα του, σχέση την οποία οφείλει η κοινωνία,
µέσω του κράτους και της πολιτείας, να υποστηρίζει µε όλα τα
µέσα. Πρόκειται για µια σχέση βιολογική - κοινωνική, η οποία
ασφαλώς και εξελίσσεται στο διάβα των αιώνων και της ιστορι-
κής εξέλιξης της ανθρώπινης κοινωνίας. 

Με το νοµοσχέδιό σας, που αποτελεί ένα µνηµείο ανορθολο-
γισµού, η µητρότητα και η πατρότητα αποσπώνται τελείως από
την αντικειµενική τους βάση και την κοινωνική και τη βιολογική
τους βάση και αυθαίρετα καταργούνται. Όταν, όµως, την ανθρώ-
πινη αναπαραγωγή την αντιµετωπίζεις και την προωθείς ως ένα
ακόµα –και µάλιστα πανάκριβο- εµπόρευµα, εκεί καταλήγεις,
στον βάλτο του ανορθολογισµού.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Θα ακολουθήσει ο

Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος των Σπαρτιατών, ο κ. Κόντης.
Μετά η κ. Αποστολάκη και ο κ. Μπάρκας. 

Κύριε Κόντη, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, είναι η πολλοστή φορά µετά τις επιτροπές
και εδώ στην Ολοµέλεια που αναφερόµαστε στο άρθρο 21 του
Συντάγµατος, που διέπει τον χαρακτήρα αυτού του νοµοσχεδίου,
το οποίο για εµάς είναι αδιαπραγµάτευτο και ισχύον και το οποίο
προβάλλει ως θεµελιώδη αρχή την οικογένεια για τη συντήρηση
και προαγωγή του έθνους. Η οικογένεια είναι ο θεσµός που συµ-
βάλλει στη συντήρηση και προαγωγή του έθνους. Και όποιος κα-
ταλαβαίνει τι λέει αυτό, καταλαβαίνει. Όποιος δεν καταλαβαίνει,
δεν θέλει να καταλάβει. Γιατί µιλάει ξεκάθαρα για την αναπαρα-
γωγή των Ελλήνων και τη συνέχιση του έθνους µας. Εάν αυτό
µας αρέσει ή δεν µας αρέσει είναι άλλο θέµα. 

Το νοµοσχέδιο, κύριε Υπουργέ -που προσπαθεί κάποιος ή κά-
ποιοι να µας βάλει ταµπέλες οµοφοβίας ή ρατσισµού ή οτιδή-
ποτε άλλο-, λέγεται νοµοσχέδιο οµοφύλων, γάµος οµοφύλων,
όχι οµοφυλοφίλων. Αν το εκλάβουµε έτσι, λοιπόν, όλοι εµείς οι
άνδρες, είτε οµοφυλόφιλοι είτε στρέιτ, όπως τους λέµε, µπο-
ρούµε να παντρευόµαστε µεταξύ µας. Να παντρευτώ, λοιπόν κι
εγώ ως στρέιτ µε έναν άλλο στρέιτ, να παντρευτούν και όλοι οι
φίλοι µου και να µην αναπαραχθεί ποτέ το είδος µας πλέον. Όλοι
να παντρευτούµε µεταξύ µας. Λογικό δεν είναι; Δεν πρέπει να εί-
µαστε οµοφυλόφιλοι για να είµαστε σύµφωνοι µε το νοµοσχέδιο.
Οµόφυλο είναι το νοµοσχέδιο. Είναι γάµος οµοφύλων. Αυτό, λοι-
πόν, συµβάλει στη συνέχιση του έθνους των Ελλήνων. 

Επικαλούµαστε το Σύνταγµα κάποτε, όποτε µας συµφέρει, αλά
καρτ. Είπαµε, εγώ από την πλευρά µου θα επιλέξω πέντε άρθρα,
κάποιος άλλος άλλα πέντε. Από τα εκατόν είκοσι όλοι θα βρούµε
κάποια άρθρα που µας αρέσουν. Και θα ακυρώσουµε τα άλλα.
Λένε κάποιοι συνταγµατολόγοι ότι υπάρχουν νεκρά άρθρα. Με-
ταξύ αυτών ενέταξαν και το 16. Είναι «νεκρά» άρθρα ενός Συν-
τάγµατος το οποίο έχει αναθεωρηθεί στη Ελληνική Δηµοκρατία,
από το 1975 και µετά, πέντε φορές. «Νεκρό» άρθρο δεν υπάρχει.
Νεκρά µυαλά υπάρχουν. Όποιοι λένε ότι το Σύνταγµά µας έχει
«νεκρά» άρθρα δεν αξίζει να λένε ότι είναι δηµοκράτες. 

Για κάποιους που προσπαθούν να µας αποδώσουν τίτλους -ο
κύριος Υπουργός έπεσε στο ατόπηµα αυτό το πρωί και κάποιος
άλλος συνάδελφος από εδώ- λυπάµαι. Δεν «αγοράζουµε» τους
τίτλους. Προσωπικά εµένα ο βίος µου είναι ανοιχτός και γνω-
στός. Ο κύριος Υπουργός είναι από τη Θεσσαλονίκη. Καλά θα
κάνει να µάθει ποιος είµαι. Όποιος έχει αµφιβολίες για εµάς θα
τον έπαιρνα ταξίδι µαζί µου σε ένα πλοίο, όταν ταξίδευα, να
έβλεπε πώς είναι να ζεις εκεί κι αν µπορεί ένας άνθρωπος σαν
και µένα να είναι αυτό που µας αποδίδετε. Να µπει σε ένα εµπο-
ρικό πλοίο µε τριάντα πέντε Πακιστανούς, ξένους, Ινδούς και να
ζει επί πέντε-έξι χρόνια µαζί. Γιατί εύκολα βαφτίζετε, αλλά δύ-
σκολα θα κάνετε αυτά που λέτε ότι προάγετε. Η ισότητα που επι-
καλείστε πρέπει να ισχύει και στην αντιµετώπιση όσων έχουν την
αντίθετη άποψη και όχι να τους απαξιώνετε µε ορισµούς οι
οποίοι δεν τους ανήκουν. 

Ισότητα, λοιπόν, στην Ελλάδα δεν είναι µόνο να διατρανώ-
νουµε τα δικαιώµατα κάποιων οµοφύλων, επαναλαµβάνω. Μπο-
ρεί να είναι είτε οµοφυλόφιλοι είτε ετεροφυλόφιλοι, αλλά να είναι
οµόφυλοι. Και να δίνουµε το δικαίωµα στα παιδιά να έχουν πρό-
σβαση στα ίδια σχολεία, στην ίδια υγεία. Στις οικογένειες να
έχουν την ίδια δυνατότητα να αναθρέψουν τα παιδιά τους και όχι
να έχουµε σχολεία επτά ταχυτήτων. 

Πρόσφατα, κύριοι, στη Θεσσαλονίκη το σχολείο παιδιών µε
αυτισµό έκλεισε τις πόρτες του. Γιατί; Γιατί ήταν σε ένα αχούρι.
Έστω γι’ αυτό το αχούρι, δεν πλήρωσαν κάποιοι τα ενοίκια. Θα
έπρεπε να είναι ευθύνη της κοινωνίας στο πλαίσιο της ισότητας,
της ισονοµίας, να µπορούν αυτά τα παιδιά να πηγαίνουν σχολείο,
να έχουν ανθρώπους οι οποίοι θα τα επιτηρούν, να µαθαίνουν
στους γονείς τους πως θα τα αντιµετωπίζουν. Γιατί και οι γονείς
ακόµα, στα ίδια τα παιδιά τους που έχουν αυτισµό -και είναι ένα
µεγάλο θέµα στην Ελλάδα ο αυτισµός-, δεν έχουν µάθει πως
πρέπει να φέρονται. Δεν τους έχουν εξηγήσει οι ειδικοί. Αυτό θα
είναι ισότητα και αντιµετώπιση των πολιτών µε ίσες συνθήκες.
Να µπορέσουν να µαθαίνουν οι γονείς πως θα µεγαλώνουν τα
παιδιά τους, πως θα µπορέσουν να αντιµετωπίζουν εξαιρετικά
δύσκολες συνθήκες, να µπορούν να τα τρέφουν. Να µπορούν να
πηγαίνουν οι ΑΜΕΑ να αθλούνται. 

Κατήγγειλα τις προάλλες αυτό που µου είχαν καταγγείλει σύλ-
λογοι αθλητών ΑΜΕΑ στη Θεσσαλονίκη. Δεν υπάρχει µια ράµπα
να κατέβουν και παίρνουν οι προπονητές τα καροτσάκια στην
πλάτη τους. Μεριµνούµε, λοιπόν, για τον γάµο -αυτό µας έχει
φάει σήµερα- των οµοφύλων -επαναλαµβάνω δεν µε νοιάζει αν
είναι οµοφυλόφιλοι ή ετεροφυλόφιλοι, όλοι είναι- και δεν κοιτάµε
να θρέψουµε τις οικογένειες, να δώσουµε κοινωνική ασφάλιση,
να δώσουµε τη δυνατότητα να σπουδάσουν τα παιδιά τους, να
έχουν βιβλία, να µπορούν να πάρουν µια σχολική τσάντα. Αυτά
αναφέρει το άρθρο 21 του Συντάγµατος. Όπως αναφέρει ότι οι
άποροι έχουν δικαίωµα κατοικίας και όχι να αφήνουµε να µπαί-
νουν τα «κοράκια» των funds να τους πάρουν τα σπίτια. 

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Η’ - 14 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10389



Πώς προστατεύεται η κατοικία των Ελλήνων; Από το Σύν-
ταγµα. Και το κράτος πρέπει να µεριµνά να προσφέρει κατοικία
σε όποιον δεν έχει. Αυτή είναι ισότητα. Έχουµε λύσει όλα τα προ-
βλήµατά µας και τρωγόµαστε τώρα µέρες και µήνες για έναν
γάµο µεταξύ ανδρών, γυναικών -επαναλαµβάνω, το ίδιο είναι-
ετεροφυλόφιλων ή οµοφυλόφιλων. Είναι οµόφυλοι όλοι. 

Αυτά, λοιπόν, τα θέµατα δεν θα το αναγάγω ούτε στο θρη-
σκευτικό ούτε σε άλλο σηµείο που είναι αποδεκτό ή µη. Ο καθέ-
νας έχει δικαίωµα να πιστεύει ό,τι θέλει άσχετα αν το Σύνταγµα
µας «επιβάλλει», θεωρεί την χριστιανική µας θρησκεία, την ορ-
θόδοξη πίστη µας, κυριαρχούσα. Και είναι η πραγµατικότητα.
Δεν µπορώ να επιβάλω σε κάποιον, όµως, να είναι χριστιανός ή
πιστός χριστιανός. Όπως, όµως, δεν µπορεί κάποιος που λέει ότι
είναι χριστιανός να είναι χριστιανός αλά καρτ και να είναι λίγο
χριστιανός ή πολύ. Ολίγον έγκυος ή πολύ. Δεν υπάρχει. Ή είσαι
χριστιανός ή δεν είσαι. Ή αποδέχεσαι τι λέει η θρησκεία µας ή
δεν το αποδέχεσαι. Ο γάµος, λοιπόν, είναι -γιατί το ακούσαµε κι
αυτό- θεσµός. Δεν είναι ούτε πολιτική πράξη ούτε τίποτε άλλο.
Είναι θεσµός συνέχισης του έθνους µας. 

Εάν, λοιπόν, θέλουµε να είµαστε, όπως είπαµε, τόσο πολύ
πλέον δηµοκράτες και δικαιωµατιστές, πρέπει να δούµε όλοι την
κοινωνική µας υπόσταση, να δούµε τι συµβαίνει στην κοινωνία
µας και να σεβόµαστε τον κάθε ένα, είτε είναι µορφωµένος είτε
είναι αγράµµατος είτε είναι οµοφυλόφιλος είτε είναι ετεροφυλό-
φιλος είτε είναι τρελός είτε είναι λογικός. Όλους πρέπει να τους
σεβόµαστε. Και για όλους ο Θεός έχει φτιάξει µία γωνία στη γη.
Και έτσι πρέπει να είναι. Αν δεν σεβαστούµε πρώτα, όµως, τον
εαυτό µας δεν θα σεβαστούµε και τους άλλους. Και απαιτούµε
σεβασµό, όταν τον αποδίδουµε. Όταν αποδίδουµε και σεβόµα-
στε τον καθένα, τον βλέπουµε του λέµε καληµέρα, βλέπουµε να
µας κοιτάει περίεργα, του λέµε καληµέρα πάλι. Αυτό είναι ο σε-
βασµός, κύριοι. Τα άλλα τα «δηλώνω», «είµαι», «δεν είµαι», είναι
για να τα πούµε. Και φαίνεται πολλές φορές στην καθηµερινό-
τητά µας. 

Δεν θέλω να συνεχίσω παραπέρα από αυτό. Απλά ήθελα να
ξεκαθαρίσω σε αυτό το θέµα ότι η αντίθεσή µας έχει εκφραστεί
τεχνικά. Το πρόβληµά µας είναι τι συµβαίνει στην πορεία. Γιατί
µου είπε η εισηγήτρια της Πλειοψηφίας ότι δεν έχουµε το θέµα
της παρένθετης µητέρας τώρα. Όπως βλέπετε, όµως, πολλοί
επιστήµονες συµφωνούν και πολλοί πολιτικοί λένε ότι είναι προ-
άγγελος το νοµοσχέδιο αυτό για να έρθει στο µέλλον η παρέν-
θετη µητέρα, να έρθει στο µέλλον η τεκνοθεσία µε διάφορους
τρόπους. Και έτσι ήρθε. Από το σύµφωνο συµβίωσης φτάσαµε
εδώ. Πώς, λοιπόν, θα µεγαλώνουν παιδιά δύο άντρες οι οποίοι
δεν έχουν καµµία εµπειρία; Είτε είναι οµοφυλόφιλοι, ξαναλέω,
είτε οµόφυλοι. Μπορεί να είναι φίλοι, παντρεύονται, για να δια-
χειριστούν, ας πούµε, τη διαθήκη, για να µην την πάρουν κάποιοι
άλλοι. Παντρεύονται. Αν δουν ότι στον χρόνο επάνω ή στα δύο
χρόνια, το παιδάκι αυτό έχει απαιτήσεις κι αρχίζουν να εκνευρί-
ζονται επειδή ξυπνάνε στις 5 το πρωί, στις 8, του αλλάζουν τις
πάνες, το πάνε σχολείο και πουν «παιδιά, το δίνουµε πίσω», τι
συµβαίνει στην περίπτωση αυτή; Δεν ακούσαµε να υπάρχει κά-
ποια πρόβλεψη του κοινωνικού κράτους γι’ αυτό. Το ρώτησα
στην επιτροπή.

ΠΑΥΛΟΣ ΧΡΗΣΤΙΔΗΣ: Ό,τι συµβαίνει και στα υπόλοιπα. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Τι συµβαίνει στα υπόλοιπα; Είπαµε στα

ετερόφυλα ζευγάρια, είτε τα έχουν υιοθετήσει είτε όχι, υπάρχει
και η µητέρα, η οποία έχει το µητρικό της ένστικτο. Γιατί για να
υιοθετήσει ένα ετερόφυλο ζευγάρι η µάνα έχει υποφέρει που δεν
έχει κάνει παιδί και τρέχει να υιοθετήσει. Δύο άντρες από τη
φύση τους δεν είναι µητέρα, κανένας από τους δύο. Όσο και να
θέλετε να το υποκαταστήσουµε και να τον θέσουµε τον άνδρα
στον ρόλο της µητέρας. Δεν είναι. Η φύση µας λέει άλλα. Θέλετε
να το πούµε έτσι; Να το πούµε. Μακάρι. Συµβαίνει και σε ετερό-
φυλα, αλλά τα κρατάνε τα παιδιά. Δεν τα πετάνε στον δρόµο. Και
µακάρι να συµβεί και αυτό µε τα οµόφυλα, γιατί θα περάσει το
νοµοσχέδιο…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Λίγο να είµαστε
προσεκτικοί στις εκφράσεις µας.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Δεν είπα κάτι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Δεν πετάει παιδιά

στον δρόµο εύκολα κάποιος. Κανείς δεν πετάει παιδιά στον
δρόµο. Παρακαλώ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Πολλοί πετάνε παιδιά στον δρόµο. Όχι
σε αυτή την περίπτωση. Ακόµα και άνθρωποι που τα έχουν γεν-
νήσει πετάνε. Εγώ δεν παραβλέπω αυτό. 

Μακάρι αυτό να µην ανοίξει την πόρτα στις παρένθετες µητέ-
ρες, κύρια εισηγήτρια της Πλειοψηφίας. Γιατί το έχουµε δει κι
αυτό να γίνεται.

ΜΑΡΙΑ ΣΥΡΕΓΓΕΛΑ: Το είπαµε ξεκάθαρα.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Μακάρι. Θα το δούµε σε λίγα χρόνια είτε

είµαστε εδώ είτε όχι. Μακάρι να µην ανοίξει. 
Και µακάρι να µας φωτίσει ο Θεός και να δούµε τα πράγµατα

όπως έχουν σε όλους τους τοµείς της ζωής, να δω να φτιάχνετε
νόµους οι οποίοι να φροντίζουν τα παιδιά των Ελλήνων σε όλη
την καθηµερινότητά τους, να έχουν σχολεία και ρίξτε και µια
µατιά σ’ αυτό το σχολείο για τα παιδιά µε αυτισµό που κλείνει
στη Θεσσαλονίκη. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο τώρα έχει

από το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής η κ. Μιλένα Αποστολάκη.
ΜΙΛΕΝΑ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι σύµφωνα µε το άρθρο 82 παρά-

γραφος 2 του Συντάγµατος, ο Πρωθυπουργός εξασφαλίζει την
ενότητα της Κυβέρνησης και κατευθύνει τις ενέργειές της για
την εφαρµογή της κυβερνητικής πολιτικής µέσα στο πλαίσιο των
νόµων. Είναι προφανές ότι ο Πρωθυπουργός έχει εν προκειµένω
αποτύχει να εκπληρώσει αυτή τη συνταγµατική πρόνοια, τη
στιγµή που µέλος του Υπουργικού Συµβουλίου αµφισβητεί τη
συνταγµατικότητα του σχεδίου νόµου και σειρά Υφυπουργών
ετοιµάζονται να τον ακολουθήσουν απέχοντας από την ψηφοφο-
ρία. Η Αντιπολίτευση, κατά συνέπεια, καλείται να εισφέρει τις ψή-
φους της για την ad hoc διασφάλιση της δεδηλωµένης και την
υπερψήφιση του νοµοσχεδίου. 

Η θεσµική και πολιτική διάσταση αυτής της πραγµατικότητας
είναι προφανής. Το δε κεντρώο αφήγηµα του Πρωθυπουργού
δεν είναι µόνο αβαθές, είναι πλαστό. Με πρόσχηµα νοµοθετικές
πρωτοβουλίες µε φιλελεύθερο περιεχόµενο, όπως η σηµερινή,
επιχειρείται µια υπέρβαση, ένας κυνικός συµψηφισµός απέναντι
στη συστηµατική παραβίαση δικαιοκρατικών αρχών η οποία κα-
ταλογίζεται στη χώρα µας και αφορά στο σκάνδαλο των υποκλο-
πών, την επίθεση στις ανεξάρτητες αρχές, τη συστηµατική και
µεθοδευµένη απόπειρα συγκάλυψης των υπευθύνων για την τρα-
γωδία των Τεµπών. Αυτό το γενικό πολιτικό πλαίσιο οφείλουµε
κατά τη συζήτηση του παρόντος νοµοσχεδίου να µην το ξεχνάµε. 

Το νοµοσχέδιο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει ως πυρήνα
του δικαιώµατα και άρσεις περιορισµών, τα όποια και σε κάθε φι-
λελεύθερη δηµοκρατία κατισχύουν. Βρισκόµαστε ενώπιον ενός
δικαιώµατος που εντάσσεται στο περιεχόµενο της ισότητας όλων
των Ελληνίδων και όλων των Ελλήνων και προστατεύεται και
προβλέπεται από το άρθρο 4 παράγραφος 1 του Συντάγµατος. 

Μιλάµε, επίσης, για ένα δικαίωµα που εντάσσεται στο περιε-
χόµενο της ελεύθερης ανάπτυξης της προσωπικότητας και της
συµµετοχής στην κοινωνική ζωή της χώρας, όπως αυτό επίσης,
προβλέπεται και προστατεύεται στο άρθρο 5 παράγραφος 1 του
Συντάγµατος. 

Η ραγδαία µεταβαλλόµενες κοινωνικές συνθήκες καθιστούν
ορατές εδώ και πολλά χρόνια όχι µόνο τις νέες µορφές συµβίω-
σης, αλλά και τις νέες µορφές γονεϊκότητας, µια ορατότητα που
ήρθε ως αποτέλεσµα όχι µόνο κοινωνικής εξέλιξης, αλλά και κοι-
νωνικών αγώνων και έχει καταφέρει στην πράξη να παγιώσει,
ακόµα και εν µέσω της ελλείπουσας νοµοθεσίας, µια νέα πραγ-
µατικότητα. Διότι οικογένειες οµόφυλων, µε ή χωρίς παιδιά,
υπήρχαν, υπάρχουν και θα υπάρχουν. 

Μπορεί, βεβαίως, κάποιους να τους τέρπει η σκέψη και η πα-
ραδοσιακή εικόνα της πυρηνικής οικογένειας. Ωστόσο, αυτό το
µοντέλο της οικογένειας που να είναι πλειοψηφικό έχει πάψει
προ πολλού να είναι το αποκλειστικό µοντέλο οικογένειας. Συνε-
πώς, η ρύθµιση των σχέσεων που απορρέουν από τις νέες µορ-
φές οικογένειας συνιστά νοµική και ηθική υποχρέωση την οποία
επιτάσσουν οι αξίες του πολιτισµού µας. Δεν έχει καµµία σηµα-
σία αν αφορά πολλούς ή λίγους. Δεν έχει καµµιά σηµασία αν
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συµφωνούν οι περισσότεροι ή οι λιγότεροι. Η επίκληση της πλει-
οψηφίας απέναντι στην αναγνώριση θεµελιωδών ατοµικών δι-
καιωµάτων δεν προσιδιάζει σε µια φιλελεύθερη δικαιοκρατική
πολιτεία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στη γαλλική Διακήρυξη των Δι-
καιωµάτων του Ανθρώπου και του Πολίτη ορίζεται ότι: «Η ελευ-
θερία έγκειται στο να µπορεί κάποιος να κάνει καθετί που δεν
βλάπτει τον άλλον. Έτσι, η άσκηση των φυσικών δικαιωµάτων
κάθε ανθρώπου δεν έχει άλλα όρια από εκείνα που εξασφαλίζουν
στα άλλα µέλη της κοινωνίας την απόλαυση αυτών των ίδιων δι-
καιωµάτων.». Σχεδόν τρεις αιώνες µετά από τη Γαλλική Επανά-
σταση η κατοχύρωση της ελευθερίας χωρίς αποκλεισµούς και
περιορισµούς, η προστασία των δικαιωµάτων των µειοψηφιών,
συνιστά θεµελιώδη αξία κάθε φιλελεύθερης δηµοκρατίας. 

Βεβαίως, ο δικαιοκρατικός πυλώνας της φιλελεύθερης δηµο-
κρατίας έρχεται συχνά σε σύγκρουση µε αντιλήψεις ηθικού, αξια-
κού, θεολογικού περιεχοµένου, που συγκροτούν για πολλούς
συµπολίτες µας την ταυτοτική τους βάση. Το νοµοσχέδιο, υπό
το πρίσµα αυτό, από κάποιους εµφανίζεται ως µια αδιανόητη
ανατροπή του ταυτοτικού, αξιακού µας σύµπαντος. 

Ασφαλώς, λοιπόν, σε µια δηµοκρατική κοινωνία, όπως η δική
µας, η γνώµη κάθε πολίτη πρέπει να ακούγεται, είναι σεβαστή.
Όµως εδώ, κυρίες και κύριοι, έχουµε να κάνουµε µε δικαιώµατα
και τα θέµατα αυτά δεν µπορούν να µπουν σε καµµία πλειοψη-
φική και πολύ περισσότερο σε καµµία εκλογική εξίσωση. Η κα-
τοχύρωση και η προστασία των δικαιωµάτων µειοψηφιών
συνιστά αξιακή υποχρέωση κάθε φιλελεύθερης δικαιοκρατικής
πολιτείας. 

Η άρση του περιορισµού του φύλου για τη σύναψη µιας δι-
καιοπραξίας, εν προκειµένω του γάµου -µια δικαιοπραξία είναι-
αφορά σε οφειλόµενη ενέργεια της κρατικής έννοµης τάξης, µια
τάξη ανεξάρτητη και διακριτή από την τάξη και τους κανόνες της
Εκκλησίας. 

Ακούω επιχειρήµατα ειλικρινούς αγωνίας για την ενδεχόµενη
θυµατοποίηση των παιδιών οµόφυλων ζευγαριών στο σχολικό και
το ευρύτερο περιβάλλον τους. Δεν είναι µεγαλύτερη η αγωνία,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, που πρέπει να έχουµε σε σχέση
µε το παχύσαρκο παιδί, µε το µελαµψό παιδί, µε το ιδιαίτερο
παιδί που καθηµερινά κακοποιείται ή θυµατοποιείται στο σχολικό
του περιβάλλον και πρέπει να σκύψουµε πάνω σε αυτό το πρό-
βληµα πριν οι διαστάσεις να γίνουν τροµακτικές. 

Με τη σηµερινή µας απόφαση, όµως, ερχόµαστε να εντάξουµε
τα παιδιά των οµόφυλων ζευγαριών δικαιωµατικά στο οικογενει-
ακό πλαίσιο που τους αντιστοιχεί, στο οικογενειακό πλαίσιο που
ανήκουν, άρα να τα προστατεύσουµε και να τα αγκαλιάσουµε.
Ερχόµαστε µέσα από τη θεσµική συµπερίληψη και τον σεβασµό
που το νοµοσχέδιο τους επιφυλάσσει να τα θωρακίσουµε απέ-
ναντι στους βασικούς αυτούς φόβους. 

Τελικά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σηµαντικότερο επι-
χείρηµα όσων µε πίστη ψηφίζουµε το παρόν νοµοσχέδιο είναι το
χρέος της πολιτείας απέναντι στα παιδιά. Γιατί είναι εκείνα τα
παιδιά τα οποία, ανεξάρτητα από τη βούληση και τις απόψεις
µας, ζουν και µεγαλώνουν σήµερα και στο µέλλον σε οµόφυλες
οικογένειες. Έχουν τις ίδιες ανάγκες και τα ίδια δικαιώµατα µε
τα παιδιά των ετερόφυλων ζευγαριών και τους οφείλουµε -ως
σύγχρονη δηµοκρατική πολιτεία- αγάπη, αναγνώριση και σεβα-
σµό. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ – Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο έχει ο κ.

Μπάρκας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Η σηµερινή ηµέρα είναι ηµέρα

χαράς, ιδιαίτερα σηµαντική και για µένα και για όλους όσους συµ-
µετέχουµε στη σηµερινή συνεδρίαση. Γιατί; Γιατί αναγνωρίζουµε
αυτό που πρέπει να κάνουµε, αυτό που ορκιζόµαστε να κάνουµε,
να υπερασπιζόµαστε τα δικαιώµατα έστω και του ενός, ο οποίος
βρίσκεται στη γωνιά της κοινωνίας, στη σκιά της κοινωνίας. Και
νοµίζω ότι είναι υποχρέωσή µας απέναντι στην κοινωνία να δεί-
ξουµε, να καταδείξουµε µε τη στάση µας και µε την ψήφο µας ότι
είµαστε όλοι ίσοι απέναντι στον νόµο, απέναντι στο κράτος. 

Ο ρόλος των Βουλευτών δεν είναι µόνο να µιλάνε εδώ, να γρά-
φουν, να συζητούν, αλλά είναι και διδακτικός απέναντι σε µια κοι-
νωνία, η οποία περιµένει από εµάς την καλύτερη δυνατή
πρακτική και έχουµε ευθύνη για το πώς σχηµατοποιείται η κοι-
νωνία µέσα από τη δική µας πρακτική. Άρα, δεν θα µπω στη δια-
δικασία να σχολιάσω τα πολλά «µαργαριτάρια» και αντιεπιστη-
µονικά που ακούστηκαν στη σηµερινή συνεδρίαση και όχι µόνο -
και στις τέσσερις συνεδριάσεις της επιτροπής- αλλά θα πω ότι,
τουλάχιστον για µένα, αποτελεί τιµή το γεγονός ότι και µε τη δική
µου ψήφο το νοµοσχέδιο αυτό αύριο θα γίνει νόµος του κράτους
και άρα θα υπερασπιστούµε τα δικαιώµατα των ανθρώπων. 

Ακριβώς, κύριε Πρόεδρε, επειδή υπερασπιζόµαστε το Σύνταγµα
και τους νόµους της χώρας, γνωρίζετε πάρα πολύ καλά ότι τα νο-
µοσχέδια έχουν και επισπεύδοντα Υπουργεία και τα επισπεύδοντα
Υπουργεία αφορούν τον πυρήνα του νοµοσχεδίου, τι δηλαδή αλ-
λαγές φέρει το νοµοσχέδιο µε την ψήφισή του. Θα έπρεπε, λοιπόν,
το επισπεύδον Υπουργείο να είναι το Υπουργείο Δικαιοσύνης, να
έρθει εδώ δηλαδή, ο Υπουργός Δικαιοσύνης, επειδή γίνονται αλ-
λαγές στο οικογενειακό δίκαιο, να µας πει πού θα οδηγήσουν οι
αλλαγές αυτές. Ο κ. Φλωρίδης αποφάσισε να κρυφτεί.

Η Κυβέρνηση, κύριε Πρόεδρε, δηµιούργησε ένα νέο Υπουρ-
γείο, το Υπουργείο Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας. Καλώς
λέµε εµείς το δηµιούργησε, µπράβο, γιατί έχουµε πρόβληµα στη
χώρα µας. Εκεί η σύσταση αποτελείται από δύο γυναίκες Υπουρ-
γούς και µπράβο για το γεγονός ότι έχουµε δύο γυναίκες Υπουρ-
γούς για το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. Το Υπουργείο αυτό,
όµως, κύριε Πρόεδρε, απέχει από τη συζήτηση. Ακόµα ένα
Υπουργείο που απέχει από τη συζήτηση. 

Μάλιστα, φέρονται οι δύο Υπουργοί να µην ψηφίζουν το νοµο-
σχέδιο, να απέχουν από την ψηφοφορία. Η δε µια Υπουργός
ήρθε και παρακολουθούσε από τα έδρανα των Βουλευτών τη
διαδικασία, ενώ η θέση της, σύµφωνα µε τον Κανονισµό της Βου-
λής, είναι εκεί, στις θέσεις των Υπουργών. Γιατί; Γιατί όταν
υπουργοποιείται κάποιος, χάνει την ιδιότητα του Βουλευτού και
είναι Υπουργός. Όµως η κ. Ζαχαράκη δεν θέλησε, αν θέλετε, να
ταυτιστεί ακόµα και µε την εικόνα να κάθεται ως επισπεύδουσα
Υπουργός δίπλα στον κ. Σκέρτσο για ένα νοµοσχέδιο, που κατά
τα άλλα, σύµφωνα µε τον κ. Σκέρτσο, έχει την αµέριστη στήριξη
της Νέας Δηµοκρατίας και η Νέα Δηµοκρατία θα βγει από το νο-
µοσχέδιο αυτό ενωµένη, συσπειρωµένη κ.λπ.. 

Βεβαίως, αυτό που συµβαίνει εδώ, κατά τη διάρκεια της συζή-
τησης, κυρία Υπουργέ, του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου είναι
αυτοί που έχουν δηλωθεί από την Κοινοβουλευτική σας Οµάδα
να µιλήσουν, να καταψηφίζουν το νοµοσχέδιο ή αυτοί που δεν
έχουν το θάρρος να καταψηφίσουν το νοµοσχέδιο, λένε ότι θα
απέχουν. 

Βεβαίως, είναι κάτι το οποίο τους έδωσε το δικαίωµα ο Πρω-
θυπουργός να κάνουν. Υιοθετώντας τη δήλωση του κ. Χρηστίδη,
του εισηγητή του ΠΑΣΟΚ, µπορεί να µην έχουµε γονέας 1 και γο-
νέας 2, αλλά είναι βέβαιο ότι έχουµε Υπουργούς Α’ και Υπουρ-
γούς Β’, Υπουργούς οι οποίοι χαίρουν της εκτίµησης του
Πρωθυπουργού και µπορούν να κάνουν ό,τι θέλουν και άλλους
Υπουργούς, οι οποίοι έρχονται εδώ πέρα και υπό τη βάσανο ότι
κάτι θα συµβεί, έρχονται και το ψηφίζουν. Γιατί; Γιατί δεν βλέπω
και µεγάλη συµµετοχή σε αυτούς οι οποίοι θέλουν να υποστηρί-
ξουν το νοµοσχέδιο αυτό. 

Ας είναι. Τόσοι είστε, αυτοί είστε, τέτοιοι είστε. Αυτό είναι το
πολιτικό ανάστηµα της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Δη-
µοκρατίας, η οποία Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νέας Δηµοκρα-
τίας δεν στηρίζει το νοµοσχέδιο αυτό. Και βεβαίως εµείς, ως
Βουλευτές υπερασπιζόµενοι τα δικαιώµατα και το Σύνταγµα της
χώρας, θα έρθουµε και θα σας βγάλουµε από τη δύσκολη θέση
και εµείς θα είµαστε αυτοί οι οποίοι θα υπερασπιστούν ένα νο-
µοσχέδιο, µε το όποιο κατά τα άλλα η Νέα Δηµοκρατία θα έχανε
ακόµα και την εµπιστοσύνη, αν θέλετε, της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας. 

Εµείς, λοιπόν, θα σταθούµε στη χαρά, στην ευθύνη που
έχουµε απέναντι στην κοινωνία να διδάξουµε τα νέα παιδιά, να
διδάξουµε ως νέοι γονείς, κύριε Χρηστίδη, τα παιδιά µας γιατί
αυτός είναι ο ρόλος µας και να τους πούµε ότι κανείς δεν διαφέ-
ρει, ούτε για το βάρος του ούτε για το ύψος του ούτε για το
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χρώµα του ούτε για το γένος του ούτε για τίποτα δεν διαφέρει.
Όλοι είµαστε ίσοι απέναντι στο νόµο. 

Αυτό υπερασπιζόµαστε. Αυτή την ουσία έχει η ψήφος µας και
γι’ αυτό θα υπερψηφίσουµε αύριο το νοµοσχέδιο για τον γάµο
των οµόφυλων ζευγαριών, γιατί και αυτοί είναι άνθρωποι και πρέ-
πει να τους βγάλουµε και αυτούς και τις οικογένειες τις οποίες
έχουν φτιάξει από τις σκιές που η Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας και η υπερσυντηρητική Κοινοβουλευτική Οµάδα της
Νέας Δηµοκρατίας έχει τοποθετήσει. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστώ, κύριε
συνάδελφε και για τη συνέπεια στον χρόνο. 

Τον λόγο τώρα έχει από την Νέα Αριστερά η κ. Θεοπίστη
Πέρκα.  

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρισκόµαστε σήµερα εδώ για

να ξεπεράσουµε τον ιστορικό µας ρόλο, να προβούµε θεσµικά
σε µια χρηστή νοµοθέτηση που θα αναγνωρίζει ένα σοβαρό αν-
θρώπινο δικαίωµα στη βάση της ισονοµίας, της ισότητας χωρίς
διακρίσεις, σε ένα σύγχρονο ευρωπαϊκό κράτος, σε µια ευνοµού-
µενη πολιτεία για όλες, για όλους, για όλα. 

Βέβαια, όπως άλλωστε µας έχετε συνηθίσει, νοµοθετείτε και
αναγνωρίζετε τα ανθρώπινα δικαιώµατα µερικώς, φοβικά. Δεν
έχετε καν το θάρρος να αναλάβετε την ευθύνη να υποστηρίξετε
το δικό σας σχέδιο νόµου, αφού άλλη γλώσσα χρησιµοποιείτε
απέναντι στο φιλελεύθερο κοινό, άλλη γλώσσα στους κύκλους
της Εκκλησίας, άλλη η ρητορική των Βουλευτών της Συµπολίτευ-
σης στην περιφέρεια, άλλη η στάση που κρατάτε απέναντι στους
Υπουργούς σας και άλλη η ρητορική απέναντι στη ΛΟΑΤΚΙ+ κοι-
νότητα. 

Δεν µας φαίνεται καθόλου περίεργο όλο αυτό. Είστε η παρά-
ταξη της Δεξιάς που εν µέσω της µισαλλοδοξίας και του πολιτι-
κάντικου τυχοδιωκτισµού αναρριχήθηκε στην εξουσία, που εδώ
και πέντε χρόνια διοικεί τη χώρα µε επικοινωνία, παρά µε ουσία.
Και αυτό επιβεβαιώνεται διαχρονικά από τη στάση σας σε όλα
εκείνα τα νοµοσχέδια που η κυβέρνηση της Αριστεράς προ-
ώθησε, θεσµοθέτησε στη βάση ενός κράτους δικαίου. 

Μιλάω για το σύµφωνο συµβίωσης, Νέα Δηµοκρατία και ακρο-
δεξιά πολυκατοικία «κατά». Ταυτότητα φύλου και αναγνώριση
φύλου, Νέα Δηµοκρατία και ακροδεξιά πολυκατοικία «κατά». Για
την αναδοχή από οµόφυλα ζευγάρια, Νέα Δηµοκρατία και ακρο-
δεξιά πολυκατοικία «κατά».

Για εµάς αυτή είναι η σύγχρονη ευρωπαϊκή δηµοκρατία που
επιθυµούµε και όχι αυτή που οδηγεί τη χώρα να καταδικάζεται
στα ευρωπαϊκά δικαστήρια και στους ευρωπαϊκούς θεσµούς,
όπως το πρόσφατο ψήφισµα του Ευρωκοινοβουλίου που κατα-
κεραυνώνει το κράτος δικαίου στη χώρα µας και µπορεί να εξε-
ταστεί πλέον σοβαρά, αν η συµπεριφορά της Ελλάδας αντίκειται
στις αρχές της Ευρώπης. 

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην 22η σελίδα
του προεκλογικού προγράµµατος της Νέας Δηµοκρατίας, αυτού
του µικρού βιβλίου που µοίραζαν οι υποψήφιοι και πολλοί από
αυτούς πλέον Βουλευτές σας, µε τα κοµµατικά επιτελεία, από τη
λαϊκή ως το καφενείο κάθε κοινότητας, αναφέρεται ρητά η υλο-
ποίηση της εθνικής στρατηγικής για την ισότητα των ΛΟΑΤΚΙ+. 

Αυτή η αναφορά, λοιπόν, στο προεκλογικό σας πρόγραµµα
παραπέµπει στη σηµερινή νοµοθετική σας πρωτοβουλία, η οποία
θα έπρεπε -και εξετάζουµε αν- να ακολουθεί το εθνικό σχέδιο
δράσης για την ισότητα των φύλων 2021- 2025, που καταρτί-
στηκε, κατατέθηκε από τη γενική γραµµατεία Δηµογραφικής Οι-
κογενειακής Πολιτικής και Ισότητας Φύλων, ευθύνη της
αρµόδιας τότε Υφυπουργού και σήµερα της εισηγήτριας, της κ.
Συρεγγέλα. 

Τελικά, αυτά για τα οποία δεσµευτήκατε προεκλογικά, σήµερα
γίνονται κούφια λόγια; Κενά γράµµατα σε προεκλογικά προγράµ-
µατα; Αυτή είναι η συνέπεια λόγων και έργων της Νέας Δηµο-
κρατίας; Άραγε έχετε εικόνα κατά πόσο έπιασαν τόπο τα ειδικά
φροντιστήρια στους Βουλευτές και στα στελέχη σας που µέχρι
και σήµερα επιχειρηµατολογούν στην περιφέρεια κατά του
νόµου, υπέρ της αποχής τους σε ένα νοµοσχέδιο που φέρνει το

ίδιο το κόµµα τους ως Πλειοψηφία της Βουλής των Ελλήνων; 
Αναρωτιέµαι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι και προτρέπω τον

ελληνικό λαό που µας παρακολουθεί, για τη συνέπεια των προ-
εκλογικών µας προτάσεων, των λόγων µας και των έργων µας.
Εσείς όλοι που σήµερα δηλώνετε πιεσµένοι από τις τοπικές κοι-
νωνίες, δίνοντας χώρο στη συντήρηση και την ακρότητα, θα εί-
χατε την ίδια στάση σε επόµενο νοµοσχέδιο που καταστρατηγεί,
για παράδειγµα, εργασιακά δικαιώµατα ή περικόπτει οποιεσδή-
ποτε κοινωνικές παροχές; Ή εκεί θα επιχειρηµατολογούσατε,
όπως κάνετε σε πλείστα νοµοσχέδια που αδικούν τον ελληνικό
λαό και ωφελούν τα συµφέροντα, πως µας σώζετε ψηφίζοντας
τις ρυθµίσεις του σχεδίου νόµου; Το έχετε κάνει πάρα πολλές
φορές µέχρι σήµερα. 

Αφήστε, λοιπόν, τον λαϊκισµό και κοιτάξτε στα µάτια τους συµ-
πολίτες σας θυµίζοντάς τους ότι το σηµερινό σχέδιο νόµου πρέ-
πει να το υπερασπιστείτε, γιατί αποτελεί προεκλογική σας
δέσµευση. Αλήθεια είναι, κύριε Υπουργέ -δεν είναι εδώ ο Υπουρ-
γός-, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας. Οι Βουλευτές στην περιφέ-
ρεια αλωνίζουν, διαδίδουν αποχή, «όχι, εµείς δεν το ψηφίζουµε
αυτό!». Δεν είναι ντροπή όλο αυτό;

ΜΑΡΙΑ ΣΥΡΕΓΓΕΛΑ: Πού το ξέρετε εσείς αυτό;
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Έχω συνάδελφο της Νέας Δηµο-

κρατίας στη Φλώρινα. Πώς δεν το ξέρω; Με την Εκκλησία… το
συντηρητικό. 

ΜΑΡΙΑ ΣΥΡΕΓΓΕΛΑ: Αυτός είναι όλη η περιφέρεια;
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Πάρα πολλοί Βουλευτές σας

στην περιφέρεια έχουν αυτή τη στάση, πάρα πολλοί. Θα µετρη-
θεί αυτό, άλλωστε. Θα κάνουµε ονοµαστική ψηφοφορία. 

Δεν µπορώ, όµως, να µη σχολιάσω και τη στάση της Αντιπολί-
τευσης. Βεβαίως, απαξιώ να ασχοληθώ µε τον σκοταδισµό και
τον αναχρονισµό περί πυρηνικής οικογένειας, που ακούστηκαν
εδώ µέσα. Δεν το συζητώ. Λυπάµαι µε το ότι συνάδελφοι του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος έχουν επηρεαστεί σηµαντικά από το
βάρος της µη ελευθεριακής παράδοσης των θέσεών τους. Η λε-
γόµενη ορθοδοξία δείχνει να τους οδηγεί να συµβαδίζουν µε
έναν αναχρονισµό για την καταπίεση σεξουαλικών µειονοτήτων,
όπου η οµόφυλη σχέση κάποια στιγµή σε αυτή την ιστορία ήταν
και διαστροφή. Η νεολαία, όµως, και οι πολίτες βλέπουν και κρί-
νουν αυτόν τον οπισθοδροµισµό. 

Σε δεύτερο επίπεδο και οι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ – Κινήµα-
τος Αλλαγής. Μεγάλη επιφυλακτικότητα ανάµεσά σας. Η προ-
σπάθεια να πείσετε τον ελληνικό λαό ότι κοµίζετε κάτι καινοτόµο,
κάτι εκσυγχρονιστικό που φέρνει φως σε όλο το πλαίσιο της πο-
λιτικής σας καταρρίπτεται από µια διστακτικότητα και από όλη
αυτή την αµφισηµία. Στον αντίποδα, λοιπόν, αυτού του πολιτισµι-
κού και πολιτικού συντηρητισµού, εµείς ως Νέα Αριστερά φέρ-
νουµε τεκµηριωµένα τις προτάσεις µας στο τραπέζι, κοιτάµε στα
µάτια τους συµπολίτες µας µε σεβασµό και κατανόηση και προ-
ωθούµε πολιτικές που παραπέµπουν σε µια σύγχρονη, ελεύθερη
και δίκαιη κοινωνία. Με στόχο τη συµβολή και την πρόοδο απέ-
ναντι στις αγκυλώσεις και την υποκρισία της Νέας Δηµοκρατίας,
καταθέσαµε τρεις τροπολογίες και σας καλούµε να τις κάνετε
δεκτές για να µη χαθεί η ευκαιρία για ένα πλήρες θεσµικό πλαί-
σιο ισότητας για όλους τους πολίτες. 

Με περηφάνια, λοιπόν, υπερψηφίζουµε το νοµοσχέδιο και για
λόγους αρχής, γιατί δικαιώνει πολυετείς αγώνες του ΛΟΑΤΚΙ κι-
νήµατος για την ισότητα, γιατί αφορά θεµελιώδη ανθρώπινα δι-
καιώµατα και τη µάχη απέναντι στον σκοταδισµό, γιατί όπως λέει
και το σύνθηµα µας: «Η κοινωνία θα προχωρήσει».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστώ, κυρία
συνάδελφε για τη συνέπεια στον χρόνο.

Τον λόγο έχει από τον ΣΥΡΙΖΑ ο κ. Αλέξανδρος Αυλωνίτης και
ακολουθεί ο κ. Αθανασίου.

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν αναλύσω µε λίγα λόγια τη

θέση µου, θέλω να προσέξετε τι λέει ο επισπεύδων Υπουργός
Επικρατείας, κ. Σκέρτσος. Λέει, λοιπόν, αφού µας ονόµασε αν-
θέλληνες ο Έλληνας, ότι το εν λόγω νοµοσχέδιο αποτελεί τολ-
µηρό βήµα, αλλά όχι παράτολµο, που δε θα πειράξει το πλαίσιο
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για την ιατρικώς υποβοηθούµενη αναπαραγωγή, κλείνοντας έτσι
το µάτι στους διαφωνούντες και προσπαθώντας να αναχαιτίσει
πιθανές διαρροές ψήφων. Δεν το βλέπω να το επιτυγχάνει και θα
φανεί αύριο στην ονοµαστική ψηφοφορία. Κρινόµαστε όλοι εδώ.
Ποιοι από εµάς είναι σταθεροί και έχουν στο επίκεντρο της δια-
δροµής τους, πολιτικής και κοινωνικής, τον άνθρωπο και ποιοι
χρησιµοποιούν ευκαιριακές σηµαίες. Ποιο ξαφνικά χρησιµοποι-
ούν επιχειρήµατα περί σύµπλευσης µε την ευρωπαϊκή πολιτική
και ποιοι ανακάλυψαν όψιµα τα ανθρώπινα δικαιώµατα για να δι-
καιολογήσουν την πλήρη αλλαγή στάσης. 

Δεν είναι πολύ µακρινό το 2015, τότε που µε τον νόµο 4356 η
κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ θέσπισε το σύµφωνο συµβίωσης, αυτό που
για πολλούς συναδέλφους της Νέας Δηµοκρατίας υπήρξε απα-
ράδεκτο και ενάντιο στην ελληνική οικογένεια. Αυτά τα είχε πει
ο Άδωνις Γεωργιάδης. Και αυτό αποτυπώθηκε στην τότε ψηφο-
φορία µε µόλις δεκαεννέα, είκοσι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρα-
τίας να υπερψηφίζουν έναντι της συντριπτικής πλειοψηφίας της
κοινοβουλευτικής δύναµης της, της τότε δηλαδή αξιωµατικής αν-
τιπολίτευσης, σηµερινής Κυβέρνησης που είπαν «όχι» ή απείχαν. 

Τι µεσολάβησε από τότε µέχρι τώρα; Αλήθεια, θέλετε να πι-
στέψουµε ότι µετανοήσατε; Ότι επιτέλους είδατε πώς ευθέως
αντίθετο µε τις διακηρύξεις περί ίσων δικαιωµάτων ήταν το
κόµµα σας; Ότι αντιληφθήκατε επιτέλους ότι η στάση σας αυτή
ήταν ενάντια στις επιταγές του ευρωπαϊκού κεκτηµένου, της
αξιοπρέπειας και της εξάλειψης των διακρίσεων; 

Επιτρέψτε µου, όµως, να αναφερθώ και στο τολµηρό βήµα
που όπως λέτε κάνετε σήµερα. Άτολµο είναι και ελλιπές και το
γνωρίζετε. Και το κάνετε αυτό γιατί νοµοθετείτε σκεπτόµενοι όχι
το συµφέρον των πολιτών, όχι τον σεβασµό όλων, όχι το δίκαιο
και το σωστό, αλλά το πολιτικό σας κόστος. Πόσες ψήφους θα
χάσετε από τους άκρως συντηρητικούς κύκλους, στα άκρα δεξιά
της παράταξής σας, στους οποίους στοχεύετε.

Εµείς, λοιπόν, παρ’ ότι θεωρούµε το παρόν νοµοσχέδιο ελλι-
πές, το υπερασπιζόµαστε και κάνουµε ένα βήµα για την εξύψωση
της ανθρώπινης υπόστασης, ένα βήµα για να πάψουν να είναι
αόρατα τα παιδιά των ΛΟΑΤΚΙ συµπολιτών µας για να συνεχιστεί
αυτό που ξεκίνησε επί πρωθυπουργίας Αλέξη Τσίπρα, συνθήκες
διαβίωσης ενός κράτους συµπερίληψης και ισότητας, µε σεβα-
σµό σε όλους, σε σύµπλευση µε τα ευρωπαϊκά πρότυπα και τα
ισχύοντα στα πολιτισµένα κράτη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το λέω για πολλοστή φορά.
Είµαι δικηγόρος και δηλώνω µε αυτή µου την ιδιότητα ότι τα αν-
θρώπινα δικαιώµατα όπως περιγράφονται στο Σύνταγµά µας,
στο Σύνταγµα της χώρας µας και όπως έχουν πλήρως κατοχυ-
ρωθεί µε το άρθρο 2 της συνθήκης της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
τον χάρτη των θεµελιωδών δικαιωµάτων και την ευρωπαϊκή σύµ-
βαση των δικαιωµάτων του ανθρώπου, δεν είναι αντικείµενο γνώ-
µης ή άποψης. Δεν δύνανται να απαλειφθούν, να υιοθετηθούν
µερικώς ή να χρησιµοποιηθούν κατά το δοκούν. Δεν είναι εν τέλει
ζήτηµα πλειοψηφιών. Είναι θεµελιώδη δικαιώµατα, αναγνωρι-
σµένα και αναντίρρητα, έλκουν τη νοµιµοποίησή τους από όλα
τα κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης και ως εκ τούτου είναι
εκ των ων ουκ άνευ η πλήρης τήρηση αυτών. 

Τα δικαιώµατα των ΛΟΑΤΚΙ ατόµων είναι ανθρώπινα δικαιώ-
µατα και οφείλουν να έχουν τον σεβασµό µας. Ως εκ τούτου ανα-
ρωτιέµαι πώς ένα νοµοσχέδιο που ασχολείται µε αλλαγές στον
αστικό κώδικα δεν έχει την ενεργή στήριξη του αρµόδιου Υπουρ-
γείου Δικαιοσύνης. Απόντες και οι δύο. Πρωτάκουστο. Πρωτά-
κουστο! Πώς είναι δυνατόν µε τις απίστευτες παλινωδίες της
Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας να πληροφορούµαστε ότι ο
Υπουργός Δικαιοσύνης, ο κ. Μπούγας δηλώνει ότι θα απέχει για
λόγους συνείδησης. Εµείς δεν έχουµε συνείδηση εδώ. Πώς έρ-
χεται ένα νοµοσχέδιο που θα έπρεπε να έχει την υποστήριξη του
Υπουργείου Δικαιοσύνης, χωρίς να είναι εδώ; Πώς οι Υπουργοί
που θα έπρεπε να είχαν εγκρίνει και συνδιαµορφώσει το παρόν
νοµοσχέδιο δηλώνουν αντιρρησίες συνείδησης, χωρίς να παραι-
τούνται και πώς η Κυβέρνηση σας δεν το θεωρεί µείζον ζήτηµα;
Μέχρι εκεί φτάνει η συνείδησή σας; Μέχρι το σηµείο να µη δια-
κινδυνεύσετε κεκτηµένα και θέσεις εξουσίας, γι’ αυτό και η απί-
στευτη παραίνεση του Πρωθυπουργού του ιδίου για αποχή. Του
ίδιου του Πρωθυπουργού! Και µιλάµε στο δηµοκρατικό µας Κοι-

νοβούλιο. Για να κρυφτεί η αλλοπρόσαλλη θέση της Κυβέρνησης
που δεν έχει συνεκτικό ιστό, στέρεα ιδεολογική βάση, πόσω µάλ-
λον άκαιρο σεβασµό σε θεµελιώδη δικαιώµατα.

Γι’ αυτό και ακούµε απίστευτα πράγµατα αυτές τις ηµέρες.
Ακραίες ρατσιστικές, οµοφοβικές ρητορικές µίσους, αναθέµατα
και παραληρήµατα µισάνθρωπων που µπερδεύουν εκκλησια-
στικά κηρύγµατα και κακοποιηµένες ιστορικές ρήσεις, που στο-
χεύουν µε κακόβουλα, κακόγουστα σχόλια όλους όσοι παλεύουν
για έναν καλύτερο κόσµο χωρίς αποκλεισµούς και χωρίς διαχω-
ριστικές γραµµές και που δυστυχώς, στις περισσότερες των πε-
ριπτώσεων δεν τυγχάνουν της καθολικής και πλήρους καταδίκης
όλων µας. Μερικοί υποθάλπουν το τέρας, το κρύβουν στον
κόρφο τους, το κανακεύουν  και το δικαιολογούν και οι επιπτώ-
σεις αυτής της στάσης πολύ φοβάµαι ότι θα είναι ολέθριες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το 2022 θυµίζω ότι ο ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία είχε επιχειρήσει µε µια πλήρη πρόταση
νόµου τη θεσµοθέτηση του δικαιώµατος γάµου όλων των ζευγα-
ριών ανεξαρτήτως φύλου. «Ανεξαρτήτως φύλου» είναι πιο σωστή
νοµική έκφραση. Δεν την είχατε δεχτεί τότε, αλλά τώρα -υπό το
βάρος της διεθνούς κατακραυγής για την κατρακύλα του κρά-
τους δικαίου στην Ελλάδα- φέρνετε τη δική σας πρόταση µε πιο
περιορισµένο πρόσηµο.

Την πρότασή µας επανακαταθέσαµε επικαιροποιηµένη προ
µηνών στοχεύοντας σε µια συµπεριληπτική νοµοθέτηση χωρίς
τις ελλείψεις και τους αποκλεισµούς, πλήρως τεκµηριωµένη και
στηριγµένη στις αποφάσεις του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου. Συ-
νεχίζουµε έτσι την ανθρωποκεντρική πολιτική µας µετά το σύµ-
φωνο συµβίωσης, µετά τη νοµική αναγνώριση της ταυτότητας
φύλου, µετά το δικαίωµα αναδοχής τέκνου από όλους και την
άρση διακρίσεων στην εργασία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαστε σταθεροί στις απόψεις
µας µε γνώµονα την ισονοµία, την ίση µεταχείριση, τον σεβασµό
στα ανθρώπινα δικαιώµατα. Το ευρωπαϊκό κεκτηµένο κρίνει επι-
τακτική την προσαρµογή του νοµοθετικού πλαισίου στα δεδο-
µένα των σηµερινών κοινωνιών, ώστε να µη δηµιουργείται
νοµοθετικό κενό και επισφάλεια στη ζωή των ζευγαριών ανεξαρ-
τήτως φύλου και των παιδιών τους. Πρωτεύοντα στοιχεία της πο-
λιτικής µας πρέπει να είναι η συµπερίληψη, η δικαιοσύνη σε
όλους τους τοµείς (κοινωνικούς, φορολογικούς, εργασιακούς) η
ισότητα, η στήριξη ενός κράτους δικαίου.

Και κλείνοντας να υπενθυµίσω προς εκκλησιαστικούς κύκλους
που ξεπερνούν την κόκκινη γραµµή και υπεισέρχονται σε αρµο-
διότητα του κράτους ότι η πίστη στο όνοµα της οποίας οµνύουν
υπερασπίζεται την ισότητα, την ισονοµία και την αξία του ανθρώ-
που, την αγάπη και τη συµπερίληψη. 

Θα σας θυµίσω µια ρήση του Αποστόλου Παύλου. Έλεγε, λοι-
πόν, ο Απόστολος Παύλος..

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Και τελειώνετε µε
αυτήν, παρακαλώ.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Τελειώνω µε αυτή τη
φράση.

«Ουκ ένι Ιουδαίος ουδέ Έλλην, ουκ ένι δούλος ουδέ ελεύθε-
ρος, ουκ ένι άρσεν και θήλυ. Πάντες γαρ υµείς εις εστέ εν Χριστώ
Ιησού». Και το µεταφράζω γρήγορα. «Δεν υπάρχει Ιουδαίος ούτε
Έλληνας, δεν υπάρχει δούλος ούτε ελεύθερος, δεν υπάρχει αρ-
σενικό και θηλυκό, γιατί όλοι είστε ίσοι για τον Χριστό.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο έχει από

τη Νέα Δηµοκρατία ο κ. Χαράλαµπος Αθανασίου.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ας µιλήσουµε λίγο πρακτικά, µε

γνώµονα το ισχύον νοµοθετικό καθεστώς. Κατ’ αρχάς να ξεκα-
θαρίσουµε ποιο είναι το κύριο ζητούµενο του νοµοσχεδίου, ποιος
ο σκοπός, η ratio του νοµοσχεδίου. Είναι η τύχη, η προστασία
των παιδιών που ζουν µε οποιαδήποτε σχέση µε οµόφυλους γο-
νείς αν αποβιώσει ο ένας από αυτούς, δηλαδή τα παιδιά θα ει-
σάγονται αναγκαίως σε ίδρυµα ή σκοπός του νοµοσχεδίου είναι
ο γάµος των οµόφυλων ζευγαριών ή και τα δύο;

Θα προσπαθήσω να καταδείξω ότι σκοπός του νοµοσχεδίου
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είναι ο γάµος των οµόφυλων ζευγαριών και όχι η προστασία των
παιδιών, ζήτηµα που προβάλλεται ως δικαιολογία, διότι η προ-
στασία των παιδιών δεν έχει την ανάγκη της τέλεσης γάµου των
οµόφυλων µε τους οποίους ζουν. 

Και εξηγώ. Με τη θέσπιση του συµφώνου συµβίωσης των οµό-
φυλων ζευγαριών -αναφέροµαι στον ν.4356/2015- επιλύθηκαν τα
βασικά προβλήµατα, όπως αυτά της καταγωγής των παιδιών, της
διατροφής, ζητήµατα ασφαλιστικά, συνταξιοδοτικά και κληρονο-
µικού δικαίου, πάντα µε γνώµονα το συµφέρον του παιδιού, γιατί
όλο το σύστηµα του οικογενειακού µας δικαίου µε τα παιδιά στη-
ρίζεται στο συµφέρον των παιδιών και όχι των γονέων. 

Πιο συγκεκριµένα, ρυθµίστηκαν –τα λέω περιληπτικά- σύµ-
φωνα µε το άρθρο 4 το ζήτηµα του επωνύµου, µε το άρθρο 5 οι
προσωπικές και µη προσωπικές σχέσεις των µερών του συµφώ-
νου, µε το άρθρο 9 σε συνδυασµό µε το 1462 του Αστικού Κώ-
δικα, το 614 του Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας το τεκµήριο της
πατρότητας, οι κληρονοµικές σχέσεις, το επώνυµο των τέκνων,
το ζήτηµα της γονικής µέριµνας, οι µεταξύ των συµβιούντων
αξιώσεις.

Τα δε κωλύµατα από τον γάµο των ετερόφυλων ζευγαριών
είναι τα ίδια µε αυτά του συµφώνου συµβίωσης των οµόφυλων
ζευγαριών. Το ζήτηµα της συγγένειας και της αγχιστείας µεταξύ
των συγγενών είναι τα ίδια ακριβώς για τους συµβιούντες οµό-
φυλους, ανεξαρτήτως φύλου. 

Επιπλέον, δεν υφίσταται ως προς τις έννοµες συνέπειες καµ-
µία διαφορά εάν το σύµφωνο συµβίωσης των οµόφυλων ζευγα-
ριών καταρτίζεται στην Ελλάδα ή στο εξωτερικό ενώπιον
προξενικής αρχής. 

Κατόπιν των όσων ανέφερα, τι µας µένει; Το ερώτηµα και ταυ-
τόχρονα το κύριο επιχείρηµα είναι ποια θα είναι η τύχη των παι-
διών του γονέα που απεβίωσε ή αδυνατεί να ασκήσει τη γονική
µέριµνα. Δεν είναι ορθή η αντίληψη που καλλιεργήθηκε όλες
αυτές τις ηµέρες –ο αφορισµός, θα έλεγα- ότι εάν πεθάνει ο ένας
από τους οµόφυλους γονείς, το παιδί θα πάει σε ίδρυµα. Το δί-
καιό µας έχει µηχανισµούς προστασίας του παιδιού, όπως η επι-
τροπεία και η αναδοχή των ανηλίκων. 

Επίσης, κάλλιστα µε τροποποίηση των σχετικών διατάξεων για
την υιοθεσία, θα µπορεί να υιοθετείται το τέκνο σε αυτή την πε-
ρίπτωση του θανάτου ή της αδυναµίας, πνευµατικής ή σωµατι-
κής, του φυσικού γονέα από τον επιζώντα σύντροφο, κάτω από
συγκεκριµένες και ελαστικότερες –αν θέλετε- προϋποθέσεις,
ύστερα από έρευνα της κοινωνικής λειτουργού που θα αφορά
στον κοινωνικό, στον οικονοµικό και στον ψυχοσωµατικό έλεγχο,
όπως γίνεται σε κάθε υιοθεσία, ανάλογα εάν το τέκνο είναι ανή-
λικο ή ενήλικο και να λαµβάνεται υπ’ όψιν και η ωριµότητα του
ανήλικου τέκνου, η οποία θα συνεκτιµάται ανάλογα µε την ηλικία
του.

Ειπώθηκε ότι δεν προβλέπεται τέτοια υιοθεσία από την κείµενη
νοµοθεσία. Σωστά. Γι’ αυτό λέω ότι ο νοµοθέτης θα θεσπίσει διά-
ταξη lex specialis, ειδικό δίκαιο, που θα ρυθµίζει την περίπτωση
αυτή και θα υπερισχύει πλέον ως µεταγενέστερη διάταξη. Πού
είναι, λοιπόν, το πρόβληµα; 

Τώρα θα ήθελα να απαντήσω και στα εξής επιχειρήµατα που
ακούστηκαν και στην Αίθουσα αυτή ότι δήθεν εάν δεν θεσµοθε-
τηθεί ο γάµος δεν θα µπορούν να προστατευτούν κάποια παιδιά
οµόφυλων ζευγαριών. 

Συγκεκριµένα ειπώθηκε: Εάν ένας άντρας έχει παιδί που απέ-
κτησε µε αλλοδαπή γυναίκα στο εξωτερικό χωρίς γάµο και στη
συνέχεια συνάψει σύµφωνο συµβίωσης µε άντρα, τότε το παιδί
αυτό δεν µπορεί να αποκτήσει την ελληνική ιθαγένεια. Αυτό είναι
λάθος, γιατί σύµφωνα µε το jus sanguinis, µε το δίκαιο δηλαδή,
του αίµατος που ισχύει στη χώρα µας, αρκεί και ο ένας γονιός
του παιδιού να είναι Έλληνας, οπότε το παιδί αποκτά αυτοδίκαια
την ελληνική ιθαγένεια.

Άλλο επιχείρηµα. Εάν, όµως, το παιδί –ισχυρίζονται- δεν είναι
γνήσιο του Έλληνα που ζει στο εξωτερικό, αλλά έχει υιοθετήσει
το παιδί του οµόφυλου συντρόφου του που δεν είναι Έλληνας,
το παιδί αυτό δεν θα µπορέσει να αποκτήσει την ελληνική ιθαγέ-
νεια. Κι αυτός ο ισχυρισµός είναι αβάσιµος. 

Ας δούµε γιατί είναι αβάσιµος και να διακρίνουµε αν το παιδί
είναι ανήλικο ή ενήλικο. Εάν το παιδί είναι ενήλικο, µπορεί να

αποκτήσει την ελληνική ιθαγένεια µε πολιτογράφηση, σύµφωνα
µε τις προϋποθέσεις του άρθρου 5 του κώδικα ιθαγένειας, όπως
ισχύει σήµερα. Εάν το παιδί είναι ανήλικο, αποκτά την ελληνική
ιθαγένεια σύµφωνα µε τις προϋποθέσεις που αναφέρονται στο
νέο άρθρο 1β του κώδικα ιθαγένειας, όπως ισχύει µετά τον νόµο
4332/2015, φοιτώντας σε ελληνικό σχολείο για έξι ή εννέα έτη
ανάλογα, σύµφωνα µε τις προϋποθέσεις που θέτει ο νόµος. Σε
κάθε περίπτωση, όµως, µπορεί να βελτιωθεί η νοµοθεσία για τέ-
τοιες περιπτώσεις, που µπορεί να είναι διαφορετικές και µπορεί
να ποικίλλουν µεταξύ τους. 

Τρίτος ισχυρισµός, που φαίνεται εκ πρώτης όψεως να εντυ-
πωσιάζει. Τα παιδιά των Ελλήνων –ισχυρίζονται- που έχουν γεν-
νηθεί στο εξωτερικό σε οµόφυλες οικογένειες δεν µπορούν να
αποκτήσουν την ελληνική ιθαγένεια ή να αναγνωριστούν ως
τέκνα, διότι το πιστοποιητικό γέννησης αναγράφει ως γονείς, δύο
συζύγους του ιδίου φύλου. Κι ο ισχυρισµός αυτός είναι αβάσι-
µος, διότι όσον αφορά στην ιθαγένεια -να διακρίνουµε την ιθα-
γένεια από την αναγνωρισιµότητα- το παιδί αποκτά την ελληνική
ιθαγένεια, αφού αρκεί ο ένας γονιός να είναι Έλληνας, σύµφωνα
µε το δίκαιο του αίµατος. 

Όσον αφορά στην αναγνώριση του τέκνου, το θέµα το επιλύει
το δικαστήριο µε τη διαδικασία της εκούσιας δικαιοδοσίας. Και
εάν ακόµα απαιτηθεί νοµοθετική παρέµβαση, ευχερώς το επι-
λύουµε µε σχετική διάταξη. 

Συνεπώς, όλα τα προβαλλόµενα επιχειρήµατα, ότι για την προ-
στασία των παιδιών των οµόφυλων ζευγαριών δήθεν απαιτείται
γάµος, είναι χωρίς έρεισµα και συνεπώς, προσχηµατικά. 

Προς ενίσχυση όσων ανέπτυξα θα ήθελα την ιδιαίτερη προ-
σοχή σας και στην εξής προσέγγιση του ζητήµατος. Aς υποθέ-
σουµε ότι το νοµοσχέδιο είχε µόνο διάταξη για τον γάµο και
έλεγε ότι µπορούν να τελούν γάµο τα οµόφυλα ζευγάρια. Αν
ένας τέτοιος νόµος ψηφιζόταν, τότε ο γάµος αναµφίβολα θα
ήταν ισότιµος και ισόκυρος µε τον γάµο των ετερόφυλων και περί
αυτού συµφωνούµε όλοι. Συνακόλουθα οι σύζυγοι και των δύο
αυτών γάµων θα είχαν τις ίδιες δυνατότητες, τα ίδια δικαιώµατα,
χωρίς εξαίρεση, να υιοθετούν το ένας το παιδί του άλλου ή από
κοινού ένα άλλο παιδί. Και αν υποθέσουµε ότι αυτή τη δυνατό-
τητα δεν την έδινε ο Έλληνας νοµοθέτης, είναι βέβαιο ότι η χώρα
µας θα καταδικαζόταν από το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο Δικαιωµά-
των του Ανθρώπου για ανεπίτρεπτη διάκριση σύµφωνα µε την
πάγια νοµολογία του. Οι νοµικοί συνάδελφοι αντιλαµβάνονται κα-
λύτερα το ζήτηµα αυτό. Να, γιατί στην αρχή είπα ότι το ζήτηµα
της προστασίας των παιδιών των οµόφυλων ζευγαριών προβάλ-
λεται προσχηµατικά.

Και τώρα ως προς το ζήτηµα αυτό καθ’ αυτό, δηλαδή του
γάµου των οµόφυλων ζευγαριών θα ήθελα να πω τα εξής.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο αξιακός κώδικας δεν είναι
συµβατός µε τον γάµο των οµοφύλων. Και ποιος είναι αυτός;
Είναι αυτός που κατά τη συνταγµατική έννοια του γάµου περιο-
ρίζεται στα ουσιώδη στοιχεία του που ισχύουν διαχρονικά στην
ελληνική κοινωνία και στις θεµελιώδεις αρχές που τον διέπουν
στη δική µας έννοµη τάξη, δηλαδή η µόνιµη συµβίωση δύο προ-
σώπων διαφορετικού φύλου. Είναι αυτός που κατά την Ορθό-
δοξη Εκκλησία µας απαιτείται η δυαδικότητα των δύο φύλων.
Κάθε άλλη νοηµατοδότηση της οµόφυλης σχέσης είναι ανυπό-
στατη διότι δεν µπορεί να υπάρξει γάµος χωρίς τη συµβολή δύο
φύλων.

Θεωρώ δε αδυναµία ότι, προς υποστήριξη του νοµοσχεδίου,
γίνεται επίκληση ότι από τα εκατόν ενενήντα τέσσερα ανεξάρ-
τητα κράτη-µέλη του ΟΗΕ τριάντα έξι χώρες στον κόσµο έχουν
νοµοθετήσει τον γάµο των οµοφύλων. Δηλαδή, για τις εκατόν
εξήντα δεν γίνεται λόγος;

Είναι ο ίδιος αξιακός κώδικας που έχουµε µε την Ευρωπαϊκή
Ένωση, που εκφράζεται σαφέστατα και απόλυτα στο άρθρο 12
της ΕΣΔΑ, και της Ευρωπαϊκής Σύµβασης Δικαιωµάτων του Αν-
θρώπου, όπου σαφώς και αναντίρρητα ορίζεται, διαβάζω: «Άµα
τη συµπληρώσει ηλικίας γάµου ο ανήρ και η γυνή…» ό άντρας
και η γυναίκα «… συνέρχονται σε γάµο και ιδρύουν οικογένεια».

Αν τα κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης αποφάσιζαν και
ήθελαν να επιτρέψουν τον γάµο µεταξύ οµοφύλων θα τροποποι-
είτο η ανωτέρω διάταξη ύστερα από τόσα χρόνια.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριε
συνάδελφε, ολοκληρώνετε.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ναι, κύριε Πρόεδρε.
Δεν ευσταθεί ο ισχυρισµός ότι το προαναφερθέν άρθρο 12 της

ΕΣΔΑ πρέπει να ερµηνεύεται σε συνδυασµό µε το άρθρο 8 της
ΕΣΔΑ, όπως ακούστηκε, σύµφωνα µε το οποίο κάθε πρόσωπο δι-
καιούται τον σεβασµό της ιδιωτικής και οικογενειακής ζωής του
και συνεπώς ότι αν υπάρχουν απαγορεύσεις στην υιοθεσία σε
αυτούς τους γάµους κινδυνεύουµε µε καταδίκες από το Ευρω-
παϊκό Δικαστήριο Δικαιωµάτων του Ανθρώπου.

Η νοµική απάντηση αλλά και η νοµολογιακά επικρατούσα
άποψη στον ισχυρισµό αυτό είναι ότι το άρθρο 12 αφορά σε σχέ-
σεις που ρυθµίζονται ως την τέλεση του γάµου, ενώ η προστασία
της οικογενειακής ζωής, κατά το άρθρο 8, σχετίζεται κατά κα-
νόνα µε τις σχέσεις που ανακύπτουν µετά τον γάµο, δηλαδή το
άρθρο 12 σύµφωνα και µε τη νοµολογία του Ευρωπαϊκού Δικα-
στηρίου ως lex specialis και ρυθµίζει τα του γάµου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Το ζήτηµα του άρθρου 8 στο πεδίο εφαρµογής του 12 είναι

ασύνδετα µεταξύ τους. Το άρθρο 12 συνεισφέρει στην ερµηνευ-
τική προσέγγιση του 8. Αυτό, όµως, δεν σηµαίνει ότι το πεδίο της
ιδιωτικής και οικογενειακής ζωής του άρθρου 8 µπορεί να διευ-
ρυνθεί τόσο ώστε να επιβάλλει υποχρεώσεις στα κράτη-µέλη
πέραν όσων προβλέπει το άρθρο 12. Τη θέση αυτή υιοθέτησε και
το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο όπου…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριοι συνάδελφοι,
λυπάµαι πολύ. Έρχεται σε δύσκολη θέση το Προεδρείο. Υπάρ-
χουν συνάδελφοι που περιµένουν να πάρουν τον λόγο και είναι
αργά. Παρακαλώ ολοκληρώστε τη φράση σας.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, τελείωσα. Δεν
θα συνεχίσω άλλο.

Θα πω µόνο ότι στη Νέα Δηµοκρατία, ως την κατ’ εξοχήν µε-
γάλη δηµοκρατική παράταξη, είναι επόµενο να προσεγγίζουµε
αξιακά ζητήµατα από διαφορετική σκοπιά, αλλά πάντοτε µε αρ-
ραγή, ενότητα, ευθύνη και πολιτισµό γιατί η παράταξή µας είναι
η παράταξη της ευθύνης και της συνέπειας.

Τώρα θα ήθελα να µου επιτρέψετε να απαντήσω στον συνά-
δελφο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Λυπάµαι, κύριε συ-
νάδελφε. Καταλαβαίνετε ότι είµαι σε δύσκολη θέση.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Θα ήθελα να απαντήσω στους
συναδέλφους της Νέας Αριστεράς, τον κ. Ηλιόπουλο που είπε
σε µια αναφορά του…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Δεν χρειάζεται,
κύριε συνάδελφε, να απαντάµε στον καθένα, το γνωρίζετε καλύ-
τερα από εµένα. Παρακαλώ, µε φέρνετε σε δύσκολη θέση.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Τελειώνω. Συνεπώς, σύµφωνα
µε τα όσα ανέφερα, θα καταψηφίσω το νοµοσχέδιο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,
κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο έχει η κ. Αφροδίτη Κτενά από το Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδος.

ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΚΤΕΝΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Στο διάστηµα που προηγήθηκε άνοιξε όλη η βεντάλια των από-

ψεων για το ζήτηµα αποκαλύπτοντας πραγµατικά κίνητρα, φό-
βους και ιδεοληψίες. Ακούσαµε σκοταδιστικές και οµοφοβικές
απόψεις που κάλυψαν τον ρατσισµό τους µε ύµνους στην πυρη-
νική οικογένεια, το 2024 –έλεος, πράγµατι- και στο επικίνδυνο
ιδεολόγηµα πατρίς – θρησκεία - οικογένεια. Ακούσαµε και προ-
χωρηµένες µεταµοντέρνες θεωρίες που αποθέωσαν την αυτο-
διάθεση και τον αυτοπροσδιορισµό. Δεν µπορούν, όµως, να
εξισωθούν ως προς την τεκνοποίηση διαφορετικές καταστάσεις
µεταξύ ερωτικών συντρόφων του ίδιου και των δύο φύλων.

Σκοταδισµός και µεταµοντερνισµός, οι δύο όψεις ενός συστή-
µατος σε σήψη. Αντίπαλος και των δύο φοβικών προσεγγίσεων
η καθαρή µατιά και η ανάλυση του ΚΚΕ που ενηµέρωσε και εξέ-
θεσε µε σαφήνεια τους προβληµατισµούς του λαµβάνοντας υπ’
όψιν τα µέχρι τώρα δεδοµένα.

Η εξέλιξη της τεχνολογίας, είναι αλήθεια, στον τοµέα της βιο-

λογίας, των τεχνητών µελών, της τεχνητής νοηµοσύνης, της ια-
τρικής έχει ανοίξει νέους ελπιδοφόρους δρόµους για τη βελ-
τίωση των συνθηκών ζωής, την επιµήκυνση της ζωής και την
ανακούφιση του ανθρώπου από τον πόνο και την απώλεια. Δηµι-
ουργεί, όµως και παράλογους φόβους και παράλογες προσδο-
κίες, φόβους και προσδοκίες που εκτρέφονται και τα δύο στο
έδαφος των εκµεταλλευτικών σχέσεων αυτού του συστήµατος,
της βεβαιότητας δηλαδή, ότι όλα µπορεί να γίνουν αρκεί να βρε-
θεί η σωστή τιµή, όλα µπορεί να αποκτηθούν αρκεί να µετατρα-
πούν σε εµπορεύµατα και αν έχεις χρήµατα µπορείς, αν θες, να
το αποκτήσεις.

Και έτσι µε αυτόν τον τρόπο η επιθυµία βαφτίζεται δικαίωµα
ατοµικό που ορίζεται αυθαίρετα ως τέτοιο από όσους αναφέρον-
ται σε ένα άτοµο χωρίς αλληλεπίδραση µε την κοινωνία, που µε
τα διπλανά άτοµα τους συνδέουν µόνο νοµικές και οικονοµικές
σχέσεις, που ο άλλος υπάρχει για να περιορίζει την ελευθερία
του. Αλλά δεν είναι έτσι, ο άνθρωπος δεν θα µπορούσε να υπάρ-
ξει εκτός κοινωνίας. Λειτουργεί και εκδηλώνεται σε αλληλεπί-
δραση µε το φυσικό και κοινωνικό του περιβάλλον. Γι’ αυτό και
σε µια εκµεταλλευτική κοινωνία όπως αυτή που ζούµε το δίκαιο
είναι δίκαιο της ανισότητας, όπως έλεγε ο Μαρξ.

Η ρύθµιση σύγχρονων ανοιχτών, θα µου επιτρέψετε, ζητηµά-
των βιοηθικής, όπως είναι οι εξελίξεις στην υποβοηθούµενη ανα-
παραγωγή, µε µια απλή επέκταση ενός ήδη προβληµατικού
πλαισίου, όπως του γάµου και της γονικής µέριµνας, δηµιουργεί
περισσότερα προβλήµατα από όσα λύνει, όπως αυτό το νοµο-
σχέδιο που συζητάµε σήµερα.

Και επιτρέψτε µου εδώ να διορθώσω µια ανακρίβεια. Ειπώθηκε
ότι στη Σοβιετική Ένωση είχε θεσµοθετηθεί ο γάµος των οµόφυ-
λων ζευγαριών. Είναι ανακριβές. Στη Σοβιετική Ένωση είχε κα-
ταργηθεί ο γάµος, ανεξάρτητα από φύλα. Μόνο η γονική µέριµνα
για το παιδί ήταν θεσµοθετηµένη. Αυτό είναι το πραγµατικά προ-
οδευτικό στον 21ο αιώνα.

Τα δικαιώµατα των παιδιών, όλων των παιδιών, δεν διασφαλί-
ζονται χωρίς ισότιµη πρόσβαση σε υπηρεσίες υγείας. Και µόλις
προχθές κατέβασε ρολά το νοσοκοµείο «Παίδων», δεν διασφα-
λίζονται χωρίς ισότιµη πρόσβαση σε παιδικούς σταθµούς, στη
µόρφωση και ετοιµάζεστε να φέρετε το νοµοσχέδιο για τα ιδιω-
τικά πανεπιστήµια, δεν γίνεται χωρίς εξασφαλισµένο αξιοπρεπές
εισόδηµα για τους γονείς, χωρίς ελεύθερο ποιοτικό χρόνο των
γονιών µε το παιδί, χωρίς δωρεάν υπηρεσίες στήριξης από ψυ-
χολόγους και κοινωνιολόγους, χωρίς κέντρο υποδοχής για κα-
κοποιηµένους ανθρώπους. Αυτά είναι τα δικαιώµατα του παιδιού,
τα κοινωνικά του δικαιώµατα. Όλα τα υπόλοιπα είναι για όσους
έχουν την οικονοµική δυνατότητα να ικανοποιούν τις επιθυµίες
τους.

Αντί για τα παραπάνω, όµως, ακούµε για την ελευθερία να νοι-
κιάζεις τη µήτρα µια γυναίκας ή να παραγγέλνεις παιδί σε κέντρο
αναπαραγωγής, όπως µερικούς µήνες πριν ακούσαµε για την
ελευθερία πάλι να εργάζεσαι δεκατρείς ώρες αφού δεν φτάνει
το µεροκάµατο των οχτώ ωρών. Τι δικαίωµα αλήθεια ασκεί η
Ροµά ή η πρόσφυγα γυναίκα που νοικιάζει τη µήτρα της για να
ζήσει η ίδια και τα παιδιά της; Θα εξαναγκαζόταν να το κάνει
αυτό, αν είχε εξασφαλισµένη εργασία, εισόδηµα, περίθαλψη;
Ένα ζευγάρι γυναικών που δουλεύουν σε κοτοπουλάδικα η µία
και delivery η άλλη, ποια δικαιώµατα τους εξασφαλίζει ο γάµος;

Ας µην κρυβόµαστε πίσω από το δάχτυλό µας, όλοι οι υπέρ
του νοµοσχεδίου σε αυτή την Αίθουσα που τρέχετε να στηρίξετε
τις οδηγίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης και του Νταβός, δεν σας
έχει πάρει ο πόνος για τα προβλήµατα και τα δικαιώµατα των
οµόφυλων ζευγαριών. Στην προσπάθεια να εµφανίζετε τους ΛΟ-
ΑΤΚΙ σαν ενιαία κοινότητα τσουβαλιάζετε εργαζόµενους και ερ-
γοδότες. Και µε αυτό το τσουβάλιασµα η LGBT Capital υπο-
λογίζει τον πλούτο των ΛΟΑΤΚΙ νοικοκυριών σε 30 τρις δολάρια,
ενώ η καταναλωτική δαπάνη για τριακόσια ογδόντα οκτώ εκα-
τοµµύρια άτοµα ΛΟΑΤΚΙ υπολογίζεται σε 4,7 τρισεκατοµµύρια
δολάρια µε σηµαντικό µέρος της να κατευθύνεται στον τουρι-
σµό. Η πελατεία τους σας ενδιαφέρει.

Εµείς -για να κλείσω- λέµε ότι ΛΟΑΤΚΙ ή µη, τα λαϊκά στρώµατα
σε αυτόν τον τόπο, οι λαϊκές οικογένειες, έχουµε κοινά προβλή-
µατα και κοινό αντίπαλο ως εργαζόµενοι, ως παραγωγοί του
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πλούτου µέσα στην κοινωνία µας. Και θα δώσουµε πλάι-πλάι τις
µάχες που έχουµε µπροστά µας για τις ζωές τις δικές µας και
των παιδιών µας. Μάχες που θα κριθούν όχι στο αν βρισκόµαστε
εντός ή εκτός γάµου, αλλά στο αν βρισκόµαστε µε τη µεριά των
παραγωγών του πλούτου ή των εκµεταλλευτών του. 

Η πραγµατική ελευθερία είναι κοινωνική και όχι ατοµική υπό-
θεση. Και σε αυτόν τον όµορφο αγώνα σας καλούµε να συµπο-
ρευτείτε µε το ΚΚΕ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρία συνάδελφε,
σας ευχαριστώ για τη συνέπειεα στον χρόνο.

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Αρι-
στεράς κ. Ηλιόπουλος και ακολουθεί η κ. Αραµπατζή. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ζούµε ένα τροµακτικό παρά-
δοξο. Συζητάµε ένα νοµοσχέδιο το οποίο ήταν στο προεκλογικό
πρόγραµµα της Νέας Δηµοκρατίας και το οποίο κυριολεκτικά
έχει τινάξει στον αέρα αυτή τη στιγµή την κοινοβουλευτική
δράση της Νέας Δηµοκρατίας. Κεντρικοί Υπουργοί, όπως ο κ.
Βορίδης ο οποίος έχει χαρακτηρίσει αυτό το νοµοσχέδιο ως αν-
τισυνταγµατικό. Βλέπουµε τις δυσκολίες που έχετε και µέσα
στην Κοινοβουλευτική Οµάδα.

Όλο αυτό φωτίζει ένα βασικό στοιχείο της κρίσης εµπιστοσύ-
νης που έχουν οι πολίτες στο πολιτικό σύστηµα. Γιατί οι πολίτες
βλέπουν ένα πολιτικό σύστηµα το οποίο δεν πιστεύει αυτά που
λέει και δεν λέει αυτά που πιστεύει. Και δυστυχώς, για άλλη µια
φορά η Νέα Δηµοκρατία αυτό σήµερα το αποδεικνύει ξανά. 

Η συζήτηση, όµως, είναι αποκαλυπτική σε πάρα πολλά επί-
πεδα, ενώ συζητάµε ένα νοµοσχέδιο για την κατοχύρωση δικαιω-
µάτων, επιτρέψτε µου να πω ότι µέσα σε αυτή την Αίθουσα δεν
έχει αρκετό οξυγόνο. Λείπει οξυγόνο από αυτή την Αίθουσα. Λεί-
πει οξυγόνο της δηµοκρατίας και των δικαιωµάτων. Ακούµε έναν
βαθιά κακοποιητικό λόγο ή σχήµατα που αναπαράγουν λογικές
αποκλεισµών, ακόµα και από στελέχη της πλειοψηφίας που θα
υποστηρίξουν µε µισή καρδιά τη νοµοθετική ρύθµιση. Επιχειρή-
µατα και σχήµατα εντελώς εγκλωβισµένα στο πλαίσιο που ορίζει
η κυρίαρχη αντίληψη της ετεροκανονικότητας.

Και έρχοµαι να δούµε µερικά από αυτά τα επιχειρήµατα.
Πρώτο ζήτηµα, η αντίληψη για την οικογένεια ως ένα πολύ στενό
κλειστό πλαίσιο που πρέπει οπωσδήποτε να έχει το µητρικό και
το πατρικό πρότυπο. Μία συζήτηση που διεξάγεται όλο αυτό το
διάστηµα µε αυτούς τους όρους, η οποία αν θέλετε δεν είναι
απλά κακοποιητική για συµπολίτες µας µε διαφορετικό σεξουα-
λικό προσανατολισµό. Είναι βαθιά κακοποιητική και για τις ίδιες
τις µονογονεϊκές οικογένειες. Με βάση τα µισά που έχουµε ακού-
σει σε αυτή τη συζήτηση, η ίδια η µονογονεϊκή οικογένεια θα
έπρεπε να αντιµετωπίζεται µε κοινωνικό στίγµα αυτή τη στιγµή.
Και έχετε πολύ µεγάλη ευθύνη για τον λόγο που ακούγεται.

Πού έχουµε ακούσει ξανά αυτά τα επιχειρήµατα αυτής της ου-
σίας; Τα ίδια επιχειρήµατα άκουσε το γυναικείο κίνηµα όταν διεκ-
δίκησε τη θέση της γυναίκας στη σύγχρονη κοινωνία, όταν
διεκδίκησε δηµοκρατικά δικαιώµατα, όταν διεκδίκησε εργασιακά
δικαιώµατα. Ποιο ήταν το επιχείρηµα; Η φύση έχει µοιράσει τους
ρόλους. Έχει µοιράσει τους ρόλους στους άντρες, έχει µοιράσει
τους ρόλους στις γυναίκες. Και δεν είναι καθόλου παράξενο που
τα ίδια επιχειρήµατα έρχονται από την ίδια παράταξη που ιστο-
ρικά ήταν και ενάντια στα δικαιώµατα των γυναικών. 

Μια µικρή παρένθεση εδώ για τη φύση η οποία µοιράζει δι-
καιώµατα. Επιτρέψτε µου να πω ότι όλη η ιστορία του ανθρώπι-
νου πολιτισµού είναι µια ιστορία η οποία κερδίζει πράγµατα,
δηµιουργεί πράγµατα, δηµιουργεί κοινότητες πέρα από αυτά τα
οποία είχε δώσει ως δεδοµένα η φύση. Στη φύση δεν υπάρχουν
ούτε νοσοκοµεία ούτε σχολεία ούτε διάφορες από τις µισές µας
ανάγκες που καλύπτουµε αυτή τη στιγµή, ούτε δύσκολες ιατρι-
κές εξετάσεις απαραίτητες για να ανέβει το προσδόκιµο ζωής. 

Άρα όποιος πιστεύει απόλυτα αυτά τα επιχειρήµατα ότι η φύση
καθορίζει το τι πρέπει να είναι κανονικό σε µια ανθρώπινη κοινω-
νία, µπορεί µε πολύ µεγάλη χαρά να βγει από αυτή την Αίθουσα,
να εγκαταλείψει τα εγκόσµια, να πάει σε κάποια σπηλιά χωρίς
ρεύµα, ύδρευση και άλλα κρίσιµα πράγµατα που έχουµε κερδίσει
και ίσως κάποια στιγµή δει εκεί ότι ακόµα και στη φύση υπάρχουν

πρακτικές που θα του χαλάσουν το επιχείρηµα. 
Η επόµενη µεγάλη κατηγορία είναι τα θρησκευτικά επιχειρή-

µατα. Δεν θα ήθελα πολύ να µπω σε αυτή τη συζήτηση, αλλά δεν
µπορώ να το αποφύγω. Πραγµατικά υπάρχει κόσµος σε αυτή την
Αίθουσα που θεωρεί ότι πρέπει να µετατρέψουµε τα θρησκευτικά
κείµενα σε κανονιστικό πλαίσιο της κοινωνικής οργάνωσης; Θέ-
λετε να ανοίξουµε αυτή τη συζήτηση; Θέλετε να θυµηθούµε τι
λέει το Δευτερονόµιο της Παλαιάς Διαθήκης για τους βιασµούς;
Θέλετε να µιλήσουµε για την Έξοδο και τη φράση αν µια οικογέ-
νεια πουλούσε την κόρη της ως δούλη, τότε η ίδια δεν θα µπο-
ρούσε να εξαγοράσει την ελευθερία της, αντίθετα ένας άντρας
θα µπορούσε; Με αυτά τα θρησκευτικά κείµενα πιστεύετε ότι θα
χαράξουµε κοινωνική πολιτική και θα ορίσουµε τις ανθρώπινες
σχέσεις στον 21ο αιώνα;

Για να είµαστε καθαροί η θρησκευτική γλώσσα έχει χρησιµο-
ποιηθεί στο παρελθόν και χρησιµοποιείται µέχρι και σήµερα µε
διαφορετικούς τρόπους. Σε αυτή τη γλώσσα µίλησε η µεγάλη
εξέγερση των χωρικών το 1524 µε την κραυγή Omnia Sunt Com-
munia. Σε αυτή τη γλώσσα µίλησε η θεολογία της απελευθέρω-
σης στη Λατινική Αµερική. Σε αυτή τη γλώσσα µίλησαν, όµως και
αυτοί που έκαιγαν γυναίκες ως µάγισσες και οι ιεροεξεταστές.
Σε αυτή τη γλώσσα µίλησε ο παπά-Στρατής στη Μυτιλήνη ο
οποίος αγκάλιαζε τα προσφυγόπουλα. Σε αυτή τη γλώσσα µι-
λάνε σήµερα διάφοροι οι οποίοι ξερνάνε απλά µίσος στο όνοµα
του Θεού. Και νοµίζω ότι όποιος αισθάνεται την ανάγκη να ξερ-
νάει µίσος, δεν χρειάζεται καµµία άλλη τεκµηρίωση. 

Έρχοµαι στο επόµενο επιχείρηµα κατά της συγκεκριµένης νο-
µοθετικής παρέµβασης συνολικά και κατά των δικαιωµάτων των
ΛΟΑΤΚΙ συµπολιτών µας. Δεν µας νοιάζει τι κάνει στην προσω-
πική του ζωή. Δεν µας νοιάζει, να κάνουνε στο σπίτι τους, στη
ζωή τους ό,τι θέλουνε. Γιατί τώρα πρέπει να συζητάµε ένα νοµο-
σχέδιο; 

Ακριβώς δεν έχετε καταλάβει τίποτα. Γιατί όλο το ζήτηµα είναι
οι αποκλεισµοί. Όλο το ζήτηµα είναι αν θα έχουµε πολίτες δύο
κατηγοριών. Όλο το ζήτηµα είναι αν θα έχουµε αόρατους ανθρώ-
πους, τους οποίους η πολιτεία κάνει ότι δεν τους βλέπει και κρύ-
βεται πίσω από το δάκτυλό της. Και όταν έχεις ένα τέτοιο
θεσµικό πλαίσιο, αναπαράγεις ένα βαθύτατο θεσµικό ρατσισµό
και πολιτικές κοινωνικού αποκλεισµού.

Υπάρχει, όµως και µια βαθιά υποκρισία στην Κυβέρνηση. Στα
µισά του νοµοσχεδίου µίλησε ο Κυριάκος Μητσοτάκης µε ευκο-
λία ότι µην ανησυχείτε -µιλώντας και χαϊδεύοντας λίγο το ακρο-
δεξιό του ακροατήριο- δεν θα πειράξουµε τη διαδικασία της
παρένθετης κύησης –κύησης, όχι µητρότητας να ξέρουµε τι
λέµε- γιατί εµείς είµαστε ενάντια στο να υπάρχουν κυκλώµατα
κ.λπ.. Αλήθεια; Ποια κυβέρνηση το 2014 ξήλωσε το νοµοθετικό
πλαίσιο και έδωσε τη δυνατότητα σε µη µόνιµους κατοίκους της
χώρας και φτάσαµε σε αυτά που ζήσαµε και στα Χανιά στην
Κρήτη το τελευταίο διάστηµα; Ποια κυβέρνηση παραδέχεται µε
αυτό τον τρόπο τη νέα δύναµη απέναντι σε κυκλώµατα; Θα λέ-
γατε ποτέ ότι επειδή υπάρχει εµπορία οργάνων και εµπορία παι-
διών, θα καταργήσουµε την υιοθεσία ή τις µεταµοσχεύσεις και
τις δωρεές οργάνων; Ακριβώς γι’ αυτόν τον λόγο επειδή πρέπει
να υπάρχει καθολικότητα στα δικαιώµατα και όχι αποκλεισµοί,
εµείς φέραµε και συγκεκριµένες τροπολογίες οι οποίες βάζουν
πλαίσιο και εξασφαλίζουν αυτό το οποίο πρέπει να εξασφαλιστεί. 

Επόµενο επιχείρηµα ενάντια στο να αποκτήσουν οι συµπολίτες
µας ίσα δικαιώµατα, είναι τα δικαιώµατα του παιδιού. Ανησυχούν
πολλοί συνάδελφοι εδώ µέσα για τα δικαιώµατα του παιδιού. Θα
κινδυνεύουν, θα αποκτήσουν ψυχολογικά προβλήµατα τα παιδιά
τα οποία θα µεγαλώσουν σε µια ΛΟΑΤΚΙ οικογένεια. Αν υπήρχε
περισσότερη ειλικρίνεια στη συζήτηση, θα λέγατε κάτι πάρα
πολύ απλό. Επειδή δεν είµαστε διατεθειµένοι να κάνουµε τίποτα
ενάντια στον κοινωνικό κανιβαλισµό, επειδή θα ανεχτούµε και
ανεχόµαστε τον κοινωνικό κανιβαλισµό, θα κάνουµε τη ζωή δύ-
σκολη σε αυτά τα παιδιά και σε αυτές τις οικογένειες και έτσι θα
αποκτήσουν ψυχολογικά προβλήµατα. 

Αυτή θα ήταν µία τοποθέτηση πολύ πιο κοντά στην πραγµατι-
κότητα για όλα αυτά τα οποία ζούµε από το προηγούµενο διά-
στηµα και έχουµε ζήσει µε πάρα πολλά παραδείγµατα για το πώς
θύµατα κακοποίησης, ακριβώς λόγω της σεξουαλικής ταυτότη-
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τας, συνεχίζουν να κακοποιούνται στον δηµόσιο λόγο διαρκώς
από µία πολιτεία η οποία αρνείται να αναλάβει το δικό της καθή-
κον. 

Υπάρχει, όµως, και ένα δεύτερο ζήτηµα σε σχέση µε τα παιδιά
και την οικογένεια, για το οποίο δεν µου προκαλεί εντύπωση ότι
οι παρατάξεις της Δεξιάς πτέρυγας δεν προβληµατίζονται. Είναι
η πανδηµία της έµφυλης βίας. Θέλετε να συζητήσουµε για τα
προβλήµατα της οικογένειας και των παιδιών; Να συζητήσουµε
για την πανδηµία της έµφυλης βίας. Να συζητήσουµε για τα δικά
σας αποτελέσµατα στην έµφυλη βία. Για το γεγονός ότι από το
2019 έως το 2022 τα περιστατικά που καταγράφει η Ελληνική
Αστυνοµία έχουν αυξηθεί κατά 150%. Είχαµε τέσσερις χιλιάδες
εκατόν εβδοµήντα µία περιπτώσεις το 2019, δέκα χιλιάδες εκα-
τόν τριάντα εννέα περιπτώσεις το 2022. Αυτά είναι τα επίσηµα
που έχουν καταγραφεί. Το 2019 υπήρχαν σαράντα υποθέσεις έµ-
φυλης βίας που εκκρεµούσαν στο δικαστήριο. Το 2022 υπήρχαν
τεσσεράµισι χιλιάδες. Αυτό είναι αποτέλεσµα του νόµου Τσιάρα
που φέρατε για την υποχρεωτική συνεπιµέλεια, ενός νόµου που
ενσωµατώνει όλα τα αντιδραστικά επιχειρήµατα για τον πατέρα,
τη µητέρα, τη γονεϊκή αποξένωση, την υποχρεωτική συνεπιµέ-
λεια και ακριβώς έχει τη βάση της σε όλη αυτή την αρνητική και
αντιδραστική ετεροκανονική αντίληψη για την οικογένεια. 

Και χαίροµαι που µε βάση αυτά που είπε το πρωί ο κ. Τσιάρας,
η τεκµηρίωση που έκανε γιατί το νοµοσχέδιο είναι συνταγµατικό
και για το πώς ορίζει την οικογένεια στο άρθρο 21, στην πραγ-
µατικότητα ήταν τεκµηρίωση ενάντια στο νοµοσχέδιο για την
υποχρεωτική συνεπιµέλεια. Βέβαια, προφανώς, τίποτα από αυτά
δεν είναι ειλικρινή, γιατί δεν έχετε πρόβληµα, δεν πιστεύετε σε
τέτοια ζητήµατα. 

Τι συζητάµε, όµως, σήµερα; Αυτό το οποίο συζητάµε σήµερα,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ότι οι κοινωνικοί αγώνες αλ-
λάζουν τον κόσµο. Αυτό συζητάµε. Η σηµερινή Κυβέρνηση δεν
κάνει χάρη σε κανέναν. Φέρνετε ένα νοµοσχέδιο, όχι γιατί θέλετε
να υπερασπιστείτε δικαιώµατα. Το φέρνετε για να ξεπλύνετε την
ντροπή της πολιτικής σας στα ζητήµατα του κράτους δικαίου και
την ευρωπαϊκή καταδίκη. Αυτό προσπαθείτε να κάνετε. 

Είναι η παράταξη η οποία στο σύµφωνο συµβίωσης είχαν στη-
ρίξει µόνο δεκαεννιά από τους εβδοµήντα πέντε, στο νοµοσχέδιο
για την αναδοχή είχατε ψηφίσει µόλις τέσσερις στους εβδοµήντα
πέντε και λέτε ότι πιστεύετε τη σηµερινή νοµοθετική παρέµβαση.
Φαίνεται στα άδεια κυβερνητικά έδρανα! Φαίνεται στα άδεια βου-
λευτικά έδρανα! 

Ο Βουλευτής σας, τότε εισηγητής, ο κ. Αθανασίου έλεγε τα
ίδια επιχειρήµατα για την αντισυνταγµατικότητα και το άρθρο 21
που σας λένε σήµερα ο Βελόπουλος, η Νίκη, οι Σπαρτιάτες. Είναι
ξέρετε πολύ κλασικό αυτό το µοτίβο πια. Είναι πολύ κλασικό. Διά-
φορες ακροδεξιές βλακείες που έχετε πει στο παρελθόν, πλέον
σας επιστρέφουν και από τη Νίκη και από τον Βελόπουλο και από
τους Σπαρτιάτες. Αλλά µε αυτόν τον τρόπο αποδεικνύεται για
άλλη µια φορά ότι η Νέα Δηµοκρατία ήταν και παραµένει βασικός
χορηγός της άκρας Δεξιάς. 

Είπα εισαγωγικά ότι σε αυτή την Αίθουσα, αν και συζητάµε ένα
νοµοσχέδιο για τα δικαιώµατα, λείπει το οξυγόνο. Και το οξυγόνο
υπάρχει στην κοινωνία, υπάρχει στους αγώνες, υπάρχει σε όλες
και όλους αυτούς, σε όλα τα άτοµα στους οποίους χρωστάµε το
σηµερινό νοµοσχέδιο. Το είπαµε και θα το ξαναπούµε: Το χρω-
στάµε στα χιλιάδες άτοµα που έχουν µετατρέψει το pride σε µια
από τις µεγαλύτερες γιορτές διεκδίκησης και αγάπης που γνω-
ρίζει η χώρα. Το χρωστάµε στην αείµνηστη Μαρίνα Γαλανού. Το
χρωστάµε στον δολοφονηµένο και λινσταρισµένο Ζακ Κωστό-
πουλο, στον οποίο η δικιά σας δηµοτική αρχή αρνήθηκε να βάλει
έστω και ένα σηµείο µνήµης στον τόπο δολοφονίας του. Και
πραγµατικά ελπίζω η νέα δηµοτική αρχή της Αθήνας να «ξεπλύ-
νει» αυτή τη ντροπή για την ιστορική µνήµη της πόλης. 

Και επανέρχοµαι στο κρίσιµο. Οι κοινωνικοί αγώνες αλλάζουν
την κοινωνία. Οι κοινωνικοί αγώνες αλλάζουν τον κόσµο. Μέσα
στην κοινωνία η Αριστερά οφείλει να είναι µία δύναµη βαθύτατου
κοινωνικού µετασχηµατισµού. Το να δηλώνεις ενάντια στην κυ-
ρίαρχη ιδεολογία, δεν σηµαίνει απαραίτητα ότι είσαι. Πολλές
φορές η κυρίαρχη ιδεολογία αναπαράγεται και στο εσωτερικό
οργανώσεων και ρευµάτων που δηλώνουν ότι την πολεµάνε.

Αυτό κάνει και η ίδια η ετεροκανονικότητα. 
Επιτρέψτε µου µια µικρή ιστορική αναφορά και κλείνω. Αυτό

που συζητάµε σήµερα, δεν είναι απλά πίσω από άλλες ευρωπαϊ-
κές χώρες. Είναι πίσω από αυτά που είχε κατακτήσει η σοβιετική
κοινωνία το 1920, τότε που τα δικαιώµατα της γυναίκας αναγνω-
ρίστηκαν, τότε που νοµιµοποιήθηκε η άµβλωση και έγινε δωρεάν,
τότε που ο σοβιετικός ποινικός κώδικας κατήργησε όλους τους
νοµικούς περιορισµούς για τα οµόφυλα ζευγάρια και τα δικαστή-
ρια αναγνώρισαν τη συµβίωση οµόφυλων ζευγαριών. Δυστυχώς,
αυτό το τεράστιο ρεύµα κοινωνικών αλλαγών ανατράπηκε το
1934. Ποινικοποιήθηκε και η οµοφυλοφιλία και αντιµετωπίστηκε
ακόµα και ως φασιστική διαστροφή. Και µπορεί να πει κάποιος
ότι θέλει για την περίοδο 1917-1934, αλλά µεταµοντέρνα δεν
µπορεί να την πει. 

Άρα και µέσα στην Αριστερά και συνολικότερα στο κίνηµα για
την κοινωνική απελευθέρωση υπάρχουν διαφορετικά ρεύµατα
που καθορίζονται από τη σχέση τους µε την κυρίαρχη ιδεολογία.
Δυστυχώς, το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας µε τη σηµερινή του
τοποθέτηση στο συγκεκριµένο ζήτηµα, αρνείται την απελευθε-
ρωτική παράδοσή του 1917 - 1934 και πηγαίνει σε θέσεις σκοτα-
διστικές και αντιδραστικές. 

Κύριε Πρόεδρε, κλείνω. 
Η Κυβέρνηση φέρει ένα νοµοσχέδιο µε κενά, ένα νοµοσχέδιο

το οποίο πολύ αργά έρχεται να φέρει το αυτονόητο, να µην
υπάρχουν αόρατοι άνθρωποι, όλοι να έχουµε τα ίδια δικαιώµατα.
Θέλω να πω στους συναδέλφους της Νέας Δηµοκρατίας, είτε το
ψηφίσετε µε µισή καρδιά είτε το καταψηφίσετε αυτό το µισό νο-
µοσχέδιο θεωρώντας ότι βάζετε κάποιο φρένο σε κάποια εξέλιξη
ενάντια στο έθνος, στην οικογένεια και στην πατρίδα, να είστε
σίγουροι ότι αργά ή γρήγορα το βήµα θα γίνει ολόκληρο. Να σας
το πω σε µια γλώσσα στην οποία µάλλον κατανοείτε πιο εύκολα
µε τα λόγια του Αποστόλου Παύλου: «Η νύχτα όπου να ‘ναι φεύ-
γει και η µέρα κοντεύει να έρθει, γι’ αυτό ας πετάξουµε από πάνω
µας τα έργα του σκότους και ας φορέσουµε τα όπλα του
φωτός». Ή για να το πω στη δικιά µας γλώσσα: «Η κοινωνία θα
προχωρήσει. Την ιστορία τη γράφουν οι αγώνες».

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Καλείται τώρα στο

Βήµα από τη Νέα Δηµοκρατία η κ. Φωτεινή Αραµπατζή. 
Παρακαλώ, κυρία συνάδελφε. 
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προ-

σερχόµαστε στη σηµερινή συζήτηση για την ισότητα στον πολι-
τικό γάµο και µάλιστα οι Βουλευτές της Συµπολίτευσης µε
µεγάλη περίσκεψη και ηθική φόρτιση, αφ’ ενός γιατί πρόκειται
για ένα βαθιά συνειδησιακό, αξιακό, νοµικό, κοινωνικό ζήτηµα -
όσο και αν οι υπέρµαχοι του νοµοσχεδίου διακηρύσσουν ότι πρό-
κειται απλώς για νόµο που τακτοποιεί πρακτικά ζητήµατα-, αφ’
ετέρου γιατί διαχωρίζουµε µε την ψήφο µας για πρώτη φορά τη
θέση µας από την Κυβέρνηση την οποία στηρίζουµε για τα απο-
δεδειγµένα οικονοµικά, κοινωνικά και διεθνή της επιτεύγµατα,
ψηφίζοντας κατά συνείδηση. Ενδεικτικό του αξιακού κώδικα της
Νέας Δηµοκρατίας και φυσικά, του Πρωθυπουργού. 

Τα ερωτήµατα βιοηθικά, ουµανιστικά, ξεπερνούν πολλές
φορές το µπόι µας. Είναι χαρακτηριστικό ότι ακόµα και το µέρος
της κοινωνίας που αντιµετωπίζει θετικά τις ρυθµίσεις του νόµου,
απαντά «ναι» στον γάµο, αλλά «όχι» στην τεκνοθεσία, αγνοώντας
-και όχι άδικα- ότι γάµος ίσον αυτόµατα και δικαιώµατα τεκνοθε-
σίας. Ένδειξη της σύγχυσης που επικρατεί, µιας ατελέσφορη βί-
αιης χρονικά κοινωνικής διαβούλευσης για ένα θέµα που
τροποποιεί τις συντεταγµένες µας. Την ίδια στιγµή που µε µε-
γάλη ευκολία προσπερνάµε τη βούληση της κοινωνίας να ορίζει
τα αξιακά, να ορίζει τα θέσµιά της. 

Τι επιβάλλει τότε τη νοµοθέτηση; Μήπως το ευρωπαϊκό δίκαιο.
Μήπως η αρχή της ισότητας; Μήπως η προστασία των παιδιών;
Μήπως, τελικά, πρέπει να εξελιχθεί ο συντηρητικός θεσµός του
γάµου, ώστε να βρισκόµαστε στη σωστή πλευρά της ιστορίας
και της Ευρώπης, όπως χαρακτηριστικά σχολιάζει ο Στέλιος Ράµ-
φος; Κι αν πρέπει να µιµούµαστε αξιακά την Ευρώπη, προσωπικά
υποστηρίζω την αξία και τη διαχρονία της πολιτισµικής µας ταυ-
τότητας. Ενώ είµαι υπέρµαχη του ευρωπαϊκού κεκτηµένου -δεν
είµαι φαντάζοµαι λιγότερο Ευρωπαία-, είναι πράγµατι εντυπω-
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σιακό ότι τόσο οι αποφάσεις του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου, όσο
και η αδιαµφισβήτητη ορισµοί της Ευρωπαϊκής Συνθήκης Δικαιω-
µάτων του Ανθρώπου δεν επιβάλλουν τον γάµο µεταξύ οµοφύ-
λων, αντιθέτως αφήνουν τα συµβαλλόµενα κράτη να ρυθµίσουν,
µε βάση τις αξίες, τα ήθη, τις παραδόσεις τους, τις εσωτερικές
έννοµες τάξεις. 

Η νοµολογία του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου, πολυπληθής –υπό-
θεση Parry κατά Ηνωµένου Βασιλείου, Βαλλιανάτου κατά Ελλά-
δας, Kopf κατά Αυστρίας- αποδέχεται την προστασία της
οικογένειας µε την παραδοσιακή έννοια, κατ’ αρχάς ως έναν βα-
ρύνοντα και νόµιµο λόγο που θα δικαιολογούσε µια διαφορετική
µεταχείριση, επικαλούµενο το άρθρο 12 της ΕΣΔΑ που κατοχυ-
ρώνει την παραδοσιακή έννοια του γάµου ως την ένωση µεταξύ
ενός άνδρα και µιας γυναίκας. Πιο ρητά δηλαδή και πιο ξεκά-
θαρα η ΕΣΔΑ και από το ίδιο το Σύνταγµά µας, προστατεύει την
οικογένεια, τη µητρότητα, την παιδική ηλικία, τον γάµο και το
θέτει υπό την προστασία του κράτους. 

Ακόµη πιο ξεκάθαρα στην υπόθεση Schalk and Kopf κατά Αυ-
στρίας, το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο υποστηρίζει: Ο γάµος έχει
βαθιά ριζωµένη κοινωνική και πολιτιστική χροιά που µπορεί να
διαφέρει σε µεγάλο βαθµό από τη µια κοινωνία στην άλλη και δεν
πρέπει να βιαστεί να υποκαταστήσει τη δική του κρίση στη θέση
των εθνικών αρχών, οι οποίες είναι σε καλύτερη θέση να αξιολο-
γήσουν και να ανταποκριθούν στις ανάγκες της κοινωνίας.
Μήπως επιβάλλεται, λοιπόν, για λόγους ισότητας;

Διευκρινίζω µε σεβασµό ότι ψήφισα και θα ψηφίσω την άρση
κάθε ανισότητας, κάθε αδικίας που αυτή η Κυβέρνηση έφερε και
αφορά στη ΛΟΑΤΚΙ κοινότητα, καθώς η ελευθερία του σεξουα-
λικού προσανατολισµού είναι αδιαπραγµάτευτη. Η αρχή της ισό-
τητας, όµως, η οποία αποκλείει χαριστικές ρυθµίσεις, επιβάλλει
την ίδια µεταχείριση των ίδιων καταστάσεων, λέγοντας απλά ότι
πολιτικά µεν είµαστε όλοι ίσοι, αλλά κατά τη φύση -εν προκει-
µένω, στο ζητούµενο- ανόµοιοι. 

Το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο κλιµακώνει και αυτονοήτως λέει: Η
προστασία των συµφερόντων των παιδιών, είναι ο νόµιµος στό-
χος, το βέλτιστο συµφέρον του παιδιού. 

Προσωπικά, η έννοια και η ευθύνη µε καθηλώνει. Πώς θα προ-
στατευτούν τα παιδιά του σήµερα και τα µελλοντικά; Προφανώς,
δεν στρουθοκαµηλίζουµε. Υπάρχουν παιδιά στη χώρα µας που
ζουν και αναπτύσσονται σε οµόφυλες οικογένειες και ναι, αυτά
τα παιδιά πρέπει να απολαµβάνουν τα ίδια ακριβώς δικαιώµατα
µε τα υπόλοιπα παιδιά σε θέµατα καταγωγής, διατροφής, ασφα-
λιστικά, συνταξιοδοτικά, κληρονοµικού δικαίου. Άρα, τυχόν κενά
του συµφώνου συµβίωσης οφείλουµε να τα ρυθµίσουµε. 

Όµως, η επίκληση στο συναίσθηµα που επιχειρήθηκε, καθώς
και ψευτοδιλήµµατα του τύπου ετερόφυλοι γονείς ντε φάκτο
ακατάλληλοι, οµόφυλοι γονείς ντε φάκτο υποδείγµατα ή νοµικά
αβάσιµες θεωρίες περί δήθεν ντε φάκτο κατάληξης των παιδιών
οµόφυλων οικογενειών στα ιδρύµατα τη στιγµή που και σήµερα
ο νοµικός γονέας µπορεί να εξουσιοδοτήσει στα πάντα τον κοι-
νωνικό γονέα, δεν προσφέρουν στην αλήθεια. 

Συνάµα, γίνεται επίκληση σε έρευνες που δείχνουν ότι τα παιδιά
που µεγαλώνουν µε οµόφυλα ζευγάρια, δεν έχουν κανένα πρό-
βληµα στην ψυχική τους υγεία ούτε στον σεξουαλικό τους προ-
σανατολισµό. Υπάρχουν, όµως, µόνο αυτές οι µελέτες ή υπάρχουν
και αντικρουόµενες, όπως για παράδειγµα η µελέτη του Πανεπι-
στηµίου του Τέξας; Κι αν ακόµα όλες οι έρευνες ήταν θετικές, κα-
νείς δεν µπορεί να αµφισβητήσει ότι το εξεταζόµενο διάστηµα
είναι µικρό, στην πλειοψηφία τους τα δείγµατα πληθυσµού είναι
ευκολίας και ετερόκλητα και ότι δεν έχουν εξετάσει την ενήλικη
ζωή αυτών των παιδιών που σύµφωνα µε τους ψυχιάτρους, στην
ενήλικη ζωή διαµορφώνεται ο σεξουαλικός προσανατολισµός. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτή)

Τα δεδοµένα είναι περιορισµένα σε αριθµό, είπε η Πρόεδρος
του Ινστιτούτου Υγείας του Παιδιού. Δεν έχουν υπάρξει αρκετές
µελέτες µε υψηλή τεκµηρίωση, είπε η γραµµατέας της Παιδοψυ-
χιατρικής Εταιρείας Ελλάδας. Άρα, προς τι η βιασύνη να ακυρώ-
σουµε διαχρονικές πολιτισµικές µας συνήθειες; Προς τι το ρίσκο
να µη διασφαλίσουµε µε σιγουριά το βέλτιστο συµφέρον του παι-
διού, του αδύναµου εν προκειµένω, αφού εµείς αποφασίζουµε

γι’ αυτό; Άλλωστε, η προστασία των αδυνάτων δεν υπήρξε ανέ-
καθεν θεµελιώδες συστατικό του πολιτισµού; 

Ποιος µπορεί, λοιπόν, συλλήβδην και αξιωµατικά να στερεί
από το παιδί τη ζωτική ανάγκη να έχει πατέρα και µητέρα, να του
στερεί το σύµβολο, τον ρόλο τον ακατάληπτο δεσµό µε τη µη-
τέρα, όταν αυτό θα τεκνοθετείται από δύο άντρες. Μπορεί να το
αγαπούν, να το λατρεύουν, να είναι πανάξιοι άνθρωποι, αλλά
µάνα δεν θα είναι κανείς. Κάποιος θα προσποιείται, µάλιστα, τη
µάνα σε αυτή τη συµβίωση. Τότε, η σύγχυση, η θολή εικόνα του
παιδιού ως προς τα πρότυπα, µε συγχωρείτε, αλλά δεν θα είναι
αόρατη. Το παιδί, συνειδητά και ασυνείδητα, γνωρίζει ότι προ-
ήλθε από µια µάνα, ακόµα και αν την αποχωρίστηκε στο πρώτο
κλάµα της γέννας. Το παιδί, συνειδητά και ασυνείδητα, γνωρίζει
ότι προήλθε από έναν πατέρα, ακόµα κι αν δεν τον γνώρισε ποτέ.
Δεν είναι τυχαίο άλλωστε ότι στην παγκόσµια βιβλιογραφία
υπάρχει όρος για το the unmother child, το αµήτερο παιδί.

Ο ρόλος της µάνας είναι αναντικατάστατος, όχι εξαιτίας των
καθηκόντων που επιτελεί, αλλά εξαιτίας της αγάπης που εκπο-
ρεύεται από ένα ρόλο αρχετυπικό. Είναι οι µάνες, οι αταξινόµη-
τες ηρωίδες, πάνω στους ώµους των οποίων χτίζονται οι
πολιτισµοί και οι θυσίες τους διαµορφώνουν το µέλλον. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτή)

Από ποιων την επιθυµία προέρχοµαι, είναι εγγεγραµµένη στο
ασυνείδητο των ανθρώπων υπαρξιακή αναζήτηση. Η οικογένεια,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε όλα της τα προβλήµατα, τις
απογοητεύσεις, τις παθογένειες, συνενώνει επί χιλιετίες τα φυ-
σικά πρόσωπα σε κοινωνία, µε δεσµούς αίµατος και πνεύµατος. 

Σήµερα η τεκνοθεσία, αύριο η παραγγελία. Διότι, µπορεί το
νοµοσχέδιο να αποκλείει σήµερα την παρένθετη µητέρα, αλλά
είναι βέβαιο πως η εξίσωση των οµόφυλων στο γάµο, τους εξι-
σώνει και στο δικαίωµα της ιατρικώς υποβοηθούµενης αναπαρα-
γωγής. Είναι σχεδόν νοµοτελειακό ότι θα το δώσει σε σχετική
προσφυγή ο ευρωπαίος δικαστής.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τελειώστε, σας πα-
ρακαλώ.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Τελειώνω σε ένα λεπτό. Σας ευχαρι-
στώ.

Οι ίδιες οι συντάκτριες του νοµοσχεδίου άλλωστε το υποστη-
ρίζουν, ενώ ο υπό ψήφιση νόµος θα αναγνωρίζει παιδιά που µε
παρενθεσία πολιτογραφούνται από οµόφυλα ζευγάρια στο εξω-
τερικό. Θα είναι µια νέα κοινωνική µηχανή που εµπορευµατοποιεί
τη µητρότητα, εργαλειοποιεί το γυναικείο σώµα, αδιαφορεί για
τους νόµους της φύσης και µε απληστία διψά για µια εκδικητική
δικαιοσύνη των δικαιωµάτων. 

Εκεί, πού βρίσκεται το συµφέρον του παιδιού στα αλήθεια; Δεν
έχει µόνο δικαιώµατα το οµόφυλο ζευγάρι. Έχει και το παιδί,
πρωτίστως το παιδί. Το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο στην υπόθεση
Frette κατά Γαλλίας λέει: Υιοθεσία σηµαίνει παροχή οικογένειας
σε παιδί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τελειώστε, σας πα-
ρακαλώ.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Κύριε Πρόεδρε, όλοι µίλησαν έντεκα
λεπτά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Όχι, δεν µιλήσαν έν-
τεκα λεπτά. Θέλετε να κάνουµε ανταγωνισµό ποιος θα µιλήσει
πάνω από δέκα λεπτά; Όσο είµαι εγώ εδώ, ένας µόνο µίλησε
πάνω από δέκα λεπτά. Ωραία, τον συναγωνίζεστε.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Μπορώ να έχω ένα λεπτό, κύριε
Πρόεδρε, µε την ανοχή σας;

Κλείνοντας, δύο λόγια για την υποχρέωση του Βουλευτή να
αντιπροσωπεύει τον λαό και για την κατά συνείδηση ψήφο. Δεν
αντιλαµβάνοµαι γιατί το να εκφράζεις την κοινωνία που σε όρισε
να την αντιπροσωπεύεις, ειδικά σε θέµατα αξιακά και κοινωνικά,
είναι παλαιοκοµµατισµός, ψηφοθηρία, αβουλία, ατολµία απέναντι
στην Εκκλησία και τον λαό; 

Προσωπικά, έχοντας ψηφίσει και υπερασπιστεί από την πρώτη
στιγµή της εκλογής µου µέτρα δηµοφιλή και δύσκολα, έχω ανα-
µετρηθεί µε το πολιτικό κόστος και ναι, δεν δείλιασα ποτέ, ακόµα
και στα πολύ δύσκολα που πέρασε αυτή η παράταξη. Να είναι,
λοιπόν, προσεκτικοί όσοι µαθηµένοι στα εύκολα και στις δανικές

10398 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



νίκες, σπεύδουν να µας χαρακτηρίσουν λαϊκιστές, δειλούς και
οπισθοδροµικούς. Δεν απολογείται η κατά συνείδηση ψήφος.
Δεν ψηφίζουµε για την καλή µας διαγωγή. Ψηφίζουµε µε τις
αρχές και τις αξίες µας µε την περί δικαίου αίσθηση. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα)

ΡΑΛΛΙΑ ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ: Αλήθεια!
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Είναι πολύ αλήθεια.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριοι

συνάδελφοι.
Έχετε όλοι τη δυνατότητα να εκφραστείτε. Δεν χρειάζεται

σχολιασµός και ιδίως από καθήµενων. Παρακαλώ, όποιος θέλει
ανεβαίνει στο Βήµα και µιλάει. Δεν στερήσαµε σε κανέναν τον
λόγο.

Τον λόγο έχει η κ. Ασηµακοπούλου από την Ελληνική Λύση. 
ΣΟΦΙΑ - ΧΑΪΔΩ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, φτάσαµε σή-

µερα να συζητάµε για τη δυνατότητα σύναψης γάµου και σε πρό-
σωπα του ιδίου φύλου, η οποία προφανώς και δεν αντα-
ποκρίνεται σε κάποια ρυθµιστική ανάγκη, αλλά µε αυτή –δήθεν-
διασφαλίζεται, όπως λέτε, η αρχή της ισότητας. 

Σύµφωνα µε την καθηγήτρια Αστικού Δικαίου κ. Παντελίδου,
όπως θα καταθέσουµε στα Πρακτικά, κατά τον Άρειο Πάγο για
το στοιχείο της διαφοράς φύλου θα ληφθεί υπ’ όψιν ο αξεπέρα-
στος ορισµός του Μοδεστίνου, σύµφωνα µε τον οποίο ο γάµος
είναι η συνάφεια του άνδρα και της γυναίκας µε σκοπό την κοινή
πορεία και το µοίρασµα όλου του βίου. Συγχρόνως δε, η κοινωνία
του θείου και ανθρώπινου δικαίου, όπου η διαφορά φύλου ανα-
φέρεται ως στοιχείο της υπόστασης του γάµου.

Αυτό δεν αντίκειται στην αρχή της ισότητας και της ελεύθερης
ανάπτυξης της προσωπικότητας που κατοχυρώνονται από το
Σύνταγµα, διότι η αρχή της ισότητας, η οποία αποκλείει χαριστι-
κές ρυθµίσεις ή την αδικαιολόγητη εξοµοίωση ανόµοιων κατα-
στάσεων, επιβάλλει την οµοιόµορφη µεταχείριση των προσώπων
τα οποία βρίσκονται κάτω από τις ίδιες και όχι διαφορετικές συν-
θήκες. Δηλαδή, η µη αναγνώριση του γάµου µεταξύ προσώπων
του ιδίου φύλου είναι δικαιολογηµένη, διότι βρίσκονται κάτω από
διαφορετικές συνθήκες. 

Ο θεσµός του γάµου είναι βαθιά ριζωµένος και συνδεδεµένος
µε την ελληνορθόδοξη παράδοση, την κοινωνική ζωή, αλλά και
την ηθική οντότητα του Έλληνα. Ο θεσµός της ελληνικής οικο-
γένειας αποτελεί τον στυλοβάτη της κοινωνίας µας. Μέσα στην
οικογένεια γεννώνται, αναπτύσσονται και δοκιµάζονται τα υψηλά
αισθήµατα της αφοσίωσης, της αυτοθυσίας και της αυταπάρνη-
σης, της αγάπης και της αλληλεγγύης, χωρίς τα οποία δεν πα-
ράγεται ο κοινωνικός βίος των ανθρώπων. Οι αρχές, οι αξίες µας,
ό,τι µας καθορίζει ως Έλληνες εκπορεύεται και µεταφέρεται
µέσα από αυτήν, αφού αποτελεί το ενεργό κύτταρο διατήρησης
των ηθικών και κοινωνικών αξιών του ελληνικού έθνους, αλλά πε-
ραιτέρω και της δηµογραφικής και πολιτισµικής επιβίωσής του
µέσα από τη συµβολή της οικογένειας στη γέννηση και στην
οµαλή ανάπτυξη των παιδιών. 

Αναντίρρητα το διαχρονικό ελληνικό µεγαλείο οφείλεται σε µε-
γάλο βαθµό στον θεσµό της ελληνικής οικογένειας. Οι ανωτέρω
δύο θεσµοί αποτελούν το θεµέλιο µιας κοινωνίας και του πολιτι-
σµού της και εν ονόµατι της δήθεν προόδου δέχονται σφοδρή
επίθεση, µε αποκορύφωµα τη σηµερινή συζήτηση.

Κατά την ελληνική νοµολογία και επιστήµη, ως γάµος νοείται
η νοµική ένωση και συµβίωση ζευγαριού, δηλαδή η σύσταση οι-
κογένειας µεταξύ ενός άνδρα και µιας γυναίκας. Σύµφωνα δε µε
την ελληνική θεωρία, ο γάµος αποτελεί θεσµό τόσο µε τη νοµική
έννοια του θεσµού, αλλά και µε την έννοια της ελεύθερης υπα-
γωγής δύο ετερόφυλων προσώπων σε µία ένωση-κοινωνία βίου,
η οποία ρυθµίζεται από κανόνες αναγκαστικού δικαίου και παρά-
γει ως αποτελέσµατα έννοµες σχέσεις.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)

Σύµφωνα µε το άρθρο 21 παράγραφος 1 του Συντάγµατος, η
οικογένεια ως θεµέλιο της συντήρησης και προαγωγής του

έθνους, καθώς και ο γάµος, η µητρότητα και η παιδική ηλικία τε-
λούν υπό την προστασία του κράτους. Είναι προφανές ότι το
άρθρο εννοεί την οικογένεια µέσα από τους ρόλους άνδρα και
γυναίκας, όπως τους διαµόρφωσε από αιώνων η κοινωνική πα-
ράδοση του χριστιανικού γάµου. Δεν αναγνωρίζεται δηλαδή,
απλώς το δικαίωµα σύναψης γάµου, για την εγκυρότητα του
οποίου απαιτείται άνδρας και γυναίκα και περαιτέρω το δικαίωµα
ιδρύσεως οικογένειας, αλλά τα δικαιώµατα αυτά, τα οποία θεω-
ρεί δεδοµένα, τα θέτει υπό την προστασία του κράτους.

Στο πιθανό ερώτηµα γιατί αυτά τίθενται υπό την προστασία
του κράτους, την απάντηση τη δίνει η ίδια η διάταξη: Διότι απο-
τελούν θεµέλιο της συντήρησης και προαγωγής του έθνους.
Αναφέρεται ρητώς η οικογένεια, αλλά και ο γάµος, από τον οποίο
δηµιουργείται µετέπειτα η οικογένεια. 

Μπορεί αυτό το νοµοσχέδιο που µας φέρατε να αποτελέσει
θεµέλιο συντήρησης και προαγωγής του έθνους; Δεν µπορεί.
Όταν µιλάµε για οικογένεια, βασική προϋπόθεση είναι η ύπαρξη
παιδιών, κάτι δηλαδή που εξαρχής είναι ανέφικτο για τα οµοφυ-
λόφιλα ζευγάρια. Οικογένεια σηµαίνει µητέρα και πατέρας. Οι
κοινωνικά συµβατικοί σκοποί του θεσµού της οικογένειας συνο-
ψίζονται στην εξασφάλιση της συνέχειας της κοινωνίας και στη
µεταβίβαση από τη µία γενιά στην άλλη του πολιτισµού. Μέσω
των λειτουργιών της η οικογένεια προωθεί σηµαντικούς για το
άτοµο και το σύνολο στόχους, ώστε ο θεσµός αυτός να εµφανί-
ζεται σε όλες τις κοινωνίες και σε όλες τις εποχές. Αγωνίζεται
για να παραµείνει συµπαγής, παρά τις κοινωνικές αλλαγές και τα
νέα ήθη, ίσως διότι η βάση της είναι τόσο ισχυρή, ίσως γιατί στη-
ρίζεται πάνω σε αξίες και παραδόσεις που είναι βαθιά ριζωµένες
µέσα µας.

Τη στιγµή που γειτονικές χώρες όπως η Κύπρος, η Ιταλία, η
Ρουµανία, η Πολωνία κ.λπ. δεν έχουν νοµιµοποιήσει τον γάµο µε-
ταξύ οµοφυλοφίλων, εσείς βιάζεστε να νοµοθετήσετε κάτι το
οποίο είναι αντίθετο και εντελώς ξένο στην πολιτισµική, κοινωνική
και θρησκευτική παράδοση της χώρας µας. 

Η ελληνική οικογένεια στη χώρα µας είναι πολύ δεµένη και έχει
σπουδαία σηµασία και µεγάλη αναγνώριση από το ευρύτερο κοι-
νωνικό σύνολο. Βασικοί πυρήνες σε κάθε ζευγάρι είναι ο πατέ-
ρας και η µητέρα µε τα παιδιά που έρχονται και οι παππούδες
και οι γιαγιάδες που βρίσκονται κοντά στην οικογένεια, τη βοη-
θούν και τη στηρίζουν όπως και όσο µπορούν. 

Η οικογένεια είναι µια λέξη - θεσµός ακατάλυτος ανά τους αι-
ώνες, γι’ αυτό δεν πρέπει να χρησιµοποιείται µε ελαφρότητα,
ούτε να επαναπροσδιορίζεται σύµφωνα προς οποιαδήποτε ιδιο-
τροπία ηθικής ή κοινωνικής προσαρµογής. Είναι η βάση της συν-
τήρησης και της προαγωγής του έθνους, αλλά και θεµέλιο της
ψυχής των Ελλήνων. 

Εσείς αντί να διατηρήσετε τα θεµέλια της ελληνικής οικογέ-
νειας, επιχειρείτε τη διάλυσή τους. Είναι γνωστό ότι τα σάπια θε-
µέλια έχουν ολέθριες συνέπειες για ένα οικοδόµηµα. Αντί να
προσπαθήσετε να διατηρήσετε ακέραια τη δοµή και τη συνοχή
της παραδοσιακής ελληνικής οικογένειας, επιχειρείτε το ακριβώς
αντίθετο. Αντί να χαράξετε τις προδιαγραφές εκείνες µε τις
οποίες θα µπορεί να υπάρξει και σήµερα και αύριο, έτσι ώστε να
βγει αλώβητη από τις προκλήσεις που αντιµετωπίζει εξαιτίας των
πολιτικών σας, επιχειρείτε να τη διαλύσετε. Σε αυτό, όµως, θα
µας βρείτε δυναµικά και ξεκάθαρα απέναντι.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κυρία Σοφία - Χάιδω Ασηµακο-
πούλου καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγ-
γραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε και για την τήρηση του χρόνου.

Ακολουθούν ο κ. Καλαφάτης και η κ. Μανωλάκου.
Ορίστε, κύριε Καλαφάτη, έχετε τον λόγο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε µια συζήτηση όπως η απο-

ψινή, µια συζήτηση που αφορά δικαιώµατα, που αφορά ένα θέµα
για το οποίο υπάρχουν πολλές απόψεις, είναι ανάγκη να επικρα-
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τήσουν δύο στοιχεία: Πρώτον, ήπιος λόγος, µε επιχειρήµατα,
χωρίς ακρότητες και αφορισµούς. Και δεύτερον -άµεσα συναρ-
τηµένο µε το πρώτο- σεβασµός στην άλλη άποψη. Και αυτό το
τόνισε από την πρώτη στιγµή ο Πρωθυπουργός Κυριάκος Μη-
τσοτάκης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξέρουµε όλοι ότι ο πολιτικός
γάµος -το τονίζω, ο πολιτικός γάµος- είναι ένα νοµικό συµβόλαιο
µεταξύ δύο ανθρώπων που αποφασίζουν να ενώσουν τις ζωές
τους, ένα συµβόλαιο που παράγει δικαιώµατα και υποχρεώσεις
για τον καθένα από αυτούς. Με το νοµοσχέδιο που συζητάµε
επεκτείνεται η δυνατότητα αυτή, η δυνατότητα πολιτικού γάµου,
η δυνατότητα για ένα νοµικό συµβόλαιο δικαιωµάτων και υπο-
χρεώσεων σε κάθε ζευγάρι. Δίνει λύσεις σε προβλήµατα που
απασχολούν λίγους, δεν αφαιρεί όµως κανένα δικαίωµα από κα-
νέναν άλλο. Δεν επιβαρύνει κανέναν. Κάνει αυτό που έχουν κάνει
τριάντα έξι χώρες του κόσµου, οι είκοσι στην Ευρώπη. Συγκλίνει
έτσι η Ελλάδα µε την Ευρώπη στον δρόµο της ανάπτυξης, της
προόδου και των δικαιωµάτων για όλους τους πολίτες, χωρίς
εξαιρέσεις και αποκλεισµούς. Και αυτό συνάδει µε τις αρχές και
τις αξίες της φιλελεύθερης παράταξης της Νέας Δηµοκρατίας,
το κόµµα της ελευθερίας, της ισότητας, της δικαιοσύνης, της ευ-
θύνης και της αλληλεγγύης. Το κόµµα που είναι ξεκάθαρα προ-
σανατολισµένο στις αξίες της Δύσης, όπως διακήρυξε ο ιδρυτής
µας Κωνσταντίνος Καραµανλής. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση αυτή, συνεπής σε
όλα όσα είχε δεσµευθεί, συνεχίζει τις µεταρρυθµίσεις στην οικο-
νοµία, το κράτος, τη δικαιοσύνη, την εκπαίδευση, την υγεία. Προ-
χωρά ταυτόχρονα και σε αυτή τη µεταρρύθµιση που αφορά τα
ανθρώπινα δικαιώµατα. Και βέβαια -όπως τόνισε ο Πρωθυπουρ-
γός Κυριάκος Μητσοτάκης- δίνει έµφαση στη «στήριξη της ελ-
ληνικής οικογένειας που αποτελεί απόλυτη και αδιαπραγµάτευτη
προτεραιότητα». Στην κατεύθυνση αυτή έχει ήδη πάρει σηµαν-
τικά µέτρα και συνεχίζει µε δόρυ αιχµής το νέο Υπουργείο Κοι-
νωνικής Συνοχής και Οικογένειας που έχει θεσπίσει. 

Είναι σηµαντικό να τονιστεί πως µε την παρούσα κυβερνητική
νοµοθετική πρωτοβουλία. Πρώτον, επιδιώκεται να επιλυθεί ένα
πρόβληµα που υπάρχει και θα υπάρχει στην κοινωνία. Δεύτερον,
αποκλείεται η µετατροπή των γυναικών σε µηχανή παραγωγής
παιδιών κατά παραγγελία εφόσον δεν υπάρχει καµµία παρέµβαση
στο καθεστώς της υποβοηθούµενης αναπαραγωγής. Τρίτον, δεν
υιοθετούνται επ’ ουδενί οι έννοιες «Γονέας 1» και «Γονέας 2». 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µετά από µια µακρά συζήτηση
σε πολλά επίπεδα γίνεται καθαρό πιστεύω ότι η Κυβέρνηση δεν
προχωρά σε τίποτε διαφορετικό από ό,τι έχουν αναγνωρίσει ως
πολιτικό αστικό δικαίωµα οι περισσότερες ευρωπαϊκές χώρες.
Δίχως να παίρνει κάτι από κάποιον για να το δώσει σε κάποιον
άλλον, γίνεται µια σηµαντική κίνηση ως προς τα δικαιώµατα µιας
πολύ µικρής µερίδας συµπολιτών µας. Ο Πρωθυπουργός έχει
αποδείξει στην πράξη πως τολµά να λαµβάνει δύσκολες αποφά-
σεις όταν θεωρεί πως αυτές προστατεύουν το δηµόσιο συµφέ-
ρον και προάγουν το κράτος δικαίου, υπηρετούν την ευηµερία,
την ισότητα και την ελευθερία των πολιτών. Μέσα σε αυτό το
πλαίσιο εισάγεται από την Κυβέρνηση και το υπό συζήτηση νο-
µοσχέδιο. Ένα νοµοσχέδιο που έρχεται να προστεθεί στη συνο-
λικά ασκούµενη κυβερνητική πολιτική µε σταθερό
προσανατολισµό την σύγκλιση µε την Ευρώπη σε όλους τους το-
µείς. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας) 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας ευχα-

ριστούµε για τον χρόνο. Πολύ σηµαντικό. 
Η κ. Μανωλάκου έχει τον λόγο.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Εξαρχής τοποθετηθήκαµε µε ειλι-

κρίνεια οι Βουλευτές του ΚΚΕ ότι το σχέδιο νόµου που µας κου-
νάτε σαν δείγµα προοδευτισµού, δεν αφορά την κοινωνική
αναγνώριση των οµόφυλων ζευγαριών να διαλέγουν µια µορφή
συµβίωσης και έτσι να ρυθµίζονται κάποιες µεταξύ τους προσω-
πικές, οικονοµικές, κοινωνικές και άλλες σχέσεις. Ούτε αφορά
στην ανάγκη να σπάσει η κοινωνική προκατάληψη σε βάρος τους
που µπορεί να δυσκολεύει την επιλογή τους στη συµβίωση ή να
έχουν δυσκολίες να βρουν σπίτι ή να προσληφθούν σε δουλειά

και ούτω καθεξής. Αντίθετα διευκόλυνε οµοφοβικά σύνδροµα και
ρατσισµό που εµείς τα καταδικάζουµε. 

Το νοµοσχέδιο, λοιπόν, θεσµοθετεί πολιτικό γάµο για οµόφυλα
ζευγάρια προκειµένου να τους αναγνωριστεί η κοινή γονική ευ-
θύνη, τεκνοποίηση ή τεκνοθεσία που δεν καλύπτονται σήµερα µε
το σύµφωνο συµβίωσης. Συνεπώς,  πολιτικός γάµος και γονική
ευθύνη πάνε αγκαλιά. Και µην υποκρίνεστε, κύριοι της Κυβέρνη-
σης, λέγοντας ότι το νοµοσχέδιο δεν αναφέρει πουθενά τεκνο-
ποίηση ή τεκνοθεσία. Κοροϊδεύετε, όπως κοροϊδέψατε και τους
αγρότες. Επίσης, µόνο το 18% των χωρών παγκοσµίως το ανα-
γνωρίζουν. 

Η κοινή γονική ευθύνη οµόφυλων ζευγαριών µπορεί να προ-
κύψει κυρίως µε την ιατρικώς υποβοηθούµενη αναπαραγωγή.
Είναι η εξέλιξη της επιστήµης για τα υπογόνιµα ζευγάρια.
Ωστόσο έχει φέρει µε τραγικό τρόπο στο προσκήνιο το από-
στηµα που δηµιουργεί η εµπορευµατοποίηση της αναπαραγωγι-
κής διαδικασίας και τις σοβαρές παρενέργειες που προκαλεί η
αξιοποίηση των επιστηµονικών κατακτήσεων µε κριτήριο το κέρ-
δος, παράνοµο αλλά και νόµιµο. Τραγικό παράδειγµα στα Χανιά,
που µέσα από την ιστοσελίδα ισχυρίζεται ότι η συγκεκριµένη
ιδιωτική κλινική «πραγµατοποιεί το όνειρό σας για απόκτηση παι-
διού εδώ και είκοσι πέντε χρόνια». Η πραγµατικότητα, όµως, απο-
δείχθηκε πολύ διαφορετική. Γυναίκες έπεσαν θύµατα στυγνής
εκµετάλλευσης καθώς αναγκάστηκαν να κυοφορήσουν και να
γεννήσουν σε συνθήκες εργασιακής εκµετάλλευσης και οµηρίας
έναντι αµοιβής µερικών χιλιάδων ευρώ. Ζευγάρια που επιθυµού-
σαν ένα παιδί οδηγήθηκαν να πληρώσουν αδρά όχι µόνο για τις
ιατρικές διαδικασίες αλλά και για τις υποστηρικτικές ενέργειες
της δηµιουργίας πλαστών δικαιολογητικών και δικαστικών απο-
φάσεων, της παραποίησης εγγράφων, της κατάρτισης εικονικών
συµφωνιών συµβίωσης, ακόµα και της εξεύρεσης εικονικών συ-
ζύγων επί πληρωµή. Τελικά, να πως η δωρεά ωαρίων και η πα-
ρένθετη µητρότητα µετατρέπονται από πράξη αλτρουισµού σε
οικονοµική συναλλαγή. 

Μπορείς, λοιπόν, να κλείσεις τα µάτια απέναντι στη µετατροπή
του ίδιου του παιδιού σε εµπόρευµα που παραγγέλνεται και αγο-
ράζεται; Συνεπώς, εµπορευµατοποιείται η διαδικασία της τεκνο-
θεσίας και της τεκνοποίησης µε τη µορφή εµπορευµατοποίησης
του γυναικείου σώµατος και εκµετάλλευσης της γυναίκας αλλά
και του εµπορίου ωαρίων. Θύµατα κυρίως ευάλωτες γυναίκες,
µετανάστριες, γυναίκες που ζουν σε συνθήκες φτώχειας και κοι-
νωνικού αποκλεισµού. Μέχρι και αγγελίες για παρένθετες γυναί-
κες ή για δότριες ωαρίων κυκλοφορούν στο διαδίκτυο. 

Ωστόσο το παιδί έχει το δικαίωµα να βιώσει το ανθρώπινο χα-
ρακτηριστικό της αµφίπλευρης σχέσης µητρότητας-πατρότητας.
Οι νόµοι που θεσπίζονται πρέπει να υποβοηθούν αυτό το δι-
καίωµα και όχι να το ανατρέπουν. Κι εσείς το ανατρέπετε. Και µη
λέτε ότι ενδιαφέρεστε για την προστασία του παιδιού. Ξεχάσατε
την εκπαιδευτικό στη Σαντορίνη που έπαιρνε µαζί στο σχολείο
το αγοράκι της είκοσι µηνών γιατί το κράτος δεν της εξασφάλιζε
βρεφονηπιακό σταθµό δωρεάν και ο µισθός µόλις έφτανε το
ενοίκιο; Γι’ αυτό είναι προκλητικές οι αναφορές της Κυβέρνησης
ότι προωθεί µε αυτό το νοµοσχέδιο την εµπέδωση της ισότητας
και τη δηµιουργία µιας κοινωνίας χωρίς διακρίσεις. Οι ανισότητες
όχι απλά ζουν και βασιλεύουν αλλά θεριεύουν στη βάση της βάρ-
βαρης ταξικής πολιτικής που εµπορευµατοποιεί και ιδιωτικοποιεί
κάθε λαϊκή ανάγκη. Ουσιαστικά, η Κυβέρνηση διασφαλίζει το δι-
καίωµα πλούσιων ζευγαριών να αποκτήσουν παιδιά, δηλαδή, ζευ-
γάρια µε οικονοµική δυνατότητα να προσφύγουν στην εµπορική
παρένθετη µητρότητα ή να προχωρήσουν σε ιδιωτικές υιοθεσίες
παιδιών από Ελλάδα και εξωτερικό. 

Την ίδια στιγµή, όµως, τα νέα ζευγάρια ζουν στην ανασφάλεια
του χαµηλού εισοδήµατος, της έλλειψης στέγης, της ακρίβειας,
δυσκολεύονται να κάνουν οικογένεια ή να καλύψουν στοιχει-
ώδεις ανάγκες του παιδιού από την αντιλαϊκή πολιτική της Κυ-
βέρνησης, όπως και των προηγούµενων Κυβερνήσεων ΣΥΡΙΖΑ
και ΠΑΣΟΚ. Μάλιστα τις τελευταίες δεκαετίες στο όνοµα της ισό-
τητας βλέπουµε να αφαιρούνται ιστορικές κατακτήσεις, όπως η
τάση εξίσωσης ορίων συνταξιοδότησης ανδρών, γυναικών γιατί
έτσι επιτάσσουν τα κέρδη του κεφαλαίου. 

Τα ίσα δικαιώµατα αξιοποιούνται, λοιπόν, σήµερα ως παρωπί-
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δες για να κρύψουν τη γιγάντωση των κερδών του κεφαλαίου
από την εµπορευµατοποίηση του γυναικείου σώµατος, της αν-
θρώπινης αναπαραγωγής αλλά και το επικερδές εµπόριο παι-
διών. Στο όνοµα πάλι αυτής της ισότητας γκρεµίζονται
κοινωνικές κατακτήσεις για να προωθηθεί ο ανορθολογισµός
που οδηγεί στην αποσύνδεση του ανθρώπου από κάθε αντικει-
µενικό προσδιορισµό, φύλο, τάξη κ.λπ., διευκολύνοντας τη χει-
ραγώγησή του στο πλαίσιο του συστήµατος. 

Δεν είναι κρυφό ότι υπάρχει σχετικό µνηµόνιο της αµερικανι-
κής κυβέρνησης µε υπογραφή Μπάιντεν για την προώθηση σε
όλες τις χώρες του κόσµου της ατζέντας των ΛΟΑΤΚΙ, συµπερι-
λαµβανοµένου του γάµου και της τεκνοθεσίας. Και το ΝΑΤΟ,
όµως, που ευθύνεται για δεκάδες εγκλήµατα στην ανθρωπότητα
υπερηφανεύεται πως το 2002 πρώτο αναγνώρισε το γάµο των
οµόφυλων ζευγαριών. Από πού κι ως πού αυτός ο ιµπεριαλιστι-
κός οργανισµός δείχνει τέτοιο ενδιαφέρον. Δεν σας προβληµα-
τίζει;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, κυρία συνάδελφε.

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Τελειώνω. Αποδεικνύεται, λοιπόν,
ότι στην κοινωνία της ταξικής εκµετάλλευσης και των ταξικών
διαχωρισµών η ισότητα στο νόµο διαιωνίζει την ανισοτιµία στην
πραγµατική ζωή. Καµµιά αυταπάτη, λοιπόν και ειδικά γι’ αυτούς
που βάζουν πλάτη ψευτοπροοδευτισµό της ταξικής εκµετάλλευ-
σης. Να, γιατί καταψηφίζουµε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε. 

Συνεχίζουµε τώρα µε τον κ. Παπαδάκη Παράσχο. 
ΠΑΡΑΣΧΟΣ ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Για να ευθυµήσουµε και λίγο το χειρότερο απ’ όλα δεν το

άκουσα, δεν εντοπίστηκε. Και είναι το εξής. Εάν ο γιος µου γνω-
ρίσει µία γυναίκα η οποία προέρχεται από µία οικογένεια από
οµοφυλόφιλες γυναίκες, κύριε Υπουργέ, θα έχει δύο πεθερές κι
εγώ δύο συµπεθέρες. Αυτά έτσι λίγο να το χαλαρώσουµε, γιατί
άµα το πάρουµε στα σοβαρά, που είναι πάρα πολύ σοβαρό, πρέ-
πει να πηδήξουµε από την ταράτσα. 

Ο Αρχιεπίσκοπος Χριστόδουλος σε µια οµιλία του τον Ιούνιο
του 2000 είχε προβλέψει όλα αυτά τα οποία συζητάµε σήµερα.
Τι είχε πει; Γι’ αυτό λέω ότι είναι πολύ πιο σοβαρό το ζήτηµα και
δεν είναι µόνο θέµα αντισυνταγµατικότητας ή ότι είναι κόντρα
στη θρησκεία µας. Είχε αναφέρει ότι θέλουν να µας κάνουν µία
µάζα ανθρώπων, να ζούµε σε έναν χώρο, χωρίς συνείδηση, χωρίς
ιδανικά, χωρίς αρχές, χωρίς αξίες, σαν τα πρόβατα. Μόνο και
µόνο για να υπάρχουµε ανάµεσά τους, να πληρώνουµε τους φό-
ρους και να υποταχθούµε σε µια παγκόσµια τάξη πραγµάτων
που υιοθετεί και υπηρετεί ο Κυριάκος Μητσοτάκης και η Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας και όποιος ψηφίζει αυτό το νοµο-
σχέδιο. Θέλουν να υποδουλώσουν και να καταπνίξουν ό,τι είναι
ανάχωµα στα σχέδια και σενάριά τους. Δεν θέλουν ούτε συνεί-
δηση, ούτε αρχές, ούτε αξία, ούτε οικογένεια, τίποτα. 

Η Νέα Δηµοκρατία νοµιµοποίησε το παράνοµο. Νοµιµοποίησε
τους λαθροµετανάστες. Τώρα έρχεται να κάνει φυσιολογικό το
αφύσικο, να καταργήσει τις ιερές φιγούρες του πατέρα και της
µητέρας. Και το οξύµωρο ξέρετε ποιο είναι; Και το λέω κυρίως
στη Νέα Δηµοκρατία. Ο Κυριάκος Μητσοτάκης όταν ήταν αντι-
πολίτευση και Αρχηγός της Νέας Δηµοκρατίας το 2018 καταψή-
φισε το άρθρο 8 του ν.4538/2018 όπου επιτρέπεται στα οµόφυλα
ζευγάρια η αναδοχή ανηλίκου. Που θέλουν και τεκνοθεσία.
Πόσες αιτήσεις για αναδοχή ανηλίκων έγιναν από το 2018 και τι
άλλαξε στον Κυριάκο Μητσοτάκη µετά από πέντε χρόνια που
ήρθε στην κυβέρνηση. Γιατί τότε καταψήφισε ο ίδιος την ανα-
δοχή ανηλίκου και σήµερα φέρνει την τεκνοθεσία. Αυτά όλα σκε-
φτείτε και απευθύνοµαι στον ελληνικό λαό. Αναλογιστείτε το τι
γραµµάτια εξαργυρώνουν.  

Το τι είναι παράνοµο και τι είναι νόµιµο το αποφασίζουµε εµείς,
η Βουλή. Είναι ένα αυθαίρετο και σήµερα το νοµιµοποιούµε. Νο-
µιµοποιούµε, αποποινικοποιούµε τα ναρκωτικά. Αποποινικοποι-
ούµε, γιατί τρελαθήκαµε, την ανθρωποκτονία. Όµως, το τι είναι
φυσικό και τι είναι αφύσικο δεν ορίζεται από κανέναν ανθρώπινο
παράγοντα και µε κανένα νοµοσχέδιο. 

Νοµικά, ένα-ένα, όσο µπορώ στο χρονικό διάστηµα που µου

δίνεται, αποδοµώντας τα επιχειρήµατα τα οποία δεν µπορούν να
πείσουν ούτε παιδί στο νηπιαγωγείο. Πρώτον, νοµικά το υπό
κρίση νοµοσχέδιο, το είπαν όλοι, είναι αντισυνταγµατικό. Το λέει
ο κ. Βορίδης, Βουλευτής Επικρατείας της Νέας Δηµοκρατίας.
Παραβιάζει το άρθρο 21 του Συντάγµατος που λέει -δεν το δια-
βάζω όλο- ότι προστατεύει τη µητρότητα. Με αυτό το νοµοσχέ-
διο δεν υπάρχει µητρότητα και την πετάτε στο καλάθι των
αχρήστων. Πρώτον. 

Δεύτερον, παραβιάζει το άρθρο 1 παράγραφος 3 του Συντάγ-
µατος όπου λέει ότι όλες οι εξουσίες πηγάζουν από το λαό και
ασκούνται υπέρ αυτού και του έθνους. Δεν ψηφίζουµε εδώ µέσα
το τι θέλουµε εµείς. Ψηφίζουµε αυτό το οποίο είναι προς το συµ-
φέρον του έθνους, της Ελλάδος και φυσικά όχι κάτι που είναι
κόντρα σε αυτό.

Άρθρο 52, η ελεύθερη και ανόθευτη εκδήλωση της λαϊκής θέ-
λησης ως έκφραση της λαϊκής κυριαρχίας τελεί υπό την εγγύηση
όλων των λειτουργών της πολιτείας. 

Και φυσικά η Διεθνής Συνθήκη του Στρασβούργου για τις υιο-
θεσίες που κι εκεί αναφέρει πατήρ και µήτηρ. Δεν υπάρχει διε-
θνής συνθήκη, ευρωπαϊκή συνθήκη ή οτιδήποτε άλλο που να λέει
Κίτσος µε Τάκη και  Νικολέτα µε Μαρία. Αυτά δεν υφίσταται. Ξε-
χάστε τα. Άρα, πάνε περίπατο τα νοµικά σας επιχειρήµατα επί
αυτού του νοµοσχεδίου. 

Και φυσικά παραβιάζονται τα άρθρα 1 και 52 του Συντάγµατος
που προανέφερα, διότι όταν θέτεις σε διαβούλευση ένα νοµο-
σχέδιο έχει χίλια διακόσια σχολεία και τα χίλια εκατόν ενενήντα
εννιά είναι αρνητικά, όταν δεν περνάει οµόφωνα από το Υπουρ-
γικό Συµβούλιο, όταν κάνετε µασάζ για να χαλαρώσετε τους
Βουλευτές σας για να ψηφίσουν το νοµοσχέδιο αυτό, τότε σί-
γουρα παραβιάζεις τη λαϊκή κυριαρχία. Και το ξαναλέω, εδώ
µέσα εκπροσωπούµε κάποιους ανθρώπους που µας ψήφισαν.
Κάντε µια βόλτα αυτοί που θα το ψηφίσετε να δείτε τι λένε οι ψη-
φοφόροι σας, που όταν είναι να σας ψηφίσουν τρέχετε από κα-
φενείο σε καφενείο, λαϊκή σε λαϊκή για να πάρετε την ψήφο και
µόλις έρχεστε εδώ µέσα αλλάζουµε, πάµε στην κοµµατική πει-
θαρχία. Δεν εκπροσωπείτε τον εαυτό σας, κύριοι. 

Το επιχείρηµα του Μητσοτάκη που βγήκε στην ΕΡΤ ότι θέλει
να προστατεύσει τα παιδιά σε περίπτωση θανάτου του ενός
γονέα που υιοθέτησε το παιδί διότι δεν έχει συγγενή σχέση ο
σύντροφος οµοφυλόφιλος, είναι κι αυτό ψέµατα. Ή το νοµικό
του επιτελείο είναι για να φεύγει ή λέει ψέµατα. Διότι υπάρχει το
άρθρο 1592 του Αστικού Κώδικα, ορισµός επιτρόπου, που προ-
στατεύει αυτά τα παιδιά. Δεν πάνε στο ίδρυµα, όπως έβγαινε και
ψευδώς έλεγε στην ΕΡΤ. Μπορεί ο υιοθετών γονέας οµοφυλό-
φιλος να αφήσει µε διαθήκη το ποιος θα ασκήσει τη γονική µέρι-
µνα µετά θάνατον. Και ακόµα ακόµα µπορεί και ο εν ζωή
οµοφυλόφιλος να υιοθετήσει αν δεχτεί το ανήλικο. Πάει κι αυτό
το επιχείρηµα. Το ίδιο συµβαίνει φυσικά και στους ετεροφυλό-
φιλους. Γιατί η εκούσια αναγνώριση αναγνωρίζεται στα φυσικά
τέκνα όχι στα θετά. Το ίδιο συµβαίνει και στους ετερόφυλους.

Ένα άλλο επιχείρηµα το οποίο µας λένε είναι ότι γίνεται σε
άλλες χώρες. Γίνεται σε τριάντα έξι χώρες. Διακόσιες χώρες έχει
ο κόσµος. Άρα, µιλάµε για το 17%. Σε άλλες χώρες, στην Αµερική
επιτρέπεται και η ποινή του θανάτου. Να την νοµοθετήσουµε; Σε
άλλες χώρες όπως στην Ολλανδία επιτρέπονται τα ναρκωτικά.
Να τα νοµοθετήσουµε; Στη Φινλανδία δεν απαγορεύεται ρητώς
η κτηνοβασία. Να το νοµοθετήσουµε; Είναι επιχείρηµα αυτό; 

Γιατί δεν νοµοθετείτε κάτι θετικό; Γιατί δεν παίρνετε τους µι-
σθούς της Φινλανδίας, της Σουηδίας, της Νορβηγίας να τους φέ-
ρετε στην Ελλάδα; Γιατί δεν νοµοθετείτε και δεν υιοθετείτε το
δηµόσιο σύστηµα υγείας της Γερµανίας και της Αµερικής και
πρέπει να παίρνουµε ό,τι αρνητικό και σκουπίδι υπάρχει;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Εδώ δεν µιλάµε, κύριοι, για δικαίωµα. Εδώ µιλάµε για φύση.
Μπορεί κάποιοι να διεκδικούν το δικαίωµα να φυτεύουν δέντρα
µε τη ρίζα προς τα πάνω και όχι προς τα κάτω στο χώµα. Μπορεί
κάποιος να διεκδικεί το δικαίωµα να έχει δύο κεφάλια και δέκα
χέρια και κάποιος να διεκδικεί το δικαίωµα να αυτοπροσδιορίζε-
ται γάτα, σκύλος ή οτιδήποτε άλλο. Τι σηµαίνει αυτό; Θα έρθει
το κράτος και θα πει αφού διεκδικείς αυτό το δικαίωµα εγώ θα
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στο αναγνωρίσω; Αυτοί ακόµα οι άνθρωποι οι οµόφυλοι που διεκ-
δικούν την τεκνοθεσία έχουν γεννηθεί και έχουν αναπαραχθεί,
το θέλουν δεν το θέλουν, µε τη συνεύρεση ανδρός και γυναικός,
όπως και τα παιδιά που θέλουν να τεκνοθετήσουν. Δεν αλλάζει
αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ολοκλη-
ρώστε, κύριε συνάδελφε. 

ΠΑΡΑΣΧΟΣ ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ: Τελειώνω.
Δεν µπορείς µε έναν νόµο να καταργήσεις το µητρικό φίλτρο,

το µητρικό χάδι, το µητρικό ένστικτο, τη στιβαρότητα του πα-
τέρα, την ασφάλεια που προσφέρει ο πατέρας και το πρότυπο
του πατέρα. Φανταστείτε τα ψυχολογικά προβλήµατα αυτών των
παιδιών, το bullying που θα ζήσουν όταν πηγαίνει να παίρνει τον
έλεγχο το σχολείο ο Κίτσος µε τον Μήτσο και θα βλέπει το παιδί
µου, γιατί το δικό µου το παιδάκι θα έχει ψυχολογικό πρόβληµα,
όταν θα έρθει το σχολείο και θα µου πει: Γιατί µπαµπά ο Μάριος
έχει δύο µπαµπάδες; Ποιος το γέννησε; Τι θα του πω εγώ αυτού
του παιδιού; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, ολοκληρώστε. 

ΠΑΡΑΣΧΟΣ ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ: Και τελειώνοντας, κλείνω…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κλείστε,

σας παρακαλώ.
ΠΑΡΑΣΧΟΣ ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, τριάντα

δεύτερα πραγµατικά. Κλείνω, θέλοντας να απευθύνω ένα µήνυµα
στους Έλληνες πολίτες. Μη γίνετε µάζα, Έλληνες, µη γίνετε νού-
µερα χωρίς συνείδηση. Μείνετε σταθεροί στα ιδανικά της πατρί-
δας. Μην απελπίζεστε γιατί η Ελλάδα δεν είναι ο Μητσοτάκης,
δεν είναι ο Ανδρουλάκης, δεν είναι ο Βελόπουλος, δεν είναι ο
Κουτσούµπας. Είναι ο αρχαίος πολιτισµός µας, οι ήρωες που πο-
λέµησαν για µας…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τέλειωσαν
και τα τριάντα δευτερόλεπτα. 

ΠΑΡΑΣΧΟΣ ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ: …ο Πλάτωνας, ο Σωκράτης, ο Αρι-
στοτέλης, όλοι αυτοί και γι’ αυτά τα ιδανικά θα πεθάνουµε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε. 
Τώρα τον λόγο έχει η κ. Κουρουπάκη. Ήσυχα παρακαλώ, κύριε

συνάδελφε.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε. 
Δεν καταλαβαίνω. Μισό λεπτό, µισό λεπτό. Είχατε το δικαίωµα

να µιλήσετε. Ο τρόπος σας είναι απαράδεκτος. 
Κύριε Παπαδάκη, είναι απαράδεκτος ο τρόπος σας. Είστε απα-

ράδεκτος. Παρακολούθησα τη διαδικασία. Καθίστε, σας παρα-
καλώ. Ο τρόπος σας, ο τρόπος συµπεριφοράς σας ήταν απα-
ράδεκτος. Σας παρακολούθησα και µε το νόηµα που κάνατε στη
συνάδελφο Βουλευτή.

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Ελληνικής
Λύσης)

Κυρία Χρηστίδου, µπορείτε να καθίσετε; Κοιτάξτε, στην Αί-
θουσα εδώ και πάρα πολλά χρόνια γίνεται σόου από διάφορες
πλευρές. Η κ. Χρηστίδου δεν σας προσέβαλε και δεν σας προκά-
λεσε, κύριε Παπαδάκη. Ακούστε τι σας λέω. Παρακολούθησα όλη
τη σκηνή πως φύγατε από δω από το µικρόφωνο και κατεβήκατε. 

Σας παρακαλώ, θέλω να ζητήσετε, πιστεύω ότι θα µπορούσατε
να ζητήσετε συγγνώµη για τον τρόπο µε τον οποίο συµπεριφερ-
θήκατε. Το πιστεύω ακράδαντα και σας το ζητώ, πέρα από τις
απόψεις σας. 

Κυρία Χρηστίδου, καθίστε. Ό,τι και να λέτε δεν γράφεται στη
διαδικασία. Θέλετε να διακόψουµε τη διαδικασία; Πιστεύετε ότι
αυτό θα ήταν κάτι που θα σας βοηθούσε; 

Πολλοί στην Αίθουσα έχουν µια διαφορετική άποψη από την
Κυβέρνηση. Έχω ζήσει και από άλλες Κοινοβουλευτικές Οµάδες
στο παρελθόν να κάνουν σόου και δεν το επιτρέπω. Ωραία, αφού
το κατανοήσατε ότι έγινε λάθος, το αποδέχοµαι.

Κάνανε και άλλοι σόου στην Αίθουσα τα προηγούµενα χρόνια.
Είχαµε εδώ τον κ. Καµµένο, είχαµε τη Χρυσή Αυγή, είχαµε διά-
φορους που κάνανε σόου. 

Κυρία Κουρουπάκη, µε συγχωρείτε πάρα πολύ για τη διακοπή

αλλά θα έπρεπε να γίνει κατανοητό σε όλους ότι µε σεβασµό
πρέπει να µιλούν στο Σώµα. 

Παρακαλώ, έχετε τον λόγο. 
ΑΣΠΑΣΙΑ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, λόγω της κρι-

σιµότητας του ζητήµατος δεν θα αρκεστώ σε παράθεση θέσεων
αλλά συνειδητά θα σας απευθύνω ερωτήµατα που θέτει η αγνοη-
µένη πλειοψηφία της κοινωνίας. 

Κατ’ αρχάς, παρατηρώ ότι αυτή την περίοδο λαµβάνει χώρα
µια συντονισµένη προσπάθεια από τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης
να εµφανίζουν κάθε άποψη που αποστασιοποιείται από αυτή της
Κυβέρνησης ως σκοταδιστική και αντιδραστική. Κάθε αντίθετη
άποψη στοχοποιείται και γίνεται αντικείµενο χλεύης. 

Όλοι όσοι έχουν σοβαρές αντιρρήσεις και όχι µόνο οι άνθρω-
ποι µε παραδοσιακές αξίες -που υποστηρίζουν ότι ο γάµος είναι
ένας θεσµός δηµιουργίας και αναπαραγωγής και όχι µέσο νοµι-
µοποίησης ιδεοληψιών -δέχονται ένα άνευ προηγουµένου µπού-
λινγκ. Αυτή η δικτατορία της χλεύης που έχει επιβληθεί από τα
επιδοτούµενα µέσα µαζικής ενηµέρωσης έχει σκοπό να φυτέψει
στο µυαλό µας αναστολές και φοβίες, µην τυχόν πούµε κάτι που
θα µας εκθέσει στην ειρωνεία τους. 

Σε αυτό το ναρκοθετηµένο πεδίο δηµόσιου διαλόγου θα ζητή-
σουµε από κάθε λογικό άνθρωπο να µην υποχωρήσει. Όλοι µαζί
απαντούµε µε τη φράση του Στρατηγού Μακρυγιάννη: «Όταν
µου πειράζουν την πατρίδα µου και τη θρησκεία µου, θα µιλήσω,
θα ενεργήσω και ό,τι θέλουν ας µου κάνουν». 

Η κατάργηση της έννοιας πατρότητας και µητρότητας, καθώς
και η αλλοίωση του προορισµού του γάµου και υπονοµεύει το
µέλλον της πατρίδας και προσβάλλει βάναυσα τη θρησκευτική
συνείδηση των χριστιανών αυτής της χώρας. 

Η πρώτη ερώτηση προς τους υποστηρικτές του νοµοσχεδίου
αφορά τη χρησιµότητα αυτού του νόµου εν όψει της πλήρους
εξοµοίωσης που ήδη απολάµβαναν όσοι οµοφυλόφιλοι είχαν επι-
λέξει να κάνουν σύµφωνο συµβίωσης. Ο ν.4356/2016 έχει επιφέ-
ρει, πραγµατικά, πλήρη εξοµοίωση όσων συνάπτουν σύµφωνο
συµβίωσης µε όσους συνάπτουν γάµο. Μόνο δικαίωµα υιοθεσίας
δεν είχαν καθώς και τη χρήση του όρου γάµος, αλλά όλα τα άλλα
τα είχαν και κανείς δεν το αµφισβητεί. 

Άρα, γιατί τόσο άγχος να τους αναγνωριστεί ο όρος γάµος,
ένας όρος που υπάρχει πολύ πριν ιδρυθεί το ελληνικό κράτος,
ένας όρος που για εµάς έχει µία ιερότητα, αφού δεν είναι απλά
θεσµός που επινόησε για πρώτη φορά ο Ναπολεόντειος Αστικός
Κώδικας τον οποίο αντιγράψαµε κάποια στιγµή και εµείς, αλλά σε
εµάς υπήρχε εδώ και αιώνες σαν ένα από τα µυστήρια της Ανατο-
λικής Ορθοδόξου Εκκλησίας. Για ποιον λόγο θέλετε να πάτε ως
τρόπαιο αυτόν τον ιστορικό και ιερό όρο σε ιδεοληπτικούς; 

Η δεύτερη ερώτησή µου έχει να κάνει µε τα τέκνα που θα δο-
θούν προς υιοθεσία σε οµοφυλόφιλα ζευγάρια. Είχατε την ευ-
καιρία να προσκοµίσετε επιστηµονική τεκµηρίωση ότι αυτό δεν
είναι επικίνδυνο για τα παιδιά αυτά. Είχατε την ευκαιρία να φερ-
θείτε επιστηµονικά και να φέρετε σχετικές επιστηµονικές έρευ-
νες από άλλες κοινωνίες που, δυστυχώς, πειραµατίζονται. Αντ’
αυτού φέρατε στην ακρόαση των φορέων φονταµενταλιστές του
δικαιωµατισµού που δεν θέλουν να διευθετήσουν τα θέµατά τους
αλλά να επιβάλουν την ατζέντα τους σε όλο το εκπαιδευτικό σύ-
στηµα, όπως οµολόγησαν οι ίδιοι. 

Μπορείτε όµως να µας πείτε τι λένε οι επιστήµονες γι’ αυτό; Θα
σας θυµίσω εγώ. Όταν τίθεται το ερώτηµα αν τα παιδιά χρειάζον-
ται και µητέρα και πατέρα τα πράγµατα δεν είναι τόσο ξεκάθαρα
όσο υποστηρίζετε. Οι παιδοψυχίατροι που ήρθαν στη συνεδρίαση
των φορέων λένε ότι δεν υπάρχουν αρκετές µελέτες. Η επιστήµη
δεν έχει δώσει το πράσινο φω, όπως παραπληροφορείτε τον
κόσµο. Υπάρχει σοβαρός επιστηµονικός αντίλογος στο εγχείρηµά
σας.

Όµως ας είστε, τουλάχιστον, ειλικρινείς. Οµολογήστε ότι δεν
σας νοιάζει η επιστηµονική άποψη πάνω στο θέµα αυτό. Σας νοι-
άζει µόνο η ικανοποίηση µιας ιδεοληψίας. 

Πολύ φοβάµαι µάλιστα ότι όποιος επιστήµονας τολµήσει να
αµφισβητήσει τη woke ψευδοεπιστήµη θα στιγµατιστεί, και η κα-
ριέρα του θα βρεθεί σε µεγάλο κίνδυνο όπως ήδη γίνεται στο
εξωτερικό. Όταν συντάσσεστε µε το νοµοσχέδιο αυτό εµφυ-
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τεύετε το σπόρο ενός νέου µονοφωνικού ολοκληρωτισµού, όπου
η αντίθετη άποψη όχι απλά απαγορεύεται αλλά διώκεται. Κάνο-
ντας χρήση ενός µηχανισµού ενοχών και ψυχολογικών εκβια-
σµών, µετατρέπεται µια τάση κάποιων συνανθρώπων µας, την
οµοφυλοφιλία, σε πολιτισµική ταυτότητα προκειµένου να ελέγ-
ξετε και αυτούς και εµάς.

Συνεχίζω απευθυνόµενη στους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρα-
τίας που σκέφτεστε να απέχετε και να µην πάρετε θέση. Σε εσάς
ειδικά, θα ήθελα να θυµίσω το γνωστό ρητό από την Κόλαση του
Δάντη. Οι πιο καυτές θέσεις στην κόλαση είναι κρατηµένες για
αυτούς που σε καιρούς µεγάλης ηθικής κρίσης διατηρούν ουδέ-
τερη στάση. Σήµερα µε τη στάση µας όλοι κρινόµαστε. Έστω και
αυτή την ύστατη στιγµή µε τη στάση σας µπορείτε να αλλάξετε
τον ρου της ιστορίας. Σε ποια θέση της ιστορίας θέλετε να γρα-
φτεί το όνοµά σας; Στην πλευρά αυτών που είχαν άποψη και
αξιοπρέπεια ή στην πλευρά αυτών που ικανοποίησαν την ελίτ του
κ. Μητσοτάκη για να διατηρήσουν για λίγο ακόµα κάποια πρό-
σκαιρα πολιτικά οφέλη; 

Στη συνέχεια θα στραφώ στους συναδέλφους του ΠΑΣΟΚ αν
και απουσιάζουν αυτή τη στιγµή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Είµαι εγώ
εδώ ένας.

ΑΣΠΑΣΙΑ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ: Α, µε συγχωρείτε.
Κύριοι του ΠΑΣΟΚ, η πολιτική σας δύναµη είναι στην περή-

φανη ελληνική ύπαιθρο και όχι στα αστικά κέντρα. Είναι επίσης
προφανής η καθολική απόρριψη αυτού του νοµοσχεδίου από τον
κόσµο της υπαίθρου. Εσείς ποιους θα ακούσετε; Την ύπαιθρο ή
τις ελίτ γύρω από τον κ. Μητσοτάκη;

Τέλος, θα ήθελα να απευθυνθώ στο προοδευτικό µπλοκ του
Κοινοβουλίου, τους Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ, της Νέας Αριστεράς
και της Πλεύσης Ελευθερίας.

Ως γνωστόν θεωρείτε ακροδεξιό και σκοταδιστή όποιον αντι-
τίθεται στη θεσµοθέτηση του γάµου µεταξύ οµοφυλοφίλων και
στην υιοθεσία από αυτούς. Σας προκαλώ όµως, να φωνάξετε
αυτή τη θέση σας όσο πιο δυνατά µπορείτε για να την ακούσουν
και εκτός Βουλής. Να την ακούσουν και οι µουσουλµανικοί πλη-
θυσµοί που έχουν προσκληθεί, έλθει, εγκατασταθεί και νοµιµο-
ποιηθεί στη χώρα, χάρη στην ασάλευτη υποστήριξη που έχετε
παράσχει στην Κυβέρνηση που υποτίθεται ότι αντιπολιτεύεστε.
Και στη συνέχεια να βρείτε το θάρρος να πείτε και σε αυτούς
τους ανθρώπους, που έχουν πολύ πιο αυστηρές απόψεις από τις
δικές µας σε αυτά τα θέµατα, ότι αν αντιτίθενται στο γάµο των
οµοφυλοφίλων και την τεκνοθεσία από αυτούς είναι ακροδεξιοί
και σκοταδιστές, όπως ακριβώς λέτε και στους παραδοσιακούς
χριστιανούς αυτής της χώρας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία συ-
νάδελφε, παρακαλώ.

ΑΣΠΑΣΙΑ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ: Πεδίο λαµπρό να εφαρµόσετε και
εδώ την ισότητα για την οποία κόπτεστε.

Έχω τρεις γραµµές ακόµα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-

καλώ.
ΑΣΠΑΣΙΑ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ: Ευχαριστώ.
Αλλά ας µη γελιόµαστε. Στόχος όσων υποστηρίζουν το νοµο-

σχέδιο δεν είναι να αποκατασταθούν τα ανθρώπινα δικαιώµατα
αλλά ο έλεγχος και το χρήµα. Ο έλεγχος της κοινωνίας µέσω του
woke ολοκληρωτισµού και τα ασύλληπτα κέρδη από την εµπο-
ρευµατοποίηση της µήτρας ακόµη και σε βάρος των αθώων
ψυχών. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε. 

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Κατσιβαρδάς Χαράλαµπος.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΤΣΙΒΑΡΔΑΣ: Αξιότιµε κύριε Πρόεδρε, αξιό-

τιµε Κύριε Υπουργέ, ξεκινώ µε χιούµορ είµαι ελεύθερος εξ ου και
ανεξάρτητος. 

Κατ’ αρχάς νύκτωρ θα τοποθετηθώ για ένα κρίσιµο ζήτηµα το
οποίο αφορά ουσιαστικά τις θεµελιώδεις αρχές και αξίες. Κατ’
αρχάς διαπορώ ακούγοντας ορισµένους ιδίως από τον χώρο της
Αριστεράς και δεν αναφέροµαι στο ΚΚΕ, το οποίο έχει µια πολύ

συνεπή θέση και θα επαχθώ ακολούθως καθ’ όσον αφορά την
προλαλήσασα κυρία συνάδελφο, η οποία ανέφερε για τη συν-
ταγµατική έννοµη τάξη. Σαφώς το Σύνταγµα έχει χριστιανικά ορ-
θόδοξο χαρακτήρα, είτε το θέλουµε είτε δεν το θέλουµε.
Υπάρχει η κανονιστική ισχύς προµετωπίδα η οποία αναφέρει εις
το όνοµα της Αγίας Οµοουσίου και Αδιαιρέτου Τριάδος. Υπάρχει
το άρθρο 13. Υπάρχει ο συνταγµατικός πατριωτισµός. Αυτή είναι
η κατευθυντήρια γραµµή. Και υπάγοµαι στο άρθρο 21 το οποίο
είναι το επίµαχο. 

Εδώ λοιπόν, στην παρούσα φάση στο άρθρο 21, αναφέρει ότι
η οικογένεια είναι το θεµέλιο προαγωγής και συντήρησης του
έθνους, της πατρίδας και της δηµοκρατίας θα προσέθετα, καθώς
όπως ο γάµος, η παιδική ανηλικότητα και η µητρότητα, δύο επι-
µέρους αυτοτελείς αξίες, τελούν υπό την προστασία του κράτους. 

Και ερχόµαστε εδώ στην προκειµένη περίπτωση να πούµε το
εξής. Βεβαίως η έννοια της οικογένειας έχει εµπλουτιστεί πέραν
της παραδοσιακής, της πυρηνικής οικογένειας, η οποία απαρτί-
ζεται από τον πατέρα και τη µητέρα µε οντολογική διάσταση αρ-
ρήκτως συνυφασµένη µε τα ελληνοχριστιανικά ιδεώδη και µε
επιστηµονικά τεκµηριωµένες µελέτες για την οµαλή ψυχοσυναι-
σθηµατική ανάπτυξη των παιδιών στον πυρήνα και στους κόλ-
πους αυτής. Βεβαίως, υπάρχει και µια εναλλακτική ίδρυση µιας
ισόβιας κοινωνίας βίου, αυτής των οµοφυλόφιλων αρρένων ή θη-
λέων. Σαφώς, αυτή η εναλλακτική µορφή έχει θεσπιστεί µε την
επέκταση των διατάξεων του συµφώνου συµβιώσεως. Αυτό έχει
λάβει χώρα ήδη το 2015. Μιλούµε για ένα πλήθος διατάξεων οι
οποίες υπόκεινται στην αναγκαστική ισχύ του κράτους, και ρυθ-
µίζουν λυσιτελώς και τελεσφόρως ζητήµατα τα οποία αναφύον-
ται σχετικώς µε ζητήµατα κληρονοµικά, ζητήµατα περιουσιακά
και ό,τι άπτεται της νέας της κοινωφελούς αυτής µορφής κοινω-
νικής συµβιώσεως.

Άρα, λοιπόν, ο φαρισαϊσµός του υπό κρίση αιτήµατος, το
οποίο καταλύει εκ βάθρων το κατεπείγον της επισπεύσεως του
άρον-άρον ψήφισον, αυτό είναι το γεγονός ότι ήδη υπάρχει ένα
αρκούντως ικανοποιητικό θεσµικό πλαίσιο, αυτό του συµφώνου
συµβιώσεως, το οποίο καταλαµβάνει απ’ άκρου εις άκρον όλα τα
ζητήµατα νοµικής φύσεως αναφορικώς µε τα οµοφυλόφιλα ζευ-
γάρια. 

Άρα το πρώτο ερώτηµα το οποίο εδώ εγείρεται ρητορικώς
είναι ποια είναι η χρεία του να ψηφιστεί ο πολιτικός γάµος των
οµοφυλοφίλων και να εξισωθεί δίκην της αρχής της ισότιµης µε-
ταχειρίσεως που θεωρώ ότι εργαλειοποιείται εν τοιαύτη περιπτώ-
σει η εν λόγω η εν θέµατι αρχή καθότι υπάρχει ένα αρκούντως
ικανοποιητικό πλαίσιο. Ποια είναι η χρεία άραγε να θεσπιστεί εκ
του περισσού εν προκειµένω η έννοια του πολιτικού γάµου για
τα οµοφυλόφιλα ζευγάρια; 

Αυτό είναι το πρόσχηµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, διότι ο
στόχος το µείζον ζητούµενο είναι η τεκνοθεσία. Και εδώ υπάρχει
µια κραυγαλέα αντίφαση. Πώς είναι δυνατόν να στηρίζεται όλη
αυτή η νοοτροπία, όλη αυτή η κουλτούρα θα έλεγα, περί του
ανερµάτιστου δικαιωµατισµού που στερείται διεπιστηµονικής
προσεγγίσεως, αρύεται σε κάποιες επιστηµονικές, αιρετικές αν-
τιλήψεις, εδραζόµενες κατά το µάλλον ή ήττον στον πολιτισµικό
µαρξισµό και τη Σχολή της Φρανκφούρτης, πώς είναι δυνατόν
εποµένως αυτές οι αντιλήψεις περί του δικαιωµατισµού στην
εφαρµογή τους επί τη πράξη περί της τεκνοθεσίας των οµοφυ-
λόφιλων ζευγαριών να µη συνεκτιµώνται και να µη λαµβάνονται
υπ’ όψιν τα δικαιώµατα των ίδιων των παιδιών. Εδώ υπάρχει µια
αντίφαση. Το πρώτο είναι το γεγονός ότι είναι πρόδηλα αντισυν-
ταγµατικό, διότι η παιδική ανηλικότητα και η µητρότητα προστα-
τεύεται εκ του Συντάγµατος, µε τον συγκεκριµένο νόµο αυτά
παραµένουν ουσιαστικά έκθετα, τη στιγµή, λοιπόν, την οποία η
έννοια της τεκνοθεσίας δεν λαµβάνει υπ’ όψιν τον κατ’ εξοχήν
παιδοκεντρικό χαρακτήρα του οικογενειακού µας δικαίου.

Το οικογενειακό δίκαιο και µε τον πρόσφατο νόµο περί της συ-
νεπιµελείας, θέτει ως άξονα κατ’ ουσίαν την έννοια του υπερτέ-
ρου και βέλτιστου συµφέροντος των παιδιών. Εξ αυτού του
λόγου, σε περίπτωση κάποιας διελκυστίνδας αντιπαραθέσεως,
εµείς οι δικηγόροι θέτουµε ως δικλίδα ασφαλείας, ως ρήτρα στα
δικόγραφα, να εξεταστεί κατ’ ιδίαν το παιδί από τον δικαστή,
προκειµένου να εξάγει ένα γόνιµο συµπέρασµα περί αυτού. 
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Άρα, εδώ δεν καταλαµβάνονται τα δικαιώµατα του παιδιού.
Πώς είναι δυνατόν, λοιπόν, να καταλήγουµε παρακάµπτοντας
όλη αυτή τη διαδροµή στην τεκνοθεσία, καταργώντας τον πα-
τέρα και τη µητέρα και χωρίς το παιδί αυτό το οποίο προέρχεται
από τα βιολογικά κατά φύσιν προσδιορισµένα φύλα του πατέρα
και της µητέρας να στερείται; Πώς επιχειρούµε ουσιαστικά να
θεσπιστεί η τεκνοθεσία και να αποστερηθεί, να φαλκιδευτεί το
δικαίωµα του παιδιού να µπορεί να αναπτυχθεί σε µία οικογένεια
µε πατέρα και µητέρα όπου τα δύο αυτά πρόσωπα δεν είναι
απλώς φιγούρες στερεότυπες αλλά συµβάλλουν ουσιαστικά, ον-
τολογικά, διαχρονικά, συµπεπηγµένα στην οµαλή ψυχοσυναισθη-
µατική και σύµµετρη ανάπτυξη των ανήλικων τέκνων µέσα σε ένα
υγιές οικογενειακό περιβάλλον. 

Άρα, λοιπόν, η αντισυνταγµατικότητα, όπως είπαµε, έγκειται
στο γεγονός ότι δεν προστατεύεται η µητρότητα και δεν προστα-
τεύεται η παιδική ανηλικότητα. Υπάρχει µια καταχρηστική και
προσχηµατική εργαλειοποίηση αυτού του ανερµάτιστου δικαιω-
µατισµού µε την αντίφαση ότι στην προκειµένη περίπτωση µι-
λούµε για τεκνοθεσία, για παιδιά χωρίς παιδιά. Δηλαδή, έχουµε
µια φετιχοποίηση επέκτασης εγωτικών τάσεων µε γνώµονα τον
σεξουαλικό προσανατολισµό, για να καταστήσουµε ως προ-
έκταση ηµών, ως αθύρµατα τα παιδιά. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μισό λεπτό και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Επίσης, δεν έχει ληφθεί υπ’ όψιν τι µέλλει γενέσθαι σε περί-

πτωση διαζεύξεως των οµόφυλων ζευγαριών και κατά πόσο,
πραγµατικά, οι οικογένειες αυτές είναι κατάλληλες για να ανα-
πτυχθούν τα παιδιά αυτά. 

Πέραν αυτής της νοµικής προσεγγίσεως, το ζήτηµα είναι ότι
εδώ µιλούµε για έναν αρτιφανή ολοκληρωτισµό, ένα νεοπαγές
δόγµα της woke κουλτούρας, η οποία συµπεριλαµβάνει γενικό-
τερα µία αντίληψη η οποία είναι άκρατα συνυφασµένη µε τον νε-
οφιλελευθερισµό και µια νέα µορφή καταναλωτικού ευδαιµο-
νισµού η οποία τείνει να επικυριαρχήσει ουσιαστικά ως ένας
νέος…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ολοκλη-
ρώστε.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΤΣΙΒΑΡΔΑΣ: Για τους λόγους, λοιπόν, αυ-
τούς –αυτό θέλω να πω που είπα εξ αρχής…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Το κατα-
λάβαµε.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΤΣΙΒΑΡΔΑΣ: Το ΚΚΕ είναι συνεπές στη
θέση του, γιατί…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Αφήστε το
ΚΚΕ τώρα. Πείτε για εσάς. Θα υπάρξουν παρεξηγήσεις και µετά
θα έχουµε άλλα.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΤΣΙΒΑΡΔΑΣ: Ως εκ τούτου, λοιπόν, για να
µη µακρηγορώ περαιτέρω, για όλους αυτούς του λόγους θα κα-
ταψηφίσω, βεβαίως, το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο διότι δεν εξυ-
πηρετεί τα συµφέροντα των τέκνων. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κι εµείς

ευχαριστούµε.
Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Καραθανασόπουλος από το Κοµµου-

νιστικό Κόµµα Ελλάδος.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Από τη µέχρι τώρα συζήτηση παρακολουθούµε έναν άκρατο

δικαιωµατισµό, λες και ζούµε σε δοκιµαστικό σωλήνα, ανεξάρ-
τητα από την αντικειµενική πραγµατικότητα, ανεξάρτητα από το
κοινωνικό περιεχόµενο που αποκτά το δικαίωµα, σε µία µάλιστα
κοινωνία ταξική, άρα µία κοινωνία ανισοτήτων, όπου η δυνατό-
τητα ικανοποίησης των δικαιωµάτων και των αναγκών του κό-
σµου εξαρτάται από τις οικονοµικές του δυνατότητες. Ο φτωχός
και εξαθλιωµένος τι δυνατότητες έχει για να ικανοποιήσει ανάγ-
κες και δικαιώµατα; Από µηδέν έως ελάχιστες. Από αυτή την
άποψη, λοιπόν, από τη µια µεριά αυτό αποτελεί τον ορισµό του
κοσµοπολιτισµού του κεφαλαίου ο οποίος εκτρέφει ταυτόχρονα
τον ρατσισµό, τον εθνικισµό, την ακροδεξιά ρητορεία και τον
σκοταδισµό. 

Αλήθεια –θα θέσω ένα, δύο ερωτήµατα- πώς εξηγείται από τη
µια µεριά η αντιφατικότητα η Κυβέρνηση να λέει ότι τα δικαιώ-
µατα είναι αδιαπραγµάτευτα για µας και από την άλλη, την ίδια
στιγµή, να τσαλαπατάει δικαιώµατα συλλογικά, να στέλνει τους
εισαγγελείς στους µαθητές και τους φοιτητές που διεκδικούν και
τα ΜΑΤ στους αγρότες; 

Επίσης, πολλοί καλοπροαίρετα αναρωτιούνται γιατί έχει πιάσει
τέτοια πρεµούρα τη Νέα Δηµοκρατία να φέρει το συγκεκριµένο
νοµοσχέδιο παρά τις αντιθέσεις που καταγράφονται στις γραµ-
µές της. Για να απαντήσουµε σε αυτό πρέπει να σκεφτούµε ότι
το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο όντως δεν αποτελεί κεραυνό εν αι-
θρία αλλά αποτελεί κρίκο σε µία αλυσίδα η οποία φτάνει µέχρι
την πρόσφατη απόφαση του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου στις 14
Δεκεµβρίου του 2023 για το λεγόµενο ευρωπαϊκό πιστοποιητικό
γονικής σχέσης.

Γάµος, δηλαδή, των οµοφύλων µέχρι το ευρωπαϊκό πιστοποι-
ητικό, ένα τσιγάρο δρόµος είναι, κύριοι της Κυβέρνησης. Το
όποιο ευρωπαϊκό πιστοποιητικό τι αναγνωρίζει; Αναγνωρίζει τη
γονική σχέση του παιδιού µε περισσότερους από δύο γονείς
ακόµη και µε πρόσωπο το οποίο ισχυρίζεται ότι είναι γονέας. 

Και, βεβαίως, πρέπει να δούµε και µια σειρά ιδεολογήµατα
όπως αυτό το ιδεολόγηµα περί πολλαπλού άρα και ρευστής ταυ-
τότητας φύλου, περί ατοµικού αυτοπροσδιορισµού σε αντίθεση
µε την αντικειµενική πραγµατικότητα, τα οποία δεν αποτελούν τί-
ποτε άλλο παρά τον ανορθολογισµό σε όλο τους το µεγαλείο. 

Και το ερώτηµα που υπάρχει είναι όλα αυτά ποιον υπηρετούν.
Εµείς λέµε καθαρά, βεβαίως, ότι πίσω από αυτά τα ιδεολογή-
µατα, πίσω από αυτές τις επιλογές βρίσκονται τεράστια συµφέ-
ροντα οικονοµικά, τα µεγάλα επιχειρηµατικά συµφέροντα της
ιατρικώς υποβοηθούµενης αναπαραγωγής, του τουρισµού της
αναπαραγωγής αλλά και των πολυεθνικών της βιοτεχνολογίας
από τη µια µεριά. 

Από την άλλη βρίσκονται τα σχέδια του κεφαλαίου για ευάλω-
τους και χειραγωγούµενους ξένους εργαζόµενους και νέους οι
οποίοι θα αποδέχονται τους σχεδιασµούς του, από το εµπόριο
των παιδιών και του γυναικείου σώµατος, ένα σύγχρονο δουλεµ-
πόριο, δηλαδή, µέχρι την κατά παραγγελία απόκτηση παιδιού µε
συγκεκριµένα χαρακτηριστικά και την αλλαγή του σώµατος.
Έναν ευάλωτο, δηλαδή, εργαζόµενο, αποσυνδεδεµένο από τον
αντικειµενικό προσδιορισµό που υπάρχει, που είναι το φύλο,
αλλά και η τάξη και µάλιστα µια ταξικά αντιτιθέµενη κοινωνία. Ο
εργαζόµενος δεν θα αναρωτιέται από ποιον για ποιον, γιατί το
κάνουν αυτό και ποιον εξυπηρετεί, αλλά θα ερµηνεύει και θα
αποδέχεται τις απαιτήσεις του κεφαλαίου ως κάτι το αναγκαίο
και για τον ίδιο. Δηλαδή ένας υποταγµένος και βαθιά εκµεταλ-
λευόµενος εργαζόµενος, ένα αναλώσιµο επί της ουσίας εργαλείο
στην οικονοµική και παραγωγική διαδικασία. 

Αλήθεια, πόσο προοδευτικό είναι το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο
το οποίο αφορά, όπως λέτε, σε ατοµικά δικαιώµατα αποσυνδεδε-
µένα από το κοινωνικό περιεχόµενο; Υπάρχουν, κύριε Υπουργέ,
δικαιώµατα εν κενώ;

Αλήθεια, πού είναι τα δικαιώµατα των παιδιών που ζουν στη
σκοτεινή πλευρά του φεγγαριού, του 25% των παιδιών που ζουν
σε συνθήκες φτώχειας στη χώρα µας ή τα δικαιώµατα του παι-
διού του οποίου λόγω του εργοδοτικού εγκλήµατος ο εργαζόµε-
νος πατέρας ή η εργαζόµενη µητέρα δεν θα γυρίσει σπίτι;

Αλήθεια, πόσο προοδευτικό είναι το νοµοσχέδιο όταν αποτελεί
στρατηγικό στοιχείο η ΛΟΑΤΚΙ της πολιτικής των Ηνωµένων Πο-
λιτειών; Τους έπιασε, βλέπετε, ο πόνος για τα δικαιώµατα των
ΛΟΑΤΚΙ τη στιγµή που τσαλαπατούν στην κυριολεξία τα δικαιώ-
µατα των µαύρων και των µεταναστών. Τόσο φανερά υποστηρι-
κτές είναι που το γράφουν και στο ίδιο το κοινό ανακοινωθέν
ΗΠΑ - Ελλάδος στις 9-2-2024.

Διαβάζω από την ιστοσελίδα του Υπουργείου -θέλω δύο λεπτά
ακόµη, κύριε Πρόεδρε. «Οι Ηνωµένες Πολιτείες χαιρετίζουν τις
συνεχείς επαφές της Ελλάδας µε την Τουρκία. Οι Ηνωµένες Πο-
λιτείες εκφράζουν την ικανοποίηση για την υποστήριξη της Ελ-
λάδας στο Ισραήλ, για τη νέα ναυτική επιχείρηση στους Χούθι
όπου αναλαµβάνει επικεφαλής η Ελλάδα. Τονίζουν τη σηµασία 

Και στο τέλος φτάνουν στο σηµείο και λένε, και κλείνει το κοινό
ανακοινωθέν: «Οι Ηνωµένες Πολιτείες χαιρέτισαν τις δεσµεύσεις
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του Πρωθυπουργού κ. Μητσοτάκη για τη νοµοθέτηση της ισότη-
τας στον γάµο και στη συνέχιση εφαρµογής του ειδικού σχεδίου
για την επέκταση της προστασίας των ΛΟΑΤΚΙ+ ατόµων στην
Ελλάδα». Αλήθεια, πόσο προοδευτικό ή και για κάποιους επανα-
στατικό µπορεί να είναι και το γεγονός ότι το ΝΑΤΟ, δηλαδή αυτή
η πολεµική µηχανή ολέθρου µετατρέπεται σε σηµαιοφόρο των
ΛΟΑΤΚΙ+;

Διαβάζω όµως από την επίσηµη ιστοσελίδα του ΝΑΤΟ: «Το
Aρχηγείο του ΝΑΤΟ φιλοξενεί το πρώτο συνέδριο για τις προοπτι-
κές ΛΟΑΤΚΙ+ στον χώρο εργασίας», το 2021. Και τότε ο Γιανς
Στόλτενµπεργκ δήλωσε µε περηφάνια: «Το ΝΑΤΟ ήταν επίσης
παγκόσµιος ηγέτης στην αναγνώριση του γάµου των οµόφυλων.
Ο οργανισµός επέκτεινε τα ίσα δικαιώµατα συζύγου σε οµόφυλα
ζευγάρια τον Ιούνιο του 2002, σε µια εποχή που µόνο µια χώρα
στον κόσµο, η Ολλανδία, αναγνώριζε τους γάµους των οµόφυ-
λων». Γιανς Στόλτενµπεργκ, Γενικός Γραµµατέας του ΝΑΤΟ.

Αλήθεια, πόσο προοδευτικό είναι ο ίδιος ο στρατός του Ισραήλ
να διαφηµίζει το ΛΟΑΤΚΙ+ ως συστατικό στοιχείο της αποστολής
του; Με αγάπη, κύριε Σκέρτσο, προχωράει στον σφαγιασµό των
παιδιών και των γυναικών στην Παλαιστίνη;

Αυτά, λοιπόν, είναι που ενώνουν Νέα Δηµοκρατία, ΣΥΡΙΖΑ,
ΠΑΣΟΚ, Νέα Αριστερά; Δηλαδή τα συµφέροντα του κεφαλαίου
και του ΝΑΤΟ;

Συµπερασµατικά, το νοµοσχέδιο της Κυβέρνησης δεν αφορά
την κοινωνική αναγνώριση της δυνατότητας των οµόφυλων ζευ-
γαριών να διασφαλίσουν µια µορφή συµβίωσης και να ρυθµίσουν
τις µεταξύ τους οικονοµικές και προσωπικές σχέσεις. Δεν αφορά
την ανάγκη να σπάσει η κοινωνική προκατάληψη σε βάρος του.
Αντίθετα, µε το άρθρο 10 νοµιµοποιείται η εµπορευµατοποίηση
της τεκνοθεσίας και της τεκνοποίησης, η εµπορευµατοποίηση
δηλαδή του παιδιού και του γυναικείου σώµατος.

Γι’ αυτό, λοιπόν, η άρνηση του ΚΚΕ στην επέκταση του πολιτι-
κού γάµου σε οµόφυλα ζευγάρια δεν σχετίζεται µε τον σεξουα-
λικό προσανατολισµό του καθενός και της καθεµιάς, µε τη στάση
του απέναντι στην οµοφυλοφιλία, την αµφιφυλία ως έκφραση
της σεξουαλικότητας. Το ΚΚΕ έτσι κι αλλιώς αντιπαλεύει κάθε εί-
δους διαίρεση µε βάση τη φυλή, το φύλο, το χρώµα, τη θρη-
σκεία, το έθνος, τον σεξουαλικό προσανατολισµό. Και αυτές
ακριβώς οι απόψεις του ΚΚΕ είναι που τις χωρίζει άβυσσος από
τις οµοφοβικές αντιλήψεις και τις αντίστοιχες πρακτικές από τη
µεσαιωνική εκκλησιαστική αντίληψη για την εκτός γάµου σεξουα-
λικότητα, ειδικότερα για τη γυναίκα αλλά και της οµοφυλοφιλίας.

Και στο κάτω-κάτω της γραφής, το ΚΚΕ είναι το µοναδικό
κόµµα που στην πρόσφατη συνταγµατική Aναθεώρηση ζήτησε
τον επίσηµο διαχωρισµό Κράτους - Εκκλησίας και το ΠΑΣΟΚ, ο
ΣΥΡΙΖΑ και η Νέα Δηµοκρατία –λες και δεν είναι ώριµο αυτό το
δικαίωµα- δεν αποδέχτηκαν.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, και για την ανοχή.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Καραθανασόπου-

λος καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
έχει τώρα ο κ. Νικόλαος Παπαδόπουλος.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Με τα όσα ακούστηκαν εδώ
πέρα µέσα σήµερα, πραγµατικά, θέλω να κάνω τον σταυρό µου
και να πω: Εις το όνοµα του Πατρός και του Υιού και του Αγίου
Πνεύµατος και να αναφωνήσω: Θεέ µου, Θεέ µου, άφες αυτοίς,
ου γαρ οίδασι τι ποιούσι.

Τα επιχειρήµατα όλα έχουν ειπωθεί, έχουν εξαντληθεί, κύριοι.
Δεν πείθεστε µε τίποτα. Εσείς οι Αριστεροί, που φεύγετε τώρα,
ήθελα να σας πω ότι υπάρχει µια επιστολή του Ένγκελς από 2-
6-1869 που λέει ο Ένγκελς προς τον Μαρξ περί αρσενοκοιτών.
Η Αριστερά σήµερα την έχει λησµονήσει, πολλώ δε µάλλον δεν
τολµά να τη σχολιάσει δηµόσια ως όφειλε. Η σηµερινή Αριστερά
βρίσκεται σε κραυγαλέα δυσαρµονία προς τους γεννήτορές της
που µιλούν για ανωµαλία, αρσενοκοιτίες, αρσενικοθήλυκος, θη-
λυκός και άλλα τέτοια που δεν µπορώ να τα εκφράσω στην Αί-
θουσα του Κοινοβουλίου.

Σας καταθέτω όµως την επιστολή.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Παπαδόπουλος κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα επιστολή, η οποία
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Εκτός από τον Μαρξ και τον Ένγκελς τα ίδια φρονούσαν και
οι ηγετικές προσωπικότητες της Αριστεράς της πρώην Σοβιετι-
κής Ένωσης, όπως ο Φιντέλ Κάστρο και Γκεβάρα, που τους έχετε
ως πολιτικά σας ινδάλµατα.

Σήµερα η Αριστερά ονειδίζει όποιον τολµά να επαναλαµβάνει
τα παραπάνω, τον αποκαλεί οµοφοβικό, ρατσιστή, φασίστα, άν-
θρωπο των µεσαιωνικών αντιλήψεων, ρητορική µίσους κ.α.. Αν
θέλει να είναι συνεπής µε την ιστορία της, οφείλει να χρησιµο-
ποιεί τα ίδια κοσµητικά και για τους ιδεολογικούς της προγόνους.

Άσε η λεγόµενη Δεξιά τη σήµερον δεν έχει απλώς λησµονήσει
τις ιδέες της και το ιδεολογικό της υπόβαθρο, έχει πάθει πλήρη
παράκρουση τώρα και καταδιώκει δίκην φανατικού ιεροεξεταστή
τα πιστεύω της. Άραγε τα πίστευε πριν ή ήταν ένα πολιτικό θέα-
τρο που έπαιζε;

Το παρόν νοµοσχέδιο είναι αντιχριστιανικό. Βάλλει ευθέως και
συνιστά ύβρη µέγιστη στον τριαδικό θεό. Με θράσος του λέγει:
Δεν εποίησες άρσεν και θήλυ, αλλά εποίησες είκοσι, τριάντα, πε-
νήντα, εκατό φύλα. Διαψεύδει και ονειδίζει την Αγία Γραφή. Είναι
αντισυνταγµατικό. Για άλλη µια φορά το Σύνταγµα γίνεται σύν-
τριµµα. Είναι αντιεπιστηµονικό. Βάλλει τους νόµους της φύσης,
της ιατρικής, της γενετικής και της βιολογίας. Οι αρχαίοι µας έλε-
γαν πως ο σώφρον νοµοθέτης δεν νοµοθετεί ποτέ ενάντια στη
φύση. Πού να βρεθεί όµως σώφρον νοµοθέτης σήµερα στην Ελ-
λάδα; Είναι αντεθνικό, εθνοκτόνο.

Τι έχει να προσφέρει, αγαπητοί µου, ο γάµος των οµοφυλοφί-
λων στο µείζον δηµογραφικό µας πρόβληµα; Βάλλει στον γάµο
που προϋποθέτει άρσεν και θήλυ. 

Τον µόνο γάµο που πιστεύουµε εµείς είναι αυτός που ευλό-
γησε ο Ιησούς Χριστός, το δεύτερο πρόσωπο της Αγίας Τριάδας,
και δηµιούργησε το πρώτο θαύµα µέχρι που µετέτρεψε το νερό
σε οίνο στον ίδιο γάµο που παρευρέθηκε και ευλόγησε η Πανα-
γία Μητέρα του και οι Άγιοι Απόστολοι. Η ένωση ανδρός και γυ-
ναικός είναι τόσο ιερή για την Αγία µας Εκκλησία που την
επισφραγίζει µε το ιερό µυστήριο του γάµου. Μάλιστα, λέγει: «Το
µυστήριο τούτο µέγα εστί».

Μιλάτε για οικογένεια. Τι σηµαίνει οικογένεια; Οικογένεια ση-
µαίνει οίκος και γένος. Από πού θα προκύψει το γένος; Ο γάµος
που ψηφίζετε σήµερα µπορεί να ονοµαστεί ως ψευτο-γάµος και
η οικογένεια ως ψευτο-οικογένεια. Τα γούστα και τις παντός
τύπου επιθυµίες και σεξουαλικές διαστροφές τις ονοµάζετε δι-
καιώµατα. Οι µέχρι τούδε δικαστές έδιναν προτεραιότητα στα δι-
καιώµατα των ανυπεράσπιστων µικρών παιδιών και βρεφών.
Κάτω τα χέρια από τα παιδιά, κάτω τα χέρια από τα αθώα βρέφη.
«Ζωγραφιές του παραδείσου», τα αποκαλούσε ο Γέρων Θεόφι-
λος της Λυδίας.

Τώρα προτάσσονται τα σεξουαλικά δικαιώµατα των οµοφυλό-
φιλων συνανθρώπων µας και τα δικαιώµατα των αθώων παιδιών
δίνονται βορά στις επιθυµίες µιας διεστραµµένης ελίτ που κυ-
βερνά τη Δύση.

Διάσηµο θρυλικό ζεύγος της µόδας οµοφυλόφιλων ο Ντοµένικο
Ντόλτσε και ο Στέφανο Γκαµπάνα έγιναν το επίκεντρο επιθέσεων
και µηνυµάτων µισαλλοδοξίας επειδή ετόλµησαν να δηλώσουν την
αντίθεσή τους στον γάµο των οµοφυλοφίλων και στην υιοθεσία
των παιδιών. Κατηγορήθηκαν ως οµοφοβικοί. Κατηγορήθηκαν ως
οπισθοδροµικοί και χίλια δυο άλλα. Τι άλλο θα ακούσουµε;

Το ίδιο οµοφοβικός κατηγορήθηκε και ο δικός µας Λάκης Γα-
βαλάς και όλοι όσοι τόνισαν πως η οικογένεια δεν είναι καπρίτσιο
και είπαν: «Όχι, ρε παιδιά, και παιδιά, εµείς το γούστο µας κά-
νουµε». Σήµερα εδώ ακούστηκε από το Βήµα αυτό κάτι φοβερό,
κάτι τροµερό. Ειπώθηκε: «Υιοθετούµε, όπως υιοθετούµε κατοι-
κίδια και τους προσφέρουµε την αγάπη µας, γιατί να µην µπο-
ρούµε να υιοθετήσουµε και παιδιά;». Αυτά στην ελληνική Βουλή.
Τραγικό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συντριπτική πλειοψηφία ευ-
τυχώς των οµοφυλόφιλων κρατούν στην ψυχή τους αιδώ και
υγεία. Αντιµετωπίζουν σιωπηλά το πρόβληµά τους µε αξιοπρέ-
πεια και δίδουν καθηµερινά τη µάχη τους ενάντια στα πάθη τους.
Απεχθάνονται το κιτσαριό των παρελάσεων υπερηφάνειας, τον
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γάµο και τα αρραβωνιάσµατα. Απεχθάνονται να φωτογραφίζον-
ται ως άκοµψες νύφες, ως στοργικές µάνες και ως πολύφερνες
λεχωίδες κακοποιώντας ό,τι ιερό ό,τι όσιο, τον γάµο, τη µητρό-
τητα, την τεκνοποιία. 

Από το Βήµα αυτό και ως Έλλην χριστιανός ορθόδοξος, επι-
στήµων, πολύτεκνος και προσφάτως παππούς Θεσσαλονικεύς,
καλώ τον υπεύθυνο νεοεκλεγέντα Δήµαρχο της Θεσσαλονίκης
Στέλιο Αγγελούδη να µην επιτρέψει στην Αγιοτόκο πόλη µας του
Αγίου Δηµητρίου και στους δρόµους της Παναγίας Δέξιας του
Κυρίλλου και Μεθοδίου τη διεξαγωγή της παρέλασης Gay Pride,
που προσβάλλει βάναυσα το αίσθηµα του µέσου πολίτη. 

Η κοµµατική συντεχνία ξαναχτυπά και σήµερα ενταγµένη στο
µεταψηφιακό, µεταµοντέρνο µεσαίωνα της νέας Βαβυλώνας και
ο σύγχρονος πύργος της Βαβέλ ετοιµάζεται να πέσει ξανά µε πά-
ταγο. Θυµίζει τα µνηµόνια, θυµίζει τη Συµφωνία των Πρεσπών,
θυµίζει το αισχρό δηµοψήφισµα Τσίπρα του ΣΥΡΙΖΑ της Αριστε-
ράς και της Προόδου. Αυτή τη φορά πρωτοστατεί σε πρόοδο η
Νέα Δηµοκρατία. Οι Έλληνες στα κάγκελα από άκρη σε άκρη,
από τον Έβρο µέχρι την Κρήτη. Κι όµως ποδοπατείται ξανά το
κοινό λαϊκό αίσθηµα. 

Το σύνθηµα που ακούστηκε στο πρόσφατο συλλαλητήριο ήταν
τι Μητσοτάκης, τι Κασσελάκης, τι Ανδρουλάκης, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ελάτε,
κύριε Παπαδόπουλε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Καµµία διαφορά, είναι ίδιοι. Το
µόνο που δεν ξέρουµε είναι ποιος είναι ο χειρότερος. 

Αφήσατε τον άλλον εννιάµισι λεπτά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Είστε στα

επτάµισι.
Ελάτε, παρακαλώ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Η Νέα Δηµοκρατία δίνει τη χα-

ριστική βολή στα αγκωνάρια του ελληνικού έθνους, διαλύοντας
την πίστη, την οικογένεια την πατρίδα µας. Μόνο στο άκουσµά
τους εδώ οι προοδευτικοί φρίττουν. Ήρθε η ώρα η σειρά της
Νέας Δηµοκρατίας να πληρώσει το τίµηµα. Και είναι βέβαιο πως
θα υποστεί την πανωλεθρία που της αξίζει. 

Το είπα και προχθές στην επιτροπή. Εγώ σας ψήφισα τόσες
φορές. Αν µπορούσα θα ζητούσα την ψήφο µου πίσω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Δεν γίνεται
αυτό. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν είναι αυτή η Νέα Δηµο-
κρατία φίλοι µου αλλά είναι µεταλλαγµένη η Νέα Δηµοκρατία. Ο
Μητσοτάκης προχθές µε περίλυπο ύφος διαβεβαίωνε ότι όλα
αυτά τα κάνει χάρις των δικαιωµάτων και την αγάπη που έχει για
τα παιδιά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ελάτε,
κύριε Παπαδόπουλε, φτάσαµε τα οκτώµισι λεπτά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Ένα λεπτό θέλω µόνο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Μα, αυτό

είναι εννιάµισι λεπτά. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Αν ο κ. Μητσοτάκης αγαπούσε

τα ελληνόπουλα, δεν θα είχε το ακριβότερο βρεφικό γάλα στον
κόσµο η Ελλάδα, δεν θα είχαµε τριακόσιες χιλιάδες εκτρώσεις, χί-
λιους θανάτους ανυπεράσπιστων παιδιών την ηµέρα, δεν θα εί-
χαµε τη χειρότερη στεγαστική κρίση, δεν θα αυξάνατε τους
έµµεσους φόρους 40%. Ποιος πονάει µε τους έµµεσους φόρους;
Οι φτωχοί και οι πολύτεκνοι. Δεν θα διώχνατε επτακόσιες χιλιάδες
παιδιά στο εξωτερικό, ούτε θα αποστρατικοποιούσατε τα νησιά.
Δεν θα επιτρέπατε ανεξέλεγκτη εισβολή στη χώρα ακραίων µου-
σουλµάνων και λαθροµεταναστών που διαρρηγνύουν τον ιστό και
την ασφάλεια της χώρας. Τα κάνατε όλα µπάχαλο.

Κλείνοντας…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κλείστε

όµως, γιατί φτάσατε τα εννιάµισι λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Ζήσαµε στην επιτροπή τελευ-

ταία την υποβάθµιση της δηµοκρατίας και του κράτους δικαίου
που επισφραγίστηκε και µε το ψήφισµα τριακοσίων τριάντα Βου-
λευτών στο Ευρωκοινοβούλιο. Τι ντροπή για τη χώρα, τι ράπισµα
για τον Πρωθυπουργό…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Πα-
παδόπουλε, έχετε φτάσει τα εννιάµισι λεπτά. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Το 90% των φορέων που φω-
νάξατε ήταν υπέρ του γάµου και της τεκνοθεσίας των οµοφυλο-
φίλων, το πολύχρωµο σχολείο κ.λπ., εξέφραζε µόνο το 10% της
κοινωνίας, ενώ αντίθετα δύο φορείς, µόνο δύο γυναίκες ορθοτό-
µησαν τον λόγο της αληθείας και εκπροσώπησαν το 90% της ελ-
ληνικής κοινωνίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Επειδή
εγώ θα σας πω τον λόγο της αληθείας έχετε φτάσει τα δέκα
λεπτά και δεν γίνεται να πάτε παραπάνω.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Αυτή είναι η δηµοκρατία της
Νέας Δηµοκρατίας του 2024.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ωραία τα
είπατε, αλλά δεν γίνεται παραπάνω από δέκα λεπτά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Φτάσατε στο σηµείο να διδά-
ξετε στην εκκλησία µας ακόµη τι είναι αµαρτία. Έλεος πια σε
αυτή τη χώρα! Φίλοι µου «Στώµεν καλώς, στώµεν µετά φόβου».

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Μα κύριε

Παπαδόπουλε δέκα λεπτά…
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Περιµένουµε από το πρωί.

Είναι σοβαρό το νοµοσχέδιο. Εντεκάµισι λεπτά αφήνετε τους άλ-
λους….(δεν ακούστηκε) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ήµουν σί-
γουρος ότι θα είχαµε µία διαµάχη αλλά δέκα και τριάντα δεν γί-
νεται. 

Τον λόγο έχει ο κ. Ρούντας Γεώργιος από τη Νίκη.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΡΟΥΝΤΑΣ: Αξιότιµε κύριε Πρόεδρε, κύριε

Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα το νο-
µοσχέδιο της κοµµατοκρατίας, το οποίο µαζί µε άλλα παλαι-
ότερα και παρόµοια της σειρά του καθυβρίζει και παραγκωνίζει
ευθέως την ορθόδοξη πίστη και την ελληνορθόδοξη πολιτισµική
µας ταυτότητα, απαξιώνει τον κυρίαρχο ελληνικό λαό καταστρα-
τηγώντας το θεσµό της διαβουλευτικής δηµοκρατίας, παραβιάζει
το ελληνικό Σύνταγµα και την ευρωπαϊκή νοµοθεσία και προκαλεί
βαρύτατα πλήγµατα στη δηµοκρατία και τον κοινοβουλευτισµό,
αφού ο Πρωθυπουργός και Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας
εξανάγκασε µέρος των Βουλευτών του σε κοινοβουλευτική φί-
µωση µέσω της αποχής ενώ άλλους τους υπέβαλε σε ιδιωτικά
φροντιστήρια πλύσης εγκεφάλου. 

Πραγµατικά θα το ξαναπώ πώς το ανέχεστε, κυρίες και κύριοι
Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας; Ελάτε εδώ και µιλήστε ελεύ-
θερα. Προφανώς η Κυβέρνηση στο δίληµµα προστασία των παι-
διών και προστασία της κοµµατικής ενότητας, δυστυχώς
προκρίνει τη δεύτερη. 

Σκοπός του νοµοσχεδίου σε καµµία περίπτωση δεν είναι η πα-
ροχή των ίσων δικαιωµάτων σε οµοφυλόφιλους αλλά είναι η
χρήση του όρου γάµος και η θέσπιση της δυνατότητας υιοθεσίας
από οµοφυλόφιλα ζευγάρια. Όµως ο γάµος ΛΟΑΤΚΙ+ επειδή
εστιάζει στην επιθυµία του ίδιου φύλου και είναι εγκλωβισµένος
µέσα σε αυτή είναι εντελώς αντίθετος εννοιολογικά µε την γο-
νεϊκότητα, γιατί η γονεϊκότητα προϋποθέτει αναπαραγωγή και
συµπληρωµατική επαφή δύο αντίθετων φύλων ανδρός και γυναι-
κός. Είναι µια βαθιά πνευµατική κατάσταση και όχι αποτέλεσµα
εγωιστικών απαιτήσεων του δικαιωµατισµού των ΛΟΑΤΚΙ.

Είναι αξιοσηµείωτο, βέβαια, το πώς η Κυβέρνηση ξαφνικά θυ-
µήθηκε την ισότητα, τη στιγµή όπου την περίοδο του εγκλεισµού
και της υποχρεωτικότητας τα είχε ξεχάσει τελείως διαχωρίζον-
τας εντελώς ρατσιστικά τους Έλληνες σε πολίτες πρώτης και
δεύτερης κατηγορίας, θέτοντας τους δεύτερους εκτός κοινω-
νίας. Και δεν είναι τυχαίο ότι η εθνικοµηδενιστική και δικαιωµα-
τικιστική ηγεσία της Νέας Δηµοκρατίας παραποίησε σκόπιµα την
ελληνική γλώσσα υιοθετώντας την ορολογία οµόφυλα ζευγάρια,
εννοώντας όµως πονηρά τα οµοφυλόφιλα ζευγάρια. Ήθελε σκο-
πίµως να προκαλέσει νοηµατική σύγχυση και παραποίηση εν-
νοιών. Και µάλιστα αυτή την παραποίηση την επεξέτεινε σε κάθε
είδους ζευγάρια ΛΟΑΤΚΙ, τα οποία απαριθµούν µερικές δεκάδες
διαφορετικά σεξουαλικά γούστα και όχι φύλα. 

Σύµφωνα µε την ελληνική γλώσσα είµαστε όλοι οµόφυλοι, ανή-
κουµε στο ίδιο φύλο, το ελληνικό. Σύµφωνα όµως µε την αλλο-
πρόσαλλη και παράλογη γλώσσα των δικαιωµατιστών δεν
είµαστε. Μπορεί ο Ηρόδοτος πρώτος να όρισε παγκοσµίως ότι
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το ελληνικό έθνος ορίζεται από το όµαιµον, το οµόγλωσσον, το
οµότροπον, όµως η νεοφιλελεύθερη παγκοσµιοποίηση δεν επι-
θυµεί ιστορικά έθνη µε πολιτισµό χιλιετηρίδων, όπως οι Έλληνες
και άλλοι. 

Και κάποιοι εδώ σήµερα είπαν ότι τα ανθρώπινα δικαιώµατα
δεν µπαίνουν σε ψηφοφορία άρα ούτε και σε δηµοψήφισµα. Μα
αν σε µια δηµοκρατία δεν µπορεί να τοποθετηθεί και να ψηφίσει
ο κυρίαρχος λαός, οι Έλληνες πολίτες, τότε ποιος µπορεί να
αποφασίσει; Το φόρουµ του Νταβός και ο Πρόεδρος Μπάιντεν;

Εδώ όµως πρέπει να αναφερθεί και η σύγχρονη και αυταρχική
επιβολή του αµερικανικού πολιτισµικού ιµπεριαλισµού της ναζι-
στικής woke ατζέντας, η οποία δυστυχώς αποτυπώνεται µε σα-
φήνεια στο κοινό ανακοινωθέν στρατηγικού διαλόγου ΗΠΑ -
Ελλάδος στις 9-2-2024. Στο τέλος αυτής της ανακοίνωσης ανα-
φέρεται επί λέξει -και θα το καταθέσω στα Πρακτικά- ότι οι δύο
χώρες επαναβεβαίωσαν τη δέσµευσή τους για την προώθηση
της διαφορετικότητας και ότι οι Ηνωµένες Πολιτείες χαιρέτισαν
τις δεσµεύσεις του Πρωθυπουργού κ. Μητσοτάκη για τη νοµο-
θέτηση της ισότητας στον γάµο και τη συνέχιση εφαρµογής του
Εθνικού Σχεδίου Δράσης για την επέκταση της προστασίας των
ΛΟΑΤΚΙ ατόµων.

Και άλλη µια ολοφάνερη απόδειξη ότι τόσο η Κυβέρνηση και
όσα κόµµατα συµφωνούν µε αυτό το νοµοσχέδιο σέρνονται πο-
λιτικά και πολιτισµικά πίσω από το άρµα των Αµερικανών νεοατ-
λάντων της εσπερίας στο πεδίο της ΛΟΑΤΚΙ ατζέντας είναι και
το σχετικό υπόµνηµα του Προέδρου Μπάιντεν, -θα σας το κατα-
θέσω και αυτό- µε τίτλο «Προωθώντας τα ανθρώπινα δικαιώµατα
των λεσβιών, των γκέι, των bisexual, των διεµφυλικών, των queer
και των intersex προσώπων στον κόσµο». 

Και στην ίδια ακριβώς γραµµή κινείται και το ΝΑΤΟ µε τον Γε-
νικό Γραµµατέα κ. Στόλτενµπεργκ να δηλώνει στις 17-7-23, την
παγκόσµια ηµέρα κατά της οµοφοβίας και τρανσοφοβίας, ότι
είναι περήφανος για αυτή την ποικιλοµορφία του ΝΑΤΟ. Και είναι
απορίας άξιον ότι σε µια στρατιωτική συµµαχία τριάντα ενός
χωρών της Δύσης, η προώθηση της ΛΟΑΤΚΙ+ ατζέντας ανήκει
στις βασικές προτεραιότητες. Αυτό λέγεται πολιτισµικός ιµπε-
ριαλισµός ο οποίος καταδυναστεύει τα έθνη. 

Σας το καταθέτω κι αυτό. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Ρούντας καταθέτει

για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και το παρόν νοµοσχέδιο πρέπει να ξέρουµε ότι είναι τόσο πα-
ράλογο ώστε χρειάστηκε το 2017 η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ να στρώ-
σει το έδαφος και να ψηφίσει τον ν.4491 µε τίτλο: «Νοµική
αναγνώριση ταυτότητας φύλου», σύµφωνα µε τον οποίο το κάθε
άτοµο µπορεί να δηλώνει την επιθυµία αλλαγής φύλου ανάλογα
µε το πώς αισθάνεται. Είναι η βάση της ανατροπής της ανθρώ-
πινης οντολογίας και σύγχυσης των εννοιών της µητρότητας και
της πατρότητας µε αθώα θύµατα τα παιδιά. 

Και συνεχίζει ο παραλογισµός αυτού του νοµοσχεδίου γιατί
οδηγεί στον πλήρη εξευτελισµό της γυναίκας, της γυναικείας µή-
τρας η οποία µεταβάλλεται σε ένα εργαλείο το οποίο θα δίνει το
δικαίωµα σε οµοφυλόφιλους άνδρες, όπως έκανε ο κ. Κασσελά-
κης, να παραγγέλνουν παιδιά λες και είναι αντικείµενα. Είναι η
φάµπρικα της παρένθετης µητρότητας και των εξωσωµατικών
γονιµοποιήσεων. 

Το παρόν νοµοσχέδιο, όµως, προκαλεί και κάτι ακόµα, επίσης,
θλιβερό στην κοινωνία. Επεµβαίνει και αλλοιώνει τα παρόντα και
παραδοσιακά θεµελιώδη ήθη και έθιµα και δηµιουργεί νέα εντε-
λώς διαστρεβλωµένα για το µέλλον. Η οικογένεια είναι η πρώτη
κοινωνία µέσα στην οποία ο άνθρωπος θα αντικρίσει τον κόσµο
και µέσα σε αυτή θα εκφράσει την έµφυτη κοινωνικότητα του και
θα θεµελιώσει τη σχέση σου µε τα υπόλοιπα µέλη της. Ανάλογα
µε το πώς θα βιώσει τις σχέσεις του στην οικογένεια, αντιστοίχως
αυτές οι σχέσεις θα τις προβάλλει στην κοινωνία και στις κοινω-
νικοπολιτικές και µελλοντικές του διαπροσωπικές σχέσεις. 

Ο νόµος αυτός, λοιπόν, όπως και όλοι οι παρόµοιοι του, εκµε-
ταλλευόµενος αυτή τη φυσική λειτουργία της οικογένειας, αλ-
λοιώνει τις έννοιες και επιβάλλει συµπεριφορές, παραλείψεις
συµπεριφορών αλλά και ανοχή συµπεριφορών µέσα στον χρόνο,

µε αποτέλεσµα να διαµορφώνει στρεβλό έθος το οποίο στη διάρ-
κεια του χρόνου, όταν επαναλαµβάνεται, γίνεται συνήθεια και τε-
λικά γίνεται στρεβλό ήθος, εθνικό και κοινωνικό. 

Και η καταστρεπτική επίδραση αυτού του νόµου συνεχίζει δεν
σταµατά εδώ. Αυτά τα αλλοπρόσαλλα νέα ήθη και έθιµα τα οποία
δηµιουργεί η Κυβέρνησή σας µε τον νόµο αυτό είναι τα κίβδηλα
βιώµατα που θα έχουν τα παιδιά µας στο παρόν για την πατρό-
τητα, τη µητρότητα και την οικογένεια αλλά και για τη δηµοκρα-
τία αξίες τις οποίες διαλύετε. Είναι οι κίβδηλες µνήµες που τώρα,
στο παρόν, χαράσσουν στην ψυχή τους τα παιδιά µας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Όταν, λοιπόν, στο µέλλον θα χρειαστεί να ανακαλέσουν αυτές

τις µνήµες ως αναµνήσεις για να αναγνώσουν και να ερµηνεύ-
σουν στη δική τους ζωή βασικές και θεµελιώδεις έννοιες, τότε,
δυστυχώς, θα αντιµετωπίσουν την πραγµατικότητα µέσα από
αυτά τα κίβδηλα πρίσµατα. Έτσι κινδυνεύουν να χαθούν στο µέλ-
λον οι θεµελιώδεις αυτές αξίες. Πόσο επίκαιρος είναι άραγε ο
Αριστοτέλης όταν στο «Περί µνήµης και αναµνήσεως» µας ανα-
λύει αυτή τη διαδικασία; 

Δεν είναι, όµως, µόνο ο γάµος µεταξύ οµοφυλοφίλων. Αυτή
είναι η αρχή. Πρόκειται για µια επίθεση εναντίον της ελευθερίας,
της ελευθερίας µας. Αυτή η woke ελίτ ζει σε άλλο κόσµο. Δεν
έχει συνείδηση και δεν αντιλαµβάνεται το χάσµα µε τους πολίτες
και µε το λαϊκό σώµα. Αυτό το χάσµα τους οδηγεί και στην ποι-
νικοποίηση κάθε αντίθετης άποψης. Αρχίζουν µε διωγµό και συ-
κοφάντηση κάθε αντίθετης άποψης και µετά φτάνουν στην
ποινικοποίηση. 

Μακάρι, δυστυχώς, να είχαµε βάλει µυαλό και να είχαµε την
ίδια αγωνία ως χώρα για τα δικαιώµατα του αγέννητου παιδιού,
αλλά, δυστυχώς, δεν το θέλουµε ούτε να γεννηθεί ούτε και να
εκφραστεί. 

Και κλείνοντας, σας καλούµε έστω και τώρα την ύστατη στιγµή
να αποσύρετε αυτό το νοµοσχέδιο, αυτό το βλάσφηµο, αντιδη-
µοκρατικό και αντεθνικό νοµοσχέδιο. Η Νίκη σε αυτό το νοµο-
σχέδιο, το οποίο βάλλει ευθέως την ορθόδοξη πίστη, την
παράδοση, τη δηµοκρατία και την οικογένεια, σας λέει ένα τερά-
στιο και µεγαλειώδες «όχι». 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε. 

Τον λόγο έχει ο κ. Βορύλλας Ανδρέας από τη Νίκη και ακολου-
θούν ο κ. Σαλµάς, ο κ. Φωτήλας, η κ. Παπαϊωάννου, η κ. Πούλου,
ο κ. Δελβερούδης και ολοκληρώνουµε µε το ΠΑΣΟΚ. 

Ορίστε, κύριε συνάδελφε.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΒΟΡΥΛΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυ-

ρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα από το Βήµα της Βουλής
να απευθυνθώ δηµόσια µε σεβασµό αλλά και µε παρρησία, τόσο
προς την Κυβέρνηση όσο και προς τα µέλη του Εθνικού µας Κοι-
νοβουλίου για το νοµοσχέδιο που συζητάµε. 

Θα µιλήσω πρωτίστως ως απλός Έλληνας, χριστιανός, οικο-
γενειάρχης που εκπροσωπεί απλούς Έλληνες, χριστιανούς, οι-
κογενειάρχες και πολίτες αυτής της χώρας και παράλληλα ως
Έλληνας που πονά για την πατρίδα του και το κατάντηµα της.
Ταυτόχρονα θα θέσω προσωπικά στον καθένα σας κάποια ερω-
τήµατα καλώντας σας να δώσετε και τη δική σας απάντηση. 

Πρώτον. Η οικογένεια, όπως όλοι ξέρουµε καλά, είναι ο ση-
µαντικότερος κοινωνικός θεσµός. Η οικογένεια θεωρείται το θε-
µέλιο στην οργάνωση των ανθρώπινων κοινωνιών και γι’ αυτό
προστατεύεται από το Σύνταγµα και τους νόµους. Για παρά-
δειγµα, στο Σύνταγµα της Ελλάδας η οικογένεια θεωρείται θε-
µέλιο της συντήρησης και προαγωγής του έθνους και ευρίσκεται
υπό την προστασία του κράτους. Είναι στην πρώτη παράγραφο
του άρθρου 21. Αλλά και στη Σύµβαση που υπέγραψαν οι χώρες
µέλη του Οργανισµού Ηνωµένων Εθνών για τα Δικαιώµατα του
Παιδιού το 1990 και αποτελεί νόµο του ελληνικού κράτους από
το 1992, αναφέρεται ότι επειδή η οικογένεια είναι η θεµελιώδης
µονάδα της κοινωνίας για την ανάπτυξη και την ευηµερία όλων
των µελών της και ιδιαίτερα των παιδιών, πρέπει να έχει την προ-
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στασία και την υποστήριξη που χρειάζεται για να µπορέσει να
διαδραµατίσει πληρέστερα τον ρόλο της στην κοινότητα. 

Το ερώτηµα που τίθεται είναι: Έχουµε το δικαίωµα και την
εξουσιοδότηση από τον ελληνικό λαό και το Σύνταγµα να πλή-
ξουµε µε το προωθούµενο νοµοσχέδιο αυτόν τον θεµελιώδη για
την κοινωνία και το έθνος µας θεσµό της οικογένειας; Όχι, αγα-
πητοί µου συνάδελφοι. Και αν το κάνουµε και ψηφίσουµε το προ-
ωθούµενο νοµοσχέδιο ή υποκριτικά απόσχωµεν, θα
εγκληµατήσουµε κατά της κοινωνίας και του έθνους µας. 

Δεύτερον. Δοµικό στοιχείο της οικογένειας είναι ο γάµος µιας
γυναίκας µε έναν άνδρα οι οποίοι παντρεύονται και γίνονται µη-
τέρα και πατέρας αντίστοιχα. Και οι δυο τους συνεισφέρουν
σάρκα από τη σάρκα τους για τη γέννηση των παιδιών. 

Η µητέρα, η µάνα, µέσα στην οικογένεια είναι το ιερότερο πρό-
σωπο. Μας πρόσφερε ζωή από τη ζωή της, πνοή από τη δικιά της
πνοή. Μας κουβάλησε µέσα της εννέα µήνες καρτερικά χωρίς να
παραπονεθεί για την ύπαρξή µας. Μας κουβαλάει στην ψυχή της
από το πρώτο δευτερόλεπτο που έµαθε την ύπαρξή µας µέχρι
το τελευταίο δευτερόλεπτο της δικής της ζωής και αιωνίως µετά
απ’ αυτό. Αυτή είναι η παρηγοριά µας στη θλίψη, η ελπίδα µας
στη δυστυχία και τη δύναµή µας στην απελπισία. Είναι η πηγή
της αγάπης, του ελέους, της συµπόνιας και της συγχώρεσης. 

Ο πατέρας, από την άλλη πλευρά, έχει το δικό του ιδιαίτερο
ρόλο στην οικογένεια και τη ζωή ενός παιδιού. Τις περισσότερες
στιγµές της ζωής µας είναι παρών δίχως τη φυσική του παρου-
σία, αλλά στο µυαλό µας στέκει σαν τον προστάτη της οικογέ-
νειας που είναι έτοιµος να µας δώσει τη συµβουλή του. Στην
παιδική µας ηλικία περιµέναµε ξάγρυπνοι πώς και πώς να γυρίσει
αργά το βράδυ από τη δουλειά για να του πούµε απλώς µια κα-
ληνύχτα πριν πέσουµε για ύπνο. Συνήθως αυτός στον οποίο στη-
ρίζεται η οικογένεια, αυτός που προσφέρει την ασφάλεια και
προσπαθεί να µας µεγαλώσει σωστά και να µας προσφέρει όλα
τα απαραίτητα. 

Έχουµε εµείς την εξουσιοδότηση από τον ελληνικό λαό και το
Σύνταγµα να στερήσουµε το δικαίωµα των παιδιών να ζήσουν και
να µεγαλώσουν µε µάνα και πατέρα σε ένα κατά το δυνατό υγιές
και φυσιολογικό περιβάλλον; Έχουµε την εξουσιοδότηση να
αναγκάσουµε τα παιδιά να ζήσουν σε ένα µη φυσιολογικό περι-
βάλλον; 

Τρίτον. Λέει η Κυβέρνηση ότι ενδιαφέρεται για τα δικαιώµατα
των παιδιών. Με το προωθούµενο, όµως, νοµοσχέδιο αντί να υπο-
στηρίζει τα ανθρώπινα δικαιώµατα των παιδιών τα καταπατά. Κα-
ταπατά το ουσιώδες ανθρώπινο δικαίωµα πολλών από αυτά τα
παιδιά να έχουν φυσιολογική µάνα και µητρική αγκαλιά. Καταπατά
το ανθρώπινο δικαίωµά τους να έχουν φυσιολογικό πατέρα και την
πατρική του προστασία. Καταπατά το ανθρώπινο δικαίωµα αυτών
των παιδιών να ζήσουν και να µεγαλώσουν σε ένα κατά το δυνατό
υγιές και φυσιολογικό οικογενειακό περιβάλλον. Καταπατά το αν-
θρώπινο δικαίωµά τους να µεγαλώσουν σε περιβάλλον χωρίς σύγ-
χυση γονεϊκών ρόλων. Καταπατά το θεµελιώδες ανθρώπινο
δικαίωµα αυτών των παιδιών να διακρίνουν τον ρόλο των δύο
φύλων µέσα σε µία φυσιολογική οικογένεια, αφού θέτει το προ-
ωθούµενο νοµοσχέδιο πάνω από τα δικαιώµατα των παιδιών, τις
σεξουαλικές επιλογές των οµοφυλόφιλων ενηλίκων. 

Και επιπλέον, αφήνει ανοιχτό το παράθυρο µε τη λεγόµενη πα-
ρένθετη κύηση, δίνοντας κίνητρα σε πολυκερδή κυκλώµατα εµ-
πορίας ανθρώπων για την εκµετάλλευση ευάλωτων γυναικών
υποβαθµίζοντας τη γυναίκα και µάλιστα τη µάνα σε εκµεταλλεύ-
σιµη αναπαραγωγική µηχανή. 

Έχουµε, λοιπόν, την εξουσιοδότηση από τον ελληνικό λαό και
το Σύνταγµα να στερήσουµε όλα αυτά τα θεµελιώδη ανθρώπινα
δικαιώµατα των αδύναµων παιδιών και των ευάλωτων και αδύνα-
µων γυναικών; Όχι, αγαπητοί µου συνάδελφοι, δεν το έχουµε. 

Επαναλαµβάνω και τονίζω ιδιαιτέρως: Έχουµε την εξουσιοδό-
τηση να στερήσουµε από ένα παιδί τη στοργή της µάνας και την
καρδιά της µάνας; Αν και είναι γνωστό, θα διαβάσω το σχετικό
µικρό ποίηµα, µεταφρασµένο στα ελληνικά από τον Αθηναίο πο-
λιτικό, διπλωµάτη και λογοτέχνη Άγγελο Βλάχο. Θα το διαβάσω
διότι πάντοτε µε συγκινεί και ήταν το πρώτο γραπτό κείµενο που
µε έκανε να τροµάξω βαθιά και να τρέξω στην αγκαλιά της µάνας
µου. 

Λέω το ποίηµα: «Ένα παιδί, µοναχοπαίδι αγόρι, αγάπησε µιας
µάγισσας την κόρη. Δεν αγαπώ εγώ -του λέει- παιδιά. Μα, αν θέ-
λεις να σου δώσω το φιλί µου, της µάνας σου να αφαιρείς την
καρδιά, να ρίξω να φάει το σκυλί µου.

Τρέχει ο νιος, τη µάνα του σκοτώνει και την καρδιά τράβα και
ξεριζώνει. Τρέχει να την πάει, µα σκοντάφτει και πέφτει ο νιος
κατάχαµα µε δαύτη. Κυλάει ο νιος και η καρδιά κυλάει και την
ακούει να κλαίει και να µιλάει. Μιλάει η µάνα στο παιδί και λέει,
εχτύπησες, αγόρι µου; Και κλαίει».

Έχουµε το δικαίωµα να στερήσουµε από ένα παιδί αυτή τη µη-
τρική καρδιά;

Τέταρτο. Μήπως, όµως, ο προωθούµενος γάµος των οµοφυ-
λόφιλων είναι στοιχείο προόδου γιατί έτσι µας το παρουσιάζουν;
Όχι, αγαπητοί µου συνάδελφοι, δεν είναι στοιχείο προόδου αλλά
παρακµής. Δεν αποτελεί απελευθέρωση αλλά υποδούλωση. Δεν
είναι φως αλλά σκοτάδι. Αυτό µας το αποδεικνύει η ιστορία δεν
είναι φαινόµενο σηµερινό. Δεν είναι φαινόµενο αποκλειστικό της
δήθεν προοδευτικής εποχής µας, ούτε φαινόµενο δήθεν φιλε-
λεύθερης σκέψης και νοοτροπίας. Τέτοια φαινόµενα δήθεν
γάµου οµοφυλοφίλων δεν παρουσιάστηκαν σε ακµάζουσες κοι-
νωνίες, αλλά άλλες κοινωνίες ηθικής, πνευµατικής, οικονοµικής
και πολιτικής παρακµής. Αυτή είναι η πρόοδος που επιθυµούµε
για την πατρίδα µας;

Πέµπτο και τελευταίο. Θα ήθελα πριν κλείσω τον λόγο µου να
απευθυνθώ ιδιαιτέρως προς εκείνους τους αξιότιµος Βουλευτές
από όλα τα κόµµατα που πιστεύουν στον Θεό και αποτελούν
µέλη της Εκκλησίας µας. Εµείς, ως χριστιανοί και µάλιστα ορθό-
δοξοι, δεν µπορούµε να νοµοθετούµε ερήµην της χριστιανικής
µας συνειδήσεως. Η σχέση µας µε τον Θεό και την Εκκλησία δεν
µπορεί να περιορίζεται µόνο στην παρουσία µας στις δοξολογίας
και τις λιτανείες για ευνόητους λόγους. Επιβάλλεται για λόγους
χριστιανικής συνέπειας και ευθύνης προς αυτούς τους χριστια-
νούς που µας τίµησαν µε την ψήφο τους, η σχέση µας αυτή να
εκφράζεται και στη Βουλή την ώρα µάλιστα της ψηφοφορίας επί
κρίσιµων ζητηµάτων που συνδέονται µε την χριστιανική µας
πίστη και άπτονται του ευαγγελικού ήθους. 

Η Ιερά Σύνοδος της ιεραρχίας της Εκκλησίας µας πήρε σαφή
και καθαρή θέση ενάντια στο προωθούµενο νοµοσχέδιο καταδι-
κάζοντας το ως αντιχριστιανικό. Μας έστειλαν µάλιστα και σχε-
τικές εγκυκλίους. Σαφέστατα τονίζει ότι το προωθούµενο
νοµοσχέδιο προσβάλλει ευθέως την ιερότητα του θεσµού του
γάµου, τη χριστιανική οικογένεια και τα δικαιώµατα των παιδιών.
Οφείλουµε ως χριστιανοί ορθόδοξοι όχι µόνο να µη συνευδοκί-
σουµε στο αντιχριστιανικό αυτό νοµοσχέδιο, όχι µόνο να µη νί-
ψουµε τα χέρια µας σαν τον Πόντιο Πιλάτο µε την αποχή µας,
αλλά µε όλη µας την καρδιά να το καταψηφίσουµε.

Τελειώνω θυµίζοντας σε όλους µας τα λόγια του νεότερου
εθνικού µας ποιητή Κωστή Παλαµά: «Χρωστάµε σε όσους ήρθαν,
πέρασαν, θα έρθουν, θα περάσουν, κριτές να µας δικάσουν οι
αγέννητοι, οι νεκροί». 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο κ. Σαλ-

µάς τώρα έχει τον λόγο και αµέσως µετά ο κ. Φωτήλας. 
Ελάτε, κύριε Σαλµά.
ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στα είκοσι τέσσερα χρόνια που

είµαι σε αυτό το Κοινοβούλιο και υπηρετώ αυτόν τον θεσµό, δεν
θυµάµαι άλλη φορά να υπήρχαν τοποθετήσεις οριζόντιες που να
περνούν όλα τα κόµµατα και που να είναι διαφορετικές µεταξύ
τους όχι µε βάση το κόµµα αλλά µε βάση κάποιες αντιλήψεις που
έχει ο κάθε Βουλευτής. 

Θεωρώ ότι το σχέδιο νόµου που συζητούµε σήµερα ανησυχεί
την κοινωνία. Αυτό είναι δεδοµένο. Η κοινωνία δεν ανησυχεί γιατί
θίγεται υλικά. Αν περάσει αυτό το σχέδιο νόµου και γίνει νόµος
του κράτους, δεν θα γίνει κάποιος πιο φτωχός ούτε θα έχει ευη-
µερία περισσότερη. Αλλά, όµως, η κοινωνία ανησυχεί, ωσάν να θί-
γεται. Τι είναι αυτό που θίγεται; Είναι η θεµελιώδης αρχή της
κοινωνίας που είναι οι αξίες, τα ιδανικά και τα ιδεώδη, οι αρχές µε
τις οποίες δηµιουργήθηκε αυτή η κοινωνία, η ελληνική κοινωνία.

Δεν είναι ένα σχέδιο νόµου που να πεις ότι αγνοώ την κοινωνία
για να το φέρω. Δεν ρυθµίζουµε τα φωτοβολταϊκά ούτε τις ενερ-

10408 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



γειακές πηγές ούτε τα θέµατα της παιδείας εξειδικευµένα που
δεν ξέρει ο παππούς στο χωριό. Ρυθµίζουµε θέµατα που αφο-
ρούν και ξέρει και έχει άποψη και ο τελευταίος βοσκός, αγρότης,
παππούς σε οποιαδήποτε περιοχή της Ελλάδας. Ξέρετε, αυτοί
οι κανόνες που αλλάζει αυτό το σχέδιο νόµου που θα γίνει νόµος
αφού έχει την πλειοψηφία πέντε κοµµάτων, είναι οι κανόνες που
πατάει το ελληνικό κράτος, που πατάει η ελληνική κοινωνία και
γι’ αυτό ανησυχεί. Είναι κανόνες που µένουν αναλλοίωτοι για πε-
ρισσότερο από δύο χιλιάδες χρόνια και που ερχόµαστε τώρα
έτσι γρήγορα να τους αλλάξουµε µε επιπτώσεις που δεν γνωρί-
ζουµε ποιες θα είναι. 

Πρέπει να σας πω γιατί δεν θα ψηφίσω αυτό το σχέδιο νόµου
και θα το καταψηφίσω ευθέως και µε απόλυτη ηρεµία στη συνεί-
δησή µου. Πρώτον, θα πω ότι σέβοµαι όλους τους πολίτες. Σέ-
βοµαι τους οµοφυλόφιλους, τους ετερόφυλους, τους γκέι, τους
τρανσέξουαλ, τους intersex, τους queer -που είναι τα αρχικά των
ΛΟΑΤKI-. Σέβοµαι ότι έχουν ίσα δικαιώµατα µε όλους µας. Δεν
πρέπει να υπάρχει ρατσισµός ούτε καµµία διάκριση µε βάση το
φύλο και τις σεξουαλικές ιδιαιτερότητες. Είµαι κάθετος σε αυτό. 

Διαφωνώ στο δικαίωµά τους να θέλουν να έχουν και να υιοθε-
τούν παιδιά. Περί αυτού πρόκειται ο γάµος. Διότι τα υπόλοιπα τα
ρύθµισε το σύµφωνο συµβίωσης. Δεν βλέπω καµµία αδικία σε
αυτούς τους ανθρώπους, διότι κανένας δεν εµπόδιζε έναν από
αυτούς τους ΛΟΑΤΚΙ να πάει σε µια υπηρεσία, να προκόψει στη
ζωή του, να γίνει µεγάλος επιχειρηµατίας, να πάει στα πανεπι-
στήµια, να πάει σε οποιαδήποτε υπηρεσία να πάρει οποιαδήποτε
παροχή παίρνει ένας ετερόφυλος. Δεν νοµίζω ότι υπάρχει κανέ-
νας αποκλεισµός. Τα θέµατα του Αστικού Δικαίου, τα κληρονο-
µικά, ρυθµίστηκαν. Εποµένως, µιλάµε για το αν µπορούν να
κάνουν παιδιά. 

Υπάρχει ο πρώτος λόγος για τον οποίο δεν θα τον ψηφίσω.
Δεν µου το ζήτησε κανένας. Έχω δεκάδες χιλιάδες ψηφοφόρους
στα είκοσι τέσσερα χρόνια που είµαι Βουλευτής, ένας δεν µου
το ζήτησε. Έχω φίλους οµοφυλόφιλους γνωστούς, ένας δε µου
είπε ότι θέλω να φτιάξεις το δικαίωµα να µπορώ να κάνω παιδιά.
Συνεπώς, δεν µπορώ να καταλάβω ποιος το ζήτησε. Όλως τυ-
χαίως όπως ειπώθηκε, τον Δεκέµβριο του 2022 ο Πρόεδρος των
Ηνωµένων Πολιτειών της Αµερικής ο κ. Μπάιντεν υπέγραψε για
το γάµο των οµοφυλοφίλων. Δηλαδή, πώς έτσι ξαφνικά µετά από
χιλιάδες χρόνια ύπαρξης του ανθρώπου στη γη, άνοιξε στις Ηνω-
µένες Πολιτείες της Αµερικής, σε άλλες χώρες και ανοίγει και
εδώ; Τυχαία; Συνωµοσιολόγος δεν υπήρξα ποτέ, αλλά επιτρέψτε
µου να πω ότι δεν είναι τυχαίο. Επειδή δεν ξέρω ποιος το ζήτησε
και γιατί το ζήτησε δεν µπορώ να συναινέσω. Είναι απλό. 

Δικαιώµατα. Εδώ δεν µιλάµε για δικαιώµατα των ΛΟΑΤΚΙ, εδώ
µιλάµε για να θέλουν περισσότερα δικαιώµατα από αυτά που
έχουν οι υπόλοιποι. Ποιος τα καθορίζει τα δικαιώµατα, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι; Τα δικαιώµατα καθορίζονται από τη φύση µε
τους φυσικούς νόµους, από την παράδοση µε τα ήθη και τα
έθιµα και µε νόµους. Ξέρετε να φτιάχνονται τα δικαιώµατα µε
άλλον τρόπο; Το πώς γίνονται και µεγαλώνουν τα παιδιά το κα-
θορίζει η φύση µε φυσικό νόµο. Εγώ µε νόµο του κράτους να αλ-
λάξω φυσικό νόµο δεν µπορώ. Δεν θα το κάνω. 

Επειδή κοπτόµεθα τόσο πολύ- µε µια ιδιαίτερη συναίνεση δια-
κοµµατική- για τα δικαιώµατα αυτών των ανθρώπων, της ΛΟΑΤΚΙ
κοινότητας, δεν είδα να έχουµε το ίδιο ενδιαφέρον για τα δικαιώ-
µατα των παιδιών. Διότι πρέπει να προτάξουµε και αυτά τα δι-
καιώµατα για τα παιδιά που είναι στα ιδρύµατα. Προσέξτε,
γεννιούνται, εγκαταλείπονται µέχρι ενός έτους µεγαλώνουν σε
θάλαµο στο Νοσοκοµείο Αλεξάνδρας -ενός έτους µωρό τώρα
στο «Αλεξάνδρας»- και µέχρι δεκαοκτώ χρονών σε ιδρύµατα. Το
πολιτικό σύστηµα επί δεκαετίες µαζί µε τις µακρόσυρτες δικα-
στικές διαδικασίες δεν µπορούν να λύσουν το θέµα πώς αυτά τα
παιδιά θα πάνε να µεγαλώσουν σε οικογένειες ετεροφυλόφιλων
που κατά χιλιάδες ενδιαφέρονται να τα υιοθετήσουν. Άρα, συνε-
πώς δεν είδα να κοπτόµεθα το ίδιο για τα δικαιώµατα αυτών των
παιδιών και να έχουµε τέτοια συναίνεση και σπουδή να τους τα
διευθετήσουµε. 

Επιπρόσθετα οι νόµοι όταν αφορούν τέτοιες µεταρρυθµίσεις
δοµικές της κοινωνίας πρέπει να είναι σε αντιστοιχία µε την κοι-
νωνία και αυτό το σχέδιο νόµου δεν είναι σε αντιστοιχία µε την

κοινωνία. Η µάχη µέχρι τώρα ήταν ιδεολογική. Είχα γράψει ένα
βιβλίο το 2015 µε θέµα ιδεολογίας ή όχι µόνο και τελικά φαίνεται
ότι κάπου είχε βάση αυτό. Εδώ τώρα δεν συζητάµε µε βάση ιδε-
ολογίες. Εδώ όπως προείπαν και συνάδελφοι, είναι οι δικαιωµα-
τιστές και οι προοδευτικοί µε τους συντηρητικούς. 

Εγώ τώρα επειδή είµαι συντηρητικός γιατί την πρόοδο την αν-
τιλαµβάνοµαι πολύ διαφορετικά, µεγάλωσα σε µια φτωχή οικο-
γένεια, σε µια επαρχία, σε µια γειτονιά, σε µια πόλη όπου δεν τα
είχαµε όλα. Είχαµε φτώχεια, αλλά είχαµε ευτυχία. Δυσκολίες
υπήρχαν, δεν είχαµε αυτή την πρόοδο που ψάχνουµε τώρα, αλλά
δεν δέρναµε δέκα-δέκα παιδιά τον έναν, κάθε µέρα µπούλινγκ.
Άντε να πλακωνόταν ο ένας µε τον άλλον µια φορά σπάνια. Τώρα
κάθε µέρα δέρνουν δέκα τον έναν. Εµείς δεν ξέραµε τα αντικα-
ταθλιπτικά που είναι γεµάτη η αµερικάνικη κοινωνία και οι ευρω-
παϊκές σύγχρονες χώρες και η δύση. Εµείς δεν ξέραµε τι ήταν
τα ναρκωτικά που τα βρίσκεις παντού τώρα και στα σχολεία, άρα
δεν ξέρω αν αυτή η πρόοδος που επικαλούµαστε και ζητούµε
είναι πανάκεια, οπότε δεν θίγοµαι αν σε αυτή τη συζήτηση δεν
είµαι µε τους προοδευτικούς και δεν είµαι µε αυτούς τους δι-
καιωµατιστές που προείπα.

Επέλεξα να καταψηφίσω το σχέδιο νόµου και να µην απέχω
για έναν λόγο: Στη ζωή µου ό,τι πιστεύω ότι είναι σωστό προ-
σπαθώ να γίνει πράξη και ό,τι πιστεύω ότι είναι λάθος παλεύω
για να µη συµβεί. Η αποχή, λοιπόν, δεν εκφράζει ούτε τον χαρα-
κτήρα µου ούτε το πώς µεγάλωσα ούτε το πώς ονειρεύοµαι. Συ-
νεπώς, η αποχή δεν αφορά στην περίπτωσή µου γι’ αυτό και θα
καταψηφίσω το σχέδιο νόµου.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Ο κ. Φωτήλας έχει τον λόγο και αµέσως µετά η κ. Παπαϊωάν-

νου.
Ελάτε, κύριε Φωτήλα.
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρίσκω τρεις λόγους για να κα-

ταψηφίσει κάποιος το νοµοσχέδιο: Άγνοια του νοµοσχεδίου, ιδε-
ολογικές και ιδεοληπτικές αγκυλώσεις που δεν του επιτρέπουν
να δει το νοµοσχέδιο στην πραγµατική του διάσταση, δηλαδή ως
µία αµιγώς αστική υπόθεση και προσδίδει σε αυτό θεολογικό και
θρησκευτικό περιεχόµενο που δεν υπάρχει. Ο τρίτος λόγος είναι
η ψηφοθηρία. Κάποιος αποφασίζει να αγνοήσει, να αδιαφορήσει
για την ουσία του νοµοσχεδίου και να το χρησιµοποιήσει ως ερ-
γαλείο µικροπολιτικής. Με τις δύο τελευταίες περιπτώσεις δεν
θα ασχοληθώ, δεν έχω λόγο. Θα ασχοληθώ, όµως, µε την πρώτη
µε αυτήν την άγνοια, και θα απευθυνθώ στους συναδέλφους
αλλά και στους συµπολίτες µας που µας παρακολουθούν και δεν
γνωρίζουν επακριβώς τι κοµίζει αυτό το νοµοσχέδιο. 

Δυο λόγια κατ’ αρχάς για τα περί αντισυνταγµατικότητας που
εδράζεται δήθεν στο άρθρο 21 του Συντάγµατος, µια ερµηνεία
όχι απλώς λανθασµένη αλλά µια ερµηνεία παντελώς αυθαίρετη.
Ακριβώς το αντίθετο συµβαίνει. Για να χρησιµοποιήσω µια θεο-
λογική έννοια, µιας και είναι της µόδας, αυτό το νοµοσχέδιο
τηρεί και σέβεται τις επιταγές του άρθρου 21 του Συντάγµατος
µέχρι κεραίας. 

Τι λέει το άρθρο 21 του Συντάγµατος; Λέει µήπως τον ορισµό
της οικογένειας; Όχι βέβαια. Λέει τέσσερα συγκεκριµένα πράγ-
µατα, ότι η πολιτεία οφείλει να προστατεύει ιδιαίτερα τον θεσµό
της οικογένειας, τον γάµο, τη µητρότητα και τέταρτον την παι-
δική ηλικία. Τα κάνει αυτά αυτό το νοµοσχέδιο; Κάνει ακριβώς
αυτά αυτό το νοµοσχέδιο.

Ας τα πάρουµε ένα-ένα. Προστατεύει τον θεσµό της οικογέ-
νειας; Ασφαλώς και τον προστατεύει και προστατεύει, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, όλες τις οικογένειες ακόµα και αυτές που σή-
µερα για το ελληνικό κράτος δυστυχώς είναι αόρατες αλλά
υπάρχουν. Προστατεύει τον γάµο; Βεβαίως και τον προστατεύει
σε όλη του τη διάσταση ανεξαρτήτως φύλου. 

Άκουσα και αυτό το αµίµητο ότι ο γάµος δεν είναι δικαίωµα για
να τυγχάνει προστασίας ιδιαίτερης είναι –λέει- επιθυµία. Και άµα
είναι επιθυµία; Το άρθρο 21 όχι του Συντάγµατος αλλά του Χάρτη
των Θεµελιωδών Δικαιωµάτων του Ανθρώπου της Ευρωπαϊκής
Ένωσης –πάλι 21, σύµπτωση- λέει συγκεκριµένα ότι απαγορεύεται
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κάθε διάκριση λόγω φύλου. Άρα δεν µας ενδιαφέρει αν θα το ονο-
µάσουµε δικαίωµα, αν θα το ονοµάσουµε επιθυµία. Θέλετε επιθυ-
µία; Επιθυµία. Σε καµµία επιθυµία, λοιπόν, δεν µπορεί να υπάρξει
διάκριση σε κάποιον άνθρωπο εξαιτίας του φύλου του. 

Τρίτη επιταγή του άρθρου 21 του Συντάγµατος. Προστατεύει
τη µητρότητα; Ασφαλώς και την προστατεύει. Πώς την προστα-
τεύει; Μέσω των διατάξεων που απαγορεύουν την υποβοηθού-
µενη τεχνητή γονιµοποίηση µέσω της παρένθετης µητέρας και
διατηρεί το νοµικό πλαίσιο και το διατηρεί ως ένα γυναικείο προ-
νόµιο, ακριβώς γιατί σέβεται την επιταγή της αυξηµένης ασφά-
λειας και προστασίας της µητρότητας αλλά και το ιδεολογικό και
ηθικό-βιολογικό υπόβαθρο της ελληνικής κοινωνίας η οποία
βάζει τη µητρότητα πάνω και πρώτα από όλα, ψηλά-ψηλά.

Τέταρτη επιταγή: Τα παιδιά. Προστατεύει αυτό το νοµοσχέδιο
τα παιδιά; Μα, γι’ αυτά τα παιδιά γίνονται όλα. Αυτό το νοµοσχέ-
διο πάνω και πρώτα απ’ όλα βάζει τα παιδιά και αν κάποιοι από
εµάς αποφασίσαµε να βγούµε µπροστά και να στηρίξουµε ανοι-
χτά αυτό το νοµοσχέδιο αδιαφορώντας για το όποιο πολιτικό κό-
στος και παραµερίζοντας το γεγονός που ήδη ξέραµε, δηλαδή,
ότι πιθανότατα θα έρθουµε σε αντιπαράθεση µε µέρος των ίδιων
των ψηφοφόρων µας, γιατί το κάναµε; Διότι µας αρέσει να αυτο-
µαστιγωνόµαστε; Όχι. Γι’ αυτά τα παιδιά το κάνουµε. Και αν
όπως κάποιος µου είπε: «Φωτήλα, µ’ αυτά και µ’ αυτά θα τη χά-
σεις την έδρα σου», δεν πειράζει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
να τη χάσω την έδρα µου, γιατί πάνω από την έδρα µου και από
κάθε βουλευτική έδρα υπάρχει το δικαίωµα αυτών των παιδιών.

Δύο λόγια τώρα εν τάχει για το νοµοσχέδιο. Όπως είπα σέβε-
ται το άρθρο 21. Αφήνει τη δυνατότητα της παρένθετης µητέρας
µε τον τρόπο που προβλέπει σήµερα ο νόµος και µόνο πάντα για
γυναίκες, σε αντίθεση µε το νοµοσχέδιο του ΣΥΡΙΖΑ που θέλει
να απελευθερωθεί εντελώς αυτή η δυνατότητα πέρα και ανεξάρ-
τητα από το φύλο και για άνδρες και όχι µόνο για περιπτώσεις
ιατρικής αδυναµίας, αλλά κατ’ επιλογήν και µάλιστα προφανώς
και έναντι αµοιβής µε ό,τι αυτό συνεπάγεται και µε τους κινδύ-
νους που µπορεί να επιφέρει.

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι έναντι αµοιβής.
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Δεν το ξέρω. 
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Άµα δεν το ξέρετε, να µην το

λέτε.
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Θα πάρω λίγο χρόνο για να απαντήσω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο χρόνος

είναι συγκεκριµένος.
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Θα σας απαντήσω µετά, λοιπόν, για να

µη χάσω τον χρόνο µου.
Πέραν αυτού, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς λέµε όχι σ’

αυτό που λέει ο ΣΥΡΙΖΑ, δεν επιτρέπουµε στη χώρα µας να γίνε-
ται αυτό. Όµως, σ’ αυτό που εµείς λέµε όχι στη χώρα µας και
δεν το επιτρέπουµε, άλλες χώρες έχουν πει ναι και το έχουν επι-
τρέψει και αυτό δεν µπορούµε να το εµποδίσουµε. Ό,τι και να
λέµε εµείς σήµερα και ό,τι και να νοµοθετήσουµε αύριο, αυτό
είναι µια πραγµατικότητα. Ζευγάρια θα πηγαίνουν στην Κροατία,
για παράδειγµα, και θα επιστρέφουν µε ένα παιδί. Αυτό το παιδί
µάς ενδιαφέρει να προστατεύσουµε που σήµερα στερείται βα-
σικών του δικαιωµάτων, όπως το παιδί του γονέα εκείνου ο
οποίος αποφασίζει να συνδέσει τη ζωή του µ’ έναν άνθρωπο του
ιδίου φύλου και αν αύριο πεθάνει το παιδί αυτό θα χάσει τον
γονιό που πέθανε αλλά και τον άλλο. Δηλαδή τι του λέµε αυτού
του παιδιού; Ότι θα το τιµωρήσουµε που έχασε τον ένα γονιό να
χάσει και τον άλλο να χάσει τα πάντα; Αυτά τα παιδιά, λοιπόν,
είναι στο κέντρο του ενδιαφέροντος αυτού του νοµοσχεδίου.

Θα πω δυο λόγια για την υιοθεσία, γιατί κι εδώ η υποκρισία πε-
ρισσεύει. Σήµερα που µιλάµε, ένα οµόφυλο ζευγάρι µπορεί εύ-
κολα και νόµιµα να αναλάβει αναδοχή ενός παιδιού από ένα
ίδρυµα. Τι σηµαίνει αυτό; Ότι το κράτος τού εµπιστεύεται για
ένα, για δύο, για τρία, για τέσσερα ή για περισσότερα χρόνια την
ανατροφή ενός παιδιού αλλά όχι για πάντα. Μα είναι σοβαρό
αυτό το επιχείρηµα; Σήµερα που µιλάµε ένας άντρας µόνος οµο-
φυλόφιλος, µία γυναίκα µόνη οµοφυλόφιλη µπορούν να υιοθε-
τήσουν ένα παιδί. Δηλαδή τι λέµε; Ότι ένας οµοφυλόφιλος
γονιός είναι καλός και δύο οµοφυλόφιλοι γονείς είναι κακοί;
Έλεος πια.

Κλείνω –και ευχαριστώ πολύ για την ανοχή σας, δεν το συνη-
θίζετε έτσι εύκολα- µε ένα ρητό απευθυνόµενος σ’ εκείνους που
µετέτρεψαν αυτές τις µέρες αυτό το ιερό Βήµα της δηµοκρατίας
σ’ ένα βούρκο µεσαιωνικό. Σ’ αυτούς απευθύνοµαι και τους λέω
ένα ρητό που χρησιµοποίησε πρώτος ο Μπιλ Κλίντον στην προ-
εκλογική του εκστρατεία και µετά το χρησιµοποίησαν κι άλλοι:
«Είναι τα παιδιά, ανόητε!».

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Η κ. Πα-
παϊωάννου έχει τον λόγο. Μετά είναι η κ. Πούλου, o κ. Δελβερού-
δης και κλείνουµε µε τον κ. Γερουλάνο.

Ορίστε, κυρία συνάδελφε.
ΑΡΕΤΗ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ: Ευχαριστώ. 
Τι να πω για αυτό το νοµοσχέδιο; Τι να πρωτοπώ, δηλαδή. Ο

τρόπος µε τον οποίο επιβάλλεται στην κοινωνία -την καπελώνει
είναι η σωστή έκφραση- είναι µοναδικός. Την καπελώνει γιατί
είναι σε απόλυτη αναντιστοιχία µε την κοινωνία και είναι αξιοση-
µείωτη η σπουδή του Πρωθυπουργού να περάσει ένα νοµοσχέ-
διο που ειλικρινά νοµίζω ότι και ο ίδιος ξέρει ότι είναι κόντρα στην
κοινή λογική. Ξέρει, επίσης, καλά ότι θα έχει ένα µεγάλο πολιτικό
κόστος. Γι’ αυτό και προέτρεψε τους Βουλευτές του που διαφω-
νούν, αντί να καταψηφίσουν, να απέχουν. Τι σηµαίνει να απέχουν;
Σηµαίνει να κοροϊδέψουν τους ψηφοφόρους ότι δήθεν δεν στή-
ριξαν το νοµοσχέδιο. Γιατί αυτή τους η αποχή θα οδηγήσει στην
ψήφισή του. Άρα, ο κόσµος να ξέρει ότι όσοι απέχουν στην ουσία
το στηρίζουν. 

Μας µιλάνε για δικαιώµατα. Αν σας ένοιαζαν τα δικαιώµατα
των ανθρώπων δεν θα ήταν οι δρόµοι της Αθήνας γεµάτοι µπό-
γους και κουρελιασµένες κουβέρτες δίπλα σε τσακισµένους αν-
θρώπους. Δεν θα ήταν στους ίδιους δρόµους µέρα και νύχτα νέοι
άνθρωποι µε πτυχία να κάνουν τους ντελιβεράδες για ένα µερο-
κάµατο του τρόµου. Ούτε θα κατέληγαν τα παιδιά µας στα τρυ-
φερά δώδεκα και δεκατέσσερα τους χρόνια να είναι µέλη των
συµµοριών του δρόµου. 

Αφήστε, λοιπόν, σας παρακαλώ τους δικαιωµατισµούς και τις
ιστορίες αυτού του είδους. Αφήστε τα παραµύθια που ούτε κι
εσείς οι ίδιοι πιστεύετε. Όσο για τους κεντρώους συναδέλφους
και τους άλλους στα ορεινά, τους Αριστερούς, αν και διαφωνώ
µαζί τους, όσον αφορά στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, σέβοµαι
το γεγονός ότι στην πλειονότητά τους πιστεύουν αυτά που λένε.
Όµως αυτό εκµεταλλεύεται η Κυβέρνηση και το χρησιµοποιεί για
άλλους σκοπούς. Εκεί που βολεύει τα δικά της σχέδια, σας λέω
εσάς που στηρίζετε το νοµοσχέδιο, σκεφτείτε σας παρακαλώ. Η
στήριξή σας λόγω ιδεολογικής ταύτισης ή λόγω επιβολής µιας
οιονεί κοµµατικής πειθαρχίας πόσα άλλα θέµατα ανοίγει. 

Είναι τα παιδιά µας ξαµολυµένα στους δρόµους, θυµωµένα,
επιθετικά χωρίς επίβλεψη πολλές φορές από µάνα και πατέρα
που πρέπει να εργάζονται. Αλλά είναι µόνο λόγω οικονοµικής δυ-
σπραγίας των γονέων τους; Τότε τα παιδιά των πλουσίων θα
ήταν αγγελούδια. Τι συµβαίνει, λοιπόν; Εκείνο που νοµίζω εγώ,
λείπει από τα παιδιά, από όλους µας, είναι κάτι να ακουµπή-
σουµε, να στηριχτούµε, να πάρουµε βαθιές ανάσες, κάποιες στα-
θερές. Σταθερές που ήδη έχουν κλυδωνιστεί χωρίς όµως να
αντικατασταθούν από άλλες καλύτερες. Και σιγά-σιγά αποτελει-
ώνονται. 

Είναι η κοινωνία µας έτοιµη να γυρίσει το πάνω κάτω στις τε-
λευταίες βασικές σταθερές; Νοµίζω πως όχι. Ξέρετε εγώ δεν έχω
αναγνωρισιµότητα και κυκλοφορώ παντού. Ακούω πολύ τον
κόσµο στο ταξί, στον οδοντίατρο, στη λαϊκή, στις ουρές. Ο κό-
σµος συζητάει γι’ αυτό το θέµα. Εκφράζεται αρνητικά πολλές
φορές µε αγανάκτηση. Και περνάµε εµείς εδώ µέσα το µήνυµα
ότι στο όνοµα του δήθεν δικαιωµατισµού αλλάζουµε µε ένα νόµο
άρδην ό,τι δεν έχει αλλάξει χιλιετίες τώρα. Κάποιοι µε ειλικρίνεια
κάποιοι όµως µε τακτικισµούς. Είναι τόλµη αυτό, πρόοδος ή επι-
πολαιότητα; 

Όλο αυτό το διάστηµα έγινε ένα απίστευτο µπούλινγκ από
πολλά συστηµικά µέσα µαζικής ενηµέρωσης. Ακούσαµε περί
ακροδεξιών απόψεων των διαφωνούντων, περί προοδευτικού
των συµφωνούντων και άλλες τέτοιες ανοησίες. Είναι αλήθεια
ότι οι αντιρρήσεις για το νοµοσχέδιο του Κοµµουνιστικού Κόµ-
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µατος Ελλάδος -αντιρρήσεις για τους λόγους που εξέθεσαν οι
συνάδελφοι- έκλεισαν ή τουλάχιστον περιόρισαν στόµατα.
Επειδή εγώ είµαι µεγαλύτερη θυµάµαι αντίστοιχες συµπεριφο-
ρές από την εποχή της δικτατορίας και λίγο νωρίτερα, εποχές
που το να είσαι Αριστερός ήταν σχεδόν µίασµα και ο εµφύλιος
χαρακτηριζόταν συµµοριτοπόλεµος. Νεαρή µαθήτρια τότε θύ-
µωνα, αγανακτούσα. Κι αυτό όµως που επιχειρείται αυτόν τον
καιρό µε ενοχλεί το ίδιο. Αυτές οι µεθοδεύσεις δεν ταιριάζουν σε
δηµοκρατίες. Η δηµοκρατία έχει ένα βασικό χαρακτηριστικό: την
ανοχή. Την ανοχή στο διαφορετικό αλλά και την ανοχή στην αν-
τίρρηση. Ανοχή, λοιπόν. Αλλά µε την προϋπόθεση ότι το δι-
καίωµα ασκείται στον ιδιωτικό βίο του καθενός µας και δεν έχει
κοινωνικές προεκτάσεις και σοβαρές επιπτώσεις στον δηµόσιο
βίο. Εδώ όµως νοµίζω θα υπάρχουν τέτοιες. 

Ο γάµος εφευρέθηκε από τις κοινωνίες και καθιερώθηκε από
χιλιετίες τώρα κυρίως για έναν λόγο: για να δηµιουργηθεί ένα
τεκµήριο πατρότητας. Για τη µητρότητα δεν ετέθη ποτέ θέµα
γιατί ήταν αυταπόδεικτη. Για να γνωρίζουµε ποιος είναι ο γεννή-
τορας και άρα ο υπόχρεος να αναθρέψει το παιδί και να κληρο-
νοµηθεί από το παιδί όταν φύγει. Γι’ αυτό και από πάντα ο γάµος
είχε ένα πανηγυρικό χαρακτήρα γνωστοποίησης στην κοινότητα
της ένωσης και της αρχικής συνάφειας του ζεύγους. Γι’ αυτό και
η ευχή «να ζήσετε και καλούς απογόνους». 

Σε όλες τις περιόδους και σε όλους τους πολιτισµούς υπήρχαν
οµοφυλόφιλοι. Όµως οι σχέσεις αυτές δεν δηµιουργούσαν απο-
γόνους και γι’ αυτό πολύ απλά δεν νοµοθετήθηκε στο παρελθόν
γάµος µεταξύ τους. Κάνοντας ένα µεγάλο βήµα ο σύγχρονος νο-
µοθέτης θεσµοθέτησε το σύµφωνο συµβίωσης και µεταξύ οµο-
φύλων το οποίο καλύπτει όλες τις ανάγκες για να είναι
λειτουργική µια συµβιωτική σχέση. Μπορείς να ασφαλίσεις τον
σύντροφό σου αν είναι ανασφάλιστος, θα πάρει αποζηµίωση αν
κάτι σου συµβεί από κάποια αδικοπραξία, θα πάρει τη σύνταξη
σου, όπως κι αν ήσασταν παντρεµένοι. Μπορεί στο σύµφωνο να
οριστεί τι θα γίνει η περιουσία που θα αποκτηθεί κατά τη διάρ-
κεια της συµβίωσης και επιπλέον µπορείς ελεύθερα να ορίσεις
κατά τη σύναψη του συµφώνου αν θέλεις να σε κληρονοµήσει ο
σύντροφός σου και σε ποιο ποσοστό µε επιφύλαξη βεβαίως των
διατάξεων του Αστικού Κώδικα για τους αναγκαίους κληρονό-
µους αν υπάρχουν κατιόντες. 

Άρα, όλα γίνονται σήµερα µόνο για την τεκνοθεσία. Και επειδή
εξ ορισµού ένα ζευγάρι του ίδιου φύλου δεν µπορεί µε φυσικό
τρόπο να κάνει παιδιά, είναι σίγουρο ότι µας έρχεται σε επόµενο
χρόνο αυτό που ξεκάθαρα και γλαφυρά περιέγραψε το Κοµµου-
νιστικό Κόµµα: η εµπορευµατοποίηση της µητρότητας µέσω της
συστηµατικής πλέον -και όχι κατ’ εξαίρεση και για λόγους υγείας-
χρησιµοποίησης παρένθετων µητέρων. Μόνον έτσι µπορούν να
αποκτηθούν παιδιά από τα ζεύγη αυτά µε τη συστηµατική χρη-
σιµοποίηση του γενετικού υλικού και του σώµατος άλλων ανθρώ-
πων επ’ αµοιβή κυρίως. 

Εµένα δεν µε πτοεί το µπούλινγκ κατά των διαφωνούντων που
πλανάται όλο αυτό το διάστηµα περί δήθεν σκοταδισµού. Η πο-
ρεία µου σε όλον τον βίο δεν επιτρέπει σε κανέναν να σκεφτεί
κάτι τέτοιο. Εγώ είµαι εδώ χωρίς να αγωνιώ ούτε για επανεκλογή
µου ούτε βεβαίως για υπουργοποίηση. Μπορώ, λοιπόν, χωρίς
εξαρτήσεις, κοµµατικές γραµµές και πιθανά ανταλλάγµατα να
επιτελέσω το ύψιστο καθήκον ενός Έλληνα Βουλευτή: το καθή-
κον της ψήφου κατά συνείδηση. Μετά, οµολογώ, από πολύ
σκέψη και προβληµατισµούς θα καταψηφίσω το νοµοσχέδιο. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

έχει η κ. Πούλου. Μετά ο κ. Δελβερούδης και µετά ο κ. Γερουλά-
νος.

ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο που συζητούµε
σήµερα στην Ολοµέλεια αποδεικνύει ένα και µόνο πράγµα: το
πόσο αποτελεσµατική πίεση µπορούν να ασκούν οι οργανώσεις
της Κοινωνίας των Πολιτών από κοινού µε τις προοδευτικές πο-
λιτικές δυνάµεις για τον θεσµικό κοινωνικό και πολιτισµικό εκ-
συγχρονισµό της πατρίδας µας. Διότι το νοµοσχέδιο για τη
νοµική κατοχύρωση της ισότητας στον γάµο και την τεκνοποίηση

ανεξαρτήτως φύλου, που µε καθυστέρηση και µε σοβαρές ελ-
λείψεις αναγκάζεται να φέρει τώρα στη Βουλή η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας, δεν της ανήκει. Είναι µια νίκη της Κοινωνίας
των Πολιτών και των κινηµάτων. Κατακτήθηκε βήµα-βήµα µεθο-
δικά και αγωνιστικά από χιλιάδες συµπολίτες µας που διεκδίκη-
σαν τα αυτονόητα δικαιώµατά τους. Προετοιµάστηκε από τις
πρωτοπόρες νοµοθετήσεις της κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ από το
2015 ως το 2019. Η Νέα Δηµοκρατία σύρθηκε κυριολεκτικά στην
αποδοχή µιας κοινωνικής πραγµατικότητας την οποία πεισµατικά
αρνιόταν, και την οποία ένα µεγάλο κοµµάτι της εξακολουθεί να
αρνείται ενώ ένα άλλο την αποδέχεται υποκριτικά χωρίς να την
πιστεύει στη βάση, βέβαια, της µικροκοµµατικής σκοπιµότητας. 

Η υπερψήφιση των διατάξεων του νοµοσχεδίου βαθαίνει τη
δηµοκρατία µας καθώς ενισχύει τη βασική της προϋπόθεση, την
ισότητα όλων απέναντι στα θεµελιώδη δικαιώµατα. Μπορεί το νο-
µοσχέδιο να µην αφορά στην πλειοψηφία των συµπολιτών µας
αλλά µόνο σε µια µικρή µειοψηφία η οποία όµως δικαιούται και
αυτή να απολαµβάνει τα ίδια δικαιώµατα µε την πλειοψηφία. Κι
αυτά για µας είναι αδιαπραγµάτευτα. Γιατί έχουν απόλυτη ευτα-
ξία και δεν µπορούν να αµφισβητηθούν από αντίθετες απόψεις,
δεν υπόκεινται στη θέληση της πλειοψηφίας, δεν κρίνονται µε
δηµοψηφίσµατα. 

Η διασφάλιση της ελευθερίας και της ισότητας αφορά όχι
µόνο στους άµεσα ενδιαφερόµενους που τις στερούνται και τις
διεκδικούν αλλά είναι υπόθεση όλων µας. Γιατί τα δικαιώµατα
που θεµελιώνονται στην ισότητα, είτε θα ισχύουν για όλους είτε
δεν θα ισχύουν για κανένα. Γιατί κανείς δεν µπορεί να είναι ελεύ-
θερος αν δεν είναι όλοι ελεύθεροι. Γιατί ως άνθρωποι γεννιόµα-
στε ελεύθεροι και ίσοι. 

Επιπλέον, δεν πρέπει να ξεχνάµε ότι όταν στην ιστορία της αν-
θρωπότητας οι πλειοψηφίες αποφάσιζαν µε περιορισµούς και
εξαιρέσεις για τα δικαιώµατα των µειοψηφιών µόνο δεινά προ-
κάλεσαν, διχασµό, µισαλλοδοξία, πόνο και θάνατο. Εξάλλου,
µόνο η ισότητα, η δικαιοσύνη και η συµπερίληψη διασφαλίζουν
την κοινωνική ειρήνη αφού επιτρέπουν στον καθένα να ζει όπως
επιθυµεί χωρίς να επιβάλλει τη θέλησή του στους άλλους. Στε-
ρείται δικαιώµατα η πλειοψηφία αν αυτά αποδοθούν σε όλους;
Όχι. Προβάλλεται ή επιβάλλεται κάποιο πρότυπο οικογένειας ως
κυρίαρχο; Όχι. Αντίθετα ο αποκλεισµός η αδικία και η ρητορική
µίσους γεννούν την µνησικακία και το αίσθηµα αδικίας από τα
οποία πηγάζει ο διχασµός και η κοινωνική αναταραχή. 

Δυστυχώς, ακόµα και µέσα στη Βουλή των Ελλήνων δεν έλει-
ψαν οι ακροδεξιές φωνές που µε φανατισµό ζητούν τη συνέχιση
των απαράδεκτων διακρίσεων. Έφτασαν µάλιστα στο σηµείο να
προσβάλλουν µε µειωτικούς και απαξιωτικούς χαρακτηρισµούς
και τους εκπροσώπους των φορέων. Θα προχωρήσουµε, όµως,
παρ’ όλα αυτά.

Στον µεσαιωνικό σκοταδισµό απαντάµε µε τη νηφαλιότητα και
τη διαύγεια του διαφωτισµού αλλά και µε τα δόγµατα του χρι-
στιανισµού που εκείνοι επικαλούνται επιλεκτικά. Γιατί οι ανθρώ-
πινες αξίες της αγάπης προς τον πλησίον, της αλληλεγγύης,
συναλληλίας, δεν πρέπει να διαταράσσονται από ακραίες φωνές
που ξεπερνούν τα δόγµατα της θρησκείας που ενστερνίζονται.
Επιστολές, εκβιασµοί, κηρύγµατα, αφοριστικοί λόγοι, απειλές ότι
όποιος ψηφίσει το νοµοσχέδιο θα είναι ανεπιθύµητος και δεν θα
επιτραπεί η είσοδος στον ιερό ναό, στην οικία του Θεού της αγά-
πης όπως αυτή υµνείται στην πρώτη προς Κορινθίους Επιστολή
του Αποστόλου Παύλου. «Η αγάπη είναι µακρόθυµη, είναι αγαθή
και ωφέλιµη. Η αγάπη δεν φθονεί. Η αγάπη δεν καυχιέται, δεν
επαίρεται, δεν ασχηµονεί, δεν ζητά το συµφέρον της, δεν παρο-
ξύνεται, δεν σκέφτεται το κακό, δεν χαίρεται µε την αδικία αλλά
συγχαίρει την αλήθεια, ανέχεται τα πάντα, πιστεύει τα πάντα, ελ-
πίζει τα πάντα, υποµένει τα πάντα. 

Ρωτάµε, λοιπόν, όσους διαφωνούν και υπεραµύνονται του θε-
σµού της οικογένειας: Μα για οικογένειες δεν νοµοθετούµε ίσα
δικαιώµατα; Επίσης, αναφέρονται στα παιδιά τους και στις ευθύ-
νες µας απέναντί τους. Μα για τα παιδιά όλων των οικογενειών
δεν νοµοθετούµε ίσα δικαιώµατα; Και δεν είναι δυνατόν να τα
αρνούµαστε. Ας δούµε ένα χαρακτηριστικό παράδειγµα. Σε πολ-
λές οικογένειες συµπολιτών µας µε γονείς ανεξαρτήτως φύλου
που έχουν παιδιά, ένας γονέας είναι βιολογικός και ο άλλος δεν
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είναι. Ωστόσο αυτός ο δεύτερος γονέας, ο µη βιολογικός, είναι
µέχρι σήµερα θεσµικά αόρατος. Σε περίπτωση που ο βιολογικός
γονέας αδυνατεί ο άλλος δεν µπορεί να µεταφέρει τα παιδιά σε
ένα νοσοκοµείο σε περίπτωση ανάγκης, δεν µπορεί να συνοδεύ-
σει στο σχολείο, δεν µπορεί να ταξιδέψει µαζί τους αν χρειαστεί. 

Έχουµε, λοιπόν, χρέος ως πολιτεία να αναλάβουµε τις ευθύ-
νες µας απέναντί τους. Και για να αναλάβουµε ακριβώς αυτές
τις ευθύνες είµαστε σήµερα εδώ. Για να εξασφαλίσουµε την ισο-
τιµία στον γάµο για όλα τα ζευγάρια, ανεξαρτήτως φύλου και να
διασφαλίσουµε όλα τα γονεϊκά, κληρονοµικά και προνοιακά δι-
καιώµατα των οικογενειών και των παιδιών τους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από η ηµέρα που η Βουλή των
Ελλήνων αναµετράται µε την ιστορία στο πεδίο των θεµελιωδών
δικαιωµάτων, πρέπει να εξετάσουµε τι έπραξαν διαχρονικά οι πο-
λιτικές δυνάµεις για να φτάσουµε στο παρόν νοµοσχέδιο. Ως ΣΥ-
ΡΙΖΑ πράξαµε το καθήκον µας απέναντι στην υπόθεση της
ισότητας και της συµπερίληψης και ως κυβέρνηση και ως Αξιω-
µατική Αντιπολίτευση. Το πράξαµε το 2015 µε τον νόµο για το
σύµφωνο συµβίωσης, όταν µόνο δεκαεννέα από τους εβδοµήντα
έξι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας υπερψήφισαν. Το πράξαµε
το 2017 µε τον νόµο για την ταυτότητα φύλου, όταν ο κ. Μητσο-
τάκης µας έλεγε από αυτό εδώ το Βήµα τραγελαφικές ιστορίες
για εξωγήινους στον Υµηττό. Το πράξαµε το 2018 µε τον νόµο
για την αναδοχή, όταν µόνο τέσσερις Βουλευτές της Νέας Δη-
µοκρατίας υπερψήφισαν. Το πράξαµε το 2022 µε την πρόταση
νόµου για την ισότητα στον γάµο και για όλα τα συναφή δικαιώ-
µατα. Και το πράττουµε και τώρα το 2024 µε τη θετική ψήφο µας
στο νοµοσχέδιο το οποίο ψηφίζουµε ,γιατί αποτελεί την αναπό-
φευκτη εξέλιξη των νοµοθετικών µας παρεµβάσεων, γιατί έρχε-
ται από τον δρόµο των δικαιωµάτων που εµείς ανοίξαµε. 

Δεν κρυβόµαστε για µικροπολιτικά οφέλη όπως πολλοί Βου-
λευτές της Νέας Δηµοκρατίας, όπως ο ίδιος ο Πρωθυπουργός
που πανικόβλητος τους προέτρεψε στην αποχή, ακόµη και τους
Υπουργούς του που δεν µπορούσε να ελέγξει τον Υπουργό Επι-
κρατείας, κ. Βορίδη, πρώτο και καλύτερο και τον καθ’ ύλην όµως
αρµόδιο Υπουργό Δικαιοσύνης, τον πάλαι ποτέ σοσιαλιστή, κ.
Φλωρίδη, που αρνείται τώρα να υπερασπιστεί αυτό το νοµοσχέ-
διο αν και στο νοµοσχέδιο για τους Ποινικούς Κώδικες εµφανί-
ζεται ως ακραιφνής υποστηρικτής νεοφιλελεύθερων ιδεοληψιών.
Όπως και ο Υφυπουργός Δικαιοσύνης ο δήθεν Κεντρώος, κ.
Μπούγας. Αυτοί και άλλοι πολλοί ακολουθούν την αντιδραστική
γραµµή του κ. Σαµαρά. 

Τελικά υπάρχουν πολλές Νέες Δηµοκρατίες µε βαθιές ιδεολο-
γικές και πολιτικές διαφορές µεταξύ τους που µόνο η νοµή της
εξουσίας τις κρατά προς το παρόν ενωµένες. 

Και τέλος, στηρίζουµε το νοµοσχέδιο παρά το γεγονός ότι
είναι λειψό και άτολµο γιατί περιορίζει τα δικαιώµατα των γονέων
στην υποβοηθούµενη αναπαραγωγή µέσω της παρένθετης κύη-
σης και προσβάλλει βάναυσα την αρχή της ισότητας όπως δια-
τυπώνεται στο άρθρο 4 του Συντάγµατος. Σας ζητούµε, λοιπόν,
µε τις σχετικές τροπολογίες µας να διορθώσετε την απαράδεκτη
αυτή διάκριση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας σύρεται σε µια νοµοθετική πρωτοβουλία υπό την τριπλή
πίεση της Κοινωνίας των Πολιτών, της προοδευτικής Αντιπολί-
τευσης και του Ενωσιακού Δικαίου και προσπαθεί να φορέσει τη
µάσκα του ψευτοεκσυγχρονισµού, που όµως δεν µπορεί να κρύ-
ψει το πραγµατικό της πρόσωπο το οποίο είναι στιγµατισµένο
από τη συνεχή υπονόµευση του κράτους δικαίου, της λειτουρ-
γίας της δηµοκρατίας και των θεµελιωδών δικαιωµάτων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ολοκλη-
ρώστε παρακαλώ. 

ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: Ήθελα να αναφερθώ, βεβαίως,
στο ψήφισµα κόλαφος του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου κατά της
Κυβέρνησης αλλά και της χώρας µας δυστυχώς. 

Το παρόν, λοιπόν, νοµοσχέδιο δεν µπορεί να ξεπλύνει το βε-
βαρηµένο µητρώο της Νέας Δηµοκρατίας. Καθήκον όλων των
δηµοκρατικών δυνάµεων στη Βουλή και την κοινωνία είναι η ανα-
τροπή αυτού του αντιδηµοκρατικού κατήφορου, είναι η αντί-
σταση στην παρακµή. 

Σας ευχαριστώ πολύ και για την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευ-
τική Συµµαχία) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τώρα τον
λόγο έχει ο κ. Βελβερούδης και κλείνουµε µε τον κ. Γερουλάνο. 

ΚΟΜΝΗΝΟΣ ΔΕΛΒΕΡΟΥΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επειδή όλοι ανεξαιρέτως οι άν-
θρωποι και ιδιαιτέρως εµείς οι Βουλευτές θα πρέπει να ενερ-
γούµε και να οµιλούµε ενιαία και να µη διαχωρίζουµε τη
βουλευτική µας ιδιότητα από την υπόλοιπη ζωή και δραστηριό-
τητα µας, θα ήθελα σήµερα να µιλήσω όχι µόνο ως Βουλευτής
αλλά, κυρίως, ως σύζυγος και πατέρας τεσσάρων παιδιών, ως
γιος και εγγονός, ως εκπαιδευτικός, ως Έλληνας και ως συνει-
δητός ορθόδοξος χριστιανός.

Είναι εµφανής η αγωνία του Πρωθυπουργού και της Κυβέρνη-
σης να επισπεύσουν το υπό συζήτηση απαράδεκτο νοµοσχέδιο
για τον γάµο των οµοφυλοφίλων, αγνοώντας και αδιαφορώντας
επιδεικτικά για τη γνώµη της συντριπτικής πλειοψηφίας του ελ-
ληνικού λαού θέλοντας να διεκπεραιώσουν µε οποιοδήποτε τί-
µηµα ένα ακόµα κεφάλαιο της προωθούµενης woke ατζέντας. 

Κι ερχόµαστε σήµερα εδώ για να παρακολουθήσουµε µαζί µε
τον ελληνικό λαό την τελευταία πράξη του δράµατος µε µία ση-
µαντική ιδιαιτερότητα. Όταν πλέον θα µπουν οι τίτλοι τέλους µε
την πιθανή ψήφιση του νοµοσχεδίου, την οποία απευχόµαστε,
ουσιαστικά θα έχει σηµάνει η αρχή του πραγµατικού δράµατος
ή καλύτερα να πω η αρχή του εφιάλτη. 

Οι πραγµατικές προθέσεις της Κυβέρνησης αποκαλύπτονται
από το πρώτο άρθρο του νοµοσχεδίου το οποίο θέτει ως σκοπό
του την υλοποίηση της εθνικής, παρακαλώ, στρατηγικής για τα
δικαιώµατα των ΛΟΑΤΚΙ. Την περίοδο, δηλαδή, που η στρατηγική
για την πρόληψη των πυρκαγιών είχε ως τραγικό απολογισµό
εκατοµµύρια στρέµµατα καµένης γης µόνο για το 2023, στη
χώρα που η αντιπληµµυρική στρατηγική βύθισε σχεδόν ολό-
κληρη τη Θεσσαλία κάτω από το νερό και τη λάσπη, τη στιγµή
που η κυβερνητική στρατηγική για τους σιδηροδρόµους συνοψί-
ζεται στη φράση «πάµε και όπου βγει», προκύπτει µια θλιβερή
αλλά και εξοργιστική διαπίστωση, ότι αν δείχνατε για όλα τα προ-
ηγούµενα έστω τη µισή φροντίδα και προσοχή απ’ όση δείχνετε
για να υλοποιήσετε τα παράλογα θέλω του λόµπι των ΛΟΑΤΚΙ,
είναι σχεδόν βέβαιο ότι οι τραγωδίες αυτές θα είχαν αποφευχθεί. 

Σε αυτό το περιβάλλον, η Κυβέρνηση του κ. Μητσοτάκη χρη-
σιµοποιώντας ως πρόσχηµα λέξεις όπως δικαιώµατα, ισότητα και
δηµοκρατία επιχειρεί να επιβάλει τη λογική της µοναδικής ορθής
σκέψης, µια δηµοκρατία στο όνοµα της οποίας δεν διστάζει ο
ίδιος ο Πρωθυπουργός να οργανώσει φροντιστήρια αλλαγής
σκέψης των Βουλευτών του, παροτρύνοντάς τους µάλιστα δη-
µόσια να διευκολύνουν τη διαδικασία της ψηφοφορίας µέσω µιας
ένοχης αποχής ουσιαστικά υπεκφυγής. Και δεν ξέρω πώς µπορεί
να χαρακτηριστεί πολιτικά ένας Βουλευτής, που έχει εκλεγεί για
να αντιπροσωπεύει τους ψηφοφόρους του, τη στιγµή που καλεί-
ται να τους εκφράσει να απέχει για να γλιτώσει την πολιτική του
καριέρα. 

Είναι µια επιλεκτική δηµοκρατία κατά την οποία οι είκοσι από
τους είκοσι δύο φορείς που κλήθηκαν στις επιτροπές να παρου-
σιάσουν τις απόψεις τους, εντελώς συµπτωµατικά ήταν πιστά
ταγµένοι αποκλειστικά και µόνο στη µία άποψη, µε την κοµµατική
πλειοψηφία να θεωρεί περιττή την παρουσία της Ορθόδοξης Εκ-
κλησίας της Ελλάδος και όχι µόνο, αναφωνώντας αλαζονικά ότι
δεν έχουν να εισφέρουν τίποτα επιπλέον στον διάλογο, µε το
πρόσχηµα ότι έχουν ήδη ακουστεί οι απόψεις τους. 

Άλλωστε τι να την κάνουµε την Εκκλησία όταν πλέον διαθέ-
τουµε εκ των έσω και ειδικούς κυβερνητικούς θεολόγους που θα
καθορίζουν στο εξής τι είναι αµαρτία και τι όχι, ενώ αντιθέτως οι
copy-paste απόψεις των πολύχρωµων συλλογικοτήτων, για τις
οποίες µας γίνεται πλύση εγκεφάλου στα µέσα µαζικής ενηµέ-
ρωσης από το πρωί µέχρι το βράδυ, κρίθηκε ότι δεν ήταν αρ-
κούντως γνωστές; 

Διαπιστώνουµε, λοιπόν, τη συντονισµένη προσπάθεια των ΛΟ-
ΑΤΚΙ να µετατρέψουν την όποια προσωπική σεξουαλική τους επι-
λογή, που είναι σεβαστή καθ’ όλα, δηλαδή τον προσωπικό τους
αυτοπροσδιορισµό σε κεκτηµένο δικαίωµα το οποίο θα πρέπει
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ετσιθελικά να επεκταθεί και να επιβληθεί στην ευρύτερη κοινωνία
µε τον ανάλογο νοµοθετικό µανδύα. Και όλα αυτά διότι αρνούνται
πεισµατικά να συνειδητοποιήσουν και να αποδεχθούν το αυτο-
νόητο, ότι ναι µεν όλοι οι άνθρωποι είναι ίσοι χωρίς αστερίσκους
και χωρίς υποσηµειώσεις, δεν είναι όµως όλοι ίδιοι. Προς την κα-
τεύθυνση αυτή άλλωστε είναι εξαιρετικά σαφής η πρόβλεψη του
συνταγµατικού νοµοθέτη η οποία στο όνοµα της ισότητας επιτάσ-
σει όµοια µεταχείριση των οµοίων και ανόµοια των ανοµοίων.

Ειδικότερα επειδή οι νόµοι της φύσης δεν ερµηνεύονται και
δεν παραχαράσσονται, και δεδοµένου ότι ο γάµος εξ ορισµού
απαιτεί τη συµπληρωµατική ψυχοσωµατική ένωση µεταξύ αν-
δρός και γυναικός, καθόσον προϋποθέτει διαφορετική φυσιολο-
γία και ανατοµία, η συµβίωση δύο ατόµων του ίδιου φύλου δεν
συνιστά γάµο διότι πολύ απλά δεν µπορεί να συνιστά γάµο. 

Θα πρέπει εποµένως κάποια στιγµή οι κυβερνώντες να ανα-
ρωτηθούν: Μήπως τελικά δεν είναι στραβός ο γιαλός, εξετάζον-
τας σοβαρά την πιθανότητα να αρµενίζουν στραβά οι ίδιοι µε τις
συγκεκριµένες αποφάσεις τους και επειδή το καράβι µε τις κυ-
βερνητικές αποφάσεις είναι πολύ πιθανόν να αρχίσει κάποια
στιγµή να µπάζει νερά, σε αυτή την περίπτωση το πιο επικίνδυνο
απ’ όλα είναι ότι επιχειρούν να ανεβάσουν επάνω στο καράβι
αυτό και µικρά παιδιά. 

Ποιος αλήθεια θα προστατέψει τα δικαιώµατα των παιδιών
αυτών; Ας µην κρυβόµαστε πίσω από το δάκτυλό µας. Με το
παρόν νοµοσχέδιο ανοίγουν διάπλατα οι πόρτες της τεκνοθεσίας
από οµοφυλόφιλα ζευγάρια, της απαλοιφής των όρων µητρό-
τητα και πατρότητα και την αντικατάστασή τους µε τους γονέα
1 και 2 και στη συνέχεια γονέα 3 και 4, καθώς η πολυσυντροφι-
κότητα που έχει κάνει ήδη την εµφάνισή της στον ψευτοπρο-
οδευτικό δυτικό κόσµο θα παρουσιαστεί και εδώ ως ένα ακόµα
δικαίωµα. 

Πότε επιτέλους και από ποιους θα σταµατήσει αυτός ο κατή-
φορος των δήθεν δικαιωµάτων; Σε ποιον θα απευθύνει το άτυχο
παιδί τη λέξη µαµά, την ωραιότερη λέξη του κόσµου; Σε έναν
άνδρα; Και όταν θελήσει να φωνάξει µπαµπά; Σε ποιον ακριβώς
θα απευθυνθεί; Σε µία γυναίκα; 

Πώς είναι δυνατόν να διακινδυνεύεται το αδιαµφισβήτητο δι-
καίωµα του παιδιού να απολαµβάνει όλα τα στοιχεία που περιέ-
χουν οι αλληλοσυµπληρούµενες ιερές έννοιες της µητρότητας
και της πατρότητας; Και φυσικά είναι τελείως άστοχη η αναφορά
και ο παραλληλισµός µε τις µονογονεϊκές οικογένειες διότι εκεί
έχουµε στέρηση του πατέρα και της µητέρας, ενώ στις ΛΟΑΤΚΙ
δήθεν οικογένειες έχουµε και στέρηση, αλλά, κυρίως, και σύγ-
χυση γονεϊκών ρόλων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Άλλη µια υποκρισία του νοµοσχεδίου είναι ότι ναι µεν δεν επι-
τρέπει την κύηση µέσω παρένθετης µητέρας στη χώρα µας αλλά
όταν αυτή η εµπορευµατοποίηση της γυναικείας µήτρας των
ευάλωτων γυναικών γίνει σε τρίτη χώρα τότε όλα καλά και νό-
µιµα. Και επειδή το κόλπο είναι γνωστό είναι πλέον θέµα χρόνου
να επιτραπεί και στη χώρα µας φυσικά ως δικαίωµα και αυτό. 

Σε µισό λεπτό τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Πού είναι όµως το ύψιστο δικαίωµα του κάθε παιδιού να µην

πωλείται ως εµπόρευµα; Έχει µήπως διαφορά αν πωλείται σε
ευρώ ή σε κάποιο άλλο νόµισµα; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε απόλυτο σεβασµό απευθύ-
νοµαι στην καθεµιά και στον καθέναν ξεχωριστά, και σας καλώ
να κοιτάξουµε στα µάτια τους πολίτες, τις οικογένειες και, κυ-
ρίως, τα παιδιά µας, να ακούσουµε τη φωνή της πραγµατικής
επιστήµης αλλά και της ορθοδόξου µάνας µας, της Εκκλησίας,
να προσθέσουµε την κοινή λογική, να κλείσουµε τα αυτιά µας
στα κελεύσµατα των πάσης φύσεως λόµπι, να αφαιρέσουµε για
λίγο το εγώ µας, να υψώσουµε για λίγο το βλέµµα µας στον ου-
ρανό και να πούµε ένα τεράστιο «όχι», καταψηφίζοντας το κατά-
πτυστο αυτό νοµοσχέδιο µε σκοπό την προστασία και διαφύλαξη
του ιερού θεσµού του γάµου και της οικογένειας ως βασικού πυ-
λώνα της ελληνορθόδοξης παράδοσής µας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, ολοκληρώστε. 

ΚΟΜΝΗΝΟΣ ΔΕΛΒΕΡΟΥΔΗΣ: Εν κατακλείδι, εάν και ηµείς

σιωπήσουµε, τα µάρµαρα της Βουλής κεκράξονται περί της αλη-
θείας. Στώµεν καλώς, λοιπόν.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Και τώρα
τον λόγο έχει ο κ. Γερουλάνος Παύλος από το ΠΑΣΟΚ. 

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Αγαπητές συναδέλφισσες και αγαπητοί συνάδελφοι, πηγή της

δύναµης της δηµοκρατίας ως µορφή εξουσίας είναι ότι διεκδικεί
να κοιτάζει κάθε πολίτη στα µάτια όχι αφ’ υψηλού όπως η αρι-
στοκρατία, ούτε µε απέχθεια όπως ο λαϊκισµός αλλά στα ίσα
όπως ταιριάζει σε ισάξιους συνοµιλητές. Γιατί; Διότι στη δηµο-
κρατία όλοι έχουν αξία αλλιώς κανένας δεν έχει αξία.

Αυτή η ισότητα στις σχέσεις εξουσίας και εξουσιαζόµενου στη
δηµοκρατία προέρχεται ή, τουλάχιστον, πιστεύω εγώ ότι προέρ-
χεται από ένα συναίσθηµα που αποφεύγουµε να εκφράσουµε
στον πολιτικό µας λόγο, ένα συναίσθηµα που καθορίζει σε κά-
ποια µορφή, τουλάχιστον, τις περισσότερες ανθρώπινες σχέσεις
που διέπονται από βαθύ αλληλοσεβασµό, το συναίσθηµα της
αγάπης. 

Κανένα άλλο συναίσθηµα εκτός από ατόφια και αδιαπραγµά-
τευτη αγάπη για τον άνθρωπο δεν θα µπορούσε να οδηγήσει σε
ένα πολίτευµα όπως η δηµοκρατία που σέβεται τον πολίτη χωρίς
όρια, που τον σέβεται σε τέτοιο βαθµό που όχι µόνο του ζητάει
αλλά απαιτεί από τον πολίτη να αποφασίζει, να συναποφασίζει
και να συνδιαµορφώνει το συλλογικό µας µέλλον. 

Όµως όπως τα περισσότερα ζευγάρια που έχουν ζήσει πολλά
χρόνια µαζί, το συναίσθηµα της αγάπης στη σχέση του πολίτη
µε το πολίτευµα χάνεται κάπου πίσω από τον κυνισµό της καθη-
µερινότητας. Η σκληρή καθηµερινότητα µάς κάνει συχνά να ξε-
χάσουµε γιατί είµαστε µαζί ως κοινωνία, σέβεται κάθε άνθρωπο
ως αναπόσπαστο κοµµάτι του συλλογικού µας µέλλοντος. Και
έτσι συχνά στον πολιτικό λόγο της καθηµερινότητάς µας επικρα-
τεί ο κυνισµός, το µικρό συµφέρον, η εσωστρέφεια, καµµιά φορά
ακόµη και ο φθόνος ειδικά για πράγµατα που δεν κατανοούµε. 

Η σηµερινή µέρα, όµως, κάθε άλλο από καθηµερινή είναι για
το ελληνικό Κοινοβούλιο. Μια µέρα καθηµερινή του έργου µας
ως εκπρόσωποι του λαού είναι να καθορίζουµε τους κανόνες που
διέπουν τις µεταξύ µας σχέσεις. Η δουλειά µας είναι να βρί-
σκουµε τη σωστή ισορροπία, τη σωστή τοµή µεταξύ δύο η πα-
ραπάνω συµφερόντων. Περιβάλλον και ανάπτυξη για παρά-
δειγµα, γνώση και εργασία, διαφάνεια και αποτελεσµατικότητα,
γραφειοκρατία και ευηµερία. Μια στις τόσες, όµως, όπως σή-
µερα για παράδειγµα δεν κάνουµε αυτό. Κάνουµε κάτι πολύ πιο
βαθύ, πολύ πιο δύσκολο και πολύ πιο ουσιαστικό. Μια στις τόσες
καλούµαστε να πάρουµε απόφαση που αντανακλά πώς αντιλαµ-
βανόµαστε τον συνάνθρωπό µας, κατά πόσο τον θεωρούµε ανα-
πόσπαστο κοµµάτι του κοινού µας µέλλοντος. 

Έτσι, λοιπόν, σήµερα κρίνουµε αν ένας ή µια συµπολίτης µας
έχει τη δυνατότητα να νιώσει την απαραίτητη αγάπη να µεγαλώ-
σει σωστά ένα παιδί. Να µεγαλώσει ένα παιδί µε την ίδια αδια-
πραγµάτευτη αγάπη που έχει ένας γονιός που το έχει γεννήσει.
Και τέτοιου είδους αποφάσεις µε τρόπο εξαιρετικά δραµατικό
καθορίζουν το συλλογικό µας µέλλον. 

Για να το κάνω λιανά, σήµερα δεν ψηφίζουµε κάτι που µπο-
ρούµε να διορθώσουµε αύριο. Ψηφίζουµε κάτι που θα κρίνει
κατά πόσον η δική µας γενιά καταλαβαίνει τι σηµαίνει να βλέπεις
έναν πολίτη ως ίσο, αν µπορεί και θέλει η δική µας γενιά να κοι-
τάζει κάθε πολίτη στα µάτια όχι µόνο για το σήµερα αλλά και για
πολλές γενιές στο µέλλον. Διότι αυτό που σήµερα ψηφίζουµε
αργά η γρήγορα µε τον άλφα ή τον βήτα τρόπο θα γίνει και κοινά
αποδεκτό και νόµος του κράτους. Πώς το γνωρίζω; Διότι το καλό,
το ένα καλό του χρόνου σε ό,τι αφορά τη δηµοκρατία λειτουργεί
πάντα υπέρ των δικαιωµάτων του ανθρώπου. Αυτή είναι άλλωστε
η δύναµη του πολιτεύµατος, ότι αργά ή γρήγορα µας βοηθάει
να καταλάβουµε αυτό που ίσως δεν καταλαβαίνουµε σήµερα. Ει-
δικά σε ό,τι αφορά την αγάπη και τον σεβασµό για τον συνάν-
θρωπό µας. 

Ο χρόνος στις δηµοκρατίες δεν κατάφερε ποτέ µα ποτέ να
σταµατήσει την εξέλιξη της δυνατότητάς µας να αποδεχθούµε
και να αγκαλιάσουµε τον συνάνθρωπό µας όσο και αν δεν κατα-
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λαβαίναµε αρχικά από πού προέρχεται και τι πρεσβεύει. Άρα
αυτό για το οποίο κρινόµαστε σήµερα δεν είναι αν θα δώσουµε
τη δυνατότητα σε ένα παιδί να µεγαλώσει µε δύο µαµάδες ή δύο
µπαµπάδες. Αυτό είναι κάτι που έχει συµβεί πολύ συχνά στην ελ-
ληνική οικογένεια αρκεί να πάµε µερικά χρόνια πίσω και να κοι-
τάξουµε. Και συµβαίνει νοµιµότατα από τότε που θεσµο-
θετήσαµε το σύµφωνο συµβίωσης. Αυτό που αποφασίζουµε σή-
µερα είναι αν δύο γονείς που µεγάλωσαν µαζί και µε αγάπη ένα
παιδί, θα έχουν τη νοµική κάλυψη να µεγαλώσουν το παιδί που
αγαπούν, ακόµα και αν αυτό χάσει τη µητέρα που τον γέννησε ή
τον πατέρα που το υιοθέτησε. Για να το κάνω λιανά, αν ένα παιδί
που γεννήθηκε ή υιοθετήθηκε από έναν γονέα χάσει τον βιολο-
γικό ή θετό του γονέα θα µεγαλώσει στο σπίτι που το αγαπάει ή
θεωρούµε ότι είναι καλύτερο να το φροντίσει κάποιο ορφανο-
τροφείο; Δεν νοµίζω ότι υπάρχει νοήµων άνθρωπος που θα
έπαιρνε αυτό το παιδί από τον άνθρωπο που το αγάπησε. Άρα
εδώ δεν κρινόµαστε από το πόσο καλοί νοµοθέτες είµαστε αλλά
πόσο σωστοί άνθρωποι και, πραγµατικά, δηµοκράτες είµαστε.
Θα νοµοθετήσουµε µε τρόπο που θα κοιτάζει κάθε άνθρωπο και
πάντα στα µάτια ή θα χάσουµε την ευκαιρία να προχωρήσει η
δηµοκρατία µας µπροστά; 

Δυστυχώς και αυτό έχει αποσυντονίσει τη συζήτησή µας αυτό
το νοµοσχέδιο δεν κατατέθηκε από αγάπη. Κατατέθηκε από και-
ροσκοπισµό και για αυτοεξυπηρέτηση. Αλλιώς δεν εξηγείται γιατί
το συζητάµε τόσο καιρό χωρίς κείµενο. Γιατί αφήσατε χωρίς πυ-
ξίδα την κοινωνία να φαντάζεται µε τρόπο χυδαίο τις πιο φρικτές
και ψευδείς εικόνες. Γιατί αφήσατε την κοινωνία να νοµίζει ότι
διακυβεύεται ο χαρακτήρας της, ο θεσµός του γάµου, η ειλικρί-
νεια της δηµοκρατίας µας ακόµα, και γιατί αφήσατε να αµφισβη-
τηθούν βασικά δικαιώµατα που οι περισσότεροι είχαµε
αγκαλιάσει, και γι’ αυτό φέρει προσωπικά την ευθύνη ο κ. Σκέρ-
τσος έφυγε µόλις τώρα ,και ο Πρωθυπουργός. 

Ας είναι όµως. Σήµερα δεν κρινόµαστε εµείς από το ατόπηµα
που έκανε η Νέα Δηµοκρατία στην κατάθεση του νοµοσχεδίου
αυτού, αλλά από τη δική µας στάση απέναντι στον συνάνθρωπο
µας. Και γι’ αυτό πριν κλείσω θα ήθελα να αποταθώ στους Βου-
λευτές που ακόµα δεν έχουν αποφασίσει από ποια σκοπιά θα κοι-
τάξουν το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. Αν διαφωνούµε για το
µέλλον της ανθρωπότητας ή της δηµοκρατίας τότε θα διαφωνή-

σουµε και στην ψήφο µας. Αν όµως συµφωνούµε θα ήθελα να
τους καθησυχάσω αυτούς που το σκέφτονται. Πολιτικός που ψή-
φισε η συνείδησή του δεν το µετάνιωσε ποτέ. Ακόµα και εκείνες
ή εκείνοι που διαφώνησαν µε την απόφαση που πήρε η µία ή η
άλλη από εµάς, τελικά µας αποδέχονται. Καµµιά φορά ακόµα
µας παραδέχονται. Αντίθετα, πολιτικός που ψήφισε απέναντι στη
συνείδησή του από φόβο µπας και δεν εκλεγεί ξανά δεν σταµα-
τάει ποτέ να το µετανιώνει. 

Σας καλώ, λοιπόν, να ακούσετε προσεκτικά τους ψηφοφόρους
σας και να κρίνετε κατά πόσον οι ανησυχίες τους ευσταθούν
τόσο ώστε να ψηφίσετε απέναντι σε κάτι που βοηθάει συνανθρώ-
πους µας να νιώσουν αναπόσπαστο κοµµάτι του κοινού µας µέλ-
λοντος, απέναντι σε κάτι που αν δεν συµβεί σήµερα µε εµάς θα
συµβεί αύριο χωρίς εµάς. Αν κρίνετε, όπως και εγώ, ότι σε λίγο
όλα αυτά θα έχουν ξεχαστεί, όπως έγινε µε το σύµφωνο συµβίω-
σης, τότε ψηφίστε µε τη συνείδησή σας, και αφιερώστε τον
χρόνο που σας έχει µείνει να πείσετε τους ανθρώπους που είναι
απέναντί σας ότι θέλετε να είσαστε εκπρόσωποί τους και πάντα
να τους κοιτάτε στα µάτια. Σας βεβαιώνω ότι αυτοί που χρειάζε-
στε θα το κατανοήσουν. Και ψηφίστε να, ώστε η δηµοκρατία µας
να πάει µπροστά, ώστε να αγκαλιάσει ακόµα περισσότερους
συµπολίτες µας ως αναπόσπαστο κοµµάτι του συλλογικού µας
µέλλοντος, ώστε να δείξουµε για µια ακόµη φορά ότι στη δηµο-
κρατία µας η αδιαπραγµάτευτη αγάπη για τον συνάνθρωπο µας
δεν θα σβήσει ποτέ. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συ-
νεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Με τη συ-

ναίνεση του Σώµατος και ώρα 1.26’ λύεται η συνεδρίαση για σή-
µερα Πέµπτη 15 Φεβρουαρίου 2024 και ώρα 9.00’, µε αντικείµενο
εργασιών του Σώµατος: νοµοθετική εργασία, συνέχιση της συ-
ζήτησης και ψήφιση επί του σχεδίου νόµου του Υπουργού Επι-
κρατείας: «Ισότητα στον πολιτικό γάµο, τροποποίηση του
Αστικού Κώδικα και άλλες διατάξεις».
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